
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ.  3749, 3852
2. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από το Εσπερινό ΕΠΑΛ Κέρκυρας, το 3ο Δηµοτικό Σχο-
λείο Αλίµου, το 11ο Γενικό Λύκειο Πάτρας, το 1ο Γυµνάσιο
Αιγάλεω, το Γυµνάσιο Κρόκου Κοζάνης, φοιτητές από το Πα-
νεπιστήµιο Ουτρέχτης, µαθητές από το 4ο Γυµνάσιο Πάτρας,
το Γενικό Λύκειο Γιάννουλης Λάρισας και το 1ο Πειραµατικό
Γυµνάσιο Θεσσαλονίκης, σελ. 3754, 3761, 3766, 3771, 3777,
3782, 3786, 3793, 3803

3. Ανακοινώνεται επιστολή του Πρόεδρου της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας των Ανεξάρτητων Ελλήνων κ. Πάνου Καµ-
µένου µε την οποία δηλώνει ότι ο Βουλευτής Παπαχριστό-
πουλος Αθανάσιος από σήµερα 8 Φεβρουαρίου 2019 δεν
ανήκει στην Κοινοβουλευτική Οµάδα «ΑΝΕΞΑΡΤΗΤΟΙ  ΈΛΛΗ-
ΝΕΣ - Εθνική πατριωτική Δηµοκρατική Συµµαχία», σελ. 3812
- 3813

4. Ανακοινώνεται επιστολή του Βουλευτή κ. Αθανάσιου Πα-
παχριστόπουλου προς τον Πρόεδρο της Βουλής κ. Νικόλαο
Βούτση µε την  οποία µας ενηµερώνει ότι παραιτείται από το
αξίωµα του Βουλευτή Β' Αθηνών, σελ.  3832 - 3833

5. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ.  3751, 3753, 3754, 3757,
3758, 3760, 3763, 3764, 3765, 3767, 3771, 3774, 3775, 3776,
3777, 3778, 3781, 3782, 3784, 3787, 3795, 3802, 3810, 3811,
3812, 3814, 3815, 3817, 3818

6. Επί προσωπικού θέµατος, σελ. 3782

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Δευτέ-

ρας 11 Φεβρουαρίου 2019, σελ.  3749

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Κατάθεση Εκθέσεων Διαρκών Επιτροπών:
i. Η Διαρκής Επιτροπή Εθνικής  Άµυνας και Εξωτερικών

Υποθέσεων καταθέτει την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του
Υπουργείου Εξωτερικών: «Κύρωση του Πρωτοκόλλου στη
Συνθήκη του Βορείου Ατλαντικού για την Προσχώρηση της
Δηµοκρατίας της Βόρειας Μακεδονίας», σελ. 3749

ii. Η Διαρκής Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων καταθέτει
την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Οικονοµι-
κών: «Κύρωση της από 24 Ιανουαρίου 2019 Σύµβασης Παρά-
τασης της «Σύµβασης Ανάπτυξης Αεροδροµίου», που
υπογράφηκε στην Αθήνα στις 31 Ιουλίου 1995 και κυρώθηκε
µε τον ν. 2338/1995 (Α’ 202)», σελ. 3750

2. Κατάθεση σχεδίου νόµου:
i. O Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, ο Αντι-

πρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουργός Οικονοµίας και
Ανάπτυξης, οι Υπουργοί Εσωτερικών Εθνικής  Άµυνας, Παι-
δείας,  Έρευνας και Θρησκευµάτων, Προστασίας του Πο-
λίτη, Οικονοµικών, Διοικητικής Ανασυγκρότησης, Υποδοµών
και Μεταφορών, οι Αναπληρωτές Υπουργοί Οικονοµικών,
Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, Οικονοµίας και Ανάπτυ-
ξης, Εθνικής  Άµυνας, καθώς και οι Υφυπουργοί Οικονοµίας
και Ανάπτυξης και Οικονοµικών, κατέθεσαν στις 7-2-2019
σχέδιο νόµου: «Για την κύρωση των Συµβάσεων Παραχώρη-
σης που έχουν συναφθεί µεταξύ του Ελληνικού Δηµοσίου και
των Οργανισµών Λιµένος ΑΕ - Διατάξεις για τη λειτουργία
του συστήµατος λιµενικής διακυβέρνησης και άλλες διατά-

ξεις», σελ. 3750
ii. Η Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού, ο Αντιπρό-

εδρος της Κυβέρνησης και Υπουργός Οικονοµίας και Ανά-
πτυξης, οι Υπουργοί Εσωτερικών, Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, Οικονοµικών, Διοικητικής Ανα-
συγκρότησης, ο Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµικών, κα-
θώς και οι Υφυπουργοί Οικονοµίας και Ανάπτυξης και Πολι-
τισµού και Αθλητισµού κατέθεσαν στις 8-2-2019 σχέδιο
νόµου: « Ίδρυση παιδικού σταθµού στο Υπουργείο Πολιτι-
σµού και Αθλητισµού, ρύθµιση θεµάτων του Ταµείου Αλλη-
λοβοήθειας Υπαλλήλων Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλη-
τισµού, κατάργηση του Οργανισµού Ανέγερσης Νέου Μου-
σείου Ακρόπολης και άλλες διατάξεις», σελ. 3834

3. Συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εξωτερικών:
«Κύρωση του Πρωτοκόλλου στη Συνθήκη του Βορείου Ατ-
λαντικού για την Προσχώρηση της Δηµοκρατίας της Βόρειας
Μακεδονίας», σελ.  3751 – 3818, 3834 , 3839

4. Συζήτηση και ψηφοφορία (δι'  εγέρσεως) επί των αιτή-
σεων αντισυνταγµατικότητας που ετέθησαν από τις Κοινο-
βουλευτικές Οµάδες της Χρυσής Αυγής και των Ανεξάρτη-
§των Ελλήνων, σελ.  3755 - 3758

5. Ονοµαστική ψηφοφορία επί του σχεδίου νόµου του
Υπουργείου Εξωτερικών, σύµφωνα µε το άρθρο 72 παράγρα-
φος 1 εδάφιο γ' του Κανονισµού της Βουλής, σελ. 3819 -
3838

6. Επιστολικές ψήφοι επί της ονοµαστικής ψηφοφορίας,
σελ.  3819 - 3831

ΠΡΟΕΔΡΟΣ

ΒΟΥΤΣΗΣ Ν. , σελ. 3805 - 3818

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ
ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ Γ. , σελ. 3818 - 3852
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 3763 - 3780
ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ Δ. , σελ. 3799 - 3805
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 3780 - 3799
ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥΛΟΥ Α. , 

σελ. 3749 - 3763

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ Ι. , σελ. 3751
ΑΜΥΡΑΣ Γ. , σελ. 3802
ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ Γ. , σελ. 3818
ΒΟΥΤΣΗΣ Ν. , σελ. 3810, 3811, 3812, 3814, 

3815, 3817, 3818
ΓΚΙΟΚΑΣ Ι. , σελ. 3751
ΔΕΝΔΙΑΣ Ν. , σελ. 3858, 3802
ΘΕΟΔΩΡΑΚΗΣ Σ. , σελ. 3795
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 3764, 3765, 3767, 3771, 

3774, 3775, 3777, 3778 
ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ Δ. , σελ. 3802
ΚΟΤΖΙΑΣ Ν. , σελ. 3777, 3778, 3781, 3782
ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ Γ. , σελ. 3765, 3782
ΛΑΓΟΣ Ι. , σελ. 3751, 3776
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 3782, 3784, 3787, 3795
ΛΕΒΕΝΤΗΣ Β. , σελ. 3802
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ΛΟΒΕΡΔΟΣ Α. , σελ. 3757, 3781
ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ Κ. , σελ. 3818                                                                 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ Η. , σελ. 3758
ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ Π. , σελ. 3753
ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥΛΟΥ Α. , 

σελ. 3751, 3754, 3757, 3758, 
3760, 3763

Β. Επί προσωπικού θέµατος:
ΚΟΤΖΙΑΣ Ν. , σελ. 3782

Γ. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εξωτερικών:
ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ Ι. , σελ. 3767, 3768
ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ Ε. , σελ. 3805
ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ Ε. , σελ. 3764, 3765
ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ Φ. , σελ. 3806
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Μ. , σελ. 3787, 3789
ΓΚΙΟΚΑΣ Ι. , σελ. 3760, 3761
ΔΑΝΕΛΛΗΣ Σ. , σελ. 3777
ΔΕΝΔΙΑΣ Ν. , σελ. 3790
ΖΟΥΡΑΡΗΣ Κ. , σελ. 3787
ΘΕΟΔΩΡΑΚΗΣ Σ. , σελ. 3798, 3799
ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ Δ. , σελ. 3783
ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ Σ. , σελ. 3768, 3771
ΚΑΜΜΕΝΟΣ Δ. , σελ. 3766, 3767
ΚΑΜΜΕΝΟΣ Π. , σελ. 3803, 3805
ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 3774
ΚΑΣΤΟΡΗΣ Α. , σελ. 3770, 3771
ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ Γ. , σελ. 3763, 3765, 3766, 3792, 

3793
ΚΑΤΣΙΚΗΣ Κ. , σελ. 3761, 3763
ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ Χ. , σελ. 3769
ΚΙΚΙΛΙΑΣ Β. , σελ. 3768
ΚΟΛΛΙΑ - ΤΣΑΡΟΥΧΑ Μ. , 

σελ. 3793
ΚΟΤΖΙΑΣ Ν. , σελ. 3779, 3810
ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ Γ. , σελ. 3753, 3754, 3765, 3766, 

3780, 3781, 3782, 3789, 
3793, 3799, 3800, 3802

ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ Δ. , σελ. 3795, 3798
ΛΑΓΟΣ Ι. , σελ. 3775, 3776
ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ Γ. , σελ. 3784
ΛΕΒΕΝΤΗΣ Β. , σελ. 3801, 3802, 3803
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Α. , σελ. 3780, 3781, 3782
ΜΑΥΡΩΤΑΣ Γ. , σελ. 3767, 3778
ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ Κ. , σελ. 3808, 3809, 3810, 3811, 

3812
ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ Ν. , σελ. 3799, 3800
ΞΑΝΘΟΣ Α. , σελ. 3814
ΞΥΔΑΚΗΣ Ν. , σελ. 3754, 3773, 3789
ΟΥΡΣΟΥΖΙΔΗΣ Γ. , σελ. 3771, 3772
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ Η. , σελ. 3758
ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 3773, 3774
ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ Α. , 

σελ. 3786
ΠΑΦΙΛΗΣ Α. , σελ. 3784, 3785
ΣΑΡΙΔΗΣ Ι. , σελ. 3763
ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ Ι. , σελ. 3771
ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ Κ. , σελ. 3754
ΤΟΣΚΑΣ Ν. , σελ. 3751, 3753, 3781
ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΥ Μ. , σελ. 3777, 3778
ΤΣΙΠΡΑΣ Α. , σελ. 3805, 3814, 3815, 3816, 

3817

Δ. Επί των αιτήσεων αντισυνταγµατικότητας:

ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ Ι. , σελ. 3755
ΔΕΝΔΙΑΣ Ν. , σελ. 3758
ΚΟΛΛΙΑ - ΤΣΑΡΟΥΧΑ Μ. , 

σελ. 3756, 3758
ΚΟΝΤΟΝΗΣ Χ. , σελ. 3757
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Α. , σελ. 3757
ΠΑΦΙΛΗΣ Α. , σελ. 3757, 3758

ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΑΝΤΩΝΙΟΥ Χ. , σελ. 3754
ΒΟΥΛΤΕΨΗ Σ. , σελ. 3793, 3815
ΓΚΑΡΑ Α. , σελ. 3801, 3802
ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ Θ. , σελ. 3799                                                                           
ΜΠΟΥΡΑΣ Α. , σελ. 3802
ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ Π. , σελ. 3754, 3785, 3810                                                 
ΣΙΜΟΡΕΛΗΣ Χ . , σελ. 3753
ΣΤΕΦΟΣ Ι. , σελ. 3782                                                                         
ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ  Α. , σελ. 3782
ΤΡΑΓΑΚΗΣ Ι. , σελ. 3754, 3814



Αθήνα, σήµερα στις 8 Φεβρουαρίου 2019, ηµέρα Παρασκευή
και ώρα 10.38’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του
Βουλευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία της Γ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΣ ΧΡΙΣΤΟ-
ΔΟΥΛΟΠΟΥΛΟΥ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση. 

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 7-2-2019
εξουσιοδότηση του Σώµατος επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΟΑ’ συνεδριάσεώς του, της Πέµπτης 7
Φεβρουαρίου 2019, σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο του
σχεδίου νόµου: «Ενσωµάτωση στην ελληνική νοµοθεσία: α) της
Οδηγίας (ΕΕ) 2016/2102 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του
Συµβουλίου, της 26ης Οκτωβρίου 2016, για την προσβασιµότητα
των ιστότοπων και των εφαρµογών για φορητές συσκευές των
οργανισµών του δηµόσιου τοµέα και β) του άρθρου 1 της Οδη-
γίας (ΕΕ) 2017/2455 του Συµβουλίου της 5ης Δεκεµβρίου 2017»)

Πριν εισέλθουµε στην ηµερήσια διάταξη της νοµοθετικής ερ-
γασίας, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο επικαί-
ρων ερωτήσεων της Δευτέρας 11 Φεβρουαρίου 2019. 

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρο 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 331/5-2-2019 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αττικής του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Πανα-
γιώτη (Πάνου) Σκουρολιάκου προς τον Υπουργό Οικονοµικών,
µε θέµα: «Φηµολογούµενη κατάργηση της ΔΟΥ Αχαρνών».

2. Η µε αριθµό 328/4-2-2019 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Αθηνών της Νέας Δηµοκρατίας κ. Βασιλείου Κικίλια προς τον
Υπουργό Εθνικής Άµυνας, µε θέµα: «Κρίσεις της Ανώτατης Ηγε-
σίας στις Ένοπλες Δυνάµεις (ΕΔ)».

3. Η µε αριθµό 316/29-1-2019 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Λακωνίας της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ κ.
Λεωνίδα Γρηγοράκου προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Κα-
θυστερήσεις στη διακοµιδή ασθενών από το ΕΚΑΒ σε µονάδες
εντατικής θεραπείας λόγω έλλειψης ιατρικού προσωπικού». 

4. Η µε αριθµό 332/5-2-2019 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Εµµα-
νουήλ Συντυχάκη προς τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε «τα χρό-
νια προβλήµατα της Ψυχιατρικής Κλινικής του Πανεπιστηµιακού
Γενικού Νοσοκοµείου Ηρακλείου (ΠΑΓΝΗ)».

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 329/4-2-2019 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Δράµας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Δηµητρίου Κυριαζίδη προς τον
Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Δηµιουργία Τµήµατος Βραχείας Νο-
σηλείας / Ογκολογικής Κλινικής στο Γενικό Νοσοκοµείο Δράµας».

2. Η µε αριθµό 322/4-2-2019 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Λάρισας της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ κ.
Κωνσταντίνου Μπαργιώτα προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα:
«Υπερκοστολογήσεις µε τα χηµικοθεραπευτικά σκευάσµατα».

3. Η µε αριθµό 336/5-2-2019 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β’ Αθηνών του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Χρήστου
Κατσώτη προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε την «εκχώ-
ρηση της ακίνητης δηµόσιας περιουσίας σε Εταιρεία Ακινήτων
του Δηµοσίου (ΕΤΑΔ)- Ταµείο Αξιοποίησης Ιδιωτικής Περιουσίας
του Δηµοσίου (ΤΑΙΠΕΔ)». 

4. Η µε αριθµό 307/28-1-2019 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Τρικάλων της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κωνσταντίνου Σκρέκα προς
τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Υγιείς ξενοδοχειακές επι-
χειρήσεις κινδυνεύουν µε “λουκέτο” λόγω καταλογισµού ΦΠΑ».

5. Η µε αριθµό 299/28-1-2019 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Σερρών της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ κ.
Μιχαήλ Τζελέπη προς την Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, µε
θέµα: «Αυξηµένη η παραβατικότητα στον Νοµό Σερρών και υπο-
στελεχωµένη η Διεύθυνση Αστυνοµίας Σερρών».

6. Η µε αριθµό 283/21-1-2019 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηλείας της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ κ.
Ιωάννη Κουτσούκου προς τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα:
«Η σκοπιµότητα και η µεθόδευση της µεταφοράς στο Υπερτα-
µείο κατ’ απαίτηση των δανειστών πενήντα ενός ακινήτων του
δηµοσίου στον Δήµο Πύργου».  

7. Η µε αριθµό 281/21-1-2019 επίκαιρη ερώτηση του Ανεξάρ-
τητου Βουλευτή Β’ Πειραιώς κ. Δηµητρίου Καµµένου προς τον
Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «ΕΝΦΙΑ Οικοδοµικών Συνεταιρι-
σµών».

8. Η µε αριθµό 262/9-1-2019 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Επικρατείας του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή κ. Χρήστου
Παππά προς τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας, µε θέµα: «Επιτακτική
ανάγκη αυξήσεως της στρατιωτικής θητείας».

ΑΝΑΦΟΡΕΣ - ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ (Άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κα-
νονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 2932/31-10-2018 ερώτηση του Βουλευτή Β’
Αθηνών της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ κ.
Γεωργίου - Δηµητρίου Καρρά προς τον Υπουργό Οικονοµικών,
µε θέµα: «Αποδέσµευση του Δηµοτικού Κλειστού Γυµναστηρίου
“Νίκης 2ου Λυκείου” Αγίας Βαρβάρας από το Υπερταµείο».  

Επίσης, έχω να κάνω και κάποιες ανακοινώσεις. 
Πρώτον, η Διαρκής Επιτροπή Εθνικής Άµυνας και Εξωτερικών

Υποθέσεων καταθέτει την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του
Υπουργείου Εξωτερικών: «Κύρωση του Πρωτοκόλλου στη Συν-
θήκη του Βορείου Ατλαντικού για την Προσχώρηση της Δηµο-
κρατίας της Βόρειας Μακεδονίας».

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΖ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Δ’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΒ’
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Δεύτερον, η Διαρκής Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων κατα-
θέτει την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Οικονο-
µικών: «Κύρωση της από 24 Ιανουαρίου 2019 Σύµβασης
Παράτασης της «Σύµβασης Ανάπτυξης Αεροδροµίου», που υπο-
γράφηκε στην Αθήνα στις 31 Ιουλίου 1995 και κυρώθηκε µε τον
ν. 2338/1995 (Α’ 202)».

Τρίτον, ο Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, ο Αν-
τιπρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουργός Οικονοµίας και Ανά-
πτυξης, οι Υπουργοί Εσωτερικών Εθνικής Άµυνας, Παιδείας,
Έρευνας και Θρησκευµάτων, Προστασίας του Πολίτη, Οικονο-

µικών, Διοικητικής Ανασυγκρότησης, Υποδοµών και Μεταφορών,
οι Αναπληρωτές Υπουργοί Οικονοµικών, Ναυτιλίας και Νησιωτι-
κής Πολιτικής, Οικονοµίας και Ανάπτυξης, Εθνικής Άµυνας,
καθώς και οι Υφυπουργοί Οικονοµίας και Ανάπτυξης και Οικονο-
µικών, κατέθεσαν στις 7-2-2019 σχέδιο νόµου: «Για την κύρωση
των Συµβάσεων Παραχώρησης που έχουν συναφθεί µεταξύ του
Ελληνικού Δηµοσίου και των Οργανισµών Λιµένος ΑΕ - Διατάξεις
για τη λειτουργία του συστήµατος λιµενικής διακυβέρνησης και
άλλες διατάξεις». 

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη συµπληρωµατική ηµε-
ρήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εξωτερικών: «Κύ-
ρωση του Πρωτοκόλλου στη Συνθήκη του Βορείου Ατλαντικού
για την Προσχώρηση της Δηµοκρατίας της Βόρειας Μακεδο-
νίας».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της
στις 6 Φεβρουαρίου 2019 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε µία
µόνο συνεδρίαση ενιαία επί της αρχής και επί των άρθρων. Λόγω
της ιδιάζουσας σηµασίας της σύµβασης προτείνουµε να τοποθε-
τηθούν όλοι οι εισηγητές και οι ειδικοί αγορητές και ένας από τους
Ανεξάρτητους Βουλευτές, ώστε να υπάρχει ισάριθµη εκπροσώ-
πηση των Βουλευτών. Έχει καταρτιστεί ένας ενιαίος κατάλογος
που περιλαµβάνει έναν κύκλο δεκατεσσάρων οµιλητών, τους οποί-
ους έχουν υποδείξει οι Κοινοβουλευτικές Οµάδες, ο αριθµός εκ-
προσώπησης των οποίων έχει υπολογιστεί µε αναλογία της
κοινοβουλευτικής τους δύναµης. Προτείνουµε οι εισηγητές, οι ει-
δικοί αγορητές και οι οµιλητές να πάρουν τον λόγο τελικά για δέκα
λεπτά, παρ’ όσα προτείνονται στο άρθρο 108 του Κανονισµού της
Βουλής.

Επίσης, οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι προτείνουµε να µι-
λήσουν και αυτοί για δέκα λεπτά. Οµοίως και οι λοιποί Υπουργοί
πλην του αρµόδιου Υπουργού για τον οποίο προτείνουµε να
πάρει τον λόγο για δεκαοκτώ λεπτά.

Το Σώµα συµφωνεί;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Δεν συµφωνούµε, κυρία Πρόεδρε. Χθες

στην επιτροπή οι εισηγητές και οι ειδικοί αγορητές είχαν δεκα-
πέντε λεπτά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Όχι,
πέντε λεπτά είχατε. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Πώς όχι; Αφού µιλήσαµε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Εκεί

ήµουν, στη διάσκεψη. Λέτε να µην ξέρω; Σήµερα το πρωί αλλά-
ξαµε τα πέντε λεπτά σε δέκα. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Λέω για την επιτροπή χθες. Στην επι-
τροπή είχαµε δεκαπέντε λεπτά. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Δεν µπορεί στην επιτροπή να
έχουµε περισσότερο χρόνο απ’ ό,τι στην Ολοµέλεια. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Αυτό
δεν δεσµεύει την Ολοµέλεια. Εν πάση περιπτώσει, έγινε η πρό-
ταση. 

Ξεκινάµε, λοιπόν, τη συζήτηση. 
Τον λόγο έχει ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ κ. Νικόλαος Τόσκας για

δέκα λεπτά. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, έχουµε αντίρρηση

συνταγµατικότητας, για να µην εισαχθεί προς συζήτηση. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ναι,

αλλά την έχετε ξανακάνει. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Είναι επί της ουσίας του Συντάγµατος.

Το καταλαβαίνετε; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Δεν

είναι, κύριε Αϊβατίδη.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Μην ξεκινάτε, κυρία Πρόεδρε. Είναι

λάθος. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Δεν

είναι λάθος. Η ένσταση αντισυνταγµατικότητας συζητείται όποια
στιγµή κριθεί.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Είναι επί της ουσίας. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Την

ξέρω. Τα ίδια δεν είπατε και για την προηγούµενη για τις Πρέ-
σπες; 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Ό,τι θέλουµε θα πούµε!
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Διαβάστε το άρθρο 28, παράγραφος

1.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Το

άρθρο 28, παράγραφος 1 εφαρµόζεται.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Είναι λάθος αυτό που κάνετε! 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Καλά,

περιµένετε! Θα συνεχίσουµε. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Είναι επί της ουσίας. Δεν πρέπει να ει-

σαχθεί. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε,

τα νοµικά ζητήµατα είναι λυµένα.
(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Χρυσής

Αυγής)
Καθίστε κάτω. Οποιαδήποτε στιγµή συζητείται. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Θα απαγορεύσετε εσείς στον άνθρωπο να

πει την άποψή του;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Δεν θα

απαγορεύσω. Σε κάποια φάση θα σας δώσω τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Τώρα, πριν ξεκινήσει η διαδικασία, να δώ-

σετε τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Σε

όποια στιγµή κρίνω. Γιατί σας φαίνεται παράξενο; 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Εσείς θα αποφασίσετε; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κι εσείς

θα µπορούσατε να την καταθέσετε πριν από την ψηφοφορία. Δεν
υπάρχει κανένα νοµοτυπικό τι ώρα κατατίθενται οι ενστάσεις. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Διαβάστε το άρθρο 100. Δεν το ξέ-
ρετε!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Δεν το
ξέρω, περίµενα εσάς! 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Στην αρχή πρέπει να συζητηθεί. Έχετε
λάθος, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ας ξε-
κινήσει ο κ. Τόσκας. Θα ακουστεί η ένστασή σας. 

Ορίστε, κύριε Τόσκα, έχετε τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΟΣΚΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι, µε

την κύρωση του παρόντος νοµοσχεδίου υλοποιούνται τα βήµατα
και οι υποχρεώσεις της ελληνικής πλευράς σύµφωνα µε τις προ-
βλέψεις της ήδη εγκεκριµένης από τη Βουλή Συµφωνίας των
Πρεσπών, άρθρο 2. Η κύρωση του πρωτοκόλλου είναι µεν ανα-
γκαία αλλά δεν αρκεί για τη συµµετοχή της γειτονικής χώρας στο
ΝΑΤΟ, δεδοµένου ότι θα απαιτηθεί και η έγκριση από τα κοινο-
βούλια ή κυβερνήσεις των είκοσι εννέα χωρών-µελών του οργα-
νισµού.

Δυο λόγια για το ιστορικό. Μέχρι σήµερα το ΝΑΤΟ έχει είκοσι
εννέα µέλη. Από το 1949 έγιναν διαδοχικά διάφορες διευρύνσεις.
Η προηγούµενη χώρα, η οποία είχε εισέλθει στον οργανισµό,
ήταν το Μαυροβούνιο το 2017. Πιο πριν ήταν η Αλβανία και η
Κροατία και τα λοιπά. 

Την 6η Φεβρουαρίου 2019 υπεγράφη το πρωτόκολλο προσχώ-
ρησης της Βόρειας Μακεδονίας από τους µόνιµους αντιπροσώ-
πους στον οργανισµό και απεστάλη στα κράτη-µέλη για
επικύρωση. Έτσι, µετά την επικύρωση από όλα τα κράτη- µέλη
ο οργανισµός θα αποτελείται από τριάντα κράτη-µέλη. Στο εν-
διάµεσο διάστηµα η γειτονική χώρα θα έχει ρόλο προσκεκληµέ-
νου χωρίς συµµετοχή στη λήψη αποφάσεων. 

Δυο λόγια τώρα σε ό,τι αφορά το περιεχόµενο του νοµοσχε-
δίου το οποίο συζητήθηκε και αναλύθηκε και χθες στην επιτροπή.
Άρα µόνο τα κυριότερα σηµεία αναφέρω. 

Έχει τρία άρθρα το πρωτόκολλο, τα οποία προβλέπουν: 
Το µεν άρθρο 1 ότι µε τη θέση σε ισχύ του πρωτοκόλλου ο Γε-

νικός Γραµµατέας του Οργανισµού του Βορειοατλαντικού Συµ-
φώνου θα αποστείλει εκ µέρους των συµβαλλοµένων µερών στην
κυβέρνηση της Δηµοκρατίας της Βόρειας Μακεδονίας πρό-
σκληση προσχώρησης στη Συνθήκη του Βορείου Ατλαντικού. 

Το άρθρο 2 προβλέπει ότι το υπό κύρωση πρωτόκολλο θα
τεθεί σε ισχύ µόλις καθένα από τα συµβαλλόµενα µέρη στη Συν-
θήκη του Βορείου Ατλαντικού γνωστοποιήσει στην κυβέρνηση
των Ηνωµένων Πολιτειών της Αµερικής την αποδοχή του πρωτο-
κόλλου. 

Το άρθρο 3, το τελευταίο, προβλέπει ότι στο υπό κύρωση πρω-
τόκολλο τα κείµενα στην αγγλική και στη γαλλική γλώσσα είναι
εξίσου αυθεντικά και θα κατατεθεί στα αρχεία της κυβέρνησης
των Ηνωµένων Πολιτειών της Αµερικής. 

Από την εφαρµογή των διατάξεων του υπό κύρωση πρωτοκόλ-
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λου ουδεµία επιβάρυνση προκαλείται σε βάρος του κρατικού
προϋπολογισµού ή µείωση των εσόδων αυτού. Ενδεικτικά ανα-
φέρουµε ότι για την ώρα η οικονοµική συµµετοχή της χώρας µας
στο ΝΑΤΟ είναι από τις µικρότερες: 0,9801% του συνολικού προ-
ϋπολογισµού του οργανισµού. 

Μπαίνουµε τώρα στην ουσία της συζήτησης. Υπήρξαν αρκετοί
προβληµατισµοί χθες και οφείλουµε να αναλογιστούµε, οφεί-
λουµε να προβληµατιστούµε τι θα γίνει εάν ναυαγήσουν όλες οι
συµφωνίες κι έτσι βρεθεί η γειτονική χώρα χωρίς συλλογική οµ-
πρέλα. Η γειτονική χώρα, απ’ ό,τι και ο καθηγητής κ. Αλιβιζάτος
ανέφερε, όπως και άλλοι, το πιθανότερο είναι ότι θα εισαχθεί
στους διεθνείς οργανισµούς µε το προηγούµενο συνταγµατικό
της όνοµα, δηλαδή σκέτο «Μακεδονία». Θα έχει φανεί, σε ό,τι
αφορά τις επιπτώσεις, ότι η Ευρώπη δεν µπορεί να ενσωµατώσει
µια µικρή χώρα σε µια ευαίσθητη περιοχή των Βαλκανίων. Και
αυτό θα επιβεβαιώσει τις κριτικές για µια αδύναµη Ευρώπη, δι-
ευρύνοντας έτσι το χάσµα εντός του ΝΑΤΟ και παράλληλα θα
ανοίξει ορέξεις σε τρίτους. Θα έχουµε µια χώρα στα βόρεια πολύ
πιθανόν σύµµαχο της Τουρκίας, όπως έγινε µετά το 1992 και
µετά την επιπόλαιη πολιτική που ακολουθήθηκε από τότε. Θα
έχουµε πιθανόν αποσταθεροποίηση στην περιοχή και ίσως µια
χώρα χωρισµένη, έτσι ώστε να δηµιουργηθούν προϋποθέσεις
µιας µεγάλης Αλβανίας και µιας µεγάλης Βουλγαρίας. Και θα
έχουµε µια χώρα, επίσης, στα βόρειά µας που θα είναι γήπεδο
επίλυσης των διαφορών των µεγάλων δυνάµεων, πράγµα που
προφανώς δεν µας συµφέρει. Γιατί προφανώς δεν θέλουµε αυτή
η χώρα να είναι έρµαιο διαφιλονικούµενων βλέψεων, επεκτατι-
κών εν πολλοίς, στα πλαίσια της διαιώνισης του βαλκανικού ζη-
τήµατος που άνοιξε από τον 19ο αιώνα λόγω της κληρονοµιάς
της πρώην Οθωµανικής Αυτοκρατορίας. 

Μας συµφέρει ως χώρα η Βόρεια Μακεδονία να µην αποτελεί
στόχο διαµελισµού επίδοξων δηµαγωγών από οποιαδήποτε
πλευρά, ούτε να είναι στόχος διαφόρων σφαιρών επιρροής στο
όνοµα φαντασµάτων πανσλαβισµού, παµµακεδονικού, ισλαµικού
τόξου, ιδεολογικών εφευρηµάτων, που τόσο ταλαιπώρησαν τα
Βαλκάνια και µάτωσαν και τον δικό µας λαό και τους άλλους
λαούς στη Βαλκανική τον προηγούµενο αιώνα. 

Προφανώς δεν µπορούµε να συµπλέουµε µε κανέναν εθνικι-
σµό, είτε αυτός είναι µεγαλορωσικός είτε είναι εθνικισµός που
έχει σχέση µε µεγάλη Αλβανία ή µεγάλη Βουλγαρία, γιατί αυτό
συνεπάγεται στην πραγµατικότητα η τεχνητή υποδαύλιση «ηµέ-
τερων» εθνικισµών, ανιστόρητων, οι οποίοι προωθούν συνθή-
µατα, όπως ότι η Μακεδονία είναι µία και ελληνική, κινούµενοι
στην κατεύθυνση της αναθεώρησης των συνθηκών και των συ-
νόρων προ των Βαλκανικών Πολέµων σαν να µη µεσολάβησε η
Συνθήκη του Βουκουρεστίου ενθαρρύνοντας έτσι τον αναθεω-
ρητισµό των ανατολικών γειτόνων µας ως προς τη Συνθήκη της
Λωζάνης σε βάρος µας. 

Είναι αναµφισβήτητα υπέρ των πάγιων και µακροπρόθεσµων
συµφερόντων της χώρας και του ελληνικού λαού η εδραίωση
αυτού του ανεξάρτητου κράτους, µε τον οποίο έχουµε κοινό
συµφέρον συνανάπτυξης προς όφελος της εθνικής µας οικονο-
µίας και του οποίου η ύπαρξη φράζει επεκτατικές βλέψεις άλλων,
όπως εκδηλώνονται, λόγου χάριν, στο Κοσσυφοπέδιο. Παρέχει
µεγαλύτερη σταθερότητα για την περιοχή η ύπαρξη της γειτονι-
κής χώρας σε ένα συλλογικό σύστηµα, ό,τι προβλήµατα και αν
έχει αυτό, παρά να µπαίνει αυτή έρµαιο, µιας και αυτή η χώρα
είναι µικρή και αδύναµη. Ο ρεαλισµός και οι γεωπολιτικές συν-
θήκες επιβάλλουν να κλείσουµε µέτωπα. Πρέπει πάση θυσία να
αποφύγουµε τη «βαλκανιοποίηση» των Βαλκανίων, την επιρροή
της Άγκυρας αλλά και άλλων. Αυτοί που θέλουν µέτωπα ανοιχτά
για να συσπειρώνουν ακροδεξιά στοιχεία και να φοβίζουν τον
εσωτερικό «εχθρό», ας σκεφτούν τις πρακτικές που οδήγησαν
στον ατυχή πόλεµο του 1897. Κι εννοώ την Εθνική Εταιρεία, τους
προπάτορες, δηλαδή, της Χρυσής Αυγής, που πάντοτε υπονό-
µευαν τη χώρα, είτε µε σβάστικα είτε χωρίς. 

Κι επειδή κάποιοι ανιστόρητοι είπαν ότι ευνοείται η Τουρκία,
να δούµε ποιος επωφελήθηκε από τη δική µας αδράνεια. Το
1992, δηλαδή αµέσως µετά τη διάσπαση της πρώην Γιουγκοσ-
λαβίας, ο τότε Πρόεδρος Γκλιγκόροφ, ο πρώτος ηγέτης της γει-
τονικής χώρας που αναγνώρισε ότι η ιστορία τους ήταν σλαβική,

επισκέπτεται την Άγκυρα. Εµείς δεν εκµεταλλευτήκαµε τις από-
ψεις του µε κύρια ευθύνη του κ. Σαµαρά, τότε που οι συνθήκες
ήταν ευνοϊκότερες και δεν είχαν εδραιωθεί επικίνδυνες αντιλή-
ψεις, όπως έγινε µε τις νεότερες γενιές στη γειτονική χώρα. Το
1993 και ο τότε Τούρκος Πρόεδρος Οζάλ ανταποδίδει την επί-
σκεψη στα Σκόπια. Τον Φεβρουάριο του 1994 επιβάλλεται από
τη χώρα µας το δεκαεννιάµηνο εµπάργκο και αρχίζει συστηµα-
τική εµπορική και στρατιωτική βοήθεια προς την Τουρκία. Έχει
προηγηθεί υπογραφή στρατιωτικής συνεργασίας µε την Τουρ-
κία. Ακολουθεί, βέβαια, οικονοµική τουρκική βοήθεια στη διάρ-
κεια της κρίσης του Κοσόβου το 1999. 

Όσον αφορά το τι γίνεται σε αυτή την περιοχή, θα µου επιτρέ-
ψετε και κάποιες προσωπικές εµπειρίες, γιατί το 1996 στο Σερά-
γεβο της Βοσνίας ήµουν επικεφαλής Αξιωµατικός Πληροφοριών
και ήµουν και Διοικητής Επιλαρχίας Αρµάτων στο Πολύκαστρο
Κιλκίς την περίοδο 1991 - 1993. Και θα µπορούσα να πω πολλά
και για τα τρένα µε τα καύσιµα προς τον Μιλόσεβιτς και για τυ-
χοδιωκτικές προετοιµασίες που θα κόστιζαν στην κυριαρχία µας
στα ανατολικά σύνορα. Και ήµουν εκεί όταν τους παρέδιδαν πυ-
ροµαχικά το 2001. Θα µπορούσα να κάνω και εκεί σκληρή κρι-
τική, γιατί είναι αµφίβολο αν χρειαζόταν να εµπλακούµε στον
εµφύλιο της περιοχής. 

Η άρνηση κύρωσης του πρωτοκόλλου οδηγεί, σε ό,τι αφορά
τη Νέα Δηµοκρατία, σε κραυγαλέες αντιφάσεις στην εξωτερική
πολιτική µε την παραδοσιακή προσήλωσή της στο ΝΑΤΟ και την
Ευρωπαϊκή Ένωση. Και δεν είναι βέβαια αυτή η στάση ότι δήθεν
βάζει πάνω απ’ όλα τη φιλοπατρία, αγνοώντας υποτίθεται τις θε-
λήσεις εν προκειµένω του ΝΑΤΟ, των Αµερικανών και των Ευρω-
παίων εταίρων. Είναι απλούστατα απόδειξη της υποταγής της
Νέας Δηµοκρατίας στην ακροδεξιά πτέρυγα. Είναι απόδειξη ότι
η ηγεσία της Νέας Δηµοκρατίας, αντίθετα από τις αρχές που
όφειλε να πρεσβεύει, θεωρεί εθνικό, πατριωτικό αυτό που νοµίζει
κοµµατικό -µε τη στενή έννοια- συµφέρον της για ένα αµφισβη-
τούµενο εκλογικό όφελος. Αλλά και µε αυτό το κριτήριο, εκτός
του ότι δεν θα της βγει, δεδοµένο είναι ότι οδηγεί τη χώρα σε
µείωση της διαπραγµατευτικής της ικανότητας και σε απώλεια
ερεισµάτων και µέσα στο Ευρωπαϊκό Λαϊκό Κόµµα, που θα ήταν
πολύτιµο εάν αξιοποιούνταν υπέρ των εθνικών συµφερόντων. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κυρία Πρόεδρε, επιτρέψτε µου να συνεχίσω για µισό λεπτό
ακόµα. 

Δεν είναι δυνατόν να αγνοούµε τη συγκεκριµένη διεθνή πραγ-
µατικότητα, να χάνουµε το έδαφος προάσπισης των συµφερόν-
των της χώρας και του λαού µας που, είτε µας αρέσει είτε δεν
µας αρέσει, είναι εντός των τειχών του ΟΗΕ, του ΝΑΤΟ, της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης. Ποια δύναµη διαπραγµάτευσης θα είχε ο Έλ-
ληνας Υπουργός Εξωτερικών ή ο Πρωθυπουργός αν δεν
εκµεταλλευόταν τη συγκυρία της υποψηφιότητας της χώρας
αυτής ως µέλος του ΝΑΤΟ και της Ευρωπαϊκής Ένωσης; Και αν-
τίστροφα: Θα προέβαιναν οι εκπρόσωποι της Βόρειας Μακεδο-
νίας σε παραχωρήσεις και συµβιβασµούς, εάν ήταν έξω από τα
πλαίσια του ΟΗΕ και του ΝΑΤΟ; 

Η ρεαλιστική, πολυδιάστατη, ενεργητική εξωτερική πολιτική,
όπως αυτή που ακολουθεί η παρούσα Κυβέρνηση είναι η µόνη
ενδεδειγµένη οδός. Η ψεύτικη και προσχηµατική, καλυµµένη δια-
κήρυξη των ακροδεξιών για τα ιστορικά σύνορα, που φτάνουν
τάχα µέχρι τη Σερβία, αντιπροσωπεύει µέγιστο κίνδυνο, γιατί
αυτές οι ψεύτικες, µεγάλες ιδέες οδήγησαν και στη Μικρασιατική
Καταστροφή και στη διχοτόµηση της Κύπρου. Ο τυχοδιωκτισµός
της ακροδεξιάς φυσικά δεν µπορεί να γίνει δεκτός από το δηµο-
κρατικό τόξο.

Το πραγµατικό ζητούµενο δεν είναι αν θα υποχρεώσουµε τη
χώρα αυτή να ονοµάζεται «µη Μακεδονία» ή µε άλλο όνοµα της
αρεσκείας µας. Το πραγµατικό δίληµµα είναι αν θα διαµορφωθεί
µια κατάσταση γύρω και µέσα στη χώρα, που θα την καθιστά
µήλο της Έριδος για πολλούς και διάφορους ιµπεριαλισµούς και
υποϊµπεριαλισµούς, εκτός ΝΑΤΟ ή µέσα στο ΝΑΤΟ, µε ονοµασία
τέτοια, που θα έχει σχέση µε τη συνταγµατική ονοµασία προ της
αναθεώρησης του Συντάγµατος.

Αν γίνει αυτό, µε την Ελλάδα ουσιαστικά απούσα και µη πα-
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ρεµβαίνουσα δεν θα σταµατήσει και τις άλλες µακροπρόθεσµες
βλέψεις και τάσεις στη βαλκανική µας γειτονιά. Οφείλουµε να
κλείσουµε τις διαφορές µας στα Βαλκάνια και να ασχοληθούµε
µε την κύρια απειλή για την κυριαρχία µας που είναι από Ανατο-
λικά. Και, βέβαια, όλοι νοµίζω ευχόµαστε να ευοδωθούν οι προ-
σπάθειες του Πρωθυπουργού να δηµιουργήσει καλύτερο κλίµα
και από Ανατολικά.

Οι µαξιµαλιστικές αντιλήψεις ότι τάχα µου µπορούµε να τα
έχουµε όλα δικά µας είναι εκ του πονηρού. Οι υποκριτικές φωνές
της Αντιπολίτευσης που άλλα λένε δηµόσια και άλλα στα πηγα-
δάκια είναι επικίνδυνες. Η πατριωτική αντίληψη επιβάλλει να εί-
µαστε πραγµατιστές. Τα συµφέροντά µας επιβάλλουν η
γειτονική Βόρεια Μακεδονία να είναι κοντά µας, παρά κοντά σε
άλλους, και επιπλέον να είναι σταθερή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ολο-
κληρώστε, κύριε Τόσκα.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΟΣΚΑΣ: Ολοκληρώνω, κυρία Πρόεδρε.
Για τους συναδέλφους, ανεξάρτητα από κοµµατικές εντάξεις

και τοποθετήσεις, θα πω ότι το κύριο κριτήριο για την ψήφιση
του εν λόγω πρωτοκόλλου είναι να σκεφτούµε εµείς πώς θέ-
λουµε να είναι διατεταγµένη η γειτονική χώρα µέσα στο παγκό-
σµιο σύστηµα, µε ρεαλισµό και χωρίς αφηρηµένα σχήµατα και
ιδεοληψίες.

Καλώ, λοιπόν, όλους τους συναδέλφους να σκεφτούν ρεαλι-
στικά τους πραγµατικούς κινδύνους της χώρας, τις ισορροπίες
στην περιοχή, να αποδεχτούν το νοµοσχέδιο αυτό, που υλοποιεί
τα εθνικά µας συµφέροντα, που σταθεροποιεί και αναβαθµίζει
τον ρόλο της χώρας µας στην ευρύτερη περιοχή των Βαλκανίων
και της Ανατολικής Μεσογείου. Σας οµιλώ έχοντας και εµπειρίες
και προσφορά.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Εµείς
ευχαριστούµε.

Τον λόγο έχει ο κ. Κουµουτσάκος από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

κλείνει σήµερα για την Ελλάδα ένας ιστορικός κύκλος έντεκα
ετών, που ξεκίνησε µε περηφάνια και τελειώνει µε συνθηκολό-
γηση. Ξεκίνησε το 2008, στη Σύνοδο Κορυφής του ΝΑΤΟ στο
Βουκουρέστι, όταν ο Κώστας Καραµανλής και η κυβέρνησή του,
όταν η Υπουργός Εξωτερικών Ντόρα Μπακογιάννη και ο Υπουρ-
γός Εθνικής Άµυνας Βαγγέλης Μεϊµαράκης αντιστάθηκαν µέχρι
τέλους σε πολύµορφες, επίµονες και ισχυρές πιέσεις να συναι-
νέσουν στην ένταξη των Σκοπίων στο ΝΑΤΟ, χωρίς ικανοποιητική
για την Ελλάδα λύση του σκοπιανού. Ήταν τότε που η Ελλάδα
κατάφερε µε επίµονη και σκληρή δουλειά να καταστήσει ατλαν-
τική την ελληνική θέση, µη λύση, µη πρόσκληση. Δυστυχώς ο κύ-
κλος αυτός της υπερηφάνειας τελειώνει σήµερα µε την οριστική
παράδοση του ισχυρότερου διαπραγµατευτικού όπλου, µε το
οποίο η Ελλάδα θα µπορούσε να επιτύχει µία καλή συµφωνία µε
τα Σκόπια.

Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, εκχωρείτε σήµερα τη σύµ-
φωνη γνώµη της Ελλάδας για ένταξη των Σκοπίων στην ισχυρό-
τερη παγκόσµια πολιτικοστρατιωτική συµµαχία του κόσµου
έναντι πινακίου φακής. Καταθέτετε τα διπλωµατικά όπλα της
χώρας, µε αντάλλαγµα µια εθνικά επιζήµια και σαθρή συµφωνία.
Τη συµφωνία που δεν αποδέχτηκαν και που δεν πρόκειται ποτέ
να αγαπήσουν οι Έλληνες. Τη Συµφωνία των Πρεσπών που ήδη
ισχύει, αφού κυρώθηκε από µία πλειοψηφία συρραφής παράται-
ρων µελών, αποσπασµένων από ήδη τεθνεώτα κόµµατα, από µια
πλειοψηφία τέρας, από µια πλειοψηφία Φρανκενστάιν, που δηµι-
ουργήθηκε σε περιβάλλον πολιτικής και θεσµικής παρακµής,
στην οποία έχετε οδηγήσει την πολιτική ζωή του τόπου, εσείς µια
παρακµιακή Κυβέρνηση. Έχετε δηµιουργήσει στη χώρα έναν βιό-
τοπο παρακµής. Εσείς την παράγετε και εκείνη σας τρέφει. Αλλά
αυτός ο φαύλος κύκλος της παρακµής σύντοµα θα τελειώσει,
γιατί αυτό θέλει, αυτό απαιτεί ο ελληνικός λαός.

Είµαστε εδώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµείς της Νέας
Δηµοκρατίας, για να καταψηφίσουµε και εσείς του ΣΥΡΙΖΑ και
των υπολοίπων προθύµων για να υπερψηφίσετε το τελευταίο, τε-
χνικό, τυπικό βήµα µιας ειληµµένης δέσµευσης για τη χώρα,

όπως προβλέπει το άρθρο 2, της επιζήµιας Συµφωνίας των Πρε-
σπών. Αυτό που σήµερα συζητάµε είναι απλώς το τυπικό κλεί-
σιµο, είναι το παρακολούθηµα της επιζήµιας Συµφωνίας των
Πρεσπών και γι’ αυτόν τον λόγο θα το καταψηφίσουµε, γιατί για
µας είναι θέµα συνέπειας και αξιοπιστίας.

Η ένταξη στο ΝΑΤΟ είναι το πρώτο χειροπιαστό και συγκεκρι-
µένο θετικό αποτέλεσµα της συµφωνίας αυτής για τα Σκόπια. Δι-
καίως πανηγυρίζουν, αφού διασφάλισαν την αναγνώριση από
εσάς της µακεδονικής ταυτότητας και γλώσσας και τώρα διασφα-
λίζουν και την ένταξη στο ΝΑΤΟ. Ακολουθεί και η διαδικασία έναρ-
ξης των διαπραγµατεύσεων για την Ευρωπαϊκή Ένωση, όπου,
όπως έχει πει ο Κυριάκος Μητσοτάκης, δεν πρόκειται εµείς να
απεµπολήσουµε το δικαίωµα άσκησης του βέτο, γιατί είναι θεµε-
λιώδες δικαίωµα κάθε κράτους-µέλους.

Τα Σκόπια, λοιπόν, ήδη απολαµβάνουν τα θετικά αποτελέ-
σµατα της Συµφωνίας των Πρεσπών. Και το µέγα ερώτηµα είναι
-και σε αυτό θα κληθείτε να απαντάτε συνεχώς- ποια είναι τα συγ-
κεκριµένα θετικά αποτελέσµατα για τους Έλληνες, από τη συν-
θηκολόγηση των Πρεσπών; Το ερώτηµα αυτό οφείλετε να το
απαντήσετε, γιατί σήµερα επιβεβαιώνεται πόσο ετεροβαρής σε
βάρος της χώρας µας ήταν εξαρχής η Συµφωνία των Πρεσπών,
η συµφωνία που εµείς καταψηφίσαµε και εσείς ψηφίσατε. Δείτε
την εικόνα: πανηγυρισµοί στα Σκόπια και στον ΣΥΡΙΖΑ, θλίψη
τους Έλληνες. Όταν η µια πλευρά χαίρεται και η άλλη αισθάνεται
ταπεινωµένη σε µια συµφωνία, υπάρχει µεγάλο πρόβληµα, κυ-
ρίες και κύριοι.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΙΜΟΡΕΛΗΣ: Το VMRO;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Γι’ αυτό η Συµφωνία των Πρε-

σπών θα πορεύεται στον ιστορικό χρόνο από µια ισχνότατη νο-
µιµοποίηση, αφού η συντριπτική πλειοψηφία των Ελλήνων είναι
και θα παραµείνει απέναντί της.

Όµως, οι συµφωνίες που σχετίζονται µε ταυτοτικά ζητήµατα
και ταυτόχρονα δεν έχουν νοµιµοποίηση, δεν λύνουν προβλή-
µατα. Δεν µπορούν στην πορεία του χρόνου να αποδειχθούν βιώ-
σιµες. Ειδικά στα Βαλκάνια οι σαθρές συµφωνίες δεν λύνουν
προβλήµατα. Τα ρίχνουν για λίγο κάτω από το χαλί, µέχρι να επι-
στρέψουν όµως αυτά ως εφιάλτες. Αντί σταθερότητας, τέτοιου
είδους απονοµιµοποιηµένες ταυτοτικές συµφωνίες εγκυµονούν
αστάθεια.

Πάµε τώρα στην επόµενη µέρα. 
Κυρία Πρόεδρε, παρακαλώ τους συναδέλφους του ΣΥΡΙΖΑ να

ακούσουν αυτό το µάθηµα, θα είναι χρήσιµο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Επιστήστε µας την

προσοχή τώρα!
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Σας πα-
ρακαλώ. Ησυχάστε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Πάµε τώρα στην επόµενη
µέρα. Ακούστε τι έχετε κατασκευάσει. Θεµελιώδες πολιτικό σας
επιχείρηµα υπέρ της Συµφωνίας των Πρεσπών ήταν ότι έτσι θα
σταµατήσουν οι ειδικές προνοµιακές σχέσεις της Τουρκίας και
των Σκοπίων και θα σταµατήσει και η τουρκική διείσδυση στα
Σκόπια. Στον αντίποδα θα αναπτυχθούν ειδικές και καλές σχέσεις
µεταξύ Αθήνας και Σκοπίων. Να υποθέσω, λοιπόν, ότι περιµένετε
τη στήριξη των Σκοπίων για όλα τα θέµατα, δηλαδή και για εκείνα
που εδώ και δεκαετίες θέτει κατά παραβίαση των συνθηκών και
του Διεθνούς Δικαίου η Τουρκία σε βάρος της Ελλάδας µέσα στο
ΝΑΤΟ. 

Τι θα γίνει, κύριοι συνάδελφοι, όταν θα τεθεί θέµα ακύρωσης
µιας νατοϊκής άσκησης, επειδή η Τουρκία θα βάζει θέµα υποχρε-
ωτικής αποστρατικοποίησης των νησιών του Αιγαίου; Με ποια
µεριά θα ταχθούν τα Σκόπια; Με την ελληνική ανάγνωση, τη σύµ-
φωνη µε τις διεθνείς συνθήκες ή µε την τουρκική; Ή θα κάνουν
τον Πόντιο Πιλάτο βοηθώντας πάλι έτσι την Τουρκία; Το έχετε
εξασφαλίσει αυτό; Έχετε εξασφαλίσει δίνοντας γλώσσα, όνοµα,
µε αυτή τη Συµφωνία των Πρεσπών, µια θετική υποστηρικτική
θέση των Σκοπίων µέσα στο ΝΑΤΟ υπέρ της Ελλάδος; Σας απα-
σχόλησε αυτό;

Και κάτι ακόµα. Όταν ξεκίνησε η ενταξιακή διαδικασία των
Σκοπίων στο ΝΑΤΟ, είχατε µια χρυσή ευκαιρία, µια διαπραγµα-
τευτική ισχύ, να απαιτήσετε και λύσεις υπέρ της Ελλάδος µέσα
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στη συµµαχία για ζητήµατα που εκκρεµούν πάρα πολύ καιρό. Το
κάνατε; Το θέσατε; Το σκεφθήκατε ή είσαστε δεσµευµένοι σε
αυτόν τον αυτόµατο πιλότο τού «ναι» στον οποίο έχετε µπει; Ναι
σε όλα! Τέσσερα χρόνια. Συνέχεια, ναι, ναι, ναι. Ναι σε όλα! Σκε-
φθήκατε να διαπραγµατευθείτε, κύριε Κατρούγκαλε, κύριε Τσί-
πρα, κύριοι τέως Υπουργοί Εξωτερικών και Αµύνης; Α, και
παρεµπιπτόντως, πολλοί τέως έχουν µαζευτεί γύρω από αυτή
την υπόθεση. Τέως Υπουργοί, τέως Αρχηγοί, τέως κόµµατα και
σύντοµα τέως Κυβέρνηση! 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Κι εσύ τέως είσαι!
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Είναι το µέλλον.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Εµείς, η παράταξη που ήµα-

σταν πάντα υπέρ της ατλαντικής και ευρωατλαντικής πορείας
των γειτόνων µας, που πάντα πιστέψαµε στη σταθεροποιητική
λειτουργία του ΝΑΤΟ και της Ευρωπαϊκής Ένωσης, που έχουµε
την τεχνογνωσία αλλά και τη νοµιµοποίηση να είµαστε πάντα
εκεί, µπορούµε να διαφωνούµε µε τους συµµάχους µας. Δεν
χρειάζεται να δώσουµε διαπιστευτήρια, γιατί είναι µια ειλικρινής
σχέση δοκιµασµένη στον χρόνο. Εµείς µπορούµε και να συµφω-
νούµε και να διαφωνούµε. 

Εσείς επειδή έχετε την υποτακτικότητα και τον φανατισµό του
νεοφώτιστου, ο οποίος µάλιστα αγωνιά να κρύψει το βεβαρηµένο
παρελθόν του, µόνο «ναι» µπορείτε να λέτε. Δεν έχετε ισότιµη
σχέση, είσαστε καινούργιοι και άρα µε κατεβασµένο το κεφάλι.

(Θόρυβος στην Αίθουσα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Και θα αργήσουµε

να παλιώσουµε, υποµονή! Κάντε υποµονή!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Αυτό, λοιπόν, το παρελθόν σας

προσπαθείτε να κρύψετε µέσα στη συµµαχία. Δεν µπορείτε να
το κάνετε, όσο και αν ο κυνισµός της νοµής της εξουσίας σάς
οδηγεί προς αυτό. Το παρελθόν σας είναι εδώ. Ο κυνισµός τού
σήµερα δεν µπορεί να κρύψει το παρελθόν σας.

Σας διαβάζω, λοιπόν, πώς ξεκινήσατε. Κείµενο του ΣΥΡΙΖΑ
2008. «Η φονική µηχανή που λέγεται ΝΑΤΟ». Το 2013 ζητούσατε
απεµπλοκή από το ΝΑΤΟ και αποτροπή της στρατιωτικής συνερ-
γασίας µε το Ισραήλ. Σκεφθείτε τι λέγατε και τι κάνατε. Αυτό δεν
είναι ιδεολογική µετατόπιση, είναι γονιδιακή µετάλλαξη! 

Το 2014 ο κ. Δρίτσας: «Ο στρατηγικός στόχος µας είναι η
απεµπλοκή της χώρας από το ΝΑΤΟ και η διάλυσή του». Το 2015
το κείµενο της εξωτερικής σας πολιτικής, το οποίο ειρωνικά µά-
λιστα λέγεται και κείµενο αρχών, ακούστε τι λέει: «Το ΝΑΤΟ συµ-
βάλλει στην περιφερειακή και διεθνή αποσταθεροποίηση». Αυτά
έλεγαν οι αρχές σας. Ωραίες αρχές έχετε, να τις χαίρεστε! Δεν
ντρέπεστε λίγο; 

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Μην

προκαλείτε, κύριε Κουµουτσάκο, δεν χρειάζεται η ένταση. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Θα το πει το «ντροπή» και ο κ. Κουµου-

τσάκος, αφού... (δεν ακούστηκε)
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Με αυτές τις αρχές παραπλα-

νήσατε τον ελληνικό λαό. Έχετε εξελιχθεί σε µια πολιτική µηχανή
παραγωγής ψεύδους και κυνισµού. Μετατρέπετε τα «ναι» σε
«όχι». Τα δικά σας «ναι» σε δικά σας «όχι». Αυτοί είστε. 

Εµείς, αντίθετα µε εσάς, είµαστε συνεπείς σε αυτά που πι-
στεύουµε και όταν χρειάστηκε υποστηρίξαµε την ευρωατλαντική
πορεία των γειτόνων µας. Πολλούς µάλιστα τους βοηθήσαµε να
είναι σωστά πλήρη µέλη του ΝΑΤΟ. Βοηθήσαµε την Αλβανία, τη
Βουλγαρία, τη Ρουµανία. Αυτό, όµως, δεν σηµαίνει ότι όταν κρί-
νουµε ότι υπάρχει πρόβληµα στα εθνικά συµφέροντα, θα λέµε
«ναι». Βάλαµε, λοιπόν, και υποστηρίζουµε προϋποθέσεις και προ-
απαιτούµενα: Ένα κράτος δικαίου που να λειτουργεί, σεβασµός
των σχέσεων καλής γειτονίας, µη ανάµειξη στα εσωτερικά των
κρατών, όλα αυτά. Εσείς, όµως, απέναντι στις δικές µας καθαρές
θέσεις και την άνεσή µας να λέµε «όχι» στους συµµάχους µας,
πηγαίνετε και διαπραγµατεύεστε µε το κεφάλι σκυµµένο. Και-
νούργιοι, νεοφώτιστοι, δίνετε διαπιστευτήρια κάθε µέρα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αργά το βράδυ της 4ης προς 5η

Απριλίου του 2008, όταν η Ελλάδα είχε επιβάλει στη συµµαχία
τη δική της θέση στο σκοπιανό ζήτηµα, είχα έναν σύντοµο διά-
λογο µε τον τότε Πρωθυπουργό Κώστα Καραµανλή. Όλα πήγαν
καλά, κύριε Πρόεδρε, ήταν µια καλή µέρα, του είχα πει. Τότε ο

Καραµανλής, µε µια από τις γνωστές φιλικές του κινήσεις, πιέ-
ζοντας µε το δάχτυλο το στέρνο του συνοµιλητή του, µου είπε:
«Πράγµατι θα µπορώ να συνοµιλώ µε ήσυχη συνείδηση µε τα
φαντάσµατα εκείνων που αγωνίστηκαν για την υπόθεση της Μα-
κεδονίας».

Εκείνο το βράδυ ο Κώστας Καραµανλής είχε ήσυχη τη συνεί-
δησή του. Και όλοι εµείς, όχι µόνο στην ελληνική αποστολή αλλά
και ολόκληρη η Ελλάδα κοιµήθηκε και κοιµηθήκαµε ενθουσια-
σµένοι και περήφανοι. Σήµερα, όµως, η Ελλάδα αισθάνεται τα-
πεινωµένη και γι’ αυτό υπόλογοι είσαστε εσείς. Ο βαρύς
λογαριασµός έρχεται. Θα τον πληρώσετε όλον, θέλοντας και µη,
γιατί θα σας τον στείλει ο ελληνικός λαός!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κυρίες

και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα
ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεω-
ρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθου-
σας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, είκοσι επτά µαθήτριες και µαθητές και τρεις συνοδοί
εκπαιδευτικοί από το Εσπερινό ΕΠΑΛ Κέρκυρας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επίσης έχω την τιµή να ανακοι-
νώσω στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα
άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως συµµετείχαν στο εκ-
παιδευτικό πρόγραµµα «Εργαστήρι Δηµοκρατίας» που οργανώ-
νει το Ίδρυµα της Βουλής, είκοσι δύο µαθήτριες και µαθητές και
ένας συνοδός εκπαιδευτικός από το 3ο Δηµοτικό Αλίµου. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Θα δώσω τώρα τον λόγο στον εκπρόσωπο της Δηµοκρατικής
Συµπαράταξης και µετά θα αναπτύξουν, όσοι θέλουν, τα αιτή-
µατά τους περί αντισυνταγµατικότητας.

Ελάτε, κύριε Σκανδαλίδη, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, εισηγούµενος εκ µέρους της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης
την καταψήφιση της Συµφωνίας των Πρεσπών από αυτό εδώ το
Βήµα σηµείωνα: «τα Σκόπια κέρδισαν το µείζον, την ένταξη στο
ΝΑΤΟ κι έχασαν το έλασσον, έναν γεωγραφικό προσδιορισµό
στο όνοµα που στην πορεία θα εξαλειφθεί».

Αυτή είναι και η ουσία της θέσης µας που οδήγησε στο «όχι»
και βέβαια αρνείται να επικυρώσει το πρωτόκολλο ένταξης στο
ΝΑΤΟ ως το πρώτο τετελεσµένο από την εφαρµογή της συµφω-
νίας. Γι’ αυτό και σήµερα λέµε «όχι».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για τις χώρες των Βορείων Βαλ-
κανίων και της Κεντρικής Ευρώπης, αυτές που είτε ανήκαν στο
σοβιετικό µπλοκ είτε ανήκαν στον χώρο των αδεσµεύτων, η έν-
ταξη στο ΝΑΤΟ ως απόρροια της απελευθέρωσης -µε εισαγω-
γικά ή χωρίς εισαγωγικά, όπως θέλει το χρησιµοποιεί κανείς-
µετά το γκρέµισµα του Τείχους του Βερολίνου υπήρξε ο πρώτος
και καταλυτικός στόχος. Έπεται η ΕΟΚ -η τότε ΕΟΚ- η Ευρω-
παϊκή Ένωση κ.λπ..

Προείχε επιτακτική η ανάγκη να νιώσουν ασφαλείς. Πόσω µάλ-
λον για τη νεαρή δηµοκρατία των Σκοπίων της Βόρειας Μακεδο-
νίας που κάνει ιστορικά τα πρώτα της βήµατα ως αυτοδιάθετη
κρατική οντότητα. 

Η αξιοποίηση αυτής της πρωταρχικής ανάγκης των γειτόνων
µας, ιδιαίτερα µετά την αλλαγή ηγεσίας στη γειτονική χώρα είχε
µια κρίσιµη προϋπόθεση, την επίλυση του χρόνιου προβλήµατος
ανάµεσα στην Ελλάδα και τα Σκόπια, ώστε η ένταξή τους να γίνει
µε όρους καλής γειτονίας, χωρίς τη µεταφορά προστριβών στην
Ατλαντική Συµµαχία. Ο δε συµµαχικός παράγοντας ουδέποτε
έκρυψε την επιµονή του για λύση τώρα και πίεζε µε όλες του τις
δυνάµεις γι’ αυτό.

Η κατάληξη της συµφωνίας που έφερε ο Αλέξης Τσίπρας και
υπερψήφισε µε τον τρόπο που την υπερψήφισε η Βουλή των Ελ-
λήνων, σήµερα επικυρώνει το πρώτο της τετελεσµένο, όταν ο
Ζάεφ και οι Σκοπιανοί πανηγυρίζουν ότι κέρδισαν τον πόλεµο και
εφεξής θα αποκαλούνται και µε τη βούλα «Μακεδόνες», θα µι-
λούν τη µακεδονική γλώσσα και κατά τη δική τους οµολογία θα
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µπορούν να υπηρετήσουν τις αλυτρωτικές τους φαντασιώσεις. 
Δυστυχώς η άνευ όρων παράδοση της Κυβέρνησης στις πιέ-

σεις του συµµαχικού παράγοντα, ένθεν κι ένθεν του Ατλαντικού,
σηµατοδότησε την επικίνδυνη υποχώρηση από την εθνική
γραµµή. Αποτελεί ήττα της χώρας, εκτός από το πολιτισµικό,
ιστορικό κεφάλαιο που απώλεσε, και στο πεδίο των διεθνών σχέ-
σεων και των διεθνών συσχετισµών και της επιρροής της σε αυ-
τούς.

Είναι πραγµατικά απορίας άξιον το πώς άλλαξε άρδην η θέση
της κυβερνώσας παράταξης σε ό,τι αφορά τη χρησιµότητα του
ΝΑΤΟ. Δεν είναι µακριά ο καιρός που ο αριστερός ΣΥΡΙΖΑ τον
θεωρούσε ιµπεριαλιστικό µηχανισµό και ο Αλέξης Τσίπρας ζη-
τούσε προεκλογικά από τη Θεσσαλονίκη την κατάργησή του. Και
σήµερα ο ίδιος ΣΥΡΙΖΑ αυτοεπαιρόµενος για την είσοδο των Σκο-
πίων στο ΝΑΤΟ το πανηγυρίζει ως δικαίωση της πολιτικής και
των αγώνων του. Αγωνίζεστε για να καταργηθεί το ΝΑΤΟ διά της
διευρύνσεώς του; Είναι και αυτό µία ακόµη πρωτότυπη σύλληψη
της «πρώτης φοράς Αριστερά». 

Η αλήθεια είναι ότι βρεθήκαµε στο επίκεντρο µιας διεθνούς
συγκυρίας, όπου στην περιοχή επιχειρούνται νέοι στρατηγικοί
διακανονισµοί. Η Ουκρανία, η Βόρεια Βαλκανική, η Τουρκία, η
Μέση Ανατολή, η περιοχή νοτίως της Κασπίας συνιστούν ένα
τόξο που για την Αµερική αποτελεί το κεντρικό πεδίο των επιλο-
γών της για τα επόµενα πολλά χρόνια. Αυτό το οµολογούν οι ίδιοι
από τη δεκαετία του ’90. Επιθυµούν να εµποδίσουν την επι-
στροφή της Ρωσίας, όπως λένε οι ίδιοι, στο προσκήνιο ως υπερ-
δύναµης, να την καταστήσουν περιφερειακή δύναµη, όπως και
τους άλλους πόλους, την Κίνα, την Ινδία κ.λπ.. 

Ποια θα ήταν σήµερα µια προοδευτική θέση για το ΝΑΤΟ; Στον
διπολικό κόσµο των δύο υπερδυνάµεων, για να αναφερθώ λίγο
στο παρελθόν, η ταυτόχρονη κατάργηση του ΝΑΤΟ και του Συµ-
φώνου της Βαρσοβίας ήταν το ευκταίο. Πατούσαν στον τότε
παγκόσµιο συσχετισµό δυνάµεων οι πρωτοβουλίες για την ει-
ρήνη, την αποπυρηνικοποίηση, την κατάργηση των πυραυλικών
συστηµάτων. Έφεραν τον υπαρκτό τότε Τρίτο Κόσµο ως δύναµη
πίεσης και επέτρεπαν σε χώρες, όπως η Ελλάδα, να ασκήσουν
ενεργή εξωτερική πολιτική προς αυτή την κατεύθυνση. 

Η πρωτοβουλία των έξι, που τότε λοιδορήθηκε από τις συντη-
ρητικές δυνάµεις της χώρας µας, σήµερα από την ιστορική από-
σταση που µας χωρίζει αναδεικνύεται ως κρίσιµος παράγοντας
της εθνικής µας στρατηγικής. 

Είναι καλό για εµάς που πολλοί σήµερα θυµούνται τον Ανδρέα,
άλλοι για να τον αντιγράψουν, άλλοι για να τον µιµηθούν, άλλοι
για να επιµένουν να τον µικρύνουν. Ο Ανδρέας είναι επίκαιρος,
επιστρέφει και εκδικείται.

Η µετάβαση στον κόσµο της µιας υπερδύναµης µε ταυτόχρονη
ανάδειξη ενός πολυπολικού συστήµατος επιτρέπει τον σταδιακό
µετασχηµατισµό του ΝΑΤΟ από µηχανισµό αµυντικής συνεργα-
σίας της Βορειοατλαντικής Συµµαχίας σε οργανισµό παγκόσµιας
ασφάλειας µε τάση να συµπεριλάβει όσο το δυνατόν περισσότε-
ρες χώρες. 

Σπεύδω να πω ότι δεν έχει αυτόν τον ρόλο σήµερα. Όποιοι πι-
στεύουν ότι η σηµερινή άνιση και άδικη παγκοσµιοποίηση θα κα-
ταπέσει σαν χάρτινος πύργος εξαιτίας των αντινοµιών της δεν
πατούν προφανώς στο έδαφος της πραγµατικότητας. Όσο µε-
ταφυσική είναι η αντίληψη για κατάργηση του ΝΑΤΟ σε ορατό
ιστορικό χρόνο, άλλο τόσο αναγκαία είναι και η υποχρέωση των
προοδευτικών δυνάµεων να επιβάλουν αυτόν τον µετασχηµατι-
σµό, να ακυρώσουν επιλεκτικές επεµβάσεις, να αντισταθούν σε
αιµατηρές πολιτικές και να προασπίσουν το δικαίωµα των λαών.

Η διεύρυνση του ΝΑΤΟ σε χώρες, όπως είναι τα Σκόπια, είναι
θετική συµβολή στην κατεύθυνση αυτού του µετασχηµατισµού.
Είναι µια πολύ δύσκολη άσκηση –οµολογώ- εξωτερικής πολιτικής
για χώρες όπως η δική µας. Οφείλουµε να αξιοποιήσουµε την έν-
ταξή µας στην Ευρώπη και στο ΝΑΤΟ ως παράγοντα ειρήνης και
συνεργασίας στην περιοχή και να διαπραγµατευτούµε στο πλαί-
σιο των συµµαχιών µας τον ρόλο µας για τις επόµενες δεκαετίες.
Αυτό θα έλυνε, κατά τη γνώµη µου, και πολλά από τα οικονοµικά
προβλήµατα που αντιµετωπίζει σήµερα η χώρα. Διότι άλλου
τύπου διαπραγµάτευση κάνεις όταν ασχολείσαι µονάχα µε τους
στενούς αριθµούς, τα στενά ποσοστά των ελλειµµάτων και ούτω

καθεξής και άλλη διαπραγµάτευση κάνεις αν έχεις εξασφαλίσει
γεωστρατηγικά για τη χώρα σου έναν ρόλο στην περιοχή που
έχει ευρύτερη, κρίσιµη σηµασία για τον ευρύτερο συσχετισµό
των δυνάµεων και τα γεωστρατηγικά συµφέροντα που σήµερα
συγκρούονται σε αυτή την περιοχή. Νοµίζω ότι η εικόνα της
χώρας µας είναι λίγο θλιβερή, σε σχέση µε αυτή τη µεγάλη πραγ-
µατικότητα και τις µεγάλες προκλήσεις που θα είχαµε σήµερα. 

Το θέµα είναι, λοιπόν, ότι η ηγεσία του τόπου, όπως εκφράζε-
ται σήµερα από τα κόµµατα που θεωρούνται µεγάλα και διεκδι-
κούν την εναλλαγή στην εξουσία, είναι µικρότερη των ιστορικών
περιστάσεων. Ο Πρωθυπουργός, δυστυχώς, χρησιµοποιεί τα
εθνικά θέµατα ως µοχλό διαµόρφωσης εσωτερικών πολιτικών
συσχετισµών. Κανείς δεν διαφωνεί µε την ανάγκη πρωτοβουλιών
σε µία ευνοϊκή για τη χώρα συγκυρία, όπου θα µπορούσε να εκ-
µεταλλευτεί τις ευκαιρίες και τις προκλήσεις που δηµιουργούνται
τόσο στο γεωστρατηγικό όσο και στο οικονοµικό πεδίο. Το ταξίδι,
όµως, του Ερντογάν στην Αθήνα και του Αλέξη Τσίπρα στη Τουρ-
κία µάς άφησαν µια πικρή γεύση. Στην Αθήνα ο Ερντογάν αµφι-
σβήτησε ανοιχτά τη Συνθήκη της Λωζάνης. Στην Άγκυρα έθεσε
προκαταβολικά θέµατα -τη στιγµή που ήταν ο Πρωθυπουργός
στο αεροπλάνο- νησιών, µουφτήδων, ΑΟΖ κ.λπ..

Θα µου πείτε: «Δεν θα συζητούσαν µε ανοιχτή ατζέντα, όταν
στόχος είναι η εκτόνωση της έντασης, ένας θεµιτός και σωστός
στόχος; Δεν είναι σωστή η επαφή και η συζήτηση;». Δεν το αρ-
νούµαι. Αρνούµαι όµως κατηγορηµατικά την αµυντική στάση της
χώρας µας απέναντι στην κλιµάκωση των επεκτατικών σχεδίων
της Άγκυρας, ιδιαίτερα όταν οι παραχωρήσεις που κάνει περιο-
ρίζονται σε ευχολόγια και άνισες ανταλλαγές, όπως είναι αυτή
ενός πολιτικού προβλήµατος, όπως είναι το πρόβληµα των µου-
φτήδων, κι ενός καθαρά συµβολικού, πολιτισµικού, θρησκευτι-
κού προβλήµατος, όπως είναι η επανέναρξη λειτουργίας της
Θεολογικής Σχολής της Χάλκης.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε. 
Ο Πρωθυπουργός δυστυχώς αρέσκεται να παίζει µε τα θέµατα

στρατηγικής -θα έλεγα- µε άγνοια κινδύνου. Ανέχθηκε επί τέσ-
σερα χρόνια τη διγλωσσία στην εξωτερική πολιτική, τη συνύ-
παρξη Καµµένου - Κοτζιά µε διαφορετικές επιλογές, τις
αδιανόητες λογικές αρχικά «θα βρούµε χρήµατα από τη Ρωσία
και την Κίνα» ή «θα παραδώσουµε βάση στους Αµερικανούς»
στην ύστερη περίοδο. Έµεινε απαθής στις αλληλοκατηγορίες
που εκθέτουν διεθνώς τη χώρα. Προτίµησε αντί της συνεννόη-
σης και της αξιοποίησης της εθνικής συναίνεσης τη µονοµερή
άσκηση της εθνικής στρατηγικής. Αυτά είναι επικίνδυνα µονοπά-
τια για τον δρόµο, για τον Ελληνισµό και την Ελλάδα, αγαπητοί
συνάδελφοι. 

Κάτι τέτοιες στιγµές ο λαός κατανοεί την αξία, τον ρόλο και
την προοπτική της παράταξης που µπορεί να επανενώσει τον Ελ-
ληνισµό και να δείξει έναν άλλο, υπεύθυνο και δηµιουργικό
δρόµο για την Ελλάδα και τους Έλληνες, κυρίως όµως να απο-
καταστήσει έµπρακτα το τραυµατισµένο πατριωτικό συναίσθηµα
του λαού, που αποτελεί αυθεντική έκφραση της συνείδησής του
και δεν σχετίζεται ούτε µε τους ακροδεξιούς εθνικισµούς ούτε
µε τη λογική της υποτέλειας.

Εµείς που έχουµε την παρακαταθήκη ενός γνήσιου πατριωτι-
κού κινήµατος είµαστε υποχρεωµένοι και σε αυτή τη φάση από
όποιο µετερίζι µάς τάξει ο λαός να δώσουµε τη µάχη για µία
πραγµατικά ολοκληρωµένη εθνική στρατηγική και να νικήσουµε.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµ-

παράταξης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κι εγώ

σας ευχαριστώ. 
Στο σηµείο αυτό θα συζητηθούν τα αιτήµατα αντισυνταγµατι-

κότητας που έχουν κατατεθεί από τη Χρυσή Αυγή και τους ΑΝΕΛ.
Από τη Χρυσή Αυγή θα µιλήσει ο κ. Αϊβατίδης και από τους

Ανεξάρτητους Έλληνες η κ. Μαρία Κόλλια - Τσαρουχά.
Κύριε Αϊβατίδη, έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Η Χρυσή Αυγή υποβάλλει αντίρρηση

συνταγµατικότητας για το εισαγόµενο σχέδιο νόµου. Η αντίρ-
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ρηση αυτή είναι διττή: είναι και ουσιαστική και τυπική. Είναι γνω-
στό ότι το Σύνταγµα είναι ο υπέρτατος νόµος, συνεπώς και οι
διεθνείς συµβάσεις θα πρέπει να είναι συµβατές µε αυτό και σε
καµµία περίπτωση να µην υπερακοντίζουν τις επιταγές του Συν-
τάγµατος.

Η πρώτη συνιστώσα της αντίρρησης συνταγµατικότητας
αφορά σε ουσιαστικά άρθρα του Συντάγµατος, δηλαδή στα
άρθρα 101 και 102 περί δοµής, οργάνωσης και διοίκησης του
κράτους. Είναι γνωστό σε όλους πως υπάρχουν τρεις ελληνικές
περιφέρειες οι οποίες έχουν σύνθετη ονοµασία µε γεωγραφικό
προσδιορισµό, δηλαδή η Δυτική Μακεδονία, η Κεντρική Μακεδο-
νία, η Ανατολική Μακεδονία και η Θράκη. Προδήλως, λοιπόν, το
να προσχωρήσει στο ΝΑΤΟ το γειτονικό κράτος µε τη σύνθετη
αυτή ονοµασία µε γεωγραφικό προσδιορισµό αντιστρατεύεται
την ουσία του Συντάγµατος και συνεπώς ούτε καν θα έπρεπε να
εισαχθεί προς συζήτηση. 

Ποια είναι τώρα η συνιστώσα της τυπικής αντισυνταγµατικότη-
τας, δηλαδή της αντιρρήσεως όσον αφορά το τυπικό ζήτηµα, δη-
λαδή την παραγωγή του νόµου; Με το πρωτόκολλο εισχώρησης,
το οποίο υπεγράφη από τον εκπρόσωπο της ελληνικής Κυβέρνη-
σης, παραχωρήθηκε σε έναν διεθνή οργανισµό αρµοδιότητα η
οποία άπτεται του Συντάγµατος. Άρα δεν θα έπρεπε να εισαχθεί
και να ισχύσει στην πορεία αυτό το σχέδιο νόµου, µε το άρθρο 28
παράγραφος 1. 

Αντιθέτως, επειδή, λοιπόν, εκχωρείται αυτή η αρµοδιότητα
στον διεθνή οργανισµό, το ΝΑΤΟ, θα πρέπει να απαιτηθεί -συµ-
πληρωµατικά το αναφέρουµε αυτό- πλειοψηφία τριών πέµπτων
των Βουλευτών, δηλαδή εκατόν ογδόντα Βουλευτές.

Θεωρούµε, λοιπόν, ότι οι δύο αυτοί λόγοι, ο πρώτος, που, επα-
ναλαµβάνω, ότι αφορά την ουσία του Συντάγµατος και ο δεύτε-
ρος τον τύπο, δηλαδή τη διαδικασία παραγωγής του
συγκεκριµένου νόµου, θα πρέπει να εξεταστούν µε σοβαρότητα
από τη Βουλή, διότι είναι µια επίσης ιστορική συνεδρίαση και ο
καθένας γράφει την ιστορία του. 

Αναµένω από τους συναδέλφους Βουλευτές που θα αντιλέ-
ξουν ενδεχοµένως σε αυτή την αντίρρηση συνταγµατικότητας,
να προσηλωθούν στο να χρησιµοποιήσουν επιχειρήµατα διότι
εάν προβούν πάλι, όπως και στην υπόθεση της Συµφωνίας των
Πρεσπών, σε κορώνες και χειροκροτά η πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ τον
αντιλέγοντα της Νέας Δηµοκρατίας ή το αντίστροφο, οδηγεί το
Κοινοβούλιο σε µια διαδικασία η οποία γίνεται αντιληπτή από τον
λαό και επιβεβαιώνεται η ρήση του Αρχηγού µας, του Νικόλαου
Μιχαλολιάκου, ότι στο ελληνικό Κοινοβούλιο υπάρχει η Χρυσή
Αυγή και το κόµµα «των κοµµάτων», το ψευδεπίγραφο «συνταγ-
µατικό τόξο». 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κυρία

Κόλλια, έχετε τον λόγο κι εσείς για πέντε λεπτά.
ΜΑΡΙΑ ΚΟΛΛΙΑ - ΤΣΑΡΟΥΧΑ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η έννοια της

εθνικής κυριαρχίας είναι ένα νοµικοπολιτικό επίκεντρο αξιολόγη-
σης της σχέσης εξάρτησης µεταξύ διεθνούς και εσωτερικού δι-
καίου. 

Η εθνική κυριαρχία ταυτίζεται και από τη νοµολογία και από
τους θεωρητικούς µε την έννοια της ανεξαρτησίας, έτσι ώστε κυ-
ρίαρχη να είναι η κρατική εξουσία όταν δεν επιβάλλονται περιο-
ρισµοί έξωθεν, όταν ισχύει η ελευθερία αποφάσεων και άσκηση
των πολιτειακών αρµοδιοτήτων σε διεθνές επίπεδο. 

Η έννοια της εθνικής κυριαρχίας ενός κράτους συναντά, όµως,
σοβαρούς περιορισµούς σε δύο περιπτώσεις: Όταν εκχωρείται
µια κρατική πολιτειακή αρµοδιότητα προβλεποµένη στο Σύν-
ταγµα προς έναν διεθνή οργανισµό, περίπτωση που πραγµατεύε-
ται η παράγραφος 2 του άρθρου 28 του Συντάγµατος, ή όταν
εκχωρείται µέρος της εθνικής κυριαρχίας σε ένα άλλο κράτος,
περίπτωση την οποία ρυθµίζει η παράγραφος 3 του άρθρου 28. 

Όµως, το γεγονός ότι το Διεθνές Δίκαιο επιτρέπει κατ’ αρχάς
τέτοιους περιορισµούς στην εθνική κυριαρχία, αυτό δεν σηµαίνει
ότι οι περιορισµοί αυτοί µπορούν να γίνουν χωρίς προϋποθέσεις,
που το ίδιο το Σύνταγµά µας βάζει. Και τέτοιες προϋποθέσεις τί-
θενται στο άρθρο 28 και ιδιαίτερα στην παράγραφο 3 που ανα-
φέρεται στην κύρωση διεθνούς συνθήκης µεταξύ κρατών, αλλά

όχι στο πλαίσιο οργάνου διεθνούς οργανισµού, όπως είναι το
ΝΑΤΟ εν προκειµένω, και για τον λόγο αυτόν υπάρχουν και άλλες
δύο επιπρόσθετες προϋποθέσεις: η αρχή ισότητας και ο όρος
της αµοιβαιότητας.

Η αρχή της ισότητας έχει την έννοια της κυρίαρχης ισότητας
και ταυτίζεται µε τη νοµική ισότητα ανάµεσα στα κράτη, ενώ ο
όρος της αµοιβαιότητας αναφέρεται στην αναλογική µεταχείριση
από το άλλο αντισυµβαλλόµενο µέρος, κράτος. Δηλαδή, η αρχή
της αµοιβαιότητας εν γένει συνιστά ειδικότερη εκδήλωση της
αρχής της κυρίαρχης ισότητας, πάλι όµως µεταξύ των κρατών. 

Κατά συνέπεια αυτές οι αρχές, τις οποίες επικαλύπτει το
άρθρο 28 παράγραφος 3, εφαρµόζονται σε διακρατικές συµβά-
σεις και σε καµµία περίπτωση µέσα σε συµβάσεις όπως στο πλαί-
σιο διεθνών οργανισµών, όπου εφαρµόζεται το άρθρο 28
παράγραφος 2.

Τέτοια αναφορά γίνεται στην παράγραφο 2 του άρθρου 28,
όπου ad hoc περιγράφεται η υπό κρίση περίπτωση της κύρωσης
του πρωτοκόλλου εισδοχής της FYROM στο ΝΑΤΟ, που αφορά
στην υποτιθέµενη προαγωγή της συνεργασίας µε άλλα κράτη
µέσω της αναγνώρισης µε συνθήκη σε διεθνείς οργανισµούς,
όπως είναι το ΝΑΤΟ, αρµοδιοτήτων που εµπίπτουν στις συνταγ-
µατικές αρµοδιότητες του ελληνικού κράτους. 

Έτσι, λοιπόν, αναφέρω ρητά το 28.2: «για να εξυπηρετηθεί
σπουδαίο εθνικό συµφέρον και να προωθηθεί η συνεργασία µε
άλλα κράτη, µπορεί να αναγνωριστούν µε συνθήκη ή συµφωνία
σε όργανα διεθνών οργανισµών αρµοδιότητες που προβλέπονται
από το Σύνταγµα. Για την ψήφιση του νόµου που κυρώνει αυτή
τη συνθήκη ή συµφωνία απαιτείται πλειοψηφία των τριών πέµ-
πτων του όλου αριθµού των Βουλευτών». Είναι παντελώς εκτός
πεδίου εφαρµογής από την άλλη, η παράγραφος 1 του άρθρου
28. 

Ποια αρµοδιότητα του ελληνικού κράτος εκχωρείται και χάνε-
ται µε την κύρωση αυτού του πρωτοκόλλου εισδοχής στο ΝΑΤΟ
της FYROM; Στα άρθρα 4 παράγραφος 6, 22 παράγραφος 4 και
68 παράγραφος 2, καθώς και στο άρθρο 1 παράγραφος 2 και 3
του Συντάγµατος του δικού µας, περιγράφεται µε σαφή αλλά και
έµµεσο τρόπο η αναφαίρετη υποχρέωση, δικαίωµα του ελληνι-
κού κράτους περί άµυνας και προστασίας της ελληνικής επικρά-
τειας ως ένα εκ των κυριοτέρων µέσων διαφύλαξης της
ελληνικής κυριαρχίας.

Η Ελλάδα, λοιπόν, προσχώρησε στη βορειοατλαντική στρα-
τιωτική συνθήκη του ΝΑΤΟ για γεωπολιτικούς λόγους αλλά και
για λόγους ενδυνάµωσης της αποτρεπτικής της δύναµης έναντι
τρίτων χωρών, καθώς στο προοίµιο του καταστατικού του ΝΑΤΟ
µε σαφήνεια διακηρύσσεται η διά µέσου της συλλογικής άµυνας
διατήρηση της ειρήνης και της ασφάλειας στις περιοχές των επι-
κρατειών των κρατών-µελών του οργανισµού. Τα κράτη-µέλη που
έχουν δικαίωµα και υποχρέωση συλλογικής άµυνας έναντι τρίτων
χωρών και στα υπόλοιπα κράτη που ονοµάζονται τρίτα, σύµφωνα
µε αυτό που διάβασα προηγουµένως, έναντι των οποίων αυτά
µπορούν να αναλάβουν συλλογική αµυντική δράση, εναντίον των
τρίτων κρατών, για την προάσπιση της επικράτειας και της εθνι-
κής κυριαρχίας τους µε βάση το άρθρο 5 του καταστατικού. 

Τα συµβαλλόµενα µέρη στο άρθρο 5, κυρία Πρόεδρε, συµφω-
νούν ότι µια ένοπλη επίθεση εναντίον ενός ή περισσοτέρων από
αυτούς στην Ευρώπη ή τη Βόρεια Αµερική, θεωρείται επίθεση
εναντίον όλων. 

Κάθε ένας από αυτούς για την άσκηση του δικαιώµατος του
ατόµου ή της συλλογικής άµυνας που αναγνωρίζεται από το
άρθρο 51 του Χάρτη των Ηνωµένων Εθνών θα βοηθήσει το συµ-
βαλλόµενο µέρος ή τα µέρη που επιτίθενται έτσι, λαµβάνοντας
ατοµικά και σε συνεννόηση µε άλλα µέρη τα µέτρα που κρίνει
αναγκαία, συµπεριλαµβανοµένης της χρήσης ένοπλης δύναµης,
για να αποκαταστήσει και να διατηρήσει την ασφάλεια της πε-
ριοχής της Ευρώπης ή του Βόρειου Ατλαντικού.

Έτσι, λοιπόν, κυρία Πρόεδρε, κλείνοντας µε αυτά που ανέ-
φερα προηγουµένως, αν η ελληνική Βουλή κυρώσει σήµερα το
Πρωτόκολλο Εισδοχής της FYROM στο ΝΑΤΟ, το πρώτο και
πλέον προφανές αποτέλεσµα θα είναι η Πρώην Γιουγκοσλαβική
Δηµοκρατία της Μακεδονίας να πάψει να είναι τρίτο µέλος. Θα
απαλειφθεί έτσι η δυνατότητα της Ελλάδας να αιτηθεί στο µέλ-
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λον και υπό συνθήκες απειλής από το όµορο κράτος της FYROM
µε ιστορικό υπαρκτού αλυτρωτισµού δήθεν µακεδονικής µειονό-
τητας στη χώρα µας και πολλών άλλων, τα οποία είδαµε, δυστυ-
χώς, από παλιότερα, αλλά και µετά την ψήφιση της Συµφωνίας
των Πρεσπών. Δεν θα µπορέσουµε, λοιπόν, να έχουµε την προ-
στασία της συλλογικής άµυνας µε βάση το άρθρο 5 του κατα-
στατικού.

Με αυτήν την έννοια, η δυνατότητα και η υποχρέωση της Ελ-
λάδος να προασπιστεί την επικράτειά της µέσω του αιτήµατος
συλλογικής άµυνας, που εντάσσεται στη γενική υποχρέωση άµυ-
νας των άρθρων 4, 22 και 68 του Συντάγµατος, περιορίζεται ανα-
φορικά µε τη FYROM και µεταβιβάζεται στο ΝΑΤΟ η δυνατότητα
µόνο µετά από την αποβολή της FYROM στο µέλλον να ανακτή-
σει η Ελλάδα το δικαίωµα συλλογικής άµυνας έναντι του όµορου
κράτους.

Γι’ αυτούς τους λόγους, κυρία Πρόεδρε, οι Ανεξάρτητοι Έλ-
ληνες πιστεύουν ότι η ελληνική Βουλή και η ελληνική Κυβέρνηση
υποχρεούνται -και αυτό ζητούν- να εφαρµόσουν απαρέγκλιτα την
παράγραφο 2 του άρθρου 28 που απαιτεί πλειοψηφία των δύο
πέµπτων των Βουλευτών.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ο αντι-

λέγων από τον ΣΥΡΙΖΑ κ. Κοντονής έχει τον λόγο για πέντε
λεπτά.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, δεν θα τα χρειαστώ
τα πέντε λεπτά.

Εν πρώτοις, θέλω να πω ότι είναι από τις σπάνιες περιπτώσεις
που ένσταση αντισυνταγµατικότητας και νοµικοί ισχυρισµοί ενός
κόµµατος βρίσκονται σε απόλυτη αναντιστοιχία µε την ιδεολογία
του. Αυτά που ακούσαµε από τη Χρυσή Αυγή είναι και τα δύο για
τα σκουπίδια και, ως εκ τούτου, δεν πρόκειται να απαντήσουµε.

Το δεύτερο που θέλω να πω είναι το εξής: Σχετικά µε την έν-
σταση αντισυνταγµατικότητας του κόµµατος των Ανεξαρτήτων
Ελλήνων, θέλω να τονίσω τούτο, ότι, αν είχε ένα νόηµα να συζη-
τήσουµε για το άρθρο 28 παράγραφος 1 ή 2 και ποιο τυγχάνει
εφαρµογής, αυτή η συζήτηση νοµίζω εξαντλήθηκε κατά την κύ-
ρωση της Συµφωνίας των Πρεσπών, διότι τουλάχιστον θεωρη-
τικά εκεί τυγχάνει εφαρµογής το άρθρο 28 παράγραφος 2, παρά
το γεγονός ότι στη συγκεκριµένη συνθήκη δεν υπήρξε καµµία
εκχώρηση αρµοδιότητας, πολύ δε περισσότερο εξουσίας. 

Όµως, θα µπορούσε κάποιος να ισχυριστεί ότι, όπως αναφέρει
το άρθρο 28 παράγραφος 2, έχουµε µια διεθνή συνθήκη, η οποία
µπορεί να εµπεριέχει κάτι τέτοιο. Επαναλαµβάνω ότι η Συµφωνία
των Πρεσπών δεν είχε καµµία τέτοια παράµετρο, δηλαδή εκχώ-
ρηση αρµοδιοτήτων ή εξουσίας.

Σήµερα που έχουµε την κύρωση του Πρωτοκόλλου Εισόδου
της Βόρειας Μακεδονίας, της Πρώην Γιουγκοσλαβικής Δηµοκρα-
τίας της Μακεδονίας, στο ΝΑΤΟ, δεν υπάρχει από µέρους της
Ελλάδας καµµία εκχώρηση αρµοδιότητας εξουσίας. Εάν υπάρχει
από κάποιον, είναι από το κράτος, το οποίο αιτείται την ένταξή
του σ’ ένα διεθνή οργανισµό και, βεβαίως, συµπαρασύρει αυτή
η αίτηση -και προφανές είναι αυτό- εκχώρηση κάποιων αρµοδιο-
τήτων.

Όσον αφορά τη χώρα µας, ό,τι εκχωρήθηκε, εκχωρήθηκε,
όταν η Ελλάδα εντάχθηκε στο ΝΑΤΟ και όταν επανεντάχθηκε το
1980.

Εποµένως, το συγκεκριµένο πρωτόκολλο δεν εµπεριέχει κά-
ποια εκχώρηση αρµοδιότητας εξουσίας και γι’ αυτόν τον λόγο
ζητάµε από την ελληνική Βουλή την απόρριψη της συγκεκριµέ-
νης ένστασης αντισυνταγµατικότητας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-
ριστούµε.

Θέλει κάποιος Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος να πάρει τον
λόγο;

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Εγώ, κυρία Πρόεδρε, παρακαλώ.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Κι εγώ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Με τη

σειρά.
Παρακαλώ, κύριε Λοβέρδο, έχετε τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Έγινε µια σχετική συζήτηση για λίγα λεπτά και στη Διαρκή Επι-

τροπή Εξωτερικών και Άµυνας. Άκουσα τον Πρόεδρο των Ανε-
ξαρτήτων Ελλήνων εκεί, αλλά και σε µια ιδιωτική συνοµιλία µου
το µετέφερε, ότι υπάρχει µια ιδιαιτερότητα σε σχέση µε τη
FYROM, επειδή είναι όµορο κράτος και ένα παρελθόν σχετικό µε
την Τουρκία στη δεκαετία του 1970.

Γιατί τα λέω αυτά; Τα λέω αυτά γιατί στην επιτροπή υποστηρί-
ξαµε ως Δηµοκρατική Συµπαράταξη -και το επαναλαµβάνουµε- ότι
σε όλες τις κυρώσεις πρωτοκόλλων προσχωρήσεως τα προηγού-
µενα χρόνια ακολουθήσαµε τον κανόνα του άρθρου 28 παράγρα-
φος 1 του Συντάγµατος, δηλαδή την απαίτηση της πλειοψηφίας
των παρόντων. Αυτό το κάναµε µε την Κροατία, το κάναµε µε την
Αλβανία, τη Βουλγαρία και τη Ρουµανία. Προσφάτως και µε το
Μαυροβούνιο.

Άρα, δεν θα υπήρχε κανένας λόγος και δεν υπάρχει, εν τέλει,
κανένας λόγος να αλλάξουµε τώρα κανόνα και να πάµε στην πα-
ράγραφο 2 του άρθρου 28, που απαιτεί η εκχώρηση αρµοδιοτή-
των που το Σύνταγµα προβλέπει για εµάς σε διεθνείς
οργανισµούς, ή στην παράγραφο 3, η οποία προβλέπει θέµατα
περιορισµών εθνικής κυριαρχίας. 

Όµως, είχα πει στον κύριο Υπουργό, τον κ. Κατρούγκαλο, να
κοιτάξει στα αρχεία του Υπουργείου Εξωτερικών αν κάτι άλλο
διαφορετικό έχει υπάρξει στη δεκαετία του 1970 µετά την πτώση
της Δικτατορίας σε σχέση µε την Τουρκία.

Εγώ, κύριε Κατρούγκαλε, απ’ όσο έψαξα δεν βρήκα κάτι. Δεν
βρήκα απολύτως τίποτα.

Συνεπώς είναι µια η κατάληξη, ένα το συµπέρασµα, ότι πρέπει
να ακολουθήσουµε και σήµερα, επί της ψηφοφορίας δηλαδή, τον
κανόνα του άρθρου 28 παράγραφος 1 του Συντάγµατος και τον
κανόνα της πλειοψηφίας των παρόντων.

Έχουµε αντιµετωπίσει αυτές τις µέρες, αυτές τις εβδοµάδες,
έναν ορυµαγδό επιχειρηµάτων εµείς που είµαστε αντίθετοι µε τη
Συµφωνία των Πρεσπών για δήθεν συνταγµατικά µέσα που υπήρ-
χαν µπροστά µας και εµείς δεν τα ακολουθήσαµε.

Ένα από αυτά ήταν γιατί δεν ψηφίσαµε τη διενέργεια δηµο-
ψηφίσµατος, ξεχνώντας ότι το Σύνταγµα προβλέπει δύο πέµπτα
να προτείνουν και εκατόν ογδόντα να λένε υπέρ της διενέργειας
δηµοψηφίσµατος.

Άλλοι έλεγαν περί παραιτήσεως, που δεν ασκήσαµε αυτό το
µέσο, διότι αν το ασκούσαµε, θα µπορούσε να αλλάξει η κατά-
σταση. Μα, αν το ασκούσαµε, απλώς θα αυξάναµε την πλειοψη-
φία του ΣΥΡΙΖΑ προσθέτοντάς του κάποιους Βουλευτές.

Ακούστηκε -και τι δεν ακούστηκε- να παραιτηθεί ο Πρόεδρος
της Δηµοκρατίας, λέει, για να σταµατήσει αυτήν τη διαδικασία,
λες και ο κ. Βούτσης που θα αναλάµβανε ως προσωρινός Πρό-
εδρος θα είχε µια άλλη άποψη.

Ακούστηκαν διάφορα τερατώδη και όλα αυτά πρέπει να παρα-
µεριστούν και πρέπει να αντιµετωπίσουµε τα ζητήµατα σε πολι-
τικό επίπεδο και όχι σε νοµικό επίπεδο, κυρία Πρόεδρε, διότι το
νοµικό επίπεδο είναι καθαρό.

Θέλω να πω στην κ. Κόλλια ότι µια δυνατότητα που είχε το
κόµµα της να µην έχει ανάγκη νοµικών συνταγµατικών επιχειρη-
µάτων, αλλά πολιτικά να σταµατήσει αυτήν τη διαδικασία, ήταν
η ψηφοφορία του Ιουνίου επί της προτάσεως µοµφής.

Και δεν στέκει, κυρία Πρόεδρε, -και µε αυτό κλείνω- το επιχεί-
ρηµα ότι οι αριθµοί δεν έβγαιναν, διότι, απ’ ότι έχω ενηµερωθεί
από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας, δεν είναι αµετακίνητη η
στάση του ότι καταψηφίζει οποιαδήποτε πρόταση µοµφής. Το
κρίνει κάθε φορά συγκεκριµένα. Αν, λοιπόν, οι αριθµοί ήταν ανοι-
χτοί, η δική σας τότε υπερψήφιση της µοµφής θα είχε σταµατή-
σει αυτήν τη διαδικασία. Δεν έγινε.

Άρα, η Συµφωνία των Πρεσπών κυρώθηκε από την ελληνική
Βουλή και ακολουθήθηκαν οι διαδικασίες από πλευράς Ελληνι-
κής Δηµοκρατίας. Σήµερα έχουµε το πρωτόκολλο προσχωρή-
σεως. 

Νοµίζω, κυρία Πρόεδρε, ότι ο διάλογος είναι πολιτικός και δεν
είναι νοµικός.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ο κ. Πα-

φίλης έχει τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Δεν πρόκειται να ασχοληθώ µε την

πρώτη πρόταση. Τώρα ένα κόµµα που υποστηρίζει τη χούντα,
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που κατέλυσε το αστικό Σύνταγµα, να ζητάει να βάλει θέµατα
συνταγµατικότητας, δεν αξίζει καµµία απάντηση. Θα µιλήσω γε-
νικότερα.

Αυτές οι προτάσεις και από το κόµµα των ΑΝΕΛ, αλλά και όσες
γίνονται κατά καιρούς, είναι προσχηµατικές περί εκχώρησης
εθνικής κυριαρχίας κ.λπ..

Ερώτηµα: Όταν η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ και ο Υπουργός
Άµυνας έδωσε βάση drones στο κέντρο της Ελλάδας στους Αµε-
ρικάνους µε τις συνέπειες που οι στρατιωτικοί, αλλά και ο απλός
κόσµος, καταλαβαίνουν -να ελέγχουν, δηλαδή, όλη την Ελλάδα
µέχρι κάτω, όλη τη Μεσόγειο µε την παραµικρή λεπτοµέρεια-
όταν εκχώρησε αυτήν τη βάση, ρώτησε κανέναν;

Η Κυβέρνηση ήρθε στη Βουλή, έστω να ενηµερώσει και να
γίνει συζήτηση; Όχι. Για το Στεφανοβίκειο; Τα ίδια. Για την Αλε-
ξανδρούπολη, που θα µετατραπεί, όπως λέει ο κ. Πάιατ, ο «ιν-
στρούχτορας» της σηµερινής Κυβέρνησης, στη γιγαντιαία βάση
ελικοπτέρων του ΝΑΤΟ στη Νοτιοανατολική Μεσόγειο, ρώτησε
κανέναν; Όχι, δεν ρώτησε κανέναν. Και φαντάζοµαι ότι κανένας
δεν είναι αφελής να πιστεύει ότι θα προστατεύει την εθνική ανε-
ξαρτησία και τα κυριαρχικά δικαιώµατα της χώρας. Εποµένως,
τα θεωρούµε προσχηµατικά. 

Τι λέµε ως Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας; Έχουµε τώρα τη
συνταγµατική Αναθεώρηση. Το µόνο κόµµα που προτείνει την
κατάργηση του άρθρου 28, που βάζει τις διεθνείς συµβάσεις
πάνω από το Εθνικό Δίκαιο και που εκχωρεί και λοιπά –είναι όλα
γνωστά- είναι το ΚΚΕ. Λέµε να καταργηθεί, ώστε η χώρα να είναι
ανεξάρτητη και να µην εκχωρούνται κυριαρχικά δικαιώµατα.
Τώρα θα πει κανένας, διεθνείς…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Κύριε Παφίλη…
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Θα το ακούσετε, αν υπάρχει. Μη βιά-

ζεστε! 
Θα πει κανένας «δεν θα κάνεις διεθνείς συµβάσεις;». Βεβαίως,

θα κάνεις. Θα έχουν ισχύ τυπικού νόµου. Και επειδή λένε ότι δεν
υπάρχει, όπως δεν υπήρχαν και τα χηµικά και οι βόµβες στείρω-
σης που γράφουν τα τρολ σας για τον Ισπανό, η Ελβετία έχει τέ-
τοιο σύστηµα και το έχει κατοχυρωµένο στο Σύνταγµά της και
δεν είναι σοσιαλιστική χώρα. Δείχνει ότι είναι πραγµατικά, ανε-
ξάρτητα από οτιδήποτε άλλο, µια χώρα ανεξάρτητη σε σχέση µε
αυτά. 

Εποµένως, ιδού η Ρόδος, ιδού και η απόφαση!
Όποιος, λοιπόν, διαφωνεί µε εκχώρηση κυριαρχικών δικαιω-

µάτων να στηρίξει την πρόταση αλλαγής και κατάργησης του άρ-
θρου 28. 

ΜΑΡΙΑ ΚΟΛΛΙΑ - ΤΣΑΡΟΥΧΑ: Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα τον
λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κυρία
Κόλλια, δεν επιτρέπεται να δώσω τον λόγο. Αν είναι κάτι τόσο ση-
µαντικό, να κάνω µια παρέκκλιση για ένα λεπτό. Τι θέλετε να πείτε;

Ορίστε, έχετε τον λόγο. 
ΜΑΡΙΑ ΚΟΛΛΙΑ - ΤΣΑΡΟΥΧΑ: Πήγαµε στον Ιούνιο πάλι. Δεν

θεωρώ ότι είναι προσωπικό, είναι πολιτικό το θέµα. 
Όµως, επειδή τοποθετήθηκε ο κ. Λοβέρδος και έριξε πάλι

στους Ανεξάρτητους Έλληνες το βάρος για την ψήφιση αυτής
της συµφωνίας, καταντάει γελοίο –και δεν πρέπει να το χαρακτη-
ρίσω γελοίο, γιατί δεν είναι σωστή η έκφραση µέσα στο Κοινο-
βούλιο- αλλά θα µου επιτρέψετε να πω ότι δεν µπορεί κανένα
κόµµα, κανένα κίνηµα, καµµία Κοινοβουλευτική Οµάδα να περι-
µένει από την άλλη τι θα ψηφίσει για να ψηφίσει και αυτή. 

Εµείς είχαµε την άποψή µας. Συνεχίζουµε να την έχουµε την
άποψή µας. Ήταν και είναι η κόκκινη γραµµή µας. 

Και σε ό,τι έχει να κάνει µε τη Νέα Δηµοκρατία -και βέβαια και
το ΠΑΣΟΚ- που τα προηγούµενα χρόνια χειρίστηκαν αυτά τα θέ-
µατα, η Νέα Δηµοκρατία θα µπορούσε και τον προηγούµενο
καιρό και σήµερα ακόµα να προτείνει µαζί µας την ένσταση αν-
τισυνταγµατικότητας, να ζητήσουµε και να κάνουµε τη µάχη µας
εδώ και να ζητήσει να κάνει ξανά πρόταση µοµφής προς την Κυ-
βέρνηση, κάτι που δεν το έχει κάνει. 

Άρα, όλα αυτά είναι προφάσεις εν αµαρτίαις, προσπαθώντας
όλο το Κοινοβούλιο -τουλάχιστον οι περισσότερες πλευρές και
παρατάξεις- να ρίξει για άλλη µία φορά το βάρος στους Ανεξάρ-
τητους Έλληνες. 

Εµείς αποδεχόµαστε µόνο τις κόκκινες γραµµές που έχουµε,
για τις οποίες ως το τέλος θα είµαστε συνεπείς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ο κύ-
ριος Υπουργός δεν θέλει τον λόγο. Κατά συνέπεια…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, µας ξε-
χάσατε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ρώτησα
πριν ποιος θέλει να µιλήσει…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Είχα σηκώσει το χέρι µου,
κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Δεν σας
είδα, συγγνώµη. 

Ορίστε, έχετε τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, ως προς

την πρώτη ένσταση της Χρυσής Αυγής, ισχύουν τα όσα πάντοτε
λέω και όσα είπε και ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΚΚΕ,
παρέλκει η τοποθέτηση. 

Όσον αφορά τη δεύτερη των Ανεξαρτήτων Ελλήνων, κατ’
αρχήν, όπως σωστά ελέχθη, οι Ανεξάρτητοι Έλληνες είχαν την
ευκαιρία να σταµατήσουν αυτή την ιστορία µε ψήφιση της πρό-
τασης µοµφής. Το απέφυγαν. Και προσπαθούν τώρα µε διάφο-
ρους τρόπους να επανέλθουν στην κεντρική συζήτηση για το
συγκεκριµένο ζήτηµα. 

Το µόνο που αξίζει –νοµίζω- να σχολιάσω εδώ είναι το σκεπτικό
περί του άρθρου 5 της Συνθήκης του ΝΑΤΟ περί συλλογικής
προστασίας, το οποίο εµφανίζεται. 

Δηλαδή, εµφανίζεται στην πρόταση -και µάλιστα εγγράφως-
από κόµµα του οποίου ο Αρχηγός υπήρξε Υπουργός Εθνικής
Άµυνας επί µακρόν το εξής σκεπτικό, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, ότι κυρώνοντας το συγκεκριµένο πρωτόκολλο η Ελλάδα θα
απολέσει τη δυνατότητα να επικαλεστεί το άρθρο 5 της συλλο-
γικής προστασίας εναντίον των Σκοπίων, αν χρειαστεί. Και η µε-
τάφραση είναι ότι η Ελλάς για να αντιµετωπίσει τα Σκόπια
χρειάζεται πιθανόν τη βοήθεια του ΝΑΤΟ. Και αυτό προέρχεται
ως σκεπτικό από κόµµα του οποίου ο Αρχηγός υπήρξε Υπουργός
Εθνικής Άµυνας αυτής της χώρας για τέσσερα χρόνια. 

Αυτά. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κυρίες

και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση κατά το
άρθρο 100 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βουλής για το
θέµα αντισυνταγµατικότητας που ετέθη. Επειδή και οι δύο προ-
τάσεις, ανεξαρτήτως του σκεπτικού, ζητούν την εφαρµογή του
28 παράγραφος 2, ενώ στην παρούσα διαδικασία εφαρµόζεται
το 28 παράγραφος 1, θα γίνει κοινή ψηφοφορία. 

Οι αποδεχόµενοι την ένσταση αντισυνταγµατικότητας παρα-
καλώ να εγερθούν. 

(Εγείρονται οι αποδεχόµενοι την ένσταση)
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, εµείς απέχουµε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Εντά-

ξει.
Το ΚΚΕ απεχώρησε. Οι λοιποί είναι παρόντες. 
Προφανώς, ηγέρθησαν οι ολιγότεροι. Είναι προφανές ότι δεν

ηγέρθη ο απαιτούµενος αριθµός Βουλευτών από το Σύνταγµα
και τον Κανονισµό της Βουλής. 

Συνεπώς η ένσταση αντισυνταγµατικότητας απορρίπτεται. 
Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής της Χρυσής Αυγής κ. Πανα-

γιώταρος. 
Κυρία Παναγιώταρε, έχετε τον λόγο για δέκα λεπτά. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, µισό λεπτό να εκκε-

νωθεί η Αίθουσα από τους διαφωνούντες µε την παρουσία µας.
Παρακαλώ, σύντροφοι, αποχωρήσετε λίγο πιο γρήγορα για να

µιλήσουµε. 
Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ξεκινή-

στε, κύριε συνάδελφε. 
ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Πριν ξεκινήσω θα ήθελα να απαν-

τήσω στον κ. Κοντονή ότι για τα σκουπίδια είναι η ανύπαρκτη ιδε-
ολογική σας συνέπεια, σύντροφοι. Πηγαίνετε τώρα να κάνετε
προπόνηση για τις επικύψεις στο ΝΑΤΟ και όλα καλά!

Όσο για το εν λόγω νοµοσχέδιο, αυτό το οποίο έχουν καταλά-
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βει όλοι, φίλοι και εχθροί του συνταγµατικού και του αντισυνταγ-
µατικού, όπως λέτε, τόξου –βέβαια, τώρα το ποιος είναι το συν-
ταγµατικό και ποιος είναι το αντισυνταγµατικό είναι µια άλλη
συζήτηση- είναι ότι έχετε ξεπουλήσει τη µία και µόνη Μακεδονία
που είναι µόνο ελληνική, πρώτον, για τις γεωπολιτικές επιθυµίες
των Ηνωµένων Πολιτειών της Αµερικής, που δυστυχώς έρχονται
σε αντίθεση -θα έπρεπε µάλλον να είναι σε αντίθεση- µε τις δικές
µας γεωπολιτικές επιθυµίες και δεύτερον, για την ικανοποίηση
των ιδεολογικών σας συµπλεγµάτων, σύντροφοι -αυτά που πά-
θατε το 1946-1949 προσπαθείτε τώρα µε διάφορες νοµοθεσίες
να τα πράξετε, για να ικανοποιήσετε τους ιδεολογικούς σας προ-
γόνους- και τρίτον, για τα διαλυτικά σχέδια του χρηµατοδότη
πολλών εξ υµών Τζορτζ Σόρος και καθένας να βάλει όποιο «ι»
θέλει.

Και όλα αυτά δίχως να αποκοµίσετε τίποτα -το τραγικότερο
όλων- όχι δίχως να αποκοµίσετε τίποτα εσείς, αλλά η Ελλάς και
ο νοών νοείτω. Διότι πολλοί εξ υµών αποκοµίσατε πολλά.

Όσο και αν προσπαθείτε να µας πείσετε ότι η εν λόγω συµφω-
νία –προδοσία κατά τη συντριπτική πλειοψηφία του ελληνικού
λαού- αυτό το έκτρωµα των Πρεσπών ωφέλησε την Ελλάδα,
ωφέλησε τη Μακεδονία µας, ψάχνουν όλοι να βρουν πού, αλλά
δεν βρίσκει κανένας. Ακόµα και ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ –διαβά-
ζοντας στην κυριολεξία, δεν σήκωσε το βλέµµα του από κάτω-
δεν µπορούσε ούτε ένα επιχείρηµα να ψελλίσει. 

Αλήθεια, τι έγινε γεωπολιτικά; Κερδίσαµε ή χάσαµε από όλα
αυτά; Τι κερδίζουµε και τι χάνουµε από την ένταξη των Σκοπίων
στο ΝΑΤΟ; Τι γίνεται µε τον αλυτρωτισµό των γειτόνων µας; Τί-
ποτα απολύτως! Σας φτύνουν µες στη µούρη και εσείς νοµίζετε
ότι ψιχαλίζει. 

Αλήθεια, τι αποκοµίσαµε, τι κερδίσαµε, σε τι ωφεληθήκαµε
σχετικά µε την πολυπληθέστατη ελληνική µειονότητα που ζει στα
Σκόπια; Μέχρι πρότινος, µάλιστα, ο Υπουργός Εξωτερικών σας,
ο κ. Κοτζιάς, µιλούσε µε απαξιωτικά λόγια και µε άρνηση για την
ύπαρξη εκατοντάδων χιλιάδων Ελλήνων που ζουν εκεί και το
αποδέχονται και το δέχονται και οι ίδιοι οι Σκοπιανοί. 

Αλήθεια, τι αποκοµίσαµε σε ζητήµατα της καθηµερινότητας,
σε ζητήµατα εµπορικά, του εµπορικού κόσµου, του επιχειρηµα-
τικού κόσµου; Όλη η βόρεια Ελλάδα βράζει σχετικά µε τα εµπο-
ρικά σήµατα, µε ονοµασίες; Τίποτα απολύτως.

Αλήθεια, καθώς σήµερα συζητάµε για τη δεύτερη πράξη
αυτού του δράµατος, τι κερδίζουµε από την είσοδο ων Σκοπίων
στο ΝΑΤΟ; 

Κλείνουµε κάποιες εκκρεµότητες που υπάρχουν, κάποια προ-
βλήµατα; Σχετικά µε το καθεστώς των δεκαεννέα νησιών του Αι-
γαίου, που το ΝΑΤΟ τα θεωρεί αποστρατιωτικοποιηµένα και δεν
τα συµπεριλαµβάνει σε κανέναν σχεδιασµό του κάνατε κάτι; Ζη-
τήσατε να περάσει η ατζέντα µας επ’ αυτού του θέµατος; Όχι
φυσικά.

Κάνατε τίποτα στο σοβαρότατο πρόβληµα που υπάρχει σχε-
τικά µε την άρνηση δικαιώµατος της Ελλάδος σε «search and
rescue», σε έρευνα και διάσωση, που εδώ και χρόνια το χρησι-
µοποιεί η Τουρκία; Το κλείσατε αυτό το ζήτηµα; Όχι.

Αντ’ αυτού ξέρετε τι θα γίνει µόλις τα Σκόπια γίνουν και αυτά
κανονικό µέλος του ΝΑΤΟ; Θα έχουµε κι άλλη χώρα που θα αρ-
νείται την έρευνα και τη διάσωση και, όταν θα έρχεται καµµιά
φορά το ζήτηµα προς ψήφιση, σαφώς και τα Σκόπια, µιας και
είναι προσδεδεµένα από την αρχή της υπάρξεώς τους στο άρµα
της Τουρκίας, θα ψηφίζουν υπέρ των τουρκικών συµφερόντων.

Κάνατε τίποτα σε δεκάδες άλλα µικρότερα επιµέρους ζητή-
µατα που αφορούν διενέξεις που υπάρχουν µεταξύ Ελλάδος και
Τουρκίας εντός ή εκτός ΝΑΤΟ; Τίποτα απολύτως. 

Η Τουρκία πήρε τα πάντα από τη συγκεκριµένη συµφωνία, τα
Σκόπια πήραν τα πάντα, όλοι εχθροί της Ελλάδας πήραν τα
πάντα και Ελλάδα δεν µπορούµε να σας πούµε τι ακριβώς πήρε,
διότι θα έχουµε κάποιο ζήτηµα και κάποια ποινή. Δεν πήρατε τί-
ποτα, δώσατε τα πάντα. Ανοίξατε τον ασκό του Αιόλου σε όλα
τα ζητήµατα.

Και, σύντροφοι, ο αυτοεξευτελισµός σας δεν έχει τελειωµό.
Είστε περίγελως των πάντων ό,τι και να γίνεται. Από τις κολεκτί-
βες της Νικαράγουας, από το «Φονιάδες των λαών, Αµερικανοί!»,
από τα βαρύγδουπα αντιιµπεριαλιστικά σας συνθήµατα, από τις

πολλές σόλες που λιώνατε στις πορείες προς την Αµερικανική
Πρεσβεία, από τις προεκλογικές σας παλαιότερα εξαγγελίες,
από το τι έλεγε και λέει ακόµα και τώρα το πρόγραµµά σας -δεν
το έχετε αλλάξει- σχετικά µε τις καταστροφικές συνέπειες της
διεύρυνσης του ΝΑΤΟ και γενικότερα της ύπαρξης του ΝΑΤΟ,
πήγατε ακριβώς στην απέναντι όχθη, στις επικύψεις στις ανώµα-
λες ορέξεις -δικά σας λεγόµενα είναι αυτά- των φονιάδων των
λαών Αµερικανών και του ΝΑΤΟ. Καταντήσατε από τις πορείες
προς την Αµερικανική Πρεσβεία να πηγαίνετε στα tea party του
Αµερικανού πρέσβη εντός της οικίας του και να βγάζετε και πολύ
ωραίες φωτογραφίες. 

Και βέβαια το παράλογο και οξύµωρο είναι ότι την άλλη µέρα
ξαναπάτε σε πορείες, πιάνεστε αγκαζέ, φοράτε τα κόκκινα φου-
λάρια σας εκεί για να δείξετε ότι παραµένετε σοσιαλιστές, κοµ-
µουνιστές, µαρξιστές, και µετά ψηφίζετε ό,τι θέλει το ΝΑΤΟ. 

Καταθέτουµε για τα Πρακτικά έτσι για να υπάρχουν τις φωτο-
γραφίες του συντρόφου Πολάκη, που είναι στις κολεκτίβες της
Νικαράγουας µε τα καλάσνικοφ και φυλάει τις φυτείες τους κα-
κούς Κόντρας -έτσι έλεγε- και καταθέτουµε πάλι για τα Πρακτικά
µία πολύ ωραία φωτογραφία από το tea party στην οικία του Αµε-
ρικανού πρέσβη -δεν ξέρω αν είναι για την 4η Ιουλίου ή για κά-
ποια άλλη µέρα- µε τον κ. Νίκο Παππά και διάφορους άλλους
συντρόφους. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ηλίας Παναγιώταρος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες φωτογραφίες οι
οποίες βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Σύντροφοι, επιχειρηµατολογήστε σήµερα -έναν ή δύο οµιλη-
τές θα έχετε- υπέρ του ΝΑΤΟ και αφήστε τώρα τα περί αντιιµπε-
ριαλισµού και όλα αυτά.

Όσο για εσάς, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, πείτε ξεκάθαρα
ποια ήταν η εθνική σας θέση, γιατί από σας ξεκίνησε το κακό για
να λέµε τα πράγµατα µε το όνοµα τους. Είχατε αποδεχτεί τη σύν-
θετη ονοµασία. Πείτε είστε υπέρ ή κατά της σύνθετης ονοµασίας
µε γεωγραφικό ή άλλο προσδιορισµό για τα Σκόπια; Να υπάρχει
η λέξη «Μακεδονία» στην ονοµασία του γειτονικού κρατιδίου; Ναι
ή όχι;

Για να µην πούµε για όλα τα υπόλοιπα και το παρασκήνιο των
τελευταίων ηµερών. Ενώ πριν από τη συζήτηση για τη συµφωνία
-εντός πολλών εισαγωγικών- των Πρεσπών είχατε σηκώσει πολύ
ψηλά τον πήχη της αντίστασης, ξαφνικά «κράτει τις µηχανές» και
πέρασαν όλα όµορφα και ωραία χωρίς να διαµαρτυρηθεί κανέ-
νας!

Όσο για τον κ. Καµµένο τον Πρόεδρο των Ανεξαρτήτων Ελλή-
νων που χθες στην επιτροπή, αναφερόµενος σε εµάς µιλούσε
για τους απογόνους των κοµιτατζήδων και αυτούς που πολέµη-
σαν µε τους κοµιτατζήδες εναντίον των Ελλήνων, να δούµε τα p-
book του καθενός τον ελληνικό στρατό και αν θέλει ας
γυρίσουµε πίσω να δούµε και µε ποιους πολέµησαν οι πατεράδες
και οι παππούδες µας και οι πατεράδες και οι παππούδες άλλων
και µε ποιους ήταν. 

Είχατε την ευκαιρία, κύριοι των Ανεξαρτήτων Ελλήνων, να γί-
νετε ήρωες το καλοκαίρι, να ρίξετε αυτήν την κυβέρνηση, βάσει
των «κόκκινων γραµµών» σας, όπως τις λέτε. Βέβαια, οι γραµµές
σας έχουν µεταµορφωθεί σε κάτι άλλα κόκκινα πράγµατα, αλλά
αυτό τέλος πάντων είναι µία άλλη δουλειά.

Για λίγους µήνες ακόµα εξουσία, κύριοι της συγκυβέρνησης
και πλέον της Κυβέρνησης των εκατόν σαράντα πέντε και των
δύο, τριών βουλευτών που παίζουν µπαλαντέρ σε δύο κόµµατα,
παίζουν και κυβέρνηση και αντιπολίτευση -µιλάµε ότι συµβαίνουν
απίστευτα πράγµατα- έχετε ξεπουλήσει τα πάντα και από ό,τι
φαίνεται ετοιµάζεστε να ξεπουλήσετε και ακόµα περισσότερο,
γιατί πολύ απλά η Αξιωµατική Αντιπολίτευση έχει πάρει εντολή
να περιµένει γιατί θα ‘ρθει και η δική της σειρά και δεν υπάρχει
λόγος να κινήσει τα νήµατα µία ώρα αρχύτερα. Βάζετε τον ελλη-
νισµό σε τεράστιες καταστροφικές περιπέτειες. Το παιχνίδι -για
να µιλήσω και είκοσι δευτερόλεπτα γενικότερα- είναι σικέ.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κυρία Πρόεδρε, θα µου δώσετε και εµένα τα δύο λεπτά. Ευ-
χαριστώ.
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Βλέπουµε ότι η ηγεσία αυτής της χώρας σε όλα τα επίπεδα
είναι πιασµένη σύµφωνα µε τη διαφήµιση. Οι δηµοσιογράφοι και
αυτοί, ενώ στο Σχέδιο Ανάν ήταν όλοι υπέρ του σχεδίου, τώρα
επειδή είδαν την καθολική αντίδραση του ελληνικού λαού, τη-
ρούν µία ουδέτερη στάση, µία καθωσπρέπει στάση.

Κλείνοντας, θα σας επαναλάβουµε για µία ακόµη φορά την
πάγια θέση της Χρυσής Αυγής, εµάς των κακών, των φασιστών
ή όπως αλλιώς µας λέτε: Η Μακεδονία είναι µία και ελληνική. Κα-
νένας συµβιβασµός για τη Μακεδονία µας και αν ποτέ µας αξιώ-
σει ο Θεός -και ποτέ µη λέτε «ποτέ», κύριοι της Κυβέρνησης, της
συγκυβέρνησης και της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης-, αν ποτέ
έρθουµε στα πράγµατα, θα πετάξουµε στον κάλαθο των αχρή-
στων αυτή την προδοτική συµφωνία µε όποιο κόστος για µας και
την πατρίδα µας, αρκεί η αξιοπρέπεια όλων να είναι εκεί ψηλά.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον
λόγο έχει τώρα ο κ. Γκιόκας από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλά-
δας για δέκα λεπτά. Ενηµερώνω το Σώµα, επειδή βλέπω µία µα-
ζική αποχώρηση, ότι έτσι κι αλλιώς πρέπει να είστε παρόντες
γύρω στις 19:00, οπότε και θα πραγµατοποιηθεί η ονοµαστική
ψηφοφορία, σύµφωνα µε το άρθρο 72 παράγραφος 1 εδάφιο γ’
του Κανονισµού της Βουλής. Ζητήθηκε η ονοµαστική ψηφοφορία
από τον Πρόεδρο της Βουλής.

Κύριε Γκιόκα, έχετε τον λόγο για δέκα λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Είπαµε και χθες στην επιτροπή ότι το

πρωτόκολλο ένταξης της Βόρειας Μακεδονίας πλέον στο ΝΑΤΟ
δεν είναι κάτι τυπικό και διαδικαστικό. Είναι η ουσία της Συµφω-
νίας των Πρεσπών, είναι ο λόγος που οδήγησε στη Συµφωνία των
Πρεσπών και είναι και η αιτία της βιασύνης µε την οποία γίνεται
η συζήτηση και η κύρωση του πρωτοκόλλου ένταξης και στην
Ελλάδα και σε άλλες χώρες και αποτελεί την απόδειξη ότι ο βα-
σικός στόχος αυτής της συµφωνίας ήταν αυτό ακριβώς, να εν-
ταχθεί η γειτονική χώρα στο ΝΑΤΟ και την Ευρωπαϊκή Ένωση,
να προχωρήσει η ευρωατλαντική ολοκλήρωση στα Δυτικά Βαλ-
κάνια, να δυναµώσει η παρουσία του ΝΑΤΟ και να αποδυναµωθεί
η επιρροή άλλων ισχυρών κρατών, όπως της Ρωσίας της Κίνας
και ούτω καθεξής. Όπως λέει και η έκθεση του State Department
για την Ελλάδα «η Ελλάδα συµβάλλει στην αποδυνάµωση της
κακοήθους επιρροής της Ρωσίας και της Κίνας», ενώ η επιρροή
των ΗΠΑ είναι καλοήθης επιρροή!

Αυτό κάνετε και σήµερα. Και δεν το κάνετε µόνο σήµερα γιατί
υπάρχει και η άποψη, που λένε ορισµένοι από τον ΣΥΡΙΖΑ, ότι εν
πάση περιπτώσει, αν είναι να λυθεί ένα διµερές ζήτηµα, τι να κά-
νουµε ας δεχτούµε και το ΝΑΤΟ.

Πριν δύο χρόνια στηρίξατε και την ένταξη του Μαυροβουνίου
στο ΝΑΤΟ µε το οποίο η Ελλάδα δεν είχε διµερείς διαφορές. Άρα
η ενδυνάµωση, η ισχυροποίηση του ΝΑΤΟ είναι πλέον στρατη-
γική σας επιλογή και έχετε αναλάβει και ρόλο σηµαιοφόρου στην
προώθηση των αµερικανονατοϊκών σχεδιασµών. 

Και οι εξελίξεις δεν τελειώνουν εδώ. Υπάρχουν ανοιχτά µέ-
τωπα. Θα υπάρξουν αλυσιδωτές αντιδράσεις. Υπάρχουν σφο-
δροί ανταγωνισµοί στα Βαλκάνια και την ευρύτερη περιοχή για
τα µερίδια των αγορών, τις πρώτες ύλες, τους δρόµους µεταφο-
ράς της ενέργειας και ανταγωνισµοί οι οποίοι έχουν πάρει και
τον χαρακτήρα πλέον ανοικτής στρατιωτικής διάταξης πολεµι-
κών προετοιµασιών και σεναρίων για γενικευµένες συρράξεις.
Αρκεί να δει κανείς τις στρατιωτικές ασκήσεις που κάνει το ΝΑΤΟ
µε τη συµµετοχή και των ελληνικών Ενόπλων Δυνάµεων. Αρκεί
να δει κανείς το σχέδιο ετοιµότητας του ΝΑΤΟ, δηλαδή ότι πρέ-
πει µέσα µε τριάντα ηµέρες να είναι έτοιµα τριάντα πλοία µάχης,
τριάντα βαρέως ή µεσαίου οπλισµού τάγµατα και τριάντα αερο-
πορικές µοίρες. Αρκεί, επίσης, να δει κανείς την πρόσφατη απο-
χώρηση των Ηνωµένων Πολιτειών της Αµερικής από τη
συµφωνία µε τη Ρωσία για τα πυρηνικά όπλα µέσω βεληνεκούς
µετά από τριάντα χρόνια, γιατί ως γνωστόν η συµφωνία αυτή
υπεγράφη µε τη Σοβιετική Ένωση.

Άρα, λοιπόν, λέµε ξανά ότι όποιος είναι πολύ αφελής ή όποιος
κοροϊδεύει συνειδητά δεν βλέπει πού πάει η όλη κατάσταση.

Εµείς ως ΚΚΕ θα επιµένουµε να αναδεικνύουµε µε κάθε τρόπο
και µε τις δυνάµεις που έχουµε αυτό το πολύ επικίνδυνο για τους

λαούς σκηνικό που διαµορφώνεται στα Βαλκάνια και την ευρύ-
τερη περιοχή, όπως επίσης θα επιµείνουµε να αναδεικνύουµε και
τον ρόλο ταχυδροµείου-αγγελιοφόρου του ΝΑΤΟ και των Αµερι-
κανών που έχει αναλάβει η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ, µια κυβέρνηση η
οποία αποδέχτηκε και στήριξε όλες τις αποφάσεις του ΝΑΤΟ –
µέχρι και για το πρώτο πυρηνικό πλήγµα- που συµµετείχε και
συµµετέχει µε τις ελληνικές Ένοπλες Δυνάµεις σε στρατιωτικές
ασκήσεις και άλλες αποστολές εκτός συνόρων, που κρατάει τις
στρατιωτικές δαπάνες για το ΝΑΤΟ στο ύψος των 4 δισεκατοµ-
µυρίων ευρώ, που επί ηµερών της πραγµατοποιήθηκε η µεγαλύ-
τερη διεύρυνση και επέκταση των αµερικανονατοϊκών βάσεων
στη Σούδα, την Αλεξανδρούπολη, τη Λάρισα, κ.ο.κ. Μάλιστα,
επειδή ακριβώς έχετε αναλάβει τέτοιο ρόλο, γι’ αυτό και η Κυ-
βέρνηση παίρνει µε κάθε ευκαιρία τα εύσηµα από την Κυβέρνηση
των Ηνωµένων Πολιτειών ότι επί δικής της θητείας οι ελληνοα-
µερικανικές σχέσεις περνάνε την καλύτερή τους φάση, τον µήνα
του µέλιτος. 

Το δυστύχηµα, βεβαίως, για σας είναι ότι ένας κόσµος, ιδιαίτερα
ένας κόσµος αριστερός, προοδευτικός –πραγµατικά προοδευτι-
κός και όχι αυτά τα αποµεινάρια της παλαιάς σοσιαλδηµοκρατίας
που µαζεύετε και τους βαφτίζετε προοδευτικούς- ένας τέτοιος κό-
σµος που έχει ιστορική µνήµη, αντιλαµβάνεται και τον ρόλο που
έχετε αναλάβει.

Για να απαντήσετε, µάλιστα, σ’ αυτόν τον κόσµο, τι λέτε; Λέτε
αυτό που είπε χθες στην επιτροπή η Κυβέρνηση διά στόµατος
του κ. Κατρούγκαλου, που ήταν κατά τη γνώµη µας ένα µνηµείο
πολιτικής σήψης. Είπε η Κυβέρνηση ότι η Αριστερά στο παρελ-
θόν έκανε κριτική στο ΝΑΤΟ. Προσέξτε, ακόµα και η σηµειολογία
των λέξεων έχει τη σηµασία της. Είπε ότι έκανε κριτική. Η Αρι-
στερά, το εργατικό λαϊκό κίνηµα δεν έκαναν κριτική στο ΝΑΤΟ.
Πολεµούσαν το ΝΑΤΟ µε όλες τους τις δυνάµεις και είχαν µατώ-
σει σε αυτόν τον αγώνα.

Επίσης, είπε χθες η Κυβέρνηση ότι η Αριστερά έκανε κριτική
επί Ψυχρού Πολέµου. Μετά το 1991, το εργατικό λαϊκό κίνηµα
υπέστειλε τη σηµαία του αγώνα ενάντια στο ΝΑΤΟ, όταν µάλιστα
το ΝΑΤΟ αποθρασύνθηκε ακόµη περισσότερο, επειδή έλειψε και
το αντίπαλο δέος που ήταν η Σοβιετική Ένωση και το σοσιαλι-
στικό στρατόπεδο, Ιράκ, Γιουγκοσλαβία, Λιβύη, Συρία, κ.ο.κ.;

Να, γιατί λέµε ότι αυτά που λέει η Κυβέρνηση είναι δηλητήριο,
ιδιαίτερα για τις νέες γενιές, γιατί εκτός του ότι είναι τελείως ανι-
στόρητα, καλλιεργεί και την άποψη ότι είναι σήµερα «ντεµοντέ»,
ξεπερασµένο, να παλεύεις ενάντια σε αυτούς τους ιµπεριαλιστι-
κούς Οργανισµούς.

Αφού τα προηγούµενα χρόνια είχατε προβάλει το σύνθηµα-
παρωδία, αυτό το σύνθηµα-γελοιογραφία για διάλυση του ΝΑΤΟ
–αυτοδιάλυση δηλαδή, αυτοκαταστροφή, γιατί πραγµατική διά-
λυση του ΝΑΤΟ µπορεί να υπάρξει µόνο όταν κάθε λαός επιλέξει
τον δρόµο της αποδέσµευσης από αυτές τις λυκοσυµµαχίες- σή-
µερα το εγκαταλείπετε κι αυτό. Λογικό και επόµενο είναι. Συµµε-
τέχετε στην εγκληµατική πολιτική. Στηρίζετε την εγκληµατική
πολιτική στο όνοµα του εθνικού συµφέροντος, ό,τι ακριβώς έλε-
γαν τα προηγούµενα χρόνια η Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ
για εθνικό συµφέρον, για τον κίνδυνο της αποµόνωσης, για τον
µη µοναχικό δρόµο, για τον ρεαλισµό. Όλα αυτά που έλεγαν οι
προηγούµενες κυβερνήσεις της Νέας Δηµοκρατίας και του
ΠΑΣΟΚ, όταν ασκούσαµε κριτική για τη φιλονατοϊκή τους πολι-
τική, όλα αυτά τα επαναλαµβάνει µέχρι κεραίας σήµερα η Κυ-
βέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ.

Εδώ φαίνονται ξεκάθαρα και ποιες είναι και οι πραγµατικές
διαχωριστικές γραµµές µεταξύ των πολιτικών δυνάµεων, δηλαδή
τι εννοείτε εσείς και όλοι οι υπόλοιποι όταν µιλάτε για «εθνικό
συµφέρον» και τι εννοούµε εµείς για το «εθνικό συµφέρον».
Εσείς ως εθνικό συµφέρον εννοείτε τη γεωστρατηγική αναβάθ-
µιση της χώρας, δηλαδή την αναβάθµιση τµηµάτων του κεφα-
λαίου της χώρας που θέλουν µερίδιο από το πλιάτσικο που
διεξάγεται σε βάρος των λαών της περιοχής από τις ενεργειακές
και άλλου είδους συµπράξεις. Αυτό είναι και το περιεχόµενο του
συνθήµατος που έχετε λανσάρει «Ελλάδα-ηγετική δύναµη στα
Βαλκάνια».

Εµείς, αντίθετα, λέµε ότι τα ανταλλάγµατα αυτής της πολιτικής
δεν αφορούν το εθνικό λαϊκό συµφέρον, γιατί σε µια κοινωνία
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που χωρίζεται µε τάξεις δεν υπάρχει ενιαίο εθνικό συµφέρον –
εµείς κοιτάµε το εθνικό συµφέρον του λαού- ούτε φυσικά αυτή
η πολιτική προστατεύει τα κυριαρχικά δικαιώµατα της χώρας. Το
ακριβώς αντίθετο, η Ελλάδα µετατρέπεται σε προκεχωρηµένο
φυλάκιο των ΗΠΑ και του ΝΑΤΟ και µπαίνει στο επίκεντρο των
οξυµένων ανταγωνισµών στην περιοχή.

Η Συµφωνία των Πρεσπών ήταν ένας κρίκος στη συνολική πο-
λιτική σας. Μάλιστα, το πιο επικίνδυνο απ’ όλα είναι ότι εµφανί-
ζετε αυτή τη συµφωνία και ως «µπούσουλα», ως οδηγό, για τη
διευθέτηση και άλλων διαφορών που υπάρχουν, όπως για παρά-
δειγµα το Κυπριακό, κάτι το οποίο είπε ο Πρωθυπουργός στη συ-
νάντησή του µε τον Πρόεδρο Αναστασιάδη πριν λίγο καιρό, όταν
είναι γνωστό ότι αυτοί οι Οργανισµοί –οι ΗΠΑ, το ΝΑΤΟ, η Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση- είναι αυτοί που ευθύνονται για την τουρκική ει-
σβολή και κατοχή εδώ και σαράντα πέντε χρόνια. Είναι γνωστό
ότι τα ζητήµατα που ανοίγει η τουρκική άρχουσα τάξη έχουν την
ανοχή –αν όχι τη στήριξη- αυτών των δυνάµεων που κάθε φορά
για τις «γκρίζες ζώνες», για τα νησιά, κ.λπ., κρατούν στάση Πόν-
τιου Πιλάτου. Είναι, επίσης, γνωστό ότι µια σειρά σχεδιασµοί για
την προσάρτηση του Κοσόβου, για τα σχέδια για «Μεγάλη Αλ-
βανία» και πάει λέγοντας, έχουν τη στήριξη όλων αυτών των δυ-
νάµεων.

Αυτές, λοιπόν, οι δυνάµεις, το ΝΑΤΟ, οι Ηνωµένες Πολιτείες,
η Ευρωπαϊκή Ένωση, οι δολοφόνοι των λαών, οι εµπρηστές των
Βαλκανίων, όσο κι αν θέλετε να τις ξεπλύνετε, δεν µπορούν να
είναι εγγυητές της ειρήνης και σταθερότητας στην περιοχή.
Αυτήν τη στιγµή που µιλάµε, αυτές οι δυνάµεις ανοίγουν ένα
ακόµη µέτωπο αυτή τη φορά στη Βενεζουέλα, µε τα γνωστά προ-
σχήµατα που έχουµε ακούσει κι άλλες φορές για δηµοκρατία,
ανθρώπινα δικαιώµατα, ανθρωπιστική κρίση, τα οποία οδήγησαν
σε άλλες επεµβάσεις στη Συρία, τη Λιβύη, το Ιράκ, κ.ο.κ. 

Τα προσχήµατα στη συνέχεια κατέρρευσαν και αυτό που απο-
δείχτηκε ήταν ότι αυτές οι επεµβάσεις δηµιούργησαν ακόµη µε-
γαλύτερα προβλήµατα, εκατόµβες θυµάτων, διαµελισµούς
κρατών, κύµατα προσφύγων, τα οποία ζούµε τα τελευταία χρόνια
και στη χώρα µας. Ανεξάρτητα από το ποια γνώµη έχει ο καθέ-
νας, ποια γνώµη έχουµε κι εµείς για τη διακυβέρνηση στη Βενε-
ζουέλα, µόνο ο λαός της είναι ο αρµόδιος, ο υπεύθυνος, για να
επιλέξει ποιον πρόεδρο, ποια κυβέρνηση, ποιο σύστηµα θα έχει
και όχι ο κάθε διεθνής χωροφύλακας, ο κάθε διεθνής νταβατζής
που πρωτοστατεί για πραξικοπήµατα και απειλεί µε ανοιχτές
στρατιωτικές επεµβάσεις.

Στο ζήτηµα αυτό, όπως και σε πολλά άλλα, φάνηκε για µια
ακόµη φορά και η υποκρισία, η διγλωσσία της Κυβέρνησης ΣΥ-
ΡΙΖΑ. Αφού πρώτα έγινε µια δήλωση του Γραµµατέα του ΣΥΡΙΖΑ,
όπου δεν υπήρχε καµµία αναφορά στις Ηνωµένες Πολιτείες της
Αµερικής, στη συνέχεια ήρθαν οι δηλώσεις του Υπουργείου Εξω-
τερικών ότι στηρίζει την ωµή ανάµειξη της Ευρωπαϊκής Ένωσης
στα εσωτερικά της Βενεζουέλας µέσα από τη διεθνή Οµάδα Επα-
φής, όπου συµµετέχουν χώρες όπως η Ισπανία που έχουν ανα-
γνωρίσει το Γκουαϊδό ως µεταβατικό Πρόεδρο της Βενεζουέλας.
Και χθες είχαµε την επίσηµη δήλωση στην επιτροπή του κ. Κα-
τρούγκαλου ότι η ελληνική Κυβέρνηση έχει συνδιαµορφώσει το
ψήφισµα της Ευρωπαϊκής Ένωσης, το οποίο τελικά λόγω του
βέτο της Ιταλίας δεν έγινε αποδεκτό.

Έχετε συνδιαµορφώσει, δηλαδή, τη θέση της Ευρωπαϊκής
Ένωσης για ωµή ανάµειξη στα εσωτερικά της Βενεζουέλας, όταν
µάλιστα οι µισές και πλέον χώρες έχουν αναγνωρίσει τον
Γκουαϊδό ως µεταβατικό Πρόεδρο της Βενεζουέλας και υιοθε-
τούν το βασικό αίτηµα της Αντιπολίτευσης για διενέργεια προ-
εδρικών εκλογών.

Μάλιστα, επειδή πολλές φορές λέτε «ποια Ευρώπη θέλουµε»,
απευθύνετε το ερώτηµα «Θέλετε την Ευρώπη του Ισπανού Σάν-
τσες, του Κόστα, του Τσίπρα ή του Όρµπαν και της Λεπέν;», ε,
λοιπόν, η Ευρώπη του Σάντσες, του Κόστα, διαφόρων άλλων φι-
λελεύθερων, νεοφιλελεύθερων σοσιαλδηµοκρατών είναι η Ευ-
ρώπη που προσέτρεξε να στηρίξει το πραξικόπηµα των
Ηνωµένων Πολιτειών της Αµερικής και να στηρίξει και τον
Γκουαϊδό ως µεταβατικό Πρόεδρο της Βενεζουέλας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε
Γκιόκα, ολοκληρώνετε, παρακαλώ.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Τελειώνω µε αυτό. Εµείς θα επαναλά-
βουµε αυτό που είπαµε και στη συζήτηση για τη Συµφωνία των
Πρεσπών, ότι το διακύβευµα για τους λαούς είναι να µπουν εµ-
πόδια στα σχέδια των Ηνωµένων Πολιτειών, του ΝΑΤΟ, της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης, να µη φυλακιστούν και άλλοι λαοί σε αυτά τα
δεσµά των δολοφονικών οργανισµών, να απαλυνθούν οι αλυτρω-
τισµοί που εσκεµµένα και συνειδητά παραµένουν, να αντιµετω-
πιστεί ο εθνικισµός της κάθε πλευράς, που αξιοποιείται για
αλλαγές συνόρων, αιµατοχυσίες και για να περνάει η λογική του
διαίρει και βασίλευε, αυτό δηλαδή που υπηρετείτε όλοι σας και
η Νέα Δηµοκρατία και το ΚΙΝΑΛ και τα άλλα κόµµατα.

Εµείς είµαστε στην αντίπερα όχθη. Είµαστε µε το δικαίωµα και
τη δυνατότητα που έχει ο κάθε λαός, οι λαοί, µε τη φιλία, την αλ-
ληλεγγύη και την κοινή τους πάλη, να αντιπαλεύουν αυτούς τους
σχεδιασµούς, να αποδεσµευτούν από αυτούς τους ιµπεριαλιστι-
κούς µηχανισµούς και να γίνουν οι ίδιοι κυρίαρχοι των εξελίξεων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Εντάξει,
κύριε Γκιόκα.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Εσείς καθίστε να τσακώνεστε µεταξύ
σας για το ποιος είναι, πιο φιλονατοϊκός.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα
ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεω-
ρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθου-
σας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, τριάντα επτά µαθητές και µαθήτριες και δύο εκπαι-
δευτικοί-συνοδοί τους από το 11ο Γενικό Λύκειο Πάτρας.

Σάς καλωσορίζουµε στη Βουλή.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κύριε Κατσίκη, έχετε τον λόγο για δέκα λεπτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Με ανοχή, κυρία Πρόεδρε -και

ευχαριστώ- και σε εµένα, αν χρειαστώ παραπάνω από δέκα
λεπτά.

Κύριοι συνάδελφοι, επιτρέψτε µου να ξεκινήσω την τοποθέτησή
µου, λαµβάνοντας αφορµή από την ένσταση αντισυνταγµατικότη-
τας που έγινε από την Κοινοβουλευτική µας Εκπρόσωπο, την συ-
νάδελφο κ. Κόλλια, όχι τόσο γιατί το Σώµα της Βουλής την
απέρριψε, αφήνοντας ακόµη ένα παρακωλυτικό εµπόδιο συνταγ-
µατικού πεδίου να παρέλθει, προκειµένου να διευκολυνθεί η υπερ-
ψήφιση σήµερα της ένταξης των Σκοπίων στο ΝΑΤΟ, όσο µε
εντυπωσίασε η τοποθέτηση του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου
του ΠΑΣΟΚ -του ΚΙΝΑΛ, αν θέλετε- του κ. Λοβέρδου, ο οποίος
αναφέρθηκε στην υπαιτιότητα την οποία δήθεν είχαµε εµείς, όταν
καταψηφίσαµε την πρόταση δυσπιστίας της Νέας Δηµοκρατίας
τον περασµένο Ιούνιο. Προσδιόρισε ότι η θέση του ΚΚΕ ήταν µια
θέση η οποία διαµορφώθηκε µέσα από τη δική µας πολιτική
στάση.

Το περίεργο και εκπληκτικό για µένα ήταν ότι το ΚΚΕ δεν αν-
τέδρασε σε αυτήν την τοποθέτηση του ΚΙΝΑΛ που έγινε διά του
εκπροσώπου του, του κ. Λοβέρδου. Δέχθηκε σιωπηρά, αφού δεν
αντέδρασε το ΚΚΕ, ότι πράγµατι, η δική µας πρόθεση, η οποία
και υλοποιήθηκε, περί της καταψηφίσεως της πρότασης δυσπι-
στίας της Νέας Δηµοκρατίας προκάλεσε την απόφαση στο ΚΚΕ
να διαµορφώσει θέση, λες και δεν την είχε διαµορφωµένη. Περί-
µενε εµάς το ΚΚΕ για να διαµορφώσει θέση, θέση η οποία φά-
νηκε εκείνη την ηµέρα, θέση αποχώρησης, συνεπώς δεν θα
µπορούσαν να βγουν τα κουκιά των εκατόν πενήντα µίας ψήφων
προκειµένου να περάσει η πρόταση δυσπιστίας της Νέας Δηµο-
κρατίας.

(Γέλωτες στην Αίθουσα από την πτέρυγα του ΚΚΕ)
Ναι, κύριοι συνάδελφοι και µου κάνει µεγάλη εντύπωση, διότι

δεν αντιδράσατε και, εν πάση περιπτώσει, σας ερωτώ για να
πείτε, αντί να χασκογελάτε, το εξής: Πραγµατικά, η δική µας
στάση διαµόρφωσε τη δική σας θέση, θέση αποχώρησης εκείνη
την ηµέρα; Πείτε το, διότι µέχρι τώρα έχω εισπράξει, αν µη τι
άλλο, την εντύπωση, αν όχι την διαµορφωµένη πεποίθηση, ότι
έχετε δικές σας θέσεις, οι οποίες δεν επηρεάζονται από τις θέ-
σεις των άλλων κοµµάτων. Αν έχω κάνει λάθος, να το πείτε.
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Κύριοι συνάδελφοι, πριν από δύο εβδοµάδες, την 25η Ιανουα-
ρίου 2019, διότι εµείς, λαµβάνοντας αυτή τη θέση, επειδή αυτήν
τη θέση πιστεύαµε ότι έπρεπε να λάβουµε -επιτρέψτε µου να γυ-
ρίσω πάλι λίγο πίσω πριν µπω ακριβώς στο προκείµενο- δεν θέ-
λαµε να στηρίξουµε πρόταση δυσπιστίας της Νέας Δηµοκρατίας,
διότι δεν θέλαµε σε καµµία περίπτωση να περάσουµε το µήνυµα
ότι η Νέα Δηµοκρατία µάς έδωσε εντολή και ως εντολοδόχοι της
και εντεταλµένοι «Εφιάλτες» αυτής και του Αρχηγού της, συµ-
πράτταµε, υπερψηφίζοντας εκείνη την ηµέρα, εκείνο το βράδυ,
εκείνη την πρόταση.

Κατά τα άλλα δε, θα ήθελα να θυµίσω ότι ένας δεύτερος
λόγος που δεν θα µπορούσαµε να αποτρέψουµε την υπογραφή
και το «µελάνι», όπως πολλοί λέτε, διαστρεβλώνοντας την αλή-
θεια, κακοποιώντας την πραγµατικότητα και περνώντας εσφαλ-
µένες εντυπώσεις στον ελληνικό λαό, δεν θα µπορούσαµε να
αποτρέψουµε την επόµενη µέρα -ακριβώς την επόµενη µέρα- τον
τότε Υπουργό Εξωτερικών να µεταβεί στις Πρέσπες και να υπο-
γράψει.

Όµως, πραγµατικά κολλήσατε στο σηµείο της υπογραφής
ενός σχεδίου συµφωνίας που τότε και το Συµβούλιο της Επικρα-
τείας µε απόφασή του αποφάσισε, ότι κανένα έννοµο αποτέλε-
σµα και καµµία έννοµη συνέπεια δεν µπορούσε να επιφέρει,
πράγµα το οποίο επιβεβαίωσε και ο Γενικός Γραµµατέας, ο Στόλ-
τεµπεργκ.

Εκείνο, όµως, που δεν έχετε το θάρρος να πείτε ΠΑΣΟΚ και
Νέα Δηµοκρατία είναι ότι οι αρχιτέκτονες που σχεδίασαν τη σύν-
θετη ονοµασία µε τον όρο «Μακεδονία» είστε εσείς. Δεν έχετε το
θάρρος να το πείτε. Δεν έχετε το θάρρος να πείτε ότι η δική σας
αρχιτεκτονική, ο δικός σας σχεδιασµός, αποτέλεσε τη βάση στην
οποία στηρίχτηκε ο ΣΥΡΙΖΑ, ώστε να διαπραγµατεύεται τον όρο
«Μακεδονία» µε τα Σκόπια. Δεν έχει το θάρρος να πει το ΠΑΣΟΚ
ότι εκείνοι ήταν οι αρχιτέκτονες που δηµιούργησαν την προσω-
ρινή ονοµασία ΠΓΔΜ, πρώην Γιουγκοσλαβική Δηµοκρατία της
Μακεδονίας, η οποία εµπεριέχει βεβαίως τον όρο «Μακεδονία»,
αποδεχόµενοι από τότε ότι µέσα σε αυτή τη σύνθετη ονοµασία
περιέχεται ο όρος «Μακεδονία». Δεν έχετε το θάρρος να το
πείτε.

Στα εκατοµµύρια ανθρώπων που διαδήλωσαν µε τα συλλαλη-
τήρια και στους οποίους υποτίθεται ότι ένθεν κακείθεν συµπα-
ρασταθήκατε, δεν είχατε ποτέ το θάρρος να τους πείτε και να
ζητήσετε µια συγγνώµη ότι ο όρος «Μακεδονία», που δεν ήθελε
καν ο ελληνικός λαός να υπάρχει στη σύνθεση ονοµασία, ήταν ο
όρος που επιβάλατε εσείς µε τις των παρελθόντων ετών πολιτι-
κές που εφαρµόσατε σε αυτό το εθνικό µείζονος σηµασίας θέµα.

Κύριοι συνάδελφοι, πριν από δύο εβδοµάδες, την 25η Ιανουα-
ρίου 2019, η Συµφωνία των Πρεσπών πέρασε από τη Βουλή της
Ελλάδας και έγινε νόµος του ελληνικού κράτους και ως εκ τού-
του, φτάσαµε στη διαδικασία που εκτυλίσσεται σήµερα, µια
στιγµή που πιστεύω πως οι ιστορικοί του µέλλοντος θα αποτυ-
πώσουν µε τα πλέον µελανά χρώµατα.

Διότι, αγαπητοί συνάδελφοι της Κυβέρνησης, δεν κάνατε µία
καλή συµφωνία. Κάνατε µία γρήγορη συµφωνία, µόνοι σας και
εν κρυπτώ. Να θυµάστε, όµως, πάντοτε και την αριστοτελική
«ετερογονία των σκοπών». Η εκκίνηση δεν προδικάζει πάντοτε
το αποτέλεσµα και εµείς θα αγωνιστούµε µε νύχια και µε δόντια
µαζί µε τους πολίτες, για να αναστρέψουµε αυτό που εσείς µας
παρουσιάζετε ως αποτέλεσµα, αυτή την πράξη του πολιτικού και
εθνικού εγκλήµατος που προκάλεσε και την εθνική ταπείνωση.

Η πολιτική αγυρτεία που εφαρµόσατε σε βάρος µας να ξέρετε
πως δεν θα µείνει αναπάντητη. Η πολιτική σας ασυνέπεια προ-
διέγραψε την αποχώρησή µας αποκαλύπτοντας το µέγεθος του
πολιτικού σας αµοραλισµού. Όµως, δεν θα σιωπήσουµε. Μην
ευελπιστείτε σε αυτό. Και δεν θα σιωπήσουµε, διότι τα ίδια τα
γεγονότα µας δικαιώνουν.

Ήδη η στάση της γείτονος χώρας επιβεβαιώνει την αντίθεσή
µας απέναντι στις πράξεις σας. Η προκλητικότητα των γειτόνων
συνεχίζεται και µάλιστα συνεχίζεται από την εποµένη της υπερ-
ψήφισης της Συµφωνίας των Πρεσπών, µιας υπερψήφισης που
έγινε από µία ετερόκλητη και επίπλαστη κοινοβουλευτική πλει-
οψηφία, την οποία επικαλείστε πως νοµιµοποίησε την κυβερνη-
τική πολιτική.

Οι γείτονές µας συνεχίζουν και αυτοαποκαλούνται και αυτο-
προσδιορίζονται κατά τον ίδιο ακριβώς τρόπο, όπως έκαναν και
πριν από την έγκριση της Συµφωνίας των Πρεσπών. Σας αδει-
άζουν καθηµερινά και απροκάλυπτα, έχοντας καρπωθεί τη συ-
ναίνεσή σας µε την οποία δεσµεύσατε τη βούληση του ελληνικού
λαού, χωρίς καν να έχει ερωτηθεί ο ίδιος ο λαός. Δεν έχουν απο-
ποιηθεί των επεκτατικών και αλυτρωτικών τους βλέψεων. Αντιθέ-
τως, συνεχίζουν και διατηρούν την ίδια ακριβώς ρητορική τόσο
εντός όσο και εκτός συνόρων. Και το χειρότερο, έχουν λάβει τη
νοµιµοποίηση να το πράττουν, καθώς στα µάτια της διεθνούς
κοινότητας έχουν πλέον κάθε λόγο να ισχυρίζονται πως έλαβαν
τη σύµφωνη γνώµη του ελληνικού κράτους.

Γι’ αυτό βρισκόµαστε σήµερα σε αυτήν την Αίθουσα, διότι φέ-
ρατε εις πέρας την αποστολή σας και θεωρήσατε δεδοµένο πως
θα τα καταφέρετε χωρίς δυσκολίες, κάτι που φαίνεται να το πι-
στεύετε, ακόµη και αν αυτό είναι επικίνδυνο τόσο για εσάς όσο
και για τη χώρα.

Ξέρετε, αν υπάρχει κάτι που όλοι θα πρέπει να φοβόµαστε στη
ζωή µας, είναι η απρόβλεπτη αντίδραση του δεδοµένου. Οι ενέρ-
γειες δε και οι πράξεις του συνόλου των µελών της Κυβέρνησης
µαρτυρούν πως σαν δεδοµένους µας θεωρούσαν. Λάθος. Γιατί
εµείς εξαρχής είχαµε µε σαφήνεια προδιαγράψει τις κοινές µας
περπατησιές και αυτές δεν ήταν άλλες από την προσπάθεια εξό-
δου της χώρας από τα µνηµόνια, την επάνοδό της στην κανονι-
κότητα, καθώς και την πάταξη της διαφθοράς. Όσο σαφείς,
όµως, ήταν οι προσεγγίσεις µας άλλο τόσο σαφείς ήταν και οι
αποκλίσεις µας, αποκλίσεις ιδεολογικά θεµελιώδεις, αποκλίσεις
σε θέµατα εθνικά, σε θέµατα θρησκευτικά, σε θέµατα κοινωνικά.
Τα υπερασπιστήκαµε δε µε παρρησία και ετοιµότητα. Γι’ αυτό
και η αντίδραση στην εξαπάτησή µας θα είναι πέρα από την ανα-
µενόµενη. 

Τις ηµέρες που εξελισσόταν η εθνική µειοδοσία βρισκόµουν
εκτός Ελλάδας και, δυστυχώς, δεν είχα την ευκαιρία να τοποθε-
τηθώ. Είχα, όµως, την ευκαιρία να ακούσω όλα όσα ειπώθηκαν,
να παρακολουθήσω την υποκρισία, την παραπληροφόρηση, τη
λασπολογία, µα πάνω και πέρα από όλα τον κυνισµό της εξου-
σίας, την εθνοθυσία στον βωµό της. Αν αυτά που βιώνουµε δεν
ήταν τόσο τραγικά, θα µπορούσαν να αποτελέσουν αντικείµενο
έρευνας του πεδίου της Ψυχιατρικής. Γιατί πώς µπορεί να είναι
κανείς λογικός και να εκθέτει σωρεία παραλόγων επιχειρηµάτων
σαν αυτά που ακούσαµε, προκειµένου να πείσει για το ανήκου-
στο;

Κύριοι της Κυβέρνησης, οι σειρήνες της εξουσίας σας έχουν
προκαλέσει µερική κώφωση και ακούτε µόνο αυτά που προέρ-
χονται από το στενό εκλογικό σας ακροατήριο και από ένα συ-
νονθύλευµα εθελόδουλων προσαρτηµένων. Κωφεύετε στο 90%
των πολιτών της χώρας. Αγνοείτε το «θέλω» τους. Ανάµεσα,
όµως, στο «θέλω» το δικό µας και στο «µπορώ» το δικό σας
υπάρχει το «φοβάστε». 

Όµως, τι φοβάστε; Φοβάστε να αρνηθείτε τις έξωθεν εντολές;
Φοβάστε να προτάξετε το συµφέρον της πατρίδας έναντι άλλων;
Φοβάστε να οδηγηθείτε σε εκλογές και δεν φοβάστε την οργή
του λαού; Του Θεού, καλά, δεν την φοβάστε, αλλά ούτε του
λαού; Με πόση ευκολία εκχωρείτε ρίζες, ιστορία, γλώσσα; Δεν
αναρωτιέστε γιατί δεν πείθετε µε τα επιχειρήµατά σας; Γιατί είναι
ανιστόρητα, σαθρά, περιβεβληµένα µε έναν µανδύα ετσιθελι-
σµού. Μερικές φορές δίνετε την εντύπωση πως ζείτε σε ένα πα-
ράλληλο σύµπαν, σε µία εικονική πραγµατικότητα. Δεν µπορώ
να ερµηνεύσω αλλιώς δήλωση κορυφαίου Υπουργού της Κυβέρ-
νησής σας, πως, αν γινόταν δηµοψήφισµα για τις Πρέσπες, θα
το κερδίζατε.

Εδώ δύο πράγµατα µπορεί να συµβαίνουν: Ή έχετε χάσει την
αντιληπτική σας ικανότητα ή µας κοροϊδεύετε µετά λόγου γνώ-
σεως. Και επειδή κάθε άλλο παρά αφελείς σας θεωρώ, καταλήγω
στη δεύτερη εκδοχή, πως µας κοροϊδεύετε όλους ανενδοίαστα.

Για όλους, λοιπόν, τους παραπάνω λόγους, εµείς οι Ανεξάρ-
τητοι Έλληνες θα συνεχίσουµε να αγωνιζόµαστε και δεν θα σιω-
πήσουµε. Διότι υπάρχουν ακόµα περιθώρια παρά τις παρα-
χωρήσεις που προσυπογράψατε. Διότι πρέπει κάποιος, επιτέ-
λους, να καταστήσει σαφές πως αυτή η στάση των γειτόνων δεν
θα γίνει ανεκτή από εδώ και στο εξής.
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Εµείς παραµένουµε συνεπείς στη διαφωνία µας µε την παρα-
χώρηση του ονόµατος της Μακεδονίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε
Κατσίκη, ολοκληρώστε. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε. Σε
µισό λεπτό έχω τελειώσει.

Είναι θέση της ιδρυτικής µας διακήρυξης. Είναι θέση σταθερή
και αδιαπραγµάτευτη. Και ως εκ τούτου από τη στιγµή που και
διαφωνήσαµε και καταψηφίσαµε την κύρωση της Συµφωνίας των
Πρεσπών, διαφωνούµε και καταψηφίζουµε και το σηµερινό σχέ-
διο νόµου του Υπουργείου Εξωτερικών αναφορικά µε την ένταξη
των Σκοπίων στο ΝΑΤΟ υπό αυτήν την ονοµασία, την οποία εµείς,
σε σύγκλιση και σύµπνοια µε την πλειοψηφία του ελληνικού
λαού, ουδέποτε εγκρίναµε να παραχωρηθεί και σε αυτή µας τη
θέση παραµένουµε ανυποχώρητοι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Θα
δώσω τώρα τον λόγο για ένα λεπτό στον κύριο Υπουργό να κα-
ταθέσει κάποιο έγγραφο και στο µεταξύ εσείς, κύριε Σαρίδη,
ελάτε στο Βήµα. 

Ορίστε, κύριε Κατρούγκαλε, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εξω-

τερικών): Κυρία Πρόεδρε, µου είχε ζητήσει ο κ. Λοβέρδος να κα-
ταθέσω ένα έγγραφο. Το καταθέτω στα Πρακτικά. Αφορά την
επικοινωνία του Πρέσβη µας στο ΝΑΤΟ για την κίνηση της σχε-
τικής διαδικασίας.

(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός κ. Γεώργιος Κα-
τρούγκαλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ελάτε,
κύριε Σαρίδη, έχετε τον λόγο για δέκα λεπτά. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσω την

εισήγησή µου µε µία παρατήρηση που αφορά τον τρόπο που µι-
λάµε και συνεννοούµαστε ως Έλληνες, δηλαδή τον τρόπο που
χρησιµοποιούµε την ελληνική γλώσσα.

Είµαι σίγουρος πως θα το έχετε προσέξει, πως δηλαδή κάθε
φορά που µιλάµε για τους συµµάχους µας, κάθε φορά που µι-
λάµε για τους εταίρους µας αλλάζουµε τον τόνο της φωνής µας.
Αλλάζουµε τη χροιά. Για κάποιο λόγο, όταν αναφερόµαστε στη
«φίλη» και «σύµµαχο» Τουρκία ή όταν µιλάµε για τους εταίρους
µας στην Ευρώπη, προφέρουµε τις συλλαβές πιο αργά σαν να
θέλουµε να κρύψουµε κάτι ανάµεσα σε αυτές, σαν να κλείνουµε
το µάτι στον συνοµιλητή µας πως άλλο λέµε και άλλο εννοούµε.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Δ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ)

Αυτό το «άλλο λέµε και άλλο εννοούµε» του ελληνικού λαού
δεν έχει, βεβαίως, καµµία απολύτως σχέση µε το «άλλο λέµε και
άλλο εννοούµε» των πολιτικών, το δικό µας. Με αυτό που επιλέ-
γουν να κρύβουν οι Έλληνες ανάµεσα στις συλλαβές των λέξεών
τους σκοπό έχουν να συµβουλέψουν, να προειδοποιήσουν και
όχι να εξαπατήσουν.

Σήµερα, λοιπόν, η Ελλάδα αποκτά άλλον ένα φίλο, άλλον ένα
σύµµαχο, άλλον ένα εταίρο. Σήµερα µε την υπογραφή µας για
δεύτερη φορά δεχόµαστε πως είναι σωστό το να αυτοπροσδιο-
ρίζονται κάποιοι που δεν είναι Έλληνες µε µια ελληνική λέξη.
Φτάνουµε σήµερα στο τέλος µιας πορείας, µιας σειράς επιλο-
γών, αποφάσεων, γεγονότων, κατά την οποία ο ελληνικός λαός
δεν ερωτήθηκε ποτέ. Οι αναπάντητες ερωτήσεις που βρίσκονται
στα χείλη όλων αυτών των ανθρώπων θα παραµείνουν αναπάν-
τητες, όχι γιατί δεν προσπάθησαν οι ίδιοι οι Έλληνες να πάρουν
απαντήσεις, όχι γιατί δεν ρωτήσανε οι Έλληνες να µάθουν, αλλά
γιατί το πολιτικό σύστηµα της χώρας αποδείχθηκε απρόθυµο και
ανίκανο να τις απαντήσει.

Πώς φτάσαµε ως εδώ; Το σκοπιανό το ανοίξαµε µόνοι µας; Το
όνοµα το δώσαµε επειδή αποφάσισε κάποιος Έλληνας ή επειδή
µας υποχρέωσαν οι ξένοι; Τελικά, γιατί αυτοί οι Σκοπιανοί να επι-
µένουν να αυτοπροσδιορίζονται µε µια ελληνική λέξη, ενώ δεν
είναι Έλληνες; Κινδύνεψε ή κινδυνεύει πράγµατι η ιστορική αλή-
θεια από τους εθνικιστικές των Σκοπίων; Είχε η Μακεδονία την

ανάγκη να τη σώσουµε από τα σχολικά βιβλία των Σκοπιανών;
Θα χάναµε τον Μέγα Αλέξανδρο, αν συνέχιζαν οι Σκοπιανοί να
φτιάχνουν ξύλινα αγάλµατά του; Υπήρχε ποτέ περίπτωση να ξε-
χάσει η ιστορία τον Αριστοτέλη, επειδή το αποφάσισαν τα διά-
φορα ιδρύµατα που µοίραζαν λεφτά σε όποιον Σκοπιανό δηλώσει
απευθείας απόγονος των αρχαίων Μακεδόνων;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εσείς που θα ψηφίσετε σήµερα
την ένταξη των Σκοπίων στο ΝΑΤΟ, εσείς που βάλατε τη νόµιµη
υπογραφή όλων των Ελλήνων κάτω από τη Συµφωνία της Λίµνης
και το κάνατε αυτό ισχυριζόµενοι πως σώσατε την ιστορική αλή-
θεια, κάνετε λάθος. Και το λάθος το συνεχίζετε και σήµερα. Δεν
κινδύνευσε ποτέ η ιστορική αλήθεια. Τους πραγµατικούς κινδύ-
νους για την ιστορική αλήθεια µάς τους έχει πει πολλά χρόνια
πριν, πρώτος ο Θουκυδίδης. Και γι’ αυτό τον αποδέχονται όλοι
παγκοσµίως, ως πατέρα της επιστήµης της ιστορίας. Οι µόνοι
κίνδυνοι για την ιστορική αλήθεια πηγάζουν από την υποκειµενι-
κότητα και από την έλλειψη γνώσεων και επαγγελµατισµού
αυτού που την καταγράφει. Από τίποτε άλλο δεν κινδυνεύει η
ιστορική αλήθεια. 

Μην στέλνετε, λοιπόν, το µήνυµα στους νέους µας πως η ιστο-
ρία βρίσκεται στο έλεος των εθνικιστών. Προσπάθησε και ο Χίτ-
λερ, ξέρετε, να κλέψει από την αρχαία ελληνική ιστορία, από τον
αρχαίο ελληνικό πολιτισµό. Και λέξεις άρπαξε και σύµβολα άρ-
παξε και ιδέες άρπαξε. Κινδύνευσε µήπως η ιστορική µας αλή-
θεια τότε; Ή µήπως κινδύνεψε επί τουρκοκρατίας; Γιατί δεν
χαθήκαµε ως έθνος µέσα σε τετρακόσια χρόνια σκλαβιάς; Πώς
γίνεται να µην χαθήκαµε στα χρόνια της τουρκοκρατίας και να
φοβόµαστε πως θα χαθούµε, επειδή τη συγκεκριµένη χρονική
στιγµή από λάθη δικά µας δεκάδες χώρες πήραν ανιστόρητες
αποφάσεις; Πώς δεν έχουν καταφέρει µέχρι σήµερα οι Τούρκοι,
παρά τις αλλαγές ονοµάτων, παρά τις άθλιες αρχιτεκτονικές πα-
ρεµβάσεις τους, παρά τις αλλαγές χρήσης, να κρύψουν την ελ-
ληνικότητα των εδαφών τους; Δεν κρύβεται ο ελληνισµός. Δεν
πιάνουν σκουριά τα µάρµαρα. Δεν πεθαίνουν οι ιδέες. Δεν κιν-
δύνευσε ποτέ η ιστορική αλήθεια.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, απευθύνοµαι σε σας, που θα
ψηφίσετε σήµερα και παρουσιάζετε ως επιχείρηµά σας πως
δήθεν, έτσι βοηθάτε τη σταθεροποίηση της περιοχής. Διαφωνώ
µαζί σας. Θα συµφωνήσω µαζί σας πως αυτό που λέτε συνέχεια,
πράγµατι το πιστεύετε: Πως ο πατριωτισµός σας, δηλαδή, σας
οδηγεί σε αυτό το συµπέρασµα. Όπως εγώ δεν θα αµφισβητήσω
το ότι είστε συνεπείς στις απόψεις σας, όπως εγώ δεν θα αµφι-
σβητήσω, λοιπόν, τον πατριωτισµό σας, έτσι κι εσείς θα πρέπει
να καταλάβετε πως απλά διαφωνώ µαζί σας. Πιστεύω πως κάνετε
λάθος, γιατί µέχρι τις 25 Ιανουαρίου ο µόνος που θα µπορούσε
να επικαλεστεί το όνοµα «Μακεδονία» για να αλλάξει τα βαλκα-
νικά σύνορα, ήµασταν εµείς. Εµείς, οι Έλληνες. Και µόνο εµείς.
Αυτό, όµως, διασφάλιζε την ειρήνη, το ότι ήµασταν εµείς, οι Έλ-
ληνες, οι µόνοι που θα µπορούσαν να παρουσιάσουν µια σοβαρή
αξίωση σε εδάφη της Βαλκανικής. Αλλά ταυτόχρονα, ήµασταν
και οι µόνοι που δεν είχαµε, ούτε έχουµε, καµµία απολύτως διά-
θεση -και αυτό είναι γνωστό σε όλους, φίλους και εχθρούς- ότι
ποτέ δεν θελήσαµε να πάρουµε τίποτα και από κανέναν.

Επειδή, λοιπόν, ακριβώς είµαστε οι µόνοι που, εκτός από ικανή
στρατιωτική δύναµη, θα µπορούσαµε να βρούµε και άλλα εύκολα
ερείσµατα και αφορµές, επικαλούµενοι τη µακραίωνη ιστορία
µας, γι’ αυτό και δεν τολµούσε και κανείς να µιλήσει για αλλαγές
συνόρων, παρά µόνο οι «φίλοι» µας και οι «σύµµαχοί» µας οι
Τούρκοι. Έπειτα, όµως, από την παραχώρηση της λέξης «Μακε-
δονία», έπειτα από την αποποίηση της λέξης «Μακεδονία», η λέξη
αυτή βρίσκεται πια στο έλεος και στα χέρια του οποιουδήποτε
αποφασίσει να κάνει το οτιδήποτε στο όνοµα της Μακεδονίας,
στο όνοµα του µακεδονικού έθνους, στο όνοµα των απανταχού
αλύτρωτων Μακεδόνων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε συνδυασµό µε τα όσα συµ-
βαίνουν στη Σερβία, στο Κόσσοβο, στην Αλβανία, στο Τέτοβο,
στη Βοσνία, η Συνθήκη της Λίµνης και η ένταξη των Σκοπίων στο
ΝΑΤΟ έκανε το εξής απλό: Επέτρεψε το κάπνισµα στην πυριτι-
δαποθήκη των Βαλκανίων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)
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Τελειώνω σε ένα λεπτό, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν κατέβω από το Βήµα αυτό,

όπου όλες τις φορές που µου το επέτρεψε η δηµοκρατία έχω
υπερασπιστεί την άποψη όσων αρνούνται να δεχθούν πως ήταν
δήθεν σωστή η απόφαση να δώσουµε τη λέξη  «Μακεδονία», θα
ήθελα να σας παρακαλέσω όλους και όλες, τους εκατόν πενήντα
τρεις, να µου απαντήσετε σε δύο ερωτήσεις: Η λέξη «Μακεδο-
νία» είναι ελληνική ή όχι; Οι κάτοικοι του γειτονικού κράτους είναι
Έλληνες ή όχι; Είναι άλλο πράγµα να συναινούµε εκβιαζόµενοι
σε κάτι, και τελείως άλλο πράγµα να το αποδεχόµαστε µέσα µας
ως δίκαιο, σωστό, ως αληθινό.

Καταψηφίζουµε την ένταξη των Σκοπίων στο ΝΑΤΟ, γιατί η
ονοµασία του περιέχει µία ελληνική λέξη, ενώ οι κάτοικοί του δεν
είναι Έλληνες. Η απόφασή τους να αυτοπροσδιοριστούν µε µια
ελληνική λέξη, ενώ δεν δηλώνουν Έλληνες, αποτελεί ατράνταχτη
απόδειξη αλυτρωτισµού. Κανένα ΝΑΤΟ δεν είναι τόσο δυνατό,
ώστε να εξαφανίσει τον αλυτρωτισµό που κρύβει η κλοπή και
µόνο της λέξης «Μακεδονία». 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ένωσης Κεντρώων)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ο κ. Δηµήτριος Καµ-
µένος, που θα ήταν ο επόµενος οµιλητής, παραχωρεί τη θέση
του και την εναλλάσσει µε τον κ. Βενιζέλο. Έτσι, καλώ τώρα στο
Βήµα τον Πρόεδρο, τον κ. Βενιζέλο και θα ακολουθήσει ο κ. Καµ-
µένος. Τελειώνουµε µε τους εισηγητές και τους αγορητές και
µπαίνουµε µετά στον κατάλογο των οµιλητών. 

Ορίστε, κύριε Βενιζέλο, έχετε τον λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, πριν από λίγη ώρα οι Ανεξάρτη-

τοι Έλληνες προέβαλαν ένσταση αντισυνταγµατικότητας. Στην
πραγµατικότητα, κατ’ ακριβολογία, προέβαλαν αντιρρήσεις επί
του Κανονισµού για τη διαδικασία ψήφισης του νοµοσχεδίου
αυτού, ζητώντας να ψηφιστεί κατά το άρθρο 28 παράγραφος 2
µε αυξηµένη πλειοψηφία 3/5, µε το επιχείρηµα ότι η γειτονική
µας χώρα εντάσσεται στο Βορειοατλαντικό Σύµφωνο, στη συµ-
µαχία και ως εκ τούτου, δεν θα µπορούµε να επικαλεστούµε
εναντίον της το άρθρο 5 της Συνθήκης του Βορείου Ατλαντικού,
τη ρήτρα αλληλεγγύης δηλαδή, σε περίπτωση επίθεσης των Ενό-
πλων Δυνάµεων της πρώην Γιουγκοσλαβικής Δηµοκρατίας της
Μακεδονίας κατά της Ελλάδος.

Πέρα από το πραγµατολογικό µέρος, το οποίο είναι αστείο,
υπάρχει ένα τεράστιο πρόβληµα από την ερµηνευτική συνεπα-
γωγή, που προκαλεί αυτή η θέση τού µέχρι πρότινος Υπουργού
Εθνικής Άµυνας της χώρας. Είναι σαν να ισχυρίζεται ο µέχρι πριν
λίγες ηµέρες διαχειριστής των θεµάτων αµυντικής πολιτικής από
κοινού µε τον Πρωθυπουργό ότι το επιχείρηµα µας, πως σε πε-
ρίπτωση τουρκικής επίθεσης κατά της Ελλάδος, η Ελλάδα µπο-
ρεί να επικαλεστεί έναντι συµµάχων στο ΝΑΤΟ, τη ρήτρα
αλληλεγγύης του άρθρου 5 του Βορείου Ατλαντικού. Για να κά-
νουν οι ΑΝΕΛ και ο κ. Καµµένος το «κοµµάτι» τους εδώ, προσπα-
θώντας να απολογηθούν γιατί κράτησαν το στυλό του κ. Τσίπρα
και του κ. Κοτζιά όταν υπεγράφη στις Πρέσπες η Συµφωνία, έρ-
χονται και απεµπολούν ένα θεµελιώδες επιχείρηµα της αµυντικής
πολιτικής και της πολιτικής ασφάλειας του ΝΑΤΟ. Λύνουν έτσι
«ανεπιγνώστως», όπως λέω, ένα πρόβληµα ερµηνείας της Συν-
θήκης του Βορείου Ατλαντικού, που παραπέµπει στον Καταστα-
τικό Χάρτη του Οργανισµού Ηνωµένων Εθνών, στις
αρµοδιότητες του Συµβουλίου Ασφαλείας και στο δικαίωµα αυ-
τοάµυνας που έχει κάθε χώρα.

Τέτοια επιπολαιότητα και τέτοια έλλειψη ιστορικής συνείδη-
σης, αλλά και στοιχειώδους διορατικότητας για το πώς µπορεί
να χρησιµοποιηθούν επιχειρήµατα, τα οποία αναπτύσσονται
µέσα στο Κοινοβούλιο. Ευτυχώς, η συντριπτική πλειοψηφία των
Κοινοβουλευτικών Δυνάµεων της χώρας απέρριψε, χωρίς περαι-
τέρω συζήτηση, αυτό το επιχείρηµα, το τόσο βλαπτικό για τα
εθνικά συµφέροντα.

Και έρχοµαι τώρα στο κύριο µέρος της παρέµβασης, που θέλω
να κάνω σήµερα. Δεν θα ασχοληθώ µε τα τετελεσµένα. Η Βουλή
των Ελλήνων, µε την πλειοψηφία που συγκροτήθηκε πριν λίγες
µέρες -όπως συγκροτήθηκε- κύρωσε τη Συµφωνία των Πρεσπών.
Ψήφισε τον κυρωτικό νόµο και παρέχει την άδεια στον Πρόεδρο

της Δηµοκρατίας να επικυρώσει, κατά το Διεθνές Δίκαιο,σ τη υµ-
φωνία αυτή. Και σήµερα, η πλειοψηφία που υπάρχει -γιατί δόθη-
καν οι περιβόητες επιστολές προσχώρησης άνευ όρων των έξι
Βουλευτών στην κοινοβουλευτική πλειοψηφία- θα κυρώσει το πα-
ρακολούθηµα, που είναι η κύρωση του πρωτοκόλλου ένταξης
της γειτονικής µας χώρας στο ΝΑΤΟ.

Τώρα µένουµε κατόπιν αυτού, µε τους γείτονές µας πια, πλή-
ρες µέλος του ΝΑΤΟ εντός ολίγου, µόνοι µας µε τη Συµφωνία
των Πρεσπών. Και το µόνο πλαίσιο, εντός του οποίου η συµφωνία
αυτή µπορεί να αναπτύξει µια δυναµική, µε την Ελλάδα, να µπο-
ρεί να παίξει αυτοτελώς ως Ελλάδα κάποιον ρόλο, είναι το πεδίο
της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Θέλω, λοιπόν, να θυµίσω στη Βουλή των Ελλήνων τις προβλέ-
ψεις της Συµφωνίας των Πρεσπών για την Ευρωπαϊκή Ένωση
πλέον, γιατί αυτό έχει σηµασία. Με το ΝΑΤΟ τελειώνει η υπόθεση
αυτή εντός ολίγων ωρών.

Στο άρθρο 1 λοιπόν, παράγραφος 10, στοιχείο β’ της Συνθή-
κης των Πρεσπών προβλέπεται µία µακρά πολιτική µεταβατική
περίοδος για τη χρήση του ονόµατος Βόρεια Μακεδονία στο
εσωτερικό της γειτονικής µας χώρας. Αυτό το περιβόητο erga
omnes, Βόρεια Μακεδονία για το εσωτερικό και το εξωτερικό,
για κάθε χρήση διµερή και πολυµερή, προφανώς δεν ισχύει για
το εσωτερικό. Διότι η εφαρµογή του νέου σύνθετου ονόµατος
στο εσωτερικό της γειτονικής µας χώρας θα γίνει σταδιακά και
θα ξεκινά στο άνοιγµα κάθε διαπραγµατευτικού κεφαλαίου στην
Ευρωπαϊκή Ένωση, στο συναφές πεδίο -άρα τα έγγραφα και το
λοιπό υλικό θα προσαρµόζονται για το πεδίο, ας πούµε, της αλι-
ευτικής πολιτικής, γιατί αλιευτική πολιτική στην πραγµατικότητα
δεν έχει, λόγω έλλειψης θάλασσας και περίκλειστου χαρακτήρα,
η γειτονική µας χώρα- και θα ολοκληρωθεί εντός πέντε ετών από
την έναρξη των διαπραγµατεύσεων στο κεφάλαιο αυτό και για
το πεδίο του κεφαλαίου αυτού. Αυτά, για να έχουµε µια συνεί-
δηση τού τι ισχύει, τι έχει ψηφιστεί και τι έχουµε στα χέρια µας,
µετά την ένταξη στο ΝΑΤΟ. 

Το δε κρισιµότερο, που αφορά ευθέως την Ευρωπαϊκή Ένωση,
για να ξέρουµε όλοι πως πρέπει να µιλάµε µε ακρίβεια -θα µου
το συγχωρέσετε αυτό, λόγω της εµπειρίας µου στο Υπουργείο
Αµύνης και στο Υπουργείο Εξωτερικών και στην εκπροσώπηση
της Κυβέρνησης στις αρχές της δεκαετίας του 1990- είναι ότι το
άρθρο 2 παράγραφος 1 προβλέπει ότι το πρώτο µέρος, η Ελ-
λάδα δηλαδή, συµφωνεί να µην αντιταχθεί στην υποψηφιότητα
ή στην ένταξη του δευτέρου µέρους, υπό το όνοµα και τις ορο-
λογίες του άρθρου 1 παράγραφος 3, δηλαδή Βόρεια Μακεδονία,
σε διεθνείς πολυµερείς και περιφερειακούς οργανισµούς και θε-
σµούς, όπου το πρώτο µέρος είναι µέλος. Και για να µην υπάρχει
αµφιβολία, στην παράγραφο 4β Ι του ίδιου άρθρου 2 προβλέπε-
ται ότι το πρώτο µέρος, δηλαδή εµείς, θα γνωστοποιήσει στον
Πρόεδρο του Συµβουλίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης ότι υποστη-
ρίζει την έναρξη των ενταξιακών διαπραγµατεύσεων του δεύτε-
ρου µέρους, υπό το όνοµα και τις ορολογίες του άρθρου 1 της
παρούσας συµφωνίας. 

Αυτό σηµαίνει ότι η Ελλάδα δεν µπορεί να αντιτάσσεται στην
πρόοδο των ενταξιακών διαπραγµατεύσεων και στο άνοιγµα κε-
φαλαίων, διότι αυτό θα παρεµποδίζει την εφαρµογή του σύνθε-
του ονόµατος Βόρεια Μακεδονία στο εσωτερικό της γειτονικής
χώρας. Άρα, η δική µας αντίρρηση θα προκαλεί καθυστέρηση
στην εφαρµογή του σύνθετου ονόµατος. Και δεύτερον, ότι, αν
προκύπτουν προβλήµατα µη εναρµόνισης των γειτόνων µας µε
το ευρωπαϊκό κεκτηµένο, οι αντιρρήσεις της Ελλάδος ανά κεφά-
λαιο δεν µπορούν να αφορούν το όνοµα και τις ορολογίες, αλλά
µπορούν να αφορούν τα ουσιαστικά ζητήµατα από µία ευρω-
παϊκή οπτική γωνία, όπως µπορεί να κάνει και κάθε άλλη χώρα-
µέλος. Γιατί βεβαίως, αυτή η διερεύνηση, που γίνεται, αυτή η
σάρωση για να δούµε αν η χώρα αυτή εναρµονίζεται µε το κοι-
νοτικό κεκτηµένο, αφορά τα συµφέροντα της Ένωσης και των
κρατών-µελών, ως µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Άρα, αυτό είναι το πεδίο, στο οποίο µπορούµε να κινηθούµε,
σύµφωνα µε τις προβλέψεις της συνθήκης, που σηµαίνει ότι η
πίεσή µας πρέπει να είναι εστιασµένη στη συµµόρφωση, σε θέ-
µατα που υπερβαίνουν το όνοµα, για να είµαστε απολύτως κα-
λυµµένοι στο θεµελιώδες επιχείρηµα µας, που είναι και
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δογµατική θέση της χώρας στην εξωτερική πολιτική, ότι εµείς
θέλουµε τον πλήρη σεβασµό του Διεθνούς Δικαίου σε όλα τα κρί-
σιµα µέτωπα της εξωτερικής µας πολιτικής και πολιτικής ασφά-
λειας και άµυνας της χώρας. 

Βεβαίως, η Ευρωπαϊκή Ένωση θέτει τα υποψήφια προς ένταξη
κράτη-µέλη υπό τον έλεγχο των περιβόητων κριτηρίων της Κο-
πεγχάγης, που είναι κριτήρια Διεθνούς Δικαίου, που είναι κριτή-
ρια διεθνούς και περιφερειακής ασφάλειας και σταθερότητας και
άρα, το κριτήριο της περιφερειακής ασφάλειας, στο όνοµα του
οποίου προβάλλει αντιρρήσεις η Ελλάδα όλα αυτά τα χρόνια,
είναι ενεργό. Διότι ισχύουν για τους γείτονές µας όλα τα κριτήρια
αυτά, τα οποία ίσχυσαν και για την Κροατία και για τη Σλοβακία
και για τη Σλοβενία και για όλα τα κράτη, τα οποία έχουν ενταχθεί
στην Ευρωπαϊκή Ένωση και ήτν µέλη της Γιουγκοσλαβίας, πριν
την διάλυσή της και γενικότερα στην περιοχή της Νοτιοανατολι-
κής Ευρώπης.

Το ίδιο δε, πρέπει να επαναλάβω ότι ισχύει και για την ερµη-
νεία του άρθρου 5 του Συµφώνου του Βορείου Ατλαντικού. 

Άρα, όσοι ψηφίζουν, αφού έγινε η διαπραγµάτευση όπως έγινε
και χρησιµοποιήθηκε η συµφωνία αυτή, όπως χρησιµοποιήθηκε,
ως µοχλός για τη δηµιουργία πρόσκαιρων εντυπώσεων και «κερ-
δών» στο µικροκοµµατικό πεδίο της εσωτερικής πολιτικής, πρέ-
πει να µελετήσουν µε πολύ µεγάλη προσοχή τις διατυπώσεις και
το διεθνές πλαίσιο, µέσα στο οποίο τοποθετούνται οι διατυπώ-
σεις αυτές της Συµφωνίας των Πρεσπών. Και πρέπει, αφού βε-
βαίως µεσολαβήσουν οι εκλογές και αποκτήσει η χώρα µια άλλη
κυβέρνηση και αποκτήσει η χώρα στρατηγική και αποκτήσει η
χώρα σοβαρότητα και αποκτήσει η χώρα δηµοκρατική συγκρό-
τηση, µε συνθήκες εθνικής συναίνεσης, να διαµορφώσουµε µια
στρατηγική, η οποία να υπερασπίζεται µακροπροθέσµως τα
εθνικά συµφέροντα, τµήµα των οποίων είναι η µέριµνά µας για
την περιφερειακή ασφάλεια, σταθερότητα, ειρήνη και ευηµερία
στην ευρύτερη περιοχή.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης)
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εξω-

τερικών): Κύριε Πρόεδρε, τον λόγο παρακαλώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Επειδή αντιλαµβάνο-

µαι ότι θέλετε να δώσετε µια σύντοµη απάντηση, αλλά αυτό δεν
θα το κάνουµε σε κάθε οµιλητή, γιατί θα χαλαρώσει η διαδικασία,
ορίστε, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά, κύριε Υπουργέ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εξω-
τερικών): Ναι, κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ.

Απλώς, για δύο θέµατα που έθεσε ο κ. Βενιζέλος, θα ήθελα να
δώσω δύο διευκρινήσεις. Υπάρχει η κατοχύρωση του erga
omnes στη συµφωνία. Όπως φαίνεται από το άρθρο 1 παράγρα-
φος 9, όλα τα νέα έγγραφα, τα οποία θα εκδοθούν µετά τη θέση
σε ισχύ της συµφωνίας, δηλαδή αµέσως µόλις κυρώσουµε το
πρωτόκολλο, είναι υποχρεωµένοι να χρησιµοποιούν τη νέα συν-
ταγµατική ονοµασία. Οι µεταβατικές περίοδοι δεν αφορούν τα
νέα έγγραφα, αφορούν τα υφιστάµενα έγγραφα. Και εκεί η συµ-
φωνία κάνει µια διάκριση ανάµεσα στα έγγραφα, που µπορεί να
χρησιµοποιηθούν στο εξωτερικό, για τα οποία υπάρχει µια πεν-
ταετής προθεσµία και για τα υπόλοιπα, που δεν χρησιµοποιούν-
ται στο εξωτερικό και που αναφέρονται στην παράγραφο που
θέσατε υπόψη του Κοινοβουλίου.

Ο λόγος γι’ αυτό είναι απλός. Υπάρχουν δεκάδες εκατοµµύρια
έγγραφα αυτή τη στιγµή. Και ενώ προφανώς, µπορούµε να τους
επιβάλλουµε την υποχρέωση, τα νέα έγγραφα να ανταποκρίνον-
ται στην υποχρέωση που έχουν αναλάβει, δεν θα ήταν πραγµα-
τοποιήσιµο να αντικαταστήσουν αυτοµάτως όλα τα υφιστάµενα
έγγραφα αυτά. 

Ως προς το δεύτερο σκέλος των παρατηρήσεών σας, θέλω να
πω ότι συµφωνώ απολύτως µε αυτά τα οποία είπατε. Αποτελούν
πλήρη απάντηση στους αντίθετους ισχυρισµούς της Νέας Δηµο-
κρατίας και οφείλω επίσης να τονίσω ότι αποτελούν την πιο εν-
δεδειγµένη ερµηνεία, υπέρ των εθνικών συµφερόντων µιας ήδη
κυρωθείσας σύµβασης. 

Είχα απευθυνθεί στον κ. Κουµουτσάκο στην επιτροπή και του
είπα ότι, από τη στιγµή, που έχουµε ήδη µια συµφωνία, που έχει

κυρωθεί, δε νοείται να υπονοµεύεται το εθνικό συµφέρον, προ-
βάλλοντας ερµηνεία αυτής της σύµβασης, όπως θα ήθελε, ενδε-
χοµένως, η άλλη πλευρά. 

Εσείς, λοιπόν, κάνετε το εθνικό ως ορθό, όπως άλλωστε και ο
Επίτροπος Χαν σε αντίστοιχη δήλωσή του της 29ης Ιανουαρίου
είχε σαφώς δηλώσει ότι, καθόλου δεν έχουµε απεµπολήσει δι-
καίωµα σε ό,τι αφορά τα κριτήρια της Κοπεγχάγης, σε ό,τι
αφορά τα κριτήρια της καλής γειτονίας. Αυτή είναι η αλήθεια και
ακριβώς νοµίζω ότι µε αυτόν τον τρόπο προβάλλεται ιδιαίτερα
ανάγλυφα ο αντίθετος υποκριτικός, και ειδικά στο συγκεκριµένο
σηµείο υπονοµευτικός, της εθνικής θέσης, τρόπος αντιµετώπι-
σης του εθνικού θέµατος από τη Νέα Δηµοκρατία.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, τον λόγο παρα-
καλώ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, τον λόγο πα-
ρακαλώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριοι συνάδελφοι,
δεν θα γίνεται αυτό.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Για δευτερόλεπτα, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ένα λεπτό, δεν θα

γίνει αυτό.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Είναι θέµα ουσίας, κύριε Πρό-

εδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κατ’ αρχάς, κύριε

Κουµουτσάκο, έχω αναγγείλει τον κ. Καµµένο ότι θα πάρει τον
λόγο µετά από τον κ. Βενιζέλο. Μετά θα σας δώσω τον λόγο για
ένα λεπτό, αλλά δεν θα γίνεται αυτό. Είπαµε ότι στις 19:00’ θα
διεξαχθεί η ψηφοφορία. Αν το πάµε έτσι, θα φθάσουµε στις δώ-
δεκα το βράδυ’.

Ορίστε, κύριε Βενιζέλο, έχετε τον λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Ευχαριστώ πάρα πολύ. 
Ως προς τα υπάρχοντα έγγραφα για εσωτερική χρήση, υπάρ-

χει τεράστιο απόθεση υλικού και εγγράφων για εσωτερική
χρήση. Δεν υπάρχει κανένας µηχανισµός ελέγχου και κανένας
µηχανισµός πίεσης. Οι γείτονές µας, αξιοποιώντας τη συµφωνία,
θα περιµένουν το άνοιγµα κάθε κεφαλαίου διαπραγµατευτικού,
να περάσουν και πέντε χρόνια της πολιτικής µεταβατικής περιό-
δου στο συγκεκριµένο πεδίο του κεφαλαίου, για να εφαρµόζουν
τη συµφωνία, δηλαδή τη διπλή ονοµασία εσωτερικά. Αυτό είναι
το απόλυτο factum, το γεγονός, για να είµαστε τώρα ειλικρινείς
και να ξέρουµε τι έχει συµβεί.

Ως προς το άλλο που είπατε, προφανώς µέριµνά µου είναι το
εθνικό συµφέρον και µάλιστα, το µακροπρόθεσµο. Είµαι δε, βέ-
βαιος, ότι και η Νέα Δηµοκρατία, όπως φυσικά και το κόµµα µου,
το ΚΙΝΑΛ, και όλα τα κόµµατα του δηµοκρατικού συνταγµατικού
τόξου, θέλοντας να προστατεύσουν µακροπροθέσµως το εθνικό
συµφέρον, θα εφαρµόσουν τη συµφωνία και θα αναπτύσσουν
επιχειρηµατολογία, η οποία οδηγεί σε διεθνοπολιτικά αποτελέ-
σµατα µέσα στη διαρκή διακυβερνητική διαπραγµάτευση της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης, χωρίς να εκθέτουν τη χώρα στην κατηγορία
ότι παραβιάζεται µία διεθνής συνθήκη, η οποία υπεγράφη από
µία άλλη κυβέρνηση, κυρώθηκε από µία άλλη πλειοψηφία, αλλά
το κράτος έχει συνέχεια. Δεν νοµίζω ότι υπάρχει κανείς που δεν
το αποδέχεται αυτό στην Αίθουσα, εντός του δηµοκρατικού συν-
ταγµατικού φάσµατος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Καµµένο, εκµε-
ταλλεύοµαι την ευγένειά σας, για να δώσω σύντοµα τον λόγο
στον κ. Κουµουτσάκο. 

Ορίστε, κύριε Κουµουτσάκο, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά και
προχωρούµε κανονικά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Δεν θα σας ζητούσα τον λόγο, αν δεν ήταν θέµα ουσίας αυτό,

το οποίο έθεσε ο κύριος Υπουργός. Το άρθρο 2 παράγραφος 1
της Συµφωνίας των Πρεσπών, σε µία ασαφή του διατύπωση ανα-
φέρει: Το πρώτο µέρος, δηλαδή η Ελλάδα, συµφωνεί να µην εν-
ταχθεί στην υποψηφιότητα ή την ένταξη του δεύτερου µέρους
κ.λπ..

Επειδή στην Ευρωπαϊκή Ένωση η διαδικασία, αντίθετα µε ότι
συµβαίνει µε το ΝΑΤΟ, είναι µακρά και µεσολαβούν τριάντα πέντε
διαπραγµατευτικά κεφάλαια, αυτή η ασαφής διατύπωση του άρ-
θρου 2 παράγραφος 1 θα µπορούσε να δώσει την εντύπωση ότι η
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Ελλάδα µε τη Συµφωνία των Πρεσπών εκχωρεί εξ υπαρχής το
αναφαίρετο και θεµελιώδες δικαίωµα κάθε κράτους-µέλους, εάν
για θέµατα ουσίας διαφωνεί µε την ενταξιακή προσαρµογή µιας
υποψήφιας χώρας, να µην ασκεί αυτό το δικαίωµα βέτο. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εξω-
τερικών): Αυτό πρέπει να το αποκρούσουµε, όµως. Αυτό σας
λέω.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Περιµένετε.
Όταν το θέσαµε εδώ -είχα την τιµή να το θέσω από το Βήµα

της Βουλής- δεν µπορέσατε να µας δώσετε εκείνη τη στιγµή µια
σαφή και δεσµευτική απάντηση. Ήρθε µετά από µέρες η συνέν-
τευξη, που έδωσε ο κ. Χαν, επιβεβαιώνοντας ότι το θεµελιώδες
αυτό δικαίωµα δεν το χάνει κανένα µέλος-κράτος. 

Ξέρετε ότι αισθανόµαστε δικαιωµένοι, διότι η δική µας υπο-
γράµµιση αυτής της ασάφειας της Συµφωνίας των Πρεσπών
οδήγησε εσάς κι ενδεχοµένως τον κ. Χαν, που είδε τη συζήτηση
εδώ στο εσωτερικό της χώρας και τις αµφιβολίες που προκα-
λούσε, στο να ξεκαθαρίσει ότι η Ελλάδα, παρά την ασάφεια της
Συµφωνίας των Πρεσπών, διατηρεί στο ακέραιο το θεµελιώδες
δικαίωµα, που έχει ως κράτος-µέλος της Ένωσης. Υπηρεσία, δη-
λαδή, παρείχαµε, υπογραµµίζοντας τις ασάφειες της συµφωνίας
που υπογράψατε.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ο κ. Καµµένος έχει

τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητοί συνάδελφοι, θα ήθελα να ευχαριστήσω και τον Πρό-

εδρο κ. Βενιζέλο για τις γνώσεις, που µας µετέφερε στην εισή-
γησή του. Είχαµε προσέξει όλοι το άρθρο 2, σε σχέση µε το erga
omnes, αλλά µας το εξήγησε ως ειδικός συνταγµατολόγος και
νοµικός πολύ καλύτερα. Θα πρέπει, λοιπόν, να το λάβουµε
υπόψη µας και να σηµειώσουµε για άλλη µια φορά ότι αυτή η
συµφωνία έχει πάρα πολλά κενά και ασάφειες. Και κλείνοντας, η
συµφωνία στην τελευταία σελίδα στην παράγραφο 9 του άρθρου
20 µας εξηγεί ότι όλα τα παραπάνω, όλες οι δεσµεύσεις είναι
αµετάκλητες και ισχύουν επ’ αόριστον. Άρα, ασχέτου κυβερνή-
σεων Ελλάδος-Σκοπίων, δεν µπορούµε να αλλάξουµε καµµία
σύµβαση και ειδικά, όπως λέει, στο άρθρο 1.3, που είναι η ονο-
µασία, η γλώσσα και η ταυτότητα. Οπότε, ότι συζητούµε σήµερα,
δυστυχώς προς το παρόν είναι τετελεσµένο.

Είναι αυτονόητο ότι δεν θα ψηφίσω τον σηµερινό νόµο για την
προσχώρηση, τα ενταξιακά κεφάλαια για το ΝΑΤΟ, διότι είναι
αυτό το οποίο θα επικυρώσει και τη Συµφωνία των Πρεσπών,
όπως αυτή ψηφίστηκε από τη Βουλή. 

Αυτό όµως, που πρέπει να σηµειώσω σήµερα, είναι κάποια δια-
δικαστικά ζητήµατα, τα οποία έχω θέσει όλες αυτές τις µέρες,
θεσµικά και όχι µόνο. Θα ξεκινήσω από τις επιστολές. 

Εφευρέθηκε στη Βουλή ο θεσµός των «κοινόχρηστων Βουλευ-
τών»: Την υψηλή κυριότητα, οι ΑΝΕΛ και το Ποτάµι, την επικαρ-
πία ο Τσίπρας. Αυτό δεν προάγει τον κοινοβουλευτισµό και τη
δηµοκρατία.

Προσέξτε τώρα. Ψάχνω σήµερα αυστηρά -σας κοιτώ στα
µάτια- τον υποβολέα του κειµένου των έξι. Ο κ. Ζουράρις είπε
ότι τον ζάλισαν στα τηλέφωνα, για να υπογράψει µία επιστολή
εκχώρησης πληρεξουσίου ψήφου. Δεν βλέπω κάποιον από τους
έξι εδώ σήµερα. Ερωτώ: Εξεβιάσθησαν ή αυτοβούλως χειραγω-
γήθηκαν για να υπογράψουν τη συµφωνία; 

Διαβάζω τις επιστολές αυτολεξεί, διότι κάποιο αριστερό «φάν-
τασµα», ένα βράδυ, τους πήρε τηλέφωνο και τους είπε να γρά-
ψουν όλοι τα ίδια! «Σας γνωρίζω ότι σε συνέχεια της θετικής
ψήφου, που έδωσα, επί της πρότασης εµπιστοσύνης στην Κυβέρ-
νηση, επιθυµώ η ψήφος µου να προσµετράται µαζί µε αυτές των
Βουλευτών της Συµπολίτευσης». Έλενα Κουντουρά.

«Σας γνωρίζω ότι σε συνέχεια της θετικής ψήφου µου που
έδωσα επί της πρότασης εµπιστοσύνης στην Κυβέρνηση, επιθυµώ
η ψήφος µου να προσµετράται µαζί µε αυτές των Βουλευτών της
Συµπολίτευσης». Η επιστολή είναι του κ. Παπαχριστόπουλου.

«Σας γνωρίζω ότι σε συνέχεια της θετικής ψήφου, που έδωσα
επί της πρότασης παροχής ψήφου εµπιστοσύνης,…» και τα
λοιπά. Αυτή η επιστολή ήταν της κ. Παπακώστα.

Ο κ. Δανέλλης: «…σε συνέχεια της θετικής ψήφου, που έδωσα,

επί της πρότασης εµπιστοσύνης στην Κυβέρνηση, επιθυµώ η
ψήφος µου να προσµετράται µε εκείνες των Βουλευτών της Συµ-
πολίτευσης». Δεν ξέρω αν βλέπετε. Ούτε σηµείο στίξης δεν
έχουν αλλάξει. Ό,τι είπε ο Τσίπρας στην επιστολή του για τον
Κανονισµό. Εδώ βλέπω ότι όλοι λένε τα ίδια χωρίς καµµία αλλαγή
ούτε σε σηµείο στίξης.

Συνεχίζω µε τον κ. Κόκκαλη. «Σε συνέχεια της θετικής ψήφου,
που έδωσα στην πρόταση εµπιστοσύνης του Πρωθυπουργού,
επιθυµώ η ψήφος µου να προσµετράται, µαζί µε αυτές των Βου-
λευτών της συµπολίτευσης».

Τελευταίος ο κ. Ζουράρις, ο οποίος ευτυχώς διαφοροποιείται,
γιατί χρησιµοποιεί πολυτονικό και έχει και περισπωµένη στην
ψήφο. Λέει: «…σε συνέχεια της θετικής ψήφου, που έδωσα επί
της προτάσεως εµπιστοσύνης στην Κυβέρνηση, επιθυµώ η
ψήφος µου…» γράφει τη λέξη «ψήφος» µε περισπωµένη «…να
προσµετράται…» µε περισπωµένη «…µαζί µε αυτές των Βουλευ-
τών της συµπολιτεύσεως». 

Δεν ξέρω από πού να αρχίσω σε αυτήν την Αίθουσα, που έτυχε
πριν από τέσσερα χρόνια να γίνω Βουλευτής. Αυτά που σας διά-
βασα -και θα καταθέσω στα Πρακτικά-είναι ντροπή για τον κοι-
νοβουλευτισµό. 

Η Σύµβαση της Βιέννης του 1969, περί του Δικαίου των Συν-
θηκών, σε ένα σωρό άρθρα προβλέπει τα εξής: Καταπίπτουν οι
συµβάσεις, όταν έχουν παραβιαστεί όροι, όπως χειραγώγηση,
άσκηση βίας και χρηµατισµός Βουλευτών. Εγώ τη χειραγώγηση
τη βλέπω. Δεν ξέρω αν τη βλέπετε όλοι σας. 

Τα καταθέτω για τα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Δηµήτριος Καµµένος κατα-

θέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες επιστολές, οι οποίες
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Το άρθρο 60, δε, του Συντάγµατος λέει: «Οι Βουλευτές έχουν
απεριόριστο το δικαίωµα τηςγνώµης και ψήφου κατά συνεί-
δηση». Τη συνείδησή τους τη διέβαλλε ένας υποβολέας. Μέχρι
το βράδυ, παρακαλώ έναν από τους έξι, να µας πει αν εξεβιά-
σθησαν, αν τους πήραν τηλέφωνο και τους πίεσαν και πώς έτυχε
το πρωί να στείλουν όλοι την ίδια επιστολή, για να µας δου-
λεύουν όλους εδώ και τους Έλληνες ψηφοφόρους και την ελλη-
νική Δηµοκρατία. 

Έρχοµαι στο Ποτάµι. Δυστυχώς, αποχωρεί αυτήν τη στιγµή ο
κ. Μαυρωτάς, αλλά θα τον ρωτήσω.

Γιώργο, φίλε µου, σε παρακαλώ, περίµενε για ένα δευτερόλε-
πτο µόνο, για να ακούσεις.

Είπε ο κ. Αµυράς, απειλώντας τον Πρόεδρό του για τα Πρα-
κτικά που διέρρευσαν από τον κ. Ψαριανό, να µας αποκαλύψει ο
κ. Θεοδωράκης απέναντι σε ποιον έλαβε δεσµεύσεις, πολύ πριν
έρθει η συµφωνία, ότι θα την ψηφίσει. Δεν είναι εδώ ο κ. Γιώργος
Αµυράς. Εάν ισχύει αυτό, αν έχει προσυµφωνηθεί σε κείµενο, το
οποίο δεν έχει δει καν το Ποτάµι, είναι παράνοµη η ψήφος. Εµείς
αυτό καταλαβαίνουµε. Γιώργο, σε κατανοώ. Ο λαός, ο κόσµος
έχει απορίες. Όταν λέει ένας Βουλευτής του Κοινοβουλίου «προ-
καλώ τον Πρόεδρό µου, αλλιώς θα το πω εγώ ότι έχει δεσµεύσεις
και σε τρίτους, εξωθεσµικούς παράγοντες, για να ψηφίσει» αυτό
είναι ανησυχητικό για τη δηµοκρατία. 

Ο κ. Κοτζιάς µάς λέει «έχουµε βρει, βρε παιδιά, την πλειοψηφία
από το 2017, από το 2018. Τι αγχώνεστε;». Πώς γίνεται; Ποιους
Βουλευτές έχουν πείσει να στηρίξουν µία συµφωνία, την οποία
δεν την έχουν δει καν; Αυτές οι δηλώσεις είναι από τον Δεκέµ-
βριο του 2018, του 2017. Δεν έχει δει κανένας τη συµφωνία και
ο κ. Κοτζιάς περιφέρεται περιχαρής και σίγουρος ότι έχει βρει
την πλειοψηφία, χωρίς τους ΑΝΕΛ. Τότε, εγώ φώναζα και ήµουν
το βαρίδι στην Κυβέρνηση. Αυτά είναι εκτροπή της δηµοκρατίας,
αν ο καθ’ ύλην αρµόδιος Υπουργός γνωρίζει εκ των προτέρων
το αποτέλεσµα της ψηφοφορίας, ενάµιση χρόνο πριν να δούµε
το κείµενο. Δεν ξέρω αν το είχε δει και ο ίδιος.

Αυτές τις ηµέρες έχω πληροφορηθεί -και θα το καταθέσω στα
Πρακτικά- για µια µηνυτήρια αναφορά. Έχει χαθεί, τεχνικά µάλ-
λον, για κάποιο λόγο. Λείπει όµως ο κ. Καλογήρου -είναι και
φίλος µου ο Μιχάλης. Ελπίζω, όταν έρθει, να βρει τη µηνυτήρια
αναφορά που έχει κατατεθεί -θα την αφήσω στη Βουλή- µε
αριθµό πρωτοκόλλου 658/17-1-2019. Πήγε στην Εισαγγελία του
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Αρείου Πάγου, η οποία ανωµοτί το πήγε στο Υπουργείο Δικαιο-
σύνης, για να έρθει στη Βουλή, στον κ. Βούτση. Η µηνυτήρια ανα-
φορά αφορά τις καταγγελίες του κ. Καµµένου κατά του κ. Κοτζιά
κι έχει πλήρεις αποµαγνητοφωνήσεις των συνεντεύξεων του κ.
Κοτζιά, ο οποίος λέει ότι στο Υπουργικό Συµβούλιο ο κ. Καµµέ-
νος τον κατηγόρησε ότι πήρε 50 εκατοµµύρια, χρηµατίστηκε ο
ίδιος και όλη του η Κυβέρνηση για τους Σκοπιανούς. 

Ξαναπάω στη Σύµβαση της Βιέννης και υπενθυµίζω τα σχετικά
για χειραγώγηση, άσκηση βίας και χρηµατισµό. Όλα αυτά ρί-
χνουν τη συµφωνία. Εάν ισχύουν αυτά -τα έχω πει και στην επι-
τροπή καιρό πριν για τις Πρέσπες- εάν ισχύουν οι κατηγορίες
του κ. Καµµένου και έρθει η µηνυτήρια αναφορά εδώ, ο κ. Βού-
τσης -φαντάζοµαι- θα συστήσει µία επιτροπή, για να διερευνή-
σουµε τις πολιτικές ευθύνες του κ. Κοτζιά και του κ. Καµµένου,
αν λέει ψέµατα. Αν υπάρχει, όµως, αλήθεια, δεν υπάρχει Συµφω-
νία Πρεσπών, διότι υπάρχει δόλος στην υπογραφή του κ. Κοτζιά
και «γεια σου». Δόλος σε υπογραφή σηµαίνει εθνική προδοσία.
Δεν είµαι αυστηρός στους όρους, διότι όταν ο Υπουργός Εξω-
τερικών σου, πιθανόν λέω, κατά τον κ. Καµµένο έχει λάβει χρή-
µατα υπέρ του άλλου µέρους ή µεταφέρει στο άλλο µέρος, που
διαπραγµατεύεται, σαφώς προδίδει τις θέσεις της πατρίδας του
και άρα, θα κατηγορηθεί για εθνική προδοσία. Είναι απλά τα
πράγµατα και ο Ποινικός Κώδικας. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Δηµήτριος Καµµένος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα µηνυτήρια αναφορά,
η οποία βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Να συζητήσουµε σήµερα για τις παρεµβάσεις ,που γίνονται
αυτές τις ηµέρες και τη βιασύνη. Γιατί υπάρχει αυτή η βιασύνη;
Γιατί συζητήθηκε µόνο δύο ηµέρες η Συµφωνία των Πρεσπών;
Γιατί συζητείται µόνο µία ηµέρα η ένταξη των Σκοπίων; Είναι δια-
δικαστικό το ζήτηµα του ΝΑΤΟ; Εξήγησε ο κ. Βενιζέλος. Εξήγησα
κι εγώ. Έχουµε εξηγήσει όλοι. Υπάρχουν κενά στη συµφωνία. Η
συµφωνία αυτή δεν είναι προς όφελος του ελληνικού δηµοσίου
και του ελληνικού έθνους.

Χθες διάβασα στην επιτροπή αγγελία, όπου ένας δάσκαλος
στη Μακεδονία παραδίδει µαθήµατα µακεδονικής γλώσσας. Μας
δίνει και το πτυχίο του από το Πανεπιστήµιο του Κύριλλου και
του Μεθόδιου. Μας λέει ότι είναι 10 ευρώ την ώρα. Λέει: «Ελάτε,
κάνω και καλές τιµές» και µας δίνει και το τηλέφωνό του. Παρα-
δίδει µαθήµατα µακεδονικής γλώσσας! 

Ήρθε το «Ουράνιο Τόξο» και λέει για µακεδονική εθνότητα.
Μα, σαφώς θα διεκδικήσουν µακεδονική εθνότητα. Τι θα κάνουν
οι επόµενες κυβερνήσεις ή και αυτή, όταν συρθεί από φυσικά ή
νοµικά πρόσωπα στο Δικαστήριο των Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων,
διεκδικώντας και κατηγορώντας την Ελλάδα ότι δεν αναγνωρίζει
εθνική µειονότητα στα Σκόπια, εφόσον µιλούν γλώσσα µακεδο-
νική, έχουν µακεδονική εθνότητα –«nationality», όπως λέει το λε-
ξικό Oxford- νούµερο 2; Στις εξηγήσεις το λεξικό λέει ότι,
«nationality» είναι και εθνικότητα, όταν υπάρχει και σε άλλο κρά-
τος. Αυτό το λέει το λεξικό της Οξφόρδης. Δεν το λέω εγώ. Ανα-
γνωρίζεται και σε άλλο κράτος η εθνικότητα, το «nationality» που
βάλατε στη σύµβαση. Όλα αυτά είναι ανησυχητικά. Δεν υπάρχει
καµµία εγγύηση σε τίποτα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Από την άλλη, ήταν άσχηµη η διαδικασία, όλο το Κοινοβούλιο,
όλο το ΝΑΤΟ, όλες οι χώρες να κρέµονται από την φράντζα Πα-
παχριστόπουλου, µε το αν θα παραιτηθεί ή δεν θα παραιτηθεί,
να έχει ευτελιστεί το Κοινοβούλιο, να βγαίνει από τον αξιότιµο κ.
Βούτση, ο Παπαχριστόπουλος, να τον «δίνει», την παραίνεσή του.
Τον έγραψαν οι κάµερες. Και απορούµε όλοι, πώς ο Πρόεδρος
της Βουλής αναλαµβάνει την ευθύνη να εµπλακεί πολιτικά στην
παραίτηση ενός Βουλευτή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Με αυτό κλείνετε,
κύριε συνάδελφε. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Απορούµε πώς, ο κ. Τσίπρας, προ-
σβάλλει τον θεσµό του Προέδρου της Βουλής, λέγοντάς του τι
να κάνει και αν αλλάξει σηµείο στίξης ή όχι. Του λέει: «Σας ζητώ».
Δεν λέει «παρακαλώ». Γιατί υπάρχει αυτή η εκτροπή; Γιατί βια-
ζόµαστε; Γιατί γίνονται όλα αυτά; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Καµµένε, ολο-
κληρώστε. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, όλοι έχουν µιλή-
σει δώδεκα, δεκατρία λεπτά. 

Δώστε µου µισό λεπτό ακόµα, σας παρακαλώ. 
Όλα αυτά µε απασχολούν ιδιαίτερα, απασχολούν την κοινωνία

µας ιδιαίτερα. Είναι ζητήµατα πολύ ευαίσθητα. 
Αναφέροµαι στην εκχώρηση εν λευκώ της ψήφου καθ’ υπαγό-

ρευση. Θα βρούµε τον υποβολέα. Τους προκαλώ και τους έξι -
και τους κοιτώ στα µάτια- να αποκαλύψουν απόψε -γιατί είναι η
τελευταία τους ευκαιρία- ποιος τους πήρε τηλέφωνο, εάν χειρα-
γωγήθηκαν, εάν πληρώθηκαν, εάν εκβιάστηκαν και γιατί έγραψαν
όλοι µαζί, ποιος τους διάβασε το κείµενο, για να µας το δώσουν
εδώ στη Βουλή, για να διαβάλουν τη δηµοκρατία και για να είναι
πλέον, δυστυχώς για τους ίδιους και για µας εδώ µέσα, Βουλευ-
τές υπό ενοικίαση κι άλλος να έχει την κυριαρχία και άλλος την
επικαρπία. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον

λόγο; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τώρα, δεν θα κά-

νουµε αυτήν τη δουλειά. Θα µιλήσετε στην οµιλία σας και θα του
απαντήσετε. Όµως, επειδή είστε από τους συναδέλφους, τους
πειθαρχηµένους, και τους πολύ ευγενείς, θα σας δώσω τον λόγο
για ένα λεπτό. Ξεκινήστε την απάντησή σας. Είναι αυτονόητο
γιατί ζητάτε τον λόγο.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Επειδή αναφέρθηκε ο αξιότιµος κ.

Καµµένος σε δεσµεύσεις, θα ήθελα να πω ότι οι µόνες δεσµεύ-
σεις που έχει το Ποτάµι είναι απέναντι στις θέσεις του και στις
αποφάσεις των οργάνων του. Αυτές είναι οι µόνες δεσµεύσεις,
που έχει το Ποτάµι. Και θα ήθελα, επίσης, να πω ότι, αν η συνω-
µοσιολογία ήταν ολυµπιακό άθληµα, η Ελλάδα θα είχε πολλά
χρυσά µετάλλια. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, ανοίγουµε τον κατάλογο των οµιλητών. Θα διαβάσω
τους πέντε πρώτους, από τους οποίους κάποιοι είναι στην Αί-
θουσα, εποµένως να προσέλθουν και οι άλλοι. Οι πέντε πρώτοι
είναι ο κ. Αµανατίδης, ο κ. Κικίλιας, η κ. Κεφαλίδου, ο κ. Καστό-
ρης και ο κ. Καλαφάτης. 

Οι οµιλητές έχουν πέντε λεπτά. Βλέπω τον κύριο Πρόεδρο,
που παρευρίσκεται στην Αίθουσα, και του κλείνω και το µάτι, ότι
θα υπάρξει µια µικρή ανοχή ενός-δύο λεπτών, αλλά στα επτά
λεπτά θα σταµατάµε. Στους δεκαπέντε οµιλητές σηµαίνει συνο-
λική επιβάρυνση τριάντα λεπτών, αλλά µέχρις εκεί. 

Κύριε Αµανατίδη, έχετε τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

ο βαλκανικός χώρος και η γεωγραφική δίοδος, που παρέχει η
χώρα µας στα νερά της Μεσογείου, βρίσκεται στη µέση ισχυρών
γεωπολιτικών επιδράσεων σχεδόν από όλα τα σηµεία του ορί-
ζοντα. 

Σε αυτό το πλαίσιο, η ενίσχυση των θεµελίων σταθερότητας
και ασφάλειας, µέσω της συνεργασίας, που εξασφαλίζει η ενί-
σχυση της διασυνδεσιµότητας, µε αµοιβαία επωφελείς δράσεις
σε ενέργεια, οικονοµία, υποδοµές και µεταφορές, δεν µπορεί
παρά να αποτελεί στρατηγικό στόχο της χώρας µας. 

Η µοίρα των λαών και των χωρών των Βαλκανίων άλλωστε,
είναι αλληλένδετη. Οι πολιτισµικοί µας δεσµοί είναι µακραίωνοι
και αδιαµφισβήτητοι. Ο βαλκανικός χώρος γεννά ιστορία. Έτσι,
ο µοναδικός δρόµος για την επιτυχή αντιµετώπιση των σύγχρο-
νων προκλήσεων στον χώρο αυτό είναι µια συνεκτική στρατηγική
διασυνοριακής περιφερειακής και διεθνούς συνεργασίας, αλλά
και κοινής ευρωπαϊκής πορείας των Βαλκανίων, που θα ακυρώσει
αποφασιστικά τις δυνάµεις της γεωπολιτικής αποσταθεροποί-
ησης και θα κλείσει, µια για πάντα, το οδυνηρό κεφάλαιο της αλ-
λαγής των συνόρων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα απαντήσω στο ερώτηµα, που
µε πονηρή αφέλεια θέτει ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας,
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όσον αφορά το τι χειροπιαστό έχουµε, η Ελλάδα, µε την σηµε-
ρινή Κύρωση από το Κοινοβούλιό µας. Την ονόµασα «πονηρή»,
γιατί κάνει ότι δεν καταλαβαίνει ότι η αίτηση, η οποία έγινε από
τη γειτονική χώρα για ένταξη στο ΝΑΤΟ έγινε µε τη νέα της ονο-
µασία, έγινε µε την ονοµασία Βόρεια Μακεδονία, δεν έγινε µε το
συνταγµατικό της όνοµα. Αυτό είναι το πρώτο. 

Το δεύτερο: Αυτό δεν ήταν άλλωστε που στο Βουκουρέστι το
2008 δεν µας είχαν δώσει και γι’ αυτό δεν δεχθήκαµε ή πιέσαµε
και τελικά το ΝΑΤΟ έβγαλε την απόφαση ότι πρώτα πρέπει να
λυθεί η διαφορά; Την καθαρή σύνθετη ονοµασία, όπως είπε και
στην τοποθέτησή του ο Κώστας Καραµανλής σε ερώτηση δηµο-
σιογράφου, ακριβώς µετά από την σύνοδο, στον κ. Μελέτη; Δεν
το πήρατε τότε, το πήραµε τώρα. Άρα, πρώτο κέρδος είναι η
σύνθετη γεωγραφική ονοµασία Βόρεια Μακεδονία. Άµεσα αφαι-
ρείται το σύµβολο της Βεργίνας, µέσα σε έξι µήνες από παντού.
Αυτό είναι µέσα στη συµφωνία. Η εφαρµογή των άρθρων 7 και
8, βιβλία, ονόµατα, τον Ήλιο της Βεργίνας και από εκεί και µετά
η επιστολή προς όλες τις χώρες του ΟΗΕ, όπου θα ζητούν να
αναφέρονται πλέον µε το νέο όνοµα, είναι τα χειροπιαστά απο-
τελέσµατα αυτής της συµφωνίας.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Ο Ήλιος δεν βγαίνει!
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ: Κύριε Καλαφάτη, ο Ήλιος της Βερ-

γίνας αφαιρείται. Είναι µέσα στη συµφωνία, κύριε Καλαφάτη. 
Το δεύτερο ερώτηµα είναι: Ποιος εγγυάται ότι δεν θα πάει στην

Τουρκία; Μα, η ίδια η συµφωνία. Έχετε κολλήσει στα δύο άρθρα,
τα οποία, ψευδώς και αυτά, αναφέρετε προς τον ελληνικό λαό,
σπρώχνοντας κόσµο προς την Ακροδεξιά. Το µισό µέρος της Συµ-
φωνίας αναφέρεται στο πώς ακριβώς θα αναπτυχθούν οι σχέσεις
µε τη γειτονική αυτή χώρα µε το νέο της πλέον όνοµα. 

Για τη γλώσσα: Ελπίζω ότι τη συµφωνία θα τη στηρίξετε, γιατί
αν δεν τηρείτε αυτό εδώ, που είναι επακολούθηµα της συµφω-
νίας, που ψήφισε η Ελληνική Βουλή, τα άλλα, που λέει το άρθρο
7 και 8 για την προστασία της ιστορίας της Ελλάδας κ.λπ.. θα τα
εφαρµόσετε; Θα τα παραδεχθείτε; Βέβαια, εδώ δεν παραδέχε-
στε τη σύµβαση που κατέθεσε ο Υπουργός κ. Κατρούγκαλος, σε
σχέση µε το τι σηµαίνει «nationality», του Ευρωπαϊκού Συµβου-
λίου, όπου η Ελλάδα το υπέγραψε στις 6-6-1997. Συµφωνείτε ή
όχι; Η Ελλάδα το υπέγραψε και λέει ότι «nationality» είναι η υπη-
κοότητα, η νοµική σχέση πολίτη µε το κράτος του. Ούτε αυτό πα-
ραδέχεστε και ψέµατα το λέτε. Είστε παγιδευµένοι -και θα
εξηγήσω τι εννοώ µε το «παγιδευµένοι»- και αυτοεγκλωβισµένοι. 

Το επιχείρηµά σας για την εθνικότητα και την εθνότητα, το
οποίο είναι ψεύτικο, σας εγκλωβίζει στο να µην µπορείτε να δείτε
και ρωτάτε πώς θα τους λέµε. Η συµφωνία δεν καθορίζει το πώς
θα τους λέµε. Οι ίδιοι κατέθεσαν εδώ στη Βουλή και λένε ότι «δεν
αφορά την εθνότητά µας» και ότι υπάρχουν οι εθνότητες, οι Σλά-
βοι, οι Αλβανοί, οι Βλάχοι και ένα ακόµη όνοµα, το οποίο δεν θυ-
µάµαι. Όµως εσείς, εγκλωβισµένοι στο ότι δίνει αυτή η συµφωνία
εθνικότητα, επιµένετε να τους αποκαλείτε έτσι. Εάν αύριο, µε-
θαύριο, που δεν θα είναι έτσι, γίνετε εσείς Κυβέρνηση και πάει
αυτή η χώρα ή έχουµε διαφορές, την επιχειρηµατολογία ακρι-
βώς, που εσείς χρησιµοποιείτε τώρα, θα χρησιµοποιήσουν οι δυ-
νάµεις της γειτονικής χώρας, προκειµένου να αποδείξουν αυτά,
που ίσως θέλουν να αποδείξουν. Γι’ αυτό σας λέει και ο κύριος
Υπουργός ότι κάνετε και κακό στα εθνικά συµφέροντα. 

Από την άλλη µεριά, είδα µια έµµεση προσπάθεια, ίσως θα
έλεγα και άµεση, να δώσετε διαπιστευτήρια και να δικαιολογή-
σετε τη στάση σας, το «όχι». Μην στεναχωριέστε, ξέρουν ότι
όντως ήσασταν πάντα «yes». Τώρα, αν το κάνετε, έτσι και αλλιώς,
είναι γιατί τους λέτε ότι «κοιτάξτε, εµείς δεν θα το ψηφίσουµε,
αλλά µην στεναχωριέστε, θα κάναµε διαφορετικά». 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τελειώνοντας και σεβόµενος
τον χρόνο, που ζήτησε ο Πρόεδρος, θα πω το εξής: Μαθήµατα
η Αριστερά, για το πώς φέρεται πατριωτικά, δεν δέχεται. Δεν δέ-
χεται γιατί υπερασπίστηκε η Αριστερά την πατρίδα µε τις ιδέες
και µε το αίµα της. Και για να χρησιµοποιήσω µια φράση ενός
γνωστού ήρωα, «κυρίως µε το αίµα της»! 

Μας λέτε για το ιστορικό βάρος. Αναλαµβάνετε το ιστορικό
βάρος µιας αποτυχίας, της σηµερινής ιστορικής, αν δεν γίνει, και
µετά από δέκα, δεκαπέντε χρόνια η ιστορία να γράψει ότι αυτή
η Βουλή είχε µια ευκαιρία να κυρώσει και να τελειώσει και δεν

την πήρε και η χώρα αυτή αναγνωρίζεται µετά µε το συνταγµα-
τικό της όνοµα; Αναλαµβάνουµε το ιστορικό βάρος. Όµως, εσείς
θα γραφτείτε στην ιστορία σαν η πολιτική δύναµη, που για να
µην διαλυθεί, υπέκυψε στην ακροδεξιά συνιστώσα της, απεµπο-
λώντας τη θέση, που έχει διαµορφωθεί εδώ και χρόνια, όπως
αποδείξαµε. 

Πού θέλουµε να οδηγήσουµε τη χώρα και τη γειτονιά µας; Θα
σας αναφέρω τα λόγια κάποιου γνωστού από τη Θεσσαλονίκη.
«Δεν θέλουµε ούτε τη Θεσσαλονίκη µας µια πόλη περίκλειστη
και εχθρική στην άµεση ενδοχώρα της, µια πόλη πιασµένη σε φο-
βίες και δεισιδαιµονίες, σε ξόρκια και σε φωνασκίες, πόλη στε-
νόχωρη και αναίτια στεναχωρηµένη, που δεν εννοεί την ιστορική
αποστολή της ούτε καν τα αυταπόδεικτα συµφέροντά της, πόλη
που τρέµει το πλούσιο µέλλον της και φυσικά, δεν το σχεδιάζει,
πόλη που φοβάται ένα τίποτε και κρύβεται σαν µικρό παιδί στην
ποδιά της δοξασµένης µάνας µας». 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βαδίζουµε τον δρόµο της ειρή-
νης, της συναδέλφωσης και της συνανάπτυξης, σε µια νέα εποχή
περιφερειακής σταθερότητας, ευηµερίας και συνέχειας ιστορι-
κής και ο ελληνικός λαός θα τιµήσει την παράταξη, η οποία στά-
θηκε µε ιστορική ευθύνη σε ιστορικές στιγµές! 

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, δεκαέξι
µαθήτριες και µαθητές και δύο εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από
το 1ο Γυµνάσιο Αιγάλεω. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο κ. Κικίλιας, Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε πολύ κρίσιµες αποφάσεις,

που έχουν παρθεί εδώ, εντός του ελληνικού Κοινοβουλίου, οι µε-
γάλοι κοινοβουλευτικοί άνδρες επέλεξαν µεταξύ του προσωπι-
κού συµφέροντος, του προσωπικού πολιτικού συµφέροντος
-θεµιτού µέχρι ενός σηµείου- και του εθνικού συµφέροντος ή αλ-
λιώς του πατριωτικού συµφέροντος.

Κύριε Κυριαζίδη, θα ήθελα να πω ότι η αίσθησή µου είναι ότι
όσο περισσότερο κάποιος βασίζεται σε δυνάµεις, έξω από αυτόν
τόσο περισσότερο εξουσιάζεται από αυτές. 

Ο κ. Τσίπρας επέλεξε να εντάξει αυτό το πολύ σηµαντικό
εθνικό θέµα στη στρατηγική του για τις εκλογές του 2019. Το
λέω, µετά λόγου γνώσεως, γιατί θεώρησε και θεωρεί, βάζοντας
πάνω και πρώτα απ’ όλα την επέκταση για λίγους µήνες της
θέσης του στο πρωθυπουργικό έδρανο και των συνεργατών του
στα υπουργικά, ότι η δύναµη που αντλεί από µεγάλα εξωτερικά
συµφέροντα τού δίνει αυτό το δικαίωµα, του δίνει αυτή την
ώθηση, αν θέλετε, την οποία επεκτείνει τρόπον τινά, µε αυτά, τα
οποία βλέπω και ακούω τα τελευταία εικοσιτετράωρα περί επί-
λυσης των τουρκικών, του Κυπριακού, των ενεργειακών κ.λπ..
Θέλω να πω ότι προσδοκά προσωπικά οφέλη, κοµµατικά οφέλη
και έτσι υποθηκεύει τα εθνικά δίκαια στο διηνεκές.

Γιατί η Νέα Δηµοκρατία δεν ψηφίζει το πρωτόκολλο ένταξης
της γείτονος χώρας στο ΝΑΤΟ; Γιατί, κύριε Υπουργέ, συµπαρα-
σύρει η Συµφωνία των Πρεσπών και διαµέσου του Πρωτοκόλλου
αυτά, για τα οποία υπήρχε οριζόντια σε όλα τα πολιτικά κόµµατα,
για πολλά-πολλά χρόνια -µπετόν αρµέ- µια ιερή συµφωνία και
δεν τα απεµπόλησε κανείς. Και ήλθε να διαρραγεί αυτή η εθνική
ενότητα, µε εσάς -όχι προσωπικά φυσικά, άλλα κοµµατικά- και
την απόφασή σας να εκχωρήσετε την ταυτότητα, τη γλώσσα και
την εθνότητα, όπως πολλαπλώς και επανειληµµένως εµείς
έχουµε εξηγήσει και εσείς δεν το δέχεστε.

Αυτό, κυρίες και κύριοι, γεννά πολιτικά προϊόντα αυτής της
απόφασής σας µη αναστρέψιµα και ζηµιογόνα για τη χώρα. Η
σκληρή ρητορική είναι έξω από µένα σε ό,τι έχει να κάνει µε τους
συναδέλφους µου και τον Πρωθυπουργό της χώρας. Όµως, δεν
µπορεί να παραγνωρίσει κανείς τη ζηµιά, η οποία έχει γίνει.

Έρχοµαι στα νατοϊκά, στα αµυντικά θέµατα και στον τρόπο,
µε το οποίον εµείς προσβλέπαµε να τα αντιµετωπίσουµε και
εσείς τα δώσατε πολύ εύκολα.

3768 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Μας είπατε: «Ναι, αλλά θα αγκαλιάσουµε τα Σκόπια». Είναι εµ-
φανές ότι δηµιουργήσατε έναν ακόµη σύµµαχο στο ΝΑΤΟ µετά
την Αλβανία, τα Σκόπια για την Τουρκία.

Σας ερωτώ, λοιπόν: Αν εµείς θέλουµε να εντάξουµε το αερο-
δρόµιο της Λήµνου ως νατοϊκή βάση και να προσδοκούµε σε
οφέλη από αυτό, µπορούµε αν δύο είναι απέναντί µας; Αν, στην
κατά τους Τούρκους, αποστρατικοποιηµένη ζώνη, εµείς θέλουµε
να κάνουµε ασκήσεις νατοϊκές και να υπερασπιστούµε έτσι τα
συµφέροντά µας, µπορούµε αν αυτοί οι δύο είναι απέναντί µας;

Δεν ακούσατε τα συγχαρητήρια των Τούρκων προέδρων και
πρωθυπουργών προς τα Σκόπια και τις ευχαριστίες των Σκοπιανών
αξιωµατούχων προς την Τουρκία για την ένταξή τους; Δεν µπο-
ρείτε να καταλάβετε αυτό, το οποίο είναι προφανές, ότι όταν µια
µικρή δύναµη, όταν ένα µικρό κράτος µπορεί διαµέσου του εαυ-
τού του να προσελκύσει άλλες δυνάµεις, τρίτες, για άλλα γεω-
στρατηγικά και γεωπολιτικά παιχνίδια, αυτό αλλάζει τα δεδοµένα;
Αν δεν τα άλλαζε, κύριε Υπουργέ, τότε δεν θα είχε πρόβληµα η
Τουρκία να δηµιουργήσει στα βόρεια και ανατολικά σύνορα της
το κουρδικό κράτος. Φοβάται τους Κούρδους αυτούς καθ’αυτούς;
Προφανώς και όχι. Σκέφτεται, όµως, ότι τα συµφέροντα, τα οποία
θα δηµιουργηθούν στην περιοχή διαµέσου αυτών, θα αλλάξουν
προφανώς τα δεδοµένα εις βάρος της Τουρκίας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν έχετε συνυπολογίσει όλα
τα δεδοµένα για το µέλλον. Δηµιουργήσατε µε το κέλυφος του
«µακεδονισµού» ένα κράτος, στο οποίο λειτουργεί το τριεθνές,
δηλαδή Σλάβοι, Αλβανοί, Βούλγαροι. Πολύ φοβάµαι ότι, αντί να
σταθεροποιήσετε τα Βαλκάνια µε την απόφασή σας, τα αποστα-
θεροποιείτε. Αισθάνοµαι ότι η εξωτερική πολιτική, πρέπει να γί-
νεται θεσµικά, σοβαρά, στιβαρά. Δεν το κάνατε έτσι.

Κάτι τελευταίο θέλω να πω, κύριε Πρόεδρε, γιατί εγώ δεν θέλω
να καταχραστώ τον χρόνο. Σας είπα χθες διά της τηλεοράσεως,
ότι στις δυόµισι ώρες της εν κρυπτώ συζήτησης του κ. Τσίπρα
µε τον κ. Ερντογάν τέθηκαν τα ενεργειακά θέµατα, κατά την
άποψή µου, κατά τρόπο απαράδεκτο και ότι δεν έχει καµµία
εξουσιοδότηση ο Έλληνας Πρωθυπουργός ούτε από την Κυ-
πριακή Δηµοκρατία ούτε από κανέναν να θέτει έτσι τα ενεργει-
ακά θέµατα, για τα οποία δεν µπορεί να έχει την πλήρη εικόνα
αυτήν τη στιγµή, καθώς είναι ένας Πρωθυπουργός σε αποδροµή
και ποτέ η Εθνική Αντιπροσωπεία ή ο ελληνικός λαός δεν του
έδωσε το δικαίωµα, διά των υποσχέσεών του, να υποθηκεύσει το
µέλλον τους.

Η Κυπριακή Δηµοκρατία θα έχει τους πολίτες της µε το πιο
υψηλό κατά κεφαλήν εισόδηµα, αν πάει καλά το ενεργειακό
τους, ενώ στο σχέδιο Ανάν -αν θυµάστε, που κάποιοι ήσασταν
υπέρ- τούς υποσχόσασταν δυστυχίες και κατάρες και ότι δεν θα
υπάρχουν µετά. Υπάρχει Κυπριακή Δηµοκρατία, µετά. Μια χαρά
ευηµερεί εντός της Ευρωπαϊκής Ένωσης και µια χαρά πάνε τα
πράγµατα γι’ αυτούς.

Προσέξτε τι επιφυλάσσετε για τους Έλληνες. Προσέξτε τι επι-
φυλάσσετε για τους Κύπριους αδελφούς µας. Σας λέω ξανά ότι
αν τα ενεργειακά, που είναι ο ακρογωνιαίος λίθος πλέον της εξω-
τερικής πολιτικής, ακρογωνιαίος λίθος των γεωστρατηγικών,
καθώς άλλαξαν τα δεδοµένα των τελευταίων σαράντα χρόνων
στις συζητήσεις µας µε τους Τούρκους, τα βάλετε µε λάθος
τρόπο, θα µας βρείτε όλους απέναντί σας.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Προχωράµε µε τη συ-
νάδελφο Βουλευτή από τη Δηµοκρατική Συµπαράταξη, κ. Χαρά
Κεφαλίδου.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα µπορούσε

σήµερα να είναι µια µέρα εθνικής συναίνεσης; Δυστυχώς, δεν
είναι.

Θα µπορούσε η σηµερινή κύρωση του Πρωτοκόλλου για την
ένταξη στο ΝΑΤΟ της µικρής µας γείτονος να είναι αποτέλεσµα
ενός διεξοδικού εθνικού διαλόγου, µια εθνικά αξιοπρεπής δια-
πραγµάτευση, µια καλή λύση για τη χώρα µας στα πλαίσια του
εφικτού. Η Κυβέρνηση δεν το θέλησε. Το χειρίστηκε πίσω από
κλειστές πόρτες µε τις υπογραφές Τσίπρα - Κοτζιά -Καµµένου,
που τώρα αλληλοσπαράζονται.

Θα µπορούσε σήµερα να είναι µια µέρα, που η Ελλάδα θα είχε
την ευκαιρία να λύσει προς όφελός της το χάσµα µε τα Σκόπια.
Αντί γι’ αυτό, εκχώρησε στον κ. Ζάεφ το µονοπώλιο της µακεδο-
νικής ταυτότητας και γλώσσας, µήτρα δεινών για το αύριο της
χώρας και για τις επόµενες γενιές.

Εάν η Συµφωνία των Πρεσπών δεν ήταν γεµάτη ανιστόρητες
και µειωτικές για τη χώρα µας πρόνοιες, θα µπορούσε η ένταξη
της γείτονος στο ΝΑΤΟ να είναι αποδεκτή. Αντί γι’ αυτό, το 70%
των Ελλήνων θεωρεί ότι η συµφωνία είναι από ασύµφορη έως
προδοτική για τα εθνικά µας συµφέροντα, διότι απλούστατα, η
Κυβέρνηση εκχώρησε τα διπλωµατικά όπλα, που διέθετε ως
χώρα. Κοινώς, δεν διαπραγµατεύτηκε. Πρόβαλε ως δικά της αι-
τήµατα τις διεκδικήσεις των Σκοπίων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το Πρωτόκολλο Εισδοχής που
συζητάµε σήµερα, συνιστά το πρώτο επακόλουθο µιας επώδυ-
νης συµφωνίας-παρωδίας µε τον κ. Ζάεφ στις Πρέσπες, ενώπιον
µάλιστα, του κυρίου Πρωθυπουργού και αντιπροσωπείας Υπουρ-
γών, να αποκαλεί «Μακεδόνες» τους συµπατριώτες µας.

Όσο για τον κ. Τσίπρα, δεν δείχνει να ενοχλείται από την οδυ-
νηρή διαπίστωση, ότι δίνει στην άλλη πλευρά πανίσχυρα ερεί-
σµατα, για να συνεχίζει να υποσκάπτει, όχι µόνο τα ιστορικά µας
κεκτηµένα, αλλά και τη δραστηριότητά µας, µέσω των ονοµασιών
προέλευσης των προϊόντων ή και των πανεπιστηµίων.

Εθελοτυφλώντας µπροστά στις ολέθριες συνέπειες της συµ-
φωνίας, επιλέγει να χαρακτηρίζει «στενόµυαλους», «λαϊκιστές»,
«ακροδεξιούς» όσους διαφωνούν και αυτό γίνεται από µια Κυ-
βέρνηση συνώνυµη µε την πολιτική ανωµαλία και τον διχασµό,
µια Κυβέρνηση, που µε κάθε πολιτική της, ξύνει συνειδητά, παλιά
τραύµατα της χώρας, που χρειάστηκαν έναν πόλεµο και µια δι-
κτατορία για να επουλωθούν.

Ας έλθει µια βόλτα ο κ. Τσίπρας στην περιφέρειά µου, ας έρθει
στην πόλη της Δράµας, που πλέον, ξέρετε, οριοθετείται µε βάση
όσα συνοµολόγησε µε τον κ. Ζάεφ ως «βόρεια περιοχή του Πρώ-
του Μέρους» γιατί -βάλτε το καλά στο µυαλό σας- έτσι πια θα
ορίζεται η ελληνική Μακεδονία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.

Και σας ρωτώ: Κέρδισε κάτι η Ελλάδα από τη Συµφωνία των
Πρεσπών, που δεν το είχε ήδη; Κέρδισε καλή σχέση µε τα Σκό-
πια; Υπάρχει από τη λήξη του Ψυχρού Πολέµου. Κέρδισε επικοι-
νωνία και οικονοµική παρουσία; Αυτήν την είχε πάντοτε. Γιατί,
λοιπόν, τόση βιάση; Γιατί τόση επιµονή για µια συµφωνία, που
ένωσε ένα συνονθύλευµα εθνοτήτων στα Σκόπια και χώρισε τους
Έλληνες σε «σκεπτόµενους» και «ανεγκέφαλους», σε «φασίστες»
και «προοδευτικούς»;  

Μήπως αυτό δεν ξύπνησε ένα σαράκι εθνικού διχασµού;
Όµως, ξέρετε γιατί;

Πρώτον, γιατί δεν νοιαστήκατε ούτε λεπτό για το βαρύ τίµηµα,
που πληρώνει ο τόπος, ενδίδοντας, άνευ όρων, στις πιέσεις του
διεθνούς παράγοντα. 

Δεύτερον, γιατί κάνοντας τα χατίρια των µεγάλων του κόσµου,
νοµίζατε ότι εξασφαλίζετε λίγο παραπάνω χρόνο για τον κυβερ-
νητικό σας βίο. 

Και τρίτον, για να ικανοποιήσει ο Αρχηγός σας τον προσωπικό
του µύθο, ότι ως πιτσιρικάς καταληψίας των θρανίων που µεγά-
λωσε, έγινε νέος, ωραίος και µοιραίος Πρωθυπουργός, έβγαλε
τη χώρα από τα µνηµόνια, ξεπουλώντας φυσικά ό,τι είχαµε και
δεν είχαµε κι έλυσε -υποτίθεται- το Σκοπιανό, χαρίζοντας όνοµα,
εθνότητα, µια ανύπαρκτη γλώσσα, είσοδο στο ΝΑΤΟ και µία ευ-
ρωπαϊκή προοπτική στη γείτονα χώρα.

Ετοιµαζόµαστε και για νέες εκπλήξεις, διότι το ταξίδι στην
Τουρκία, ακόµα δεν το έχουµε αποκρυπτογραφήσει. 

Άξιζε αυτό όλο το αλισβερίσι; Όχι! Η απάντηση είναι ότι δεν
άξιζε και ας συνυπολογίσουµε και κάτι ακόµα, τον ευτελισµό των
θεσµών, την προσβολή κάθε κοινοβουλευτικής παράδοσης, την
ατµόσφαιρα αλληλοεκβιασµών, τη διάλυση δύο κοµµάτων µε
τους πρόθυµους Βουλευτές να βυθίζονται και αυτοί στις Πρέ-
σπες.

Η Ελλάδα, λοιπόν, καλείται σήµερα εδώ να κυρώσει ένα πρω-
τόκολλο ένταξης της Βόρειας Μακεδονίας στο ΝΑΤΟ. Μόλις ολο-
κληρώσουµε, όµως, αυτήν την κύρωση-µνηµόσυνο όσων έθαψε
η κύρωση της συµφωνίας, οι Σκοπιανοί µπορούν µε την ησυχία
τους να ανακαλύψουν κάποιο νέο εσωτερικό πρόβληµα και να
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ερµηνεύσουν αλλιώς τη συµφωνία. Η ιστορία της χώρας µας µάς
έχει κάνει καχύποπτους και δικαίως. Τι εµποδίζει τους οκτώ Βου-
λευτές του VMRO, που ψήφισαν υπέρ των συνταγµατικών αλλα-
γών, να πάθουν κάποια καινούργια κρίση συνείδησης και να
ζητήσουν, για να µπορούν να είναι συνεπείς µε τον εαυτό τους,
οι συνταγµατικές τροποποιήσεις και το νέο όνοµα να ισχύσουν
από την κύρωση της συµφωνίας, από τη στιγµή που ενταχθούν
τα Σκόπια στην Ευρωπαϊκή Ένωση; 

Γιατί όχι; Έτσι και αλλιώς, η Κυβέρνηση έκανε πως δεν κατά-
λαβε τη µονοµερή τροποποίηση της συµφωνίας από τους γείτο-
νες, πριν ακόµη στεγνώσει το µελάνι. Ήδη άρχισε να διολισθαίνει.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η παραµονή σας στην εξουσία
είναι ένα πλήγµα στη δηµοκρατία, την οικονοµία, την ασφάλεια,
την εθνική κυριαρχία και θα την πληρώνουµε ακριβά για πολλά
χρόνια. Φτάνει πια! Θα µείνετε στην ιστορία ως η Κυβέρνηση,
που πρόλαβε να κάνει τόσο κακό σε τόσο λίγο χρόνο, για τόσο
φθηνούς λόγους. Ευτυχώς, όµως, οι µάσκες έπεσαν, η παρά-
σταση τελειώνει. Δώστε, τουλάχιστον στο φινάλε -που είναι προ
των πυλών- την ευκαιρία να µείνουµε όρθιοι! Είναι λυπηρό, που
δεν κατανοείτε ούτε το εθνικό καλό και δεν µπορείτε να το υπε-
ρασπιστείτε.

Καταψηφίζουµε, λοιπόν, για ακόµη µια φορά, αυτήν την κύ-
ρωση.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµ-

παράταξης) 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Προχωράµε µε τον κ.

Καστόρη Αστέριο, Βουλευτή ΣΥΡΙΖΑ. Ακολουθεί ο κ. Καλαφάτης,
ο κ. Σαχινίδης και ο κ. Ουρσουζίδης. 

Ορίστε, κύριε Καστόρη, έχετε τον λόγο. 
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΚΑΣΤΟΡΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα

ήθελα να ξεκινήσω µε µία ευχή, να δηµιουργηθούν τέτοιες συν-
θήκες, που δεν θα χρειάζονται αµυντικοί ή επιθετικοί συνασπι-
σµοί, όπως το ΝΑΤΟ, γιατί θα πρυτανεύει η συνεννόηση, η καλή
θέληση, η αλληλεγγύη και η ειρήνη και να αυτοδιαλυθούν τέτοιοι
συνασπισµοί, επειδή δεν θα έχουν λόγο ύπαρξης. 

Όµως, δυστυχώς, δεν αρκούν οι ευχές. Πρέπει να εργαζόµα-
στε και προς αυτήν την κατεύθυνση. Και σε αυτήν την κατεύ-
θυνση εργάζεται η σηµερινή Κυβέρνηση.

Κατά τη γνώµη µου, ο σηµαντικότερος λόγος για να υπερα-
σπιστούµε τη Συµφωνία των Πρεσπών είναι η ειρήνη, η ειρήνη
στα Βαλκάνια, να δώσουµε µία ευκαιρία στην ειρήνη στην πε-
ριοχή µας, που δεν έχει χαρακτηριστεί τυχαία ως η πυριτιδαπο-
θήκη της Ευρώπης, µία περιοχή, που βράζει, που µπορεί να
αποτελέσει παράγοντα αποσταθεροποίησης της ευρύτερης πε-
ριοχής. 

Νοµίζω ότι είναι κοινή παραδοχή ότι διανύουµε µία περίοδο δι-
ευρυµένης αβεβαιότητας. Η γενικευµένη και ολόπλευρη κρίση
αλλάζει, όχι απλά τα οικονοµικά δεδοµένα, αλλά την κοινωνία.
Και αυτές οι κοινωνικές αλλαγές, η περιθωριοποίηση των πολι-
τών, η κυριαρχία της αγοράς και του κέρδους δηµιουργούν νέες
συνθήκες και πολιτικών αλλαγών, αλλά ακόµα -θα έλεγα- και δο-
µικών αλλαγών σε παγκόσµιους οργανισµούς, σε παγκόσµιους
σχηµατισµούς. Τι άλλο είναι για παράδειγµα το Brexit, η έξοδος
της Μεγάλης Βρετανίας από την Ευρώπη; 

Σε αυτές τις συνθήκες της φτωχοποίησης των πολλών, είναι
πρόσφορο το έδαφος για την καλλιέργεια του εθνικισµού, του
ρατσισµού και του µίσους. Σε τέτοιες συνθήκες, σπάει το αυγό
και το φίδι βγαίνει και αρχίζει να δαγκώνει, να δηλητηριάζει. Και
ξέρετε, τα φίδια δαγκώνουν και δηλητηριάζουν τους ξυπόλυ-
τους. Σε αυτές τις συνθήκες βρίσκουν και έδαφος οι διαχρονικά
προδότες να κρύβονται και να παρουσιάζονται ως πατριώτες. 

Τι είναι, όµως, πατριωτικό σήµερα; Πατριωτική είναι η στάση
και η πολιτική, η οποία διασφαλίζει την ειρήνη στην περιοχή µας.
Είναι η εξασφάλιση των συνθηκών ανάπτυξης και ευηµερίας για
τα παιδιά µας, αλλά και για τα παιδιά των γειτόνων µας. Είναι η
εξασφάλιση των εθνικών συµφερόντων, που χρειάζεται ανοι-
χτούς δρόµους και συµµάχους στα σύνορα και όχι εχθρούς. Πα-
τριωτισµός είναι ο σεβασµός, η αλληλεγγύη, η καλή γειτονία.
Πατριωτισµός είναι η αλήθεια. 

Γι’ αυτό, ας αφήσουµε, κύριοι, την υποκρισία και ας δούµε την

πραγµατικότητα. Τι έχουµε µπροστά µας; Έχουµε µια χώρα και
έναν λαό, που µέσα από πολύ δύσκολες οικονοµικές και πολιτι-
κές συνθήκες, µπόρεσαν και έδιωξαν από τη διακυβέρνησή τους
µία εξουσία ακροδεξιών διεφθαρµένων εθνικιστών και άνοιξαν
τον δρόµο για την ένταξή τους σε διεθνείς οργανισµούς, όπως
είναι το ΝΑΤΟ και η Ευρωπαϊκή Ένωση, ελπίζοντας ότι µέσα από
αυτό θα βρουν ένα καλύτερο µέλλον. Αυτοί αποφασίζουν για το
πού θα ενταχθούν, δεν τους βάζουµε εµείς. Είκοσι εννιά
kοινοβούλια θα αποφασίσουµε αν τους δεχόµαστε. 

Την πρώτη φορά που το επιχείρησαν το 2008, ως χώρα τους
είπαµε «όχι, δεν θα ενταχθείτε, αν πρώτα δεν εκπληρώσετε κά-
ποιους όρους και προϋποθέσεις». Ποια ήταν αυτά; Είχαµε πει,
ως χώρα -αυτή ήταν η εθνική γραµµή- σύνθετη ονοµασία µε γε-
ωγραφικό προσδιορισµό, erga omnes, δηλαδή χρήση για όλες
τις χρήσεις και να µπει ένα τέλος στον αλυτρωτισµό τους. Τότε
είχαµε συµφωνήσει ότι µπορούν να µπουν. Μάλλον, το είχαµε
συµφωνήσει και νωρίτερα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα την ανοχή σας για λίγο ακόµα. 
Θυµηθείτε ότι στις 13 Σεπτέµβρη 1995 είχαµε υπογράψει την

ενδιάµεση συµφωνία. Από τότε µεσολάβησαν κάποια πράγµατα.
Η FYROM πήγε στα διεθνή δικαστήρια, πήγε στο Δικαστήριο της
Χάγης και απόσπασε µία απόφαση, που λέει ότι µπορούν να εν-
ταχθούν µε το συνταγµατικό τους όνοµα, που σε εκείνη τη φάση
ήταν «Δηµοκρατία της Μακεδονίας». 

Έχω εδώ -και θα καταθέσω στα Πρακτικά- τόσο την Ενδιάµεση
Συµφωνία, το άρθρο 11 µε την παράγραφο 1 και 2, που λέει για
τη διαδικασία, όσο και την απόφαση του Διεθνούς Δικαστηρίου
από δηµοσιεύµατα εκείνης της εποχής. Είναι από τις 5-12-2011. 

Το καταθέτω για τα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αστέριος Καστόρης καταθέ-

τει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρί-
σκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Υποχρεώθηκαν, όµως, να κάτσουν στο τραπέζι και να συζητή-
σουν σοβαρά υπό την αιγίδα του ΟΗΕ την εύρεση ενός κοινά
αποδεκτού ονόµατος. Και τελικά αυτό έγινε. Τι έχουµε σήµερα; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Έτσι φτάσαµε εδώ, όπου οι δύο κυβερνήσεις χωρίς εθνικι-
σµούς και αλυτρωτισµούς κάθισαν στο τραπέζι και κατέληξαν σε
µερικά πράγµατα. Ποια; Σύνθετη ονοµασία, «Βόρεια Μακεδονία»
µε γεωγραφικό προσδιορισµό, erga omnes για όλες τις χρήσεις
και επιπλέον, πέρα από αυτά -που ήταν η εθνική γραµµή- πετύ-
χαµε την αλλαγή του Συντάγµατος, µέσα από το οποίο φεύγει
κάθε ίχνος αλυτρωτισµού από τα βιβλία τους, από τις σηµαίες
τους, από τα σύµβολά τους, αλλάζουν ονόµατα, οδοί, πλατείες,
αεροδρόµια, καταργούνται ή αλλάζουν όνοµα αγάλµατα που
στήθηκαν και ξέρουµε τι γινόταν το προηγούµενο διάστηµα. 

Επίσης, συνταγµατικά κατοχυρώνεται -και παραδέχονται- ότι
η γλώσσα τους είναι ένα νοτιοσλαβικό ιδίωµα και ότι ό,τι έχει
σχέση µε τον αρχαίο πολιτισµό, µε την αρχαία ιστορία, ό,τι έχει
σχέση µε την αρχαία Μακεδονία είναι κληρονοµιά και συνέχεια
της Ελλάδας και της ελληνικής Μακεδονίας. 

Άρα κερδίσαµε περισσότερα -πολύ περισσότερα- από αυτά
που ήταν η εθνική γραµµή, από αυτά που έως τότε, εδώ και κάµ-
ποσα χρόνια, είχαµε για να παλέψουµε. 

Και γιατί δεν τα είχαµε πετύχει; Διότι όλο αυτό το διάστηµα
υπήρχε µία απραξία, υπήρχε µία αδράνεια, δεν υπήρχε µία ορ-
γανωµένη δουλειά, προκειµένου να κατακτηθούν. 

Ο λαός, αυτός ο λαός των γειτόνων µας, αποφάσισε τώρα να
ενταχθεί στο ΝΑΤΟ. Το θέµα είναι ότι έτσι και αλλιώς θα ενταχ-
θεί, έτσι και αλλιώς θα τους βάλουν. Το θέµα είναι µε ποιους
όρους; Με το όνοµα το συνταγµατικό που είχαν, το σκέτο «Μα-
κεδονία» ή µε το όνοµα που προέκυψε µετά τη Συνθήκη των Πρε-
σπών;

Το θέµα είναι µπορεί η Ελλάδα, µε βάση τον συγκεκριµένο συ-
σχετισµό Δυνάµεων σήµερα στην περιοχή µας, αλλά και παγκό-
σµια, να είναι παράγοντας σταθερότητας, ανάπτυξης, συνερ-
γασίας ή προτιµάµε τον ρόλο του αποµονωµένου, του γκρινιάρη,
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τον ρόλο του δύστροπου, που του γυρίζουν όλοι την πλάτη; Ή
πόσο µάλλον του εθνικιστή, του επιθετικού ή του πολεµόχαρου
που λέει ότι η Μακεδονία είναι µία και µόνον ελληνική ή που λέει
«στα όπλα, στα όπλα να πάρουµε τα Σκόπια!».

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε συνάδελφε,
ολοκληρώστε.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΚΑΣΤΟΡΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Μιλάµε για αλυτρωτισµό για τους άλλους όταν από το Βήµα

αυτό ο κ. Σαµαράς φώναζε το σύνθηµα «η Μακεδονία είναι µία
και ελληνική», τι άλλο από αλυτρωτισµός είναι αυτό;

Ας αφήσουµε, λοιπόν, την υποκρισία, κύριοι της Αντιπολίτευ-
σης. Αυτή η ρητορική οδηγεί σε επικίνδυνα µονοπάτια. Αυτή η
ρητορική, η διχαστική, οδήγησε κάποια τάγµατα εφόδου και τους
όπλισε το χέρι, προκειµένου -ευτυχώς λίγοι ήταν αυτοί- να κά-
ψουν τα σπίτια µας, να απειλήσουν τις οικογένειές µας και τις
δικές µας τις ζωές. Δεν είναι, όµως, όλοι αυτοί που διαµαρτύρον-
ται τέτοιοι. Αυτοί οι λίγοι γνωρίζουν πολύ καλά ότι δεν θα µας
φοβίσουν, δεν θα µας τροµάξουν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε συνάδελφε,
ολοκληρώστε.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΚΑΣΤΟΡΗΣ: Τότε γιατί το κάνουν; Το κάνουν για
να τροµάξουν την κοινωνία, για να καλλιεργήσουν εθνικισµό και
ρατσισµό, να καλλιεργήσουν το µίσος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τώρα θα µε αναγκά-
σετε να παρέµβω. Κλείστε, κύριε συνάδελφε.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΚΑΣΤΟΡΗΣ: Και, δυστυχώς, σε αυτά τα µονοπάτια
παρασύρουν ιεράρχες, πιστούς πολίτες της εκκλησίας της αγά-
πης. Αυτά τα µονοπάτια οδηγούν στο να θρέφουν ένα θεριό που
θα µας καταπιεί όλους µας χωρίς διακρίσεις. Και όχι µόνο εµάς.
Μαζί µε µας και τη δηµοκρατία και την ελευθερία.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Δεν θα ανεχθώ ξανά.
Βλέπω και τον κ. Βούτση απέναντί µου και µε αγριοκοιτάζει!

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΟΥΡΣΟΥΖΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, το σπίτι του υπέ-
στη ό,τι δεν υπέστη κανένα άλλο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εγώ δεν αντιλέγω.
Από εδώ έχω καυτηριάσει αυτά τα θέµατα. Μη µου το λέτε
εµένα. Βλέπω, όµως, τον Πρόεδρο και µε αγριοκοιτάζει. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, είκοσι εννέα µαθητές και µαθήτριες και δύο εκ-
παιδευτικοί συνοδοί τους από το 11ο Γενικό Λύκειο Πάτρας
(δεύτερο τµήµα). 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο κ. Σταύρος Καλαφάτης, Βουλευτής της Νέας
Δηµοκρατίας εκ Θεσσαλονίκης.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι πριν από έντεκα χρόνια στο Βου-

κουρέστι ο Κώστας Καραµανλής, µε Υπουργό Εξωτερικών την
Ντόρα Μπακογιάννη και Υπουργό Εθνικής Άµυνας τον Βαγγέλη
Μεϊµαράκη, βρίσκονταν αντιµέτωποι µε την ιστορία. Οι ηγέτες
των χωρών του ΝΑΤΟ προσέρχονταν στη Σύνοδο Κορυφής απο-
φασισµένοι να απευθύνουν πρόσκληση ένταξης των Σκοπίων στη
συµµαχία. Ήδη πάνω από εκατόν είκοσι χώρες είχαν αναγνωρί-
σει το νέο κράτος µε το όνοµα «Μακεδονία» και το έδαφος χα-
νόταν κάτω από τα πόδια µας. Και όµως εκείνη τη µέρα η ροή
της ιστορίας άλλαξε κατεύθυνση. Μπροστά στην ελληνική απο-
φασιστικότητα οι ηγέτες των χωρών του ΝΑΤΟ δέχτηκαν την ελ-
ληνική θέση, την έκαναν συµµαχική και την συνόψισαν σε πέντε
λέξεις: πρώτα λύση, µετά πρόσκληση ένταξης.

Από εκείνη τη στιγµή η φορά των πιέσεων άρχισε να στρέφεται
από την Αθήνα στα Σκόπια. Οι Σκοπιανοί άρχισαν να συνειδητο-
ποιούν το κόστος της παραφροσύνης τους και η Ελλάδα δεν είχε
πια κανέναν λόγο να βιάζεται.

Δυστυχώς, η σηµερινή κυβέρνηση δεν θέλησε να αξιοποιήσει
την απόφαση του Βουκουρεστίου. Δεν θέλησε να αξιοποιήσει τη

διακαή επιθυµία των Σκοπιανών να µπουν στο ΝΑΤΟ. Θέλησε
µόνο να ποζάρει σαν ντελιβεράς ξένων επιδιώξεων, να αποδείξει
πόσο βολική είναι για τα συµφέροντά τους. 

Είµαστε, λοιπόν, τώρα σε αυτό ακριβώς το σηµείο. Η Κυβέρ-
νηση εκχωρεί στους Σκοπιανούς όνοµα, ταυτότητα και γλώσσα,
µόνο και µόνο για να τους βάλει µία ώρα αρχύτερα στο ΝΑΤΟ.
Βιάζει τη δηµοκρατία, ποδοπατά τη βούληση της πλειονότητας
των Ελλήνων. Έφτασε στο σηµείο να βρίζει τους Έλληνες και να
πανηγυρίζει για τον έπαινο των νατοϊκών. Έφτασε στο σηµείο να
ρωτά αν ξέρουµε τι λένε οι ξένοι ηγέτες στις µεταξύ τους συναν-
τήσεις για τη στάση του καθενός µας. Ναι, κύριοι συνάδελφοι,
ξέρουµε. Εκφράζουν ικανοποίηση, διότι ο Αλέξης Τσίπρας δέ-
χτηκε όλα όσα απέρριπταν όλοι οι προκάτοχοί του. Πανηγυρί-
ζουν για τον όψιµο νατοϊκό σύντροφο και οµολογούν βέβαια ότι
δεν κατάφεραν να αποσπάσουν το «ναι» από τον Κυριάκο Μη-
τσοτάκη, όπως δεν κατάφεραν να το αποσπάσουν ούτε από τον
Αντώνη Σαµαρά ούτε από τον Κώστα Καραµανλή.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι Έλληνες και πρώτα από
όλους εµείς οι Μακεδόνες θέλουµε σχέσεις φιλίας και συνεργα-
σίας µε όλους τους γείτονές µας, θέλουµε την ένταξη των γειτο-
νικών κρατών στους ευρωατλαντικούς θεσµούς, θέλουµε στη
γειτονιά αυτή του κόσµου να πρυτανεύσει η ασφάλεια, η σταθε-
ρότητα, η ειρήνη, να γίνει η Ελλάδα γέφυρα Ανατολής και Δύσης,
Βορρά και Νότου, να γίνει η Θεσσαλονίκη οικονοµικό, εµπορικό
και εκπαιδευτικό κέντρο για ολόκληρη την Νοτιοανατολική Ευ-
ρώπη. 

Δεν αρκεί, όµως, η δική µας βούληση και δεν εξασφαλίζεται η
προοπτική αυτή µε τη συµφωνία-τέρας της λίµνης των Πρεσπών.
Υπονοµεύεται από τις ανιστόρητες αλυτρωτικές αντιλήψεις των
γειτόνων µας, υπονοµεύεται από το γεγονός ότι η σηµερινή κυ-
βέρνηση λογαριάζει ανάποδα και αντί να πιέσει τους σφετερι-
στές, εγκαταλείπει παρακαταθήκες αιώνων, αντί να φράξει,
τροφοδοτεί τον αλυτρωτισµό, αντί να λύσει, δηµιουργεί ακόµα
µεγαλύτερα προβλήµατα.

Και κάτι τελευταίο. Αναφέρεται στο άρθρο 2 της συµφωνίας,
ότι η Ελλάδα δεν θα αντιταχθεί στην ένταξη των Σκοπίων σε διε-
θνείς οργανισµούς στους οποίους µετέχει η ίδια. Ερµηνείες σύµ-
φωνα µε τις οποίες θυσιάζονται τα δικαιώµατα που έχουµε ως
µέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης δεν γίνονται δεκτές και από εµάς
δεν πρόκειται να υπάρξει -το είπε ξεκάθαρα ο Πρόεδρος της
Νέας Δηµοκρατίας- καµία υποχώρηση. Δεν πρόκειται να δεχ-
θούµε να έχει η Ελλάδα λιγότερα δικαιώµατα από τους εταίρους
µας. Δεν πρόκειται να δεχτούµε ούτε να ανοίξει ούτε να κλείσει
ποτέ κανένα από τα τριάντα πέντε κεφάλαια της ενταξιακής δια-
δικασίας, εάν δεν ικανοποιούνται οι θέσεις της Ελλάδας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σηµερινή διαδικασία προβλέ-
πεται, υπαγορεύεται και επιβάλλεται από τη Συµφωνία των Πρε-
σπών. Συνιστά  εφαρµογή της παραγράφου 4 του άρθρου 2.
Είναι ουσιαστικό και αναπόσπαστο τµήµα της Συµφωνίας των
Πρεσπών. Είναι εκτελεστικό τµήµα µιας συµφωνίας που καταψη-
φίσαµε. Γι’ αυτό ακριβώς η θέση µας είναι αρνητική. Δεν κυρώ-
νουµε το πρωτόκολλο ένταξης των Σκοπίων στο ΝΑΤΟ. Δεν το
ακυρώνουµε, διότι διαφωνούµε µε το σύµφωνο που το προ-
έβλεψε και το επιβάλλει. Δεν το κυρώνουµε, διότι αρνούµαστε
να συµπράξουµε στο έγκληµα που διαπράττεται σε βάρος της
Μακεδονίας µας.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Προχωρούµε ως
εξής: Τον λόγο θα πάρουν ο κ. Ιωάννης Σαχινίδης, ο κ. Γιώργος
Ουρσουζίδης, ο κ. Νικόλαος Παναγιωτόπουλος και ο κ. Νικόλαος
Καραθανασόπουλος. Μετά τον λόγο θα πάρει ο Κοινοβουλευτι-
κός Εκπρόσωπος της Χρυσής Αυγής, κ. Λαγός και θα συνεχί-
σουµε µε τον κατάλογο.

Ο κύριος Σαχινίδης έχει τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ό,τι και να κάνετε, όσο και να προσπαθήσετε, η Μακεδονία

ήταν, είναι και θα είναι µία και µοναδική. Άλλωστε αυτή είναι η
διαφορά ανάµεσα σε µας και σε όλους εσάς. Για µας δεν υπάρ-
χουν χαµένες πατρίδες, για µας υπάρχουν µόνο σκλάβες πατρί-
δες. 
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Μετά την ψήφιση της κατάπτυστης Συµφωνίας των Πρεσπών
µε την οποία εκχωρήσατε το όνοµα της Μακεδονίας µας στους
Σκοπιανούς, φέρνετε σήµερα την κύρωση του πρωτοκόλλου για
την ένταξη των Σκοπιανών στο ΝΑΤΟ. Στο ΝΑΤΟ, λοιπόν, στη
συµµαχία, στην οποία είµαστε µέλη, εκτός από εµάς είναι µέλη
και τοι Τούρκοι, οι προαιώνιοι εχθροί µας και θέλετε να προσθέ-
σετε σ’ αυτή τη συµµαχία και τους Σκοπιανούς. Και είναι ένα
ΝΑΤΟ το οποίο λειτουργεί ως στρατιωτικός βραχίονας και ως
αιχµή του δόρατος των αµερικανικών σχεδιασµών ενάντια στην
Ελλάδα και τη Ρωσία. 

Εδώ όµως προκύπτει το εξής ερώτηµα: Πώς θα λειτουργήσει
το ΝΑΤΟ στο µέλλον; Πώς θα λειτουργήσει; Ο ίδιος ο Πρόεδρος
των Ηνωµένων Πολιτειών σε συνέντευξή του στους «TIMES» του
Λονδίνου είχε δηλώσει πως το ΝΑΤΟ είναι πλέον παρωχηµένο
γιατί δεν έχει βοηθήσει καθόλου στον αγώνα κατά της τροµο-
κρατίας αλλά παραµένει, όµως, σηµαντικός ως στρατιωτικός ορ-
γανισµός. 

Ας δούµε, όµως, λοιπόν, τι έχει πράξει το ΝΑΤΟ, οι «καλοί µας
σύµµαχοι» διαχρονικά για την πατρίδα µας. Πού ήταν το ΝΑΤΟ
στα Σεπτεµβριανά του 1955 στην Πόλη; Πού ήταν το ΝΑΤΟ το
1974 στην Κύπρο µας όπου όχι απλά δεν εµπόδισε αλλά βοήθησε
στο να εδραιωθεί ο Αττίλας; Πού είναι το ΝΑΤΟ σήµερα; Υποτί-
θεται ότι θα προστάτευε τα θαλάσσια σύνορά µας από την ει-
σβολή των λαθροµεταναστών. Το ΝΑΤΟ, δηλαδή κατ’ ουσίαν οι
Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής, έχουν δυο µέτρα και δυο
σταθµά. Θεωρούν πρόσφυγες και οικονοµικούς µετανάστες
όσους εισβάλλουν από τα θαλάσσια και χερσαία σύνορά µας,
ενώ οι ίδιοι χτίζουν τείχη στα σύνορά τους ώστε να αποτρέψουν
παρόµοια φαινόµενα. 

Σε αυτήν, λοιπόν, την καλή συµµαχία θέλετε να προσθέσετε
και τους Σκοπιανούς. Να θυµηθούµε όµως το άρθρο 36 του σκο-
πιανού συντάγµατος το οποίο αναφέρει ότι η δηµοκρατία εγγυά-
ται ιδιαίτερα δικαιώµατα κοινωνικής ασφάλισης σε βετεράνους
του αντιφασιστικού πολέµου και όλων των µακεδονικών απελευ-
θερωτικών πολέµων, σε αναπήρους πολέµων, σε όσους έχουν
απελαθεί και φυλακισθεί  για τις ιδέες της ξεχωριστής ταυτότη-
τας του µακεδονικού λαού. Η αναφορά αυτή αφήνει ανοιχτό πα-
ράθυρο για µελλοντικές διεκδικήσεις και ουσιαστικά χαϊδεύει τα
αυτιά όσων θέλουν να ονειρεύονται µια «µεγάλη Μακεδονία του
Αιγαίου» στην οποία φυσικά µε βάση τους δικούς τους ισχυρι-
σµούς θα ήθελαν να συµπεριλαµβάνονται και ελληνικά εδάφη.
Αυτά έλεγαν οι Σκοπιανοί αυτά συνεχίζουν και λένε ακόµα και
σήµερα.

Θέλετε, λοιπόν, να τους εντάξετε στο ΝΑΤΟ. Με ποιον στρατό;
Με ποιες Ένοπλες Δυνάµεις; Με ανύπαρκτες δοµές; Με πέντε
ελικόπτερα και δέκα άρµατα µάχης κάποια εκ των οποίων τα είχε
παραχωρήσει στο παρελθόν άλλη µια προδοτική ελληνική κυβέρ-
νηση; 

Αυτοί, λοιπόν, οι ανύπαρκτοι στρατιωτικά θα συµµετέχουν κα-
νονικά στις νατοϊκές δοµές και στις στολές τους πάνω θα έχουν
ραµµένο την ήλιο της Βεργίνας και το ιερό όνοµα της Μακεδο-
νίας µας. Εσείς, λοιπόν, οι υπηρέτες της παγκοσµιοποίησης, µαζί
µε τον Σόρος, τους τοκογλύφους τραπεζίτες και τα διάφορα
ύποπτα κέντρα εξουσίας θέλετε τους Σκοπιανούς στο ΝΑΤΟ. Το
θέµα, όµως, είναι, γιατί σας πιέζουν όλοι και ιδιαίτερα οι Αµερι-
κανοί και οι Γερµανοί για την ένταξή τους; Έστησαν από κοινού
µια τεχνητή οικονοµική και κοινωνική κρίση και αφού εξαθλίωσαν
την πατρίδα µας, την αποδυνάµωσαν διαπραγµατευτικά και
πάντα φυσικά βρίσκοντας τους χρήσιµους ηλίθιους, έρχονται να
παίξουν στην πλάτη του ελληνικού λαού ένα άθλιο οικονοµικό
παιχνίδι πάνω στο οποίο θα βασίσουν τη δική τους οικονοµική
πολιτική για τις επόµενες δεκαετίες. 

Οι πυλώνες αυτού του βρώµικου σεναρίου είναι δυο, είναι η
ενέργεια και οι µεταφορές. Και οι πατρίδα µας είχε την κατάρα
δυστυχώς να βρίσκεται σε µια καίρια γεωστρατηγική θέση κι
έπρεπε να την ελέγξουν µε κάθε τρόπο. 

Στα σύνορα, όµως, Σκοπίων-Κοσόβου είναι εγκατεστηµένη η
µεγαλύτερη αµερικανική βάση που υπάρχει παγκοσµίως, η Camp
Bondsteel. Απέχει µόλις δυο ώρες από τα βόρεια σύνορά µας,
έχει έκταση τέσσερις χιλιάδες στρέµµατα, αποτελείται από τρια-
κόσια κτήρια, έχει δέκα χιλιάδες στρατιωτικό προσωπικό, έχει

εκατόν σαράντα αεροσκάφη και ελικόπτερα και έχει τον βαρύ-
τερο στρατιωτικό εξοπλισµό που υπάρχει σήµερα στην Ευρώπη.
Η βάση αυτή αποτελεί το συντονιστικό λογιστικό κέντρο υποστή-
ριξης όλων των υπολοίπων αµερικανικών βάσεων στην Νοτιοα-
νατολική Μεσόγειο. Μόλις ενταχθούν τα Σκόπια στο ΝΑΤΟ, θα
µεταφέρουν εκεί την αεροπορική τους βάση από το Αβιάνο της
Ιταλίας. Θυµάστε πολύ καλά ότι από εκεί ξεκινούσαν τα βρετα-
νικά και αµερικανικά βοµβαρδιστικά, τα οποία βοµβάρδιζαν τη
Σερβία. 

Νοτιοανατολικά, όµως, αυτής της βάσης -και κλείνω µε αυτό,
κύριε Πρόεδρε- σκοπεύουν να δηµιουργήσουν µια δεύτερη µε-
γαλύτερη νατοϊκή βάση -αµερικανική θα έλεγα- σκοπός της
οποίας θα είναι η επιτήρηση των Βαλκανίων, καθώς από εκεί θα
περνά ο πετρελαιαγωγός µήκους εννιακοσίων χιλιοµέτρων, ο
οποίος θα συνδέει τη Μαύρη Θάλασσα µε την Αδριατική µέσω
Βουλγαρίας, Σκοπίων, Αλβανίας και θα µεταφέρει ηµερησίως
επτακόσιες πενήντα χιλιάδες βαρέλια. Το τι θέλουν οι Σκοπιανοί
φαίνεται από την κοινοπραξία που ήδη έχουν συστήσει, τα αρ-
χικά της οποίας είναι AMBO. Τι σηµαίνει; Albanian Macedonian
Bulgarian Oil. Αυτά τα ξέρατε πριν υπογράψετε τη Συµφωνία των
Πρεσπών. Αυτός είναι ο λόγος και η ουσία που κόπτονται οι εν-
τολοδόχοι σας να τους εντάξουν στο ΝΑΤΟ. 

Καλούµε, λοιπόν, τους Έλληνες στην ψυχή και στην καρδιά να
αγωνιστούν µαζί µε το κίνηµα των εθνικιστών της Χρυσής Αυγής
µε κάθε πολιτικό και νοµικό τρόπο για να ανατρέψουµε τη Συµ-
φωνία των Πρεσπών και τις συνέπειές της. Η Μακεδονία µας δεν
πωλείται ούτε παραχωρείται σε κανέναν. Είναι κοµµάτι της
ψυχής του ελληνισµού και δεν τη διαπραγµατευόµαστε.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Προχωρούµε µε τον
συνάδελφο, κ. Γεώργιο Ουρσουζίδη, από τον ΣΥΡΙΖΑ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΟΥΡΣΟΥΖΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Αγαπητοί συνάδελφοι, σήµερα συζητάµε την κύρωση του πρω-

τοκόλλου ένταξης της Πρώην Γιουγκοσλαβικής Δηµοκρατίας της
Βόρειας Μακεδονίας στο ΝΑΤΟ. 

Η νέα συνταγµατική ονοµασία «Δηµοκρατία της Μακεδονίας»
είναι αυτή που αναφέρεται στο πρωτόκολλο, το οποίο δεν είναι
και τόσες πολλές σελίδες. Και απορώ πώς δεν το προσέξατε.
Διαβάζω, λοιπόν: «Άρθρο 1. Με τη θέση σε ισχύ του παρόντος
Πρωτοκόλλου ο Γενικός Γραµµατέας του Οργανισµού του Βο-
ρειοατλαντικού Συµφώνου θα αποστείλει εκ µέρους όλων των
συµβαλλοµένων µερών στην Κυβέρνηση της Δηµοκρατίας της
Βόρειας Μακεδονίας πρόσκληση προσχώρησης στη Συνθήκη».

Και αφού ισχυρίζεστε -και ορθά- ότι αυτό το πρωτόκολλο είναι
παρακολούθηµα αυτής της Συµφωνίας των Πρεσπών, καταλα-
βαίνετε πως ό,τι έχετε πει µέχρι σήµερα σε σχέση µε το όνοµα
πέφτει στο κενό, αφού ρητά ορίζεται στο άρθρο 1 το νέο όνοµα
της γείτονος χώρας. Τελειώνει, λοιπόν, οριστικά το «Δηµοκρατία
της Μακεδονίας» σκέτο και τη θέση του παίρνει το «Δηµοκρατία
της Βόρειας Μακεδονίας», που είναι γεωγραφικός προσδιορι-
σµός και έχει αναφορά στον 19ο και 20ο αιώνα. Από σήµερα, λοι-
πόν, µπαίνει οριστικά τέλος στην παραχάραξη της ιστορίας.
Αναγνωρίζουν ότι δεν έχουν καµµία σχέση µε τον αρχαίο ελλη-
νικό πολιτισµό και την αρχαία Μακεδονία. Οι γείτονες αναγνωρί-
ζουν, επίσης, ότι είναι Σλάβοι και η γλώσσα που µιλούν σλάβικη.
Αυτά λέει η συµφωνία. Αυτά θα κατατεθούν ενώπιον του ΟΗΕ
αµέσως µετά την κύρωση από τα υπόλοιπα κράτη-µέλη του
ΝΑΤΟ. 

Η µαύρη προπαγάνδα των κρατικοδίαιτων ιδιωτικών καναλιών,
των καρεκλοκένταυρων κοµµατικών στελεχών και των παρατρε-
χάµενων της πάλαι ποτέ κραταιάς εξουσίας θαρρώ έπεσε στο
κενό. Οι ενήµεροι πολίτες δεν παρασύρθηκαν από τα λόγια τα
παχιά και τα µεγάλα των λαϊκιστών. Στήριξαν την προσπάθεια αλ-
ληλοκατανόησης και συνεργασίας των δύο λαών. Όσο θα περνά
ο χρόνος και θα αποµακρυνόµαστε από την αδιέξοδη πολιτική
των περασµένων δεκαετιών τόσο πιο κατανοητό θα γίνεται το
πραγµατικό όφελος από τη συνεννόηση και τη συνεργασία. 

Η συµφωνία αποτελεί την επιτοµή της ευηµερίας των δύο
λαών. Αποτελεί το ξεκαθάρισµα των διαφορών µας, την οριοθέ-
τηση των εννοιών «αρχαία Μακεδονία» και «Μακεδονία του 19ου
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και 20ου αιώνα». Νιώθω βαριά την ευθύνη απέναντι στο καθήκον
να οµολογήσω την αλήθεια και να ακουστούν αλήθειες αταίρια-
στες µε την πραγµατικότητα του κράτους των λαϊκιστών, αλή-
θειες που δεν περνάνε στα µεγάλα κρατικοδίαιτα κανάλια. Τα
πρόσωπα και οι πρακτικές που ακολουθήθηκαν στο εθνικό µας
ζήτηµα είναι αποκαλυπτικά των σκοπιµοτήτων των αρχόντων του
ψεύδους και της υποκρισίας. Παραθέτω δηλώσεις εκπροσώπων
των ελληνικών κυβερνήσεων στο ανώτατο επίπεδο, των τελευ-
ταίων δεκαετιών: Ευάγγελος Βενιζέλος από το Βήµα του ΟΗΕ το
2014, Υπουργός Εξωτερικών και Αντιπρόεδρος της κυβέρνησης
Σαµαρά, σηµειώνει: «Προτείνουµε µία αµοιβαία αποδεκτή σύν-
θετη ονοµασία µε γεωγραφικό προσδιορισµό πριν τη λέξη «Μα-
κεδονία» για κάθε χρήση». Είναι, επίσης, γνωστό ότι ο τότε
Πρωθυπουργός της χώρας, ο κ. Σαµαράς, ασχολούνταν µε µη-
νύσεις. Και έτσι, διέλαθε της προσοχής του. Ακολούθησαν η κ.
Μπακογιάννη, ο κ. Αβραµόπουλος, ο κ. Κυριάκος Μητσοτάκης
από αυτήν εδώ την Αίθουσα, που δήλωνε υπέρ της σύνθετης
ονοµασίας µε γεωγραφικό προσδιορισµό, ο κ. Λεβέντης που έχει
ξεστοµίσει εντελώς αντιφατικά πράγµατα. 

Υπάρχει, βέβαια, και µια µερίδα πολιτών και συναδέλφων οι
οποίοι αντιδρούν µε έναν τρόπο που, θα έλεγα, ότι κανείς δεν
µπορεί να τον εξηγήσει, παρά µόνο να καταλογίσει το ακαταλό-
γιστο.

Εποµένως, πρέπει να ακουστούν οι πικρές αλήθειες που αφο-
ρούν στην πρακτική των ανθρώπων που έθεσαν το κοµµατικό και
προσωπικό τους συµφέρον πάνω από το εθνικό.

Εδώ θα κάνω µια αναφορά στον κ. Μέρτζο, τον άνθρωπο ο
οποίος σήµερα βάλλεται από τους ίδιους ανθρώπους που στο
παρελθόν επιχείρησαν να βεβηλώσουν τον προστατευόµενο ιερό
τόπο των αρχαίων Μακεδόνων, τις Αιγές, προσπαθώντας να εγ-
καταστήσουν τη µονάδα επεξεργασίας απορριµµάτων και τον
χώρο υγειονοµικής ταφής των υπολειµµάτων στην καρδιά, στην
πύλη των Αιγών. Οι άνθρωποι ήταν στο Υπουργείο Πολιτισµού,
την εποχή εκείνη ο κ. Βενιζέλος και η κ. Μενδώνη, Πρόεδρος του
ΚΑΣ, ακολουθεί ο κ. Ζαχόπουλος µε τον κ. Τατούλη Υπουργό, ο
κ. Λιάπης µε τον κ. Ζαχόπουλο, ο οποίος ακυρώνει την προηγού-
µενη θετική χωροθέτηση και καταλήγουµε το 2009, όπου ποιος
λέτε ότι κάρφωσε αυτή τη χρήση στην πύλη της Βεργίνας; Ο µοι-
ραίος Πρωθυπουργός, ο κ. Σαµαράς, ως Υπουργός Πολιτισµού,
µε Γενικό Γραµµατέα και Πρόεδρο του ΚΑΣ τον κ. Δραβίλα. Αυτά
λέει η ιστορία. Αυτά σε ό,τι αφορά τον κ. Μέρτζο.

Μια εικόνα είναι χίλιες λέξεις. Αυτή είναι η θέση και αυτό είναι
το έγγραφο το οποίο κατέθεσε τότε η Εταιρεία Μακεδονικών
Σπουδών στην οποία προήδρευε και την τιµούσε ο κ. Μέρτζος.
Είναι γνωστό δε ότι ο κ. Μέρτζος δεν έχει καµµία σχέση µε την
Αριστερά.

Έρχοµαι, λοιπόν, να διαβάσω ένα µικρό κείµενο µόνο, κύριε
Πρόεδρε, από το έγγραφο εκείνο της Εταιρείας Μακεδονικών
Σπουδών που τιµά την ιστορία της: «Η απόπειρα βεβηλώσεως
του χώρου εκ µέρους της προστάτιδός του, της ελληνικής πολι-
τείας, έχει προσβληθεί στο Συµβούλιο της Επικρατείας. Με τα
ανωτέρω δεδοµένα, η τύφλωση των αρµοδίων είναι προφανής
και πολλαπλώς επιβλαβής. Οφθαλµοφανής, επίσης, ο διεθνής
αυτοδιασυρµός της Ελλάδος. Ποιος θα µας φυλάξει από τους
φύλακες, λοιπόν; Πολλοί. Εµείς οι Μακεδόνες είµαστε εδώ. Και
µόνοι ή µετά πολλών θα φυλάξουµε τη Μακεδονία µας, όπως
πάντα. Εκάς οι βέβηλοι, λοιπόν! Μακριά πριν είναι αργά γι’ αυ-
τούς, τους τυφλούς και τους ex officio σοφούς! Ο Πρόεδρος
Νίκος Μέρτζος, η Γενική Γραµµατέας Τερέζα Πεντζοπούλου-Βα-
λαλά».

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Ουρσουζίδης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Στο τέλος, κύριε Πρόεδρε, θα µου επιτρέψετε να ευχαριστήσω
και να εκφράσω την ευγνωµοσύνη µου στους ειδικούς επιστήµο-
νες που αφιέρωσαν τη ζωή τους πάνω στο ζήτηµα, κατανοώντας
το σε βάθος, ώστε να παράσχουν σε εµάς την απαραίτητη γνώση
για να ξεπεράσουµε χρόνιες αγκυλώσεις και δόλιες πολιτικές
που έσερναν το ζήτηµα για δεκαετίες σε βάρος των δύο λαών.
Αναφέροµαι στον κ. Σφέτα, τον κ. Αντωνόπουλο, τον κ. Σαργια-

νίδη, την κ. Καβουνέλη, τον κ. Χρυσάνθη, την κ. Περάκη, την κ.
Κοππά, τον κ. Άγγελο Συρίγο, τον κ. Χάρη Παµπούκη, τον κ. Νίκο
Ζάικο, τον κ. Ιάκωβο Μιχαηλίδη.

Η κριτική που ασκήθηκε από αρκετά από τα ονόµατα που προ-
ανέφερα, όπως του κ. Συρίγου και του κ. Σαργιανίδη, ήταν εποι-
κοδοµητική, βοήθησε να κατανοήσουµε στρεβλώσεις που µπορεί
να υπάρξουν κατά την εφαρµογή της συµφωνίας και να λάβουµε
τα µέτρα µας για να την αντιµετωπίσουµε.

Τους ευχαριστώ, λοιπόν, για αυτόν τον λόγο. Άλλωστε, «εκ των
γραµµάτων γεννιέται η προκοπή µε την οποία λάµπουν τα ελεύ-
θερα γένη». Αυτά µας λέει ο εθνοµάρτυρας Ρήγας Φεραίος.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ο Βουλευτής Καβά-
λας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Νικόλαος Παναγιωτόπουλος έχει
τον λόγο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Δεν περίµενα ποτέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι θα ερ-
χόταν η µέρα να ζήσω και µάλιστα, µέσα από το Κοινοβούλιο,
την Αριστερά να συµβάλλει στη διεύρυνση του ΝΑΤΟ, αυτής της
φονικής µηχανής για τον κ. Τσίπρα, του οργάνου του αµερικανι-
κού ιµπεριαλισµού για τους συντρόφους που διήνυσαν, έγραψαν
τόσα χιλιόµετρα σε πορείες κατά αυτής της φονικής µηχανής και
των ιµπεριαλιστικών επιδιώξεών του. Όπως είπε, βέβαια, κά-
ποιος, «αρχές διαθέτω, αλλά άµα δεν σας αρέσουν, έχω και
άλλες».

Εσείς σήµερα ανακαλύπτετε και άλλες αρχές, αφού οι προ-
ηγούµενες…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Ο Γκράουτσο Μαρξ το είπε αυτό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ο Γκράουτσο Μαρξ το

είπε, βεβαίως, κύριε Ξυδάκη και όχι ο Καρλ. Έτσι είναι. Ο µεγά-
λος αυτός κωµικός.

Σήµερα, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παρακολου-
θούµε την κυβερνητική πλειοψηφία, συµπεριλαµβανοµένων και
εκείνων που έχουν υπογράψει πιστοποιητικό κοινοβουλευτικών
φρονηµάτων γι’ αυτά που θα ψηφίσουν στο µέλλον, να τελειώνει
τη δουλειά, τη δουλειά που είχαν αναλάβει οι κύριοι Τσίπρας και
Κοτζιάς, µε την ανοχή του κ. Καµµένου, ο οποίος, όταν µπορούσε
να κάνει κάτι, δεν έκανε τίποτα και το διάστηµα αυτό ήταν ο Ιού-
νιος του 2018. Όταν θα µπορούσε να είχε υποστηρίξει την πρό-
ταση δυσπιστίας µας, δεν το έκανε και έδωσε την ευχέρεια στους
κυρίους Τσίπρα και Κοτζιά να πάνε να υπογράψουν τη Συµφωνία
των Πρεσπών, προκειµένου να ικανοποιήσουν τις επιθυµίες και
τα γεωπολιτικά συµφέροντα των ισχυρών της διεθνούς σκηνής.
Δεκτό, αλλά εις βάρος του εθνικού συµφέροντος της χώρας.
Απαράδεκτο και ερήµην του ελληνικού λαού, αγνοώντας και πε-
ριφρονώντας τη βούληση της συντριπτικής πλειοψηφίας του,
πριν έρθει ο κ. Τσίπρας να τους προσβάλει κιόλας τους Έλληνες,
τους Μακεδόνες, τα εκατοµµύρια αυτών που δεν ήθελαν και απο-
δοκιµάζουν και εξοργίζονται µε τη Συµφωνία των Πρεσπών, ως
λίγο-πολύ ανόητους, προφανώς και εµένα ανάµεσά τους.

Έρχεστε σήµερα, λοιπόν και εγκαλείτε τη Νέα Δηµοκρατία για
αντιφατική συµπεριφορά εσείς που συµβάλλετε στη νατοϊκή δι-
εύρυνση. Η κύρωση του πρωτοκόλλου ένταξης της γείτονος στο
ΝΑΤΟ είναι το παρακολούθηµα της Συµφωνίας των Πρεσπών.
Άλλωστε, προβλέπεται αυτό και στο ίδιο το σώµα της συµφωνίας
σε συγκεκριµένο άρθρο.

Η Νέα Δηµοκρατία δεν ψηφίζει το παρακολούθηµα, όπως δεν
ψήφισε και τη συµφωνία, όχι γιατί δεν υποστηρίζουµε την Ευ-
ρωατλαντική Συµφωνία και τον ρόλο µας στο ΝΑΤΟ, αλλά γιατί
θεωρούµε ότι η ιδιότητα της χώρας µας µέσα στο ΝΑΤΟ, ως
µέλος του ΝΑΤΟ, δεν πρέπει να λειτουργεί εις βάρος του εθνικού
συµφέροντος. Αυτό υποστηρίζαµε πάντα ως παράταξη.

Όταν ο Κωνσταντίνος Καραµανλής είχε αποσύρει την Ελλάδα
από το στρατιωτικό σκέλος του ΝΑΤΟ, το έκανε, διότι φρόνησε
εκείνη την περίοδο ότι το συµφέρον της χώρας το επιβάλλει.
Μετά επέβαλε και την επανένταξή της, όταν πλέον είχαν λείψει
εκείνες οι συνθήκες.

Το ίδιο και ο Κώστας Καραµανλής στο Βουκουρέστι. Δεν δί-
στασε να πάει απέναντι στη βούληση των πολύ ισχυρών της διε-
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θνούς σκηνής, όταν πίστεψε -και πιστέψαµε όλοι µαζί του- ότι
αυτό επέβαλε το εθνικό συµφέρον.

Είχατε, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, την ευκαιρία να εκ-
µεταλλευτείτε αυτή την ευνοϊκή γεωπολιτική συγκυρία των τε-
λευταίων ετών και το µεγάλο διπλωµατικό όπλο της χώρας,
δηλαδή το αξίωµα «πρώτα λύση στο ονοµατολογικό και µετά έν-
ταξη», αξίωµα που είχαν αποδεχθεί και οι σύµµαχοί µας στο
ΝΑΤΟ, αλλά και στην Ευρωπαϊκή Ένωση και αποτελούσε, αν θέ-
λετε, το βασικό κέρδος του Βουκουρεστίου.

Δεν το κάνατε, όµως. Δεν σας ενδιέφερε και τόσο πολύ, από
ό,τι φαίνεται. Άλλωστε, διαχρονικά πολλοί από εσάς υποστήριζαν
και λύση του ονόµατος µε το «Μακεδονία» σκέτο, όπως το συν-
ταγµατικό όνοµα στο προηγούµενο σύνταγµα, πριν αναθεωρηθεί
αυτό της γείτονος.

Φέρατε, λοιπόν, µια συµφωνία κακή και προβληµατική. Ήδη
αποκαλύπτονται τα προβληµατικά στοιχεία της. Πριν στεγνώσει
το µελάνι, ο κ. Ζάεφ, παρακολουθούντος του Έλληνα Πρωθυ-
πουργού αµέριµνου, έκανε λόγο για «εµάς τους Μακεδόνες»,
κατά τον Ζάεφ και «εσάς τους Έλληνες». Προφανώς, εγώ, που
είµαι Έλληνας Μακεδόνας και αισθάνοµαι Έλληνας Μακεδόνας,
δεν µπορώ να κάνω χρήση πλέον αυτοαναφορικά αυτού του
όρου. Προφανώς, πρέπει από τώρα να υπολογίζω τον εαυτό µου
ως κάτοικο της βόρειας περιοχής του πρώτου µέρους, όπως
αναφέρεται στη συµφωνία.

Αργότερα -προ ηµερών, µάλιστα- είπε σε δήλωσή του ότι
«ήρθε η ώρα να έρθει η Μακεδονία στην Ευρώπη και η Ευρώπη
στη Μακεδονία» -ποια Βόρεια Μακεδονία τώρα κατά τη συµφω-
νία;- ενώ ψηφίζοντας στο δηµοψήφισµα, φάνηκε σε όλη του τη
µεγαλοπρέπεια ο χάρτης της «Μεγάλης Μακεδονίας», µε τα
νότια σύνορά της στο Αιγαίο, από τον Νέστο της Καβάλας µέχρι
τον Όλυµπο της Πιερίας. Αυτά δεν είναι στοιχεία που εντείνουν
και υποθάλπουν -και δεν έχει γίνει τίποτα γι’ αυτό- τον αλυτρω-
τισµό των γειτόνων;

Είδαµε ότι το erga omnes ήδη από την εγκαθίδρυσή του είναι
προβληµατικό, αφού θα ισχύσει στο εσωτερικό της γείτονος
µόνο όταν ολοκληρωθεί η ενταξιακή διαδικασία στην Ευρωπαϊκή
Ένωση. Μέχρι να κυλήσει η διαπραγµάτευση στα πολλά κεφά-
λαια, η γείτονα θα χρησιµοποιεί βάσει της συµφωνίας το όνοµα
«Δηµοκρατία της Μακεδονίας» στα εσωτερικά έγγραφά της.
Εποµένως, το erga omnes πάει περίπατο, µετατίθεται για το µέλ-
λον.

Ως προς τη µακεδονική γλώσσα, ήδη προωθούνται αιτήµατα
στη Βόρεια Ελλάδα για την εκµάθηση της «µακεδονικής γλώσ-
σας», αυτής της νοτιοσλαβικής διαλέκτου. Η υποσηµείωση, βέ-
βαια, θα ξεχαστεί σύντοµα.

Το Ουράνιο Τόξο ήδη απαιτεί να διανεµηθεί στα σχολεία και
τα πανεπιστήµια το «µακεδονικό αναγνωστικό». Αυτά δεν είναι
εκδηλώσεις του αλυτρωτισµού της γείτονος;

Ως προς την εµπορική επωνυµία των ελληνικών προϊόντων,
όταν θα αναλωθούν σε δικαστικές αντιδικίες, προκειµένου να κα-
τοχυρώσουν τη συνέχιση της χρήσης του όρου «µακεδονικός-
µακεδονική», θα το κάνουν πλέον από µειονεκτική και όχι από
πλεονεκτική θέση. Τα στοιχεία της ιστορικής κληρονοµιάς µπορεί
να κατοχυρώθηκαν και να εξασφαλίστηκαν, ιδίως η αρχαιοελλη-
νική κληρονοµιά του Μεγάλου Αλεξάνδρου, κ.λπ.. 

Όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σταµατά η ελληνική ιστο-
ρία στον Μέγα Αλέξανδρο; Τι θα γίνει µε τους βυζαντινούς αυ-
τοκράτορες της µακεδονικής δυναστείας; Θα πρέπει να τα
«ξεµάθουµε»; Θα πρέπει να αναθεωρηθεί βάσει των εργασιών
της Διεπιστηµονικής Επιτροπής; Τι θα γίνει µε τον Μακεδονικό
Αγώνα; Θα ζητηθεί από τους µαθητές να το ξεχάσουν ή να το
«ξεµάθουν» από τη Διεπιστηµονική Επιτροπή; 

Ήδη, λοιπόν, βλέπουµε προβληµατικά σηµεία. Αυτά είναι
πολλά. Μας λέτε ότι δεν συµβαίνει τίποτα και ότι αποτρέπουµε
το µικρό κράτος και τον εναγκαλισµό µε την Τουρκία. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Μία πολύ µικρή ανοχή, κύριε Πρόεδρε. Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Με αυτό ολοκληρώ-

νετε, σας παρακαλώ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: …ο κ. Δηµητρόφ επισκε-

πτόταν την Τουρκία, για να επιβεβαιώσει τη στρατηγική σχέση
µε τον Ερντογάν. Έκανε και δηλώσεις, µάλιστα. Άρα ιδού τα απο-
τελέσµατα!

Κυρίες και κύριοι –τελειώνω, κύριε Πρόεδρε- όταν τραβά κα-
νείς τη σκανδάλη, η σφαίρα εξαπολύεται και δεν γυρίζει πίσω.
Τη σκανδάλη την τράβηξε η κυβερνητική πλειοψηφία τον Ιούνιο
του 2018, όταν υπογράφηκε η συµφωνία. Το όπλο σάς το έβαλε
στο χέρι ο κ. Καµµένος που τώρα οδύρεται και ωρύεται. Η
σφαίρα έπληξε τον κορµό της Ελλάδας, έπληξε τη Μακεδονία.
Μένει να διαπιστωθεί αν το βαρύ τραύµα θα προκαλέσει ανεπα-
νόρθωτη βλάβη ή αν κάτι µπορεί να θεραπευτεί.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Παναγιωτιό-
πουλε, σας παρακαλώ, ολοκληρώστε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Εµείς θα εξαντλήσουµε τα
µέσα, για να µπορέσει κάτι να θεραπευτεί, αν και η κατάσταση
πλέον είναι πολύ δύσκολη.

Καταψηφίζουµε το πρωτόκολλο κύρωσης γιατί η συµφωνία
είναι εθνικά επιζήµια. Εκθρέφει και δεν κατευνάζει τον –εντός ει-
σαγωγικών- «µακεδονικό» αλυτρωτισµό, γιατί ανοίγει τον δρόµο
όχι στην ειρήνη και τη σταθερότητα, αλλά σε περιπέτειες και
αστάθειες στη γειτονιά µας µέσα.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Η διαδικασία θα συ-
νεχιστεί µε τους κ.κ. Καραθανασόπουλο, Λαγό, Δανέλλη, Τριαν-
ταφύλλου, Ζουράρι και Κοτζιά.

Μετά τον κ. Κοτζιά θα ακολουθήσει ο κ. Λοβέρδος, ο οποίος
θα λάβει τον λόγο ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος από τη Δη-
µοκρατική Συµπαράταξη.

Μένουν µετά άλλοι δύο οµιλητές και οι Κοινοβουλευτικοί Εκ-
πρόσωποι, οι οποίοι παρακαλώ να ενηµερώσουν το Προεδρείο
για το πότε θέλουν να οµιλήσουν.

Ο κ. Καραθανασόπουλος, Βουλευτής Αχαΐας του Κοµµουνιστι-
κού Κόµµατος Ελλάδας, έχει τον λόγο.

Ορίστε, κύριε Καραθανασόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Η κύρωση του πρωτοκόλλου εντάσσεται και υπηρετεί τη στρα-

τηγική επιλογή της Κυβέρνησης. Ποια είναι αυτή η στρατηγική
επιλογή; Αυτή δεν είναι άλλη, παρά η στήριξη των αναγκών της
αστικής τάξης. Αυτή η στήριξη αποτελεί και τη µήτρα όλων των
δεινών της λαϊκής οικογένειας. Αυτές τις ανάγκες, τις ανάγκες
δηλαδή του κεφαλαίου, είναι που τις ανάγετε σε εθνικό συµφέ-
ρον, όταν στον αντίποδα αυτών των αναγκών βρίσκονται οι λαϊ-
κές ανάγκες, οι οποίες τσαλαπατιούνται.

Έτσι, λοιπόν, στο εσωτερικό, στο όνοµα της διαµόρφωσης
ενός πιο ευνοϊκού περιβάλλοντος για τη δράση των επιχειρηµα-
τικών οµίλων, τσακίζετε τα δικαιώµατα της εργατικής τάξης, τα
δικαιώµατα του λαού και θυσιάζετε την ικανοποίηση των λαϊκών
αναγκών. Στο εξωτερικό, αυτή η στρατηγική περνάει µέσα από
τη λογική της αναβάθµισης της χώρας µας και της ισχυροποί-
ησης του ρόλου της Ελλάδας στην ευρύτερη περιοχή, που σε
απλά ελληνικά σηµαίνει νέα µέτρα διευκόλυνσης της οικονοµικής
διείσδυσης των ελληνικών επιχειρήσεων στην περιοχή των Βαλ-
κανίων. 

Ακριβώς αυτή η επιλογή της αστικής τάξης της χώρας µας
είναι που συµπλέει µε τους ευρωατλαντικούς σχεδιασµούς στα
Βαλκάνια, σε µια περιοχή δηλαδή όπου οξύνονται οι ανταγωνι-
σµοί ανάµεσα από τη µια µεριά στις Ηνωµένες Πολιτείες, το
ΝΑΤΟ και την Ευρωπαϊκή Ένωση και από την καλή µεριά στη
Ρωσία και την Κίνα. Πρόκειται για ανταγωνισµούς που έχουν ως
επίκεντρο, βεβαίως, την παρουσία των δυνάµεων αυτών στην πε-
ριοχή, αλλά και τα ιδιαίτερα οικονοµικά συµφέροντα.

Έτσι, λοιπόν, σε ένα τόσο οξυµένο περιβάλλον ανταγωνισµών,
η Ελλάδα αναδεικνύεται σε χρήσιµο «µεντεσέ» της αµερικανικής
πολιτικής, της πολιτικής της Ευρωπαϊκής Ένωσης στην περιοχή
και γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο αποσπά τα εύσηµα της αµερικα-
νικής κυβέρνησης και του κ. Τραµπ, του Αµερικανού Πρέσβη, του
Γενικού Γραµµατέα του ΝΑΤΟ και της Μέρκελ. Ο λαός µας, βέ-
βαια, ο θυµόσοφος λέει το εξής: «Πες µου τον φίλο σου κι αυτόν
που σε επικροτεί, για να σου πω ποιος είσαι».
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Έτσι, λοιπόν, η ισχυροποίηση της αµερικανονατοϊκής στρα-
τιωτικής παρουσίας στην περιοχή δεν κάνει τίποτε άλλο, παρά
να προασπίσει ακριβώς τα οικονοµικά συµφέροντα σε ένα παι-
χνίδι µοιράσµατος και ξαναµοιράσµατος των αγορών, σε ένα παι-
χνίδι κατασκευής των αγωγών µεταφοράς των ενεργειακών
πηγών. Με την ένταξη της Πρώην Γιουγκοσλαβικής Δηµοκρατίας
στο ΝΑΤΟ, επιτυγχάνεται η ισχυροποίηση αυτής της στρατιωτι-
κής παρουσίας, της στρατιωτικής µηχανής δηλαδή του ΝΑΤΟ και
των Αµερικανών στην περιοχή. Δηλαδή, τι κάνετε; Ισχυροποιείτε
ακόµη περισσότερο τη θέση των φονιάδων των λαών, πολλαπλα-
σιάζοντας έτσι τους κινδύνους στρατιωτικών συγκρούσεων στην
περιοχή, όπου στο επίκεντρο αυτών των στρατιωτικών εµπλοκών
θα βρεθεί και ίδια η Ελλάδα. 

Ως τώρα, αυτή η εξέλιξη, δηλαδή η ένταξη της Πρώην Γιουγ-
κοσλαβικής Δηµοκρατίας στο ΝΑΤΟ, ενισχύει την ειρήνη, όπως
ισχυρίζονται οι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ και η ίδια η Κυβέρνηση.
Εδώ δεν µπορούµε να πούµε τίποτα, παρά µόνο ότι η επιστήµη
σηκώνει ψηλά τα χέρια, όταν είναι γνωστό ότι οι Αµερικάνοι, το
ΝΑΤΟ και η Ευρωπαϊκή Ένωση αποτελούν τον βασικό, τον κατ’
εξοχήν παράγοντα αποσταθεροποίησης της περιοχής. Δεν δι-
στάζουν να αλλάζουν τα σύνορα και αυτό το έκαναν τα τελευταία
χρόνια µετά τις ανατροπές του σοσιαλισµού. Ποιος διαµέλισε
την ενιαία Γιουγκοσλαβία και δηµιούργησε κράτη προτεκτοράτα;
Ποιοι αξιοποίησαν τον εθνικισµό, ακριβώς για να επιβάλουν
αυτές τις αλλαγές των συνόρων; Οι Αµερικάνοι, το ΝΑΤΟ, η Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση.

Φτάνει στο σηµείο ο ΣΥΡΙΖΑ και η Κυβέρνηση να κατηγορούν
το ΚΚΕ, λέγοντας ότι δεν υπάρχει ένταξη των Σκοπίων στο ΝΑΤΟ,
άρα και στη Συµφωνία των Πρεσπών ότι δεν υπάρχει «αριστερό
όχι» και ότι το ΚΚΕ συµπλέει µε τον εθνικισµό. Ποιος, αλήθεια,
συµπλέει µε τον εθνικισµό; Για τέσσερα χρόνια, αλήθεια, δεν
συγκυβερνήσατε µε τον κ. Καµµένο και τους Ανεξάρτητους Έλ-
ληνες, ο οποίος λέει ότι η Μακεδονία είναι µία και µάλιστα είναι
ελληνική;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Σήµερα, η κυβερνητική σας πλειοψηφία δεν στηρίζεται σε δύο
οι οποίοι ψήφισαν «όχι» στη Συµφωνία των Πρεσπών από εθνικι-
στική άποψη και καλούσαν κάποιοι απ’ αυτούς και στα ίδια τα
εθνικιστικά συλλαλητήρια;

Έτσι, λοιπόν, είναι φανερό ότι ο ΣΥΡΙΖΑ και η Κυβέρνηση απο-
τελείτε το συνώνυµο του τυχοδιωκτισµού και της υποκρισίας.
Προσπαθείτε µε κάθε τρόπο να συγκαλύψετε ότι το «ναι» στη
Συµφωνία των Πρεσπών, το «ναι» στο πρωτόκολλο, συµπλέει µε
το «όχι» της Νέας Δηµοκρατίας, του ΚΙΝΑΛ και των υπολοίπων
κοµµάτων, γιατί ακριβώς όλοι αυτοί θέλουν να ισχυροποιηθεί η
παρουσία του ΝΑΤΟ, των Αµερικάνων και της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης στην περιοχή. Η διαφορά σας ανάµεσα στο «ναι» και στο
δικό τους «όχι» βρίσκεται στα αργύρια των ανταλλαγµάτων και
όχι στην ουσία. Από κοινού καλλιεργείτε τον ρεαλισµό της υπο-
ταγής και της µοιρολατρίας, που µόνο δεινά φέρνει στους εργα-
ζόµενους, αλλά και στους λαούς της περιοχής. 

Το δικό µας «όχι» έχει ως βάση την ενίσχυση της αντικαπιταλι-
στικής πάλης της εργατικής τάξης και του λαού µας, της πάλης
ενάντια στα ιµπεριαλιστικά σχέδια για τη λαϊκή χειραφέτηση, για
τη φιλία και την αλληλεγγύη των λαών.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστώ, κύριε Κα-
ραθανασόπουλε.

Τον λόγο έχει ο κ. Λαγός, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της
Χρυσής Αυγής.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Συζητάµε σήµερα την τελευταία πράξη του
δράµατος, κατ’ εµάς, της παραχώρησης του ονόµατος της Μα-
κεδονίας µας. Έχει ξεκινήσει εδώ και ένα, ενάµιση χρόνο περί-
που, όλο αυτό το θέατρο το οποίο υπάρχει, το θέατρο του
παραλόγου, να παραδίδουµε την πατρίδα µας. Η ερώτηση που
έχουµε να κάνουµε είναι ποιος θα µπορούσε να σταµατήσει κοι-
νοβουλευτικά όλη αυτή τη διαδικασία; Η συγκυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-
ΑΝΕΛ, µην κοροϊδευόµαστε, είναι αυτή που την έφερε µέχρι εδώ.

Όσον αφορά τώρα τις αντιδράσεις του Πάνου Καµµένου τις
τελευταίες δύο τρεις µέρες, είναι πραγµατικά για γέλια και για
κλάµατα. Είναι αυτός ο οποίος έφερε, κουβάλησε κυριολεκτικά,

την Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ µέχρι εδώ, για να ξεπουλήσουν τη
Μακεδονία. Μα, εις γνώσιν του, και αυτού και όλων των υπολοί-
πων που παρίσταναν τους Υπουργούς και τους Βουλευτές τότε,
δήθεν µιας άλλης Κυβέρνησης η οποία διαφωνούσε για το θέµα
της ονοµασίας της Μακεδονίας µας. Έτσι; Μην τα ξεχάσουµε. 

Αυτοί τους έφεραν µέχρι εδώ. Αυτοί θα µπορούσαν να το είχαν
σταµατήσει, λοιπόν, το καλοκαίρι του 2018, όταν θα είχαν υπερ-
ψηφίσει την πρόταση µοµφής που είχε καταθέσει η Νέα Δηµο-
κρατία, στη µόνη και µοναδική φορά που είχε διεκδικήσει κάτι η
Νέα Δηµοκρατία, που ήξερε όµως εκ των προτέρων ότι δεν θα
ψηφιστεί -γιατί ήταν γνωστό- από το κόµµα του Καµµένου. Άρα
θα περνούσε αυτή η πρόταση µοµφής που είχε κατατεθεί. Άρα
ο Πάνος Καµµένος τότε θα µπορούσε να τη σταµατήσει ή µε την
ψήφο του ή µε το να δήλωνε ότι φεύγει από την Κυβέρνηση από
τότε, ώστε να µην είχε προχωρήσει η συµφωνία. Δεν το έκανε.

Εν συνεχεία, θα µπορούσε να το κάνει η Νέα Δηµοκρατία, ως
Αξιωµατική Αντιπολίτευση. Πώς θα µπορούσε να το είχε κάνει;
Με συγκεκριµένους τρόπους. Δεν τόλµησε φυσικά να το φέρει
ποτέ προς συζήτηση, αλλά τα έφερε η Χρυσή Αυγή προς συζή-
τηση όλα αυτά.

Ξεκινάω και γίνοµαι συγκεκριµένος. Όταν η Χρυσή Αυγή, δια-
µέσου του Αρχηγού της, του Νίκου Μιχαλολιάκου, είχε πει από
την πρώτη στιγµή ότι εµείς είµαστε διατεθειµένοι να παραιτη-
θούµε από τις βουλευτικές έδρες, εφόσον θα είχαν παραιτηθεί
και οι Βουλευτές τουλάχιστον της Νέας Δηµοκρατίας και από
εκεί και πέρα όλων των υπολοίπων κοµµάτων που δήθεν κόπτον-
ται για να µη δοθεί το όνοµα της Μακεδονίας µας. Είχαµε πει -το
επαναφέρουµε και τώρα- και µάλιστα είχαµε δώσει και την πρω-
τοβουλία, αν ήθελε, στη Νέα Δηµοκρατία να το φέρει αυτή και
να το πει αυτό το ζήτηµα και εµείς θα ακολουθούσαµε, για να
αποδείξουµε ποιος αγαπάει την πατρίδα και ποιος αγαπάει την
καρέκλα του. Δεν το έκανε η Νέα Δηµοκρατία.

Εν συνεχεία, όταν συζητιούνταν πριν από δύο εβδοµάδες το
ζήτηµα, θέσαµε θέµα αντισυνταγµατικότητας και είχαµε ζητήσει
ότι θα πρέπει αυτό να ψηφιστεί από εκατόν ογδόντα Βουλευτές
και όχι από εκατόν πενήντα ένα και να διευκολύνουµε την Κυβέρ-
νηση. Τότε η Νέα Δηµοκρατία δεν το θέλησε και, φυσικά, δεν
έβγαλε τσιµουδιά για το συγκεκριµένο ζήτηµα.

Επανήλθαµε, λοιπόν, και σήµερα και θέσαµε νέο ζήτηµα αντι-
συνταγµατικότητας και είπαµε ότι θα έπρεπε πάλι µε άλλο πρό-
σχηµα σήµερα, βασισµένο νοµικά πάρα πολύ σωστά, να πρέπει
να ψηφιστεί η εν λόγω συµφωνία από εκατόν ογδόντα Βουλευ-
τές. Για άλλη µία φορά η Νέα Δηµοκρατία όχι απλώς δεν το συ-
ζήτησε, αλλά ο Δένδιας, ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπός της,
ο άνθρωπος των Ρότσιλντ στην Ελλάδα –το ξέρουµε πολύ καλά-
ήταν αυτός ο οποίος πάλι χαριεντιζόταν µε τους Βουλευτές του
ΣΥΡΙΖΑ και του ΚΚΕ µάλιστα σήµερα και µάλιστα µαζί µε τον Κον-
τονή του ΣΥΡΙΖΑ, ο όποιος πήρε τον λόγο να απαντήσει, δεν είχε
να απαντήσει τίποτα και είπε απλώς ότι η πρόταση της Χρυσής
Αυγής ήταν για τα σκουπίδια. Μάλιστα αυτός που εκτελούσε
εκείνη την ώρα χρέη Προέδρου ή µάλλον εκείνη που εκτελούσε
χρέη Προέδρου της Βουλής, η Χριστοδουλοπούλου, δεν είπε τί-
ποτα στον Κοντονή, όταν ανέφερε πως είναι για τα σκουπίδια
αυτά που ανέφερε η Χρυσή Αυγή. 

Έτσι, λοιπόν, έχω και εγώ το δικαίωµα να αναφέρω ότι σκου-
πίδι είναι ο Κοντονής και οι απόψεις του που εκφράζει πάνω στο
συγκεκριµένο ζήτηµα. Είναι σκουπίδια οι απόψεις αυτών των αν-
θελλήνων, οι οποίοι µε τις υπογραφές εκατόν πενήντα ένα, εκα-
τόν πενήντα δύο, εκατόν πενήντα τριών –δεν ξέρω πόσοι θα
µαζευτούν στο τέλος- θα δώσουν για άλλη µια φορά το όνοµα
της Μακεδονίας. Την ψυχή, όµως, δεν θα τη δώσουν. 

Αυτά, λοιπόν, προς γνώση και απάντηση για όλους εδώ που
πουλούν πατριωτισµό, που πουλούν πατριδοκαπηλεία στους
απλούς Έλληνες ανθρώπους. Η Νέα Δηµοκρατία, λοιπόν, θα
µπορούσε να το είχε σταµατήσει αυτό, αλλά δεν το έκανε. 

Από εκεί και πέρα µπαίνουµε στη διαδικασία να βλέπουµε τους
Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ, τον Αρχηγό τους και Πρωθυπουργό, αυ-
τούς οι οποίοι διαρρήγνυαν τα ιµάτιά τους έναντι στο ΝΑΤΟ,
στους Αµερικάνους, τους «φονιάδες των λαών» και επαναστα-
τούσαν, να τους βλέπουµε τώρα να λένε ότι η συµφωνία αυτή
είναι πάρα πολύ χρήσιµη και ότι πρέπει να γίνει για το καλό και
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του ΝΑΤΟ, ότι πρέπει η Βορειοατλαντική Συµµαχία, λοιπόν, να
πάρει και τα Σκόπια µέσα, προκειµένου να εξυπηρετήσει τα συµ-
φέροντά της. Μα, αυτή είναι η πραγµατικότητα. 

Ρωτάµε για άλλη µια φορά –γιατί το έχουµε ρωτήσει εκατον-
τάδες φορές και ξέρουµε ποια είναι τα συµφέροντα που θα κερ-
δίσει ή θα ωφεληθεί το ΝΑΤΟ και ξέρουµε ότι θα ωφεληθούν τα
Σκόπια- η Ελλάδα τι κερδίζει από αυτήν την υπόθεση. Ας µας πει
κάποιος δύο πράγµατα. Ένα πράγµα το οποίο κερδίζει η Ελλάδα.
Δεν κερδίζει τίποτα παρά µόνο οι εκατόν πενήντα ένας, εκατόν
πενήντα δύο ή εκατόν πενήντα και κάτι Βουλευτές -όσοι θα
βγουν- να κρατήσουν την καρέκλα τους για λίγους µήνες ακόµη,
για λίγες µέρες ακόµη, για όσο είναι, για λίγες ώρες. 

Πουλάνε την ψυχή τους, πραγµατικά πουλάνε την ψυχή τους
κάποιοι απ’ αυτούς –έτσι;- οι οποίοι έλεγαν ότι είναι πατριώτες,
γιατί η πλειοψηφία των Βουλευτών και Υπουργών του ΣΥΡΙΖΑ δεν
δήλωσαν ποτέ πατριώτες. Τώρα είναι ξεκάθαρο ότι οι άνθρωποι
µισούν οτιδήποτε έχει να κάνει µε πατριωτισµό, µε γαλανόλευκη
σηµαία, µε ορθοδοξία. Αυτά έλεγαν. Δεν λένε κάτι άλλο. Όµως
αυτοί που πήγαν µαζί τους τώρα και µας λένε ότι για τριάντα και
σαράντα χρόνια έκτιζαν πολιτική καριέρα ότι είναι πατριώτες τι
έκαναν; Για να κάτσουν, λοιπόν, δέκα µέρες ακόµη ή πέντε µήνες
ακόµη στην καρέκλα τους, πουλάνε την πατρίδα µας. Αυτή είναι
η διαδικασία. 

Σας είπα, όµως, και στην προηγούµενη οµιλία µας, να σας πω
και τώρα ότι ειδικά εκείνη η φωτογραφία που βγήκε αµέσως µετά
τη συµφωνία και την επικύρωση µε εκατόν πενήντα τρεις Βου-
λευτές πριν από δύο εβδοµάδες, όπου χειροκροτούσατε όλοι
εσείς εδώ πέρα πολύ χαρούµενοι για την προδοσία αυτή, θα σας
κυνηγάει! Και θα τη θυµηθείτε τη φωτογραφία αυτή σε πέντε και
σε δέκα χρόνια από τώρα. Θα είναι οι Ερινύες που θα σας κατα-
τρύχουν για πάντα. Θυµηθείτε το αυτό, όταν δεν θα είστε Βου-
λευτές και όταν θα πρέπει να απολογηθείτε όχι στον κόσµο, αλλά
στα παιδιά σας, στις οικογένειές σας και στις ίδιες τις συνειδή-
σεις σας. Να απολογηθείτε εκεί τότε για τα παλαµάκια και τις
χαρές που κάνατε εκείνη την ηµέρα. 

Πάµε, λοιπόν, να δούµε και µερικά άλλα στοιχεία που πρέπει
να ξέρει ο ελληνικός λαός, τι παραδίδει η Ελλάδα και γιατί τα πα-
ραδίδει η Ελλάδα. Πάµε, λοιπόν, να δούµε πότε δηµιουργήθηκε
αυτή η µακεδονική µειονότητα, γιατί εµείς δεν έχουµε καταλάβει.
Δεν ξέρουµε. 

Ξεκινάµε, λοιπόν, και λέµε: Μετά τις σφαγές του Ίλιντεν που
έγιναν το 1904 έγινε µία απογραφή στον γεωγραφικό χώρο της
Μακεδονίας από τον Χιλµή Πασά, για να δούµε τι είναι τι στην
περιοχή εκείνη, γιατί ξέρετε ότι οι περιοχές αυτές σίγουρα
«έβραζαν» πάντα, µε πολλούς πληθυσµούς να είναι ανακατεµέ-
νοι. Η απογραφή, λοιπόν, του 1904 του Χιλµή Πασά είχε γίνει στα
Δολιανέικα Μοναστηρίου και Θεσσαλονίκης. Παρά τον διωγµό,
λοιπόν, που είχαν υποστεί οι Έλληνες, οι αριθµοί ήταν αµείλικτοι.
Έδειξαν ότι εξακόσιοι τριάντα τέσσερις χιλιάδες πεντακόσιοι
δέκα ήταν Έλληνες και τριακόσιοι ογδόντα πέντε χιλιάδες τρια-
κόσιοι είκοσι εννέα ήταν Βούλγαροι. Πουθενά Μακεδόνες. Δεν
υπήρχαν Μακεδόνες. Μα, οι Μακεδόνες ήταν ένα και το αυτό µε
τους Έλληνες. Άλλο ήταν οι Μακεδόνες και άλλο ήταν οι Έλλη-
νες; Φυσικά και ήταν το ίδιο πράγµα. Αυτό δείχνει αυτή η απο-
γραφή. 

Εν συνεχεία, πάµε στο 1926, γίνεται νέα απογραφή από την
Κοινωνία των Εθνών και βγάζει τους εξής αριθµούς για τη Μακε-
δονία µας: Ένα εκατοµµύριο τριακόσιες σαράντα χιλιάδες είναι
Έλληνες, δύο χιλιάδες περίπου είναι µουσουλµάνοι, εβδοµήντα
εφτά χιλιάδες περίπου είναι Βούλγαροι. Πού είναι οι Μακεδόνες;
Το 1904 και 1926 αυτά. Στον κάλαθο των αχρήστων από την ελ-
ληνική Κυβέρνηση και από την ελληνική πολιτεία τόσα χρόνια. 

Προχωράµε. Στις 26-12-1944 ο τότε Υπουργός Εξωτερικών
της Κυβέρνησης Ρούσβελτ των Ηνωµένων Πολιτειών της Αµερι-
κής, ο Έντουαρντ Στεττίνιους, εκδίδει εγκύκλιο σύµφωνα µε την
οποία αναφέρει επί λέξει τα εξής: «Η κυβέρνηση αυτή –η κυβέρ-
νηση Ρούσβελτ εννοεί- θεωρεί ότι οποιαδήποτε αναφορά σε µα-
κεδονικό έθνος, µακεδονική πατρώα γη ή µακεδονική εθνική
συνείδηση είναι αδικαιολόγητη και δηµαγωγική. Δεν αντιπροσω-
πεύει εθνική ή πολιτική πραγµατικότητα, ενώ διαβλέπει στην πα-
ρούσα αναβίωσή της πιθανόν απειλές για επιθετικές ενέργειες

εναντίον της Ελλάδας.» Αυτά λένε οι Αµερικάνοι το 1944. 
Το 1906 και το 1924 δεν υπάρχει πουθενά µακεδονική µειονό-

τητα. Το 1944 µας το επιβεβαιώνουν και οι Αµερικάνοι. Πώς έγινε
και τα χάσατε όλα αυτά µέσα σε εβδοµήντα τέσσερα χρόνια οι
κυβερνώντες στην Ελλάδα; 

Και επειδή εσείς όλοι λέτε ότι είστε ένα συνταγµατικό τόξο και
ότι το κράτος έχει συνέχεια, βεβαίως, και το κράτος σας το διε-
φθαρµένο έχει συνέχεια µέσα σε όλο αυτό το βάθος των ετών
και εµείς χαιρόµαστε που είµαστε οι µοναδικοί, που είµαστε απέ-
ναντι σε αυτό το γελοίο και σιχαµένο συνταγµατικό τόξο. Είµαστε
οι µοναδικοί που στεκόµαστε απέναντι σας, οι οποίοι δεν λέµε
άλλα τώρα και µετά κατεβαίνουµε κάτω και χαριεντιζόµαστε µαζί
σας και ζητάµε χάρες ή οτιδήποτε άλλο. Είµαστε εδώ, απέναντί
σας, εκπροσωπώντας µόνο τον ελληνικό λαό. 

Έτσι, λοιπόν, καταφέρατε, µε όλα αυτά που σας διαβάζω, και
χαρίζετε αυτή τη στιγµή το όνοµα της Μακεδονίας µας. 

Και πάµε στο τελευταίο στάδιο του δράµατος που διεξήχθη το
1991-1993. Στις 22 Ιανουαρίου 1992 γίνεται εισήγηση στο Ευρω-
παϊκό Συµβούλιο που συναντήθηκε στο Γκιµαράες της Πορτογα-
λίας, για να εξετάσουν την αίτηση των Σκοπίων, για το αν θα
πρέπει να αναγνωρισθούν ως ανεξάρτητο έθνος µε την ονοµασία
Δηµοκρατία της Μακεδονίας. Η αίτηση απερρίφθη οµόφωνα
επειδή το όνοµα µε το οποίο αιτούνταν αναγνώριση τα Σκόπια
περιείχε το όνοµα Μακεδονία. Όλα αυτά έχουν γίνει σε ένα
βάθος χρόνου που ξεκινά από το 1904, που σας διάβασα, µε την
πρώτη απογραφή και συνεχίζεται το 1944 και το 1992. Όλα αυτά
τα στοιχεία είναι υπέρ της Ελλάδος. Όλα αυτά τα στοιχεία δεί-
χνουν ότι αυτοί οι Σκοπιανοί που είναι εκεί και δεν ξέρω πώς αλ-
λιώς µπορεί να λέγονται -µπορεί να λέγονται εξωγήινοι, πάντως
όχι Μακεδόνες- δεν έχουν κανένα δικαίωµα ως προς αυτό το ζή-
τηµα. Και ποιος έρχεται και τους δικαιώνει; Έρχεται και τους δι-
καιώνει η ελληνική Κυβέρνηση.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Πώς γίνεται αυτό; Στις 7 Απριλίου του ‘93 ξεκινά µε τη σύµ-
φωνη γνώµη του τότε Πρωθυπουργού της Ελλάδας, του Μητσο-
τάκη ο οποίος λέει ότι µε τον Γκλιγκόροφ συµφώνησαν στο να
αναγνωριστεί αυτό το κράτος µε το όνοµα «Πρώην Γιουγκοσλα-
βική Δηµοκρατία της Μακεδονίας». Η Νέα Δηµοκρατία, η οποία
λέει τώρα ότι «δεν συµφωνούµε µε τίποτα». Είπα προηγουµένως
στην οµιλία µου µε ποιους τρόπους θα µπορούσε να είχε σταµα-
τήσει αυτό το οποίο γίνεται. Όµως ξέρετε ποιο είναι ζήτηµα; Και
αναφέροµαι στον κόσµο που µας ακούει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Και µε αυτό κλείνετε,
κύριε Λαγέ.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος σας
ζητώ να µου δώσετε δύο λεπτά ακόµα, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Όχι, σας έχω ήδη
δώσει ενάµισι. Κλείστε, παρακαλώ.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Αυτή η διαδικασία έχει να κάνει µε αυτόν
τον τρόπο. Έτσι µπορείτε να κινηθείτε και να κάνετε αυτά τα
πράγµατα εις βάρος της πατρίδας µας. Αυτή είναι η διαδικασία,
αυτά είναι τα πράγµατα που σας είπαµε, έτσι έχει η κατάσταση. 

Και από εκεί και πέρα, είναι πραγµατικά ντροπιαστικό για τον
Έλληνα Πρωθυπουργό να πηγαίνει και να σχολιάζει αρνητικά την
πλειοψηφία των Ελλήνων πολιτών σε συναντήσεις µε διάφορους
Ευρωπαίους ηγέτες, να λέει ότι είναι άµυαλοι, ακραίοι, φασίστες
και οτιδήποτε άλλο, όταν ο ίδιος καταπατάει το Σύνταγµα της
πατρίδας µας, όταν ο ίδιος δεν λαµβάνει υπόψη του το 75%-80%
της πλειοψηφίας του ελληνικού λαού, το οποίο δεν θέλει αυτήν
την ονοµασία και όταν ο ίδιος δεν τολµάει να κάνω δηµοψήφι-
σµα.

Λοιπόν, στα σκουπίδια θα πάει ο Κοντονής, ο Τσίπρας και η
παρέα τους. Η Ελλάδα θα µείνει ζωντανή, θα αγωνιστούµε και
ακόµα κι αν περάσει και σήµερα αυτή η αισχρή συµφωνία, υπάρ-
χουν τρόποι να την κάψουµε. Και αν κάποτε δοθεί η δυνατότητα
στη Χρυσή Αυγή, να είναι σίγουρος ο ελληνικός λαός ότι όλα
αυτά θα πάνε στον κάλαθο των αχρήστων.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο κ. Δα-

νέλλης. Ακολουθεί η κ. Μαρία Τριανταφύλλου. Ο κ. Ζουράρις θα
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έρθει λίγο αργότερα, δεν θα τον εκφωνήσω. Άρα θα εκφωνήσω
τον κ. Κοτζιά που είναι στην Αίθουσα.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ: Δεν πάει έτσι!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Γιατί δεν πάει έτσι; Ο

κ. Ζουράρις µας πήρε τηλέφωνο. Είστε αµέσως µετά τον κ. Ζου-
ράρι, κύριε Κοτζιά. Διαφορετικά, δεν σας βάζω στη θέση του.
Είστε ο επόµενος.

Ορίστε, κύριε Δανέλλη, έχετε τον λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε την κύρωση της Συµφωνίας

των Πρεσπών κλείσαµε µία εθνική εκκρεµότητα τριάντα χρόνων.
Βάλαµε πλέον σε νέα βάση τις διµερείς σχέσεις των δύο χωρών
µας, αναβαθµίσαµε τον ρόλο της χώρας µας στα Βαλκάνια, στην
Ευρωπαϊκή Ένωση και στον κόσµο ολόκληρο. 

Τη σύναψη της συµφωνίας, όπως και την κύρωση της, χαιρέ-
τισαν µε θέρµη οι εταίροι µας στην Ευρωπαϊκή Ένωση και το
ΝΑΤΟ, το σύνολο δηλαδή του δυτικού κόσµου, στον οποίο
κόσµο, αν δεν κάνω λάθος, ανήκουµε ως χώρα, σύµφωνα µε τη
µεγάλη πλειοψηφία του ελληνικού λαού και του συνόλου των
κοµµάτων του συνταγµατικού τόξου πλην του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος. 

Το επόµενο βήµα είναι η έγκριση του πρωτοκόλλου ένταξης
της Βόρειας Μακεδονίας στο ΝΑΤΟ. Εδώ αγαπητές και αγαπητοί
συνάδελφοι, ενώ η Ριζοσπαστική Αριστερά αντιλαµβάνεται και
εργάζεται στην κατεύθυνση της αναβάθµισης του γεωστρατηγι-
κού ρόλου της χώρας µας, που συνοδεύεται από την αύξηση του
διεθνούς κύρους της και της επιρροής της, η συστηµική Αντιπο-
λίτευση, Νέα Δηµοκρατία και ΠΑΣΟΚ, αποµακρύνονται από τις
ιστορικές τους σταθερές. 

Πρόκειται για τα σηµεία των καιρών. Ο ανορθολογισµός καλ-
πάζει ανατρέποντας θεµελιώδεις σταθερές. Ιστορικά και τα δύο
κόµµατα έχουν συνδεθεί µε τις δυτικές επιλογές της χώρας: Η
µεν συντηρητική παράταξη από την ένταξή µας στο ΝΑΤΟ το
1952 και αργότερα µε το εµφατικό «ανήκοµεν εις τη Δύση», το
δε ΠΑΣΟΚ από την ενηλικίωση του, όταν εγκατέλειψε οριστικά
το σύνθηµα «ΕΟΚ και ΝΑΤΟ, το ίδιο συνδικάτο». 

Ποιος ωστόσο έχει ενοχλήσει και αντιτίθενται σφόδρα στη
Συµφωνία των Πρεσπών και των παρελκόµενων της; Πρώτον, τον
Ερντογάν και την Τουρκία, στην οποία µε εγκληµατική απερισκε-
ψία το 1991-1992 χαρίσαµε τον ρόλο του προστάτη της χώρας
χωρίς όνοµα. Τους επιτρέψαµε έτσι να αλωνίζουν σε όλα τα
πεδία και να αποκτά ρόλο στη FYROM, αλλά και σε όλα τα Βαλ-
κάνια η Τουρκία. 

Δεύτερον, τον Πούτιν και τη Ρωσία. Είναι γνωστή η αγωνία της
Ρωσίας να διατηρήσει την παραδοσιακή επιρροή της στα δυτικά
Βαλκάνια, ιδίως από τη στιγµή που τα ανατολικά Βαλκάνια µε την
ένταξή τους στην Ευρωπαϊκή Ένωση και το ΝΑΤΟ, αποµακρύν-
θηκαν οριστικά από αυτήν. Αν, δε, οριστικοποιηθεί η αποµά-
κρυνση και της Βόρειας Μακεδονίας, η σφαίρα επιρροής της
Ρωσίας περιορίζεται πλέον στη Σερβία, καθιστώντας την ακόµη
πιο επισφαλή. 

Τρίτον, τους εθνικιστές του VMRO, οι οποίοι όλως παραδόξως
προέβαλαν και προβάλλουν την ίδια επιχειρηµατολογία περί εν-
δοτισµού της κυβέρνησής τους, µε τους δικούς µας αντιτιθέµε-
νους στη Συµφωνία των Πρεσπών. Και δεν φτάνει που χάνουν
την αποκλειστική χρήση του όρου Μακεδονία, τον Βουκεφάλα
και τον Μέγα Αλέξανδρο, αλλά συνειδητοποιούν ξαφνικά πως
ένα από τα πρώτα παρεπόµενα της συµφωνίας είναι και η ανα-
γνώριση της αλβανικής γλώσσας ως ισότιµης, επίσηµης γλώσ-
σας, υπογραµµίζοντας την πολυεθνοτική φύση της χώρας, κάτι
που εµείς κατά κόρον αναφέρουµε.

Σε σχέση τώρα µε το ΝΑΤΟ, στην Ελλάδα επί χρόνια ζούµε µε
την ψευδαίσθηση µιας µεγάλης επιτυχίας, ότι δηλαδή µε την Εν-
διάµεση Συµφωνία του 1995 επιβάλαµε τον προσωρινό όρο
FYROM αντί της συνταγµατικής ονοµασίας «Δηµοκρατία της Μα-
κεδονίας» για τους διεθνείς οργανισµούς, γιατί ούτως ή άλλως
για τις διµερείς σχέσεις σχεδόν το σύνολο του κόσµου, τους είχε
αναγνωρίσει ως σκέτο «Δηµοκρατία της Μακεδονίας».

Μας διέφυγαν ωστόσο δύο ηχηρές πραγµατικότητες. Πρώτον,
ότι εκείνο το περίφηµο «M» της FYROM σηµαίνει de facto απο-
δοχή του όρου «Μακεδονία» στο όνοµα της γείτονος ανατρέπον-

τας τη µαξιµαλιστική και αδιέξοδη -όπως αποδείχθηκε βεβαίως
περίτρανα- εθνική γραµµή του ‘92 «ούτε όνοµα ούτε παράγωγο
του». Και δεύτερον, ότι η Τουρκία από το παράθυρο διασφαλίζει
την αναφορά και του σκέτου «Δηµοκρατία της Μακεδονίας» στο
ΝΑΤΟ.

Καταθέτω στα Πρακτικά ένα τυχαίο έγγραφο από την κοινο-
βουλευτική συνέλευση του ΝΑΤΟ, όπου φαίνεται ότι οποτεδή-
ποτε αναφέρεται η FYROM στα έγγραφα της συµµαχίας, ένας
αστερίσκος παραπέµπει στο κάτω µέρος της σελίδας, όπου ανα-
φέρεται «Η Τουρκία αναγνωρίζει τη Δηµοκρατία της Μακεδονίας
µε το συνταγµατικό της όνοµα». Ο θρίαµβος του στρουθοκαµη-
λισµού, λοιπόν, όλα αυτά τα χρόνια.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σπυρίδων Δανέλλης καταθέ-
τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ένταξη της εύθραυστης πο-
λυεθνοτικής γειτονικής µας χώρας αύριο στο ΝΑΤΟ και προ-
οπτικά στην Ευρωπαϊκή Ένωση, αποµακρύνει τους παράγοντες
αποσταθεροποίησης τους. Είναι προφανές ότι µελλοντικά το να
γειτονεύουµε µε µία µεγάλη Αλβανία και µία µεγάλη Βουλγαρία
δεν θα µας αφήνει να κοιµόµαστε πιο ήρεµοι από ό,τι κοιµόµαστε
τώρα. Αυτό για εκείνους που φοβούνται τους αλυτρωτισµούς και
τις βλέψεις τρίτων. Επιπλέον, δηµιουργεί προϋποθέσεις ανάπτυ-
ξης και ευηµερίας για εκείνους και για µας.

Η εθνική µας τύφλωση δεν µας άφησε να αντιληφθούµε την
πραγµατικότητα που βοά ολόγυρά µας. Δεν µας αφήνει να αντι-
ληφθούµε τα οφέλη που θα είχαµε ως η µόνη χώρα που δεν είχε
ποτέ καµµία εδαφική επιβουλή σε αντίθεση µε όλες τις άλλες
όµορές της χώρες. 

Το εθνικό έγκληµα του 1992 µε ό,τι αυτό µας κόστισε τότε, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης και
της ήσσονος Αντιπολίτευσης -πλην των συναδέλφων που προ-
έρχονται από το Ποτάµι και του κυρίου Θεοχαρόπουλου- να το
επαναλάβετε και σήµερα. Στο όνοµα του πρόσκαιρου, µικροκοµ-
µατικού και προσωπικού οφέλους αρνείστε βασικές στρατηγικές
επιλογές της Δύσης που προασπίζουν το εθνικό µας συµφέρον.
Στον βωµό της άκρατης αντιπολίτευσης δεν διστάζετε, κυρίες
και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, µε τρόπο ανεύθυνο να µιλάτε
µέχρι και -προσέξτε- για «καταλανοποίηση» της βόρειας Ελλά-
δας. Έχετε επίγνωση τι σηµαίνει αυτό; Βλέπετε αυτονοµιστές
στη βόρεια Ελλάδα; 

Και για να τελειώνουµε, υπεύθυνη εξωτερική πολιτική δεν κά-
νεις µε χειροβοµβίδες κρότου-λάµψης, κύριε Μητσοτάκη.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
είκοσι επτά µαθητές και µαθήτριες και τρεις εκπαιδευτικοί συνο-
δοί από το Γυµνάσιο Κρόκου Κοζάνης. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Προχωράµε µε τη συνάδελφο από τον ΣΥΡΙΖΑ κ. Μαρία Τριαν-
ταφύλλου.

ΜΑΡΙΑ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Χθες στην επιτροπή και σήµερα συζητάµε το πρωτόκολλο έν-

ταξης στο ΝΑΤΟ για τη χώρα, τη Βόρεια Μακεδονία πλέον. 
Υπάρχουν, λοιπόν, δύο σηµεία που πρέπει να δούµε. Πρώτον,

ένα µεγάλο µέρος της Αντιπολίτευσης -το µεγαλύτερο- καταψη-
φίζει, γιατί η συµφωνία είναι κακή, αλλά λέει «ναι» στο ΝΑΤΟ.
Δεύτερον, καταψηφίζει και το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας,
γιατί το ΝΑΤΟ είναι αυτό που είναι, ένας ιµπεριαλιστικός µηχανι-
σµός. Υπάρχει µια συνολική αποτίµηση και για τη συµφωνία ξανά
και για την εξωτερική πολιτική της Κυβέρνησης από την Αντιπο-
λίτευση γενικώς.

Μου έκανε εντύπωση ότι ο κ. Κουµουτσάκος ξεκίνησε σήµερα
την τοποθέτηση του βάζοντας ως αρχή όχι µόνο του προβλήµα-
τος αλλά και των ελληνικών παρεµβάσεων το 2008. Και δεν νο-
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µίζω ότι αυτό έγινε τυχαία. Ήταν πράγµατι η πιο άρτια οργανω-
µένη προσπάθεια µέχρι τότε από την ελληνική πλευρά. Νοµίζω,
όµως, ότι ακολουθεί η Αντιπολίτευση την πάγια γραµµή της απο-
σιώπησης των τετελεσµένων και γι’ αυτό το πρόβληµα της συ-
σκότισης και της υποκρισίας. Διότι σας δυσκολεύει αφάνταστα
η ιστορική και πολιτική αλήθεια, ειδικά αν προέρχεται από τα δικά
σας χείλη. 

Και µιλάω για τον πρώην Πρωθυπουργό, τον Κωνσταντίνο Μη-
τσοτάκη, ο οποίος έχει πει -το έχουν επαναλάβει πολλοί συνά-
δελφοι, το επαναλαµβάνω κι εγώ- ότι η Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας τότε φυσικά δεν ήθελε τη διάλυση της Γιουγκοσ-
λαβίας, ωστόσο ήταν αδύνατο να την εµποδίσει. Ήταν αδύνατο
να εµποδίσει την ανεξαρτησία της Σλοβενίας και της Κροατίας.
Και έχει πει µε τον πλέον εµφατικό τρόπο ότι τότε ήταν η πιο κα-
τάλληλη στιγµή για να πετύχει η Ελλάδα πλήρη λύση στο ζήτηµα.
Έχει πει επανειληµµένως και µε έµφαση ότι είχε δώσει συγκεκρι-
µένες οδηγίες στον τότε Υπουργό Εξωτερικών, τον Αντώνη Σα-
µαρά, για επιµονή στη µη διάλυση. Και αν αυτό δεν ήταν εφικτό,
του είχε δώσει οδηγίες συγκεκριµένες στη στόχευση για πλήρη
επιτυχία µε την πρώην Γιουγκοσλαβική Δηµοκρατία της Μακεδο-
νίας. Και βέβαια, ο Κωνσταντίνος Μητσοτάκης έχει αναφέρει από
τούτο εδώ το Βήµα ότι ο τότε Υπουργός Εξωτερικών, ο Αντώνης
Σαµαράς, δέχτηκε να µπει στο κείµενο των Υπουργών Εξωτερι-
κών στο Συµβούλιο της Ευρώπης νέτο σκέτο το όνοµα «Μακε-
δονία».

Ο ίδιος ο Κωνσταντίνος Μητσοτάκης κάνει λόγο για υποκρισία
από τότε. Και αν παρακολουθήσετε την οµιλία του, κάνει λόγο
για πεσµένο γόητρο της χώρας από τότε για πολύ σηµαντικά οι-
κονοµικά προβλήµατα. Είπε τότε πως η Ευρώπη, έτσι όπως
ήρθαν τα πράγµατα, δεν θα µας στήριζε. Είπε τότε πως αποτελεί
λαϊκισµό του χειρίστου είδους το βέτο. Μάλιστα, εγώ θα σας θυ-
µίσω ότι κουβαλάµε µία καταδίκη για κάτι που δεν κάναµε, για
ένα βέτο που δεν βάλαµε. Και είπε επίσης ο Κωνσταντίνος Μη-
τσοτάκης πως από τη στιγµή που άλλαξαν τα δεδοµένα τότε,
πως δηλαδή από τη στιγµή που η χώρα αυτή πήγε στα Ηνωµένα
Έθνη, παρά την προσπάθεια που είχε κάνει η κυβέρνηση του να
κρατήσει -και κράτησε πράγµατι- την εθνική οµοψυχία, άλλαξαν
όλα τα δεδοµένα και το µόνο που γινόταν από εκεί και πέρα -και
συνεχίζω εγώ και τώρα από αυτό που σταµάτησε ο Κωνσταντίνος
Μητσοτάκης- ήταν να χτίζει η χώρα δεδοµένα και κεκτηµένα. 

Ο ίδιος ο Κωνσταντίνος Μητσοτάκης είχε αναφέρει ενδεικτικά
από τούτο εδώ το Βήµα ότι το αστέρι της Βεργίνας προστέθηκε
µετά το «Πακέτο Πινέιρο». Και έδωσε και κάτι σηµαντικότερο που
το βάζουµε κι εµείς σήµερα: Τι ακριβώς θέλουµε από αυτήν τη
χώρα; Θέλουµε αποσταθεροποίηση ή διάλυσή της;

Υπάρχει και µία σειρά από δηλώσεις Υπουργών του ΠΑΣΟΚ
από τότε, εκείνης της εποχής, που έλεγαν ότι το όνοµα είχε
χαθεί. Και αληθινά απορώ. Πιστεύετε ότι θα µπορούσαµε ποτέ
ως χώρα να µην παραχωρήσουµε το όνοµα «Μακεδονία», να µην
υπάρχει σε αυτήν τη χώρα ένας σύνθετος γεωγραφικός προσ-
διορισµός, που και αυτό είναι πραγµατικά ύστερα από τη δια-
πραγµάτευση του 2008, όταν εσείς τόσα χρόνια
συνδιαλλάσσεστε µε αυτό το όνοµα, όταν υπογράφετε συµφω-
νίες µε αυτό το όνοµα και όταν δεν διεκδικήσατε την απάλειψή
του στην καθοριστική στιγµή, δηλαδή κατά τη διάλυση της Γι-
ουγκοσλαβίας; Τι χτίζονταν όλα αυτά τα χρόνια, κύριοι συνάδελ-
φοι, µε την ανοχή σας και την αδυναµία σας να δώσετε λύση; Και
µιλάτε τώρα για ιθαγένεια, για εθνότητα, για λαό κ.λπ.. Όλα
απαντήθηκαν. Εσείς το ίδιο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Θα χρειαστώ µια µικρή ανοχή, κύριε Πρόεδρε. 
Επί έναν αιώνα ονοµάζουν τον εαυτό τους έτσι. Πάνω από

εβδοµήντα χρόνια είναι συγκροτηµένοι σε πολιτική οντότητα σε
διάφορες µορφές. Και βέβαια το όνοµα δεν το δίνουµε. Δεν δί-
νουµε τώρα το όνοµα «Μακεδονία». Το όνοµα υπήρχε. Και όταν
κατέρρευσε η Γιουγκοσλαβία, έβγαλε το «σοσιαλιστική» κι έµεινε
το «Δηµοκρατία της Μακεδονίας».  

Προσέξτε, µιλάτε για ταυτότητα. Τι είναι ταυτότητα; Η ταυτό-
τητα είναι βιώµατα, είναι γλώσσα, είναι παιδική ηλικία. Νοµίζετε
ότι µπορούµε να τα ξεριζώσουµε εν µία νυκτί; 

Τέλος, υπάρχουν και άλλα τετελεσµένα από τις κυβερνήσεις
της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ. Τα ανέφερα και χθες
στην επιτροπή: Βέρνη, 1976. Οι δύο πλευρές δεσµεύονται ότι
δεν θα προχωρήσουν σε άλλες έρευνες στο Αιγαίο. Μαδρίτη: Γί-
νεται λόγος για νόµιµα ζωτικά δικαιώµατα στο Αιγαίο. Να µην
αναφέρω τι έγινε στα Ίµια. Να µην αναφέρω το casus belli. Ρω-
τάτε γιατί δεν διεκδικούσαµε και άλλα. Εσείς διεκδικήσατε; Σας
το είπε χθες ο Υπουργός Εξωτερικών, ο κ. Κατρούγκαλος, σε
σχέση µε την Αλβανία. Θυµάστε τι έγινε µε την Αλβανία; Εντάχ-
θηκε στο ΝΑΤΟ και µετά από λίγο, µε το «καληµέρα», έθεσε θέµα
Τσαµουριάς. Και ο τότε Πρωθυπουργός της Αλβανίας, ο Μπε-
ρίσα, ζήτησε τα ιστορικά -διαβάζω ακριβώς- αλβανικά εδάφη
µέχρι την Πρέβεζα. Τι µας λέτε;

Τελειώνω µε κάτι σηµαντικό: ΣΥΡΙΖΑ και ΝΑΤΟ. Μπορεί η Αρι-
στερά να γίνει υµνητής του ΝΑΤΟ, του ιµπεριαλισµού; Όχι. Είναι
δουλειά του ΣΥΡΙΖΑ να διευκολύνει τη διεύρυνση του ΝΑΤΟ στα
δυτικά Βαλκάνια; Κοιτάξτε, η κυβερνητική ευθύνη του ΣΥΡΙΖΑ
αφορά σε όλη τη χώρα, όχι µόνο στην Αριστερά, όχι µόνο στο
πώς αισθανόµαστε ως Αριστερά. Και για την Κυβέρνηση του ΣΥ-
ΡΙΖΑ δεν υπάρχει χώρος ούτε χρόνος για άκαιρες επιλογές. Και
δεν θα επιτρέψουµε να υποστούµε ήττες σε κρίσιµα µέτωπα που
η γεωπολιτική πραγµατικότητα µας έχει τάξει. Και υπάρχουν νέα
δεδοµένα και στα Βαλκάνια. Χρειάζεται απεγνωσµένα σταθερο-
ποίηση. Υπάρχουν νέα δεδοµένα, η ανάδειξη της γεωενέργειας
σε νέο παράγοντα του θαλάσσιου χώρου.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ολοκληρώστε, κυρία
Τριανταφύλλου. 

ΜΑΡΙΑ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΥ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Οφείλουµε να οικοδοµήσουµε κοινά συµφέροντα µε χώρες και

διεθνείς οργανισµούς. Οφείλουµε να αναδείξουµε συµµαχικά
σχήµατα σε βορρά και νότο. 

Η Ελλάδα πορεύεται µε σχέδιο, αξιοπιστία και αξιοπρέπεια.
Προσέξτε, δεν είµαστε υπέρ της επαναστατικής φρασεολογίας
που αδυνατεί να γίνει επαναστατική πράξη.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ο κ. Ζουράρις λόγω

του ατυχήµατος που είχε είναι καθ’ οδόν. 
Κύριε Κοτζιά, µια και είναι εδώ ο κ. Μαυρωτάς, θέλετε να του

παραχωρήσω τη θέση του και να ακολουθήσετε; Σας ρωτώ γιατί
σας έχω εκφωνήσει. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ: Ευχαρίστως, κύριε Πρόεδρε.  
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία. 
Ορίστε, κύριε Μαυρωτά, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Ευχαριστώ και τον κ. Κοτζιά για την παραχώρηση της θέσης. 
Ένας από τους λόγους για τους οποίους στηρίξαµε τη συγκε-

κριµένη συµφωνία πριν από δύο εβδοµάδες είναι η ένταξη της
γειτονικής χώρας στους ευρωατλαντικούς θεσµούς, έτσι ώστε
να λειτουργούµε µαζί σε ένα κοινό πλαίσιο, να σταθεροποιηθεί
και να αποκοπεί από την επιρροή τρίτων χωρών.

Σήµερα είµαστε στο τελευταίο βήµα µιας µακράς και δύσκο-
λης πορείας. Μετά την κύρωση του πρωτοκόλλου ένταξης στο
ΝΑΤΟ, θα µπει σε ισχύ και θα αρχίσει η εφαρµογή της. Το «Βό-
ρεια Μακεδονία» θα αντικαταστήσει το σκέτο «Μακεδονία». Έτσι,
θα σπάσει το µονοπώλιο του ονόµατος που de facto είχαν κατα-
κτήσει οι γείτονες λόγω και δικών µας λαθών.

Η ιστορική παραχάραξη φεύγει και η Μακεδονία µας αποκα-
θίσταται ως το ιστορικό λίκνο που έδωσε την παγκόσµια αίγλη
στον όρο. Μόλις δε αρχίζει να φαίνεται ότι η κινδυνολογία ήταν
ανεδαφική και οι φοβίες ότι θα µας καταπιούν ήταν ανυπόστατες,
θα καταλάβουν όλοι ότι η συµφωνία δεν ξεπουλάει, αλλά στην
πραγµατικότητα επανακτά κάτι που de facto είχε χαθεί τα τελευ-
ταία είκοσι πέντε χρόνια. Ποιο είναι αυτό; Είναι το brand της Μα-
κεδονίας για τη χώρα µας στο διεθνές περιβάλλον. 

Και επειδή άκουσα πολλές φορές τελευταία τη λέξη «προδο-
σία», «ξεπούληµα», ας θυµίσω κι εγώ τις λέξεις «υποκρισία»,
«στρουθοκαµηλισµός».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε αφορµή τη διαδικασία της
Συµφωνίας των Πρεσπών ο καθένας θα πρέπει να αναλογιστεί
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και τις ευθύνες του. Και ο ΣΥΡΙΖΑ, που προσπάθησε να πετύχει
µε «ένα σµπάρο δυο τρυγόνια» βάζοντας τη συµφωνία στο µι-
κροπολιτικό παιχνίδι για να διεµβολίσει τη Νέα Δηµοκρατία, αλλά
και η Νέα Δηµοκρατία, που επανήλθε στο άγονο «η Μακεδονία
είναι µία και είναι ελληνική» αποµακρυνόµενη προφανώς για ψη-
φοθηρικούς λόγους από εκεί που το άφησε το 2008 µε τη σύν-
θετη ονοµασία erga omnes. 

Η σκληρή Δεξιά κέρδισε κατά κράτος τη φιλελεύθερη συνι-
στώσα της Νέας Δηµοκρατίας δηµιουργώντας τουλάχιστον αµη-
χανία στην τελευταία. Αντίστοιχα στο ΚΙΝΑΛ, το πατριωτικό
ΠΑΣΟΚ επικράτησε κατά κράτος του εκσυγχρονιστικού που µε
λίγες εξαιρέσεις σώπασε στο όνοµα της ενότητας.

Το Ποτάµι πλήρωσε τη συνέπεια και την τόλµη του µε τη διά-
λυση της Κοινοβουλευτικής του Οµάδας. Δεν έκανε µια βολική
µεταβολή από τις θέσεις του όταν ήρθε η ώρα του διά ταύτα.
Ήµασταν πρόθυµοι όχι να στηρίξουµε την Κυβέρνηση, όπως έλε-
γαν ανοήτως οι στρατευµένοι δηµοσιογράφοι µια εβδοµάδα
µετά την ψήφο εµπιστοσύνης που καταψηφίσαµε την Κυβέρ-
νηση, αλλά πρόθυµοι να βάλουµε αυτό που θεωρούµε ως εθνικά
επωφελές πάνω από την πολιτική µας επιβίωση. Έτσι σώσαµε
την τιµή και την υπόληψη του προοδευτικού φιλελεύθερου κέν-
τρου και όλους εκείνους τους κεντρώους, τους κεντροαριστε-
ρούς, τους κεντροδεξιούς της κοινωνίας που ήταν θετικοί
απέναντι στη συµφωνία και αρνητικοί απέναντι στη θητεία του
ΣΥΡΙΖΑ. 

Με βάση µάλιστα µια πρόσφατη δηµοσκόπηση που υπήρχε τη
Δευτέρα στις εφηµερίδες, το ποσοστό αποδοχής της συµφωνίας
ήταν 10% στους κεντροδεξιούς, 20% στους κεντρώους και 50%
στους κεντροαριστερούς µε βάση την πολιτική τους αυτοτοπο-
θέτηση.

Θα ήταν κρίµα και άδικο για το φιλοευρωπαϊκό, φιλελεύθερο,
προοδευτικό κοινό σε µια τόσο ιστορική κοµβική ψηφοφορία να
καταγραφόταν αποκλειστικά ο ΣΥΡΙΖΑ ως η µόνη υπεύθυνη ορ-
θολογική ευρωπαϊκή φωνή.

Το Ποτάµι έχασε τρεις Βουλευτές, αλλά κέρδισε τη θέση του
στην ιστορία γιατί την κρίσιµη στιγµή έγειρε την πλάστιγγα προς
τη µεριά της ευρωπαϊκής και όχι της βαλκανικής Ελλάδας.

Ας ξαναγυρίσω στους ευρωατλαντικούς θεσµούς. Η ιστορία
έχει δείξει ότι όταν είµαστε εκτός διεθνών συµµαχιών είµαστε
ευάλωτοι. Το είδαµε αυτό στον 20ο αιώνα, στον Α’ Βαλκανικό Πό-
λεµο, στον Β’ Βαλκανικό Πόλεµο, στον Α’ και Β’ Παγκόσµιο Πό-
λεµο. Ήµασταν νικητές γιατί διαλέξαµε τη σωστή πλευρά της
ιστορίας. Αντίθετα, οι καταστροφές του 1922 και του 1974 ήρθαν
επειδή ήµασταν αποµονωµένοι. 

Το βασικό µας δόγµα ότι «ανήκοµεν εις την δύσιν» δεν µπορεί
να είναι «a la carte». Αν όντως θεωρούµε ότι «ΕΟΚ και ΝΑΤΟ το
ίδιο συνδικάτο», επειδή κανένας µα κανένας άλλος δεν καταλα-
βαίνει τις ευαισθησίες µας, ας ανοίξουµε την πόρτα να φύγουµε.
Το δοκιµάσαµε και το 2015. Φαντάζοµαι ότι θυµάστε τα αποτελέ-
σµατα. Εµείς πιστεύουµε ότι η παρουσία της Ελλάδας στους ευ-
ρωατλαντικούς θεσµούς είναι σαφώς προς το εθνικό συµφέρον. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, ολοκληρώνω σε µισό λεπτό.
Όµως, δεν εφησυχάζουµε. Η ισχύς µιας χώρας καθορίζεται

από τη γεωπολιτική της θέση, την αποτρεπτική της ικανότητα,
τις συµµαχίες αλλά και την οικονοµία της. Υπάρχουν, λοιπόν,
πολλά που πρέπει να γίνουν, ιδίως το τελευταίο. Και φοβάµαι ότι
δεν έχουµε καταλάβει ότι η ουσιαστική ανεξαρτησία µιας χώρας
περνάει µέσα από την οικονοµία της. Το ρεαλιστικά πατριωτικό,
αν θέλετε, είναι να θωρακίσουµε την οικονοµία, το να γίνουν τα
Βαλκάνια πεδίο οικονοµικής συνεργασίας και όχι αµοιβαίας κα-
χυποψίας. Αυτό θα δώσει εκείνες τις αναπτυξιακές δυνατότητες
που έχει ανάγκη η χώρα και ειδικά η Μακεδονία µας.

Η Συµφωνία των Πρεσπών δεν είναι, λοιπόν, τερµατισµός,
αλλά αφετηρία. Από εµάς εξαρτάται αν θα µεγιστοποιήσουµε τις
ευκαιρίες και θα ελαχιστοποιήσουµε τις απειλές ή το αντίθετο.
Η κούρσα τώρα αρχίζει και πρέπει να τη δούµε µε την εθνική αυ-
τοπεποίθηση και την εξωστρέφεια που κάνει τον ελληνισµό να
µεγαλουργεί και όχι µε την ανασφάλεια και τη µιζέρια που συνε-
χώς µας µικραίνει.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστώ, κύριε
Μαυρωτά.

Ο κ. Κοτζιάς έχει τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ: Εδώ έχουµε να κάνουµε µε µια Αξιωµα-

τική Αντιπολίτευση που είναι οπαδός της αδράνειας. Της αρέσει
να συσσωρεύει προβλήµατα. Μάλιστα µας λέει «παρατήστε να
ασχολείστε µε θέµατα εξωτερικής πολιτικής, όπως είναι η Βόρεια
Μακεδονία και πρόσφατα η Τουρκία, γιατί θα πρέπει να έρθουµε
εµείς να τα λύσουµε». Και προκύπτει το ερώτηµα: Σαράντα χρό-
νια γιατί δεν τα λύνανε; Έπρεπε να δουν εµάς για να αρχίσουν
να σκέφτονται; 

Όµως, δεν είναι αυτό το πρόβληµά τους. Το πρόβληµα της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης είναι ότι είναι φοβική. Φοβάται,
µπροστά σε κάθε συµφωνία, σε κάθε δέσµευση, σε κάθε συνο-
µιλία ήττες, βλέπει καταστροφές, δεν βλέπει τη δυνατότητα της
δηµιουργίας, γιατί αυτή είναι η εµπειρία της.

Πρέπει να πω ότι η Αξιωµατική Αντιπολίτευση µπερδεύει λίγο
τη γειτονιά µε τη γειτονία των κρατών. Διότι νοµίζει ότι όταν
έχουµε διαφορές ή είµαστε τσακωµένοι ή δεν µας αρέσει η
φάτσα του γείτονα, δεν πρέπει να συνοµιλούµε µαζί του, δεν πρέ-
πει να κάνουµε συµφωνίες ούτε διεθνείς ούτε διακρατικές. Γιατί;
Γιατί έµαθαν ότι όταν τσακώνονται µε τον γείτονα, δεν του µι-
λάµε, του κρατάµε µούτρα, δεν τον χαιρετάµε και συνεχίζουµε
τη ζωή µας. Δεν είναι, όµως, έτσι. Στις διακρατικές σχέσεις -και
γι’ αυτό υπάρχει η επιστήµη των διεθνών σχέσεων- ισχύουν οι
κανόνες ότι συζητάω µε αυτόν που έχω πρόβληµα, όχι µε αυτόν
που δεν έχω, επιδιώκω συµφωνία για να λύσω προβλήµατα µε
αυτόν που έχω. 

Επίσης, άκουσα το εξής εκπληκτικό περί Ευρωπαϊκής Ένωσης.
Είδα την προηγούµενη φορά τον Πρόεδρο της Νέας Δηµοκρα-
τίας να χτυπά τη γροθιά του και να λέει «εγώ θα βάλω βέτο», λες
και του το απαγόρευσε κανείς, λες και δεν τους είπαµε εµείς οι
ίδιοι στη διαπραγµάτευση ότι θα βάλουµε βέτο. 

Και ακούω έναν σχολιασµό για τα µεταβατικά χρόνια εφαρµο-
γής στα εσωτερικά έγγραφα, που δεν έχουν εξωτερική χρήση,
στη Βόρεια Μακεδονία, δηλαδή όχι για έγγραφα όπως το πτυχίο
του σχολείου, αυτό έχει εξωτερική χρήση, όχι για ιατρικά έγ-
γραφα, αυτά έχουν εξωτερική χρήση, αλλά για συνοµιλίες ανά-
µεσα στα Υπουργεία τους. Άκουσα ότι είναι πολλά αυτά τα
χρόνια. Πώς το λένε αυτό; Μελέτησαν; Εγώ θα σας πω τι έκανα,
επειδή έχω λιώσει σε αυτήν την ιστορία. Πήρα όλες τις διεθνείς
συµφωνίες επί του θέµατος, από τη διάσπαση του Νότιου Σου-
δάν και την αποχώρηση του east Timor από την Ινδονησία µέχρι
την ενοποίηση της Γερµανίας.

Για παράδειγµα, τι προβλέπεται στις εξακόσιες ή διακόσιες σε-
λίδες της γερµανικής συµφωνίας ενοποίησης; Τέσσερα χρόνια
µία γλώσσα, η γερµανική, δεν έχουν δύο γλώσσες. Μεταβατική
περίοδος τεσσάρων χρόνων. Γιατί; Γιατί ακόµα και αυτό το
ισχυρό γερµανικό κράτος δεν ήταν σε θέση να αφοµοιώσει το
σύνολο των εγγράφων σε λιγότερο από τέσσερα χρόνια. Γιατί
τέσσερα χρόνια; Γιατί τόση ήταν η ισχύς τότε των διαβατηρίων
της Ανατολικής Γερµανίας. Διότι στο εξωτερικό πώς θα τους το
αλλάξουν αν δεν τελειώσουν; 

Πόσα χρόνια δώσαµε εµείς; Πέντε σε αντιστοιχία µε το πόσο
ισχύουν τα έγγραφά τους. Τι άλλο έδωσαν οι Γερµανοί στους
Ανατολικογερµανούς που ήταν και ταξικοί, κοινωνικοί εχθροί
κ.λπ.; Μεγάλες µεταβατικές περιόδους πέρα από αυτά τα έγ-
γραφα που θα ήταν για τέσσερα χρόνια. 

Τι το παράξενο βρίσκετε; Εγώ όταν σας ακούω, καταλαβαίνω.
Δεν διαβάζετε, δεν µελετάτε και λέτε µόνο στον ελληνικό λαό τι
θα µε βόλευε. Και εµένα θα µε βόλευε να είχατε συµφωνήσει εδώ
και πάρα πολλά χρόνια σε αυτήν την ιστορία. Και τη χώρα θα τη
βόλευε. 

Για την Ευρωπαϊκή Ένωση λέµε ότι σε κάθε κεφάλαιο θα έχει
έλεγχο. Τι σηµαίνει έλεγχος; Ότι αν δεν ανταποκρίνονται σε αυτά
που προβλέπει η συµφωνία, έχει βέτο. Χρειάζεται να ωρυόµαστε
εδώ µέσα ότι «εγώ θα χρησιµοποιήσω βέτο»; Αν δεν το διασφά-
λιζε η συµφωνία, δεν θα µπορούσε να γίνει και ούτε τον κ. Χαν
χρειάζεται να περιµένουµε για να µπει κάτι τέτοιο. 
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Μας λένε «όχι, εµείς χρησιµοποιήσαµε το βέτο», το τροµερό
βέτο, το βέτο του Βουκουρεστίου. Το ακούω συνέχεια. Καλά, θέ-
λετε να βγάλουµε στη δηµοσιότητα τα πρακτικά της συνεδρία-
σης; Δεν υπάρχει βέτο στο Βουκουρέστι. Ήταν δεκαεπτά προς
τέσσερα και µου φαίνεται ήταν η Σλοβενία, µόνο ένα βέτο ήρθε
από την άλλη µεριά και έκαναν πολύ καλή δουλειά για να φτά-
σουν εκεί. 

Όµως, ερωτώ: Άκουσα έναν συνάδελφο να λέει ότι πήγαµε µε
ήσυχη τη συνείδησή µας να κοιµηθούµε αµέσως µετά το Βου-
κουρέστι. Μακάρι να το είχαν κάνει, διότι πριν πάνε να κοιµηθούν,
κορδώθηκαν ότι είχαν βγάλει βέτο. Και µας καταδίκασε το Διε-
θνές Δικαστήριο της Χάγης επειδή δεν πήγαν να κοιµηθούν, αλλά
ήθελαν να κάνουν δηλώσεις για πράγµατα που δεν έκαναν. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Και ξεχνάνε όλοι σε αυτήν την χώρα ότι εµείς όταν γίναµε Κυ-
βέρνηση και ανοίξαµε τη διαπραγµάτευση, βρήκαµε την κατα-
δίκη του Διεθνούς Δικαστηρίου της Χάγης, το οποίο δεν θα
έπρεπε να µας καταδικάσει και δεύτερη φορά και µας καταδί-
κασε για τα ανύπαρκτα, όχι για τα υπαρκτά που εµείς χρησιµο-
ποιούσαµε. 

Επ’ ευκαιρίας, δύο δεκάδες βέτο έχω βάλει εγώ στην Ευρω-
παϊκή Ένωση από ζητήµατα του διεθνούς δικαίου µέχρι αγροτικά
προϊόντα και από το ζήτηµα της Κίνας µέχρι το ζήτηµα της Αιγύ-
πτου. Εσείς της Νέας Δηµοκρατίας δεν βάλατε ποτέ βέτο. Εµείς
βάλαµε τα βέτο και µάλιστα απορώ που δεν το ξέρουν. Διότι
εµένα προσωπικά για τα βέτο που έβαλα, µε κατήγγειλε η «WALL
STREET JOURNAL» και η «NEW YORK TIMES» µε πρωτοσέλιδα
άρθρα. Ούτε τον διεθνή Τύπο δεν διαβάζουν κάποιοι; Και θα µι-
λήσουµε περί βέτο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Πρέπει να το υπογραµµίσω αυτό. Στο Κυπριακό κατηγορηθή-
καµε ότι ήµασταν πολύ σκληροί, εµείς που λένε -η ακροδεξιά-
ότι τα παραδώσαµε όλα. Στην πραγµατικότητα τι έγινε; Βάλαµε
πάνω στο τραπέζι, χρησιµοποιώντας σειρά από βέτο, ένα θέµα
που όλοι οι άλλοι το έτρωγαν, τις εγγυήσεις και την κατοχή των
τουρκικών στρατευµάτων. Και είµαστε πολύ περήφανοι που µε
αυτά τα βέτο και τη διαπραγµάτευση στο Κυπριακό για πρώτη
φορά προσθέσαµε θετικά για την Κύπρο και για την Ελλάδα στη
θεµατολογία.

Άκουσα και κάτι άλλο πρωτοφανές για τις διεθνείς σχέσεις.
Λένε: όταν κάνατε τη συµφωνία µε τη Βόρεια Μακεδονία, τους
βάλατε θέµα να τους δεσµεύσετε την εξωτερική πολιτική; Στο
πρώτο εξάµηνο δεν θα πέρναγαν αυτοί οι κύριοι στο πανεπιστή-
µιο.

Όµως, εγώ έχω ένα ερώτηµα: Όταν έβαζαν τη Ρουµανία και
την Κροατία στο ΝΑΤΟ, τους έθεσαν τέτοιους όρους; Όταν έβα-
ζαν χωρίς όρους την Αλβανία στο ΝΑΤΟ και την αναγνώριζαν ως
υποψήφια χώρα, έβαλαν όρους για την ελληνική µειονότητα, τη
γηγενή µειονότητα; Κι όταν έβαζαν τη Βουλγαρία -και καλά έκα-
ναν- στο ΝΑΤΟ και τη δεχόντουσαν ως υποψήφια και µετά την
έβαλαν στην Ευρωπαϊκή Ένωση, της ζήτησαν το πολύ απλό, που
δεν είναι διακρατικό -αυτό που εµείς ζητούσαµε επίµονα αυτά τα
χρόνια και θα το καταφέρουµε-, να επιστρέψει τα σκεύη τα ιερά
και τα χειρόγραφα από τα ελληνικά µοναστήρια, που έκλεψε πα-
ράνοµα ο βουλγαρικός φασισµός;

Εγώ νοµίζω, για να τελειώνω, ότι δεν καταλαβαίνουν οι άνθρω-
ποι και δεν θέλουν να καταλάβουν. Δεν µπορούν και δεν µπο-
ρούµε να τους κάνουµε ικανούς να µπορούν. Δεν θέλουν, γιατί
τους βολεύουν τα προβλήµατα. Δεν αξίζουν, λοιπόν, να ασχο-
λούνται ως Κυβέρνηση µε θέµατα εξωτερικής πολιτικής. Η χώρα
είναι ευχαριστηµένη µε αυτήν την Κυβέρνηση, µε την εξωτερική
της πολιτική και η χώρα είναι ευχαριστηµένη που αυτοί που δεν
θέλουν, δεν καταλαβαίνουν και δεν µπορούν, είναι στην Αντιπο-
λίτευση.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Κάντε µια βόλτα στη Μακεδο-
νία!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο Κοι-

νοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης
κ. Λοβέρδος.

Μετά τον κύριο Λοβέρδο θα ακολουθήσουν άλλοι τρεις οµιλη-
τές, µε τους οποίους θα ολοκληρωθεί ο κατάλογος. Αµέσως µετά
θα ακολουθήσουν οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι, ο κύριος
Παφίλης, ο κ. Γεωργιάδης, που µας έχουν δηλώσει ότι θα µιλή-
σουν και υπολείπονται άλλοι τρεις Κοινοβουλευτικοί, οι οποίοι
στην πορεία προφανώς θα µας δηλώσουν πότε θα µιλήσουν.

Ορίστε, κύριε Λοβέρδο, έχετε τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Τρία πράγµατα θέλω να πω, µονολεκτικά, γι’ αυτά που είπε ο

κ Κοτζιάς προς το τέλος. 
Έχει δίκιο ότι στο Βουκουρέστι η τότε Κυβέρνηση δεν κατέ-

θεσε βέτο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Είναι λάθος αυτό, κύριε Λο-

βέρδο. Πώς να το κάνουµε!
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Είναι απολύτως λανθασµένο το να το

λέµε, αλλά κράτησε τη στάση που κράτησε, που από τη δική µας
πλευρά είχε τύχει απόλυτης υποστήριξης µε δηλώσεις Παπαν-
δρέου, Πάγκαλου και δικές µου. Ήµουν τότε σκιώδης Υπουργός
Εξωτερικών.

Η συζήτηση περί βέτο δηµιούργησε εντυπώσεις λανθασµένες,
µε λάθη ορισµένων, και ποτέ το Διεθνές Δικαστήριο της Χάγης
δεν καταδίκασε την Ελλάδα.

Είπε δύο σωστά πράγµατα ο κ. Κοτζιάς και ένα λάθος, διότι το
συζητήσαµε εν εκτάσει το θέµα αυτό. Η απόφαση εκείνη του
2011 ήταν σαφής. Η λέξη «καταδίκη» δεν υπάρχει πουθενά, ούτε
καν ζητήθηκε από την Κυβέρνηση Γκρούεφσκι και στις επόµενες
χρονιές. Το 2012, το 2013, το 2014, το 2015, το 2016 η Ελλάδα
ακολούθησε την ίδια πολιτική, το ΝΑΤΟ δέχθηκε την ίδια πολιτική
και ουδείς φυσικά επικαλείτο τη Χάγη για να ανακόψει την Βο-
ρειοατλαντική Συµµαχία από την επιµονή στη στάση της που στη-
ρίχθηκε στις αποφάσεις του Βουκουρεστίου. Αυτή είναι η
αλήθεια και την έχουµε συζητήσει.

Τώρα απευθύνοµαι στον φίλο µου, τον κ. Μαυρωτά. Ίσως δεν
τα ξέρει και πολύ καλά τα πράγµατα. 

Σε ό,τι αφορά το ΠΑΣΟΚ, εξ συµπτώσεως οι δύο που υποστη-
ρίξαµε τη στάση της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης και στη
Διαρκή Επιτροπή και στην Ολοµέλεια όταν κυρώναµε τη Συµφω-
νία των Πρεσπών, ο κ. Σκανδαλίδης κι εγώ, οι ίδιοι ακριβώς που
είµαστε σήµερα εδώ ως εισηγητής και Κοινοβουλευτικός Εκπρό-
σωπος αντιστοίχως για να στηρίξουµε την άρνησή µας στην κύ-
ρωση του πρωτοκόλλου προσχωρήσεως, εµείς στηρίξαµε τότε
τον Κώστα Σηµίτη, το εκσυγχρονιστικό ΠΑΣΟΚ, και ήµασταν και
υπουργοί του. Συνεπώς, ας τα µάθει λίγο καλύτερα αυτά όταν
αναφέρεται σε εµάς.

Τρίτο και τελευταίο, πριν µπω στο σηµερινό µας θέµα.
Κύριε Υπουργέ, κρίνουµε ως απολύτως επικίνδυνη την επική-

ρυξη από την πλευρά του Τούρκου Προέδρου Ερντογάν των
οκτώ Τούρκων αξιωµατικών που δεν εκδόθηκαν από την Ελλη-
νική Δηµοκρατία προς την Τουρκία και η Ελλάδα τούς παρέχει
άσυλο. Η επικήρυξη µε αυτά τα µεγάλα ποσά είναι µια πρό-
σκληση προς το οργανωµένο έγκληµα και δεν αρκεί κανείς να το
αντιπαρέρχεται το ποταπό και ιταµό αυτό γεγονός µε επιχειρή-
µατα του ύφους ότι «υπάρχει απόφαση της ελληνικής δικαιοσύ-
νης, που είναι ανεξάρτητη και αυτή αποφασίζει», αλλά είναι µια
κίνηση από την πλευρά της Τουρκίας -του Υπουργείου Εξωτερι-
κών µάλιστα- ιδιαιτέρως επικίνδυνη και εχθρική σε σχέση µε την
πατρίδα µας.

Τώρα, πριν αρθρώσω το οποιοδήποτε επιχείρηµα, πρέπει να
πω ευθύς εξαρχής, ρητά και κατηγορηµατικά στην Εθνική Αντι-
προσωπεία και βεβαίως στον λαό που µας ακούει, ότι η Δηµο-
κρατική Συµπαράταξη δεν δίνει θετική ψήφο στην κύρωση του
πρωτοκόλλου προσχώρησης της FYROM στο ΝΑΤΟ.

Το πρώτο που πρέπει να ξεκαθαρίσουµε, προφανώς, γιατί τα
γεγονότα και οι πολιτικές στάσεις πρέπει και οφείλουν να έχουν
µια λογική συνέχεια, είναι ότι η άρνησή µας να πούµε «ναι» στην
κύρωση της Συµφωνίας των Πρεσπών οδηγεί µαθηµατικά και
οπωσδήποτε στην άρνησή µας να πούµε «ναι» και στο πρωτό-
κολλο προσχωρήσεως. Είναι παράγωγο της Συµφωνίας το Πρω-
τόκολλο και ως τέτοιο το διαχειριζόµαστε και κοινοβουλευτικά.
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Δεύτερον, σχετικά µε το όλο θέµα, θυµάµαι µε πολύ αρνητική
διάθεση τον τότε Υπουργό Εξωτερικών και φίλο, κύριο Νίκο Κο-
τζιά, το φθινόπωρο του 2017, να λέει ότι µπορούµε να συµφω-
νήσουµε µε τη FYROM και θα λύσουµε προβλήµατα που
δηµιούργησαν άλλοι.

Αυτό µου είχε κακοφανεί, γιατί όλοι οι Έλληνες πολιτικοί ανα-
δεικνύονται ως τέτοιοι για να αντιµετωπίσουν τα προβλήµατα
που έχει η χώρα τους. Τι έπρεπε να πούµε, δηλαδή, εµείς και οι
προκάτοχοί µας για το Κυπριακό και τα ελληνοτουρκικά και την
Τουρκία; Να µεµφόµεθα τους προγόνους µας; Και δεν είναι από-
δειξη -δεν αφορά τον κ. Κοτζιά, γιατί δεν στερείται γνώσεων- για
εκείνους που υποστήριξαν αυτήν την εκδοχή άγνοιας του ιστο-
ρικού βάθους του προβλήµατος που έρχεται τουλάχιστον από
τα τέλη του δέκατου ένατου αιώνα;

Όταν είσαι πολιτικός, είσαι πολιτικός για να πάρεις στις πλάτες
σου τα προβλήµατα που έχει η χώρα σου και όχι για να µπαίνεις
στον πολιτικό στίβο µε εργαλείο τα προβλήµατα, για να δηµιουρ-
γήσεις προβλήµατα στους αντιπάλους σου. Αυτή η αντιµετώπιση
του θέµατος, όπως σωστά έχει ειπωθεί, η εργαλειοποίησή του,
νοµίζω ότι είναι ένα από τα αίτια για τις λαϊκές αντιδράσεις που
έχουν υπάρξει. Είναι ένα από τα αίτια και όχι το αίτιο.

Ήθελα -ο πρώην Υπουργός είναι εδώ, απευθύνθηκα και στον
κύριο Κατρούγκαλο χθες στη Διαρκή Επιτροπή- να παρακαλέσω
για κάτι. Επειδή στην Αίθουσα αυτή, από την κ. Γεννηµατά και
τον κ. Βενιζέλο, «καταστράφηκε» η εκδοχή της αποδοχής από
την Ελλάδα του ονόµατος «Μακεδονία του Ίλιντεν», θα θέλαµε
να ξέρουµε στις επικοινωνίες που είχατε µε ηγέτες πολιτικών δυ-
νάµεων στην Ελλάδα ποιοι σας είπαν «ναι». Ποιοι σας ενθάρρυ-
ναν για να φέρετε µέχρι τα όρια της Εθνικής Αντιπροσωπείας το
όνοµα «Μακεδονία του Ίλιντεν»; Αφού έκανα µια αναδροµή στο
παρελθόν και έφτασα στον δέκατο ένατο και στις αρχές του 20ου

αιώνα, νοµιµοποιούµαι να το ρωτήσω, για να ξέρουµε όλοι και
όλες ποιος πολιτικός αρχηγός, ποιος πολιτικός ηγέτης, ποιο πο-
λιτικό στέλεχος µιας επιφάνειας, που επικοινώνησε µαζί σας, σας
είπε «ναι, δεν θα είχαµε αντίρρηση, προχωρήστε ενδεχοµένως
στη «Μακεδονία του Ίλιντεν»».

Πάµε και λίγο παρακάτω. Θέλω να αναφερθώ στον εκπρό-
σωπο της Πλειοψηφίας - Μειοψηφίας -γιατί ο ΣΥΡΙΖΑ είναι και τα
δύο σήµερα-, στον κύριο Τόσκα, µε ευγένεια και να του πω ότι
είναι λίγο δύσκολο να συνδυάσετε σε µια τουλάχιστον πολιτική
οµιλία τα παλιά αντινατοϊκά συνθήµατα του χώρου -και όταν
µιλάω για παλιά, εννοώ για το 2014, 2015- µε τη συµφωνία αυτή. 

Η πορεία των δυτικών Βαλκανίων προς τους ευρωατλαντικούς
θεσµούς είναι µια πολιτική µακρά. Είχε και σηµαντικότερη
στιγµή, τη Σύνοδο Κορυφής στη Χαλκιδική το 2003 και ακολου-
θήθηκε από τη χώρα µας µε συνέπεια, µε παρένθεση τα θέµατα
της FYROM, γιατί εκεί υπήρχε το πρόβληµα του ονόµατος.

Αυτή η πορεία, η ευρωατλαντική, είχε ως βάση της…
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΟΣΚΑΣ: Ευρωπαϊκή. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ευρωπαϊκή και ατλαντική, ευρωατλαν-

τική. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΟΣΚΑΣ: Το 2003 ήταν ευρωπαϊκή. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Εκεί ήταν η Σύνοδος Κορυφής, βε-

βαίως. 
Όµως, είναι δέσµιοι θεµάτων πολιτικής προοπτικής. 
Είχε, λοιπόν, µε συνείδηση ως βάση της την αποµάκρυνση των

Ρώσων, την αποµάκρυνση της επιρροής των Ρώσων από την πε-
ριοχή. Σαφώς και ρητά. Και το πλαίσιο ήταν η Ευρωπαϊκή Ένωση
και το ΝΑΤΟ. Δεν υπάρχει άλλο. Αυτά είναι τα βασικά εργαλεία.
Εµείς τα κάνουµε αποδεκτά αυτά και τότε και σήµερα. 

Δεν µπορείτε, κύριε Τόσκα, στην ίδια οµιλία, σήµερα, να λέτε
από τη µια πλευρά µια πολιτική µε αυτή την κατεύθυνση και από
την άλλη πλευρά µια αντιιµπεριαλιστική πολιτική. Δεν στέκει, δεν
γίνεται. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΟΣΚΑΣ: Στην οµιλία µου το είδατε αυτό;
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεν γίνεται, αγαπητέ συνάδελφε,

πραγµατικά. 
Αποφασίστε, τι από τα δύο και ξεκαθαρίστε, γιατί ο ιδεολογι-

κοπολιτικός σας κλονισµός προκαλεί τοποθετήσεις που εµπεριέ-
χουν αντιφάσκουσες σκέψεις, αντιφάσκοντες όρους και
αντιφάσκουσες προτάσεις. Και πρέπει να το δείτε. 

Θεωρώ, λοιπόν, ότι όποιος γνωρίζει την ανατοµία των διενέ-
ξεων του εικοστού αιώνα στην Ευρώπη -και στον πλανήτη γενι-
κότερα- όποιος καταλαβαίνει τους κινδύνους που εγκυµονούν
και από τους οποίους πρέπει να είµαστε προφυλαγµένοι, κατα-
λαβαίνει πάρα πολύ καλά τι σηµαίνει η κοινότητα άµυνας, τι ση-
µαίνει το ΝΑΤΟ, τι σηµαίνει η διεύρυνσή του και γιατί η Ελλάδα
πρέπει να την υποστηρίζει. 

Εµείς, πιστεύουµε ότι αυτοί οι θεσµοί είναι προµαχώνες µε τα
κακά τους και τα καλά τους. Ειδικά σε σχέση µε το ΝΑΤΟ, οι κρι-
τικές µας παρεµβάσεις ήταν πολλές και δικαιολογηµένες, όµως
άλλο τούτο και άλλο να λέει ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολί-
τευσης -και σε δύο µήνες Πρωθυπουργός- ότι ξεπεράστηκε το
ΝΑΤΟ και πρέπει να βρούµε άλλους σχηµατισµούς –αυτά τον Σε-
πτέµβριο του 2014- για να καλύψουµε το κενό που θα αφήσει η
κατάργησή του, διότι προς τα εκεί πρέπει να πάµε. Αυτά έλεγε και
αναφέροµαι στον Αρχηγό σας -στον Αρχηγό της Πλειοψηφίας -
Μειοψηφίας- για να µην αναφερθώ και σε άλλα στελέχη του που
είναι παρόντα σήµερα και κάνουν πολύ βαρύτερο πολιτικό λόγο.

Παράγωγο, λοιπόν, µιας συµφωνίας, της Συµφωνίας των Πρε-
σπών, κυρώνουµε σήµερα και µε έναν λαό διχασµένο. Και µάλι-
στα, ο όρος «διχασµένος» δεν είναι σωστός. Ένα κοµµάτι του
λαού µε τη συντριπτική του πλειοψηφία, το 70%, µε το 20% που
λέει «ναι» και το 10% που λέει «δεν ξέρω», αυτή είναι η κατά-
σταση. 

Δεν έπρεπε να πάτε εκεί. Το 2008 -θέλω να µε ακούσει ο κ.
Κουµουτσάκος και να επιβεβαιώσει ή να αρνηθεί, αν δεν λέω
σωστά- ο κ. Παπανδρέου, ο κ. Πάγκαλος και εγώ στηρίξαµε το
Βουκουρέστι. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Σας ακούω πάντα, κύριε συνά-
δελφε. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Και διαδηλώσεις δεν υπήρχαν. Γιατί
δεν υπήρχαν αυτές οι εντάσεις; 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Διότι ενηµερώθηκαν. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Διότι το πολιτικό σύστηµα είχε ενηµέ-

ρωση στο εσωτερικό του. Τρία από τα τέσσερα κόµµατα της
Βουλής εκείνης της εποχής –τέσσερα ή πέντε, πόσα ήταν;- ήταν
σύµφωνα µε την εθνική στρατηγική. 

Συνεπώς, υπήρχε και στον λαό µία συναίσθηση ότι ακουµπάει
καλά, αφού οι συντριπτικά περισσότεροι σκέφτονται µε τον ίδιο
τρόπο ή µε παραπλήσιο τρόπο. 

Αυτό δεν υπήρξε τώρα, για λόγους που προείπα, και µου έκανε
αλγεινή εντύπωση -και σε όλους µας έκανε- αυτή η φράση του
Πρωθυπουργού που ακούστηκε από τα µέσα ενηµέρωσης στη
Λευκωσία ότι οι διαδηλωτές ήταν περίπου εβδοµήντα χιλιάδες
ακροδεξιοί. Αυτό είναι απαράδεκτο. Μπορεί να είναι παράγωγο
µιας πολιτικής τάσης ότι υπάρχει ο ΣΥΡΙΖΑ και η Ακροδεξιά. Αλί-
µονο αν η χώρα µας είχε ποσοστά 70%, 80% ακραίας Δεξιάς!
Αλίµονο στη χώρα µας! Έτσι βαφτίζει, όµως, τον ελληνικό λαό
και τα κόµµατά του ο κ. Τσίπρας. Απύθµενο θράσος από αυτόν
τον πολιτικό άνδρα!

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Και κλείνω. Υπάρχει η περίοδος προς τις Πρέσπες -18η Ιου-
νίου- και η περίοδος µετά την υπογραφή. 

Η περίοδος µετά την υπογραφή, κύριε Πρόεδρε, είναι το τε-
λευταίο µου επιχείρηµα. Δίνει υποσχετική τήρησης ακόµη και
αυτής της Συµφωνίας των Πρεσπών από την πλευρά του κ. Ζάεφ
και από την πλευρά της FYROM; Το αντίθετο. Μέχρι και υπαινιγ-
µοί για µειονότητα στην Ελλάδα υπήρξαν, τις εξέφρασε αυτός ο
άνθρωπος, αναγκάστηκε να ανασκευάσει…

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα επί προσω-

πικού τον λόγο. Σε εµένα αναφέρεται! 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Μην κάνετε ότι δεν ακούτε και µην

αγανακτείτε! Αγανάκτηση επί γεγονότων δεν στέκει!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ, ησυχία! 
Κύριε Λοβέρδο, συντοµεύετε. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Τα γεγονότα µιλούν µόνα τους και δεν

µας έχουν ανάγκη. Αναγκάστηκε να το πάρει πίσω, αλλά το είπε.
Και αντί να δώσει υποσχετική καλής τηρήσεως, έδωσε υποσχε-
τική υπονοµεύσεως της συµφωνίας που και ο ίδιος υπέγραψε. 
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Απροκάλυπτα –νέτα σκέτα- δουλεύει µε αυτόν τον τρόπο η
άλλη πλευρά και νοµίζω ότι είµαστε στην αρχή των γεγονότων. 

Το τελευταίο µου, πραγµατικά, επιχείρηµα -και κλείνω µε αυτό-
είναι ότι όταν ο Γάλλος Υπουργός των Εξωτερικών συγχαίρει Έλ-
ληνες και Μακεδόνες για τη Συµφωνία των Πρεσπών, ποιος µπο-
ρεί να του πει ότι εκφράζεται λανθασµένα; Αφήστε τον διάλογο
περί εθνικότητας και ιθαγένειας. Αυτά τα είπαµε. 

Μετά από όλα αυτά, όταν ηγέτες κρατών της Ευρώπης απευ-
θυνόµενοι στους λαούς αναφέρονται στον µακεδονικό λαό -που
έτσι το άρθρο 49 του συντάγµατός τους, διπλάσιες φορές από
ό,τι πριν από την αναθεώρησή του, αναφέρεται στον λαό τους-
όταν µιλούν για Έλληνες και Μακεδόνες, τι θα τους πούµε εµείς
και εσείς, οι της Πλειοψηφίας - Μειοψηφίας;

Αναρωτιέµαι πώς θα αποκαλείτε στην πολιτική καθοµιλουµένη
τους κατοίκους αυτής της χώρας; Δεν ήθελε ο Πρωθυπουργός
σας να τους λένε Σκοπιανούς, κατοίκους της FYROM, ΠΓΔΜίτες,
όπως είπε. Ήθελε να τους λέτε πώς; 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Βορειοµακεδόνες! 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεν τους λέτε έτσι! 
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως

του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Λοβέρδο, ολο-

κληρώνετε, παρακαλώ! 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Διότι η συµφωνία που έχετε υπογρά-

ψει, κύριε Παπαδόπουλε, λέει «Μακεδόνες/…»; Τι θα λέτε, «Μακε-
δόνας, κάθετος (/), και το υπόλοιπο»;

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΕΦΟΣ: Λογικά άλµατα κάνετε! 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Όχι! 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Λοβέρδο, πα-

ρακαλώ, ολοκληρώνετε.
Ησυχία, παρακαλώ.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Σε αυτά, λοιπόν, πρέπει να σταθείτε

κριτικά και να σκεφτείτε –κατέρχοµαι του Βήµατος- κύριε πρώην
Υπουργέ, επειδή σε αυτή την Αίθουσα είµαστε πολλές µέρες συ-
ζητώντας το παράγωγό σας, το πολιτικό σας τέκνο, αν αυτή είναι
η καθοµιλουµένη σε ευρωπαϊκό και διεθνές επίπεδο σήµερα, ποια
θα είναι αύριο; 

Και πρέπει να πείτε στα µέλη της Πλειοψηφίας - Μειοψηφίας
ποιες ήταν οι υποχωρήσεις που κάνατε για να επιτύχετε συµβιβα-
σµό. Διότι χωρίς να είστε εδώ στη Αίθουσα, όλοι οι συνάδελφοι
του ΣΥΡΙΖΑ δεν αποδέχονται καµµία υποχώρηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Λοβέρδο, σας
παρακαλώ, ήδη µιλάτε δεκαπέντε λεπτά. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κατέρχοµαι του Βήµα-
τος. 

Όλοι λένε, υποστηρίζουν ότι το τελικό προϊόν, η Συµφωνία των
Πρεσπών, εµπεριέχει υποχώρηση της Ελλάδας σε σχέση µε τη
σύνθετη ονοµασία, αλλά καµµία άλλη υποχώρηση, υποχώρηση
των Σκοπίων σε σχέση µε τη σύνθετη ονοµασία, αλλά καµµία άλλη.
Δεν υπάρχουν υποχωρήσεις από την πλευρά της χώρας; Εσείς λέ-
γατε ότι υπάρχουν. Πείτε, λοιπόν, στους συναδέλφους σας ποιες
είναι αυτές, για να µην λένε στη Βουλή το µακρύ τους και το κοντό
τους.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστώ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο

Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αί-
θουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της
Βουλής, είκοσι τέσσερις φοιτητές από το Πανεπιστήµιο Ουτρέ-
χτης. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον
λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Κουµουτσάκο,
ζητήσατε τον λόγο για ένα λεπτό. Σας παρακαλώ, σεβαστείτε τον

χρόνο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Θα τον σεβαστώ, κύριε Πρό-

εδρε. Απολύτως διευκρινιστικά θέλω να πω κάτι. Άλλωστε, τα
πράγµατα είναι ξεκάθαρα. 

Για ακόµα µία φορά ετέθη θέµα Βουκουρεστίου. Τους κατατρέ-
χει ένα κόµπλεξ κατωτερότητας απέναντι στην κορυφαία αυτή
στιγµή της ελληνικής διπλωµατίας. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Ακούστε, λοιπόν: Πώς έγινε, πώς εξηγούν όλοι αυτοί που επιτί-

θενται στο Βουκουρέστι και προσπαθούν να το µειώσουν ότι οι
σύµµαχοι -όλοι οι σύµµαχοι- µε πρώτες τις Ηνωµένες Πολιτείες
ήθελαν να µπει η Πρώην Γιουγκοσλαβική Δηµοκρατία στο ΝΑΤΟ
και τελικά δεν µπήκε; Πώς έγινε, αλήθεια, αυτό; Επιφοίτηση; Απο-
φάσισαν ξαφνικά να γίνουν καλοί άνθρωποι και µας το έδωσαν;
Πώς έγινε η ελληνική θέση ατλαντική; Προφανώς, αυτό έγινε γιατί
ασκήθηκε προηγουµένως ισχυρή διπλωµατία και κυρίως µε αξιό-
πιστη απειλή χρήσης του βέτο. 

Και εδώ όσοι αυτό δεν το καταλαβαίνουν προφανώς ούτε για
υποψήφιοι εµπειρογνώµονες δεν κάνουν. 

Και έρχεται και κάτι ακόµα: Υπήρξε καταδίκη από το Δικαστήριο
της Χάγης; Όχι, διαπίστωση του δικαστηρίου ότι υπήρξε παρα-
βίαση της συνθήκης. Και αν αυτό παρήγαγε αποτελέσµατα, πώς
συνέχισε το ΝΑΤΟ και η Ευρωπαϊκή Ένωση επί δέκα χρόνια να
επαναλαµβάνουν την ίδια ακριβώς απόφαση, ότι αν δεν υπάρξει
λύση, δεν θα υπάρξει ένταξη; 

Αυτά, λοιπόν, τα απλά πράγµατα πρέπει να τα ξανασκεφτούν
αυτοί οι οποίοι λένε ό,τι θέλουν.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ: Επί προσωπικού, κύριε Πρόεδρε, θα
ήθελα τον λόγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Να τελειώσω µε το εξής: Ναι,
κύριε Λοβέρδο, πράγµατι υπήρξε εθνική…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Κουµουτσάκο,
µην αναφέρεστε σε πρόσωπα. Να κάνω τη διευκρίνιση εγώ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Με ρώτησε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Όχι, δεν σας ρώτησε

ο ίδιος. Άλλος έκανε την παρέµβαση.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Αφήστε µε ένα λεπτό. Ο κ. Λο-

βέρδος…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ολοκληρώστε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Κύριε Λοβέρδο, µε ρωτήσατε

από Βήµατος αν υπήρξε εθνική συναίνεση τότε. Ναι, υπήρξε, γιατί
τότε ενηµερώνονταν κάθε εβδοµάδα οι πολιτικές δυνάµεις της
χώρας. Εµείς -και το ξέρετε καλά- δεν πιστέψαµε ότι θα ελέγξουµε
τις πολιτικές δυνάµεις της χώρας καταφεύγοντας στην άθλια πρα-
κτική να νοµίζουν ότι τους απειλούµε χρησιµοποιώντας απόρρητα
έγγραφα του Υπουργείου Εξωτερικών. Αυτή είναι η αλήθεια. Γι’
αυτό πήγαµε µε εθνική ενότητα στο Βουκουρέστι και γι’ αυτό η
χώρα προχώρησε σε µία κορυφαία διπλωµατική νίκη τότε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο επί
προσωπικού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Κοτζιά, σε τι
συνίσταται το προσωπικό;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ: Σε µένα αναφέρεται, κύριε Πρόεδρε. Ο
κ. Κουµουτσάκος να απαντήσει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Με βάση τον Κανο-
νισµό πρέπει να δώσετε την εξήγηση και βεβαίως από εκεί και
πέρα, το Προεδρείο, αν κρίνει, θα σας δώσει τον λόγο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ: Είµαι αυτός που αναφέρθηκα στο Βου-
κουρέστι και είπε: ο κοµπλεξικός, που για το Βουκουρέστι…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μα, δεν αναφερθή-
κατε µόνον εσείς. Και άλλοι αναφέρθηκαν. Όπως και να έχει, ορί-
στε έχετε τον λόγο για ένα λεπτό.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ: Εγώ είπα ότι έγινε καλή διπλωµατική
προπαρασκευή για το Βουκουρέστι. Δεν ετέθη «βέτο». Ο κ. Κου-
µουτσάκος να µας πει: στη συνεδρίαση του Συµβουλίου Κορυφής
του ΝΑΤΟ στο Βουκουρέστι τέθηκε «βέτο» ή όχι; Ή πήγαµε
τζάµπα στη Χάγη; Και αυτά τα νοµικίστικα κόλπα ότι διαπίστωσε
ότι παραβιάσαµε τη συµφωνία, αλλά δεν µας καταδίκασε, να τα
πει εσωκοµµατικά σε αυτούς που δεν στηρίζουν το Βουκουρέστι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς. Εδόθησαν
οι διευκρινίσεις.
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Τον λόγο έχει ο κ. Καβαδέλλας.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Ευχαριστώ κύριε πρόεδρε.
Ως αποφράδες ηµέρες, λοιπόν, και η χθεσινή και η σηµερινή

θα µείνουν στην ιστορία. Και ευτυχώς που ήρθε η Αριστερά και
µαζί µε το µνηµόνιο «έσκισε» και το ΝΑΤΟ. Τελείωσε! Δεν θα
ήθελα µε τίποτα να ήµουν στη θέση σας είτε των κανονικών είτε
των υπολοίπων, που τους λέει ο λαός «πρόθυµους», γιατί δεν εί-
χατε τον λόγο ούτε το δικαίωµα να διαπραγµατευτείτε ούτε κέρ-
δος ή καµµία υποχρέωση. Και το κάνατε αυτό αυθαίρετα, χωρίς
τη συναίνεση του λαού, χωρίς συζήτηση µετά των λοιπών πολι-
τικών αρχηγών ως είχατε την υποχρέωση. Και κέρδος, όµως, να
είχαµε, ο Έλληνας δεν διαπραγµατεύεται την υπερηφάνειά του. 

Σας κατηγόρησαν βεβαίως για κάποια «αργύρια». Θέλω να πω
ότι δεν το υιοθετώ αυτό. Βεβαίως ίσως αυτό αποτελέσει κάποια
στιγµή αιτία ακυρότητας. Λάβατε χτυπήµατα συµπάθειας στην
πλάτη από τους εταίρους µας τους Ευρωπαίους. Οι δήθεν πλέον
σύµµαχοί µας οι Αµερικανοί είναι µακριά από την εποχή που µπο-
ρούσαµε υπερήφανα να λέµε ότι συµπορευόµαστε στην προ-
άσπιση των ελευθεριών. Αρχίζει σιγά σιγά µέσα µου να ξεφτίζει
αυτή η εικόνα της Δύσης και της δηµοκρατικότητας που διέπει τη
σύγχρονη ιστορία της από την Γαλλική Επανάσταση έως σήµερα.
Αυτό βεβαίως το πετύχατε, να µας κάνετε, δηλαδή, σκεπτικιστές
έναντι της Δύσης και έναντι των συµµάχων µας των Αµερικανών.
Μας χαλάσατε την ωραία εικόνα και το τίµηµα σήµερα είναι να
απεµπολείτε το ισχυρότερο χαρτί, τον µοχλό πίεσης στις ιδεολη-
ψίες και τις αλυτρωτικές σκέψεις των σφετεριστών πλέον της ιστο-
ρίας µας και του πολιτισµού µας. Θα λένε ότι είναι Μακεδόνες µε
τη βούλα. Βεβαίως δεν γνωρίζουν καν την ετυµολογία της λέξης
«Μακεδονία». Το «Βόρεια» ξεχάστε το, αφ’ ενός διότι είναι το χει-
ρότερο, το αλυτρωτικότερο γιατί συµβολίζει ότι υπάρχει κράτος -
προσέξτε το αυτό γιατί είναι το σηµαντικότερο- µε όνοµα «Βόρειος
Μακεδονία» και κάτω από αυτό µια περιοχή µιας άλλης χώρας που
λέγεται «Νότιος Μακεδονία». Αυτό και µόνο είναι πάρα πολύ επι-
κίνδυνο, διότι φαίνεται ότι το κράτος αυτό είναι χωρισµένο και το
όµορο κράτος, η Ελλάδα, κατέχει τµήµα. Έτσι φαίνεται σήµερα.
Κάτι σαν την Κύπρο, που η βόρειος είναι υπό κατοχή, είναι διαιρε-
µένη, είναι διχοτοµηµένη. 

Το λογικό, λοιπόν, είναι κάποια στιγµή -θα περάσουν χρόνια,
ίσως και αιώνες- να υπάρξουν σχέδια συνένωσης της χωρισµέ-
νης Μακεδονίας, να ενωθεί δηλαδή σε ένα κράτος µε έξοδο βε-
βαίως προς τη θάλασσα. Η Ελλάδα θα φτάνει µέχρι την Λάρισα,
διότι ελέω αριστεράς διακυβέρνησης και ελλιπούς Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης η διεµβόλιση αυτή θα χωρίσει την Ελλάδα στα
δύο, θα αποµονώσει τη Θράκη, µε συνέπεια την απορρόφησή
της από την Τουρκία. 

Και µια που µιλάµε για Τουρκία, ο Θεός να µας διαφυλάξει από
τη διαπραγµάτευση του κ. Τσίπρα µε την Τουρκία! Πήγε εκεί
απροετοίµαστος, χωρίς σύγκληση του Συµβουλίου Πολιτικών Αρ-
χηγών και πάλι. Κι ο ελληνικός λαός αυτή τη στιγµή βράζει. Δεν
έδωσε τέτοια εντολή στους «πρόθυµους», οι οποίοι προσέγγισαν
και συµπλήρωσαν την εκατόν σαράντα πέντε βουλευτών Κυβέρ-
νησή σας και που για άγνωστους λόγους προστρέχουν σαν πα-
τερίτσες και στηρίζουν τα σπασµένα κόκαλα αυτής της
ανάπηρης Κυβέρνησης.

Θα πω λίγα πράγµατα και για τη Νέα Δηµοκρατία.
Σύνθετη ονοµασία ζητούσε η Νέα Δηµοκρατία και την αποδέ-

χεται ακόµα και σήµερα. Έλεγε ο κ. Μητσοτάκης «στα συλλαλη-
τήρια µην πηγαίνετε» και στις αγορεύσεις του δεν µιλάει
καθόλου για το όνοµα, µιλάει για ταυτότητα και γλώσσα. Εγώ,
όµως, αναρωτιέµαι πώς θα λέγεται, τι θα αναγράφει η ταυτότητά
αυτού ο οποίος διαµένει στη Μακεδονία; Μακεδόνας δεν θα γρά-
φει; Τι γράφει η γλώσσα θα µιλάει αυτός ο οποίος διαµένει στη
Μακεδονία; Θα µιλάει τη µακεδονική. Έρχεται αυτόµατα και η
γλώσσα και η ταυτότητα όταν δώσουµε το όνοµα.

Εµείς, η Ένωση Κεντρώων, ερχόµενοι ισχυρότεροι πλέον στη
νέα Βουλή που θα προκύψει µετά την 26η Μαΐου -και σηµειώστε
την ηµεροµηνία, τολµώ να κάνω µία πρόβλεψη- θα διεκδικήσουµε
σφόδρα τη διεξαγωγή δηµοψηφίσµατος για να µιλήσει και ο ελ-
ληνικός λαός επιτέλους, το δηµοψήφισµα που έκαναν οι Σκοπια-
νοί, το δηµοψήφισµα που φοβάστε και τρέµετε εσείς, διότι η
Ελλάδα βράζει, όπως είπα και προηγουµένως, από άκρου εις

άκρον, εκτός βέβαια από την περιοχή των Εξαρχείων, της Κου-
µουνδούρου και κάποιων οµάδων, όπως ο Ρουβίκωνας και άλλοι
αριστεριστές που τα βρίσκουν όλα καλά.

Θα καταψηφίσουµε ασφαλώς.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.

Λαζαρίδης, ανεξάρτητος Βουλευτής.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ο συνάδελφος κ. Λοβέρδος προηγουµένως µας θύµισε ότι

µπήκε στο τραπέζι και η ονοµασία «Μακεδονία του Ίλιντεν». Συγ-
γνώµη, αλλά µε αυτό αποδεικνύεται ότι κινούνταν µεταξύ τρα-
γωδίας και δράµατος. Πάντως τα εθνικά συµφέροντα τα είχαν
αφήσει πολύ µακριά.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ειπώθηκαν για άλλη µία φορά
πολλά πράγµατα εδώ. Προσπάθησαν κάποιοι να αλλοιώσουν γε-
γονότα ιστορικά, αλλά µέσα σε αυτή την προσπάθειά τους µας
έφεραν εδώ ως πραγµατικά γεγονότα πράγµατα τα οποία δεν
υφίστανται. Έγινε αναφορά µάλιστα από κάποιους συναδέλφους
του ΣΥΡΙΖΑ για τον αείµνηστο Κωνσταντίνο Μητσοτάκη. 

Θα ήθελα εδώ, κύριοι συνάδελφοι, να σας θυµίσω το εξής:
Αρκεί να δούµε την αιτιολογική έκθεση αυτής της συµφωνίας
που τη συζητήσαµε την περασµένη εβδοµάδα. Τι λέει η αιτιολο-
γική έκθεση; «Το 1991 η βόρεια γειτονική χώρα ανακήρυξε την
ανεξαρτησία της από την πρώην Γιουγκοσλαβία, της οποίας απο-
τελούσε µέρος ως Σοσιαλιστική Δηµοκρατία της Μακεδονίας»
και ότι χάρη στη σθεναρή αντίσταση της τότε κυβέρνησης -κυ-
βέρνηση τότε ήταν η Κυβέρνηση του Κωνσταντίνου Μητσοτάκη
της Νέας Δηµοκρατίας- απετράπη ακριβώς αυτό και δεν δόθηκε
το όνοµα Δηµοκρατία της Μακεδονίας στα Σκόπια. Αυτό αναφέ-
ρεται µέσα στην αιτιολογική έκθεση. 

Στη συνέχεια, το 1991, πάλι κατάφερε κάτι άλλο εκείνη η Κυ-
βέρνηση του Κωνσταντίνου Μητσοτάκη και βγήκε στις 16 Δεκεµ-
βρίου του 1991 από την έκτακτη υπουργική συνάντηση για την
ευρωπαϊκή πολιτική συνεργασία µια ανακοίνωση που αφορούσε
τη Γιουγκοσλαβία και έλεγε: «Η Κοινότητα και τα κράτη-µέλη της
απαιτούν, επίσης, από την εκάστοτε Γιουγκοσλαβική Δηµοκρατία
να δεσµευθεί πριν από την αναγνώρισή της να θεσπίσει συνταγ-
µατικές και πολιτικές εγγυήσεις οι οποίες θα διασφαλίζουν ότι
δεν έχει εδαφικές αξιώσεις σε γειτονικό κράτος της Κοινότητας
και ότι δεν θα διεξαγάγει εχθρικές δραστηριότητες προπαγάν-
δας έναντι γειτονικών κρατών» -προσέξτε τώρα- «συµπεριλαµ-
βανοµένης και της χρήσης ονοµασίας που συνεπάγεται εδαφικές
αξιώσεις». Αυτό κατάφερε η τότε Κυβέρνηση του αείµνηστου
Κωνσταντίνου Μητσοτάκη, που προσπάθησαν κάποιοι συνάδελ-
φοι εδώ από τον ΣΥΡΙΖΑ να παραφράσουν ή, αν θέλετε, να πα-
ραποιήσουν τα γεγονότα εκείνης της περιόδου.

Προσέξτε: Εδώ λέει: «Συµπεριλαµβανοµένης και της χρήσης
ονοµασίας που συνεπάγεται εδαφικές αξιώσεις». Αυτό το σηµείο
χρειάζεται προσοχή, γιατί είναι αποτέλεσµα της ιστορικής δια-
µάχης µεταξύ Γαλλίας και Μεγάλης Βρετανίας. Όταν το 1963 η
Μεγάλη Βρετανία ζήτησε να µπει στην τότε ΕΟΚ, η Γαλλία µε τον
ντε Γκωλ προέβαλε την αξίωση ότι θα πρέπει να αλλάξει το
όνοµα, ότι όχι, δεν µπορεί να µπει ως Μεγάλη Βρετανία λόγω της
Βρετάνης στη Γαλλία, γιατί, διατηρώντας το όνοµα «Μεγάλη
Βρετανία», υπάρχει ζήτηµα αλυτρωτισµού. Μάλιστα, αναγκά-
στηκε και έκανε τότε τρεις αιτήσεις η Μεγάλη Βρετανία και την
τρίτη φορά, όπου πλέον την αίτηση την έκανε µε το όνοµα «Ηνω-
µένο Βασίλειο», έγινε δεκτή.

Βλέπετε ότι κατάφερε η Γαλλία τότε και έπεισε αυτή τη µεγάλη
χώρα, τη Μεγάλη Βρετανία, να αλλάξει το όνοµα. Εσείς είστε
τόσο ικανοί που δεν καταφέρατε να πείσετε τα Σκόπια να αλλά-
ξουν αυτή την αξίωσή τους.

Με τη σηµερινή διαδικασία, κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώνε-
ται η τραγωδία. Με αυτή την απαράδεκτη απόφασή σας παραδί-
δετε τα κλειδιά. Διότι, αν υπήρχε κάποιο µέσο µε το οποίο θα
µπορούσαµε να τους πιέσουµε, να τους πείσουµε να έρθουν
πραγµατικά να τηρήσουν αυτά τα οποία είπαµε προηγουµένως
και να µην αξιώνουν την χρήση του όρου «Μακεδονία», ήταν
ακριβώς η ένταξή τους σε όλους αυτούς τους οργανισµούς, είτε
µιλάµε για το ΝΑΤΟ, είτε µιλάµε για την Ευρωπαϊκή Ένωση, είτε
µιλάµε για τον Οργανισµό Ηνωµένων Εθνών. Εσείς µε αυτή τη
συµφωνία τούς τα παραδώσατε όλα.
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Δυστυχώς, εκείνο το οποίο θα ήθελα να σας πω, συνεχίζοντας,
είναι ότι σας έδωσαν και τα πατήµατα προκειµένου εσείς να ζη-
τήσετε να ακυρωθεί αυτή η συµφωνία και να τους εκθέσετε. Διότι
αυτοί παραβίασαν τη συµφωνία σε πολλά σηµεία.

Κατ’ αρχάς, έκαναν ένα δηµοψήφισµα. Στο δηµοψήφισµα αυτό
το ερώτηµα το οποίο έθεσαν ήταν: «Είστε υπέρ της ένταξης στην
Ευρωπαϊκή Ένωση και το ΝΑΤΟ, αποδεχόµενοι τη συµφωνία µε-
ταξύ της Δηµοκρατίας της Μακεδονίας και της Δηµοκρατίας της
Ελλάδας;». Υπάρχει πουθενά εδώ στη συµφωνία αναφορά σε Δη-
µοκρατία της Μακεδονίας; Πουθενά δεν υπάρχει αναφορά. Η
αναφορά είναι ανάµεσα στο πρώτο µέρος, όπου είναι η Ελληνική
Δηµοκρατία και στο δεύτερο µέρος, όπου γίνεται αναφορά στον
αριθµό απόφασης της Γενικής Συνέλευσης του Οργανισµού
Ηνωµένων Εθνών. Αυτό εκθέτει αυτούς οι οποίοι µιλούν για
πρώην Γιουγκοσλαβική Δηµοκρατία της Μακεδονίας, θέλοντας
να πουν ότι ήδη υπάρχει το «Μακεδονία» στο πΓΔΜ.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Εγώ έχω πει -για τρίτη φορά το λέω, το έχω πει άλλες δυο
φορές από αυτό το Βήµα- ότι το «πρώην Γιουγκοσλαβική Δηµο-
κρατία της Μακεδονίας» είναι µη όνοµα. Είναι µια προσωρινή τυ-
πική ονοµασία που εδόθη και θα µπορούσε κανείς να το
παροµοιάσει µε τον Παπαδόπουλο, ο οποίος υπέβαλε αίτηση
στον δήµο της περιοχής του για να αλλάξει επώνυµο και µέχρι
να του βρουν καινούργιο επώνυµο, τον λένε «πρώην Παπαδό-
πουλος». Αυτό δεν αποτελεί επώνυµο. Είναι η ονοµασία που είχε
αυτή η συγκεκριµένη περιοχή κατά τη διάρκεια που υπήρχε η Γι-
ουγκοσλαβία την περίοδο του Τίτο και µέχρι να βρεθεί το όνοµα
το οποίο θα έπαιρνε, την ονόµασαν «πρώην Γιουγκοσλαβική Δη-
µοκρατία της Μακεδονίας». Εποµένως, δεν είναι όνοµα και δεν
µπορεί κανείς να το επικαλείται αυτό διαρκώς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Λαζαρίδη,
ολοκληρώστε, παρακαλώ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Κλείνω σε λιγότερο από µισό λεπτό,
κύριε Πρόεδρε. Την ανοχή σας για λιγότερο από µισό λεπτό.

Μιλούµε για την ιθαγένεια. Γιατί δεν ζητήσατε στο σηµείο
εκείνο που λέει ως «nationality» το «µακεδονική», να µπει το «βο-
ρειοµακεδονική»; Βέβαια, εδώ να ξεκαθαρίσουµε ότι εγώ είµαι
εναντίον του όρου «Μακεδονία» εντελώς. Όµως, αφού δεχθή-
κατε το «Βόρεια Μακεδονία», γιατί δεν τους υποχρεώσατε να
µπει το «βορειοµακεδονική»;

Στη γλώσσα γιατί να µη µπει το «σλαβοµακεδονική»; Τους αφή-
σατε να γράψουν «µακεδονική», αλλά να υπάρχει η υποσηµεί-
ωση. Ποιος θα προστρέξει σε αυτήν την υποσηµείωση;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Λαζαρίδη, πέ-
ρασε και το µισό λεπτό που ζητήσατε. Σας παρακαλώ!

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε. Εντάξει.
Στο θέµα της αλλαγής του συντάγµατος, ακόµα κι εκεί έχουν

παραβιάσει. Συζητούµε εδώ χωρίς να έχουν ολοκληρώσει τις αλ-
λαγές και είναι κάτι το οποίο εκθέτει ακόµα παραπάνω αυτούς
οι οποίοι στήριξαν αυτήν τη συµφωνία.

Εγώ σαφώς και είµαι αντίθετος, όπως ήµουν αντίθετος και τις
δύο προηγούµενες φορές.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο Κοι-

νοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος, ο κ.
Παφίλης.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Με τον πιο επίσηµο τρόπο και στις τε-
λευταίες Ολοµέλειες της Βουλής -όχι ότι είναι σηµερινό- η Κυ-
βέρνηση ΣΥΡΙΖΑ -γιατί ΣΥΡΙΖΑ είναι τώρα- αναδεικνύεται σε
αµερικανονατοϊκό πρωταθλητή, στον καλύτερο συνήγορο της
πιο δολοφονικής µηχανής που γνώρισε η ανθρωπότητα, στο
ΝΑΤΟ. Επιβεβαιώνει την έκθεση του State Department των Ηνω-
µένων Πολιτειών, του Υπουργείου Εξωτερικών. Διότι όλοι δεν ξέ-
ρουν αγγλικά.

«Η Ελλάδα είναι αφοσιωµένος εταίρος στην προώθηση των
συµφερόντων των ΗΠΑ εντός και εκτός της Ελλάδας.» Θα το
λέµε κάθε φορά για να το εµπεδώσει ο λαός, γιατί εσείς το ξέ-
ρετε. Επιβεβαιώνει την έκθεση που λέει «ότι η Ελλάδα αναλαµ-
βάνει ηγετικό ρόλο στην ένταξη των χωρών των δυτικών
Βαλκανίων στην Ευρωπαϊκή Ένωση και το ΝΑΤΟ, στην ευρωατ-

λαντική ολοκλήρωση». Συγχαρητήρια! Προβιβαστήκατε σε αµε-
ρικανονατοϊκό φερέφωνο. Αποστολή εξετελέστη. Έπεσαν οι µά-
σκες.

Τώρα έπεσαν τελείως. Και το τελευταίο φύλλο συκής και το
τελευταίο πρόσχηµα. Περάσατε σε άλλη σφαίρα. Αποκαλυφθή-
κατε. Κρυφοί έρωτες ήταν; Τα πιστεύατε πάντα ή τα υιοθετήσατε
τώρα; Τώρα πια βαπτίζετε το ΝΑΤΟ και τις ΗΠΑ σε παράγοντα
ειρήνης και ασφάλειας. «Οι φονιάδες κ.λπ.», που λέγατε, υποκρι-
τικά ή όχι, µετατράπηκαν σε παράγοντα ειρήνης και ασφάλειας.
Οι νατοϊκοί δολοφόνοι, οι εγκληµατίες κατά των λαών.

Λέτε ότι το ΝΑΤΟ είναι σύστηµα συλλογικής ασφάλειας. Αλή-
θεια, ασφάλεια και άµυνα από ποιον και εναντίον ποιου; Απαντή-
στε εδώ. Το µαρτυράει η αιµατοβαµµένη ιστορία του ΝΑΤΟ και
το παρόν του, το πρόσφατο και το σηµερινό. Ασφάλεια για τα
συµφέροντα των µονοπωλίων, του ιµπεριαλισµού, εκείνης της
χούφτας των µονοπωλίων, των πλουτοκρατών, το 10% της αν-
θρωπότητας που κατέχει το 90% του παγκόσµιου πλούτου, του
καπιταλισµού δηλαδή. Ασφάλεια για την κυριαρχία τους.

Αυτούς υποστηρίζετε και πείτε το ανοικτά. Για το 90% του παγ-
κόσµιου πληθυσµού φωτιά και σίδερο, τσάκισµα, για να µην τολ-
µήσουν να ζητήσουν και να πάρουν τον πλούτο που παράγουν
στα χέρια τους, για να µην τολµήσουν ούτε καν να διεκδικήσουν
ένα µεγαλύτερο κοµµάτι.

Σιδερόφραχτες στρατιές, φρουροί του πλούτου και του ιµπε-
ριαλισµού που τους πληρώνει ο λαός, θανατηφόρο δίχτυ για τον
λαό, δίχτυ προστασίας του κεφαλαίου, αυτό είναι το ΝΑΤΟ. Η
ιστορία του το δείχνει. Φαίνεται και σήµερα. Επεµβάσεις, πραξι-
κοπήµατα και αν αυτά δεν φθάσουν, ακολουθεί βρώµικος και κα-
ταστροφικός πόλεµος, διάλυση χωρών, µαζικές δολοφονίες,
πρόσφυγες, πνιγµένα παιδιά, άνθρωποι στις θάλασσες. Αυτό
είναι το ΝΑΤΟ που σήµερα το υµνείτε. Και όσες χώρες δεν υπο-
τάσσονται τις τσακίζει κυριολεκτικά. 

Αυτούς ονοµάζετε «παράγοντα ειρήνης και ασφάλειας». Αί-
σχος! Αυτό σας λέµε, µε όση δύναµη φωνής µπορεί να έχουµε!
Για όλους σας και όχι µόνο για τον ΣΥΡΙΖΑ, για να µην αδική-
σουµε και κανέναν.

Αλήθεια, πώς αισθάνεται ένας προοδευτικός, αριστερός, δη-
µοκρατικός -θα έλεγα- κόσµος, όταν ακούει όλα αυτά; Τι µήνυµα
στέλνετε, αλήθεια; Θα το πληρώσετε πολύ ακριβά, να ξέρετε,
αργά ή γρήγορα, όλοι σας και ιδιαίτερα εσείς.  Κι εννοώ τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ. Και τολµάνε και λένε «υπηρετούµε τις αξίες της Αριστε-
ράς». 

Μάλιστα, πιάνετε και στο στόµα σας, ανεξάρτητα τώρα από
οτιδήποτε άλλο, τον ήρωα κοµµουνιστή, τον Νίκο Μπελογιάννη,
που εκτελέστηκε µε εντολή του Πάιατ της εποχής, του Πιουριφόι,
που ήταν Αµερικανός Πρέσβης. Και σήµερα δεν άλλαξε τίποτα,
γιατί ο σηµερινός πρέσβης, τον οποίο έχετε εικόνισµα και ακο-
λουθείτε, είναι αυτός που δολοφόνησε -πολιτικά, εννοώ, αλλά
και πρακτικά- Ουκρανούς, µαζί µε τους φασίστες του Κιέβου και
µετά όλως τυχαίως ήρθε στην Ελλάδα.

Δηλητηριάζετε. Είστε ύπουλα τοξικοί, γιατί κουβαλάτε ακόµα
το όνοµα της Αριστεράς, που είναι ασύµβατο µε όλα αυτά τα
οποία κάνετε. Είστε ύπουλα τοξικοί για τη νέα γενιά ιδιαίτερα,
γιατί οι παλαιότεροι κάτι ξέρουν. Για τη νέα γενιά είστε πλυντή-
ριο. Αυτά που κάνετε σήµερα είναι απίστευτα. Λέτε στη νέα γενιά
να υποταχθούν στη βαρβαρότητα του ιµπεριαλισµού. Τι κατάντια
και αίσχος είναι αυτό; Πώς νοιώθουν, αλήθεια, αυτοί οι άνθρωποι
που σας ακούν, µε την επιχειρηµατολογία της Νέας Δηµοκρα-
τίας, του ΠΑΣΟΚ παλαιότερα, όλων των αστικών δυνάµεων για
το ΝΑΤΟ και για τη στάση της χώρας; «Αποµονωτισµός; Θα εί-
µαστε µόνοι µας; Θα έχουµε µοναχική πορεία; Πρέπει να είµαστε
κάτω από κάποια συµµαχία.»

Θα επαναλάβω πως όσο πλυντήριο και να γίνεστε, είναι τόσο
πολύ το αίµα, η αδικία, η απανθρωπιά, που βαραίνει τον νατοϊκό
και τον ιµπεριαλισµό συνολικά,  που δεν πρόκειται να τα ξεπλύ-
νετε. 

Εγγυητής της ασφάλειας των βαλκανικών λαών, λέτε όλοι µαζί,
χωρίς ίχνος λογικής, δεν λέω πολιτικής. Αθωώνετε τον µακελ-
λάρη των Βαλκανίων µ’ αυτήν τη στάση σας και θα τα ακούσετε
µετά. Για ποιους µιλάτε; Για το «νέο ΝΑΤΟ» που είπε ο κ. Κα-
τρούγκαλος, που δεν είναι εδώ. Τότε, λέει, κάναµε κριτική. Ποια
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κριτική; Πόλεµο κάναµε όλο το λαϊκό κίνηµα, όλες οι προοδευτι-
κές δυνάµεις, όλες οι αριστερές δυνάµεις. Και το ΠΑΣΟΚ και
άλλοι αναρριχήθηκαν µε το «ΕΟΚ και ΝΑΤΟ, το ίδιο συνδικάτο».
Και µετά, βέβαια, έγινε «ωραίο συνδικάτο», αγγέλων.

Τώρα εσείς, βέβαια, το κάνατε πολύ γρήγορα. Δεν προλάβατε
να βγάλετε «κιχ». Το ΠΑΣΟΚ άργησε τουλάχιστον. Για ποιους µι-
λάτε, λοιπόν; Για τα Βαλκάνια. Πόλεµος στη Γιουγκοσλαβία, διά-
λυση της Γιουγκοσλαβίας; Ποιος; Το ΝΑΤΟ. Βρώµικος πόλεµος!

Το ΝΑΤΟ, κύριε Τόσκα και στρατιωτικοί που ξέρετε, κατήρ-
γησε και ό,τι εθιµικό -είναι αντίφαση, βέβαια- υπήρχε µέσα στον
πόλεµο. Βοµβάρδισε από εννέα και δέκα χιλιόµετρα, γιατί ήξερε
ότι ο Γιέλτσιν πούλησε τη Γιουγκοσλαβία. Δεν τόλµησε να κατέ-
βει να αναµετρηθεί µε τον λαό της Γιουγκοσλαβίας, γιατί θα τον
λιάνιζε τότε και το ξέρετε πολύ καλά, ίσως και καλύτερα από
εµάς, άσχετα µε το τι λέτε. 

Τι έκανε, λοιπόν, το «νέο ΝΑΤΟ»; Θα σας το αφιερώσω. Σας πα-
ρουσιάζω συνέντευξη του σµηναγού Αδόλφου Λουίς Μάρτιν δε
λα Χοζ της ισπανικής πολεµικής αεροπορίας, η οποία δηµοσιεύ-
τηκε στην ισπανική εφηµερίδα «ARTICULO 20», στις 14 Ιουνίου
1999: «Καταστρέψαµε αυτήν τη χώρα. Βοµβαρδίσαµε µε όπλα της
υψηλότερης τεχνολογίας, αέρια νεύρων, νάρκες µε αλεξίπτωτα,
που εκρήγνυντο µόλις αγγίξουν το έδαφος, βόµβες που περιείχαν
ουράνιο, µαύρα ναπάλµ, χηµικά που επιφέρουν στείρωση…»

Αυτό το λέω για τα «τρολ» του ΣΥΡΙΖΑ, κάτι νούµερα που λένε
για ψεκασµένους. Και, βέβαια, τέσσερα χρόνια ήταν µε τους ψε-
κασµένους.

Συνεχίζω: «…σπρέι που δηλητηριάζουν τις σοδειές και ακόµα
όπλα…» -ακούστε τα- «…για τα οποία ως σήµερα δεν ξέραµε ότι
υπήρχαν». Κι όλα αυτά µε την καθοδήγηση των Βορειοαµερικά-
νων συµµάχων σας.

Δεν ντρέπεστε; Να κρύψετε το κεφάλι σας κάτω από τα
έδρανα! «Διαπράχθηκε µία από τις µεγαλύτερες βαρβαρότητες
κατά της ανθρωπότητας.» 

Το καταθέτω για τα Πρακτικά το αγγλικό κείµενο και το ελλη-
νικό, και παρακαλώ να το δώσετε σε όλους και ιδιαίτερα σ’ αυ-
τούς που θέλουν να ονοµάζονται αριστεροί, να το βάλουν δίπλα
όταν ψηφίζουν για το ΝΑΤΟ και να το δώσουν στα παιδιά τους,
στη νεολαία και στον κόσµο που έρχεται, λέγοντάς τους ότι αυτό
υποστηρίζετε τώρα, µ’ αυτούς είστε τώρα, για να καταλάβουν
και το µέγεθος που υπάρχει. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αθανάσιος Παφίλης καταθέ-
τει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρί-
σκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Πολύ αίµα η υπογραφή, κόκκινη είναι από το αίµα των λαών,
αυτή που θα βάλετε όλοι για την ένταξη στο ΝΑΤΟ. Θα σας κυ-
νηγήσουν οι επόµενες γενιές. Θα σας γράψει η ιστορία µε µαύρα
γράµµατα. 

Και λέτε «Κάνουµε φιλειρηνική εξωτερική πολιτική». Σε ποιον
τα λέτε όλα αυτά; Υπογράψατε ως Κυβέρνηση όλες τις αποφά-
σεις του ΝΑΤΟ από το 2015 που ήρθατε µέχρι σήµερα, ναι ή όχι;
Τις υπογράψατε. Υπογράψατε το πρώτο πυρηνικό πλήγµα ως Κυ-
βέρνηση; Δηλαδή, το ΝΑΤΟ βγήκε στη Σύνοδο του Βουκουρε-
στίου -όχι την παλαιά, την επόµενη αν θυµάµαι καλά- και λέει
«Αποδεσµευόµαστε και λέµε ότι θα χτυπήσουµε πρώτοι µε πυ-
ρηνικά». Το υπογράψατε ή όχι;

Δεύτερον, συµµετέχετε σε όλες τις στρατιωτικές ασκήσεις του
ΝΑΤΟ και συµβάλλετε σε όλα τα σενάρια -δεν είναι εδώ ο Υπουρ-
γός Άµυνας ή και ο προηγούµενος- που είναι πολεµικά. Ακόµα
και στη Νορβηγία πήγατε. Να πολεµήσετε ποιον; Με την Τουρ-
κία; Ποιον κοροϊδεύετε; Πόσα χρήµατα δίνει ο ελληνικός λαός,
πόσα δισεκατοµµύρια κάθε χρόνο, γι’ αυτές τις νατοϊκές πολεµι-
κές ασκήσεις; Τι υπηρετούν; Την εθνική µας άµυνα;

Τρίτον, µιλάµε για φιλειρηνική χώρα που είναι σπαρµένη µε δε-
καέξι βάσεις; Έχουµε χάσει τον λογαριασµό. Ήρθατε και κάνατε
αυτό που δεν µπόρεσαν -παρ’ ότι θα το ήθελαν και θα το έκαναν-
οι προηγούµενοι να κάνουν. Δώσατε νέες αµερικανικές βάσεις,
drones στη Λάρισα, Στεφανοβίκειο, Αλεξανδρούπολη, Κάρπαθο.
Δεν τη ζήτησαν, τους την προσφέρατε. Και αν ήταν του Καµµέ-
νου, γιατί δεν βγήκε ο Πρωθυπουργός να πει ότι δεν συµφω-
νούµε; Και µιλάτε για φιλειρηνική πολιτική; Τι είναι οι βάσεις του

θανάτου; Περιστερώνες είναι σήµερα επειδή ήρθατε εσείς στην
κυβέρνηση;

Τέλος, θα επαναλάβω κάτι για να απαντήσω και στον Πρόεδρο
της Επιτροπής κ. Δουζίνα. Δεν κάνουµε κινδυνολογία. Λέµε στον
ελληνικό λαό ότι η Ελλάδα µέσα σ’ αυτό το µεγάλο πλέγµα των
αντιθέσεων, µέσα στα αδιέξοδα και τις συγκρούσεις των ιµπερια-
λιστικών δυνάµεων, µετατρέπεται σε στόχο. Να ξέρει ο ελληνικός
λαός ότι σε περίπτωση γενικότερου πολέµου και γενικευµένης
σύγκρουσης θα βοµβαρδίζεται από την Αλεξανδρούπολη ως την
Κρήτη, από πάνω µέχρι κάτω. Κι έχουν και οι άλλοι καλύτερη τε-
χνολογία από τους φίλους σας τους Αµερικάνους! Δεν είµαστε µ’
αυτούς, αλλά δεν διαλέγουµε και ποιος θα µας σφάξει σε τελευ-
ταία ανάλυση!

Υπηρετούµε το εθνικό συµφέρον. Δεν µπορώ να απαντήσω.
Απάντησε ο Νίκος Καραθανασόπουλος και ο Γιάννης Γκιόκας.
Όλες οι κυβερνήσεις αυτό λένε. Ποια συµφέροντα; Του λαού;
Των µονοπωλίων. Είναι σχεδιασµοί των µονοπωλίων στον οικο-
νοµικό τοµέα και στον στρατιωτικό για το γενικότερο έλεγχο της
περιοχής και των πλουτοπαραγωγικών πηγών, κ.λπ.. Αυτό υλο-
ποιείτε. Τίποτα περισσότερο, τίποτα λιγότερο. Δεν υπάρχει αυ-
τόνοµη πολιτική του ΣΥΡΙΖΑ. Είναι υποταγή και ακολουθεί, γιατί
είναι τα συµφέροντα της ελληνικής αστικής τάξης.

Είναι αυτά που έλεγε ο κ. Σηµίτης «διείσδυση στα Βαλκάνια»
και όταν πήγαινες στη Γιουγκοσλαβία, καταλάβαινες τι εννοούσε.
Νόµιζες ότι είσαι στο Σύνταγµα. Όλες οι τράπεζες ήταν εκεί. Οι
ελληνικές επενδύσεις έφευγαν η µία µετά την άλλη και πήγαιναν
εκεί που είχε διαφορετικούς όρους. 

Και αρχίζει πλέον το νέο αφήγηµα: «Είµαστε ρεαλιστές και
πραγµατιστές». Στην ιστορία και πάντα τι σηµαίνει ρεαλισµός;
Υπάρχει ο ρεαλισµός της υποταγής στο συσχετισµό δυνάµεων,
που υπηρετεί συµφέροντα αυτών που κυριαρχούν στον κόσµο
και υπάρχει και ο ρεαλισµός των αναγκών του λαού που λέµε
εµείς, που όταν το συνειδητοποιήσει µπορεί να γυρίσει τα πράγ-
µατα ανάποδα. Πραγµατισµός σηµαίνει κυνισµός. Σταµατήστε
ότι «κυνικά λέµε, αυτή είναι η κατάσταση, µε αυτούς είµαστε κι
εσείς κάνετε ό,τι θέλετε».

Όλη η ιστορία της ανθρωπότητας και των κοινωνικών επανα-
στάσεων που αποτελούσαν αντικειµενική αναγκαιότητα, όλη η
πρόοδος των κοινωνιών δεν προχώρησε από τους ρεαλιστές,
εντός ή εκτός εισαγωγικών, προχώρησε απ’ αυτούς οι οποίοι
παίρνοντας υπ’ όψιν τον συσχετισµό των δυνάµεων, αντιστάθη-
καν και οργάνωσαν την ανατροπή του. Ήταν αυτοί που κίνησαν
τον τροχό της ανατροπής. Η πρόοδος δεν προχώρησε απ’ αυ-
τούς που υπηρετούσαν το κυρίαρχο σύστηµα, το παλιό, το
σάπιο, όπως το σηµερινό, γιατί υπηρετείται από όλους σας, αλλά
προχώρησε σε αυτούς που επέλεξαν την αντίσταση, τον δρόµο
της ανατροπής, µε κορυφαίο τον Κόκκινο Οκτώβρη του 1917.
Εάν η ιστορία έχει πισωγύρισµα -και έχει πισωγυρίσµατα- αυτό
το πισωγύρισµα προετοιµάζει το µεγάλο άλµα. Εσείς, λοιπόν, µε
τον ιµπεριαλισµό και το ΝΑΤΟ, µε τους φονιάδες των λαών. Έτσι
είναι η αλήθεια. Εµείς µε τους λαούς εναντίον τους. Εσείς µε την
καπιταλιστική βαρβαρότητα, εµείς µε την ανατροπή της. Αυτό
είναι το αριστερό κοµµουνιστικό «όχι» και σ’ αυτήν τη συµφωνία.

Τελειώνοντας ήθελα να αφιερώσω στον κόσµο ένα τραγούδι
του Πάνου Τζαβέλλα, που το έγραψε µάλιστα ο Λευτέρης Παπα-
δόπουλος. «Αυτό το κόκκινο το τρένο…που προχωρά, περνάει
µέσα από τη φωτιά», έτσι λέει το τραγούδι, «...το χτυπάνε οι λη-
στές». Δεν θέλω να το πω ακριβώς, το ξέρετε όσοι έχετε πάει,
γιατί βλέπω ότι µερικοί κουνάνε τα κεφάλια.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: ΚΚΕ Εσωτερικού…
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Δεν έχει σηµασία. Δεν έχει σηµασία!

Σε σας αφιερώνεται. «Το κόκκινο τρένο δεν σταµατάει πουθενά.
Αυτό το κόκκινο το τρένο είναι για µας ζωή, είναι τιµή.». Είναι το
φωτεινό µέλλον, η ελπίδα για έναν κόσµο της ειρήνης, της φι-
λίας, της κατάργησης της εκµετάλλευσης ανθρώπου από άν-
θρωπο, είναι ο όρκος του ΚΚΕ, που όσο κι αν «σκύλιασαν» να το
διαλύσουν αντιφατικά και διαφορετικά σχήµατα, είναι πάντα
όρθιο. Αυτόν το δρόµο θα ακολουθήσουν οι λαοί αργά ή γρή-
γορα. Θα σπάσουν δεσµά και αλυσίδες και θα στείλουν στα αζή-
τητα της ιστορίας τους οποιουσδήποτε δεσµοφύλακες, όποια
στολή και αν φοράνε.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
σαράντα δύο µαθητές και µαθήτριες και τρεις εκπαιδευτικοί συ-
νοδοί τους από το 4ο Γυµνάσιο Πάτρας.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο κ. Παπαχριστόπουλος και ακολουθεί ο κ. Ζου-
ράρις, µε τον οποίο θα ολοκληρωθεί και ο κατάλογος των οµιλι-
τών. Θα ακολουθήσει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της
Ένωσης Κεντρώων, κ. Μάριος Γεωργιάδης.

Κύριε Παπαχριστοπούλε, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Δεν είναι ό,τι καλύτερο να µιλάς µετά το Θανάση Παφίλη, που

είναι χείµαρρος και είναι και παλιά καραβάνα µέσα στη Βουλή
και πολύ έµπειρος.

Θα ήθελα, αγαπητοί συνάδελφοι, να αναφερθώ σε ένα γεγο-
νός, που νοµίζω ότι έχει δροµολογηθεί για τις επόµενες βδοµά-
δες, να µην πω και µέρες. Είναι ό,τι έχει σχέση µε την εξεταστική
στην Υγεία, όπου σύντοµα πιστεύω η δικαστική διερεύνηση θα
πάρει σάρκα και οστά και ίσως δροµολογηθούν κάποιες εξελί-
ξεις. Έχει µεγάλη σηµασία γι’ αυτά που θα πω µετά.

Θέλω να ξεκινήσω µε το σηµερινό θέµα και να πω τα εξής: Κα-
νένας πολιτικός ή διπλωµάτης δεν τόλµησε σε έναν ολόκληρο
αιώνα, στον 20ο αιώνα, να πει αυτό που ακούγεται σε αυτήν την
Αίθουσα, ότι «η Μακεδονία είναι µία και είναι Ελληνική». Δεν τόλ-
µησε κανένας και δεν φαντάζοµαι να ήταν αριστερές οι κυβερ-
νήσεις που κυριάρχησαν εκείνη την εποχή και οι διπλωµάτες όλοι
αυτοί να ήταν αριστεροί.

Συνθήκη Βουκουρεστίου 1913. Έχουν τελειώσει οι δεύτεροι
Βαλκανικοί πόλεµοι και 51% παίρνει η Ελλάδα από το γεωγρα-
φικό κοµµάτι της Μακεδονίας. Είναι τότε που γίνεται η προσάρ-
τηση της Φλώρινας, της Καβάλας, των Σερρών και άλλων νοµών,
39% παίρνει η ενωµένη Γιουγκοσλαβία, 9,5% παίρνει η Βουλγα-
ρία και 0,5% παίρνει η Αλβανία. Κανείς, σε έναν ολόκληρο αιώνα,
δεν ψέλλισε τη λέξη ότι «η Μακεδονία είναι µία και Ελληνική».

Δεν έχω πολύ χρόνο, πέντε-έξι λεπτά είναι ο χρόνος µου. Θέλω
µόνο να κάνω µία αναφορά. 

Ο Νίκος Μέρτζος ήταν σύµβουλος για εθνικά θέµατα σε προ-
σωπικότητες της εποχής, όπως ήταν ο Κωνσταντίνος Καραµαν-
λής, όπως ήταν ο Ευάγγελος Αβέρωφ, όπως ήταν ο Κωνσταντίνος
Μητσοτάκης. Αυτός ο άνθρωπος, που ζει ακόµα, πριν από δύο
εβδοµάδες έγραψε ένα άρθρο στην «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ». Επειδή η
υποκρισία έχει περισσέψει µέσα σε αυτήν την Αίθουσα, εγώ θα
παρακαλούσα να διαβάσετε τα επιχειρήµατα αυτού του ανθρώπου
που ζει ακόµα στα εννενήντα τρία του του κι εγώ εύχοµαι να τα
εκατοστίσει και παραπάνω. 

Αυτά που λέει ο Νίκος Μέρτζος δεν είναι τίποτα περισσότερο
και τίποτα λιγότερο απ’ αυτήν τη συµφωνία, που έφερε αυτή η
Κυβέρνηση που ταλαιπώρησε τη χώρα µας πολλές δεκαετίες. Ο
Νίκος Αλιβιζάτος, επίσης, είναι ένας άνθρωπος που σχεδόν λει-
τούργησε καθοριστικά για το ΚΙΝΑΛ. Διαβάστε και αυτός τι λέει
γι’ αυτήν τη συµφωνία. Ακόµα, και το επικαλούµαι, ο Γραµµατι-
κάκης µπορεί να ήταν ένας Ευρωβουλευτής του Ποταµιού, αλλά
ξέρουµε όλοι ότι ήταν ένας διαπρεπής επιστήµονας που δεν
µπαίνει σε καλούπια και περιθώρια κοµµατικά. 

Βλέπουµε, λοιπόν, από όλους τους χώρους καλοπροαίρετοι
άνθρωποι λένε το αυτονόητο. Δεν θέλω να θυµίσω την οµιλία του
κ. Βενιζέλου στον ΟΗΕ, δεν θέλω να θυµίσω τη συνέντευξη που
έδωσε ο Αντώνης Σαµαράς στον Κοττάκη, δεν θέλω να θυµίσω
τι έλεγε η κ. Ντόρα Μπακογιάννη, τι ακριβώς έκαναν στο Βου-
κουρέστι και όλα αυτά. Επειδή η υποκρισία -και είµαι ήπιος- πε-
ρισσεύει σε αυτήν την Αίθουσα, ορθά-κοφτά λέµε ότι ήταν ένα
θέµα που έπρεπε να λυθεί και πιστεύω ότι σε µεγάλο βαθµό έχει
δροµολογηθεί η λύση του. Πίστευα και πιστεύω ότι καλοπροαί-
ρετα κάποιοι άνθρωποι συναισθηµατικά παρασύρθηκαν. Αν θέ-
λετε να καταλογίσω και µία ευθύνη για την ελλιπή ενηµέρωση,

που δεν προηγήθηκε, να το δεχτούµε και αυτό. Νοµίζω, όµως,
ότι µικρό είναι πια το κοµµάτι που είναι φανατισµένο, είναι θύµα
αυτού του φανατισµού, µε πολλαπλούς τρόπους, όχι µηνύµατα
και τηλέφωνα, µέχρι το σπίτι µου -και πάει λέγοντας- εµπρησµοί
και αυτά. Τα έχει αυτά η πολιτική. Πιστεύω, όµως, ότι δεν είναι
σωστή η αντίληψη του φανατισµού και είναι κρίµα που µόνο δύο
κοινοβουλευτικοί και αργότερα ο κ. Δένδιας, οφείλω να το οµο-
λογήσω, πήραν αποστάσεις από αυτόν το φανατισµό. Η κ. Μπα-
κογιάννη, ο Νικήτας Κακλαµάνης και ο Νίκος Δένδιας. Εγώ
ανέβηκα στα κεραµίδια όταν χτύπησαν τον Κωστή Χατζηδάκη
στο Σύνταγµα, ανέβηκα στα κεραµίδια όταν απειλήθηκε ο Νίκος
Δένδιας σε αυτήν την Αίθουσα, όχι µόνο µε φραστικό προπηλα-
κισµό αλλά και φυσική βία. Πιστεύω σε αυτά πρέπει να οµονο-
ούµε και να είµαστε σύµφωνοι.

Δεν θέλω να πω περισσότερα γι’ αυτό το θέµα. Άλλωστε έχει
εξαντληθεί. Θέλω δύο λεπτά την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε, αν
έχετε την καλοσύνη για κάτι που µε αφορά, καθώς είµαι στο µάτι
του κυκλώνα εδώ και καιρό. Έχω ακούσει τα χίλια µύρια. Ακού-
στηκαν χαρακτηρισµοί -εγώ δεν έχω κανένα δισταγµό να τους
αναφέρω- όπως «τυχοδιώκτης», «ανήθικος», «νοικιαζόµενος»,
«µαριονέτα», «πρόθυµος», «πολιτικός γυρολόγος» και άλλα
πολλά. Δεν θέλω να οξύνω το κλίµα. Τα ’χει και αυτά η πολιτική. 

Θα ήθελα να πω το εξής: Ποιο ήταν το έγκληµα, το δικό µου
προσωπικά και άλλων πέντε συναδέλφων; Συµφωνήσαµε, όταν
ζητήθηκε ψήφος εµπιστοσύνης και είπαµε «ναι, έχει την εµπιστο-
σύνη µας αυτή η Κυβέρνηση». Εγώ είµαι από αυτούς που έχω
πει «δεν θα συνεργήσω ποτέ, αυτή η Κυβέρνηση που, κατά τη
γνώµη µου, πράττει σωστά να πέσει.» 

Τι άκουσα; «Τριακόσιοι δύο Βουλευτές», «κουρελού», απίστευ-
τες λεκτικές βιαιότητες. Για ποιο λόγο; Για το αυτονόητο. Τι κά-
ναµε εµείς οι έξι; Να τα βάλουµε κάτω τα πράγµατα; Ποτέ έχει
τη δυνατότητα ένας µεµονωµένος Βουλευτής να πει τη γνώµη
του; Μόνο µε ονοµαστική ψηφοφορία. Τι έγινε στο ΑΣΕΠ; Γιατί
κάποιοι µιλάνε µε άνεση για ευτελισµό. Ευτελίστηκε τότε η
Βουλή, η Ολοµέλεια της. Το αποτέλεσµα ποιο ήταν; Ψήφισαν
εκατό πενήντα τρεις Βουλευτές. Θα γίνεται αυτό συνέχεια κάθε
µέρα; Όχι. Είχαµε τη δυνατότητα να κάνουµε κάτι; Ναι. Τι; 

Κάθε φορά, λοιπόν, λέµε εµείς να µπαίνει η ψήφος µας σε
αυτές των εκατόν σαράντα πέντε της Πλειοψηφίας. Πού είναι το
έγκληµα; Ποια είναι η εκτροπή, για να καταλάβω; Γιατί εγώ είµαι
από αυτούς που εδώ και είκοσι τέσσερα χρόνια έχω αρθρογρα-
φήσει για τη σύνθετη ονοµασία. Το άρθρο µου υπάρχει στην
«ΕΛΕΥΘΕΡΟΤΥΠΙΑ» και µπορείτε να το βρείτε. Ποια είναι η
εκτροπή; Ποιο είναι το πραξικόπηµα, για να το καταλάβω; Σαν
σκονάκι το επαναλαµβάνουν συνάδελφοι, που -λυπάµαι ειλι-
κρινά- αδικούν τον εαυτό τους, συνάδελφοι στους οποίους δεν
έχω µιλήσει εγώ. Και η κ. Μαρτίνου, µία συνάδελφος που δεν την
ξέρετε καν. Είµαστε «τάφοι» τέσσερα χρόνια σε αυτήν τη Βουλή.
Δεν δηµιουργήσαµε ποτέ θέµα, δεν µίλησα ποτέ. Ακατάπαυστα
δουλεύω. Κουβέντα! Δεν έχω διαφωνήσει; Πολλές φορές. 

Θέλω να πω ότι θέµα του κόµµατός µου, ναι µπορεί να ήταν.
Είναι θέµα του Προέδρου των Ανεξάρτητων Ελλήνων αν και τι
και πώς θα αντιµετώπιζε κάποιους Βουλευτές που έχουν διαφο-
ρετική γνώµη. Δεν έχει καµµία σχέση µε εκτροπή. Πού ακού-
στηκε αυτό το πράγµα; Ειδικά για µένα, που ήµουν Γραµµατέας
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος.
Δεν είναι αιχµή για κανένα συνάδελφο, που έχει µία άλλη άποψη.
Έµεινα εκεί στο κόµµα µέχρι την τελευταία στιγµή, ούτε καν ανε-
ξαρτητοποιήθηκα.

Δεν κάνω κριτική σε κάποιον που αλλάζει κόµµα. Έχει κάνει
την άλλη επιλογή του. Ωστόσο, έχω δεχτεί απίστευτο πόλεµο,
άδικο, κατά τη γνώµη µου, γιατί είχα µία συνεπή συµπεριφορά
που την έχω εκφράσει εδώ και έντεκα µήνες.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, κι ευχαριστώ για την ανοχή σας. 
Λυπήθηκα, γιατί µε τον Κυριάκο Μητσοτάκη ξεκινήσαµε µαζί.

Αυτός ήταν διάσηµο όνοµα εκείνη την εποχή, εγώ όχι. Και λυπή-
θηκα, γιατί θυµάµαι τον Κυριάκο, όταν σε ανύποπτο χρόνο έκανε
σωστή πρόταση για να σπάσει η Β’ Αθήνας, που δεν τον συνέ-
φερε. Σε ανύποπτο χρόνο ήθελε να αναθεωρηθεί το άρθρο 86.
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Τα θυµάµαι. Τα είχε κάνει. Και λυπάµαι πραγµατικά, γιατί αυτήν
τη στιγµή µε τις επιλογές που κάνει -είναι ο τέταρτος θεσµικός
παράγοντας κι εγώ τον σέβοµαι- δεν κάνει καλό στη χώρα. Γιατί
δεν θέλω εγώ να οξύνω αυτό το κλίµα που είναι ήδη οξυµένο και
ήµουν ένας από αυτούς που έκανα αγώνα και προσπάθεια να
µένει σε ήπιους τόνους.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο τώρα έχει
ο κ. Ζουράρις από τους Ανεξάρτητους Έλληνες. Αµέσως µετά
ακολουθεί ο κ. Γεωργιάδης, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της
Ένωσης Κεντρώων, και µπαίνουµε στη διαδικασία παρεµβάσεων
των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΟΥΡΑΡΙΣ (Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Πρόεδρε, τα σέβη µου. 

Έχω µία ερώτηση και µία απορία. Επειδή χρησιµοποίησε ατι-
µωτικές εκφράσεις εναντίον µου ο Αρχηγός της µείζονος µειονο-
ψηφίας, αλλά εκτός Κοινοβουλίου, έχω τη δυνατότητα εδώ να
µιλήσω και επί προσωπικού ή πρέπει να το οικονοµήσω στον συ-
νολικό µου λόγο; Ήταν εκτός Κοινοβουλίου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Νοµίζω ότι την
απάντηση τη δίνετε ο ίδιος στο ερώτηµά σας. Οικοδοµήστε ό,τι
θέλετε να οικοδοµήσετε στον λόγο σας. Δεν είναι επί προσωπι-
κού. Και όταν συζητούµε επί προσωπικού, ξέρετε τη διαδικασία.  

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΟΥΡΑΡΙΣ (Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Καλώς.

Έρχοµαι, λοιπόν, στα πρώτα, τα ατιµωτικά.  Είναι τρία. Είναι
δύο ηπίως ατιµωτικά και ένα που συνεπάγεται, βέβαια, εις βάρος
του Αρχηγού σας, προφανώς, και ποινικές καταδιώξεις. 

Το πρώτο: «γυρολόγος». Βεβαίως, υπήρξα γυρολόγος επί πε-
νήντα χρόνια. Στις οχτώ γωνίες των ανέµων λέει ο Σεφέρης. Εγώ
κήρυξα τον ελληνικό λόγο, την ελληνική πολιτεία, τον ελληνικό
πολιτισµό σε δέκα έξι χιλιάδες φοιτητές περίπου στις οχτώ γω-
νίες των ανέµων, σε τέσσερις ηπείρους από τις πέντε. Και θυµά-
στε τότε που είχε γίνει κάτι στην πρώτη φάση των µνηµονίων,
που βγήκαν χιλιάδες νέοι άνθρωποι απ’ όλον τον πλανήτη, σε
όλον τον πλανήτη κι έλεγαν «είµαστε όλοι Έλληνες, είµαστε µαζί
σας, δεν σας εγκαταλείψαµε εµείς, δεν θα σας εγκαταλείψουµε.
Εσείς δώσατε τα φώτα στην ανθρωπότητα.»; Πάρα πολλοί από
αυτούς ήταν µαθητές µου, ήταν φοιτητές µου τότε. Βεβαίως
υπήρξα γυρολόγος.

Δεύτερον: «µαριονέτα». Βεβαίως, υπήρξα µαριονέτα. Στην
άλλη γλώσσα την ελληνική η µαριονέτα λέγεται το κατ’ εικόνα
και καθ’ οµοίωσιν. Βεβαίως, υπήρξα κατ’ εικόνα και καθ’ οµοίωσιν
των ελληνικών ουσιαστικά γραπτών στοιχείων του πολιτισµού,
διότι υπηρέτησα και διακόνησα µε σεβασµό και νοµίζω, γονιµο-
ποίησα κατά τι τον µέγα Έλληνα λόγο, τον επί τρεις χιλιάδες χρό-
νια, αυτόν που έδωσε τη δυνατότητα και στην ανθρωπότητα να
παύει είναι ανθρωποειδές και να είναι άνθρωπος.

Εποµένως, και γυρολόγος υπήρξα και -πώς το είπαµε;- µαριο-
νέτα κατ’ εικόνα και καθ’ οµοίωσιν.

Το τρίτο, βέβαια, είναι λίγο πιο… Ο µαψυλάκας Πρόεδρος, ο
αρχοδεξιός - είναι και αρχοδεξιός, βέβαια, αφού είναι Αρχηγός
των δεξιών- κ. Μητσοτάκης ετόλµησε να πει το εξής. Βέβαια, µε
την παραληρηµατική σχέση που έχει µε την ελληνική γλώσσα και
την ετοιµόρροπη πνευµατική του κατάρτιση ο Μητσοτάκης σας
είπε το εξής: Ότι είµαι επιπλέον -και είναι πολύ ενδιαφέρον αυτό-
Βουλευτής σε τιµή ευκαιρίας.

Καλέ µου, κύριε Δένδια, σε τιµή ευκαιρίας σηµαίνει ότι «τα
έπιασα», ότι χρηµατίστηκα σε τιµή ευκαιρίας. Με αυτό θα τον
σέρνω στα δικαστήρια και θα έρχεται ο Αρχηγός σας να εκλιπα-
ρεί ψηφουλάκια από τον ΣΥΡΙΖΑ για να µην αρθεί η ασυλία του.
Διότι -πρέπει επιτέλους να το καταλάβει- µε την αρχήν πασών
των αρετών η διάκρισις. Ούτε στο υποπόδιο των ποδών µου µπο-
ρεί να συγκριθεί το έργο το δικό µου µε το έργο το ανύπαρκτο
του Μητσοτάκη. Ούτε υποπόδιο των ποδών µου!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Και τώρα για το ΝΑΤΟ. Εγώ έχω ένα µεγάλο πρόβληµα κι

έπεσα σε λογισµό µεγάλο τώρα. Από το ’53 που µας «τσουβά-
λιασαν» στο ΝΑΤΟ ως νικηµένους από τον Εµφύλιο Πόλεµο, εγώ,
η οικογένειά µου, σιχαίνοµαι το ΝΑΤΟ. 

Ό,τι είπε το ΚΚΕ είναι σωστά και παρασωστά και πιο σωστά
κ.λπ.. Να µην τα επαναλάβω. Είναι µία εγκληµατική οργάνωση τυ-
πική, τύπου Κόζα Νόστρα πολεµοστρατιωτικής. Θυµάστε που
πήγε στη Βαγδάτη. Πρώτα έγινε η λεηλασία για τον Τσένεϊ κι έφα-
γαν όλα τα αρχαία της Μεσοποταµίας σε ένα από τα ωραιότερα
µουσεία του πλανήτη. Τα πήρε ο λόχος των ειδικών δυνάµεων και
τα πήγε στον Τσένεϊ.  Αυτά τα έκανε αυτή η τροµοκρατική οργά-
νωση και οι ληστοσυµµορίτες του ΝΑΤΟ.

Ποιος είναι λοιπόν, ο λογισµός; Και ζητώ τη βοήθεια όλων των
Βουλευτών. Εγώ θέλω µε την πενιχρή µου ψήφο να βλάψω το
ΝΑΤΟ. Έλα, όµως, που λόγω της ετερογονίας των σκοπών, καµµιά
φορά δεν είναι τόσο απλά τα πράγµατα. Θέλω και τη συµβουλή
σας: Πώς θα βλάψω περισσότερο το ΝΑΤΟ µε την πενιχρή µου,
φυσικά, ψήφο; Ψηφίζοντας υπέρ της εισδοχής των Σκοπίων στο
ΝΑΤΟ ή ψηφίζοντας κατά της εκδοχής στο ΝΑΤΟ;

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Με τον κ. Ζουράρι
ολοκληρώθηκε ο κύκλος των οµιλητών. 

Συνεχίζουµε µε τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους. 
Τον λόγο έχει ο κ. Γεωργιάδης από την Ένωση Κεντρώων. 
Μετά θα µιλήσουν ο κ. Ξυδάκης, ο κ. Δένδιας. Ζήτησε µετά να

παρέµβει ο Υπουργός. Στη συνέχεια, θα µιλήσει η κ. Κόλλια- Τσα-
ρουχά. 

Κύριε Γεωργιάδη, έχετε τον λόγο. 
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Θ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ευ-

χαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι, η σηµερινή κύρωση ως συνέχεια της συζή-

τησης της κύρωσης της Συµφωνίας των Πρεσπών αποτελεί
πραγµατικά το δεύτερο µέρος του δράµατος, όπως εµείς το
έχουµε, τουλάχιστον, στις τάξεις της Ένωσης Κεντρώων. Δυστυ-
χώς, παρά το γεγονός ότι η σηµερινή Κυβέρνηση εξακολουθεί
να είναι µία κυβέρνηση περιστασιακής πλειοψηφίας, ολοκληρώ-
νει αυτήν τη µειοδοσία.

Οι «ΣΥΡΙΖΑΝΕΛ» -και δεν το λέω τυχαία, διότι πλέον έχει άρει
την εµπιστοσύνη από την Κυβέρνηση ο κ. Καµµένος, όµως τον
θεωρούµε συνυπεύθυνο για την Συµφωνία των Πρεσπών, αλλά
και όλοι οι υπόλοιποι πρόθυµοι για όλα- πρόσφεραν «στο πιάτο»
των Σκοπιανών τη Μακεδονία, το όνοµα, την ιστορία, τον πολιτι-
σµό, τη γλώσσα, την ιθαγένεια, το erga omnes. Είναι πραγµατικά
η µοναδική Κυβέρνηση στην ιστορία, που χωρίς να χάσει πόλεµο
έδωσε τα πάντα όλα στη FYROM. 

Υπουργοί της Κυβέρνησης, αλλά και αρκετοί Βουλευτές του ΣΥ-
ΡΙΖΑ έχουν κάνει λόγο ότι δήθεν αυτή η Συµφωνία των Πρεσπών
θα αναβαθµίσει τον ρόλο της Θεσσαλονίκης και γενικότερα των
Βαλκανίων και της νοτιοανατολικής Ευρώπης. Στην ουσία αποκρύ-
πτουν ότι στη συµφωνία υπάρχει µία από τις µεγαλύτερες παγίδες
για τη Θεσσαλονίκη και γενικότερα για τη Μακεδονία µας. Αναφέ-
ροµαι στο άρθρο 13, το οποίο προστέθηκε ως έξτρα µπόνους για
τα Σκόπια, όπου χαρακτηρίζεται αυτή η χώρα ως περίκλειστη, µε
αναφορά σε πρακτική εφαρµογή της Σύµβασης των Ηνωµένων
Εθνών για το δίκαιο της θάλασσας. Αυτό σηµαίνει ότι ο ΣΥΡΙΖΑ
παραχώρησε το δικαίωµα να εκµεταλλεύονται -κι έτσι πρέπει να
είναι, δεν διαφωνώ µε αυτό- σε ισότιµη βάση τους πόρους της ελ-
ληνικής ΑΟΖ, να αλιεύουν στον Θερµαϊκό κ.ο.κ.. 

Καταθέτω στα Πρακτικά τα σχετικά άρθρα της σύµβασης του
ΟΗΕ γι’ αυτό.

(Στο σηµείο αυτό ο Θ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Μάριος
Γεωργιάδης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Αυτά, όµως, που εµείς επισηµάναµε πέρυσι τον Ιούνιο και ξε-
σηκώθηκε όλη η Κυβέρνηση µε τροµερά επιχειρήµατα, όπως ότι
υπάρχει η Ενδιάµεση Συµφωνία του ‘95 και ότι -δήθεν- ο ΟΗΕ
υποχρεώνει όλες τις χώρες να υπογράφουν παρόµοιες συµφω-
νίες µε περίκλειστα κράτη για να προσθέτουν αυτό το άρθρο, θα
πω ότι και τα δύο δεν έχουν καµµία βάση.

Κατ’ αρχάς, το πρώτο, δηλαδή ότι οι Σκοπιανοί κατάφεραν να
ξεγελάσουν την τότε Κυβέρνηση του ’95, δεν αποτελεί κανένα
επιχείρηµα γι’ αυτό που κάνατε αυτήν τη στιγµή εσείς. Προφα-
νώς, αυτό αποτελεί µία δικαιολογία. Ή µπορούµε να πούµε ότι
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οι τότε διαπραγµατευτές δεν έκαναν καλά τη δουλειά τους.
Όσον αφορά το δεύτερο, θα ήθελα να σας θυµίσω ότι πριν

από ενάµιση χρόνο η FYROM και η Βουλγαρία υπέγραψαν πα-
ρόµοια συµφωνία. Σε κανένα από τα δεκατέσσερα άρθρα της
δεν υπάρχει παρόµοια πρόβλεψη παρά το ότι και η Βουλγαρία
θεωρείται ένα παράκτιο κράτος. 

Καταθέτω στα Πρακτικά το αυθεντικό κείµενο της σχετικής
συµφωνίας -στη βουλγαρική γλώσσα βέβαια, δεν υπάρχει µετα-
φρασµένο στα αγγλικά- µεταξύ της Πρώην Γιουγκοσλαβικής Δη-
µοκρατίας της Μακεδονίας και της Βουλγαρίας.

(Στο σηµείο αυτό ο Θ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Μάριος
Γεωργιάδης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Εννοείται ότι δεν έχουν γίνει όλες οι απαραίτητες αλλαγές και
παντού αναφέρεται ως «Macedonia», παρ’ όλο που θα έπρεπε να
αναφέρεται ως FYROM ακόµη και για τους Βούλγαρους.

Πάµε τώρα στο erga omnes, όπου στα άρθρα 1.8,1.9 και 1.10
ορίζουν ότι θα έχουµε δύο µεταβατικές περιόδους, τη λεγόµενη
«τεχνική» και τη λεγόµενη «πολιτική». Για τη µεν τεχνική, η περίο-
δος αφορά τα έγγραφα προς διεθνή χρήση και είναι πενταετής.
Η, δε, πολιτική περίοδος, δηλαδή τα έγγραφα προς εσωτερική
χρήση, θα ξεκινά στο άνοιγµα κάθε συναφούς διαπραγµατευτι-
κού κεφαλαίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης και θα µπορεί να διαρ-
κεί πέντε χρόνια.

Τι γίνεται τώρα; Με δεδοµένο ότι η οποιαδήποτε ένταξη στην
Ευρωπαϊκή Ένωση που µπορεί να υπάρξει για τη FYROM δεν θα
ολοκληρωθεί πριν το 2030 λογικά, καθένας αντιλαµβάνεται ότι
αυτή η πρακτική αλλαγή των εγγράφων µπορεί να µην ολοκλη-
ρωθεί πότε.

Θα ήθελα, επίσης, να κάνω και µία ειδική αναφορά σε ένα ση-
µείο που µας προβληµατίζει ιδιαίτερα, τουλάχιστον εµάς στην
Ένωση Κεντρώων, το άρθρο 1.3θ, όπου αφορά τις εµπορικές
χρήσεις του ονόµατος και τα σήµατα. Πέρα από το γεγονός ότι
τα πάντα παραπέµπονται σε µία επιτροπή η οποία θα συνεδριάζει
και θα συσκέπτεται για τρία χρόνια, άφησαν -κατ’ εµάς επίτηδες-
έξω τις ιδιωτικές εταιρείες. Και τι έχουµε ως αποτέλεσµα; 

Η επίσηµη, για παράδειγµα, επονοµαζόµενη αερογραµµή των
Σκοπίων ΜΑΤ «MACEDONIAN AIRLINES», θα µπορεί µε βάση το
άρθρο 1.3ζ να κυκλοφορεί ελεύθερα και να προπαγανδίζει ότι
είναι Μακεδονία. Ούτε καν θα µετονοµαστεί σε Βόρεια Μακεδο-
νία, North Macedonian Airlines κ.ο.κ.. Θα είναι Macedonian Air-
lines. Οπότε αιωνίως και χωρίς καµµία δέσµευση δεν θα
αλλάξουµε τα εµπορικά.

Κυρίες και κύριοι, υπάρχουν πάρα πολλά σκοτεινά σηµεία σε
αυτήν τη συµφωνία. Εσείς τώρα τα βρίσκετε όλα υπέροχα. Η
επόµενη Κυβέρνηση, όµως, που δεν ξέρω αν θα εξακολουθείτε
να είσαστε εσείς ή αν θα είναι από την Αξιωµατική τώρα Αντιπο-
λίτευση, θα πρέπει να εξετάσει πάρα πολύ σοβαρά το γεγονός
και να προσπαθήσει να εκµεταλλευτεί την κάθε δυνατότητα,
όπως για παράδειγµα το άρθρο 60 της Συνθήκης της Βιέννης,
όπου µπορεί να ακυρώσει αυτή τη συµφωνία, διότι απλά κάποια
από τα συµφωνηθέντα δεν τηρούνται ήδη. 

Ξεκινάω. Πρώτον, το «δηµοψήφισµα» των Σκοπίων θα µπο-
ρούσε να χαρακτηριστεί και ως άκυρο, δεδοµένου ότι η συµµε-
τοχή από τον πληθυσµό ήταν µόλις στο 36,8% και όχι 50% βάσει
του άρθρου του Συντάγµατος των Σκοπίων.

Δεύτερον, ο Πρόεδρος των Σκοπίων, ο Ιβάνοφ, αρνήθηκε να
υπογράψει τις λεγόµενες τροπολογίες του συντάγµατος παρά
το ότι το άρθρο 75 τον υποχρεώνει να το πράξει.

Καταθέτω στα Πρακτικά τι αναφέρεται στο άρθρο 75.
(Στο σηµείο αυτό ο Θ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Μάριος

Γεωργιάδης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Τρίτον, παραβιάστηκε το άρθρο 1.4ε της συµφωνίας, δεδοµέ-
νου ότι οι δήθεν συνταγµατικές αλλαγές θα έπρεπε να έχουν
ολοκληρωθεί µέχρι το τέλος του 2018, πράγµα το οποίο δεν
έγινε.

Τέταρτον, δεν αλλάζουν πάρα πολλά αλυτρωτικά άρθρα στο
σύνταγµα των Σκοπίων πέρα από τα τρία, τα οποία αναφέρει η

Κυβέρνηση που έχουν αλλάξει. Υπάρχουν πάνω από δέκα άρθρα,
τα οποία αναφέρονται σε αλυτρωτικά στοιχεία και θα µας δηµι-
ουργήσουν πρόβληµα στο µέλλον. Κανένας δεν έχει αναφερθεί
σε αυτά. 

Τα είχα καταθέσει όταν συζητήσαµε για τη Συµφωνία των Πρε-
σπών. Τα καταθέτω για άλλη µία φορά και είναι προς διάθεση
σας.

(Στο σηµείο αυτό ο Θ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Μάριος
Γεωργιάδης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Πέµπτον, η περίφηµη ρηµατική διακοίνωση. Πέρα από το απα-
ράδεκτο, το ότι τη νοµοθέτησε ο Πρωθυπουργός χωρίς καν να
την αναλύσει και την έχει εντάξει κιόλας στα Πρακτικά της Βου-
λής, κάνει τρεις φορές λόγο για «Macedonian people», το οποίο
έκανε δεκτό, προφανώς, η δική σας Κυβέρνηση εισάγοντας και-
νούριους όρους εκτός συµφωνίας.

Έκτον, την 1η Οκτωβρίου του 2018 εξέδωσε ανακοίνωση το
Ρωσικό Υπουργείο Εξωτερικών, κάνοντας λόγο για ευρείας κλί-
µακα προπαγάνδα και παρεµβάσεις από παράγοντες της Ευρω-
παϊκής Ένωσης και του ΝΑΤΟ, οπότε δεν εξασφαλίστηκαν, λέει,
οι κατάλληλες συνθήκες για το δηµοψήφισµα.

Καταθέτω στα Πρακτικά τη σχετική ανακοίνωση. 
(Στο σηµείο αυτό ο Θ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Μάριος

Γεωργιάδης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Έβδοµον, ο Οργανισµός για τη Συνεργασία και Ασφάλεια στην
Ευρώπη στις 19 Ιανουαρίου εξέδωσε το τελικό πόρισµα για το
δηµοψήφισµα των Σκοπίων, όπου γίνεται λόγος για µη πλήρη
διαφάνεια εκ µέρους της εκλογικής διοίκησης, διατύπωση του
ερωτήµατος που µπορούσε να παραπλανήσει τους ψηφοφό-
ρους, απόφαση της εκλογικής επιτροπής ότι η κυβερνητική πρό-
ταση απορρίφθηκε µε το δηµοψήφισµα, απόφαση του
συνταγµατικού δικαστηρίου τους µε την οποία γνωµάτευσε ότι
για την προσχώρηση σε διεθνή οργανισµό απαιτείται έγκυρο δη-
µοψήφισµα.

Καταθέτω στα Πρακτικά το σχετικό απόσπασµα από το πόρι-
σµα.

(Στο σηµείο αυτό ο Θ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Μάριος
Γεωργιάδης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και όγδοον, οι καταγγελίες για ουσιαστική εµπλοκή της ελλη-
νικής Κυβέρνησης στην εκεί εκλογική διαδικασία µε αυτή την
αδιανόητη και κατασπαταληµένη εξαγορά των 5.000.000 ευρώ
για τη ΔΕΗ του ανύπαρκτου παραγωγικά βαλκανικού ενεργει-
ακού νάνου, θα µπορούσα να πω, την EDS, µας εγείρει πάρα
πολλούς προβληµατισµούς περί όποιων διαδικασιών έγινε αυτό.

Πάω στη Νέα Δηµοκρατία. Εφόσον συµφωνείτε, κύριοι της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, ότι η συµφωνία είναι κατάπτυστη,
δεσµεύεστε ότι θα εξαντλήσετε κάθε περιθώριο για την ακύρωση
αυτής -ανέφερα κάποια παραδείγµατα που θα µπορούσαν να
έχουν βάση για το µέλλον- ή σας βολεύει που ο ΣΥΡΙΖΑ αυτήν τη
στιγµή τα περνάει όλα και απλά θα κρυφτείτε πίσω από αυτήν τη
διαδικασία που διενεργείται; Θα κάνετε τα πάντα για να την ακυ-
ρώσετε ή απλά, όπως βγήκε ο Πρόεδρός σας και είπε, θα προ-
σπαθήσετε να µην έχει κάποιο κόστος η Ελλάδα από αυτήν την
συµφωνία, γιατί θέλουµε να γνωρίζουµε και τη δική σας θέση. 

Κι εσείς -αναφέροµαι στον κύριο Πρωθυπουργό, ο οποίος λεί-
πει µέχρι τώρα- και τα στελέχη σας δεν έβγαιναν δηµοσίως, ο κ.
Δρίτσας, ο ίδιος ο Πρωθυπουργός, ο κ. Βαρεµένος κι έλεγαν ότι
είναι κατά του ΝΑΤΟ; Μάλιστα, έλεγε ο Πρωθυπουργός ότι µετά
την ολοκλήρωση του ψυχρού πολέµου ο συγκεκριµένος οργανι-
σµός θα πρέπει να καταργηθεί και είναι στις θέσεις του ΣΥΡΙΖΑ
ότι θα πρέπει να καταργήσουµε αυτόν τον οργανισµό. Τώρα γιατί
φέρνουµε διαδικασία ένταξης µιας χώρας στο ΝΑΤΟ, αφού δεν
πιστεύετε σε αυτό; Χειροκυβίστηση; Πιθανότατα, αλλά µας έχετε
συνηθίσει.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, εµείς στην Ένωση Κεντρώων
ποτέ δεν θα αποδεχθούµε όνοµα για τα Σκόπια που θα περιλαµ-

3788 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



βάνει την ιερή λέξη «Μακεδονία» ή οποιοδήποτε παράγωγο
αυτής. Το είπαµε και θα το ξαναπούµε. Η Συµφωνία των Πρε-
σπών είναι ένα αποτέλεσµα µειοδοσίας. Και επειδή κάποιος, όταν
βρέθηκα σε ένα πάνελ, µου είπε ότι µην λέτε τέτοιες λέξεις, δεν
είναι µειοδοσία, είναι πολύ βαρύς η χαρακτηρισµός της µειοδο-
σίας, εµείς κάνουµε συζήτηση µε όλους, διότι αν δεν κάνουµε
συζήτηση µε όλους, σηµαίνει ότι τους αγνοούµε. 

Οπότε, κύριοι της Συµπολίτευσης, αγνοήσατε όλους τους πο-
λιτικούς Αρχηγούς και δεν κάνατε σύσκεψη πολιτικών Αρχηγών.
Αγνοήσατε τους Αρχηγούς, τουλάχιστον στο σύνολο, γιατί ξέ-
ρατε ότι ο κ. Καµµένος δεν θα συµφωνούσε. Αγνοήσατε τον λαό.
Έγινε µεγάλο συλλαλητήριο και µάλιστα την επόµενη µέρα εµ-
φανίσατε το µεγάλο σκάνδαλο της «NOVARTIS». Έγινε δεύτερο
συλλαλητήριο στην Αθήνα µε εκατοντάδες χιλιάδες κόσµου και
ψεκάσατε µε χηµικά παιδάκια και ηλικιωµένους για να καταφέ-
ρετε να το περιορίσετε. Αγνοήσατε το Σώµα εδώ, τη Βουλή, δεν
φέρατε προς συζήτηση το θέµα, πριν πάτε να ολοκληρώστε τη
Συµφωνία των Πρεσπών. Την περάσατε µε δανεικούς, πραγµα-
τικά, µε πρόθυµους, µε αποστάτες, όπως λέµε εµείς, διαλύοντας
κοινοβουλευτικές οµάδες. Διαλύσατε το Ποτάµι. Διαλύετε τώρα
τους Ανεξάρτητους Έλληνες. Διαλύσατε το ΚΙΝΑΛ σαν ΚΙΝΑΛ,
γιατί αποχώρησε ο κ. Θεοχαρόπουλος, αλλά η ΔΗΜΑΡ έφυγε
εκτός του ΚΙΝΑΛ, αποχώρησε το Ποτάµι, που υποτίθεται θα ένω-
ναν το µεγάλο κέντρο και έχει µείνει µόνο το καθαρό ΠΑΣΟΚ.
Διαλύσατε και αυτήν την προσπάθεια που ήθελε να κάνει τη µε-
γάλη ένωση του Κέντρου.

Μια και αναφέρθηκα σε αποστάτες …
(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σας παρακαλώ, κύ-
ριοι συνάδελφοι, µη διακόπτετε. 

Κύριε συνάδελφε, σας παρακαλώ, ολοκληρώστε.
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Θ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ολο-

κληρώνω, κύριε Πρόεδρε, µέσα στο επόµενο λεπτό.
Μια και αναφέρθηκα σε αποστάτες, αλήθεια, ο κ. Καµµένος

κατηγορεί την Κυβέρνηση ότι προδίδουν και αποστατούν, που
στις τάξεις τους ο κ. Καµµένος έχει εντάξει έναν αποστάτη; Δεν
έχει δικαίωµα ο κ. Καµµένος διά να οµιλεί για αποστάτες. 

Και µάλιστα, το παράδοξο αυτής της Βουλής είναι ότι ασχο-
λούµαστε µε γκαζόζες, ασχολούµαστε µε κουραµπιέδες, ασχο-
λούµαστε µε δανεικούς, µε µετεγγραφές, µε ποδοσφαιροποίηση,
µε επιστολές από πρόθυµους ότι θα υπογράψουν τα πάντα όλα
χωρίς να τα δουν, έτσι απλά. Δεν έχει ξαναγίνει αυτό. 

Με κατηγορίες για εκβιασµούς που πήγαν στη ΓΑΔΑ τώρα, για
να αποπροσανατολίσουµε τελείως από τη συζήτηση όλη την
ατζέντα, να ασχολούµαστε µε το αν είναι θύµα εκβιασµού κά-
ποιος συνάδελφος από κάποιον πολιτικό Αρχηγό για να γίνουν
µηνύσεις, µε πρακτικά που συζητήθηκαν σε µια κοινοβουλευτική
οµάδα για τον λόγο που πρέπει να συµφωνήσουµε για τη Συµ-
φωνία των Πρεσπών, στικάκια που κυκλοφορούν. 

Με όλα αυτά τα παράλογα που συµβαίνουν, πραγµατικά,
υπάρχει µια γενική απογοήτευση και ένας µόνο τρόπος υπάρχει
να απαλλαγούµε από όλα αυτά τα φαινόµενα: Εκλογές, κυρίες
και κύριοι, να τελειώνουµε διά παντός από όλες αυτές τις φωτο-
βολίδες που υπάρχουν µέσα στην ελληνική Βουλή, να υπάρχει
σταυρός και να µπουν οι ικανοί και αυτούς που θέλει ο ελληνικός
λαός και όχι να γεµίσουµε διορισµένους Βουλευτές.

Αγαπητοί συνάδελφοι, σαν Ένωση Κεντρώων θα κάνουµε τα
πάντα και έχουµε δεσµευτεί δηµοσίως, ώστε στο µέλλον να ακυ-
ρώσουµε αυτήν την κατάπτυστη Συµφωνία των Πρεσπών και φυ-
σικά δεν κυρώνουµε την προσχώρηση των Σκοπίων στο ΝΑΤΟ.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ένωσης Κεντρώων)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ, ο κ. Ξυδάκης.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητοί συνάδελφοι, σαν ακολούθηµα της µεγάλης συνε-

δριάσεως για την κύρωση της Συµφωνίας των Πρεσπών έρχεται
σήµερα η κύρωση του πρωτοκόλλου εισόδου στο ΝΑΤΟ της γεί-
τονος χώρας, της εφεξής Βορείου Μακεδονίας και ακούµε πάλι
κάποια επιχειρήµατα, ανοίγεται κάποιος διάλογος. 

Θα ήθελα τις εντυπώσεις, κυρίως από την οµιλία του εισηγη-

τού της µείζονος Αντιπολιτεύσεως, του κ. Κουµουτσάκου, να
αποκοµίσω µια εντύπωση, µια επίγευση, µια λέξη µου έρχεται:
Υποκρισία, υποκρισία, υποκρισία. Απορώ για την πλήρη εγκατά-
λειψη µιας παράδοσης, τουλάχιστον κατά τη µεταπολίτευση, δι-
πλωµατικού ρεαλισµού, η οποία χαρακτήρισε και τη συντηρητική
παράταξη και την παράταξη του ΠΑΣΟΚ, οι οποίες παρατάξεις
σε κρίσιµες στιγµές έδειξαν σύνεση, αλλά και δεν έδειξαν όση
αντίσταση έπρεπε σε κάποιες περιπτώσεις, ή εν πάση περιπτώ-
σει, υπήρχε µια στρατηγική, υπήρχε µια κατεύθυνση, ξέραµε
προς τα πού πάµε σε γενικές γραµµές και σε γενικές γραµµές
αυτό που είχε πει ο Κωνσταντίνος Καραµανλής και είχε πράξει
και αυτά που είπε και έπραξε ο Ανδρέας Παπανδρέου έδιναν τη
µεγάλη εικόνα. 

Στη δεκαετία του 2000 ο Κώστας Καραµανλής και η Ντόρα
Μπακογιάννη στο επίµαχο ζήτηµα του µακεδονικού έβαλαν ένα
πλαίσιο και ξέραµε πού βαδίζουµε. Εδώ τώρα στο βωµό µιας ψη-
φοθηρικής λύσσας και ενός ιδιότυπου ρεβανσισµού που δεν
είναι µόνο εκλογοθηρικός, διακρίνω στη συντηρητική παράταξη
µια ακροδεξιά διολίσθηση µε ιδεολογικό πυρήνα. 

Δεν είναι αυτή η πολιτική ούτε του Κωνσταντίνου Καραµανλή
ούτε καν του Ευάγγελου Αβέρωφ, δεν είναι η πολιτική του Κων-
σταντίνου Μητσοτάκη, δεν είναι η πολιτική της Ντόρας Μπακο-
γιάννη. Έχει επισυµβεί µια επιµόλυνση της Νέας Δηµοκρατίας
από το ακροδεξιό underground της παλαιάς δεξιάς πολυκατοι-
κίας από τον ΛΑΟΣ και από τον αµετανόητη ρεβανσιστή Αντώνη
Σαµαρά και αυτό επηρεάζει εν γένει την εθνική στρατηγική και
επηρεάζει και τον κεντρώο χώρο, όπως εκφράζεται σήµερα από
το ΚΙΝΑΛ.

Η υποκρισία χτυπάει κόκκινο, όταν ζητάει διασφαλίσεις η µεί-
ζων Αντιπολίτευση σε σχέση µε το τι θα πράξει η γείτων χώρα
στο ΝΑΤΟ σε κάποια υποθετικά σενάρια, όταν γνωρίζουµε πολύ
καλά πως εισήλθαν µε τη δική µας συναίνεση και χωρίς να περά-
σουν από τέτοιες διαδικασίες, συντριπτικές πολιτικά -και δι-
καίως- όλες οι χώρες των ανατολικών Βαλκανίων και η Αλβανία. 

Η Αλβανία πέρασε επί κυβερνήσεως Κώστα Καραµανλή, έγινε
δεκτή στο ΝΑΤΟ µε τη δική µας συναίνεση και ατύπως, πλην ου-
σιωδώς πολιτικά, λάβαµε ως αντάλλαγµα τον αµοιβαίο καθορι-
σµό της ΑΟΖ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Λίγο είναι αυτό;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Καθόλου λίγο.
Όµως, ποια διασφάλιση έλαβε η ελληνική πλευρά; Ένα χρόνο

µετά το συνταγµατικό δικαστήριο των Τιράνων έριξε αυτήν τη
συµφωνία.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Οι Σοσιαλδηµοκράτες.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Άρα, θα κατηγορήσω εγώ την κυβέρ-

νηση Καραµανλή επειδή δεν κράτησε τον λόγο της η Αλβανία;
Θα µπορούσαµε να πούµε ότι δεν έλαβε καλές εγγυήσεις, δεν
έκανε καλές συµφωνίες. Έτσι γίνεται η διπλωµατία και αυτός
είναι ο διπλωµατικός ρεαλισµός. Προσπαθείς να διασφαλίσεις
τα συµφέροντα της χώρας σου µε βάση τα όσα ισχύουν την πα-
ρούσα στιγµή στο γεωπολιτικό πεδίο και µε όσα µπορείς να προ-
βλέψεις στο ορατό µέλλον και όχι ψηφοθηρώντας στις πλατείες
και κάνοντας κλάκα στα καφενεία και στο θυµικό αθώων πατριω-
τών που δεν έχουν ούτε τις γνώσεις ούτε την ενηµέρωση. Και
φταίµε κι εµείς που δεν τους έχουµε δώσει αυτές τις γνώσεις,
αυτήν την παιδεία και αυτά τα δεδοµένα.

Θέλω να απευθυνθώ και στους συναδέλφους στο Κοινοβούλιο
και στους Έλληνες πολίτες που µας ακούν. Η εξωτερική πολιτική,
πρωτίστως αυτή, τελείται µε βάση τις αδήριτες ανάγκες των εκά-
στοτε προσαρµογών σε ό,τι ορίζει ο συσχετισµός ισχύος και,
πάνω από όλα, το εθνικό συµφέρον, πώς τοποθετείσαι σε ό,τι
µοιράζεται αυτήν τη στιγµή στα Βαλκάνια, στην Ευρώπη, στη νο-
τιανατολική Μεσόγειο, πώς χαράσσονται οι νέοι ενεργειακοί δρό-
µοι, πώς διαµορφώνονται οι νέοι γεωπολιτικοί συσχετισµοί.

Στη Μέση Ανατολή, που ξέρουν από σπαραγµό και από πό-
λεµο, έχουν µια παροιµία: «Όταν γίνεται µια γιορτή και δεν είσαι
καλεσµένος, πρόσεξε γιατί θα βρεθείς στο τραπέζι πάνω να σε
τρώνε». Η Ελλάδα πρέπει να είναι πάνω στο τραπέζι των δια-
πραγµατεύσεων, πάνω στο τραπέζι των µεγάλων διαµοιρασµών,
πάνω στο τραπέζι των ενεργειακών σχεδιασµών, να συνοµιλεί µε
τα Σκόπια, να της αναγνωρίζει αυτό που µπορεί να πάρει, να βα-
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δίζουµε µαζί, να συνοµιλεί διαρκώς µε την Τουρκία. Γιατί αν δεν
συνοµιλείς µε τον ισχυρό και δύστροπο γείτονα, αλίµονο, τι περι-
µένει και την περιοχή και τον λαό µας και όλους τους λαούς.

Επίσης, πρέπει να καταλάβουµε ότι από τις σχετικές ευκολίες
του ψυχρού πολέµου, τις οποίες επικαλείται και το ΚΚΕ λέγοντας
ότι το ΝΑΤΟ είναι κακό και το Σύµφωνο της Βαρσοβίας ήταν καλό
-πέρασε η ευκολία του ψυχρού πολέµου που και εκεί δυσκολίες
είχαν- βρεθήκαµε σε έναν ακόµη δυσκολότερο κόσµο, στον µετα-
ψυχροπολεµικό, στον κόσµο της πολυπολικότητας, των υβριδικών
πολέµων. 

Αυτοί που θέλουν να κάνουν πια τους πολέµους, δεν κατεβά-
ζουν τα στρατεύµατα επί του εδάφους, όπως είπε ο συνάδελφος
Παφίλης, αλλά κάνουν «proxy wars». Έχουν ηλεκτρονικούς πολέ-
µους, βουβαίνουν συστήµατα ολόκληρα, παραλύουν τον αντί-
παλο. «Proxy wars» λέγονται, πόλεµοι διά αντιπροσώπων. Αυτά
συµβαίνουν στη Μέση Ανατολή. Αυτά συµβαίνουν σε πολλά ση-
µεία του κόσµου.

Επίσης, γίνεται πόλεµος πληροφοριών, πόλεµοι αναπαραστά-
σεων του κόσµου, πόλεµοι ελέγχου των µέσων κοινωνικής δικτύω-
σης, πόλεµοι του ψεύδους, των fake news. Πρόεδροι βγήκαν έτσι!
Με το Twitter και τις αναλύσεις της «CAMBRIDGE ANALYTICA»
βγήκε Πρόεδρος ο Τραµπ και εκµεταλλευόµενος όλα τα µοτίβα
του µεταφασισµού. Με τη χρήση του «What’s Up» βγήκε Πρό-
εδρος ο ακροδεξιός Μπολσονάρου, υποσχόµενος την εξολό-
θρευση των κατοίκων στις φαβέλες και αυτοί τον ψήφιζαν.

Ας προσέξουµε, λοιπόν, ώστε όλα τα µοτίβα τα οποία χρησιµο-
ποιήθηκαν από τους δόλιους της µακεδονοµαχίας, από τους αρ-
νητές της δηµοκρατίας και τους εχθρούς της δηµοκρατίας, να µην
µπουν στον δηµόσιο διάλογο των δηµοκρατικών δυνάµεων.

Η Νέα Δηµοκρατία µπορεί να ψηφοθηρεί -και αυτό είναι θεµιτό
µέσα στα όρια του δηµοκρατικού παιχνιδιού- αλλά δεν µπορεί να
φλερτάρει µε όλα τα µοτίβα του φασισµού, στα οποία γίνεται µα-
ζική χρήση από την ευρωπαϊκή ακροδεξιά, την επίκληση ενός µυ-
θικού κατασκευασµένου παρελθόντος, την επίκληση ενός
φυλετικά καθαρού λαού, που είναι ξανθός, χριστιανός, ρατσιστής
και αντισηµίτης από χιλιάδων ετών.

Αυτά τα ψέµατα λέει ο Όρµπαν στην Ουγγαρία και τα θεσµίζει,
τα συνταγµατοποιεί. Αυτά τα ψέµατα λέει ο Κατσίνσκι στην Πολω-
νία. Αυτά τα ψέµατα λένε ο Μπάνον και οι δικοί του από το επιτε-
λείο του Τραµπ στις Ηνωµένες Πολιτείες. 

Είναι ψέµατα που εκµεταλλεύονται το σεξουαλικό άγχος, τις
φοβίες, τον «µατσισµό» και την πατριαρχία. Αυτά διασπείρονται
και στην Ουγγαρία και σε όλη την ευρωπαϊκή ακροδεξιά. Αυτοί κα-
θαγιάζουν µια οικογένεια µυθική που δεν υπάρχει, που δεν υπήρξε
ποτέ και ευλογούν όπλα δολοφόνων και όπλα παιδοκτόνων και γυ-
ναικοκτόνων.

Αυτή είναι η φρασεολογία της συνωµοσιολογίας, της επίκλησης
των πρωτοκόλλων της Σιών, της επίκλησης ενός παντοδύναµου
σκοτεινού Σόρος που κατευθύνει το σύµπαν. Αυτή είναι η φρασε-
ολογία. Αυτή είναι η πρακτική του φασισµού απ’ όλον τον Μεσο-
πόλεµο, η συκοφαντία, το character assassination, τα ψεύδη. 

Αυτά χρησιµοποιεί ο Αντιπρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας, τις
µυθικές Μαλδίβες. Αυτά είναι που χαρακτηρίζουν τον σηµερινό
φασιστικό λόγο: το ψέµα, η λάσπη, η διαβολή και η συκοφαντία.
Και αυτά δεν απειλούν το κόµµα της Νέας Δηµοκρατίας, δεν απει-
λούν την Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, απειλούν την ελληνική κοινωνία,
την Ελληνική Δηµοκρατία.

Ας προσέξει, λοιπόν, ο Κυριάκος Μητσοτάκης, ο οποίος στα
νιάτα του ξεκίνησε φιλελεύθερος και προσπαθούσε και για την
ανανέωση του ελληνικού Κοινοβουλίου και του ελληνικού κοινο-
βουλευτικού ήθους. Διότι, όπως προχθές ζητιάνευε νοµιµοποίηση
από τον µισέλληνα, δευτεροκλασάτο Βέµπερ, αυτόν που έχει πει
τα χειρότερα για τον ελληνικό λαό, έτσι µεθαύριο να πάει να ζη-
τήσει νοµιµοποίηση και έλεος για τον κατασυκοφαντηµένο και τα-
πεινωµένο ελληνικό λαό από τον φασίστα Όρµπαν, από τον
φονταµενταλιστή Κατσίνσκι και από όλα τα ακροδεξιά αποβρά-
σµατα της Ευρώπης, που απειλούν το ίδιο το ευρωπαϊκό οικοδό-
µηµα. Να ζητήσει συµπάθεια από τον Ζεεχόφερ, που µόλις πριν
δυο-τρεις µήνες χλεύαζε τον ελληνικό λαό. Τον χλεύασαν τη
στιγµή της κρίσης και της ταπείνωσης από τις λαϊκές φυλλάδες,
τον χλεύασαν και τον κατασυκοφάντησαν όταν έδωσε το παναν-

θρώπινο πανευρωπαϊκό παράδειγµα στην αντιµετώπιση της προ-
σφυγικής κρίσης.

Ας προσέξει, λοιπόν, ο Κυριάκος Μητσοτάκης, γιατί δεν φθάνει
να του κάνει αεροπειρατεία η ακροδεξιά µέσα στο ίδιο του το
κόµµα, αλλά σε λίγο θα τον χλευάζει η Ευρώπη.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Δένδιας, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το καθήκον πάντα του Κοινοβου-
λευτικού Εκπροσώπου της αξιωµατικής Αντιπολίτευσης είναι, κατ’
αρχάς, να µαζεύει ό,τι έχει λεχθεί προηγουµένως και αφορά αυτόν
τον οποίον εκπροσωπεί, δηλαδή τον Πρόεδρο του κόµµατος.

Θα ξεκινήσω, κύριε Ξυδάκη, από αυτό που είπατε εσείς. Αδι-
κήσατε τον Μάνφρεντ Βέµπερ. Σας το λέω ειλικρινά και σας το
λέω εξ ιδίας εµπειρίας. Είχα συνεργαστεί µαζί του ως Υπουργός
Ανάπτυξης το 2014 και για την προετοιµασία της επίσκεψης στη
Γερµανία και στον Γκάµπριελ και στον Υπουργό των Οικονοµικών
τότε, τον Σόιµπλε.

Οφείλω να σας πω ότι ο Μάνφρεντ Βέµπερ υπήρξε φιλικός
απέναντί µας. Βεβαίως, δεν βλέπαµε µε τον ίδιο τρόπο όλα τα
θέµατα. Όµως, ο τρόπος που τον περιγράφετε τον αδικεί, όπως
αδικεί και τον Κυριάκο Μητσοτάκη.

Επίσης, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να είµαστε ξεκάθαροι
σε αυτό. Η Νέα Δηµοκρατία και ο Μητσοτάκης έχουν πάρει µια
κάθετη θέση απέναντι στο φαινόµενο Όρµπαν, στο φαινόµενο
των χωρών αυτών και των κοµµάτων των χωρών αυτών. Το ότι
τα κόµµατα αυτά ανήκουν στο Ευρωπαϊκό Λαϊκό Κόµµα δεν ση-
µαίνει ότι εµείς και τα κόµµατα αυτά βλέπουµε την πραγµατικό-
τητα µε τον ίδιο τρόπο. Και νοµίζω ότι όχι απλώς κάνετε λάθος
και µας αδικείτε, αλλά βλάπτετε, αν θέλετε, και τα εθνικά συµ-
φέροντα και την ευρύτερη στάση που προσπαθούµε να τηρή-
σουµε εξοµοιώνοντάς µας µε τα κόµµατα αυτά.

Σας έχω πει πολλές φορές και στο παρελθόν να µην µας ετε-
ροπροσδιορίζετε. Επιτρέψτε µας τον αυτοπροσδιορισµό που
προκύπτει από τις ιδέες και τα λόγια µας.

Επίσης, κύριε Ζουράρι, στο διάστηµα που είχα τον χρόνο κοί-
ταξα λίγο την οµιλία. Δεν σας κρύβω ότι εγώ λυπήθηκα γι’ αυτά
που είπατε για τον Αρχηγό της Νέας Δηµοκρατίας, γιατί σας τι-
µάµε ως πρόσωπο. Δεν σας κατηγόρησε προσωπικά. 

Η φράση που χρησιµοποίησε είναι «θα µπορούσε να γίνει
λόγος για Βουλευτές σε τιµή ευκαιρίας». Δεν είπε ότι υπάρχουν,
δεν κατηύθυνε πρόταση, δεν διατύπωσε κατηγορία. Η διατύ-
πωσή του, όπως εστάλη σε εµένα από το δικό µου γραφείο, είναι
µια διατύπωση εξαιρετικά προσεκτική και εντάσσεται σε µια
φράση.  Βεβαίως, το δώρο του βιβλίου για τον Αρχηγό της Νέας
Δηµοκρατίας νοµίζω ότι λύνει την όποια παρεξήγηση κατά τον
καλύτερο δυνατό τρόπο.

Δύο τουλάχιστον κόµµατα διεκδίκησαν διά της διατύπωσης
Βουλευτών τους, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, την κληρονοµιά
του Κωνσταντίνου Μητσοτάκη. 

Εδώ, επίσης, θα ήθελα να σας παρακαλέσω, παρ’ ότι καταλα-
βαίνω πάρα πολύ καλά ότι οι µεγάλοι πολιτικοί, ιδίως µετά θάνα-
τον, είναι πέραν των κοµµάτων τους, η υστεροφηµία τους ανήκει
συνολικά στην ελληνική κοινωνία, στον ελληνικό λαό και στην πα-
τρίδα -σε αυτήν την κατηγορία εντάσσεται ο Κωνσταντίνος Μη-
τσοτάκης, όπως και άλλοι σηµαντικότατοι πολιτικοί- το στενό
κοµµάτι της πολιτικής του παρουσίας ως αρχηγού της Νέας Δη-
µοκρατίας και την πρακτική του τότε να µας επιτρέπετε να το εκ-
προσωπούµε και να το εκφράζουµε εµείς σε αυτή την Αίθουσα.
Νοµίζω ότι οτιδήποτε άλλο είναι απολύτως ανακόλουθο. 

Όπως επίσης απολύτως ανακόλουθο είναι να µας αναφέρετε,
αγαπητέ κύριε συνάδελφε, το παράδειγµα της Βρετανίας και της
Βρετάνης. Είµαι σίγουρος ότι το είπατε γνωρίζοντας απολύτως
ότι αποτελεί ιστορικό ανέκδοτο, ότι δεν είναι αλήθεια, ότι το βέτο
του Στρατηγού Σαρλ ντε Γκολ στην είσοδο της Βρετανίας στην
Ευρωπαϊκή Ένωση δεν είχε τίποτα να κάνει µε τη Βρετάνη. Αυτό
το ζήτηµα της Βρετάνης και των σχετικών είχαν λυθεί στον Εκα-
τονταετή Πόλεµο, δηλαδή περίπου κάπου στον 15ο αιώνα, δεν
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έφτασαν στον 20ο. 
Και επίσης, το «Union», µια και το λέτε, όπως και η σηµαία των

«Union Jack», αν µου επιτρέπετε να σας πω, παρ’ ότι πιθανολογώ
ότι το ξέρετε, προέρχεται από τον βασιλιά James I, Ιάκωβος,
Τζακ, το χαϊδευτικό του. Αυτός έφτιαξε τη σηµαία, την προβολή
των δύο σηµαιών, της Αγγλίας και της Σκωτίας και χαϊδευτικά -
ειρωνικά αν θέλετε- οι Άγγλοι ονόµασαν, διότι το έχουν αυτό
πάντα, τη σηµαία τους «Union Jack». Κατά συνέπεια, δεν τίθεται
θέµα αναλογίας µε την περίπτωση που σήµερα αντιµετωπίζουµε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αφού «σκουπίσαµε» ό,τι ακού-
στηκε, τώρα να πάµε λίγο στα κύρια θέµατα. Τι συζητάµε εδώ;
Συζητάµε την Κύρωση του Πρωτοκόλλου Προσχώρησης της Βό-
ρειας Μακεδονίας στη Βορειοατλαντική Συµµαχία. Και αυτό είναι
µια συνέπεια της Συµφωνίας των Πρεσπών που κύρωσε η ελλη-
νική Βουλή. 

Για εµάς, τη Νέα Δηµοκρατία, είναι θέµα λογικής συνέπειας -
ούτε καν πολιτικής- η καταψήφιση αυτής της συµφωνίας. Δεν
µπορεί να έχουµε καταψηφίσει τη Συµφωνία των Πρεσπών και
να έρθουµε τώρα να υπερψηφίσουµε ή να συζητήσουµε αν µπο-
ρούµε να πάρουµε οποιαδήποτε άλλη θέση για την κύρωση
αυτού του πρωτοκόλλου. 

Αυτό, όµως, δεν σηµαίνει αλλαγή στάσης µας στα ευρύτερα
πολιτικά ζητήµατα απέναντι στη Βορειοατλαντική Συµµαχία, απέ-
ναντι στον προσανατολισµό της χώρας, σε αυτό που ο αείµνη-
στος Κωνσταντίνος Καραµανλής είπε «ανήκοµεν εις την Δύσιν».
Αυτή είναι η θέση της Νέας Δηµοκρατίας. 

Πολλές φορές η σχέση µας µε το ΝΑΤΟ πέρασε προβλήµατα,
εντονότατα προβλήµατα. Πάρα πολλές φορές και σε πολλά θέ-
µατα δεν βλέπουµε ακριβώς µε τον ίδιο τρόπο µε το ΝΑΤΟ.
Όµως, αντιλαµβανόµαστε τη χώρα ως χώρα συµµετέχουσα στη
συµµαχία, ως µια χώρα που προσπαθεί να εκφράσει τα συµφέ-
ροντά της µέσα από αυτή τη συµµαχία, άλλοτε εύκολα, άλλοτε
δύσκολα, άλλοτε µε αντιθέσεις, άλλοτε µε µάχες, αλλά σε αυτό
το πλαίσιο.

Αυτό, όµως, το οποίο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να
σας πω ξεκάθαρα –και εγώ δεν σας το λέω υπό την έννοια της
υπόδειξης ή για να σας κατηγορήσω για το τι λέγατε χθες- είναι
ότι είχατε µια θέση που ήταν οξύτατη εναντίον του ΝΑΤΟ. Λέγατε
κατ’ επανάληψη: «Από την πλευρά µας έχουµε δηλώσει…» -αυτό
είναι το 2009- «…ότι θεωρούµε το ΝΑΤΟ ως έναν επιθετικό ορ-
γανισµό». Αυτή είναι φράση του µακαρίτη Μπανιά από το 2009,
πνευµατικού πατέρα στην πραγµατικότητα ενός µεγάλου µέρους
του σηµερινού ΣΥΡΙΖΑ. 

Το 2013 στην πολιτική απόφαση του ιδρυτικού συνεδρίου ως
άξονες της εξωτερικής πολιτικής διατυπώνατε την απεµπλοκή
από το ΝΑΤΟ, την κατάργηση των ξένων στρατιωτικών βάσεων. 

Σε άλλα κείµενά σας µιλάτε ευθέως για την κατάργηση του
ΝΑΤΟ, για τη διάλυση του ΝΑΤΟ. 

Δεν προσπαθώ να σας πω ότι άλλα λέγατε τότε και άλλα λέτε
τώρα. Αυτό, όµως, που έχετε υποχρέωση να κάνετε είναι να µας
εξηγήσετε -η αλλαγή ίσως είναι επιτρεπτή- ποιο είναι το νέο πλαί-
σιο σκέψης το οποίο έχετε. Δηλαδή, πώς αντιλαµβάνεστε την αλ-
λαγή της θέσης σας µέσα στο πλαίσιο της ελληνικής εξωτερικής
πολιτικής; Ποια θα είναι για εσάς η νέα ελληνική εξωτερική πο-
λιτική, όπως την προσλαµβάνετε µέσα από τη δική σας ενθάρ-
ρυνση της συµµετοχής, όχι µόνο της Ελλάδας στο ΝΑΤΟ, αλλά
και άλλων χωρών στο ΝΑΤΟ; Πώς βλέπετε πλέον τον κόσµο; 

Διότι κακά τα ψέµατα, το να µεταβάλλει κάνεις θέση καθ’
εαυτό δεν είναι κακό, όµως, ένα πολιτικό κόµµα και µάλιστα µια
κυβέρνηση έχει υποχρέωση να εξηγεί και στην Εθνική Αντιπρο-
σωπεία και στην ελληνική κοινωνία πώς προσλαµβάνει πλέον τα
πράγµατα. 

Οι διαδικασίες σε αυτή την Αίθουσα δεν είναι διαδικασίες µο-
νολόγων ή διαδικασίες εξαπάτησης του εκλογικού σώµατος.
Είναι διαδικασίες διαλόγου και ο διάλογος προϋποθέτει αντίληψη
της θέσης του συνοµιλητή και εσείς είστε οι θεσµικοί µας συνο-
µιλητές. Και έχουµε απαίτηση από εσάς και την Κυβέρνηση να
µας εξηγήσει τη θέση της, να µας εξηγήσει πώς βλέπει τη χώρα,
πού πάµε, ποιες θα είναι οι θέσεις µε τις οποίες θα πρέπει να συ-
νοµιλήσουµε στο µέλλον, πώς βλέπει το µέλλον της χώρας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έρχεται µπροστά µας -και είναι

εξαιρετικά σηµαντική- η ενταξιακή διαδικασία των Σκοπίων, της
Βόρειας Μακεδονίας. Πώς βλέπετε αυτή τη διαδικασία; Πώς βλέ-
πετε τα κεφάλαια αυτής της διαδικασίας;

Η Νέα Δηµοκρατία διά του Προέδρου της έχει τοποθετηθεί ξε-
κάθαρα. Θα χρησιµοποιηθεί από εµάς αυτή η διαδικασία, για να
εµποδιστεί η κυβέρνηση της γείτονος χώρας να παρερµηνεύσει
οτιδήποτε από αυτή τη συµφωνία θα επέτρεπε παρερµηνεία. 

Και δεν σας κρύβω ότι έχουµε και την κρυφή επιθυµία και επι-
δίωξη -και πιστεύουµε ότι θα το καταφέρουµε- να βελτιώσουµε
και λάθη τα οποία θα µπορούσαν να είχαν αποφευχθεί από εσάς
–και αναφέροµαι στην Κυβέρνηση- αν επιτρέπατε να υπάρχει
εθνική συµπαράταξη στη διαπραγµάτευση. Διότι όσο ικανός και
αν είναι ο κ. Κοτζιάς -δεν µπορώ να το µετρήσω- εκ του προϊόν-
τος πιστεύω ότι χρειαζόταν πολύ µεγάλη βοήθεια για να πετύχει
ένα αισθητά καλύτερο αποτέλεσµα, που ήταν απαραίτητο για να
κριθεί αυτή η συµφωνία ως αποδεκτή. 

Και εµείς σας το λέµε, διότι εµείς –σας το ξαναλέω- δεν πι-
στεύουµε σε µία κλειστοφοβική, περίκλειστη Ελλάδα, δεν έχουµε
το πρόβληµα να αισθανόµαστε απειλούµενοι από τους πάντες.
Πιστεύουµε σε µία εξωστρεφή Ελλάδα, σε µία Ελλάδα η οποία
βλέπει προς τα έξω µια γέφυρα προς τα Βαλκάνια. Όµως, για να
το πετύχουµε αυτό, δεν µπορούµε να το πετύχουµε βασιζόµενοι
σε µία συµφωνία η οποία δηµιουργεί προβλήµατα εις βάρος µας.
Πρέπει να επιλύουµε τα προβλήµατα για να πάµε µπροστά. 

Η Ελλάδα για να επιβιώσει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, χρει-
άζεται µία µεγαλύτερη αγορά, όχι αγορά µόνο µε την έννοια της
αγοράς προϊόντων, χρειάζεται έναν µεγαλύτερο χώρο πολιτιστι-
κής και πολιτισµικής έκφρασης. Η Ελλάδα χρειάζεται έναν µεγα-
λύτερο χώρο συνολικά διαλόγου µε άλλες κοινωνίες,
αναζωογόνησης της χώρας, µέσα από την επαφή µε άλλους
λαούς, από µια ευρύτερη αντίληψη στα Βαλκάνια. Αυτή η ευρύ-
τερη αντίληψη στα Βαλκάνια είναι το ζητούµενο. 

Και για να προχωρήσουµε προς αυτή την ευρύτερη αντίληψη,
δεν µπορούµε να βασιστούµε σε µια λανθασµένη και κακά ερµη-
νευµένη συµφωνία. Πρέπει να προσπαθήσουµε να βελτιώσουµε
τα σφάλµατα, αφού τώρα που την κυρώσατε δεν υπάρχουν
πολλά άλλα να γίνουν. Και αυτό µπορεί να γίνει µέσα από την εν-
ταξιακή διαδικασία. 

Όµως, για να γίνει αυτό, πρέπει να µιλήσουµε καθαρά και τίµια
και ξάστερα και κυρίως αυτή η υποχρέωση εναπόκειται στην Κυ-
βέρνηση. Δεν µπορεί να πηγαίνει και από εδώ και από εκεί, προ-
σπαθώντας να ξεγελάσει το εκλογικό σώµα και να το οδηγήσει
µέσα από ψευδαισθήσεις σε υφαρπαγή µιας ψήφου. Πρέπει να
πει ξεκάθαρα πού στέκεται και τι εκπροσωπεί σε αυτόν τον πολι-
τικό διάλογο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κυρίες κύριοι συνάδελφοι, θέλω να είµαι µαζί σας απολύτως
ειλικρινής. Βλέπω όλη αυτή τη διαδικασία σαν µία απώλεια µιας
τεράστιας ευκαιρίας εθνικής συµπαράταξης. Είµαστε µία χώρα
η οποία µέσα από την κρίση υπέστη διάφορους ακρωτηρια-
σµούς. Ας πούµε εγώ την υποχώρηση του ελληνικού τραπεζικού
συστήµατος από την Ανατολική Ευρώπη και τα Βαλκάνια τα αι-
σθάνοµαι σαν µιας µορφής ακρωτηριασµό. Χάσαµε επιρροή, χά-
σαµε δυνατότητες, χάσαµε θέσεις εργασίας, χάσαµε διάφορα
πράγµατα. Όλα αυτά πρέπει να τα επανακτήσουµε µε αυτοπε-
ποίθηση, µε κοινή εθνική προσπάθεια. Όµως, για να γίνει αυτό,
χρειάζεται η Κυβέρνηση να µιλάει ειλικρινά. 

Αυτή η Κυβέρνηση σε αυτή τη φάση, στα τέσσερα χρόνια που
κυβέρνησε τη χώρα, δεν κατάφερε να φτάσει σε αυτό το σηµείο.
Αυτό το οποίο ευελπιστώ είναι όταν µε την κρίση του ο ελληνικός
λαός, που σύντοµα, σε εβδοµήντα, σε ογδόντα µέρες -ποτέ είναι,
πλησιάζει ο καιρός- θα εκφραστεί και θα στείλει αυτή την Κυβέρ-
νηση στην Αντιπολίτευση, να µπορέσει τότε, αντιπολιτευόµενη
εµάς, να καταλήξει πρώτα σε µία φάση αυτογνωσίας, ώστε ο διά-
λογος ανάµεσα στην τότε κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και
τον Πρωθυπουργό Μητσοτάκη και στην αντιπολίτευση του ΣΥ-
ΡΙΖΑ να είναι ένας διάλογος ειλικρινής για το καλό του τόπου,
όχι όπως ο διάλογος που διεξάγεται µε την ευκαιρία αυτών των
συµφωνιών. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
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(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Δένδια. 
Θα δώσουµε τον λόγο στον Αναπληρωτή Υπουργό Εξωτερικών

κ. Κατρούγκαλο. Αµέσως µετά θα ακολουθήσει η κ. Κόλλια - Τσα-
ρουχά, Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος των Ανεξαρτήτων Ελλή-
νων. 

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εξω-

τερικών): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Χθες ο νυν φυγόδικος, πρώην πρωθυπουργός της σε λίγο Βό-

ρειας Μακεδονίας προχώρησε σε µία αναλυτική δήλωση. Είπε:
«Η Μακεδονία τα έδωσε όλα, απώλεια ονόµατος, ταυτότητας και
ιστορίας. Γίναµε η γενιά της ήττας και της ταπείνωσης. Η Ελλάδα
κέρδισε το λαχείο.» Είναι σαν να βλέπει κανείς συµµετρικά αντε-
στραµµένα σε κάτοπτρο όσα ακούσαµε κατά της συµφωνίας από
όλους αυτούς που θεωρούν ότι είναι εθνικά επιβλαβής.

Πώς εξηγείται, λοιπόν, το γεγονός ο κ. Μητσοτάκης να βλέπει
στον καθρέφτη και να αντικρίζει από εκεί το πρόσωπο του
Γκρούεφσκι; Δεν ήταν έτσι ο κ. Μητσοτάκης. Δεν αφορά το πρό-
σωπο του Προέδρου της Νέας Δηµοκρατίας. Αφορά µία στρατη-
γική επιλογή του κόµµατος της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης να
µην αντιµετωπίσει αυτό το κρίσιµο εθνικό θέµα µε όρους εθνικής
ευθύνης, αλλά µε όρους µικροπολιτικούς. Απέστη από την εθνική
θέση, την οποία συνδιαµόρφωσε, αποφάσισε να διχάσει τον λαό
για να µην διχάσει το κόµµα του, για να µη δυσαρεστήσει εκείνη
την ακραία πλευρά του κόµµατός του που ποτέ δεν είχε σχέση µε
την εθνική θέση, που κατήγγειλε ως κωλοτούµπα τον Κώστα Κα-
ραµανλή όταν τη διαµόρφωνε και που τώρα, δυστυχώς, φαίνεται
να προσδιορίζει τον τόνο και το ύφος της Νέας Δηµοκρατίας. Γι’
αυτό όταν βλέπει κανείς στο Βήµα έναν Κοινοβουλευτικό Εκπρό-
σωπο της ευπρέπειας του κ. Δένδια, είναι πράγµατι σαν να βλέπει
Εκπρόσωπο από άλλο κόµµα.

Αυτό γιατί είναι κρίσιµο; Δεν αφορά µόνο τα πολιτικά χαρακτη-
ριστικά του διαλόγου, αφορά τη δυνατότητα στα εθνικά ζητή-
µατα να µπορούµε να διαµορφώνουµε εθνική γραµµή. Πράγµατι
από το 1993 την είχαµε διαµορφώσει, από το 2007 και µετά µε
πανηγυρικό τρόπο και την υποστηρίζουµε.

Αν, αντιθέτως, είναι τα µικροκοµµατικά κριτήρια, τα οποία κάθε
φορά που θα είναι ένα κόµµα στην Αντιπολίτευση, θα το οδηγούν
να διαφοροποιείται από την εθνική αυτή θέση, τότε στην πραγ-
µατικότητα υπονοµεύουµε τις δυνατότητες της χώρας να έχει
ισχυρή διαπραγµατευτική θέση στο εξωτερικό και ως άµεση πα-
ρενέργεια στο εσωτερικό πολιτικό επίπεδο να έχουµε έναν πολι-
τικό διάλογο που να βασίζεται στην υποκρισία και στην
ανειλικρίνεια.

Περιγράψατε σαν θρίαµβο αυτό που έγινε στο Βουκουρέστι,
όταν ορθά σας είπε ο προηγούµενος Υπουργός Εξωτερικών ότι
την απόφαση στο Βουκουρέστι ακολούθησε η απόφαση του Δι-
καστηρίου της Χάγης, που έκρινε ως διεθνή παραβάτη τη χώρα
µας, ότι παραβίασε το άρθρο 11 παράγραφος 1 της Ενδιάµεσης
Συµφωνίας, το αντιµετωπίσατε σαν να ήταν κάτι έλασσον. Η
χώρα που έχει ως σηµαία και ως βασικό στήριγµα της εξωτερι-
κής της πολιτικής, το Διεθνές Δίκαιο, να είναι κάτι ασήµαντο εάν
ένα Διεθνές Δικαστήριο, και µάλιστα το Διεθνές Δικαστήριο, θε-
ωρεί ότι παραβιάζει τις διεθνείς της υποχρεώσεις. 

Και προβάλετε ως τίτλο τιµής το ότι επί τριάντα χρόνια δεν εί-
χατε καταλήξει σε συµφωνία, λες και θα µπορούσε να παρατεί-
νεται αυτό στο διηνεκές, όχι µόνον επί βλάβη των συµφερόντων
της χώρας, λόγω της αντικειµενικής κατάστασης που διαµορφω-
νόταν, αλλά και γιατί θα παραβιάζαµε και άλλη διεθνή υποχρέ-
ωση, που είχαµε αναλάβει µε τα ψηφίσµατα του 1993 και την
Ενδιάµεση Συµφωνία, να καταλήξουµε σε οριστική λύση και όταν
φέραµε µία λύση, που όχι απλώς υπηρετεί την εθνική θέση, αλλά
τη βελτιώνει, γιατί πετύχαµε επιπλέον και Αναθεώρηση του Συν-
τάγµατος που δεν ήταν στοιχείο αυτών που ζητούσαµε παγίως,
ακριβώς γιατί θεωρούσατε ότι δεν µπορούσαµε να το πετύχουµε.
Τα επιχειρήµατα που προβάλατε ήταν πάλι υποκριτικά και ανει-
λικρινή.

Ας πάµε σε αυτό που συζητάµε τώρα, την ένταξη στο ΝΑΤΟ.
Αυτό που λέγατε ήδη στο Βουκουρέστι δεν είναι: «Πρώτα λύση,

µετά ένταξη»; Τώρα έχουµε ψηφίσει, η Ελληνική Βουλή έχει κυ-
ρώσει µία συµφωνία που επιλύει το θέµα. Έχετε δηλώσει ότι δεν
σας ικανοποιεί αυτή η λύση. Δηλώσατε ότι θα την ανατρέψετε;
Θα ακυρώσετε αυτή τη συµφωνία; Δεν τη θεωρείτε και εσείς ως
δεδοµένη; Γιατί είναι λογικά συνεπές, εφόσον υπάρχει λύση σε
αυτό που πάλι εσείς είχατε θεωρήσει ότι είναι εθνική γραµµή
«πρώτα λύση και µετά ένταξη» να µην το ακολουθήσετε; Δεν
είναι αυτό νέα ασυνέπεια και νέα υποκρισία;

Όλο το πλέγµα των επιχειρηµάτων σας είναι υποκριτικό, ότι
τάχα δεν εξασφαλίσαµε εκ των προτέρων εγγυήσεις απέναντι
στην Τουρκία, απέναντι στην τροποποίηση κανονισµών που δεν
θεωρούµε ότι είναι προς το συµφέρον µας στο ΝΑΤΟ.

Σας ρώτησα και στην επιτροπή, όταν εσείς δεχτήκατε την έν-
ταξη της Αλβανίας στο ΝΑΤΟ, ζητήσατε κάτι; Πήρατε κάποια εγ-
γύηση; Δεν χρειάζεται να σας το πω, σε σχέση µε την Αλβανία
δεν είχαµε µόνο τα γενικότερα θέµατα, είχαµε και το θέµα της
µειονότητάς µας εκεί. Τι πρόσθετη εγγύηση πήρατε; Τι ακραία
υποκρισία είναι αυτή, να µας εγκαλείτε για κάτι, που όταν εσείς
ήσασταν στο τιµόνι της χώρας, δεν το κάνατε, δεν το πράξατε.

Η δική µας λογική είναι διαφορετική. Εµείς πιστεύουµε ότι
αυτή η συµφωνία είναι καλή, όχι µόνο γιατί ανταποκρίνεται στο
εθνικό µας συµφέρον, αλλά γιατί είναι ισορροπηµένη, εξασφα-
λίζει µία αµοιβαία επωφελή λύση στην περιοχή, που είναι προ-
ϋπόθεση για τη διάρκεια και τη µακροηµέρευση της συµφωνίας.
Γιατί, εάν δεν επικρατήσει ένα πνεύµα φιλικής συνεργασίας, όχι
µόνο µεταξύ των δύο κρατών -στο κάτω κάτω, πέρα από το
όνοµα ποτέ δεν είχαµε να µοιράσουµε κάτι µε τη διπλανή χώρα-
στο σύνολο της περιοχής των Βαλκανίων, ουσιαστικά θα απεµ-
πολούσαµε τη δυνατότητα που έχουµε να πρωταγωνιστήσουµε
σε ένα ενιαίο οικονοµικό χώρο, όπου είναι προφανές ότι έχουµε
κυρίαρχο πρωταγωνιστικό ρόλο, αλλά και ταυτόχρονα θα στε-
ρούσαµε από το κράτος µας, από τη χώρα µας τη δυνατότητα
να είναι ο εγγυητής της πολιτικής σταθερότητας και της ειρήνης
στα Βαλκάνια.

Ευτυχώς, αντίθετα µε εσάς, όλες οι πολιτικές οικογένειες στο
Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο, εκτός από την ακραία Δεξιά, όλοι οι
ηγέτες της παγκόσµιας σκηνής έχουν αναγνωρίσει και το θάρ-
ρος και την εµβέλεια αυτής της ιστορικής συµφωνίας. Πέρα από
αυτά που προανέφερα, το ότι επιλύεται δηλαδή µία µακροχρόνια
και πικρή διαφορά, πέρα από το γεγονός ότι η χώρα µας γίνεται
εξαγωγέας σταθερότητας στα Βαλκάνια, η µεγάλη αναβάθµιση
του διπλωµατικού µας κύρους, το τεράστιο διπλωµατικό κεφά-
λαιο που προσκοµίσαµε από αυτή τη συµφωνία, προφανώς και
θα το αξιοποιήσουµε εκεί που µετρά.

Ο γενικός εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας µάς κατηγόρησε
για υποτακτικότητα. Δεν θέλω να  προχωρήσω σε ιστορικές ανα-
φορές και πράγµατι θα ήθελα να συζητήσουµε τα σηµεία που
µπορούν να µας ενώσουν στο να ακολουθούµε µία εθνική πολι-
τική. Η παράταξή µας, όµως, ήταν πάντα πατριωτική και δεν ήταν
Πρωθυπουργός από τον δικό µας χώρο ή αρχηγός της δικής µας
παράταξης αυτός που απευθύνθηκε σε Αµερικανό στρατηγό και
του είπε για τον Ελληνικό Στρατό: «Στρατηγέ, ιδού ο Στρατός
σας».

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Και αυτό δεν αποτελούσε τυχαίο πολιτικό γεγονός. Η έλλειψη

αυτοπεποίθησης της ελληνικής άρχουσας τάξης, η αδυναµία να
έχει µία αυτόφωτη πολιτική ηγεµονία την οδηγούσε πάντοτε σε
αναζήτηση ξένων προστατών.

Εκεί πράγµατι είναι η µέρα µε τη νύχτα η δική σας πολιτική και
η δική µας. Και ακριβώς αυτό δείχνει και την ουσία της πολυδιά-
στατης πολιτικής µας και σε σχέση µε το ΝΑΤΟ και σε σχέση µε
τους άλλους διεθνείς οργανισµούς. 

Κατ’ αρχάς, σε σχέση µε την ένταξη της γειτονικής χώρας στο
ΝΑΤΟ είναι προφανές ότι δεν είναι δική µας απόφαση, είναι από-
φαση της δικής της κυβέρνησης και από ό,τι φαίνεται ένα από
τα λίγα πράγµατα στα οποία υπάρχει οµοφωνία στη γειτονική
χώρα.

Θα µπορούσαµε να γίνουµε εµείς πολιτικοί κήνσορες αυτής
επιλογής; Και µας κατηγορήσατε ότι άλλα λέγαµε στο παρελθόν
για το ΝΑΤΟ και άλλα λέµε τώρα. Είπα και στην τοποθέτησή µου
στην επιτροπή ότι άλλος ήταν ο ρόλος του ΝΑΤΟ στη ψυχροπο-
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λεµική περίοδο σε ένα διπολικό κόσµο, άλλος είναι ο ρόλος και
η λειτουργία του ΝΑΤΟ σε ένα πολυπολικό κόσµο. 

Είναι οδηγός της δικής µας εξωτερικής πολιτικής η ανάγκη να
προωθούµε τα εθνικά µας συµφέροντα µε τη συµµετοχή µας σε
όλους τους οργανισµούς που µπορούν να έχουν ρόλο για τη στα-
θερότητα και στην ασφάλεια.

Η δική µας πρωταρχική επιλογή είναι η ενίσχυση της αυτόνο-
µης δυνατότητας της Ευρώπης να έχει τη δική της εξωτερική πο-
λιτική και τη δική της άµυνα, αν θέλουµε πράγµατι η Ευρώπη να
µην είναι πολιτικός νάνος στη παγκόσµια σκηνή. Γι’ αυτό και εί-
µαστε συνοδοιπόροι στις φωνές που ακούγονται να µην θεωρη-
θεί απλό σχήµα η ρήτρα της παραγράφου 7 του άρθρου 42 για
την προώθηση συνεργασίας στο αµυντικό επίπεδο ακριβώς γιατί
είµαστε χώρα που δέχεται απειλές και µάλιστα απειλές που
έχουν ιστορική διάρκεια και ιστορικό βάθος.

Και σε αυτό το θέµα, λοιπόν, το χαρακτηριστικό της δικής µας
πολιτικής είναι η προσήλωση σε αρχές, ο πολυδιάστατος χαρα-
κτήρας που προσπαθεί πάντοτε να προωθεί τα εθνικά µας συµ-
φέροντα, η προώθηση µας πολιτικής ειρήνης, φιλίας και
συνεργασίας, χωρίς να θεωρούµε ότι έχουµε τη δυνατότητα να
παίξουµε κρυπτοηγεµονικές τάσεις στην περιοχή µας, αλλά
έχοντας τη φιλοδοξία να είµαστε παράγοντας σταθεροποίησης
της, να µετατρέψουµε την πυριτιδαποθήκη των Βαλκανίων σε
έναν ενιαίο οικονοµικό χώρο συνεργασίας οικονοµικής και πολι-
τικής.

Και η Συµφωνία των Πρεσπών έχει ακριβώς ένα µεγάλο κεφά-
λαιο, η µισή περίπου, αφιερωµένο ακριβώς σε αυτή δυνατότητα
ανάπτυξης οικονοµικών διµερών σχέσεων. Και έχουµε, πέρα από
αυτήν την προσπάθεια, συµπεριλάβει και πολύ συγκεκριµένες
ρήτρες για την προστασία των εθνικών µας συµφερόντων στο
µέλλον. 

Ακόµα και σήµερα που θα έχουµε την κύρωση από τη Βουλή
του πρωτοκόλλου ένταξης θα διατηρήσουµε το δικαίωµα µέχρις
ότου ο Πρόεδρος της Δηµοκρατίας στείλει το επικυρωτήριο όρ-
γανο στον θεµατοφύλακα της Συνθήκης του Βόρειου Ατλαντικού
που είναι οι Ηνωµένες Πολιτείες να δούµε αν, όπως πιστεύω εγώ
ότι θα συµβεί, εφαρµόζει πιστά το πνεύµα και το γράµµα της
συµφωνίας η άλλη πλευρά.

Και αντίθετα µε όσα λέγατε και σας διέψευσε πανηγυρικά και
ο αρµόδιος Επίτροπος για τα θέµατα διεύρυνσης, ο κ. Χαν, η ίδια
η συµφωνία ποτέ δεν προέβλεψε κάτι άλλο από τη δυνατότητα
σε κάθε φάση των διαπραγµατεύσεων για την ένταξη της γειτο-
νικής χώρας στην Ευρωπαϊκή Ένωση αν ξεκινήσει τον Ιούνιο,
όπως εµείς θα υποστηρίξουµε, να µην µπορούµε να ελέγχουµε
την πορεία της εφαρµογής της συµφωνίας. Γιατί δεν είναι µόνο
τα κριτήρια της Κοπεγχάγης που αφορούν τη δηµοκρατία, την
περιφρούρηση του ευρωπαϊκού κεκτηµένου και τα θέµατα που
αφορούν την καλή γειτονία είναι µεταξύ των θεµάτων, τα οποία
προφανώς έχουµε τη δυνατότητα να παρακολουθούµε και να
προβάλουµε αν χρειαστεί και τις αναγκαίες αντιθέσεις µας στη
διαπραγµάτευση, εάν η άλλη πλευρά δεν ανταποκριθεί στις υπο-
χρεώσεις της.

Εάν υπάρχει µία βασική διαφορά στην εξωτερική µας πολιτική
µεταξύ ηµών και της Νέας Δηµοκρατίας σε αυτό το θέµα δεν
είναι τόσο η ουσιαστική τοποθέτηση επί του µακεδονικού, γιατί
σας είπα και εµείς την εθνική θέση εφαρµόζουµε σύνθετη ονο-
µασία, erga omnes. Η βασική µας διαφορά είναι ότι εµείς δεν εί-
µαστε φοβική δύναµη, ούτε δύναµη της αδράνειας. Θέλουµε να
δίνουµε λύσεις στα προβλήµατα και αυτό δεν το έχουµε αποδεί-
ξει µόνο στα θέµατα των σχέσεων µας µε τη -σε λίγο- Βόρεια Μα-
κεδονία. Για τη Σαρία, γιατί δεν κάνατε κάτι τόσες δεκαετίες;

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Εσείς τι κάνατε;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εξω-

τερικών): Το ρυθµίσαµε, κυρία Βούλτεψη.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Ωριµάζουν τα θέµατα.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εξω-

τερικών): Γιατί; Πόσο θα ωριµάσουν τα θέµατα, κύριε Κουµου-
τσάκο;

Σας διάβασα την αρχική τοποθέτηση του πρέσβη µας, κ. Πα-
πούλια, το 1993 στα Ηνωµένα Έθνη όπου δήλωνε την ανάγκη τα-
χείας και επείγουσας επίλυσης του προβλήµατος. Πώς ήταν

δυνατόν κάτι που ήταν δεκτικό ταχείας και επείγουσας επίλυση
το 1993 να µην είναι ώριµο το 2019;

Και ξέρετε υπάρχει ένα βασικό νόµισµα της πολιτικής που είναι
η αξιοπιστία και η ειλικρίνεια. Αν αυτό λείψει από τον πολιτικό
διάλογο, υποβαθµίζεται αυτός σε τέτοιο επίπεδο που και οι πο-
λίτες χάνουν την εµπιστοσύνη τους στο πολιτικό σύστηµα.

Σε όλα, λοιπόν, αυτά τα επίπεδα εµείς έχουµε προσπαθήσει
να δώσουµε δείγµατα γραφής εθνικής ευθύνης και σε αυτό το
θέµα και στα υπόλοιπα. Και νοµίζω ότι ο ελληνικός λαός αυτό θα
το εκτιµήσει και θα το αξιολογήσει, γιατί πρέπει πάντοτε απέναντι
στην Ιστορία να έχουµε αυτήν τη στάση υπευθυνότητας και να
µην αναζητούµε τα προσωρινά πολιτικά κέρδη.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, πενήντα τέσσερις µαθητές και µαθήτριες και
τέσσερις εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το Γενικό Λύκειο Γιάν-
νουλης Λάρισας. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, σας παρακαλώ
πολύ θα ήθελα τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ορίστε, κύριε Κου-
µουτσάκο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Πρώτα απ’ όλα, αυτά τα οποία
υποστηρίζετε για τον ΝΑΤΟ, κύριε Υπουργέ, τα υποστηρίζατε το
2008, το 2015. Δεν νοµίζω ότι τότε υπήρχε ο διπολικός κόσµος
και ο ψυχρός πόλεµος.

Το 1952, όµως, στο οποίο αναφερθήκατε πράγµατι υπήρχε ψυ-
χρός πόλεµος όταν ειπώθηκε το: «Ιδού ο Στρατός σας».

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εξω-
τερικών): Το ’45 ήταν!

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Και αυτό είναι αµφίβολο αν ει-
πώθηκε. 

Αυτό που σίγουρα έχει ειπωθεί και µάλιστα τώρα που δεν
έχουµε ψυχρό πόλεµο είναι προς τους δανειστές, όταν δόθηκε
όλη η δηµόσια περιουσία στο ΤΧΣ είπατε: «Ιδού τα µνηµεία σας,
ιδού η δηµόσια περιουσία σας, ιδού η δηµόσια περιουσία της
χώρας». Αυτό έχετε πει εσείς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει η Κοι-
νοβουλευτική Εκπρόσωπος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων, κ. Κόλλια
- Τσαρουχά.

ΜΑΡΙΑ ΚΟΛΛΙΑ - ΤΣΑΡΟΥΧΑ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή, την καλή τύχη να κατάγοµαι από
τον ίδιο νόµο και από τον ίδιο τόπο µε τον Εθνάρχη Κωνσταντίνο
Καραµανλή. 

Σε όλη την πορεία µου σαν Βουλευτής όλα αυτά τα χρόνια
προσπάθησα, πιστεύω αρκετά καλά, να υπηρετώ το εθνικό συµ-
φέρον. Ο Εθνάρχης, όπως όλοι γνωρίζουµε, είπε και πολύ σωστά
είχε θέσει σαν βάση της εθνικής µας στρατηγικής το αξίωµα «η
Ελλάδα ανήκει στη Δύση». Το εννοούσε φυσικά υπό την έννοια
των γεωπολιτικών και γεωστρατηγικών συµµαχιών µας, όπως και
της πολιτισµικής µας συγγένειας µε τους λαούς της Δύσης και
µε καµία άλλη έννοια. Γιατί η Ελλάδα, όπως και η Μακεδονία,
ανήκει και θα ανήκει στους Έλληνες.

Αυτό το τελευταίο ήταν και το πιο βασικό αξίωµα ολόκληρης
της πορείας του εθνάρχη, όπως και κάθε µεγάλου πολιτικού που
πέρασε και άφησε το θετικό του αποτύπωµα στη χώρα µας. Οι
Έλληνες πολίτες είναι οι µοναδικοί ιδιοκτήτες αυτού του τόπου
και η µοναδικοί που νοµιµοποιούν κάθε µας απόφαση. Καµµία
µεθόδευση, όσο κι αν εγκρίνεται από το διεθνές σκηνικό, δεν νο-
µιµοποιεί πολιτικά τρικς µε τα οποία φτάσαµε σήµερα να απεµ-
πολούµε το ισχυρότερο διπλωµατικό µας πλεονέκτηµα έναντι
του κράτους των Σκοπίων, το οποίο είναι η εισδοχή του στο
ΝΑΤΟ υπό την κλεµµένη ονοµασία της Μακεδονίας, η οποία απο-
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τελεί αναπόσπαστο κοµµάτι της εθνικής µας κληρονοµιάς.
Είναι προφανές, λοιπόν, και χωρίς πολλές περιστροφές ότι οι

Ανεξάρτητοι Έλληνες, σεβόµενοι τον ελληνικό λαό, αρνούµαστε
κατηγορηµατικά να στηρίξουµε την ένταξη των Σκοπίων στο
ΝΑΤΟ. Μόνο ο ελληνικός λαός µπορεί να πάρει µία τέτοια από-
φαση. Γι’ αυτό και επιµένουµε ότι απαιτείται δηµοψήφισµα ή του-
λάχιστον η επικύρωση αυτής της απόφασης από τουλάχιστον τα
δύο τρίτα της Βουλής. 

Είναι υποχρέωσή µας, αγαπητοί συνάδελφοι, να αποδεχθείτε
και να επιβάλλετε αυτή τη θέση των Ανεξαρτήτων Ελλήνων. Το
ίδιο ισχύει και για εσάς τους πρώην Βουλευτές των Ανεξαρτήτων
Ελλήνων που δεν σεβόσαστε τη συµφωνία που κάνατε µε τους
ψηφοφόρους σας, όταν σας ψήφισαν και προτιµήσατε την πα-
ραµονή σας στις θέσεις εξουσίας.

Το ίδιο ισχύει και για εσάς, συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρα-
τίας, που όµως προτιµάτε να αδρανείτε, στηρίζοντας κι εσείς
υπόγεια τη συµφωνία. Τρεις φορές ήδη -τρεις φορές, τονίζω- δεν
αποδέχτηκε τις προτάσεις των Ανεξαρτήτων Ελλήνων ώστε να
την παρεµποδίσουµε µαζί. Η ιστορία θα σας καταγράψει, δυστυ-
χώς, ως εκείνους που προσπάθησαν να επιβάλλουν άµεσα ή έµ-
µεσα µία συµφωνία ενάντια στη θέληση ολόκληρου του
ελληνικού λαού, χωρίς µάλιστα να αντιλαµβάνονται τους ιστορι-
κούς κινδύνους που δηµιουργούνται από αυτή. 

Αυτοί οι ιστορικοί κίνδυνοι δεν προέρχονται από τη γλώσσα
και από την ιθαγένεια των γειτόνων, όπως προσπαθεί να υψώσει
ως δικαιολογία η Νέα Δηµοκρατία, αλλά συµφωνεί κατά τα άλλα
µε την παράδοση του ονόµατος «Μακεδονία». Τους ιστορικούς
κινδύνους τους δηµιουργεί η παραχώρηση του ονόµατος γιατί
επιβεβαιώνει το σκοπιανό αλυτρωτισµό, που ισχυρίζεται ότι έχει
δικαίωµα πάνω στην πραγµατική Μακεδονία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οφείλετε κατ’ αρχάς να παρα-
δεχτείτε ότι το κίνηµά µας, µε µπροστάρη τον Πάνο Καµµένο,
είναι αυτό που εργάστηκε σκληρά ώστε να αναθερµανθεί η συµ-
µαχία της χώρας µας µε τις ισχυρότερες χώρες της Δύσης και
να ενισχυθούν µέσα από αυτή οι εθνικές µας θέσεις. Έχουµε
συγκρουστεί πολλές φορές µε συναδέλφους από την Αριστερά,
που εξέφραζαν µία ιδεοληπτική θέση κατά της Δύσης χωρίς ου-
σιαστικά επιχειρήµατα. 

Είναι ιδιαίτερα δυσάρεστο, λοιπόν, σήµερα που καλούµαστε
να εξηγήσουµε στους ίδιους συναδέλφους πως όλα αυτά δεν ση-
µαίνουν ότι πρέπει να δεχόµαστε άκριτα ό,τι µας φέρνουν από
τη Δύση, επιτρέποντας έτσι παγίδες που στήνουν κέντρα και πα-
ράκεντρα. 

Η άγνοια των διεθνών γεωπολιτικών καταστάσεων είναι φα-
νερό ότι πηγάζει από το ότι επί πολλά χρόνια βασίζατε τις πολι-
τικές σας πεποιθήσεις σε ευφηµισµούς και ωραία λόγια
αντίδρασης και αντίστασης, όχι όµως σε πραγµατικά γεγονότα.
Αυτό ακριβώς δεν σας επέτρεψε να αντιληφθείτε ότι στη Δύση
λειτουργούν και σκοτεινά συµφέροντα που σε καµµία περίπτωση
δεν νοιάζονται για την Ελλάδα, αλλά έχουν σκοπό να επιβάλλουν
διεθνώς τα συµφέροντα µιας παγκόσµιας ελίτ, απολύτως πρό-
θυµα να τσαλαπατήσουν ανθρώπους και λαούς χωρίς δεύτερη
σκέψη.

Οι Ανεξάρτητοι Έλληνες το έχουµε καταγγείλει πολλές φορές
και έχουµε κάθε φορά, δυστυχώς, επιβεβαιωθεί. Τα κέντρα στα
οποία αναφερόµαστε απεργάζονται σχέδια που στοχεύουν στη
µείωση της ελληνικής εθνικής κυριαρχίας και στην αφαίρεση
κοµµατιών της χώρας µας, άλλες φορές των ιερών χωµάτων µας
κι άλλες φορές της ιστορίας και του πολιτισµού µας.

Θέλω να τονίσω ότι το παραπάνω δεν πρόκειται περί συνωµο-
σιολογίας, όπως δεν είναι συνωµοσιολογία η άρνηση των Βρε-
τανών να µας επιστρέψουν τα µάρµαρα του Παρθενώνα, όπως
δεν είναι συνωµοσιολογία η κερδοσκοπική δράση του επιχειρη-
µατία Σόρος σε βάρος κυρίαρχων κρατών του αναπτυσσόµενου
κόσµου και η άµεση σχεδόν εµπλοκή του στη Συµφωνία των Πρε-
σπών. 

Δεν είναι συνωµοσιολογία ούτε το γερµανικό ναζιστικό σχέδιο
του Β’ Παγκοσµίου Πολέµου ώστε να δοθεί η Θράκη στη Βουλ-
γαρία και µεγάλο µέρος της Μακεδονίας µαζί µε τη Θεσσαλονίκη
στη Σερβία, για να εξυπηρετηθούν διαχρονικά γεωπολιτικά συµ-
φέροντα της βιοµηχανικής µεγαλοαστικής τάξης της Γερµανίας,

τα οποία είναι γνωστά σε όσους έχουν µία στοιχειώδη αντίληψη
της ιστορίας.

Τονίζω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι αναφέροντας τα πα-
ραπάνω δεν στρεφόµαστε κατά των λαών, ούτε των Γερµανών
ούτε του λαού των Σκοπίων. Αποδεικνύουµε, όµως, πέρα από
κάθε αµφιβολία την ύπαρξη των σχεδιασµών από πολιτικά και
παραπολιτικά κέντρα που δεν συµβαδίζουν καθόλου µε τα ελλη-
νικά συµφέροντα. Οι σχεδιασµοί αυτοί έχουν να κάνουν µε τους
ίδιους, πάνω κάτω, ενεργειακούς και γεωπολιτικούς στόχους που
είχαν πάντοτε και επιζητούν την απορρύθµιση των Βαλκανίων,
την αναδιανοµή εδαφών και κυριαρχικών δικαιωµάτων σε βάρος
των πληθυσµών τους. Οι σχεδιασµοί αυτοί έχουν στόχο την αφαί-
ρεση τµηµάτων της ΑΟΖ της Ελλάδος, που θα επιτρέψουν σε
συµφέροντα που κινούνται έξω από τη χώρα µας να εκµεταλλευ-
τούν τον εθνικό µας πλούτο. 

Η στόχευση αυτών των σχεδιασµών εξυπηρετείται, δυστυχώς,
από τη Συµφωνία των Πρεσπών και από την εισδοχή στο ΝΑΤΟ
ενός κρατιδίου που επιµένει να βασίζει την ύπαρξη του σε ιστο-
ρικά δεδοµένα άλλου λαού. 

Όπως τόνισα ξανά στη Βουλή πριν µερικές µέρες, τι θα συµβεί
αν στις επόµενες εκλογές στα Σκόπια επανέλθουν ανθέλληνες
ακροδεξιοί εθνικιστές όπως αυτοί του VMR; Τι θα συµβεί αν µέσα
στο ΝΑΤΟ και ακριβώς δίπλα µας αποκτήσει βέτο µία εθνικιστική
κυβέρνηση που ελέγχεται µε χρηµατισµούς και εκβιασµούς; 

Το ζούµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε τη γείτονα µας εξ
Ανατολών, την Τουρκία, η οποία, παρά το ότι είναι σύµµαχός µας
µέσα στο ΝΑΤΟ, κατέχει εδώ και περίπου σαράντα πέντε χρόνια
ένα µεγάλο τµήµα της Κυπριακής Δηµοκρατίας. Σας θυµίζουµε,
λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι στην πολιτική και στις
συµµαχίες δεν υπάρχουν σταθερά συµφέροντα ούτε σχεδιασµοί
που δεν επιδέχονται δόλο. 

Θα µου επιτρέψετε να πω κάτι που µε στενοχωρεί, αλλά θέλω
να το πω. Το γνωρίζετε καλά, αφού µε µεθοδεύσεις αφαιρέσατε
και εσείς Βουλευτές από το κίνηµά µας, που ψηφίστηκε από το
λαό µε τη δέσµευση ότι δεν θα παραχωρήσει το όνοµα της Μα-
κεδονίας. Μην περιµένετε, λοιπόν, από τους ξένους να σας σε-
βαστούν. Κι εκείνοι τα ίδια θα κάνουν.

Κάθε διπλωµάτης, κάθε πολιτικός εργάζεται για τα συµφέ-
ροντα του δικού του έθνους, της δικιάς του πατρίδας και του
δικού του κράτους και δεν νοιάζεται σχεδόν καθόλου για τα συµ-
φέροντα των άλλων. Αυτό αποδείχθηκε επανειληµµένα, δυστυ-
χώς, στα χρόνια της κρίσης, που οι Ευρωπαίοι εταίροι µας
αποδέχτηκαν χωρίς καµµία αντίρρηση την ισοπεδωτική οικονο-
µική τιµωρία των Ελλήνων πολιτών, µε σκοπό να επιβάλουν τη
νοµισµατική τους πολιτική, φυσικά προς όφελός τους.

Ακριβώς γι’ αυτόν το λόγο είναι σπουδαίο που πλέον δεν είµα-
στε δεµένοι µε κάποιο µνηµόνιο που επιβάλλει τέτοιες πολιτικές.
Οι Ανεξάρτητοι Έλληνες ήµασταν ο κεντρικός πυλώνας στην
προσπάθεια να βγει η Ελλάδα από τα µνηµόνια. Σήµερα η αί-
σθηση της ευθύνης είναι που µας επιβάλλει να µη δεχθούµε την
εισδοχή του µικρού κρατιδίου των Σκοπίων στο ΝΑΤΟ, ειδικά
κάτω από το κίβδηλο όνοµα της Βόρειας Μακεδονίας. 

Καλούµε κάθε πατριώτη, έστω αυτή τελευταία ώρα, να αντι-
ληφθεί το µεγάλο λάθος που κάνει υποστηρίζοντας, άµεσα ή έµ-
µεσα, αυτή τη συµφωνία. Καµµία νοµιµοποίηση δεν υπάρχει για
τη Συµφωνία των Πρεσπών ούτε για τη στήριξη του πρωτοκόλ-
λου εισδοχής στο ΝΑΤΟ. 

Το θέµα εξάλλου, δεν θα κλείσει ακόµα και αν ολόκληρος ο
πλανήτης αποδεχτεί την κλοπή της κληρονοµιάς µας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Συγγνώµη, κύριε Πρόεδρε, για ένα λεπτό.
Η αλήθεια δεν µπορεί να κρυφτεί και θα βρει τον τρόπο να εµ-

φανιστεί ξανά µπροστά µας τα χρόνια που έρχονται. Καµµία συµ-
φωνία δεν θα µπορέσει ποτέ να κρύψει ότι η Μακεδονία είναι µία
και είναι Ελληνική.

Καλούµε, λοιπόν, κάθε πατριωτική δύναµη, κάθε συµπολίτη
µας που αντιλαµβάνεται ότι µόνο η αλήθεια και η δικαιοσύνη
µπορούν να διαφυλάξουν την ειρήνη και τη συνεργασία των λαών
και να εµποδίσει το πρωτόκολλο εισδοχής του κράτους των Σκο-
πίων στο ΝΑΤΟ.
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Εµείς, οι Ανεξάρτητοι Έλληνες, θα συνεχίσουµε τον αγώνα µε
κάθε τρόπο µέσα και έξω από το ελληνικό Κοινοβούλιο. Θα πα-
λέψουµε, ώστε να αποτραπεί κάθε σχεδιασµός ενάντια στην Ελ-
λάδα και ενάντια στους Έλληνες. 

Και να είστε σίγουροι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα τα κα-
ταφέρουµε, γιατί µόνο η αλήθεια βρίσκεται στη σωστή πλευρά
της ιστορίας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των ΑΝΕΛ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε την
κ. Κόλλια - Τσαρουχά.

Κύριε Θεοδωράκη, είχατε ζητήσει τον λόγο µετά το πέρας των
παρεµβάσεων των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων. Θα υπάρξει
πρόβληµα, εάν δώσουµε πρώτα τον λόγο στον κ. Κουτσούµπα
και αµέσως µετά ακολουθήσετε εσείς;

ΣΤΑΥΡΟΣ ΘΕΟΔΩΡΑΚΗΣ: Κανένα πρόβληµα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ωραία.
Τον λόγο έχει ο Γενικός Γραµµατέας του Κοµµουνιστικού Κόµ-

µατος Ελλάδας κ. Δηµήτρης Κουτσούµπας. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κεν-

τρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Κυρίες και κύριοι, η πρεµούρα του ΣΥΡΙΖΑ να φέρει στη Βουλή
και το πρωτόκολλο εισδοχής της γειτονικής χώρας στο ΝΑΤΟ
εξηγείται από το χρονοδιάγραµµα που έχει θέσει αυτός ο ιµπε-
ριαλιστικός οργανισµός, αφού πρέπει να έχει ολοκληρωθεί η δια-
δικασία µέχρι τις 13 - 14 Φλεβάρη, όταν συνέρχεται η Σύνοδος
των Υπουργών Εξωτερικών του ΝΑΤΟ.

Είναι µία διαδικασία που επιβεβαιώνει πλήρως τις θέσεις του
ΚΚΕ από την πρώτη στιγµή σχετικά µε τη διευθέτηση του σκο-
πιανού. Επιβεβαιώνεται, δηλαδή, ότι η συµφωνία Τσίπρα – Ζάεφ
έγινε για να µαντρωθεί ο γειτονικός λαός µας στο ΝΑΤΟ, για να
επιταχυνθεί η ευρωατλαντική ολοκλήρωση στα δυτικά Βαλκάνια. 

Αποκαλύπτεται πόσο κούφια είναι τα διάφορα λόγια της Κυ-
βέρνησης, η οποία προσπαθώντας να εξωραΐσει τη συµφωνία,
επαναλαµβάνει ότι πρόκειται απλά για την επίλυση ενός διµε-
ρούς ζητήµατος χωρίς έξωθεν παρεµβάσεις, ότι η είσοδος της
γειτονικής χώρας στο ΝΑΤΟ δήθεν δεν είναι κάτι που αφορά την
Ελλάδα, αλλά αποτελεί -πάλι δήθεν- αποκλειστική επιλογή της
γειτονικής χώρας.

Και τώρα, εκτός από το χρονοδιάγραµµα της εφαρµογής της
συµφωνίας που καθορίζεται από τη νατοϊκή ατζέντα, καθώς και
το άρθρο 2 που προβλέπει ρητά την ένταξη σε ΝΑΤΟ και Ευρω-
παϊκή Ένωση, έρχεται και το πρωτόκολλο εισδοχής στην ελλη-
νική Βουλή. Είναι µάλιστα χαρακτηριστικό ότι η Συµφωνία των
Πρεσπών µπαίνει σε εφαρµογή µόνο µετά την επικύρωση του
πρωτοκόλλου από την Ελλάδα, δηλαδή µε την έναρξη της διαδι-
κασίας ένταξης της γείτονος στο ΝΑΤΟ. 

Επιβεβαιώνεται απλά ότι η Κυβέρνηση αποτελεί το καλύτερο
βαποράκι των Ηνωµένων Πολιτειών Αµερικής στα Βαλκάνια και
την ευρύτερη περιοχή. Γι’ αυτό άλλωστε δεν κρύβουν και τη
χαρά τους οι αξιωµατούχοι του ΝΑΤΟ, της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
οι εκπρόσωποι των ΗΠΑ, ο Αµερικανός πρέσβης, που έσπευσαν
πρώτοι να χαιρετίσουν την κύρωση της συµφωνίας από τη Βουλή
και την ίδια στιγµή που στελέχη του ΣΥΡΙΖΑ γελοιοποιούνταν σε
καθηµερινή βάση µπροστά στον ελληνικό λαό, λέγοντας ότι πρό-
κειται µάλιστα για συµφωνία µε αντιιµπεριαλιστικό περιεχόµενο.

Η Κυβέρνηση, λοιπόν, δεν µπορεί να κρύψει πια ότι η συµφω-
νία αποτελεί άλλο έναν κρίκο των ιµπεριαλιστικών διευθετήσεων
στην περιοχή µας. Είναι διευθετήσεις που ρίχνουν λάδι στη
φωτιά των ανταγωνισµών µεταξύ ΗΠΑ - Ρωσίας, καθιστώντας τη
χώρα µας µεγάλο µαγνήτη νέων κινδύνων στο πλαίσιο της κλι-
µάκωσης της αντιπαράθεσης.

Οι εξελίξεις αυτές βάζουν σε πρώτο πλάνο τον νατοϊκό χαρα-
κτήρα της συµφωνίας και ακυρώνουν την προσπάθεια της Κυ-
βέρνησης να το υποβαθµίσει. Όλοι πλέον καταλαβαίνουν ότι ο
ΣΥΡΙΖΑ εντείνει την προσπάθειά του να ξεπλύνει την ιµπεριαλι-
στική συµµαχία. 

Μετά τις φιλοφρονήσεις του Πρωθυπουργού στον Τραµπ,
καλεί το λαό να πει και ευχαριστώ που πρωτοστατεί στην ενί-
σχυση του ΝΑΤΟ, επαναφέροντας όλα τα σκουριασµένα επιχει-
ρήµατα περί δήθεν ότι το ΝΑΤΟ είναι παράγοντας ειρήνης και

ασφάλειας, ειρήνης και φιλίας µε τους γείτονες λαούς.
Και µια και µιλάµε για τον Τραµπ, ξέρετε πάρα πολύ καλά ότι

οι φίλοι σας οι Αµερικανοί απειλούν ανοιχτά -για να µιλάµε κα-
θαρά εδώ µέσα- προετοιµάζουν ανοιχτή στρατιωτική επέµβαση
στη Βενεζουέλα µαζί µε τις σύµµαχες κυβερνήσεις τους στη Λα-
τινική Αµερική και την Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Και βέβαια, δεν χρειάζεται να προσπαθήσουν πολύ οι Ηνωµέ-
νες Πολιτείες και οι σύµµαχοί τους για να δικαιολογήσουν την
ανοιχτή επέµβαση στα εσωτερικά µιας χώρας. Ξέρουµε πια πώς
προετοιµάζονται οι επεµβάσεις. Ο λαός µας έχει αποκτήσει
πλούσια πείρα. Θυµάται πολύ καλά και τα ψέµατα που είπαν τότε
για να κάνουν τους βοµβαρδισµούς στη Γιουγκοσλαβία και τα
ψέµατα επίσης για το Αφγανιστάν, το Ιράκ, τη Λιβύη και τα απα-
νωτά ψέµατα για τη Συρία, που ο λαός της ζει το δράµα του πο-
λέµου, του ξεριζωµού, της προσφυγιάς. 

Ο λαός µας θυµάται όλα τα προσχήµατα που αξιοποίησαν ένα
προς ένα. Πότε τους έπιανε ο πόνος για τα δικαιώµατα των µει-
ονοτήτων, πότε ανακάλυπταν όπλα µαζικής καταστροφής, πότε
σήκωναν τη σηµαία της δήθεν καταπολέµησης της τροµοκρα-
τίας. Και µετά, αφού πρώτα είχαν ισοπεδωθεί χώρες, αφού
πρώτα είχαν δολοφονηθεί, είχαν ξεριζωθεί λαοί, αφού είχαν ξα-
ναχαρακτεί τα σύνορα µε το αίµα αυτών των λαών, αποκαλύπτον-
ταν ότι όλα αυτά ήταν αέρας κοπανιστός, ότι τίποτα από αυτά
δεν ίσχυε.

Και βέβαια, δεν τους έπιανε ο πόνος για τους λαούς αυτών των
χωρών, γιατί οι κυβερνήσεις αυτών των λαών κυρίως δεν ήταν
απολύτως ευθυγραµµισµένες µε τα οικονοµικά και γεωπολιτικά
συµφέροντα των Ηνωµένων Πολιτειών Αµερικής, του ΝΑΤΟ, της
Ευρωπαϊκής Ένωσης. Αυτή είναι η απόλυτη αλήθεια, είτε σας
αρέσει είτε δεν σας αρέσει αυτό.

Η θέση αρχών του ΚΚΕ είναι ξεκάθαρη και διαχρονική. Μόνο
ο λαός κάθε χώρας είναι αρµόδιος να επιλέξει ποιον πρόεδρο
και ποια κυβέρνηση θα έχει. Και δεν έχει το δικαίωµα κανείς να
παρεµβαίνει και να υποδεικνύει σε έναν λαό τι πρέπει να γίνει και
πολύ περισσότερο να επεµβαίνει. Μπορεί κάποιος να διαφωνεί
όσο θέλει µε ένα καθεστώς, µε την οικονοµική, την κοινωνική πο-
λιτική, την εξωτερική πολιτική µιας κυβέρνησης. Δεν µπορεί,
όµως, να ανέχεται ξένες ιµπεριαλιστικές δυνάµεις να απειλούν
µε επέµβαση και να αναγνωρίζουν ανδρείκελα που οι ίδιες έχουν
προωθήσει.

Και εδώ, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, δίνετε πάλι ένα ρεσιτάλ υποκρι-
σίας. Και απευθυνόµαστε σε εσάς, γιατί τους υπόλοιπους τους
ξέρουµε και διαχρονικά έχουν τοποθετηθεί γι’ αυτά τα ζητήµατα.
Όσο κι αν ψάξει κανείς τις δηλώσεις των στελεχών σας, για πα-
ράδειγµα για τη Βενεζουέλα, δεν θα βρει ούτε µία φορά µία ανα-
φορά στις Ηνωµένες Πολιτείες Αµερικής, η οποία πρωτοστατεί
σε αυτήν την ιστορία, απειλώντας ακόµα και µε στρατιωτική
επέµβαση. 

Και η υποκρισία γίνεται ακόµα µεγαλύτερη µετά τις δηλώσεις
του Υπουργείου Εξωτερικών σας, όπου στηρίζεται η Ευρωπαϊκή
Ένωση στην προσπάθειά της να επέµβει και αυτή στα εσωτερικά
της Βενεζουέλας, µέσω ενός σχήµατος διεθνούς επιτροπείας µε
χώρες όπως η Ισπανία, που έχουν ήδη αναγνωρίσει τον Γκουαϊδό
ως Πρόεδρο.

Η Ευρώπη του Sanchez, του Costa και όλων αυτών των σο-
σιαλδηµοκρατών, που φιγουράρουν πρώτοι και καλύτεροι στο
ονοµαζόµενο «προοδευτικό µέτωπο» που θέλετε να φτιάξετε
στην Ευρώπη, είναι οι πρώτοι που έτρεξαν να στηρίξουν το πρα-
ξικόπηµα των Αµερικανών στη Βενεζουέλα µαζί µε το λαϊκό
κόµµα, τους νεοφιλελεύθερους, τους άλλους φασίστες και ακρο-
δεξιούς της περιοχής. Έτσι ξεκινάει η πρόοδός σας, µε ανοιχτές
επεµβάσεις στα εσωτερικά χωρών. 

Πρόκειται για πραγµατική πρόκληση από την Κυβέρνηση, για
προσβολή στα χιλιάδες θύµατα των ιµπεριαλιστικών επεµβά-
σεων, των πολέµων που έχουν εξαπολύσει οι ΗΠΑ, το ΝΑΤΟ σε
βάρος των λαών των Βαλκανίων, της Μέσης Ανατολής και αλλού.
Είναι πρόκληση την ίδια στιγµή που κάθε κίνηση του ΝΑΤΟ, προ-
στιθέµενη στην προηγούµενή του, επιβεβαιώνει ότι ετοιµάζεται
και για στρατιωτικές πολεµικές συγκρούσεις.

Πόση ασφάλεια µπορούν να νιώθουν οι λαοί στα Βαλκάνια από
την ενίσχυση αυτών των σχεδιασµών, όταν οι τελευταίες στρα-
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τιωτικές ασκήσεις του ΝΑΤΟ µε δεκάδες χιλιάδες στρατιωτών,
µε τη συµµετοχή και της Ελλάδας, παραπέµπουν ουσιαστικά σε
πολεµική προπαρασκευή;

Ποια σταθερότητα εξασφαλίζεται µε το ΝΑΤΟ να διακηρύττει
ότι ετοιµάζει τα λεγόµενα τέσσερα τριαντάρια, δηλαδή δυνάµεις
ταχείας επέµβασης σε διάταξη µάχης; Ποια ειρήνη εξασφαλίζε-
ται για τους λαούς µε το δόγµα για το πρώτο πυρηνικό πλήγµα
του ΝΑΤΟ; 

Τι σόι σταθερότητα είναι αυτή που εξασφαλίζεται σε µία πε-
ρίοδο που ΗΠΑ, ΝΑΤΟ, Ευρωπαϊκή Ένωση ανοίγουν ζητήµατα
αλλαγής συνόρων στα Βαλκάνια, όπως µεταξύ Σερβίας, Κοσσυ-
φοπεδίου, Αλβανίας, επιβεβαιώνοντας ότι οι διευθετήσεις που
φέρουν τη σφραγίδα τους είναι εξ αρχής ναρκοθετηµένες και
προετοιµάζουν τις επόµενες κρίσεις και εντάσεις; Σε αυτούς
τους σχεδιασµούς εντάσσεται και η Συµφωνία των Πρεσπών. Γι’
αυτό και εµπεριέχει ολοζώντανα τα σπέρµατα του αλυτρωτι-
σµού, όπως αυτά που άνοιξαν τον κύκλο του αίµατος στα Βαλ-
κάνια, που δεν λέει να κλείσει.

Την ασφάλεια που εγγυώνται το ΝΑΤΟ και η Ευρωπαϊκή
Ένωση την έχουν δοκιµάσει στο πετσί τους οι λαοί των Βαλκα-
νίων µε τον διαµελισµό της Γιουγκοσλαβίας, τη διαρκή υποδαύ-
λιση µειονοτικών και εθνικιστικών ζητηµάτων, τη συγκρότηση
κρατών-προτεκτοράτων, τη δηµιουργία τεράστιων βάσεων πολε-
µικής εφόρµησης στην περιοχή, όπως στο Κοσσυφοπέδιο.

Τη σταθερότητα του ΝΑΤΟ την έχει δοκιµάσει και ο ελληνικός
λαός στις ελληνοτουρκικές σχέσεις, στη διαρκή αµφισβήτηση
των κυριαρχικών δικαιωµάτων µε τις ευλογίες αυτής της ιµπερια-
λιστικής συµµαχίας που δεν αναγνωρίζει σύνορα στο Αιγαίο.
Αυτήν τη σταθερότητα τη δοκιµάζει και µε την άλλη σύµµαχο,
την Αλβανία, που η αστική της τάξη συνεχίζει τις προκλήσεις στο
πλαίσιο του µεγαλοϊδεατισµού της για τη µεγάλη Αλβανία.

Οδηγός της Κυβέρνησης για τους ρόλους που αναλαµβάνει
δεν είναι η ασφάλεια για τον λαό και οι σχέσεις αλληλεγγύης µε
τους γειτονικούς λαούς, αλλά η γεωστρατηγική αναβάθµιση της
εγχώριας άρχουσας τάξης, η αναζήτηση νέων πεδίων κερδοφο-
ρίας για τα συµφέροντά της. 

Αυτός ο στόχος, που περιγράφεται από τις ποµπώδεις εκφρά-
σεις των διαφόρων στελεχών του ΣΥΡΙΖΑ περί Ελλάδας ηγέτιδας
δύναµης στα Βαλκάνια, αντικειµενικά κουβαλάει την εµπλοκή σε
αυτούς τους ιµπεριαλιστικούς σχεδιασµούς, αποτελώντας την
άλλη όψη, βέβαια, της αντιλαϊκής επιδροµής στην εργατική τάξη
και τα λαϊκά στρώµατα µε όλους αυτούς τους αντιλαϊκούς νό-
µους των µνηµονίων, που είναι εν πλήρει ισχύ.

Για να τα δούµε όλα αυτά πιο αναλυτικά και συγκεκριµένα,
γιατί πραγµατικά ο κατήφορός σας δεν έχει, δυστυχώς, πάτο.

Νέες αµερικανονατοϊκές διευθετήσεις έχει αναλάβει η Κυβέρ-
νηση ΣΥΡΙΖΑ, µόλις τελειώσει µε τη Βόρεια Μακεδονία και την
ένταξή της στο ΝΑΤΟ. Άλλωστε οι τροχιοδεικτικές βολές που
έριξε για µοντέλο Πρεσπών στη διευθέτηση του Κυπριακού η Κυ-
βέρνηση ΣΥΡΙΖΑ σε αυτό αποσκοπούν. 

Το σχόλιο που έκανε ο Έλληνας Πρωθυπουργός κατά τη συ-
νάντησή του µε τον Κύπριο Πρόεδρο την προηγούµενη εβδο-
µάδα δεν ήταν καθόλου τυχαίο. Οι δηλώσεις του στην ουσία
παραπέµπουν ευθέως σε πιο ενεργή παρέµβαση του αµερικανο-
νατοϊκού παράγοντα στις διαπραγµατεύσεις, όπως ακριβώς
έγινε και µε τη Συµφωνία των Πρεσπών.

Μία τέτοια εξέλιξη θα οδηγήσει σε µεγάλες περιπέτειες τον
κυπριακό λαό, καθώς δεν είναι δυνατό αυτοί που υπέθαλψαν την
τούρκικη εισβολή και ανέχονται εδώ και σαράντα πέντε χρόνια
την τούρκικη κατοχή, να είναι παράγοντας µιας δίκαιης και βιώ-
σιµης λύσης στο Κυπριακό. Αυτό άλλωστε αποδεικνύει και η έν-
ταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση, στο πλαίσιο της
οποίας διαιωνίζεται επίσης το πρόβληµα και αναζητείται διχοτο-
µική λύση στην ουσία δύο κρατών.

Το παζάρι για το Κυπριακό είναι µέρος του παζλ των διευθε-
τήσεων στη νοτιοανατολική Μεσόγειο, που αποτελεί µαγνήτη γε-
ωπολιτικών και επενδυτικών σχεδίων και ανταγωνισµών. Εδώ η
Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ αναλαµβάνει αποστολές για την υπεράσπιση
και προώθηση αυτών των συµφερόντων. 

Πλήρως στρατευµένη στον νατοϊκό στόχο για διατήρηση της
Τουρκίας στο δυτικό στρατόπεδο και για ανάσχεση της ρώσικης

επιρροής στην ευρύτερη περιοχή, η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ διεκδικεί
αναβαθµισµένο ρόλο για το ελληνικό µεγάλο κεφάλαιο σε µια πε-
ριοχή όπου διασταυρώνονται ανταγωνιστικά σχέδια σε µέτωπα,
όπως αυτό της Συρίας και συνολικότερα της Μέσης Ανατολής.

Επιδίωξή της είναι να προχωρήσει ο αµερικανονατοϊκός σχε-
διασµός και µέσα από εκεί να κατοχυρώσει τον ρόλο του προτι-
µώµενου εταίρου των ΗΠΑ στην περιοχή.

Σε αυτήν την κατεύθυνση η Ελλάδα αναλαµβάνει ενεργό ρόλο,
όπως φάνηκε και στην 5η Σύνοδο Κορυφής των Μεσογειακών
Κρατών της Ευρωπαϊκής Ένωσης που έγινε πριν δέκα, περίπου,
ηµέρες στην κυπριακή πρωτεύουσα, ιεραρχώντας µεγάλα σχέ-
δια στον στρατηγικής σηµασίας κλάδο της ενέργειας.

Θυµίζουµε ότι τα µονοπώλια Γαλλίας και Ιταλίας διατηρούν δι-
καιώµατα έρευνας και εξόρυξης στην κυπριακή ΑΟΖ και εποµέ-
νως εµπλέκονται άµεσα στον σχεδιασµό και στο παζάρι για τον
τρόπο και τον δρόµο διοχέτευσης του φυσικού αερίου στις αγο-
ρές. 

Έτσι, καθόλου τυχαία στη Διακήρυξη της Λευκωσίας, που εγ-
κρίθηκε, τονίζεται ότι ο στόχος της ενεργειακής ασφάλειας πα-
ραµένει κυρίαρχης σηµασίας και αναγνωρίζεται ότι η περιοχή
της δυτικής και ανατολικής Μεσογείου αποτελεί στρατηγικής ση-
µασίας διάδροµο για την προµήθεια αερίου και ηλεκτρικής ενέρ-
γειας µέσω υποδοµών αερίου, όπως ο αγωγός «EAST MED».

Είναι περισσότερο από βέβαιο ότι η διευθέτηση του Κυπρια-
κού, στη βάση των διχοτοµικών λύσεων που βρίσκονται σταθερά
πάνω στο τραπέζι, είναι ψηλά στην ατζέντα των αµερικανονατοϊ-
κών µε το βλέµµα στραµµένο και στις αξιώσεις της Τουρκίας να
κατοχυρώσει αυξηµένο ρόλο στην εκµετάλλευση και µεταφορά
υδρογονανθράκων της ανατολικής Μεσογείου. 

Γι’ αυτό άλλωστε προωθείται η µεγαλύτερη εµπλοκή του
ΝΑΤΟ στη διαδικασία της διαπραγµάτευσης, προκειµένου να
αποτελέσει οµπρέλα σε ένα µελλοντικό σύστηµα ασφαλείας
στην Κύπρο που θα διευκολύνει τη διευθέτηση του Κυπριακού. 

Από αυτήν την άποψη δεν µας ξαφνιάζει το γεγονός ότι η ελ-
ληνική Κυβέρνηση εξελίσσεται σε κρίκο για τη στενότερη συνερ-
γασία ΝΑΤΟ - Κύπρου και την ενεργότερη παρουσία της
ιµπεριαλιστικής συµµαχίας στην περιοχή, διαθέτοντας για αυτόν
τον σκοπό και στρατιωτικές υποδοµές, βάσεις και µέσα.

Παραπέρα, το γεγονός ότι η Συµφωνία των Πρεσπών πλασά-
ρεται από την Κυβέρνηση και όλους τους εταίρους της ως πρό-
τυπο για άλλες διευθετήσεις προϊδεάζει και για εξελίξεις -εκτός
από το Κυπριακό- και στο παζάρι της Σερβίας µε τους αλβανό-
φωνους του Κοσσυφοπεδίου, που σύντοµα φαίνεται ότι θα µπει
στην τελική του φάση. Ήδη τα σενάρια για ανταλλαγή εδαφών
βρίσκονται πάνω στο τραπέζι µε κίνδυνο να ανοίξει ο ασκός του
Αιόλου και για άλλες αλλαγές συνόρων στην περιοχή, όχι χωρίς
εντάσεις και διενέξεις, µε τον κίνδυνο να γενικευτούν. 

Εύθραυστη είναι για παράδειγµα η κατάσταση και στη Βοσνία
- Ερζεγοβίνη, ένα κράτος-µωσαϊκό, όπου ήδη το σέρβικο στοιχείο
διεκδικεί µεγαλύτερη αυτονοµία. 

Ταυτόχρονα, η ενίσχυση του αλβανικού στοιχείου κουµπώνει
µε το σχέδιο της µεγάλης Αλβανίας, το οποίο σιγοντάρεται του-
λάχιστον από τις Ηνωµένες Πολιτείες και προχωράει ήδη µε την
κατάργηση συνόρων ανάµεσα σε Αλβανία και Κόσσοβο. 

Θυµίζουµε ότι η προώθηση του νατοϊκού σχεδιασµού µε τη
Συµφωνία των Πρεσπών είχε τη σφραγίδα και των εκεί αλβανικών
κοµµάτων που συγκυβερνούν µε τον σοσιαλδηµοκράτη Ζάεφ.
Τόσο η κατάσταση στη µελλοντική Βόρεια Μακεδονία, όπου δια-
τηρούνται τα σπέρµατα αλυτρωτισµού-εθνικισµού, όσο και ο αλ-
βανικός µεγαλοϊδεατισµός µπορούν ανά πάσα στιγµή να
αξιοποιηθούν ενεργά στο πλαίσιο αυτών των σχεδίων και των αν-
ταγωνισµών, όπως έχει γίνει πάρα πολλές φορές στο παρελθόν.

Η Ελλάδα, ως γεωπολιτικός µεντεσές των ΗΠΑ στην περιοχή,
έχει αναλάβει ρόλο να συµβάλει καθοριστικά, ώστε όλες οι
χώρες και οι λαοί τους να µπουν στη στρούγκα του ΝΑΤΟ και της
Ευρωπαϊκής Ένωσης. Οι χώρες που δεν είναι µέλη του ΝΑΤΟ
στην περιοχή είναι η Σερβία, που διατηρεί όµως και ισχυρούς δε-
σµούς µε τη Ρωσία, αλλά συνεργάζεται και µε το ΝΑΤΟ, ενώ στα-
θερός στόχος είναι να ενταχθεί και στην Ευρωπαϊκή Ένωση,
όπως επίσης η Βοσνία - Ερζεγοβίνη, που είναι εκτός ΝΑΤΟ και
Ευρωπαϊκής Ένωσης, το Μαυροβούνιο, που είναι στο ΝΑΤΟ,
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αλλά όχι στην Ευρωπαϊκή Ένωση, όπως και η Αλβανία.
Αυτό, όµως, που παρουσιάζεται από την Κυβέρνηση ως το νέο

«ELDORADO» για τους επιχειρηµατικούς οµίλους, που θα φέρει
τάχα ευηµερία και ασφάλεια στα Βαλκάνια µε εγγυητές ΝΑΤΟ
και Ευρωπαϊκή Ένωση, κρύβει στην πραγµατικότητα πολύ µεγά-
λους κινδύνους και για τον ελληνικό και για τους τους άλλους
λαούς.

Η δήθεν σταθερότητα και ασφάλεια του ΝΑΤΟ είναι απάτη, αν
παρατηρήσει κανείς την όλο και µεγαλύτερη πολεµική προετοι-
µασία µε τα τεραστίων διαστάσεων γυµνάσια που περικυκλώνουν
τη Ρωσία, µε το νατοϊκό δόγµα για το πρώτο πυρηνικό πλήγµα,
µε τη λεγόµενη αντιπυραυλική ασπίδα, µε τη µετατροπή του
ΝΑΤΟ ή των αυτοτελών στρατιωτικών δοµών που αναπτύσσει η
Ευρωπαϊκή Ένωση, όπως είναι οι µονάδες ταχείας επέµβασης,
σε παγκόσµιους χωροφύλακες. 

Η πείρα από τον βρώµικο ρόλο των ΗΠΑ, του ΝΑΤΟ, της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης στα Βαλκάνια και προπάντων το σύγχρονο
νατοϊκό δόγµα, που κρατά αναµµένο το φυτίλι σε όλη την πε-
ριοχή, πρέπει να αποτελέσει κριτήριο για τον λαό µας για την
ανάπτυξη και της αντιιµπεριαλιστικής πάλης ενάντια στην εµ-
πλοκή της Ελλάδας σε επικίνδυνους σχεδιασµούς. 

Κυρίες και κύριοι, οι ανταλλαγές επισκέψεων µε τον Ερντογάν
στην Αθήνα τον Δεκέµβρη του 2017 και τον Τσίπρα στην Κων-
σταντινούπολη µόλις προχθές διαφηµίστηκαν πάρα πολύ. Οι κυ-
βερνητικές εφηµερίδες φιλοξένησαν και τότε και τώρα τίτλους
για καθαρές κουβέντες µε στόχο τη συνεννόηση. Τα στελέχη του
ΣΥΡΙΖΑ µιλούσαν και µιλάνε για κάποιο νέο ξεκίνηµα στις σχέσεις
των δύο χωρών, για ιστορική επίσκεψη και άλλα σχετικά. 

Η πραγµατικότητα όµως διαψεύδει κάθε φορά αυτήν την κυ-
βερνητική προπαγάνδα. Σας θυµίζουµε -γιατί εµείς δεν το ξε-
χνάµε- ότι ο Ερντογάν εδώ, από την Αθήνα, επανέφερε τη θέση
για αναθεώρηση της Συνθήκης της Λοζάνης, η οποία αποτελεί
τη βάση του καθορισµού των συνόρων ανάµεσα στην Ελλάδα,
την Τουρκία και την ευρύτερη περιοχή. Υπερασπίστηκε τη στρα-
τηγική των γκρίζων ζωνών στο Αιγαίο, την κατοχή της Κύπρου,
αναβαθµίζοντας συνολικά τις διεκδικήσεις της τουρκικής αστικής
τάξης. Έκτοτε τα επαναφέρουν µε κάθε ευκαιρία. 

Η Κυβέρνηση κρύβει την αλήθεια, όπως έκαναν οι κυβερνήσεις
Νέας Δηµοκρατίας και ΠΑΣΟΚ, χρησιµοποιώντας µάλιστα τις
ίδιες µεγαλοστοµίες περί διπλωµατικής ικανότητας, µε τις κουµ-
παριές, τις ζεµπεκιές, ως µέσα επίλυσης σοβαρών προβληµάτων,
σκεπάζοντας όλοι µαζί τις βαθύτερες αιτίες, επιδιώκοντας να
εξαφανίσουν τις στοχεύσεις, τις ευθύνες των αρχουσών τάξεων
της περιοχής, τον ρόλο των Αµερικανών και του ΝΑΤΟ στην πε-
ριοχή.

Οι τούρκικες παραβιάσεις συνοριακών γραµµών και οι εντά-
σεις που προκαλούνται δεν είναι περιστασιακές. Είναι αποτέλε-
σµα σχεδιασµού, έχουν συνέχεια και κλιµάκωση, λειτουργούν
σωρευτικά και αποτελούν εφαλτήριο για νέες κρίσεις. 

Όσο κι αν προσπαθούν να µας κάνουν να ξεχάσουµε, δεν το
καταφέρνουν, γιατί διατηρούνται ατόφια στη συλλογική µνήµη
του ελληνικού λαού και η τουρκική εισβολή στην Κύπρο το 1974
και οι κρίσεις του 1976 και 1987, που προκλήθηκαν τότε από τις
έρευνες του «Χόρα» και του «Σισµίκ» αντίστοιχα για κοιτάσµατα
πετρελαίου σε θαλάσσιες περιοχές, που οι ελληνικές κυβερνή-
σεις θεωρούν ως µέρος της ελληνικής υφαλοκρηπίδας και η
κρίση των Ιµίων τον Γενάρη του 1996, που έφερε τις δύο χώρες
στα πρόθυρα πολεµικής σύγκρουσης. 

Ήταν τότε που ο Πρωθυπουργός Σηµίτης είπε εκείνο το περι-
βόητο «Ευχαριστούµε τις ΗΠΑ», οι οποίες ανέλαβαν µάλιστα και
διαµεσολαβητικό ρόλο τότε, που οδήγησε ευθύς αµέσως στις
απαράδεκτες συµφωνίες της Κυβέρνησης ΠΑΣΟΚ µε την τουρ-
κική Κυβέρνηση, µιλώντας για νόµιµα και ζωτικά συµφέροντα της
Τουρκίας στο Αιγαίο, όσο και µετά, για εκκρεµείς συνοριακές
διαφορές µεταξύ Ελλάδας και Τουρκίας.

Πρόκειται για σηµαντική πείρα που συνδέεται και µε τις σηµε-
ρινές εξελίξεις και µε την επόµενη µέρα, πολύ περισσότερο που
η αµερικανονατοϊκή παρέµβαση έχει στόχο έναν νέο συµβιβασµό
για τη συνεκµετάλλευση του Αιγαίου και των κυπριακών θαλασ-
σίων ζωνών. 

Οι µύθοι που καλλιεργεί ο ΣΥΡΙΖΑ και τα διάφορα παπαγαλά-

κια του για τη Συµφωνία των Πρεσπών και οι πανηγυρισµοί περί
ειρήνης και σταθερότητας στα Βαλκάνια, µετά την ένταξη της
Πρώην Γιουγκοσλαβικής Δηµοκρατίας της Μακεδονίας στο
ΝΑΤΟ, καταρρίπτονται από την κατάσταση που επικρατεί στην
περιοχή, τα παζάρια για την αλλαγή συνόρων. Διαψεύδονται και
από την πορεία των σχέσεων Ελλάδας - Τουρκίας, οι οποίες είναι
µέλη του ΝΑΤΟ από το 1952 και επιπλέον συνεργάζονται για την
ενταξιακή διαδικασία της Τουρκίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση.

Έχουν συνάψει πολλές συµφωνίες προς όφελος των καπιτα-
λιστών -εκατέρωθεν και των δύο πλευρών- αλλά οι εντάσεις δι-
αιωνίζονται. Αυτά είναι επίσης συγκεκριµένα, παρ’ ότι θέλουν να
µας κάνουν να τα ξεχάσουµε ή έστω να τα υποβαθµίσουµε ως
προβλήµατα, ως ζητήµατα. 

Παραµένει το casus belli σε περίπτωση που η Ελλάδα επεκτεί-
νει την αιγιαλίτιδα ζώνη, τα χωρικά ύδατα από τα 6 στα 12 ναυ-
τικά µίλια, σύµφωνα µε τις προβλέψεις της Διεθνούς Σύµβασης
για το Δίκαιο της Θάλασσας του 1982. Χιλιάδες τουρκικές παρα-
βιάσεις σηµειώνονται για πολλά χρόνια µέχρι σήµερα. 

Το ποιοτικό στοιχείο είναι η συνεχής διαχρονική αµφισβήτηση
και παραβίαση των συνόρων και οι εντάσεις που αυτές προκα-
λούν, ανάλογα µε τη χρονική συγκυρία, τον επιχειρησιακό σχε-
διασµό, τον χαρακτήρα του περιστατικού και των κινήσεων των
ελληνικών Ενόπλων Δυνάµεων, το επίπεδο επικινδυνότητας κάθε
εµπλοκής, τον κίνδυνο ατυχήµατος και τόσα άλλα. 

Μας προειδοποιούν επίσης οι δεκάδες τούρκικες Navtex ή
Notam, µε τις οποίες ανακοινώνεται η δέσµευση εναέριου ή θα-
λάσσιου χώρου της Ελλάδας ή της Κύπρου για στρατιωτικές
ασκήσεις, για έρευνες, για γεωτρήσεις, για υδρογονάνθρακες.
Οι κινήσεις αυτές έχουν αναβαθµιστεί το τελευταίο διάστηµα,
όπως δείχνει και το πέρα-δώθε του ερευνητικού πλοίου
«ΜΠΑΡΜΠΑΡΟΣ» και του γεωτρύπανου «ΠΟΡΘΗΤΗΣ» και αυτό
µπορεί να αποτελέσει πηγή εντάσεων που ξεπερνούν τα καθιε-
ρωµένα. Η κατάσταση περιπλέκεται µε τη συµφωνία που έχει συ-
νάψει η τουρκική κρατική εταιρεία πετρελαίου µε τις αρχές του
ψευδοκράτους για τη διεξαγωγή σχετικών ερευνών. 

Σε αυτά προστίθενται και διάφορες δηλώσεις του Ερντογάν,
στελεχών της Κυβέρνησης και της αστικής αντιπολίτευσης της
Τουρκίας για «γαλάζια πατρίδα», τις απειλές χρησιµοποίησης
στρατιωτικών δυνάµεων και οι παρεµβάσεις στη Θράκη.

Παράλληλα µε αυτά τα γεγονότα, σηµειώνονται επεµβάσεις
του τουρκικού κράτους στην ευρύτερη περιοχή. Και αυτό επίσης
δεν πρέπει να το ξεχνάµε. Εκτός από την Κύπρο κάνει στρατιω-
τικές επιχειρήσεις και διατηρεί βάση στη Συρία και σήµερα ετοι-
µάζεται για στρατιωτική επέµβαση στο Μανµπίτζ, απειλώντας τον
κουρδικό πληθυσµό. 

Διατηρεί δεκαπέντε στρατόπεδα του τουρκικού στρατού στο
βόρειο Ιράκ που επιχειρεί εντός της χώρας. Έχει στρατιωτικές
βάσεις στη Σοµαλία κοντά στον στρατηγικής σηµασίας Κόλπο
του Άντεν και τα στενά στην Ερυθρά Θάλασσα και τον Ινδικό
Ωκεανό. Έχει βάση στο Κατάρ µε πέντε χιλιάδες στρατιώτες και
εγκαταστάσεις για πολεµικά πλοία και αεροσκάφη και άλλα.
Προσβλέπει σε βάσεις στο Σουδάν. 

Η Τουρκική παρουσία στα Βαλκάνια αναβαθµίζεται οικονοµικά,
πολιτικά, στρατιωτικά, στην Αλβανία, στην πρώην Γιουγκοσλα-
βική Δηµοκρατία της Μακεδονίας, στη Βοσνία - Ερζεγοβίνη και
αλλού. Και όλα αυτά δεν είναι ούτε fake news ούτε είναι γενικά
πολεµικές επιχειρήσεις ή στρατιωτικές βάσεις από αέρος ή µέσω
ηλεκτρονικών απλά συστηµάτων. Είναι και µε στρατό και µε
ενεργή παρουσία σε αυτές τις χώρες, µάλιστα, για χώρα µέλος
του ΝΑΤΟ δίπλα στην Ελλάδα. Το ίδιο βέβαια επιδιώκει αντί-
στοιχα, από ό,τι φαίνεται, να προωθήσει και η ελληνική Κυβέρ-
νηση, η Ελλάδα. 

Ο στόχος για τη µετατροπή της Τουρκίας σε ενεργειακό κόµβο
προωθείται τόσο σε συνεργασία µε την Ευρωπαϊκή Ένωση για
τη µεταφορά του αζέρικου φυσικού αερίου στην Ευρώπη µέσω
του Τap, όσο και µε τη Ρωσία µε τον αγωγό Turkish Stream. 

Ενισχύεται επίσης η οικονοµική συνεργασία της Τουρκίας µε
τη Ρωσία. Ολοκληρώθηκε το χτίσιµο του τουρκικού πυρηνικού
σταθµού Ακούγιου και συνάµα µέσα από αντιθέσεις, παρεµβαί-
νουν από κοινού στις εξελίξεις στη Συρία. 

Ταυτόχρονα, έχει συµφωνηθεί η αγορά του ρωσικού πυραυλι-
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κού συστήµατος S-400 που έχει προκαλέσει την αντίδραση του
ΝΑΤΟ και των ΗΠΑ, µε τις οποίες η Τουρκία διαπραγµατεύεται
την αγορά των σύγχρονων αεροσκαφών F-35 και στο παζάρι έχει
µπει η απόκτηση του αµερικανικού πυραυλικού συστήµατος PA-
TRIOT.

Οι αµερικανοτουρκικές σχέσεις είναι παραδοσιακές και έχουν
χρησιµοποιηθεί ως αιχµή κατά της τότε Σοβιετικής Ένωσης. Τα
τελευταία χρόνια, όµως, οξύνονται οι αντιθέσεις ανάµεσα στις
δύο χώρες. Οι ρωσοτουρκικές σχέσεις, η στήριξη των ΗΠΑ
στους Κούρδους της Συρίας και ο εξοπλισµός των «Μονάδων
Υπεράσπισης του Λαού», όπως λέγονται, έχουν οδηγήσει σε νέες
αντιπαραθέσεις.

Οι λαοί, βέβαια, δεν µένουν µε σταυρωµένα χέρια. Την κατεύ-
θυνση της πάλης τη δείχνει η θέση µας. Και αν τα λέµε αυτά,
είναι για να δούµε όλο το γεωστρατηγικό παιχνίδι, να δούµε το
σύνολο των αντιθέσεων, να δούµε πού εντάσσεται αυτή η στρα-
τηγική της ελληνικής Κυβέρνησης, η οποία µε πολύ γρήγορα βή-
µατα προωθήθηκε αυτά τα τέσσερα τελευταία χρόνια που η
Κυβέρνηση της δήθεν Αριστεράς είναι στην εξουσία και ο λαός
µας να αποφασίσει και να γίνει βασικό κριτήριο στην πάλη του. 

Για παράδειγµα, το Κοµµουνιστικό Κόµµα Τουρκίας και το
Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδος έχουν εκφράσει από κοινού την
έντονη ανησυχία τους για τις εξελίξεις και στο Αιγαίο και στην
Ανατολική Μεσόγειο και στα Βαλκάνια και έχουν εναντιωθεί σε
κάθε περίπτωση θερµής πολεµικής εµπλοκής. Έχουν εκφράσει
την αντίθεσή τους σε παραβιάσεις συνόρων στο Αιγαίο και την
αµφισβήτηση διεθνών συνθηκών που έχουν καθορίσει τα σύ-
νορα. 

Το ΚΚΕ και το ΚΚ Τουρκίας υποστηρίζουν τη θέση για µη αλ-
λαγή των συνόρων και των συνθηκών που τα καθαρίζουν και πα-
λεύουν για απεµπλοκή των δύο χωρών από τους ιµπεριαλιστικούς
σχεδιασµούς, για επιστροφή των στρατιωτικών δυνάµεων από να-
τοϊκές και άλλες ιµπεριαλιστικές αποστολές εκτός συνόρων. Απαι-
τούν να φύγει το ΝΑΤΟ από το Αιγαίο. Και καταλαβαίνετε τι
σηµαίνει αυτό για τους Τούρκους κοµµουνιστές, για τον τουρκικό
λαό που αγωνίζεται στις συνθήκες µιας κυβέρνησης Ερντογάν.

Οι λαοί της Τουρκίας και της Ελλάδας, όπως και όλοι οι λαοί
των Βαλκανίων, δεν έχουν να µοιράσουν τίποτε µεταξύ τους.
Έχουν συµφέρον να διεκδικήσουν να ζουν ειρηνικά, να παλεύουν
για το κοινό τους µέλλον, για την κατάργηση, τελικά, οποιασδή-
ποτε εκµετάλλευσης και βαρβαρότητας. 

Η πείρα έχει αποδείξει ότι η συµµετοχή των χωρών µας στο
ΝΑΤΟ, η επέκταση αυτού του στρατιωτικού ιµπεριαλιστικού κέν-
τρου σε όλη την περιοχή, στρέφεται κατά των λαών και της ει-
ρήνης και τα κοµµουνιστικά, τα εργατικά κόµµατα, τα
πραγµατικά αντι-ιµπεριαλιστικά, φιλειρηνικά κινήµατα, συνεχί-
ζουν την πάλη τους για την αποδέσµευση των χωρών µας από
το ΝΑΤΟ. 

Η Ευρωπαϊκή Ένωση είναι διακρατική ένωση του κεφαλαίου
και γίνεται συνεχώς επικίνδυνη για τα λαϊκά συµφέροντα. Όλα
αυτά τα κόµµατα είναι κατά της ένταξης νέων χωρών στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση και υποστηρίζουµε το δικαίωµα του κάθε λαού
να αγωνίζεται για την αποδέσµευση από αυτές τις ιµπεριαλιστι-
κές ενώσεις, στόχο, βέβαια, που, όπως ξέρετε, παλεύει διαχρο-
νικά και µε συνέπεια το ΚΚΕ.

Απευθυνόµαστε από κοινού στους λαούς όλων των χωρών της
περιοχής. Τους καλούµε να δυναµώσουν τον αγώνα κατά αυτού
του συστήµατος που γεννά οικονοµικές κρίσεις, φτώχεια, ανερ-
γία, προσφυγιά, µορφωτική και πολιτιστική υποβάθµιση, επεµβά-
σεις και ιµπεριαλιστικούς πολέµους. Καλούµε σε ενίσχυση των
προσπαθειών, σε ενότητα της εργατικής τάξης, σε κοινωνική
συµµαχία µε όλα τα καταπιεζόµενα από τα µονοπώλια λαϊκά
στρώµατα, για να αναπτυχθεί η πάλη για την εργατική εξουσία,
που στις µέρες µας είναι περισσότερο αναγκαία από ποτέ. 

Αυτή είναι η γνήσια πατριωτική και βαθιά διεθνιστική στάση
των κοµµουνιστών, των εργαζοµένων, των λαών της περιοχής.
Οι εργαζόµενοι πρέπει να κάνουν κριτήριο επιλογής και στάσης
όλες αυτές τις εξελίξεις, να δουν ταυτόχρονα ότι γύρω από αυτά
τα καυτά ζητήµατα υπάρχει η απόλυτη σύγκλιση ανάµεσα σε όλα
τα αστικά κόµµατα εδώ µέσα, ότι µπροστά σε αυτές τις επιδιώ-
ξεις που µυρίζουν µπαρούτι, γίνονται σκόνη οι «κόκκινες γραµ-

µές», οι κάλπικοι διαχωρισµοί µεταξύ προόδου και συντήρησης
που υψώνει ο ΣΥΡΙΖΑ. 

Πρέπει να γίνει κριτήριο για ανθρώπους που νιώθουν αριστε-
ροί, προοδευτικοί, ριζοσπάστες, δηµοκράτες, αυτή η άθλια προ-
σπάθεια εξωραϊσµού των ιµπεριαλιστικών σχεδιασµών από την
Κυβέρνηση, ο ρόλος στρατολόγου που αναλαµβάνει για να εγ-
κλωβιστεί όχι µόνο ο δικός µας λαός, αλλά και άλλοι λαοί γύρω-
τριγύρω στο ΝΑΤΟ και την Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Πρέπει να δυναµώσει το ρεύµα αντίθεσης στην εµπλοκή της
χώρας σε αυτούς τους σχεδιασµούς, σε συµπόρευση µε το Κοµ-
µουνιστικό Κόµµα Ελλάδας, τη µόνη πολιτική δύναµη που πα-
λεύει, πραγµατικά, σε αυτή την κατεύθυνση, καθαρά και
ξάστερα.

Με όλα αυτά είναι φανερό, βέβαια, ότι σήµερα καταψηφί-
ζουµε. Λέµε ένα πελώριο «όχι» στην ένταξη της γειτονικής χώρας
στον στρατιωτικό, πολεµικό, δολοφονικό οργανισµό - µηχανισµό
του ΝΑΤΟ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Θεοδωράκης.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΘΕΟΔΩΡΑΚΗΣ: Εκπλήσσοµαι, κυρίες και κύριοι,
γιατί εξ αριστερών µου έχω έναν κυβερνητικό σχηµατισµό, ο
οποίος θα ψηφίσει υπέρ µιας νατοϊκής επιλογής, αλλά ταυτό-
χρονα αυτός ο ίδιος…

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κεν-
τρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Όχι όλοι εξ’ αριστερών!

ΣΤΑΥΡΟΣ ΘΕΟΔΩΡΑΚΗΣ: Έχετε δίκιο, αλλά αντιλαµβάνεστε
ότι απευθύνοµαι στους συντρόφους του ΣΥΡΙΖΑ και όχι σε εσάς.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κεν-
τρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Για τα Πρακτικά το λέω.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΘΕΟΔΩΡΑΚΗΣ: Λέω, λοιπόν, ότι εξ’ αριστερών µου
έχω έναν κυβερνητικό σχηµατισµό, ο όποιος θα ψηφίσει υπέρ
µας νατοϊκής επιλογής, αλλά ταυτόχρονα αυτός ο ίδιος κυβερ-
νητικός σχηµατισµός συνεχίζει να χειροκροτεί το καθεστώς Μα-
δούρο.

Εκπλήσσοµαι γιατί εκ δεξιών µου έχω έναν αντιπολιτευτικό
σχηµατισµό, ο οποίος υποστηρίζει την πολιτική του ΝΑΤΟ και
χθες και αύριο και πάντα, αλλά σήµερα θα ψηφίσει «όχι» στην
ένταξη µιας µικρής βαλκανικής χώρας στο ΝΑΤΟ. 

Εκπλήσσοµαι, αλλά κυρίως συµπαρίσταµαι στον ελληνικό λαό,
ο οποίος προσπαθεί να καταλάβει τι ακριβώς γίνεται στη χώρα
του. Κυβερνήσεις που στηρίζονται σε πληρεξούσια Βουλευτών,
Βουλευτές που αλλάζουν κόµµατα και άποψη ανάλογα µε την
ηµέρα και την ώρα και πολιτικοί που καθοδηγούνται µόνο από
δηµοσκόπους και διαφηµιστές. Καµµία αρχή, κανένας πυρήνας
και πολύ φοβάµαι ότι δεν υπάρχει καν σπονδυλική στήλη. Ό,τι
να ’ναι, αρκεί αυτό το «ό,τι να ’ναι» να µεταφράζεται σε ψηφαλά-
κια!

Να επεκταθεί το ΝΑΤΟ στα Βαλκάνια; Αυτό είναι ένα παλιό,
διαχρονικό ερώτηµα. ΣΥΡΙΖΑ «ναι», Νέα Δηµοκρατία «όχι». Και
µετά απορούµε γιατί ο κόσµος έχει χάσει κάθε εµπιστοσύνη
στους πολιτικούς. 

Θέλω εδώ, κυρίες και κύριοι, να απαντήσω στους πολέµιους
του κινήµατός µας, που τάχα αναρωτιούνται γιατί ψηφίσαµε
εµείς τη Συµφωνία των Πρεσπών και γιατί ψηφίζουµε σήµερα την
εισδοχή της µικρής αυτής βαλκανικής χώρας στο ΝΑΤΟ. Παρι-
στάνουν πώς δεν γνωρίζουν επίσηµες θέσεις, προσωπικές δηλώ-
σεις, αποφάσεις συνεδρίων και οργάνων. 

Κι επειδή οι θεωρίες συνοµωσίας τώρα µε το «Netflix» είναι πια
ψωµοτύρι, ο κάθε πικραµένος γράφει κι ένα δικό του τρελό σε-
νάριο. Πρόσεξτε: Τι πιέσεις ασκούσε η αµερικανική πρεσβεία; Τι
ρόλο έπαιξε ο πρέσβης, ο Πάιατ, σε αυτή την ψήφιση της συµ-
φωνίας; Μάλιστα, ακούστε. 

Ο πρώτος παραλογισµός: Να διαδίδεις ότι κάποιος πιέζει κά-
ποιον για να κάνει αυτά που ήδη έχει αποφασίσει να κάνει και
που ήδη έχει δηλώσει µε πολλές δηλώσεις δηµοσίως ότι θα τα
κάνει. 

Ας παραβλέψουµε, όµως, αυτό το λογικό χάσµα και να πάµε
σε µία άλλη σκέψη.

Εάν δεχθούµε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ότι µια πρεσβεία
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πιέζει Έλληνες πολιτικούς να πουν «ναι» σε µια συµφωνία, τότε
–φαντάζοµαι- είναι λογικό να υποθέσουµε ότι µια άλλη πρεσβεία,
που θέλει διακαώς το «όχι», πιέζει αντιστοίχως κάποιους άλλους
Έλληνες πολιτικούς. Εκτός εάν µας πείτε το πλέον κοµµουνι-
στικό, ότι µόνο οι Αµερικανοί πιέζουν και όλοι οι άλλοι κάνουν
απλώς δεήσεις και ανάβουν κεριά. Εάν, λοιπόν, όλοι πιέζουν, εάν
όλες οι πρεσβείες πιέζουν, όσοι ψήφισαν «όχι» το έκαναν, επειδή
άκουσαν τη ρωσική Πρεσβεία; 

Θα συµβούλευα κάποια στελέχη της Νέας Δηµοκρατίας να αλ-
λάξουν ρότα. Γιατί έτσι όπως πάνε τους βλέπω στην επόµενη
επέτειο του Πολυτεχνείου να διαδηλώνουν «αλά µπρατσέτα»
Σκουρλέτης και Γεωργιάδης µαζί, έξω από την Πρεσβεία των
Ηνωµένων Πολιτειών, «φονιάδες των λαών Αµερικάνοι». 

Ας επιστρέψουµε, όµως, στην πραγµατικότητα. Το Ποτάµι δεν
θέλει Βαλκάνια µε µαύρες τρύπες. Η Βόρεια Μακεδονία πρέπει
να µπει στο ΝΑΤΟ. Να µην αφήσουµε τα γεγονότα στην τύχη
τους. Να πάρουµε πρωτοβουλίες και να βγούµε κερδισµένοι από
τη συµφωνία. Να τους φέρουµε κοντά µας, να συνεργαστούµε,
να τους βοηθήσουµε, να τους παρέχουµε στρατιωτική εκπαί-
δευση και να εντείνουµε την εµπορική και επιχειρηµατική µας
δραστηριότητα.

Διαφωνείτε πραγµατικά, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, µε την
επέκταση του ΝΑΤΟ στη Βαλκανική; Διαφωνείτε; Το έχετε ξανα-
πεί; Όχι. Άλλος είναι ο στόχος, άλλος είναι ο σκοπός. Να µείνετε
εσείς άσπιλοι και αµόλυντοι και να βγάλουν πάλι για τη χώρα κά-
ποιοι άλλοι τα κάστανα από τη φωτιά. Και συνεχίζετε να ποτίζετε
µε έναν τυφλό εθνικισµό τους Έλληνες. Δεν υπάρχουν, όµως,
αλά καρτ Ευρωπαίοι. Δεν υπάρχει Ευρώπη του εθνικισµού και
δεν γίνεται κάποιος ευρωπαϊστής, επειδή αρθρογραφεί για τον
λαϊκισµό των άλλων.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ)

Επιµένετε, κύριοι της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, να έχετε
πρώτο θέµα στην ατζέντα σας το ξεπούληµα, όπως λέτε, της Μα-
κεδονίας. Επιµένετε να αρνείστε µία επιλογή ειρήνης, ασφάλειας
και σταθερότητας στα Βαλκάνια. 

Προσέξτε µε. Σας ρωτούν, ας πούµε, για την ψήφο των παι-
διών που έχουν φύγει στα χρόνια της κρίσης στο εξωτερικό και
εσείς το γυρνάτε στο ξεπούληµα της Μακεδονίας. Σας ρωτούν
για τις υφαρπαγές Βουλευτών. Εσείς µιλάτε πάλι για το ξεπού-
ληµα της Μακεδονίας. 

Επιτρέψτε µου, λοιπόν, µε κάθε ειλικρίνεια και µε αληθινή απο-
ρία να σας ρωτήσω το εξής: Θεωρείτε αυτήν τη συµφωνία κατα-
στροφική. Θεωρείτε αυτήν τη συµφωνία βλαπτική για τα ελληνικά
συµφέροντα. Τότε, γιατί δεν κάνετε το αυτονόητο, γιατί δεν ξε-
καθαρίζετε στον ελληνικό λαό απλά και σύντοµα ότι ως επόµενη
κυβέρνηση θα θέσετε από την πρώτη ηµέρα βέτο στην ενταξιακή
πορεία των γειτόνων µας στην Ευρωπαϊκή Ένωση; 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Ποιος το είπε αυτό; 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Δεν έχει πει κανείς τέτοιο

πράγµα.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΘΕΟΔΩΡΑΚΗΣ: Να πείτε στον ελληνικό λαό…
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Για όνοµα του Θεού! Δεν έχει πει

κανείς τέτοιο πράγµα.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΘΕΟΔΩΡΑΚΗΣ: Ακούστε µε, κυρία Μπακογιάννη,

κύριε Κουµουτσάκο. Δεν το έχετε πει.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Λέτε πράγµατα που δεν ισχύουν.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ησυχία, παρα-

καλώ.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΘΕΟΔΩΡΑΚΗΣ: Ακούστε µε λίγο και απαντήστε. 
Να πείτε στον ελληνικό λαό, που τον καλείτε να συνεχίσει να

διαµαρτύρεται για τη Συµφωνία των Πρεσπών, ότι εσείς, ως κυ-
βέρνηση, δεν θα επιτρέψετε την είσοδο καµµίας χώρας που θα
φέρει το όνοµα «Μακεδονία» στην ευρωπαϊκή οικογένεια. 

Τι λέτε; Λέτε, «θα χρησιµοποιήσουµε το δικαίωµα του βέτο,
εάν και εφόσον χρειαστεί». Αυτό λέτε. Έτσι; Αυτό µπορούµε να
το λέµε εµείς, όχι εσείς και θα σας εξηγήσω το γιατί.

Εµείς που ψηφίσαµε τη Συµφωνία των Πρεσπών µπορούµε να
λέµε ότι θα παρακολουθούµε την εφαρµογή της και εάν παρα-
βιαστεί, θα θέσουµε βέτο. Κάποιος, όµως, που λέει ή και εσείς
που λέτε a priori ότι αυτή η συµφωνία είναι προδοτική, ότι είναι

παραχώρηση κυριαρχίας, υποχρεούστε, κατά την κοινή λογική,
σήµερα και όχι κάποτε, όχι εάν παραβιαστεί, αλλά σήµερα που
την λέτε προδοτική συµφωνία, να πείτε σ’ αυτούς που σας ακο-
λουθούν ότι η Βόρεια Μακεδονία δεν θα µπει στην Ευρωπαϊκή
Ένωση. Αυτός θα ήταν ο συνεπής επίλογος στο εθνικό σας –εθνι-
κιστικό, κατά την άποψή µου- αφήγηµα. Πείτε το, λοιπόν.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Κύριε Θεοδωράκη, ουδείς είπε
τέτοια πράγµατα. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΘΕΟΔΩΡΑΚΗΣ: Κυρίες και κύριοι, το να υψώσουµε
τείχη είναι κάτι πάρα πολύ εύκολο. Το δύσκολο είναι να χτίζεις
γέφυρες και να διαµορφώνεις συµµαχίες. Το Ποτάµι δεν ποντά-
ρει στην αντιπαράθεση µε τις γειτονικές χώρες, στην έξαρση του
εθνικισµού και στην περιχαράκωση. Σήµερα µάλιστα, ειδικά σή-
µερα, που οι λαοί στο Κόσσοβο και στη Σερβία, λαοί που λίγα
χρόνια πριν έχουν χύσει αίµα µεταξύ τους, ετοιµάζονται να κά-
νουν επώδυνους συµβιβασµούς, ακόµα και ανταλλαγές εδαφών,
είναι µικροπρεπές και ακατανόητο από την ευρωπαϊκή οικογένεια
να επιµένουν κάποιοι ότι πρέπει να διατηρηθεί η εχθρότητα για
µια χώρα που ποτέ δεν µας απείλησε και που ποτέ δεν θα µπο-
ρέσει να µας απειλήσει. 

Συνοψίζοντας, κυρίες και κύριοι, το Ποτάµι το οποίο εκπρο-
σωπώ, το Ποτάµι στο οποίο ηγούµαι…

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
«Ποιο Ποτάµι;», ρωτήσατε. Θα προσπαθήσω να µην απαντήσω

στις προκλήσεις. Τα κόµµατα, ξέρετε, δεν διαλύονται µε µετεγ-
γραφές Βουλευτών. Τα κόµµατα τα ψηφίζει ο ελληνικός λαός και
διαλύονται, εάν δεν τα ψηφίσει ο ελληνικός λαός. 

Συνοψίζοντας, λοιπόν, κυρίες και κύριοι, το Ποτάµι το οποίο
εκπροσωπώ, το Ποτάµι το οποίο συνεχίζει να υπάρχει, δηλώνει
εν γνώσει των συνεπειών των κοινοβουλευτικών νόµων, αλλά κυ-
ρίως των νόµων της φυσικής –γιατί εδώ φτάσαµε- ότι θα επιµείνει
σ’ αυτήν εδώ τη Βουλή, αλλά και στην επόµενη Βουλή να υπερα-
σπίζεται τη λογική και την πολιτική και κυρίως τους πολίτες που
το στήριξαν και τους πολίτες που συνεχίζουν να το στηρίζουν. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ο Πρόεδρος του
Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή κ. Μιχαλολιάκος έχει τον λόγο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ (Γενικός Γραµµατέας του Λαϊ-
κού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύ-
ριοι Βουλευτές, έχω κατ’ αρχάς προς άπαντες να πω ένα καλό
και ένα κακό νέο. Το καλό νέο είναι ότι όλα τα κανάλια σε πλήρη
συµφωνία µε το λεγόµενο εντός πολλών εισαγωγικών «συνταγ-
µατικό τόξο» έχουν αποκλείσει τη Χρυσή Αυγή. Το κακό νέο είναι
ότι ο λαός δεν έχει αποκλείσει τη Χρυσή Αυγή, που παραµένει η
τρίτη πολιτική δύναµη της χώρας, σε πείσµα των ύβρεων, των
αφορισµών, των αναθεµατισµών όλων των πολιτικών παρατά-
ξεων αυτής εδώ της Αιθούσης.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
Βεβαίως, πριν αναφερθώ στο αντικείµενο της σηµερινής συ-

νεδριάσεως, έχω να επαναλάβω ότι αυτή η κυβερνητική Πλειοψη-
φία των 151 Βουλευτών δεν είναι απλώς πλειοψηφία -
Φρανκενστάιν ή κυβέρνηση - κουρελού, αλλά µετά τη δήλωση
των έξι Βουλευτών είναι και κυβέρνηση και πλειοψηφία - πασπαρ-
τού.

Για πρώτη φορά έχουµε Βουλευτές πολλαπλής χρήσεως, οι
οποίοι το πρωί ανήκουν σε άλλο κόµµα και το βράδυ ψηφίζουν
και δίνουν την εµπιστοσύνη τους στην Κυβέρνηση. 

Ως εκ τούτου, οι εκατόν πενήντα ένας Βουλευτές της φερόµε-
νης Πλειοψηφίας δεν εκφράζουν το λαϊκό αίσθηµα, δεν εκφρά-
ζουν την πλειοψηφία του λαού. Εµάς λέτε φασίστες, αλλά εσείς
αν είστε δηµοκράτες, πρέπει άµεσα να προκηρύξετε εκλογές.
Δεν αντιπροσωπεύετε την πλειοψηφία του λαού.

Βεβαίως, µέσα σε όλα αυτά είχαµε το πρωί µια ακόµη επίδειξη
πολιτικού πολιτισµού, αγαστής συνεργασίας όλων των πολιτικών
δυνάµεων της Βουλής στην ένσταση αντισυνταγµατικότητας, την
οποία υπέβαλε η Κοινοβουλευτική Οµάδα της Χρυσής Αυγής. 

Θα επαναλάβω, όχι προς ώτα µη ακουόντων, αλλά προς τον
ελληνικό λαό, από αυτό το µοναδικό δηµόσιο Βήµα που διαθέτω,
το άρθρο 28 του Συντάγµατος που λέει ότι για να εξυπηρετηθεί
σπουδαίο εθνικό συµφέρον και να προαχθεί η συνεργασία µε
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άλλα κράτη, µπορεί να αναγνωριστούν µε συνθήκη ή συµφωνία
σε όργανα διεθνών οργανισµών αρµοδιότητες που προβλέπονται
από το Σύνταγµα. Και περιγράφει το άρθρο αυτό στο σηµείο
αυτό, ακριβώς αυτό το οποίο είναι η Συµφωνία των Πρεσπών,
αλλά και η σηµερινή επικύρωση. Και λέει, «Για την ψήφιση νόµου
που κυρώνει αυτήν τη συνθήκη, απαιτείται η πλειοψηφία των
τριών πέµπτων (3/5) του όλου αριθµού των Βουλευτών», δηλαδή
εκατόν ογδόντα ψήφους, τους οποίους αρνείται και η Νέα Δη-
µοκρατία ότι πρέπει να δοθούν, προκειµένου να περάσει αυτό το
πράγµα.

Κάναµε και µια άλλη πρόταση. Και ο κ. Καµµένος νοµίζω ότι
έκανε αυτήν την πρόταση. Όµως, κύριε Καµµένο, έπρεπε την
Άνοιξη να φύγετε. Τότε δεν θα είχε περάσει η Συµφωνία των Πρε-
σπών. Αυτή είναι η γνώµη µου. Και σας το λέω όχι ως απόγονος
«κοµιτατζήδων», όπως είπατε στην οµιλία σας, αλλά ως απόγο-
νος µακεδονοµάχων, γιατί σε κάθε χωριό της Μάνης υπάρχουν
δύο µε τρεις µακεδονοµάχοι!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
Καταθέσαµε, επίσης, πρόταση για δηµοψήφισµα. Στις θυρίδες

απάντων των Βουλευτών πήγε αυτό το πράγµα, για να ακούει ο
ελληνικός λαός. Καµµία απάντηση. Και µεγάλες οι ευθύνες και
της Νέας Δηµοκρατίας κατά τούτο. Δυστυχώς, δεν δεσµεύεστε
ότι θα ακυρώσετε τη συµφωνία. Βάζετε, µάλιστα, και διάφορους
προποµπούς, πολιτευτάς σας, καθηγητές, οι οποίοι µας θυµίζουν
το «καθηγητές τρεις και εχάθη η πατρίς», οι οποίοι λένε ότι βάσει
της Συνθήκης της Βιέννης του 1969 δεν µπορείτε να ακυρώσετε
τη συνθήκη. Σοβαρώς; Ξέρετε πόσες συνθήκες έχουν ακυρωθεί
από το 1969 µέχρι σήµερα;

Θα έρθω, όµως -γιατί η σηµερινή συνεδρίαση αφορά ένα
εθνικό θέµα- στην επίσκεψη του Πρωθυπουργού στην Τουρκία.
Ήταν 15 Αυγούστου του 1996, ανήµερα Δεκαπενταύγουστου,
όταν το παλικάρι µε το τσιγάρο στο στόµα, προσπαθώντας να
κατεβάσει µια τουρκική σηµαία, άφησε τη στερνή του πνοή, ο
Σολωµός Σολωµού. Φυσικός και ηθικός αυτουργός της δολοφο-
νίας του ο Κενάν Ακίν, εναντίον του οποίου εκκρεµεί διεθνές έν-
ταλµα συλλήψεως από την INTERPOL, το οποίο, µάλιστα,
οδήγησε και το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο να εκδώσει απόφαση,
σύµφωνα µε την οποία απαιτεί τη συνεργασία της Τουρκίας στη
λήψη όλων των αναγκαίων µέτρων για τη σύλληψη του Κενάν
Ακίν. Τίποτε δεν έκανε η Τουρκία. Και µόλις µία ηµέρα πριν την
επίσκεψη του Έλληνα Πρωθυπουργού στην Τουρκία, είχαµε την
επικήρυξη µε 700.000 ευρώ το κεφάλι οκτώ Τούρκων, στους
οποίους η ελληνική δικαιοσύνη -και µάλιστα σε ανώτατο βαθµό-
έχει δώσει πολιτικό άσυλο. 

Μιλάµε για πλήρη περιφρόνηση της εθνικής κυριαρχίας των
Ελλήνων, λες και η Ελλάδα είναι ένα Far West, όπου θα βγουν οι
κυνηγοί επικηρυγµένων και θα αρχίσουν να αναζητούν κεφάλια.

Καµµία απάντηση από τον Πρωθυπουργό σε αυτήν την προ-
σβολή, η οποία έγινε στην εθνική µας κυριαρχία. Μάλιστα, στην
κοινή συνέντευξη Τύπου ο Ερντογάν έβαλε στην ίδια µοίρα το
ζήτηµα της εκλογής µουφτήδων της Θράκης, µιλώντας µε θρά-
σος για τουρκική µειονότητα, µε τη λειτουργία της Θεολογικής
Σχολής της Χάλκης. Και είπε ψέµατα -το είδαµε όλοι µέσα από
τις οθόνες των τηλεοπτικών µας δεκτών- ότι η Θεολογική Σχολή
της Χάλκης έκλεισε το 1971, διότι είχε λίγους µαθητές. Και δεν
του απήντησε ο Έλληνας Πρωθυπουργός ότι έκλεισε µε νόµο
αναγκαστικό του 1971!

Δυστυχώς, στο µοιραίο δόγµα της ελληνοτουρκικής φιλίας, το
οποίο ακολουθούν όλες οι κυβερνήσεις, θυσιάζονται τα δίκαια
του Ελληνισµού.

Ο κ. Τσίπρας, µιλώντας στη Θεολογική Σχολή της Χάλκης, είπε
χαρακτηριστικά: «Πιστεύω βαθύτατα ότι τόσο οι θρησκείες, όσο
και οι µειονότητες, η µουσουλµανική µειονότητα στην Ελλάδα
και η ελληνική µειονότητα στην Τουρκία, πρέπει να αποτελούν
όχι πεδίο διαµάχης και ενστάσεως, αλλά γέφυρες ανάµεσα
στους λαούς µας». Έτσι, λοιπόν, στην ίδια µοίρα ετέθη η µου-
σουλµανική µειονότητα στην Ελλάδα, που αριθµεί άνω των εκα-
τόν χιλιάδων ατόµων, µε την ανύπαρκτη, στην πραγµατικότητα,
σήµερα ελληνική µειονότητα στην Τουρκία, ανύπαρκτη γιατί έτσι
θέλησε το τουρκικό κράτος µε διωγµούς, πογκρόµ, µε κορυφαίο
εκείνο του Σεπτεµβρίου του 1955.

Ας δούµε, λοιπόν, τι συµβαίνει µε την Κωνσταντινούπολη και
πώς οι Τούρκοι έκαναν, κυριολεκτικά, µια εθνοκάθαρση. 

Σύµφωνα µε επίσηµα τουρκικά στοιχεία, το 1477 η Κωνσταντι-
νούπολη αριθµούσε δεκαέξι χιλιάδες τριακόσια είκοσι τέσσερα νοι-
κοκυριά. Αυτά σύµφωνα µε τα αρχεία του Τοπ Καπί. Από αυτά,
µόνο το 60% ήταν µουσουλµάνοι. Είχε, δηλαδή, τότε, λίγα χρόνια
µετά την Άλωση, η Κωνσταντινούπολη έναν πληθυσµό ελληνικό
40%. 

Πάµε στο 1914, λίγο πριν τον Α’ Παγκόσµιο Πόλεµο. Ο µου-
σουλµανικός πληθυσµός της Πόλης ήταν µόλις πεντακόσιες
εξήντα χιλιάδες, ενώ οι Έλληνες περισσότεροι από διακόσιες χι-
λιάδες, σε µια πόλη που δεν ήταν ούτε ένα εκατοµµύριο. 

Μετά το 1923 και τη Συνθήκη της Λωζάνης περισσότεροι από
διακόσιες χιλιάδες Έλληνες επετράπη να παραµείνουν στην
Τουρκία. Οι περισσότεροι από αυτούς στην Κωνσταντινούπολη.
Πόσοι έχουν αποµείνει σήµερα; Σύµφωνα µε εκτιµήσεις του 2008
του τουρκικού Υπουργείου Εξωτερικών, τρεις µε τέσσερις χιλιά-
δες. Σύµφωνα µε τα Ηνωµένα Έθνη, ο αριθµός των Ελλήνων
στην Κωνσταντινούπολη είναι χίλια οκτακόσια είκοσι έξι άτοµα.
Μόλις χίλια οκτακόσια είκοσι έξι άτοµα σε µια πόλη 14,3 εκατοµ-
µυρίων. Εάν αυτό δεν είναι εθνοκάθαρση, τότε τι είναι; Κι ούτε
λέξη από τον Έλληνα Πρωθυπουργό.

Και πριν την επίσκεψη, όµως, ο Τούρκος κυβερνητικός εκπρό-
σωπος Ιµπραχίµ Καλίν είπε ότι «Αναφέρουµε τον Τσίπρα για να
τα βρούµε», αναφέροντας ακόµη και την τουρκική, όπως την ονό-
µασε, µειονότητα της Θράκης.

Σχετικά µε την επίσκεψη του Πρωθυπουργού, η έγκυρη δηµο-
σιογράφος κ. Κύρα Αδάµ έγραψε: «Σε συνδιαχείριση του Αιγαίου
οδηγεί η επίσκεψη Τσίπρα στην Άγκυρα και η συµφωνία για ανε-
ξέλεγκτες τουρκικές πτήσεις». Και γράφει χαρακτηριστικά: «Η
τουρκική πλευρά έχει µε πολλαπλές επίσηµες δηλώσεις της και
κυρίως µε µόνιµες και συστηµατικές στρατιωτικές ενέργειες σε
βάρος της ελληνικής εθνικής κυριαρχίας, θέσει την πλήρη ατζέντα
της στο Αιγαίο. Από την αρχή του έτους µέχρι σήµερα, µε διακό-
σιες εβδοµήντα δύο διπλωµατικές και αντίστοιχες στρατιωτικές
ενέργειες, η Άγκυρα έχει κάνει πλήρη κατάληψη του συνόλου του
ανατολικού Αιγαίου από τον 25ο µεσηµβρινό και ανατολικά, µετα-
τρέποντας το Αιγαίο σε µπετόν αρµέ τουρκική επικράτεια».

Αυτή είναι η θλιβερή πραγµατικότητα, στην οποία δυστυχώς
δεν απήντησε ο Πρωθυπουργός της Ελλάδος. Δεν είπε λέξη καν
για το casus belli, το οποίο ισχύει ακόµη και έχει ψηφιστεί από
την τουρκική εθνοσυνέλευση. Δεν είπε λέξη για τα κυριαρχικά
δικαιώµατα της Ελλάδος στο Αιγαίο. Δεν είπε λέξη για την τουρ-
κική επιθετικότητα και τις παραβιάσεις. Αντ’ αυτού, είπαν θριαµ-
βευτικά ότι σταµατούν οι αεροµαχίες. Σταµατούν οι αεροµαχίες
σηµαίνει ότι αφήνουµε το Αιγαίο ξέφραγο αµπέλι. Όµως, να
ξέρει η Κυβέρνηση ότι σε αυτήν τη χώρα υπάρχουν ακόµη Έλ-
ληνες που δεν θα χαρίσουν το Αιγαίο στους Τούρκους σε καµµία
περίπτωση, που θα αντισταθούν σε όλα αυτά τα πλανερά, απα-
τηλά δόγµατα της ελληνοτουρκικής φιλίας. Ελληνοτουρκική
φιλία δεν υπάρχει, είναι ένα παραµύθι. Οι Έλληνες πολεµούν µε
τους Τούρκους χίλια ολόκληρα χρόνια, από τη µάχη του Μαντζι-
κέρτ µέχρι σήµερα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
Κι επειδή έγινε αναφορά περί προδοτών και σας παραξενεύει

το σύνθηµα που γράφουν κάποιοι στη Μακεδονία, ότι «η δηµο-
κρατία πρόδωσε τη Μακεδονία», εγώ δεν το πιστεύω αυτό, πρό-
σωπα το έκαναν. Όταν, όµως, λέτε «η χούντα πούλησε την
Κύπρο», τι έγινε; Δεν ήταν πρόσωπα; Ήταν ο Αραπάκης, ο Μπο-
νάνος, ο Μπάνος, που τον κάνατε Υπουργό, κύριοι της Νέας Δη-
µοκρατίας. Αυτοί ήτανε οι στρατιωτικοί οι οποίοι πούλησαν την
Κύπρο το 1974. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Η καραµέλα… (δεν ακούστηκε)
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ (Γενικός Γραµµατέας του Λαϊ-

κού Συνδέσµου - Χρυσή-Αυγή): Η καραµέλα θα ήταν να ανοίξει
ο φάκελος της Κύπρου -µη µουρµουράτε, κύριε Κουµουτσάκο-
να µάθουµε ποιοι ήταν αυτοί. Ο Σπηλιωτόπουλος ήταν δικός σας
Υπουργός, που είπε ότι «εγώ οδηγούσα Phantom και αν µε αφή-
ναν να πάω στην Κύπρο, θα ήταν διαφορετική η τύχη». Ποιος διέ-
ταξε τον Σπηλιωτόπουλο να µην πάει στην Κύπρο σαν πιλότο
Phantom εκείνη την εποχή;  
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Έρχοµαι στο µακεδονικό, που δηµιούργησαν πρώτα οι Βούλ-
γαροι, µετά η Κοµµουνιστική Διεθνής και µετά το ΝΑΤΟ. Και ανα-
γνωρίσαµε τη Γιουγκοσλαβία και τα όλα συµπαροµαρτούντα µε
τη δηµοκρατία -την ψευδεπίγραφη- της Μακεδονίας, κατόπιν πιέ-
σεως των Αγγλοαµερικάνων. Και ήταν το ΝΑΤΟ, ο Αµερικάνος,
που στις 3 Νοεµβρίου το 1950, όταν έγινε Πρωθυπουργός ο Σο-
φοκλής Βενιζέλος, έθεσε σε πρώτη προτεραιότητα στην ατζέντα
του την αναγνώριση της Γιουγκοσλαβίας. Και ήταν το ΝΑΤΟ που
µας πίεσε να χαρίσουµε τη µουσουλµανική µειονότητα στους
Τούρκους επιβάλλοντας το τουρκικό αλφάβητο, το λατινικό. Και
ήταν το ΝΑΤΟ που εγκατέλειψε την Κύπρο το 1974. Και ήταν το
ΝΑΤΟ στην κρίση των Ιµίων, το 1996, που οδήγησε στην υπο-
στολή ελληνικής σηµαίας από εθνικά κυρίαρχο έδαφος.

Τις ηµέρες αυτές που ζούµε έχουµε τις κινητοποιήσεις των
αγροτών, που πιέζονται ασφυκτικά από τις φορολογικές επιβα-
ρύνσεις, από το κόστος του πετρελαίου. Και όλα αυτά αποφασί-
στηκαν στο µνηµόνιο του Αυγούστου του 2015, που υπογράψατε
µαζί ΠΑΣΟΚ, Νέα Δηµοκρατία και ΣΥΡΙΖΑ. Για εµάς ο αγρότης
είναι ο φύσει πατριώτης, που µένει δίπλα στην κατοικία των γο-
νέων του, δίπλα στους τάφους των προγόνων του, που δεν γίνε-
ται ποτέ κοσµοπολίτης, έρµαιο και άθυρµα ιδεολογηµάτων
µαρξιστικών ή φιλελεύθερων. Για τον λόγο αυτό και αντίθετα µε
τα µέτρα που επέβαλαν οι αντιλαϊκές κυβερνήσεις, πιστεύουµε
εµείς ότι πρέπει να γίνει διαγραφή των χρεών των Ελλήνων αγρο-
τών, γιατί µόνο τότε θα δοθεί ώθηση στην ελληνική αγροτική οι-
κονοµία. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
Δηλώνω ότι η Χρυσή Αυγή θα είναι δίπλα στους αγρότες που

τη θεωρεί την τελευταία γραµµή αµύνης ενάντια σε µια αντεθνική
και αντιλαϊκή πολιτική. Και για τον λόγο αυτό χαιρετίζουµε τις
αγροτικές κινητοποιήσεις, που έχουν γαλανόλευκες σηµαίες
ενάντια στους Ιούδες του εργατικού και αγροτικού κινήµατος.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
Η Συµφωνία των Πρεσπών έφερε τη σηµερινή συνεδρίαση. Η

Νέα Δηµοκρατία λέει ότι έχουν παραχθεί τετελεσµένα. Για το ζή-
τηµα του ονόµατος που δεν θεωρεί µείζον θα πω το εξής, µια και
όλοι µιλούµε περί Βενεζουέλας. Βενεζουέλα την ξέρετε όλοι, δεν
λέγεται Βενεζουέλα επίσηµα. Λέγεται Μπολιβαριανή Δηµοκρατία
της Βενεζουέλας. Κανείς δεν το λέει, όπως δεν θα λέει και το Βό-
ρειος Μακεδονία.

Η Χρυσή Αυγή λέει όχι στην είσοδο των Σκοπίων στο ΝΑΤΟ.
Και δηλώνουµε ότι για εµάς δεν υπάρχει σήµερα και δεν θα
υπάρχει ποτέ κράτος µε το όνοµα Βόρεια Μακεδονία. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ.
Παρακαλώ, ο Πρόεδρος της Ενώσεως Κεντρώων κ. Λεβέντης

έχει τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Καλησπέρα, κύριε Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι
Βουλευτές.

Ένα χαρτί είχε η Ελλάδα για να πιέζει τα Σκόπια να αλλάξουν
όνοµα, το χαρτί του ΝΑΤΟ. Αυτό το χαρτί απεµπολούµε σήµερα.
Αυτό το χαρτί το σκίζουµε σήµερα. Δεν θα έχουµε πια κανένα
χαρτί. Δεν ξέρω αν το έχει αντιληφθεί αυτό η Αίθουσα, ότι
υπήρχε ένα χαρτί µε το οποίο πιέζαµε τα Σκόπια να κάνουν κά-
ποιες υποχωρήσεις. Τώρα, δεν υπάρχει λόγος να κάνουν υποχω-
ρήσεις. Κερδίζουν τα πάντα. 

Άκουσα τον κ. Κατρούγκαλο, τον κύριο Υπουργό, που ανέφερε
τις κουβέντες κάποιου αξιωµατούχου των Σκοπίων που είπε ότι
«χάσαµε το όνοµά µας, χάσαµε την ταυτότητά µας, χάσαµε…».
Και αφού τα χάσανε όλα αυτά, κύριε Υπουργέ, γιατί ψηφίσανε
τις Πρέσπες; Αφού είναι χαµένοι εις στα Σκόπια, γιατί ψηφίσανε;
Δεν διερωτάσθε, γιατί, ενώ τα χάσανε όλα αυτά που απαρίθµησε
ο αξιωµατούχος των Σκοπίων, γιατί παρά ταύτα συναίνεσαν στις
Πρέσπες; Διότι κέρδισαν το µέγιστο. Κέρδισαν το όνοµα. Κέρδι-
σαν την Ελλάδα ολόκληρη. Γιατί η Μακεδονία δεν είναι µία πε-
ριοχή της Ελλάδας, είναι η ίδια η Ελλάδα. 

Όταν υπογράψατε τις Πρέσπες, υποτιµήσετε το τι είναι Μακε-
δονία. Μακεδονία είναι η Ελλάδα η ίδια, κύριε Υπουργέ. Δεν είναι
µέρος της Ελλάδος, είναι η Ελλάδα η ίδια! Το υποτιµήσατε και

αυτό γράφει αρνητική ιστορία, θα ανοίξουν πληγές εις το µέλλον
για τη στάση σας αυτή.

Πήγε ο κ. Τσίπρας εις την Τουρκία και επί δυόµισι ώρες κλεί-
στηκε µόνος του µε τον Ερντογάν και συζήτησαν. Εξερχόµενοι
δήλωσαν ότι όρισαν οδικό χάρτη για την επανεκκίνηση των στά-
σιµων ελληνοτουρκικών σχέσεων. Οδικό χάρτη! Τι συζήτησαν
δεν το µάθαµε.

Κάποτε, ο Γεώργιος Μαύρος είχε πετύχει είκοσι έξι αποφάσεις
του Συµβουλίου Ασφαλείας καταδικαστικές σε βάρος της Τουρ-
κίας. Ήταν Αντιπρόεδρος κυβερνήσεως εθνικής ενότητος. 

Όταν κέρδισε τις εκλογές ο Καραµανλής, µε εκείνο το 53%,
φεύγοντας από την κυβέρνηση ο Γεώργιος Μαύρος είπε στον
Καραµανλή: «Έχουµε πετύχει αυτά τα πράγµατα, αποφάσεις του
Συµβουλίου Ασφαλείας που υποχρεώνουν την Τουρκία να απο-
χωρήσει από την Κύπρο. Μην δεχθείτε να κάνετε διµερείς επα-
φές. Μόνο µέσω ΟΗΕ, διότι οι Τούρκοι δρέπουν την ευκαιρία και
θέτουν αξιώσεις». Σε κάθε σύνοδο κορυφής Ελλάδας - Τουρκίας,
οι Τούρκοι βρίσκουν την ευκαιρία και θέτουν τις αξιώσεις τους.
Και αυτό είναι άσχηµο για την Ελλάδα, να κάθεται ο Πρωθυπουρ-
γός της και να ακούει τις αξιώσεις -παράλογες και ανήθικες- των
Τούρκων.

Δεν ακολουθήσαµε τη συνταγή του Γεωργίου Μαύρου, να κά-
νουµε συνοµιλία µόνο µέσω ΟΗΕ, µόνο µέσω Συµβουλίου Ασφα-
λείας και άρχισαν οι πρωθυπουργοί να µιλάνε απευθείας σε
διάλογο µε την Τουρκία. Η Τουρκία θέτει συνέχεια τα ίδια θέ-
µατα: Αιγαίο, νησιά, υφαλοκρηπίδες, όλα, από την αρχή µέχρι
τέλους, εφ’ όλης της ύλης. Γίνονται πρακτικά και έχει τα πρα-
κτικά ότι τα θέτει. Τι κερδίζουµε εµείς; Κερδίζουµε κάτι από
αυτόν τον διάλογο; Υποχώρησε ο Τούρκος σε κάτι ποτέ; Ο Τούρ-
κος καραδοκεί και περιµένει τη στιγµή εκείνη που θα µας βρει σε
αδυναµία, είτε να επιβάλει τις γκρίζες ζώνες στο Αιγαίο είτε να
ολοκληρώσει την αρπαγή της Κύπρου είτε στις ΑΟΖ να πετύχει
τα δικά του. 

Πίστευε ο κ. Τσίπρας στα αλήθεια ότι µε µια συνάντηση µε τον
Ερντογάν θα επιτύγχανε κάτι; Συµµορφώνεται ο Τούρκος σε κάτι
όλα αυτά τα χρόνια, τις δεκαετίες που έχουν περάσει; Εδώ ήρθε
ο Τούρκος και άρχισε και έλεγε κατά της Συνθήκης της Λωζάνης. 

Εγώ νοµίζω ότι η υπόθεση αυτή είναι ξεκάθαρη: Δεν πρέπει να
δεχόµεθα διάλογο από την ώρα που έχουν κακή πρόθεση, έχουν
βλέψεις επί των κυριαρχικών µας δικαιωµάτων. Η Ελλάδα δεν ζη-
τάει τίποτα, αλλά προφανώς δεν είναι διατεθειµένη να παραχω-
ρήσει και τίποτα. Εποµένως διάλογος που να δηλώνει ο Τούρκος
τι αξιώνει από εµάς, δεν έχει κανένα νόηµα κατ’ εµέ. 

Η Νέα Δηµοκρατία λέει: «Πάντα είναι καλό να συναντιόµαστε
και να κάνουµε διάλογο». Τόσα χρόνια, µε τα «µη πόλεµος», µε
εκείνα του Οζάλ –θα τα θυµάστε-, τις κουµπαριές του Καραµανλή,
του νεαρού, τα τσιφτετέλια -δεν ξέρω, του Γιωργάκη ήτανε;- είχε
γίνει τίποτε; Είχαµε κάποια ουσιαστική πρόοδο στα ελληνοτουρ-
κικά; Αυτοί είναι αµείλικτοι, θέλουν τα νησιά µας, θέλουν το Αιγαίο,
θέλουν τα πετρέλαιά µας, θέλουν τα πάντα. Αυτοί είναι! 

Και τους µουφτήδες, που τους αλλάξαµε προ καιρού, αυτοί
θέλουν να εκλέγονται, ώστε να έχει ο Ερντογάν το πάνω χέρι ποι-
ους θα εκλέγει, ώστε αυτοί οι µουφτήδες, που θα εκλέγονται από
τους µουσουλµάνους, τους δικούς µας, της Θράκης, να εγείρουν
θέµα ανεξαρτησίας του Έβρου. Αµφιβάλλετε ότι εκεί το πάει ο
Τούρκος; Γιατί αλλάξαµε τους µουφτήδες; Οι προηγούµενοι
µουφτήδες ήταν νοµιµόφρονες. Γιατί τους αλλάξαµε και αµέσως
µετά ελευθέρωσε ο Τούρκος τους δύο στρατιώτες µας; Έγινε
νοµιµόφρων ο Τούρκος και ελευθέρωσε τους στρατιώτες µας;
Τους είχε τόσους µήνες. Γιατί τους ελευθέρωσε µετά; Έγινε κρά-
τος δικαίου η Τουρκία; Βήµα προς βήµα θέλει εκλογή µουφτή-
δων από τη µουσουλµανική κοινότητα της Θράκης. Αυτό
επιδιώκει η Τουρκία. Και τι ανταλλάσσει; Να ξεκινήσει ξανά –λέει-
η Σχολή της Χάλκης. Το δικαίωµα, δηλαδή, του Οικουµενικού Πα-
τριάρχη να έχει µια σχολή το ανταλλάσσουµε µε αυτό που ζη-
τούν οι Τούρκοι, να αρχίσει η τάση ανεξαρτητοποίησης του
Έβρου. Αυτή την ανταλλαγή ουσιαστικά συγκαλύπτουµε, κυρίες
και κύριοι, στην Αίθουσα αυτή. 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Τι όνειρα βλέπεις; 
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Τι θέλετε τώρα; Τι διαµαρτύρεστε, ρε παιδιά; 
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ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Δεν διαµαρτύροµαι. Απορώ! 
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Υπάρχει και έξω από την Αίθουσα να πάτε. Υπάρχει και καφενείο,
αν διαµαρτύρεστε. Αν δεν αντέχετε να ακούτε κάποια πράγµατα,
υπάρχει και καφενείο, κυρία µου. Σας παρακαλώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, µην
διακόπτετε. 

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Εµείς γιατί καθόµαστε και σας ακούµε ήρεµα, εσάς, που όλη
µέρα µιλάτε; Τι λέτε εσείς, σοφίες;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Μην διακόπτετε,
σας παρακαλώ. 

Κύριε Πρόεδρε, συνεχίστε παρακαλώ. 
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Βγαίνει ο κ. Δραγασάκης και µιλάει για ανακεφαλαιοποίηση των
τραπεζών, ότι πρέπει να γίνει, διότι υπάρχουν κίνδυνοι ακόµα και
για κουρέµατα. Τι είναι αυτά; Τι κινδυνολογίες είναι αυτές; Τι εί-
δους καταστάσεις είναι αυτές προς τον ελληνικό λαό; Επί τόσα
χρόνια κοιµάται το θέµα των κόκκινων δανείων και τώρα απει-
λείτε τις καταθέσεις του ελληνικού λαού; Αυτή είναι η ασφάλεια
που προσφέρει η Κυβέρνηση του κ. Τσίπρα; Αυτή είναι η ασφά-
λεια που προσφέρει; Και µετά βγαίνουν και λένε: «Δεν εννοού-
σαµε αυτό, εννοούσαµε κάτι άλλο», χωρίς να λένε τι είναι αυτό
που εννοούσαν. Ένας Υπουργός πρέπει ή να έχει το στόµα του
κλειστό ή όταν το ανοίγει, να προσέχει τι λέει. Αυτό λέει ο κανό-
νας, γιατί η κοινωνία ακούει. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, ο χρόνος έκλεισε. 
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Τι; Δεν ακούω τι λέει ο κ. Αµυράς. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Έκλεισε ο χρόνος

µόνος του, αυτόµατα. Ο χρόνος που είχαµε βάλει, έκλεισε.
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Και τι, εγώ τον έκλεισα; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Όχι, αυτόµατα.

Προς θεού!
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Δεν ξέρω τι έκανε ο χρόνος. Εγώ ξέρω ότι ο Τσίπρας όταν µιλάει,
µιλάει δύο ώρες. Θέλετε να µην µιλάµε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Όχι. Έκλεισε αυ-
τόµατα, κύριε Πρόεδρε. 

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Ξέρετε, έχω πει ότι µετά τις εκλογές, η Ένωση Κεντρώων δεν θα
στηρίξει κυβέρνηση, αν δεν γίνει δηµοψήφισµα για τις Πρέσπες.
Το δηµοψήφισµα το οποίο έπρεπε να κάνουµε πριν, θα το κά-
νουµε µετά. Κάποιος, προφανώς είναι του ΣΥΡΙΖΑ, λέει: «Πώς και
µε τι ευκολία ζητάς να γίνει δηµοψήφισµα, για µια διεθνή σύµ-
βαση; Δεν φοβάσαι ότι µπορεί το ίδιο να κάνει ο Τούρκος µε τη
Συνθήκη της Λωζάνης;» Μα, η Συνθήκη της Λωζάνης έγινε µετά
από πόλεµο, για το κλείσιµο µιας υπόθεσης, ενώ εδώ οι Πρέσπες
έγιναν εν καιρώ ειρήνης, ως µειοδοτική παραχώρηση, εις βάρος
των συµφερόντων της Ελλάδος! Συγκρίνουµε µια σύµβαση που
κλείνει τον πόλεµο µε µια παραχώρηση εν καιρώ ειρήνης, µήπως
δηµιουργήσει το δικαίωµα στην Τουρκία να θέσει θέµα για τη
Συνθήκη της Λωζάνης; Σοβαρολογούµε; 

Ο κ. Μητσοτάκης δέχθηκε προ ηµερών τον κ. Βέµπερ -νοµίζω-
και έδωσε µια συνέντευξη ο κ. Βέµπερ σε κάποιο κανάλι. Τον ρώ-
τησαν, λοιπόν: «Ο Μητσοτάκης δεν ψήφισε τις Πρέσπες. Εσείς
στην Ευρώπη είστε υπέρ των Πρεσπών. Τι γίνεται;Πώς ένα µέλος
του Ευρωπαϊκού Λαϊκού Κόµµατος δεν ψηφίζει Πρέσπες, ενώ
εσείς είστε υπέρ των Πρεσπών; Τελικώς τι πιστεύετε για τις Πρέ-
σπες;» Και απάντησε ο κ. Βέµπερ ότι «θεωρούµε ότι δηµιουργεί
σταθερότητα στην περιοχή η Συνθήκη των Πρεσπών».

Καλά, αφού είστε µέλη του Ευρωπαϊκού Λαϊκού Κόµµατος και
αφού θεωρείτε ότι είναι κακές οι Πρέσπες, δεν µπορούσατε να
πείσετε τους συναδέλφους σας στην Ευρώπη, τους οµοϊδεάτες
σας, ότι είναι οι Πρέσπες κακές; Είναι σωστό να έρχεται εδώ και
να λέει ότι είναι καλές οι Πρέσπες;

Θα σας πω ένα παράδειγµα. Αυτό είναι προσβολή εις βάρος
σας, εις βάρος της Νέας Δηµοκρατίας. Εγώ αν ανήκα σε κόµµα
και ερχόταν ο Πρόεδρος του Ευρωπαϊκού Κόµµατος και έλεγε
ότι είναι καλές οι Πρέσπες, θα διέγραφα τη Νέα Δηµοκρατία, το

κόµµα µου δηλαδή, από την οµάδα αυτή. Είναι µείζον το θέµα.
Η Ένωση Κεντρώων ανήκει στο EDP, ξέρετε. Το EDP συνε-

δρίασε χθες στο Μπιλµπάο. Ζήτησα στο Μανιφέστο να µπει επι-
φύλαξη για τις Πρέσπες ότι η Ένωση Κεντρώων θα ζητήσει
δηµοψήφισµα µετά τις εκλογές. Είπαν οι Γάλλοι, οι Γερµανοί και
οι άλλοι ότι δεν είναι δυνατόν, γιατί θεωρείται το θέµα κλειστό.
Όταν µου ήρθε αυτή η είδηση, έστειλα στον αντιπρόσωπό µου
εκεί να αποσυρθεί η Ένωση Κεντρώων από το EDP. Το ακούτε;
Και ξέρετε τι αποφάσισαν; Να το συζητήσουµε στην επόµενη σύ-
νοδο τον Απρίλιο. Όταν πιέσεις υπέρ της χώρας σου, βρίσκεις λύ-
σεις, όταν είσαι ενδοτικός και υποχωρητικός, δεν βρίσκεις λύσεις.
Έτσι είναι. Απείλησα µε έξοδο της Ένωσης Κεντρώων από το EDP,
διότι δεν µπορούσα να ανήκω εις έναν όµιλο κοµµάτων που στη-
ρίζουν τις Πρέσπες. Είναι προσβολή κατά της Ελλάδος αυτό.

Θέλω να πω και κάτι για εσάς της Νέας Δηµοκρατίας κάτι πολύ
σηµαντικό και ισχύει και για το ΠΑΣΟΚ αυτό: Μόνο γλώσσα και
ταυτότητα. Κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, στα συλλαλητήρια που
εγένοντο περί γλώσσας και ταυτότητας ήταν ο λόγος ή περί ονό-
µατος; Στα συλλαλητήρια -όσοι πήγατε, γιατί ο κ. Δένδιας ήταν
αντίθετος να πάει, η Ντόρα δεν ήθελε να πάει και στα συλλαλητή-
ρια πήγατε «βαράτε µε κι ας κλαίω», πήγατε συρόµενοι, δεν πή-
γατε µε τη θέλησή σας- εκεί που πήγατε στα συλλαλητήρια περί
γλώσσας ήταν ο λόγος, κύριε Μπούρα, και περί ταυτότητας ή περί
του ονόµατος της Μακεδονίας; Γιατί κάνετε αυτήν την υπεκφυγή;
Τι είδους υπεκφυγή είναι αυτή; Συγγνώµη, αν δηλαδή και σήµερα
διορθώσει κάτι ο Ζάεφ στο θέµα της γλώσσας και της ταυτότητας,
το όνοµα το δίνετε; Έχετε ξεκαθαρίσει µέσα σας...

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ: Όχι.
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Λέει ο κύριος «όχι». Τότε γιατί επί τόσον καιρό λέγατε για σύν-
θετη ονοµασία; Συγγνώµη, είχατε αναρτήσει το 2008, όταν κυ-
βερνούσε ο Κώστας Καραµανλής µε την Ντόρα, στην ιστοσελίδα
του Υπουργείου Εξωτερικών τη φράση «σύνθετη ονοµασία» και
ο κ. Βενιζέλος είχε πάρει στα Ηνωµένα Έθνη και ανέφερε τη σύν-
θετη ονοµασία. Τι εννοούσατε; «Κολοπετινίτσα» σύνθετη; Δεν κα-
ταλαβαίνω. Τι υποκρισίες είναι αυτές; 

Ακούστε, εδώ η πολιτική χρειάζεται γενναιότητα. Τι έπρεπε να
πείτε; Όλος ο κόσµος ήξερε ότι η θέση σας ήταν υπέρ της σύν-
θετης ονοµασίας. Έπρεπε να πείτε, υπό τα νέα δεδοµένα και
κάτω από τη γενική κοινωνική κατακραυγή και τη θέληση της κοι-
νωνίας: «Συµµορφούµεθα µε τη θέλησή του ελληνικού λαού και
δεν δίνουµε το «Μακεδονία»». Τότε θα είχατε ψηλά στο µέτωπο,
ενώ το να κρύβεστε στην Αίθουσα αυτή πίσω από την ταυτότητα
και τη γλώσσα δεν είναι προς τιµήν σας. Κατ’ ουσία, κάνατε
πλάτη στον κ. Τσίπρα για να κάνει τη µειοδοσία. Να εξηγούµεθα
επ’ αυτού.

Εγώ έστειλα επιστολή στον κ. Μητσοτάκη, όταν έκανε την πρό-
ταση µοµφής, και του είπα: «Βγες και ξεκαθάρισε για το όνοµα
τις θέσεις της Νέας Δηµοκρατίας. Άσε τις γλώσσες και τις ταυ-
τότητες. Ξεκαθάρισε για το όνοµα». Δεν απάντησε.

Γελάει ο κ. Δένδιας. Υποτιµάτε και τα συλλαλητήρια, κύριε
Δένδια, έτσι; Αλλά ο ελληνικός λαός έχει καταλάβει ποια είναι η
θέση σας, κύριε Δένδια. Και µε τα γέλια σας δεν απεκδύεστε τις
ευθύνες σας, να το ξέρετε αυτό.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε, για την υπόµνηση. Να γράψω και δέκα φορές: «Δεν θα το
ξανακάνω»;

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Δεν θέλετε συλλαλητήρια εσείς. Τις ψήφους των συλλαλητηρίων
τις θέλετε. Τα συλλαλητήρια όχι, κύριε Δένδια. Έτσι είναι.

Θέλω να µιλήσω για τρία ουσιώδη ζητήµατα, τρεις µειοδοσίες
που έγιναν τις τελευταίες δεκαετίες: Η µία µειοδοσία ήταν στις
συµφωνίες της Ζυρίχης και του Λονδίνου. Εκεί ο Κωνσταντίνος
Καραµανλής, ο γέρος, ο λεγόµενος εθνάρχης, βασισµένος σε
υποσχέσεις των Αµερικανών, πήγε και υπέγραψε µε τον Αβέρωφ
συµφωνίες και έβαλε τον Τούρκο εγγυήτρια δύναµη στην Κύπρο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Ο Μακάριος υπέγραψε.
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Αφήστε τον Μακάριο τώρα. Οι συµφωνίες της Ζυρίχης και του
Λονδίνου του Αβέρωφ και του Καραµανλή ήταν, δεν ήταν του
Μακάριου.

3802 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: ...(δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, µη

διακόπτετε.  
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Εντάξει, εντάξει. Δεν θυµόµαστε εµείς τι ήταν, κύριε Κουµου-
τσάκο.

Μετέπειτα, όταν προδώσανε τον Καραµανλή οι Αµερικανοί,
έβγαλε την Ελλάδα από το ΝΑΤΟ ο Καραµανλής, αλλά στο µε-
ταξύ είχε καταλάβει η Τουρκία τη µισή Κύπρο, είχαµε θυσίες, εί-
χαµε θύµατα, είχαµε κατάληψη του βορείου κοµµατιού της
Κύπρου, γιατί βασίστηκε ο γέρο-Καραµανλής στις κουβέντες των
Αµερικανών ότι θα αναλάβουν αυτοί τους Τούρκους.

Το ίδιο έπαθε ο Ιωαννίδης, ο οποίος έκανε τη µειοδοσία, ως
βλαξ που ήταν. Βασίστηκε στην άποψη ότι οι Τούρκοι θα βρουν
εµπόδιο τους Αµερικανούς και οι Αµερικανοί θα στηρίξουν τους
Έλληνες και έκανε το πραξικόπηµα του Σαµψών στην Κύπρο.
Μετά ενθυµείστε την κατάληξη του Ιωαννίδη. Προδοσία βλα-
κείας.

Τώρα έχουµε τον κ. Τσίπρα, ο οποίος πάλι βασίστηκε στις κου-
βέντες των Αµερικανών ότι θα γίνει η Θεσσαλονίκη διεθνές κέν-
τρο, ότι θα έρθουν επενδύσεις, θα έρθουν χρήµατα, θα έρθουν
λαγοί µε πετραχήλια, θα γίνει η Θεσσαλονίκη διεθνές κέντρο,
αλλά προς το παρόν την προδώσαµε τη Θεσσαλονίκη. Αυτό
έκανε ο κ. Τσίπρας.

Κυρίες και κύριοι, µην νοµίζετε ότι µε ψηφοφορίες εδώ στη
Βουλή ξεπλένονται µειοδοτικές υπογραφές. Ο ιστορικός γράφει
και είναι αµείλικτος και ο λαός θα τιµωρήσει αυτούς που δεν σε-
βάστηκαν τη Μακεδονία. Η Μακεδονία δεν είναι µέρος της Ελ-
λάδας, είναι η Ελλάδα η ίδια. Κάποιοι ακροδεξιοί που θέλουν να
γίνουν νταβατζήδες της Θεσσαλονίκης και της Μακεδονίας τους
προειδοποιώ: Ο δηµοκρατικός χώρος εξέφρασε πάντα τη Μακε-
δονία. Η Ακροδεξιά ήταν χώρος προδοσίας και υποταγής στους
ξένους παράγοντες, µα στη Μικρά Ασία µε αυτά που έκαναν οι
«Γουναραίοι» και «Χαντζηανέστηδες», µα στην Κύπρο µε αυτά
που έκανε ο Καραµανλής µε τις συµφωνίες Ζυρίχης και Λονδί-
νου, µα µε αυτά που έκαναν πάνω στη βόρεια Ελλάδα και αυτά
που θα συνεχίσουν.

Η µειοδοσία δεν θα περάσει. Θα ζητήσουµε δηµοψήφισµα
µετά τις εκλογές για να στηρίξουµε κυβέρνηση. 

Και αν βαυκαλίζεστε µε τις δηµοσκοπήσεις ότι η Ένωση Κεν-
τρώων µπορεί να µην µπει και να µην κάνει σας λέω ότι αυτές οι
εκλογές θα είναι εκλογές ανατροπής όλων των προγνωστικών.

«Πλούσιοι επτώχευσαν και επείνασαν», να το ενθυµείστε και οι
συριζαίοι και οι δεξιοί.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ένωσης Κεντρώων)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
σαράντα έξι µαθητές και µαθήτριες και τρεις εκπαιδευτικοί συ-
νοδοί τους από το 1ο Πειραµατικό Γυµνάσιο Θεσσαλονίκης

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει τώρα ο Πρόεδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ.
Πάνος Καµµένος.

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Πρόεδρος των Ανεξαρτήτων Ελλή-
νων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ελπίζω να µην
αληθεύει ότι ο Πρωθυπουργός της χώρας σήµερα δεν θα παρα-
στεί στη συζήτηση…

(Στο σηµείο αυτό εισέρχεται στην Αίθουσα ο Πρόεδρος της
Κυβέρνησης κ. Αλέξης Τσίπρας)

Ήρθε; Τον ευχαριστώ, λοιπόν, που ήρθε εδώ, γιατί του το ζή-
τησα από χθες.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Σας παρακαλώ,

κάντε ησυχία.
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Πρόεδρος των Ανεξαρτήτων Ελλή-

νων): Τον ευχαριστώ που είναι σήµερα εδώ, γιατί κατά τη διάρ-

κεια της προηγούµενης συζήτησης όταν από το Βήµα της Βου-
λής είπα ότι µιλάω τελευταία φορά σαν Πρόεδρος της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας των Ανεξάρτητων Ελλήνων και ότι ο Πρόεδρος
της Βουλής έχει σχεδιάσει, σε συνδυασµό µε τον Πρωθυπουργό
και την Κυβέρνηση, τη φίµωση των Ανεξάρτητων Ελλήνων φά-
νηκε ότι είχε εκπλαγεί και µάλιστα ζήτησε να του πω τις διατάξεις
του Κανονισµού, µε τις οποίες οι Ανεξάρτητοι Έλληνες –µε σχε-
διασµό του Προέδρου- θα είχαµε αποκοπεί από το δικαίωµα του-
λάχιστον του να µπορούµε να µιλούµε.

Όµως, όπως βλέπετε, σήµερα και µετά την οµιλία µου και την
κατάθεση της διαγραφής του Βουλευτή Παπαχριστόπουλου, µε
απόφαση του Προέδρου της Βουλής και ερώτηµα που έκανε µη
σεβόµενος την προηγούµενη γνωµάτευση της Επιστηµονικής
Επιτροπής, αποφασίστηκε αυτό το οποίο δεν κατάφερε η προ-
ηγούµενη κυβέρνηση Σαµαρά - Βενιζέλου, αποφασίστηκε δη-
λαδή οι Ανεξάρτητοι Έλληνες να µην έχουµε το δικαίωµα του
λόγου, το δικαίωµα της συµµετοχής στις επιτροπές, το δικαίωµα
να υπάρχουµε ως Κοινοβουλευτική Οµάδα, οι Ανεξάρτητοι Έλ-
ληνες οι οποίοι µέχρι τώρα υπήρξαµε κυβερνητικοί εταίροι και
επί τέσσερα χρόνια στηρίξαµε το κυβερνητικό έργο, µε τις δια-
φωνίες µας εκεί που υπήρχαν, µε την ψήφο µας εκεί που επιβάλ-
λετο, αλλά και µε την πλάτη την οποία βάλαµε και στην Ελλάδα
και στο εξωτερικό προκειµένου η πατρίδα µας να βγει από τα
µνηµόνια και να µπορέσει να εφαρµοστεί η κυβερνητική πολιτική.

Αυτός ήταν ένας σχεδιασµός που ξεκίνησε από την εποχή του
ταξιδιού µου στην Αµερική που µε τα πρωτοσέλιδα της «ΕΦΗΜΕ-
ΡΙΔΑΣ ΤΩΝ ΣΥΝΤΑΚΤΩΝ» και της «ΑΥΓΗΣ» προαναγγέλθηκε για
πρώτη φορά στη δηµοκρατική Ευρώπη ότι θα υπάρξει αποστα-
σία, ότι θα υπάρξουν µεταγραφές Βουλευτών, ότι θα αλλοιωθεί
η λαϊκή βούληση και Βουλευτές έναντι του ανταλλάγµατος της
καρέκλας της υπουργικής θα περάσουν από το ένα κόµµα στο
άλλο και µάλιστα από το κόµµα και το κίνηµα του εταίρου της
Κυβέρνησης στον άλλο εταίρο της Κυβέρνησης.

Χτύπησε το κουδούνι της «Wall Street» και πράγµατι δεν σας
κρύβω ότι δεν ήθελα να το πιστέψω. Συγχαρητήρια, κύριε Πρω-
θυπουργέ, το καταφέρατε!

(Γέλωτες από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Το καταφέρατε και βλέπω και η Νέα Δηµοκρατία γελάει, εξάλ-

λου σε κοινή γραµµή είστε στη σύνθετη ονοµασία και στην πο-
ρεία της χώρας σε σχέση µε το µακεδονικό.

Πήρατε δε και το «κεφάλι» µου και το πήγατε βόλτα στον Ερν-
τογάν µε το να χειροκροτούν από κάτω οι εφηµερίδες οι τουρκι-
κές, η «HURRIYET» και οι υπόλοιπες, ότι επιτέλους έφυγε το
πρόβληµα από τη µέση. Το επόµενο ταξίδι ίσως είναι στην κ.
Μέρκελ και στους σοσιαλιστές Ευρωπαίους µε το «κεφάλι» των
Ανεξάρτητων Ελλήνων. Ελπίζω να µην υπάρχει και τρίτο, να
δούµε καµµία φωτογραφία στο Νταβός, όπως έβγαλε ο κ. Ζάεφ
µε τον κ. Σόρος.

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είµαι στο Κοι-
νοβούλιο είκοσι πέντε χρόνια. Εκλέχθηκα πρώτη φορά το 1993,
το 1996, το 2000, το 2004, το 2007 το 2009, το 2012 δύο φορές
µε τους Ανεξάρτητους Έλληνες, το 2015 δύο φορές µε τους Ανε-
ξάρτητους Έλληνες. Σε όλη µου την πολιτική ζωή εκλεγµένος
στη Β’ Αθηνών ή στον Έβρο ή στα Δωδεκάνησα µε τη Νέα Δη-
µοκρατία και τους Ανεξάρτητους Έλληνες ό,τι είχα να πω το
έλεγα από το Βήµα της Βουλής. Ούτε εκβίασα ούτε εκβιάστηκα
και έλαχε στο τέλος της κοινοβουλευτικής µου ζωής, µετά από
µια συνεργασία τεσσάρων ετών, να εκτελεστώ και να µου κοπεί
ιδιαίτερα το δικαίωµα του να µιλάω από το Βήµα της Βουλής. 

Αυτό, κύριε Πρωθυπουργέ είναι ένα έγκληµα το οποίο διαπρά-
ξατε και το οποίο έγκληµα ίσως όσον αφορά τον εαυτό µου ανα-
λαµβάνω την ευθύνη ο ίδιος, αλλά όσον αφορά τους
Ανεξάρτητους Έλληνες, είναι ένα έγκληµα που δεν θα το ξεχάσω
ποτέ.

Τι έφταιξαν τα παιδιά τα οποία αύριο θα πρέπει να αποµακρυν-
θούν και τα οποία έδωσαν αγώνα για την Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ -
ΑΝΕΛ; Τι φταίει η Εύα, η Ελένη, ο Ανδρέας, ο Γιώργος, ο Βασί-
λης, ο Αντώνης να βρεθούν στο δρόµο γιατί αποφασίσατε να µας
κάνετε να σιωπήσουµε;

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Τι φταίνε εκείνοι οι οποίοι, κύριε Πρωθυπουργέ, σας πίστεψαν
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και µαζί µας ήταν στο Σύνταγµα, στην Κλαυθµώνος, στα γραφεία
σας στην Κουµουνδούρου, στις επιτυχίες της Κυβέρνησης, στις
νίκες στη Βουλή που σήµερα τους λέτε «παίρνετε πόδι, πηγαί-
νετε στην ανεργία»;

Τους γκρεµίσατε, ουσιαστικά, µε την απόφασή σας να καταρ-
γήσετε την Κοινοβουλευτική Οµάδα των Ανεξάρτητων Ελλήνων
µε πραξικοπηµατικό τρόπο, τη δυνατότητα πρώτα από όλα να
µπορέσουν να χαρούν τα αποτελέσµατα µιας κοινής πορείας,
αλλά και παράλληλα να απογοητευτούν, γιατί πλέον περάσαµε
στην εποχή της καρέκλας, όπου η καρέκλα και η θέση είναι αν-
ταλλάξιµη µε την ψυχή.

Και βεβαίως αυτό το οποίο επιβεβαιώνεται είναι µία ταµπέλα
που είχε ο Κωνσταντίνος Μητσοτάκης στο γραφείο του µε τη
ρήση του Ηράκλειτου: «Ουδείς ασφαλέστερος εχθρός του ευερ-
γετηθέντος αχαρίστου». 

Και δεν φτάνει µόνο, αλλά δεχόµαστε και δηµόσιες επιθέσεις.
Έλεγε ο κ. Σκουρλέτης σήµερα: «Κλαψουρίζουν οι Ανεξάρτητοι».
Δεν κλαψουρίζουµε ούτε  κλαίµε ούτε παρακαλάµε. Δεν παρα-
καλέσαµε να κάνετε αλλαγή του Κανονισµού. Και δεν θα δεχό-
µασταν να κάνετε αλλαγή του Κανονισµού.

Είναι εδώ δύο από τους Βουλευτές τους Ανεξάρτητους και ο
κ. Λαζαρίδης και ο κ. Καµµένος. Να πουν αν ποτέ τους πήρα τη-
λέφωνο και τους παρακάλεσα και τους ζήτησα να γυρίσουν πίσω
για να σώσουµε την Κοινοβουλευτική Οµάδα. Ποτέ δεν το έκανα
και δεν θα το έκανα ποτέ, διότι σέβοµαι τις αποφάσεις του κάθε
Βουλευτή, ο οποίος παραµένει ανεξάρτητος 

Όµως, αυτό που δεν αποδέχοµαι είναι εκείνους που µε λαϊκή
εντολή διαφορετική από αυτή που πήραν, µεταπηδούν στην κυ-
βερνητική πλειοψηφία και ανταλλάσσουν την ψήφο τους µε την
υπουργική καρέκλα, Βουλευτές που έγιναν Υπουργοί και πολίτες
που έγιναν Υπουργοί µε τη στήριξη των Ανεξάρτητων Ελλήνων,
µε το καταστατικό ξεκάθαρο σε σχέση µε το θέµα της Μακεδο-
νίας. Γίνονται βορά της συναλλαγής και µάλιστα όχι µόνο οι
εκλεγµένοι Βουλευτές οι οποίοι κατέχουν τις υπουργικές έδρες,
αλλά ακόµα και ο αναπληρωτής Βουλευτής της έδρας της Β’ Πε-
ριφέρειας Αθηνών, που σήµερα το βράδυ –µετά την έντιµη πα-
ραίτηση του Παπαχριστόπουλου- θα έπρεπε να περάσει στους
Ανεξάρτητους Έλληνες, εξαγοράζεται από σας µε υπουργική κα-
ρέκλα! Εξαγοράζεται από εσάς µε υπουργική καρέκλα, για να
πετύχετε τους εκατόν πενήντα έναν! 

Αυτό, ουσιαστικά, δείχνει ότι µιλάµε για πλήρη ανατροπή και
του Συντάγµατος, αλλά και της ηθικής. Θα κυβερνήσετε µε εκα-
τόν πενήντα έναν, εκ των οποίων οι τρεις είναι του εταίρου σας,
τους οποίους πήρατε έναντι µίας καρέκλας και του στερήσατε
και τον λόγο. 

Θυµάστε, κύριε Πρωθυπουργέ, όταν πηγαίναµε µετά από τις
οµιλίες σε επίπεδο αρχηγών στο γραφείο σας και µιλάγαµε για
τις µάχες που κερδίζαµε στη Βουλή; Τον κ. Μητσοτάκη µαζί τον
παλεύαµε. Τώρα, µε αυτό που κάνετε, µας οδηγείτε στην Αντι-
πολίτευση. Εµείς δεν θα κάνουµε αντιπολίτευση βρώµικη. Ούτε
αυτά τα οποία διαδίδετε και λέτε αριστερά και δεξιά ότι εµείς
διασπείρουµε φήµες θα γίνουν ποτέ πράξη από µας. Ούτε γέφυ-
ρες, κύριε Πρωθυπουργέ, έχω χτίσει εγώ µε τη διαπλοκή και µε
την Αντιπολίτευση. 

Εάν φύγω από εδώ, κύριε Πρωθυπουργέ, εγώ θα πάω σπίτι
µου. Δεν πρόκειται να πάω να παρακαλέσω κανέναν. Είµαι είκοσι
πέντε χρόνια εκλεγµένος Βουλευτής, επτά χρόνια Υπουργός. Σή-
µερα το βράδυ ίσως να σας δώσω και την παραίτησή µου από
Βουλευτής. Ίσως αυτό θα ήταν καλύτερο, για να καταλάβετε ότι
υπάρχουν και άνθρωποι που δεν µετράνε την καρέκλα, για τους
οποίους δεν είναι όλα η εξουσία. 

Θα πρέπει να αντιληφθείτε ότι όσον αφορά τη διαπλοκή, εγώ
χτυπήθηκα µε αυτήν είκοσι πέντε χρόνια. Ιδρύθηκαν τέσσερις
εφηµερίδες, οι οποίες µε φιλοξενούν στο πρωτοσέλιδό τους
µέχρι σήµερα, από συγκεκριµένο άνθρωπο, µε τον οποίο συγ-
κρούστηκα πολιτικά, όπως και η Κυβέρνηση. Και µου λέτε ότι εγώ
τα βρήκα; Όχι, κύριε Πρωθυπουργέ. Ούτε τα βρήκα ούτε θα τα
βρω.

Εσείς µε απειλείτε µε την απόσυρση των δικαιωµάτων της Κοι-
νοβουλευτικής Οµάδας ότι θα µείνω απροστάτευτος και χωρίς
ασφάλεια. Όµως και αυτή σας την χαρίζω! Διότι, κύριε Πρωθυ-

πουργέ, υπάρχουν και Ελληνίδες και Έλληνες και τις κοινοβου-
λευτικές οµάδες δεν τις συγκροτεί η γραφειοκρατία της Βουλής,
οι έµµισθοι γραφειοκράτες ή ο προσωρινός Πρόεδρος. Τις κοι-
νοβουλευτικές οµάδες τις συγκροτεί ο λαός, τις συγκροτούν οι
πολίτες, τις συγκροτούν οι πλατείες, τις συγκροτούν οι αγώνες
οι οποίοι δίνονται µε τους πολιτικούς αρχηγούς, µε τα πολιτικά
κόµµατα. 

Σας τη χαρίζω και ασφάλειά µου είναι η ασφάλεια της αλή-
θειας του ελληνικού λαού. Κι από εκεί και πέρα ο καθένας παίρνει
και το ρίσκο του. Όλοι θα ξέρουν, αν κάτι γίνει, το πώς έγινε. Μου
αρκεί το µετερίζι της ελεύθερης φωνής µου. Όµως, αυτό το µε-
τερίζι της ελεύθερης φωνής µου είχα δικαίωµα να το έχω, εκλεγ-
µένος από τον ελληνικό λαό, ως επικεφαλής και Αρχηγός ενός
κόµµατος µε το οποίο εσείς συνεργαστήκατε και αναγνωρίζατε
επί τέσσερα χρόνια. 

Θέλω να ξέρετε ότι η δική µας εκτέλεση δεν σηµαίνει και
πολλά πράγµατα. Προφανώς για εσάς δεν σηµαίνει απολύτως
τίποτα. Δείξατε ότι είστε πολύ ψυχρός εκτελεστής. Όµως, η εκτέ-
λεση της Μακεδονίας σηµαίνει πάρα πολλά. Η εκτέλεση της Μα-
κεδονίας, η οποία δεν περιείχετο στην προγραµµατική µας
συµφωνία, για µας µετράει ακόµα περισσότερο. Και δεν σας
απειλώ µε τίποτα. Σας λέω ότι τουλάχιστον θα έπρεπε να έχετε
την ευαισθησία να σέβεστε αρχές και ιδέες, από τη στιγµή που
δεν σέβεστε ανθρώπινες σχέσεις. 

Εγώ µπορεί να ακολουθήσω, µετά από τέσσερα χρόνια στο
Υπουργείο Εθνικής Άµυνας, υπερήφανος και όρθιος, τον δρόµο
που ακολούθησαν αυτοί που για πολιτικούς λόγους κι ενώ είχατε
υποσχεθεί αντίθετα τους αποστρατεύσατε, να πάω στο σπίτι µου
όπως πήγε στο σπίτι του ο Στρατηγός Στεφανής ή ο Ναύαρχος
Παυλόπουλος. 

Όµως, οι άλλοι που ακολούθησαν όλους εµάς, πού θα πάνε;
Όλα αυτά τα παιδιά τα οποία πίστεψαν ότι µπορεί να υπάρχει µια
κυβέρνηση εθνικής συµφιλίωσης, τι θα κάνουν; Ποιος µπορεί να
τους πει µετά από λίγα χρόνια ότι µπορεί, πράγµατι, να υπάρ-
χουν δύο διαφορετικοί χώροι που µπορούν να συνυπάρξουν; Κα-
νένας! Γιατί εδώ παίζεται, πράγµατι, το θέατρο του παραλόγου. 

Το θέατρο του παραλόγου έχει εξήγηση και την έδωσε ο µα-
καρίτης ο Ανδρέας Παπανδρέου το 1995, µετά τη Σύνοδο των
Καννών. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του Προέδρου των Ανεξαρτήτων Ελλήνων)

Κύριε Πρόεδρε, τελευταία µιλάω σαν Πρόεδρος. Δικαιούµαι
να µιλήσω όσο το ΚΚΕ. 

Ο Παπανδρέου, λοιπόν, άρρωστος, υπό τη δικιά σας, κύριε
Πρόεδρε, τότε φροντίδα, µετά τη Σύνοδο των Καννών –έχω ανε-
βάσει ένα βίντεο στο twitter µου για να το δείτε όσοι το ξεχάσατε,
σήµερα το πρωί το ξαναείδα-, αφού µίλησε για το Διευθυντήριο
των Βρυξελλών, το οποίο το πίεζε να παραδώσει τον όρο «Μα-
κεδονία» και ότι αν παρέδιδε τον όρο «Μακεδονία», τότε θα ήταν
µέρος του Διευθυντηρίου, κατά τη διάρκεια της συνεντεύξεως
Τύπου, ασθενής, αλλά αγέρωχος είπε επί λέξει: «Βρίσκω ότι πάµε
σε ένα είδος συρρίκνωσης της εθνικής δύναµης, αλλά όχι στον
βωµό µιας συλλογικής δηµοκρατικής διαδικασίας, στον βωµό
των κρίσεων και των συµφερόντων. Συµφερόντων όταν λέγω
ρητά, δεν θέλω να αποκαλύψω ονόµατα, ποιοι µίλησαν και τι
είπαν. Σας λέγω, όµως, ότι εδώ υπάρχει σαφές σχέδιο για την
µηδενοποίηση των εθνικών κυβερνήσεων, οι οποίες δεν θα µπο-
ρούν να παίξουν δηµοκρατικά αποτελεσµατικό ρόλο, αλλά θα
υπόκεινται στις κατευθύνσεις που µας δίνει το Διευθυντήριο». 

Και τότε, πολιτικός αντίπαλος για εµένα ο Ανδρέας Παπαν-
δρέου, αλλά ηγέτης της χώρας, αρνήθηκε να υποκύψει και να
παραδώσει τον όρο «Μακεδονία», ασχέτως λαθών που µπορεί να
έγιναν µετά ή πριν. 

Σήµερα, ερχόµαστε σε ένα Κοινοβούλιο που αποτελείται από
µία Κυβέρνηση µε κορµό τον ΣΥΡΙΖΑ, ένα αριστερό κόµµα, και
τους αποστάτες που φύγανε από τους Ανεξάρτητους Έλληνες
και το Ποτάµι, ο ΣΥΡΙΖΑ που µας έκανε κριτική για τις σχέσεις
µας µε το ΝΑΤΟ τα τέσσερα αυτά χρόνια της διακυβέρνησής, ως
Υπουργός Εθνικής Άµυνας, µήπως µπει κανένας πύραυλος πα-
ραπάνω στη Λάρισα, µήπως πάρουν κανένα µέτρο παραπάνω
στη Σούδα. 
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Ο ΣΥΡΙΖΑ, που ήλεγχε το τι θα πούµε στο ΝΑΤΟ στις συναν-
τήσεις των Υπουργών, σήµερα, εν γνώσει του, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, υπογράφει την είσοδο των Σκοπίων και ουσιαστικά
την εν λευκώ µεταφορά της µεγαλύτερης βάσης από το Ιντζιρλίκ
στα Σκόπια,  και µάλιστα χωρίς να υπάρχει καν πρόβλεψη εάν
αυτά µπορεί να είναι και τα πυρηνικά, τα οποία έχει ήδη δεχθεί η
Ρουµανία. 

Και αντίθετη σε αυτή τη σύµβαση, πέραν του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος που έχει µία πάγια θέση, είναι η Νέα Δηµοκρατία. Και
θα το καταλάβαινα απόλυτα αν η Νέα Δηµοκρατία είχε συνδυά-
σει την άρνηση στη Συµφωνία των Πρεσπών µε τη θέση ότι δεν
συµφωνεί µε την παραχώρηση του όρου «Μακεδονία», όπως πι-
στεύουν -για να είµαι δίκαιος- πάνω από τριάντα πέντε Βουλευ-
τές της Νέας Δηµοκρατίας, που σαν επίσηµη θέση τους όµως
έχουν το σύνθετο όνοµα µε γεωγραφικό προσδιορισµό erga
omnes. 

Kαι είναι παράδοξο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι αυτή τη
στιγµή πιο ικανοποιηµένη είναι η ηγεσία της Νέας Δηµοκρατίας
για τη σύµβαση που ψηφίζει ο ΣΥΡΙΖΑ, διότι θεωρεί ότι αυτή η
«καυτή µπάλα» έφυγε από τα χέρια της. Στην Αθηναϊκή Λέσχη
προχθές ακουγόντουσαν κάποιοι που έλεγαν «δόξα σοι ο Θεός,
πέρασε». 

Αυτή είναι η πολιτική πραγµατικότητα. Κάποτε ψήφιζαν τα δέν-
τρα. Τώρα –βλέπετε- ψηφίζουν οι καρέκλες, οι οποίες εξαγορά-
ζονται έναντι συνειδήσεων. 

Εµείς, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε λίγα
λεπτά θα καταθέσουµε τη διαγραφή του Θανάση Παπαχριστόπου-
λου. Δεν διαπραγµατευτήκαµε µε κανέναν, ούτε µε τους Ευρω-
βουλευτές που προέρχονται από µας. Δεν διαπραγµατευτήκαµε,
κύριε Πρωθυπουργέ, ούτε µε σας, παρ’ ότι αφέθηκαν δηµόσια
προθέσεις για αλλαγή Κανονισµού. Γιατί δεν θέλουµε δώρο. Ξέ-
ρουµε να δίνουµε τον αγώνα µας στον δρόµο. Ξέρουµε να πα-
λεύουµε.

Όµως, δεν σας κρύβω ότι οι συνθήκες πλέον που έχουν δια-
µορφωθεί είναι συνθήκες άδικες για ένα κοινοβουλευτικό κόµµα.
Μας κόβετε τη φωνή στη Βουλή. Βρισκόµαστε µεταξύ δύο
πυρών. Δεχόµαστε επιθέσεις από τους µέχρι εχθές εταίρους µας
στην Κυβέρνηση –και πράγµατι λυπάµαι πάρα πολύ να δέχοµαι
επιθέσεις, ιδίως από τον Γραµµατέα του ΣΥΡΙΖΑ- και από τη Νέα
Δηµοκρατία. Είναι φυσικό µετά από τόσα χρόνια που ήµασταν
στην Κυβέρνηση να κάνει αντιπολίτευση. Και σας δηλώνω ότι δεν
έχω χτίσει καµµία γέφυρα µε τη Νέα Δηµοκρατία.

Εµείς θα δώσουµε τη µάχη µας. Όµως, έχετε υποχρέωση,
κύριε Πρόεδρε, εσείς τουλάχιστον σε αυτά τα οποία συµφωνή-
σαµε, να προχωρήσετε. Δεν πρόκειται να µας κατηγορήστε ποτέ
-και δεν θα σας το επιτρέψουµε ποτέ- για σχέση µας ή για γέφυ-
ρες µε τη διαπλοκή. Η διαπλοκή ζει, γιατί εκείνοι οι οποίοι έχουν
παραβεί τον όρκο τους, παραµένουν στη θέση τους. Γιατί κάποιοι
συνδιαλέγονται. Και ο ελληνικός λαός αυτό το περιµένει από την
κοινή µας προσπάθεια. Θα µπορούσατε να βρείτε τη δηµοκρα-
τική ευαισθησία που βρήκατε τον Σεπτέµβριο του ’15, όταν ρω-
τήσατε τον ελληνικό λαό, κάνοντας δηµοψήφισµα. Δεν το κάνατε
ούτε αυτό.

Θα µπορούσατε να αφήσετε να προσπαθήσουν να βρουν µέσα
από τον κοµµατικό µηχανισµό συµµαχίες αριστερές, κεντροαρι-
στερές και προοδευτικές. Μετεγγράψατε τους πιο σκληρούς δε-
ξιούς µαζί σας.

Και το χειρότερο απ’ όλα είναι ότι προδώσατε την εµπιστοσύνη
µας, αλλά και όλα αυτά τα νέα παιδιά, τα οποία κάποια στιγµή
πανηγύρισαν µαζί σας.

Κρίµα, κύριε Πρωθυπουργέ!
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των ΑΝΕΛ)

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουρ-
γός Εξωτερικών): Κύριε Πρόεδρε, τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Τον λόγο έχει ο
Πρωθυπουργός κ. Αλέξης Τσίπρας.

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουρ-
γός Εξωτερικών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Θα είναι πολύ
σύντοµη η παρέµβασή µου.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρό-
εδρος της Βουλής κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ)

Όπως είδατε, είµαι εδώ και είµαι εδώ όχι για να ακολουθήσω
την προσπάθεια που καταβάλλετε τελευταίες µέρες. Οµολογώ
ότι δεν δύναµαι να παρακολουθήσω την εντατική προσπάθεια
που καταβάλλετε να αποκαθηλώσετε και να αυτοακυρώσετε ένα
σηµαντικό κοµµάτι της πολιτικής σας ιστορίας, των τελευταίων
τεσσάρων ετών, που για άλλη µία φορά θα πω ότι είναι ένα θε-
τικό κοµµάτι.

Όµως, άκουσα την οµιλία σας –και χωρίς να θέλω να µπω σε
ψυχαναλυτικές ερµηνείες, δεν το συνηθίζω- που τέσσερις φορές
αναφέρατε –λες και κάποιος σάς το ζήτησε αυτό- ότι δεν έχετε
απλώσει γέφυρες στη διαπλοκή ή στη Νέα Δηµοκρατία. Και µου
ήρθανε στο µυαλό οι στίχοι ενός αγαπηµένου ποιήµατος, το
οποίο σας αφιερώνω, κύριε Καµµένε. Είναι «Η Πόλις» του Κων-
σταντίνου Καβάφη. «Καινούριους τόπους δεν θα βρεις, δεν θα
βρεις άλλες θάλασσες, η πόλις θα σε ακολουθεί.».

Και σας το αφιερώνω, κυρίως διότι πιστεύω ότι σε λίγα χρόνια
από σήµερα, ίσως και σε λίγους µήνες, αυτό που θα µείνει στην
ιστορία, είναι τα θετικά που πράξατε τέσσερα χρόνια τώρα. Και
σας διαβεβαιώνω, θα µε ευγνωµονείτε που αντιλήφθηκα έγκαιρα
τον πολιτικό σας σχεδιασµό, να ανατρέψετε την Κυβέρνηση που
στηρίξατε επί τέσσερα χρόνια, µπροστά σε ένα κρίσιµο εθνικό
θέµα. Και θα µε ευγνωµονείτε που απέτρεψα να καταγραφείτε
στα κιτάπια της ιστορίας ως ένας νέος Αντώνης Σαµαράς. Και
θα µε ευγνωµονεί –πιστεύω- και η µεγάλη πλειοψηφία του ελλη-
νικού λαού, αριστεροί και δεξιοί, διότι µε θάρρος, µε τόλµη και
µε αποφασιστικότητα προχώρησα µπροστά, προκειµένου να
λύσω ένα θέµα προς όφελος του εθνικού συµφέροντος, προς
όφελος της πατρίδας. Αυτό έπραξα, κύριε Καµµένε!

Σας ευχαριστώ θερµά.
(Ζωηρά χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Πρόεδρος των Ανεξαρτήτων Ελλή-
νων): Κύριε Πρόεδρε, τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ορίστε, κύριε Καµµένε,
έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Πρόεδρος των Ανεξαρτήτων Ελλή-
νων): Θα µιλήσω λίγο, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Πρωθυπουργέ, µου γράψατε χθες σε µήνυµα που στεί-
λατε στο κινητό µου τηλέφωνο ότι χτίζω γέφυρες. Δεν σας κρύβω
ότι αυτό ήταν που µε ενόχλησε περισσότερο απ’ όλα. Δεν έχω
δώσει τέτοια δικαιώµατα. Και σας είπα ότι πάω και τώρα σπίτι.

Όσον αφορά τα ψυχαναλυτικά, θα το προσπεράσω και αυτό.
Θα σας αφιερώσω, όµως, δύο στίχους από ένα ποίηµα από

τον Ματρόζο. Ο Ματρόζος ήταν ένας µεγάλος ναύαρχος της
Επανάστασης από τις Σπέτσες, ο οποίος έδωσε όλη του την πε-
ριουσία για τον Αγώνα του 1821. Τα πούλησε όλα. Έµεινε χωρίς
λεφτά. Στην Αθήνα, στο Υπουργείο Ναυτικών, Υπουργός ήταν ο
Κανάρης. Έλεγαν, λοιπόν, στον Ματρόζο: «Πάρε το πλοίο και πή-
γαινε στην Αθήνα στον Υπουργό, τον φίλο σου τον καπετάνιο που
έσωσες κάποτε στα Ψαρά και βρες τον και δεν είναι ελεηµοσύνη
αυτό.».

Μπαίνει, λοιπόν, ο Ματρόζος στο καράβι από τις Σπέτσες, περ-
νάει από την Ύδρα και φτάνει στο Υπουργείο Ναυτικών. Και τότε
–θα σας πω τον στίχο ακριβώς- πηγαίνει στην είσοδο του Υπουρ-
γείου, ρακένδυτος πια, και ζητάει τον Ψαριανό, τον Υπουργό. Και
του λέει: «Θέλω να σε δω.». Και του λέει αυτός που ήταν στην εί-
σοδο ντυµένος µε τα αµφιµασχάλια ότι δεν µπορεί να µπει, γιατί
δεν µπαίνουν ζητιάνοι στο Υπουργείο. 

Του απαντάει τότε ο Ματρόζος, κύριε Πρωθυπουργέ: «Αν οι
ζητιάνοι σαν κι εµέ δεν έχυναν το αίµα, καπεταναίοι σαν κι εσέ
δεν θα φορούσαν στέµµα.». 

Να ’σαι καλά! 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των ΑΝΕΛ)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει ο Υπουργός κ. Αποστολάκης και µετά είναι η

Πρόεδρος κ. Γεννηµατά.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

Κάντε λίγο ησυχία, παρακαλώ.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είναι τιµή µου να απευθύνοµαι

για πρώτη φορά στην Ολοµέλεια της Βουλής των Ελλήνων µε την
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ιδιότητα του Υπουργού Εθνικής Άµυνας. Παράλληλα, όµως, η ευ-
θύνη είναι ακόµη µεγαλύτερη, ειδικά αυτές τις ώρες που η πα-
τρίδα µας αναλαµβάνει πρωτοβουλίες ιστορικής σηµασίας για ένα
µέλλον µε περισσότερη σταθερότητα και συνεργασία στην πε-
ριοχή. Είναι µε αυτό το αίσθηµα της ευθύνης που θέλω να σας µι-
λήσω.

Γνωρίζετε, βέβαια, ότι η χώρα µας, ως παλαιότερο µέλος του
ΝΑΤΟ και της Ευρωπαϊκής Ένωσης στην ευρύτερη περιοχή, στο
πλαίσιο άσκησης µιας ενεργητικής αµυντικής διπλωµατίας, έχει
αναλάβει κατάλληλες πρωτοβουλίες και έχει προωθήσει συµµα-
χίες και συνέργειες, που επιδιώκουν να ενισχύσουν τον ρόλο µας
ως πυλώνα σταθερότητας αλλά και ως σηµαντικού ενεργειακού
παίκτη στην Ανατολική Μεσόγειο και στα Βαλκάνια.

Αυτές οι πρωτοβουλίες έχουν ήδη αποδώσει σηµαντικούς καρ-
πούς, τόσο διµερώς όσο και πολυµερώς, στο συµµαχικό πλαίσιο.
Και είναι ιδιαίτερα σηµαντικό ότι πλέον η γείτονα χώρα εντάσσεται
όχι µόνο γεωγραφικά, αλλά και ιστορικοπολιτικά σε µια βαλκανική
ζώνη µε περισσότερη οµοιογένεια, κοινούς στρατηγικούς στό-
χους, ειρηνική και αναπτυξιακή προοπτική. 

Κάθε βήµα αποκλιµάκωσης των εντάσεων στην περιοχή είναι
προς το στρατηγικό µας συµφέρον. Κάθε αναταραχή και κάθε
προσπάθεια ανατροπής του υπάρχοντος status quo στρατηγικά
είναι σε βάρος µας, ειδικά τώρα που οι προσφυγικές ροές συγ-
κλονίζουν ολόκληρο τον δυτικό κόσµο και οι πλουτοπαραγωγικές
πηγές της Μέσης Ανατολής και της Νοτιοανατολικής Μεσογείου
µετατρέπονται σε πολυδιεκδικούµενες ζώνες.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η κύρωση του πρωτοκόλλου εισ-
δοχής της Βόρειας Μακεδονίας στο ΝΑΤΟ έρχεται σαν φυσική συ-
νέχεια της έγκρισης της Συµφωνίας των Πρεσπών. Η Ελλάδα έχει
συµφέρον να διευκολύνει την οµαλή ένταξη της Βόρειας Μακεδο-
νίας στο ΝΑΤΟ. Και επιτρέψτε µου να παραφράσω τη γνωστή
ρήση για να πω ότι, όπως η φύση απεχθάνεται το κενό, έτσι το
αποστρέφεται και η γεωπολιτική. 

Θα µου επιτρέψετε, επίσης, να τονίσω ότι η ένταξη της Βόρειας
Μακεδονίας στο ΝΑΤΟ θα απαιτήσει από τη χώρα αυτή συστηµα-
τική προετοιµασία και καταβολή προσπαθειών µετασχηµατισµού
των ενόπλων δυνάµεών της, ώστε να ανταποκρίνεται στα προαπαι-
τούµενα πρότυπα και τις απαιτήσεις της συµµαχίας που αφορούν
στη διαλειτουργικότητα και την τυποποίηση. Ο µετασχηµατισµός
αυτός αφορά µεταξύ άλλων στην οργάνωση, στην ατοµική και
συλλογική εκπαίδευση, σε ασκήσεις και υλοποίηση των απαραί-
τητων προγραµµάτων.

Εδώ έχουµε σηµαντικό ρόλο να παίξουµε και µπορούµε να το
κάνουµε. Και µπορούµε να το κάνουµε καλά και αποτελεσµατικά,
καθώς έχουµε παράδοση, γνώσεις, εµπειρία και το κατάλληλο αν-
θρώπινο δυναµικό.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, στο σηµείο αυτό θα ήθελα να ανα-
φερθώ σε δύο παράγοντες που θεωρώ σηµαντικούς. Πρώτον,
σύµφωνα µε το άρθρο 17 της Συµφωνίας των Πρεσπών, θα ενι-
σχυθεί και θα επεκταθεί η συνεργασία µε τη γείτονα χώρα στον
τοµέα της άµυνας µέσω, µεταξύ άλλων, συχνών εκατέρωθεν επι-
σκέψεων και επαφών της στρατιωτικής ηγεσίας, µεταφοράς τε-
χνογνωσίας, παροχής εκπαίδευσης, εκτέλεσης κοινών ασκήσεων
και οικοδόµησης δυνατοτήτων. Η συνεργασία στους εν λόγω το-
µείς θα εµπεδώσει σχέσεις αµοιβαιότητας και θα εξασφαλίσει
πολλαπλά οφέλη, που δεν θα περιορίζονται µόνο στον αµυντικό
τοµέα.

Δεύτερον, η συνδροµή µας θα εκτοπίσει άλλους περιφερει-
ακούς υποψήφιους, που επιχειρούν να επωφεληθούν και να
ασκήσουν την επιρροή τους στη γείτονα, µε ενδεχόµενες αρνη-
τικές συνέπειες για τη χώρα µας.

Επιπλέον, θα ήθελα να υπενθυµίσω ότι στις αρχές της προ-
ηγούµενης δεκαετίας παρείχαµε στρατιωτική βοήθεια στον βό-
ρειο γείτονά µας µε προσωπικό και µέσα, προκειµένου να
αντιµετωπίσει προβλήµατα ασφαλείας, ενώ υφίσταται ήδη πολι-
τικοστρατιωτική συνεργασία στο πλαίσιο της πρωτοβουλίας των
χωρών της Νοτιοανατολικής Ευρώπης.

Επιδίωξή µας είναι να καταστεί η χώρα µας κύριος, στρατηγι-
κός, αµυντικός εταίρος της Βόρειας Μακεδονίας, πάντα για τη
διατήρηση της ειρήνης και την ενίσχυση της συνεργασίας και µε
σκοπό το αµοιβαίο όφελος.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κατανοώ τους φόβους, τις ανη-
συχίες, ακόµη και τις αντιρρήσεις. Όµως, σε κρίσιµες στιγµές
οφείλουµε να ζυγίζουµε τα πράγµατα, να έχουµε ορθή κρίση και
να είµαστε αποφασιστικοί. 

Ενέργειες που συµβάλλουν στη συνεννόηση και τη συνεργα-
σία των χωρών συµβάλλουν παράλληλα στην ανάπτυξη και στην
ευηµερία, στην οικονοµία, στον πολιτισµό, στις επιστήµες και
στην καθηµερινή ζωή των ανθρώπων, συµβάλλουν στην προκοπή
και στην προοπτική των λαών της περιοχής µας. Υπάρχει πολύ
λαµπρό µέλλον µπροστά µας. Ας µη µένουµε στραµµένοι σε ένα
άγονο και ταραγµένο παρελθόν.

Για όλους αυτούς τους λόγους προτείνω την κύρωση του εν
λόγω πρωτοκόλλου. Είναι για το στρατηγικό µας συµφέρον. Είναι
για µια Ελλάδα πιο ισχυρή στην περιοχή. Είναι για να αφήσουµε
πίσω τις αχρείαστες εχθρότητες και να ανοίξουµε µια µακρά πε-
ρίοδο συνεργασίας και ειρηνικής συνύπαρξης.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Τον λόγο έχει η Πρόεδρος
κ. Γεννηµατά.

ΦΩΤΕΙΝΗ (ΦΩΦΗ) ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Πρόεδρος της Δηµοκρα-
τικής Συµπαράταξης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Πρωθυπουργέ, είναι φανερό ότι, τώρα που µπαίνουµε
στην τελική ευθεία για τις εκλογές, προσπαθείτε να αποτινάξετε
από πάνω σας το στίγµα της συγκυβέρνησης µε την ακροδεξιά,
αλλά, δυστυχώς για εσάς, όπως είπατε και ο ίδιος, «η πόλις εσάς
θα ακολουθεί», θα σας καταδιώκει για πάντα.

Καλούµαστε σήµερα να επικυρώσουµε την ένταξη της Πρώην
Γιουγκοσλαβικής Δηµοκρατίας της Μακεδονίας στο ΝΑΤΟ. Είναι
το αποτέλεσµα της Συµφωνίας των Πρεσπών, µιας συµφωνίας
επιζήµιας για τα εθνικά συµφέροντα, που, αντί να κλείνει πληγές,
ανοίγει καινούργιες. 

Ο κ. Τσίπρας προσέφερε στα Σκόπια την ένταξή τους στο
ΝΑΤΟ, προσέφερε την έναρξη των ενταξιακών διαπραγµατεύ-
σεων στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Προσέφερε ταυτόχρονα, στη γει-
τονική χώρα, τη µακεδονική γλώσσα, τη µακεδονική ταυτότητα,
τον µακεδονικό λαό, δηλαδή µακεδονικό έθνος. Με την υπο-
γραφή σας διατηρείτε ζωντανή τη ρίζα του αλυτρωτισµού. 

Παραδώσατε όλα τα όπλα που είχε εξασφαλίσει για τη χώρα
το 1995 µε την Ενδιάµεση Συµφωνία ο Ανδρέας Παπανδρέου.
Έλεγε χαρακτηριστικά, τον Οκτώβριο του 1993, ότι τα Σκόπια
θέλουν το όνοµα της Μακεδονίας, γιατί στόχος τους είναι η δη-
µιουργία ενός µακεδονικού κράτους που θα περιλαµβάνει τα
Σκόπια, τη Μακεδονία του Πιρίν και τη δική µας Μακεδονία. «Δεν
είναι απλώς ένα θέµα ονόµατος», έλεγε χαρακτηριστικά. «Είναι
θέµα εθνικού κινδύνου εις χρόνον µακρόν.».

Εκχωρήσατε δε ουσιαστικά το µονοπώλιο του όρου «Μακεδο-
νία» στη γειτονική χώρα. Γιατί στη Συµφωνία των Πρεσπών η δική
µας Μακεδονία ονοµάζεται ή καλύτερα περιγράφεται -γιατί δεν
ονοµάζεται- ως «η βόρεια περιοχή του πρώτου µέρους». Συγχα-
ρητήρια!

Για αυτόν ακριβώς τον λόγο ο ελληνικός λαός φωνάζει ένα µε-
γάλο «όχι» σε αυτή τη συµφωνία και κανείς δεν έχει το δικαίωµα
να αγνοεί τη θέλησή του. Και βεβαίως δεν πρόκειται ούτε για
ανόητους ούτε για ακροδεξιούς λαϊκιστές! 

Χωρίς φυσικά να τους νοιάζουν τα προβλήµατα που δηµιουρ-
γούνται για την Ελλάδα, αυτοί που επέµεναν και ήθελαν εδώ και
τώρα λύση είναι οι ξένες δυνάµεις, γιατί ήθελαν να εξυπηρετή-
σουν τα γεωπολιτικά και οικονοµικά τους συµφέροντα. Αυτά
ακριβώς τα συµφέροντα υπηρετήσατε, κυρίες και κύριοι της Κυ-
βέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ και ολίγον από ΑΝΕΛ.

Βεβαίως και αυτοί δεν κατάλαβαν ότι η συµφωνία δεν εξασφα-
λίζει την πολυπόθητη για όλους µας σταθερότητα στην περιοχή,
αντίθετα τη ναρκοθετεί. Αποδειχθήκατε ο πιο ακατάλληλος και
φοβάµαι επικίνδυνος για το εθνικό συµφέρον. Δώσατε αυτό που
κανένας Πρωθυπουργός µέχρι σήµερα δεν παραχώρησε. 

Διαπραγµατευτήκατε χωρίς εθνική γραµµή, προκαλώντας
εσείς ο ίδιος πόλωση και νέο διχασµό. Επιχειρήσατε να χρησι-
µοποιήσετε την υπόθεση αυτή ως όχηµα για τις κοµµατικές σας
επιδιώξεις και για την επίθεση εναντίον κοµµάτων. Καταφέρατε
µε µια κίνηση: εθνική παραχώρηση, διχασµό στον ελληνικό λαό
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και πλήγµα κατά του κοινοβουλευτισµού. 
Σήµερα, εδώ στη Βουλή, εµείς λέµε ένα νέο «όχι». Λέµε «όχι»

στην κύρωση του πρωτοκόλλου για την είσοδο στο ΝΑΤΟ και
αυτό το νέο «όχι» είναι ένα «όχι» στους απαράδεκτους όρους και
τις εθνικές υποχωρήσεις που συνοδεύουν την ένταξη των Σκο-
πίων µέσω της Συµφωνίας των Πρεσπών. Αυτό είναι και το νόηµα
της δικής µας ψήφου. 

Να γνωρίζετε καλά, κύριε Τσίπρα, πως ό,τι και να κάνετε, δεν
θα ξεχάσει ο ελληνικός λαός την απαράδεκτη αυτή Συµφωνία
των Πρεσπών και δεν θα τη συµψηφίσει µε κανένα επίδοµα και
µε καµµία ανέξοδη υπόσχεση, που πανικόβλητος δίνετε αυτή τη
στιγµή. Δεν θα ξεχάσει βέβαια κανείς και τις σοβαρές καταγγε-
λίες περί χρηµατισµού της Κυβέρνησής σας από ξένα κέντρα,
καταγγελίες που ακούστηκαν µέσα στο Υπουργικό Συµβούλιο
από πρώην συνέταιρό σας και δεν απαντήθηκαν ποτέ. 

Αλήθεια, πρέπει να πω ότι ακόµα περιµένουµε να δοθεί στη
δηµοσιότητα η επιστολή παραίτησης του Υπουργού Εξωτερικών,
του κ. Κοτζιά, και αναρωτιόµαστε γιατί δεν το έχετε κάνει µέχρι
σήµερα. Τι είναι αυτό που σας φοβίζει;

Κύριε Τσίπρα, στα εθνικά θέµατα δεν χωρούν ψευδαισθήσεις
και αυταπάτες και αυτό γιατί η ζηµιά είναι ανεπανόρθωτη. Για
αυτό απαιτείται αφύπνιση, ετοιµότητα και συνεννόηση γύρω από
µία εθνική γραµµή και το τονίζω αυτό ιδιαίτερα για τις ελληνο-
τουρκικές σχέσεις. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µε την Τουρκία θέλουµε ειρηνι-
κές σχέσεις, αλλά στη βάση του σεβασµού των κανόνων του Διε-
θνούς Δικαίου και των αρχών της καλής γειτονίας. Δεν
διεκδικούµε τίποτα και δεν παραχωρούµε απολύτως τίποτα. Στο
Αιγαίο ούτε γκρίζες ζώνες υπάρχουν ούτε και αµφισβητήσεις.
Όλα ρυθµίζονται µε τις συνθήκες και το Διεθνές Δίκαιο. Θέλω να
πιστεύω ότι σε αυτή τη βάση ακριβώς έγιναν και οι συζητήσεις
κατά την πρόσφατη συνάντησή σας µε τον κ. Ερντογάν.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµ-
παράταξης)

Δεν µπορώ να µη σηµειώσω ότι ήταν εξαιρετικά προκλητικό το
ότι ο Τούρκος εκπρόσωπος, µε δηλώσεις του, έθεσε µονοµερώς
την ατζέντα αυτής της συνάντησης. Η τουρκική πλευρά προ-
ανήγγειλε ότι θα συζητηθεί και το θέµα των νησιών. Ήταν δε
αδιανόητη πράξη από τη µεριά τους η επικήρυξη των οκτώ Τούρ-
κων αξιωµατικών πριν καν προσγειωθεί το δικό σας αεροσκάφος
στην Τουρκία. 

Οι απαραίτητες συναντήσεις σε επίπεδο κορυφής πρέπει να
είναι πάρα πολύ καλά σχεδιασµένες και προετοιµασµένες. Εγώ
αναρωτιέµαι: Δεν σας δίδαξε τίποτα το ναυάγιο της συνάντησης
µε τον κ. Ερντογάν στην Αθήνα; Και αλήθεια, τι συζητήθηκε στη
µαραθώνια και κατά µόνας συνάντηση του κ. Τσίπρα µε τον κ.
Ερντογάν; Υπήρξαν αποφάσεις ή δεσµεύσεις; Και, αν ναι, σε
ποια θέµατα; 

Αλήθεια, θέσατε, κύριε Τσίπρα, στον κ. Ερντογάν θέµα για τις
προκλητικές ενέργειες της κυβέρνησής του την ηµέρα ακριβώς
της επίσκεψής σας; Ξεκαθαρίσετε ότι δεν είναι αποδεκτές οι
συµπεριφορές που παραβιάζουν τη Συνθήκη της Λωζάνης; Κα-
ταστήσατε σαφές ότι το θέµα της Χάλκης είναι πρωτίστως διε-
θνές θέµα ανθρωπίνων δικαιωµάτων και όχι διµερές Ελλάδας -
Τουρκίας, όπως δηµόσια το εµφάνισε ο κ. Ερντογάν; Οφείλετε
να ενηµερώσετε τουλάχιστον τα πολιτικά κόµµατα για το περιε-
χόµενο των συνοµιλιών σας. Οφείλετε να κατανοήσετε ότι οι σχέ-
σεις µε την Τουρκία δεν προσφέρονται για επικοινωνιακά τρικ και
δηµόσιες σχέσεις.

Ρωτάµε κι επιµένουµε, κύριε Τσίπρα, γιατί τόσο εµείς, όσο και
ο ελληνικός λαός, πρέπει να οµολογήσω ότι δεν σας έχουµε καµ-
µία απολύτως εµπιστοσύνη, γιατί κάθε φορά που εσείς διαπραγ-
µατεύεστε, µονάχα νέα βάρη έρχονται στην πλάτη του ελληνικού
λαού. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, έχω πει πολλές φορές ότι υπάρ-
χει θέµα δηµοκρατίας στον τόπο. Καθηµερινά έρχονται στο φως
αλληλοεκβιασµοί, καταγγελίες για ύποπτες συναλλαγές, συζη-
τήσεις περί διαπλοκής, παρασκηνιακές ίντριγκες και ακούγονται
διάφορα για περίεργες δεσµεύσεις. Προστέθηκαν τώρα και µη-
νύσεις για εκβιασµούς. 

Μόνο δύο λέξεις αποτυπώνουν όλο αυτό το περιβάλλον και

την κρίση που βιώνουµε και το ζήσαµε και λίγο νωρίτερα µέσα
σε αυτή την Αίθουσα: παρακµή και εκφυλισµός. Βουλευτές αλ-
λάζουν κόµµατα σαν τα πουκάµισα. Βουλευτές εµφανίζονται να
ανήκουν σε δύο Κοινοβουλευτικές Οµάδες ταυτόχρονα, να δα-
νείζονται ή να εκχωρούνται περίπου µε leasing από το ένα κόµµα
στο άλλο. 

Βουλευτές απεµπολούν µε επιστολή τους την υποχρέωση που
έχουν, από το ίδιο το Σύνταγµα, να τοποθετούνται µε βάση τη
συνείδησή τους στα νοµοσχέδια. Δεν διστάζουν να την εκχωρούν
µε λευκή επιταγή στον ΣΥΡΙΖΑ, να ψηφίζουν, δηλαδή, εκ των
προτέρων νοµοσχέδια, χωρίς καν να αποτελούν µέλη της Κοινο-
βουλευτικής του Οµάδας. Στην πορεία τρέχουν όλα αυτά µε κά-
ποιον τρόπο να τα συµµαζέψουν. Ο απόλυτος εξευτελισµός µε
ευθύνη προσωπική του κ. Τσίπρα! 

Δεν διστάζετε, κύριε Τσίπρα, για να µείνετε λίγους µήνες
ακόµα στην εξουσία, να δηµιουργήσετε συνθήκες πολιτικής ανω-
µαλίας, να επιφέρετε ένα βάναυσο πλήγµα στον κοινοβουλευτι-
σµό, δηλαδή να βάζετε νάρκη στα θεµέλια της ίδιας της
δηµοκρατίας. Και προσπαθείτε να γαντζωθείτε στην εξουσία µε
διεύρυνση στην ακροδεξιά και βέβαια διάφορα δεκανίκια, υπο-
λείµµατα και γυρολόγους. Είναι καταστάσεις που δηµιουργούν
αποστροφή στους πολίτες για την πολιτική.

Όλα αυτά δεν είναι τίποτα άλλο παρά βούτυρο στο ψωµί της
ακροδεξιάς, που καραδοκεί. Κι αν µέχρι σήµερα ήσασταν πολι-
τικός χορηγός της Νέας Δηµοκρατίας και του κ. Μητσοτάκη, σή-
µερα είναι φανερό ότι γίνεστε προσωπικά και χορηγός της
Χρυσής Αυγής! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµ-
παράταξης)

Δεν είναι καθόλου τυχαίο, όπως φαίνεται, πως ο Μαδούρο και
ο καθεστωτισµός του ήταν γι’ αυτούς το πρότυπό τους για τη
διακυβέρνηση της χώρας, γι’ αυτό και τον στηρίζουν ακόµη. 

Ξέρουµε ότι ο πνιγµένος από τα µαλλιά του πιάνεται. Προσπα-
θείτε τώρα να παραστήσετε τον προοδευτικό και µας κηρύξατε
τον πόλεµο, αλλά δεν θα ξεµπερδέψετε εύκολα µαζί µας. Δεν θα
πιάσει το ρεσάλτο στην παράταξή µας, ούτε το βρώµικο 2019,
που επιχειρείτε να στήσετε. Και βλέπω ότι τον τελευταίο καιρό
έχουν πέσει τα αντανακλαστικά σας, έχετε καθυστερήσει. Περι-
µένουµε το επόµενο χτύπηµα, για να δούµε τι άλλο θα σκαρφι-
στείτε και θα σκεφτείτε επιτέλους εναντίον µας.

Ακούστε, κύριε Τσίπρα, κανένας τυχοδιώκτης δεν θα λεηλατή-
σει τη µεγάλη δηµοκρατική και προοδευτική παράταξη του Αν-
δρέα Παπανδρέου, που είναι µία παράταξη προόδου και
σταθερότητας για αυτή τη χώρα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµ-
παράταξης)

Κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, µε την Κυβέρνησή σας τα εθνικά
θέµατα υποχωρούν. Η δηµοκρατία είναι σε κίνδυνο. 

Και έρχοµαι στην οικονοµία, που, όπως είπε ο κύριος Πρωθυ-
πουργός, είναι το φόρτε του. Ο Θεός να βάλει το χέρι του! Η ανά-
πτυξη καρκινοβατεί. Οι τράπεζες αδυνατούν να χρηµατοδοτήσουν
την οικονοµία και οι φόροι γονατίζουν τα νοικοκυριά και τις επιχει-
ρήσεις. 

Έχουµε τώρα και τον κ. Δραγασάκη, που εδώ και δυο βδοµά-
δες µάς µιλά για τον κίνδυνο που υπάρχει µε τις τράπεζες, τον
κίνδυνο να χρειαστούν ανακεφαλαιοποίηση και αυτό να γίνει σε
βάρος του Έλληνα φορολογούµενου πολίτη. Μην το διανοη-
θείτε! Η ευθύνη σάς βαρύνει αποκλειστικά για την κατάσταση
των τραπεζών σήµερα. 

Δανειζόµαστε ως χώρα ακριβά, µε επιτόκια πολύ µεγαλύτερα
απ’ αυτά που δανείζονται οι χώρες που πραγµατικά βγήκαν από
τα µνηµόνια, όπως η Κύπρος και η Πορτογαλία, µε αποτέλεσµα
να αυξάνεται το δηµόσιο χρέος. Το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επεν-
δύσεων το έχετε πραγµατικά «τσεκουρέψει», για να βγουν τα
υπερπλεονάσµατα. Με λίγα λόγια, προχωράµε χωρίς πυξίδα και
χωρίς προοπτική. Και έρχονται, βεβαίως, και οι µαζικοί πλειστη-
ριασµοί να απειλήσουν την πρώτη κατοικία των µικρών και µε-
σαίων δανειοληπτών.

Μιλάτε ακόµα για κοινωνική πολιτική, την ώρα που το Εθνικό
Σύστηµα Υγείας διαλύεται και τα νοσοκοµεία στενάζουν. Φαίνε-
ται πως ήταν εντελώς απροετοίµαστο το σύστηµα να αντιµετω-
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πίσει τη γρίπη που υπάρχει αυτή την εποχή σε έξαρση και πανη-
γυρίζετε, γιατί καταφέρατε, µε δυο χρόνια καθυστέρηση, να αυ-
ξήσετε τον κατώτερο µισθό, κάνοντας ότι δεν καταλαβαίνετε ότι
αυτή η αύξηση εξαφανίζεται από τη µείωση του αφορολόγητου,
που εσείς ψηφίσατε. Άλλη µία κοροϊδία! 

Μιλάτε για την αντιµετώπιση της ανεργίας και κάνετε πως δεν
καταλαβαίνετε ότι δίνει και παίρνει η µερική απασχόληση µε 300
ευρώ µισθό. 

Όποιος, λοιπόν, πραγµατικά πιστεύει στην κοινωνική πολιτική,
δεν έχει παρά να ψηφίσει την πρόταση νόµου που κατέθεσε η
Κοινοβουλευτική Οµάδα του Κινήµατος Αλλαγής στη Βουλή.
Ιδού η Ρόδος! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµ-
παράταξης)

Ας εξασφαλίσουµε, λοιπόν, προστασία στην πρώτη κατοικία,
άµεση κατάργηση της διάταξης για τη µείωση του αφορολόγη-
του, επαναφορά του συστήµατος προσδιορισµού του κατώτερου
µισθού στους κοινωνικούς εταίρους, ενίσχυση πραγµατική των
νέων επαγγελµατιών, µε απαλλαγή για τρία χρόνια εντελώς από
φόρους και ασφαλιστικές εισφορές και ουσιαστικά φορολογικά
κίνητρα, για να µπορέσουν να γίνουν προσλήψεις ανέργων στον
ιδιωτικό τοµέα.

Κύριε Πρωθυπουργέ, δώστε τέλος στην παρακµή. Δώστε
τέλος στον εκφυλισµό της πολιτικής ζωής. Ένα πράγµα µπορείτε
να κάνετε και κάντε το σήµερα. Ορίστε την ηµεροµηνία των εκλο-
γών, για να απαλλαγεί επιτέλους ο τόπος από εσάς!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµ-
παράταξης)

Θέλω εδώ να τονίσω ότι η χώρα δεν έχει ανάγκη, αποδοκιµά-
ζοντας τον απερχόµενο Πρωθυπουργό, να επιλέξει έναν επίδοξο
αντικαταστάτη, που δεν µπαίνει καν στον κόπο να παρουσιάσει
µια ολοκληρωµένη πρόταση για τη διακυβέρνηση του τόπου,
απλώς περιµένει το πράγµα να του έλθει ως ώριµο φρούτο και
κάνει και κάτι περισσότερο, παρακαλεί να ολοκληρώσει αυτή η
Κυβέρνηση τις συµφωνίες υποταγής, έτσι ώστε να µπορέσει να
καθίσει αναπαυτικά πάνω σ’ αυτές και να συνεχίσει τη διαχείριση
της ίδιας ακριβώς πολιτικής.

Η ιδεολογική ταυτότητα της Νέας Δηµοκρατίας αλλά και το
πολιτικό της στίγµα σ’ αυτόν τον τόπο είναι πάρα πολύ γνωστά,
είναι βαθιά συντηρητικά και είναι για εµάς ο πολιτικός και ιδεο-
λογικός µας αντίπαλος. Έχει τεράστιες ευθύνες για την κρίση
και τα µνηµόνια. Τώρα πια δεν το λέµε µόνο εµείς. Μόλις χθες
άνοιξε το στόµα του και ο κ. Μάνος και µίλησε για τις ευθύνες
της κυβέρνησης Καραµανλή για τη χρεοκοπία του τόπου.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµ-
παράταξης)

Η Κυβέρνηση, βέβαια, ακόµα αρνείται να γίνει εξεταστική για
την οικονοµία, για να δούµε ποιος πραγµατικά έχει ευθύνη που
οδηγήθηκε αυτή η χώρα στα µνηµόνια και στην κρίση, γιατί είναι
γνωστή η σχέση και η δεξιά συνιστώσα, η καραµανλική συνι-
στώσα της Κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ και το πώς το ένα χέρι νίβει
το άλλο.

Η χώρα, λοιπόν, χρειάζεται µια κυβέρνηση προοδευτική. Χρει-
άζεται µια νέα εθνική αφήγηση, που θα κερδίσει τη χαµένη αξιο-
πιστία και θα διασφαλίσει το δικαίωµα στην αξιοπρέπεια για κάθε
Έλληνα και κάθε Ελληνίδα. 

Πονάνε οι αλήθειες, αλλά έχει έρθει η ώρα να ακουστούν. Ας
αναλάβουν όλοι τις ευθύνες τους. Είναι ώρα, σ’ αυτές τις εκλο-
γές που έρχονται, να αναλάβουν όλα τα κόµµατα τις ευθύνες
τους για το σηµείο στο οποίο βρίσκεται η χώρα. 

Και εάν κάποιοι σήµερα πιστεύουν ότι, ψηφίζοντας Νέα Δηµο-
κρατία, γλιτώνουν οριστικά από τον ΣΥΡΙΖΑ είναι βαθιά γελασµέ-
νοι. Απλώς, τον αποµακρύνουν για ένα µικρό διάστηµα από την
εξουσία και υπάρχει ο κίνδυνος να βάλουν ταυτόχρονα τη χώρα
σε νέες περιπέτειες, απ’ αυτές που η Δεξιά γνωρίζει πάρα πολύ
καλά να τη βάζει. 

Όσοι, λοιπόν, έχουν συνειδητοποιήσει σ’ αυτή τη χώρα τι είναι
ο κ. Τσίπρας και η παρέα του και πιστεύουν ότι πρέπει να τελει-
ώσουν οριστικά µαζί τους, έχουν µόνο µία δυνατότητα: Να στη-
ρίξουν το Κίνηµα Αλλαγής, µια πραγµατικά προοδευτική λύση,
µια λύση που µπορεί να σταθεί ανάχωµα απέναντι στη συντή-

ρηση, τον λαϊκισµό, τον διχασµό, την πόλωση, που µόνο σε νέες
περιπέτειες θα οδηγήσουν ξανά τη χώρα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµ-

παράταξης)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστώ πολύ.
Ο Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας και Αρχηγός της Αξιωµα-

τικής Αντιπολίτευσης κ. Κυριάκος Μητσοτάκης έχει τον λόγο.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-
τίας): Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, πριν µιλήσω για το θέµα της
σηµερινής συνεδρίασης και µιας και βλέπω και στην Αίθουσα τον
Υπουργό Υγείας, επιτρέψτε µου να αναφερθώ σ’ ένα θέµα της
επικαιρότητας, που προκαλεί σοβαρότατη ανησυχία στην ελλη-
νική κοινωνία. Σαράντα συµπολίτες µας έχουν χάσει τη ζωή τους,
εκατοντάδες νοσηλεύονται, πολλοί στην εντατική, πολύ περισ-
σότεροι νοσούν από τον ιό της γρίπης. 

Λυπάµαι, κύριε Υπουργέ, αλλά αυτό είναι γεγονός απαράδεκτο
στον 21ο αιώνα και αποδεικνύει ότι η Κυβέρνηση δυστυχώς δεν
αντιµετώπισε εγκαίρως αυτή την υπόγεια, την αντιεπιστηµονική
φηµολογία του «αντιεµβολιασµού». Δεν προχώρησε ούτε στη
σωστή ενηµέρωση του κοινού ούτε στον γρήγορο εφοδιασµό
φαρµακείων, ενώ πολλά κρεβάτια στις εντατικές δυστυχώς παρα-
µένουν κλειστά και η πρωτοβάθµια φροντίδα, η τόσο πολυδιαφη-
µισµένη από εσάς µεταρρύθµιση των ΤΟΜΥ, στην πραγµατικότητα
δεν εφαρµόστηκε ποτέ. Όλοι ξέρουµε ότι είναι ένα σύστηµα το
οποίο καταρρέει. 

Είµαι υποχρεωµένος, κύριε Υπουργέ, να τα επισηµάνω όλα
αυτά και περιµένουµε από την Κυβέρνηση να ανταποκριθεί επι-
τέλους στα στοιχειώδη καθήκοντά της και, έστω και σήµερα, να
πάρει όλα τα απαραίτητα µέτρα, πριν θρηνήσουµε και άλλα θύ-
µατα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Βουλή καλείται σήµερα σε µια
συνεδρίαση -τολµώ να πω αρκετά υποτονική για τη σηµασία του
θέµατος- να ολοκληρώσει και τυπικά την ένταξη των Σκοπίων στο
ΝΑΤΟ. 

Η Νέα Δηµοκρατία θα καταψηφίσει το πρωτόκολλο ένταξης. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

Και αυτό γιατί είναι απλώς η τελική πράξη, η προδιαγεγραµ-
µένη τελική πράξη µιας επιζήµιας συµφωνίας και µάλιστα δρο-
µολογείται µέσα από µια διαδικασία που ευτελίζει µε πρωτοφανή
τρόπο τα κοινοβουλευτικά µας ήθη και αφήνει την Κυβέρνηση,
τον ίδιο τον κ. Τσίπρα, προσωπικά, ηθικά απαξιωµένο.

Διότι αυτό είστε πλέον, µια Κυβέρνηση και µια κυβερνητική
πλειοψηφία που βασίστηκε σε ευκαιριακές, σε πρόσκαιρες συµ-
µαχίες, προκειµένου να ψηφίσει τη Συµφωνία των Πρεσπών, µια
συµφωνία που τη στήριξαν κάποιοι πρόθυµοι Βουλευτές, αλλά
µια συµφωνία που την απορρίπτει η µεγάλη πλειοψηφία του ελ-
ληνικού λαού, κάτι που εξηγεί γιατί ο κ. Τσίπρας και οι συν αυτώ
επείγονται να τεθεί σε ισχύ. Και όλα αυτά, ενώ η αντιπροσωπευ-
τικότητα της σύνθεσης του Κοινοβουλίου έχει αλλοιωθεί. Μια
εθνική υποχώρηση συντελείται, δυστυχώς, στα ερείπια βασικών
κανόνων της Κοινοβουλευτικής Δηµοκρατίας.

Αντί να πάει σε εκλογές, όπως θα όφειλε ο κ. Τσίπρας, επιχει-
ρεί να δεσµεύσει τη χώρα, χωρίς να διαθέτει πολιτική νοµιµοποί-
ηση να το πράξει. Δεν έχουν ξαναγίνει ποτέ στη χώρα µας αυτά
τα οποία βιώσαµε τις τελευταίες εβδοµάδες. Αποτελούν έκ-
φραση µιας πρωτοφανούς πολιτικής θεσµικής αυθαιρεσίας. 

Η Ελληνική Δηµοκρατία έζησε και ζει στιγµές πολιτικής συναλ-
λαγής και, µάλιστα, σε κοινή θέα. Μπροστά στα µάτια µας είδαµε
-και δυστυχώς εξακολουθούµε να βλέπουµε- εκβιασµούς. Κάθε
µέρα νοµίζουµε ότι δεν πάει πιο κάτω και µας διαψεύδουν. Όλοι
πια έχουν αντιληφθεί τα παζάρια τα οποία έχουν γίνει. Συνειδή-
σεις αντηλλάγησαν µε χαρτοφυλάκια και πόστα, είτε για να δοθεί
ψήφος εµπιστοσύνης στην Κυβέρνηση είτε για να περάσει η Συµ-
φωνία των Πρεσπών. Άλλες πλειοψηφίες δίνουν ψήφο εµπιστο-
σύνης στην Κυβέρνηση, άλλες πλειοψηφίες ψηφίζουν τη
Συµφωνία των Πρεσπών. 

Νοµοσχέδια περνούν µε Βουλευτές «µίας χρήσης». Γίνεται το
πρωτοφανές: Να δίνεται εν λευκώ εξουσιοδότηση από Βουλευ-
τές του ελληνικού Κοινοβουλίου να ψηφίζουν όλα τα µελλοντικά
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νοµοσχέδια, τα οποία θα φέρει αυτή η Κυβέρνηση, παραβαίνον-
τας, ουσιαστικά, τον ίδιο τον όρκο τον οποίο έχουν δώσει. Όλα
αυτά ανάµεσα σε διαλείµµατα για γκαζόζες. 

Έτσι θα ψηφιστεί και η ένταξη των Σκοπίων στο ΝΑΤΟ, µε δα-
νεικές ψήφους από τον κ. Καµµένο, ο οποίος παίζει το ίδιο θέα-
τρο που είχε ξεκινήσει από πέρσι την άνοιξη, τότε που ο ίδιος
έδωσε στον κ. Τσίπρα το στυλό να υπογράψει τη Συµφωνία των
Πρεσπών, µια συµφωνία η οποία ακύρωνε την πολιτική όλων των
προηγούµενων κυβερνήσεων στο σκοπιανό. 

Τώρα, για αυτά τα οποία είδαµε σήµερα, τι να πω; Ένας τε-
τραετής τραγέλαφος τελειώνει µε ένα µελόδραµα. Το ύστατο
στάδιο της πολιτικής απαξίωσης είναι η γελοιοποίηση. Και νοµίζω
ότι είµαστε ακόµα στην αρχή!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Οι πολίτες που παρακολούθησαν σήµερα αυτόν τον διάλογο

µεταξύ του κ. Καµµένου και του κ. Τσίπρα έβγαλαν τα συµπερά-
σµατά τους. Δεν χρειάζεται να προσθέσω τίποτα παραπάνω εγώ. 

Θα πω µόνο ότι αυτή η συνολική κοινοβουλευτική παρακµή, την
οποία βιώσαµε τις τελευταίες εβδοµάδες, ενισχύει τελικά τους εχ-
θρούς της δηµοκρατίας, ενισχύει όλους αυτούς που απαξιώνουν
συνολικά την πολιτική, ενισχύει όλους αυτούς που σπέρνουν την
απογοήτευση, που επενδύουν σε ακρότητες, που καλλιεργούν
ανυπόστατες θεωρίες συνωµοσίας, όπως κι εσείς, εξάλλου, κά-
νατε στο παρελθόν. Η δική σας πολιτική, τελικά, είναι αυτή που
τους εκθρέφει. Η δική σας πολιτική ρίχνει νερό στον µύλο των
ακραίων εχθρών της δηµοκρατίας. Και αυτός είναι ο λόγος που η
χώρα πρέπει να πάει άµεσα σε κάλπες. Οι εκλογές θα φέρουν την
πολιτική κάθαρση που χρειάζεται σήµερα η Ελλάδα. Όσο συντο-
µότερα γίνουν, τόσο καλύτερα θα είναι για τον τόπο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Η σηµερινή σύνθεση της Βουλής βρίσκεται σε πλήρη αναντι-

στοιχία µε την κοινωνία. Η αριθµητική που έχει διαµορφώσει η
Κυβέρνηση µε συναλλαγές, µε εκβιασµούς, είναι µια αριθµητική
µετέωρη. Πλειοψηφίες που προκύπτουν µε εκβιασµούς και πα-
ζάρια είναι πλαστές και τα µονότονα ψέµατα του κ. Τσίπρα δεν
ακούγονται πια από κανέναν. 

Απέναντι σε όλα αυτά, οι Έλληνες έχουν τη δική τους φωνή
και θα στείλουν το δικό τους µήνυµα: Φύγετε! Φύγετε µαζί µε
τους φόρους! Φύγετε µαζί µε τα δύο σας τα µνηµόνια! Φύγετε
µαζί µε την αποτυχία σας. Αφήστε τους Έλληνες, επιτέλους, να
αναπνεύσουν και να πάρουν τις τύχες του τόπου στα χέρια τους.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µια τέτοια Βουλή, και υπό αυτές

τις θλιβερές συνθήκες που παρουσίασα, είναι λάθος να δεσµεύει
τη χώρα σε µια τόσο κρίσιµη απόφαση όπως η σηµερινή. Γιατί η
κύρωση του πρωτοκόλλου ένταξης είναι η τελική σφραγίδα σε
ένα εθνικό λάθος. Μετά από τη σηµερινή απόφαση δεν υπάρχει
πλέον καµµία επιστροφή. Χάνεται οριστικά ένα από τα ισχυρό-
τερα διαπραγµατευτικά όπλα της χώρας µας, ένα όπλο το οποίο
σας δώσαµε στα χέρια σας, αλλά, δυστυχώς, δεν µπορέσατε να
αξιοποιήσετε. 

Άλλωστε -µη γελιόµαστε- η είσοδος των Σκοπίων στο ΝΑΤΟ
ήταν η γενεσιουργός αιτία της Συµφωνίας των Πρεσπών. Οι σύµ-
µαχοι ήθελαν εδώ και πολλά χρόνια να κλείσουν αυτή την εκκρε-
µότητα. Μόνο τώρα, όµως, βρήκαν µια Κυβέρνηση τόσο
πρόθυµη να διχάσει τους Έλληνες για να ενώσει τους Σκοπια-
νούς. 

Στην προηγούµενη συζήτηση, κύριε Τσίπρα, για το σκοπιανό
εξέθεσα αναλυτικά, τεκµηριωµένα, τα αρνητικά δεδοµένα της
Συµφωνίας των Πρεσπών. Ο κ. Τσίπρας τότε είχε αποφύγει να
µου απαντήσει συγκεκριµένα. Μίλησε, µάλιστα, για λεπτοµέ-
ρειες, για τυπικότητες. Απάντησε, όπως συνηθίζει, µε γενικότη-
τες σε συγκεκριµένα επιχειρήµατα. 

Αυτές, λοιπόν, τις πικρές αλήθειες, τις επώδυνες αλήθειες, θα
τις επαναλάβω και σήµερα, όχι βέβαια για τον ίδιο, που µάλλον
αδιαφορεί, αλλά για τους Έλληνες, που νοιάζονται και ανησυ-
χούν. 

Πάµε, λοιπόν, να δούµε αν σήµερα, επιτέλους, θα πάρω συγ-
κεκριµένες απαντήσεις στα ερωτήµατα τα οποία θέτω. 

Αλήθεια πρώτη: Η συµφωνία αυτή ανατρέπει µια πάγια εξωτε-
ρική πολιτική, την οποία έχει ακολουθήσει η χώρα εδώ και παρα-

πάνω από εκατό χρόνια. Η Ελλάδα δεν επέτρεψε ποτέ να µονο-
πωλήσει κάποιος τρίτος τον όρο «Μακεδονία» και δεν αναγνώ-
ρισε πότε -επαναλαµβάνω ποτέ!- διακριτή µακεδονική εθνότητα.
Η σταθερή και καθαρή αυτή στάση αλλάζει τώρα. Και αυτό γίνε-
ται µε κοινό όχηµα την εθνότητα, την ταυτότητα και τη γλώσσα,
τρεις έννοιες που η Κυβέρνησή σας, ενώ δεν ήταν υποχρεωµένη
να το κάνει, δέχθηκε ως µακεδονικές. 

Αλήθεια δεύτερη: Το ζήτηµα της γλώσσας. Επιµένετε να ισχυ-
ρίζεστε ψευδώς ότι αυτή είχε αναγνωριστεί από το 1977. Σας
είπα και στην προηγούµενη συνεδρίαση -και δεν απαντήσατε- ότι
οι ίδιοι οι Σκοπιανοί -οι ίδιοι οι Σκοπιανοί!- όπως προκύπτει από
τα πρακτικά της Συνόδου Κορυφής, λένε ξεκάθαρα ότι η Ελλάδα
δεν αναγνώριζε και δεν αναγνωρίζει µακεδονική γλώσσα. Όπως,
βέβαια, και το ΝΑΤΟ δεν αναγνώρισε ποτέ µακεδονική γλώσσα.

Σας κατέθεσα και την προηγούµενη φορά το σχετικό έγγραφο
του ΝΑΤΟ, το οποίο λέει ότι «Macedonian language is unacce-
ptable to one NATO delegation». Από το 2000, κύριε Τσίπρα, είναι
αυτό το έγγραφο. Το κατέθεσα, αλλά απάντηση δεν πήρα. Είµαι
περίεργος να δω αν θα πάρω σήµερα.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κυ-
ριάκος Μητσοτάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Όσο για το περιβόητο επιχείρηµα ότι η γλώσσα αυτή ανήκει
στις λεγόµενες «νοτιοσλαβικές γλώσσες», είναι χωρίς περιεχό-
µενο. Σε αυτές ανήκουν και τα βουλγάρικα, ανήκουν και τα σέρ-
βικα. Ούτε και οι Σκοπιανοί είπαν ποτέ ότι µιλούν αρχαιοελληνική
γλώσσα. Τη µακεδονική ζήτησαν και εσείς τους τη δώσατε, κύ-
ριοι του ΣΥΡΙΖΑ!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Κύριε Τσίπρα, κύριε Κοτζιά, δεν σας προβληµάτισε ποτέ ότι οι

Βούλγαροι δεν αναγνώρισαν ποτέ τη µακεδονική γλώσσα;
(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ, ησυχία. 
Κύριε Κοτζιά, σας παρακαλώ.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Και ο Βούλγαρος Αναπληρωτής Πρωθυπουργός και
Υπουργός Άµυνας δήλωσε ότι τέτοια γλώσσα δεν υπάρχει και
δεν µπορεί να καθιερωθεί.

Αναρωτιέµαι, κύριε Τσίπρα, αξιοποιήσατε ποτέ αυτή τη θέση;
Ενδιαφερθήκατε ποτέ να διαµορφώσουµε µια κοινή στάση στο
ζήτηµα αυτό, ώστε να αποφευχθεί αυτή η εξέλιξη; Γιατί δεν το
κάνατε; Θα σας πω εγώ. Γιατί, κατά βάση δεν σας ενδιέφερε. Θε-
ωρούσατε το ζήτηµα αυτό -και εξακολουθούν πολλοί από σας να
το θεωρούν- ως ανούσιο, ως µια εκκρεµότητα, η οποία πρέπει
να κλείσει όπως-όπως, ως µια ιστορική υποσηµείωση ανάξια ση-
µασίας. Το κλείσατε, λοιπόν, όπως-όπως, για τους λόγους που
µόνο εσείς γνωρίζετε.

Αλήθεια τρίτη: Το άρθρο 7 της Συµφωνίας των Πρεσπών ορίζει
για τα Σκόπια: «Με τους όρους “Μακεδονία” και “µακεδονικός”
θα περιγράφεται…», ξαναδιαβάζω, «…η επικράτεια, η γλώσσα, ο
πληθυσµός και τα χαρακτηριστικά τους, µε τη δική τους ιστορία,
πολιτισµό και ταυτότητα.». Όλα αυτά είναι συνώνυµα µε τον ορι-
σµό εθνικής ταυτότητας. Και πιο καθαρός ορισµός έθνους δεν
υπάρχει. Στην περίπτωση αυτή, µάλιστα, συγκροτούν και κάτι
νέο, απαράδεκτο: µια µακεδονική ταυτότητα, η οποία πια, µε τη
δικιά σας σφραγίδα και µε τη δικιά σας υπογραφή, δεν έχει καµ-
µία σχέση µε την Ελλάδα και η οποία δεν αποκαλείται καν «βο-
ρειοµακεδονική», ώστε να συνδέεται, έστω και τυπικά, µε το νέο
όνοµα της γειτονικής χώρας. 

Η συµφωνία, λοιπόν, αυτή αναγνωρίζει, µε τη δικιά µας υπο-
γραφή, το δικαίωµα να προσδιορίζονται επίσηµα και νοµικά οι
πολίτες της γειτονικής χώρας ως «Μακεδόνες». Έτσι θα αναγρά-
φονται και στα διαβατήριά τους.

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ησυχία, παρακαλώ.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Αλήθεια τέταρτη: Καταφέρατε και το περιβόητο «erga
omnes», ένα όνοµα για όλες τις χρήσεις, να το στρέψετε σε
βάρος των δικών µας συµφερόντων. Σας το είπα ξανά και την
προηγούµενη φορά, αλλά ούτε εδώ πήρα απάντηση.
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Το άρθρο 1.8 της συµφωνίας λέει ξεκάθαρα: «Τα µέλη θα χρη-
σιµοποιούν το όνοµα και τις ορολογίες του άρθρου 1.3 για όλες
τις χρήσεις και για όλους τους σκοπούς, “erga omnes”, είτε εσω-
τερικά είτε σε όλους τους περιφερειακούς και διεθνείς οργανι-
σµούς.». Τι σηµαίνει αυτό; Ότι το «erga omnes» δεσµεύει νοµικά
όχι µόνο τους βόρειους γείτονές µας, αλλά και την Ελλάδα.

Συνεπώς µακεδονική ταυτότητα, µακεδονική γλώσσα αναγνω-
ρίζεται επισήµως και µονοπωλιακά στους Σκοπιανούς, καθίσταν-
ται πλέον υποχρεωτικές και στην Ελλάδα. Είµαστε υποχρεωµένοι
νοµικά να αποκαλούµε τους γείτονές µας «Μακεδόνες». Να το
χαίρεστε το «erga omnes» της συγκυβέρνησής σας, κύριε Τσί-
πρα και κύριοι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Βέβαια, το πρόβληµα προκύπτει στο πολλαπλάσιο σε σχέση µε

τα εµπορικά σήµατα. Εκατοντάδες εταιρείες, που χρησιµοποιούν
το επίθετο «µακεδονικός» στο brand τους, είναι τραγικά εκτεθει-
µένες. Το ζήτηµα των σηµάτων έχει παραπεµφθεί στο µέλλον.

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ησυχία, παρακαλώ.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Αλήθεια πέµπτη: Η συµφωνία δεν αναφέρει πουθενά τη
λέξη «Μακεδονία» ή «Μακεδόνες» σε σχέση µε την Ελλάδα, κύριε
Τσίπρα. Πουθενά δεν γράφει «Έλληνες Μακεδόνες» ή «ελληνική
Μακεδονία». Αντίθετα, η ελληνική Μακεδονία προσδιορίζεται ως
«η βόρεια περιοχή του πρώτου µέρους». Επαναλαµβάνω: Η ελ-
ληνική Μακεδονία προσδιορίζεται ως «η βόρεια περιοχή του
πρώτου µέρους».

Οι ηγέτες της γειτονικής χώρας, ξέρετε, φρόντισαν να µην
αποδεχτούν τίποτα στη συµφωνία που να απέδιδε άµεσα τον όρο
«µακεδονικός» και στην Ελλάδα. Για λογαριασµό τους πάλεψαν,
απέκρουσαν οποιαδήποτε αναφορά σε «ελληνική Μακεδονία».
Το ερώτηµα, όµως, είναι γιατί τους το επέτρεψε ο κ. Τσίπρας και
οι υπερήφανοι διαπραγµατευτές του.

Και επειδή είδα και µια χθεσινή ανακοίνωση του ΣΥΡΙΖΑ, που
επέκρινε µε περίσσιο θράσος το γεγονός ότι στελέχη της Νέας
Δηµοκρατίας λένε: «Ναι, δεν θα τους αποκαλέσουµε Μακεδόνες.
Υπάρχουν κι άλλοι τρόποι περιφραστικά να τους περιγράψουµε».

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Εγώ δεν θα πω ποτέ: «Καλωσορίζω τον Μακεδόνα Πρωθυ-

πουργό στη χώρα.»! Περιµένω να το πείτε εσείς, κύριε Τσίπρα!
Περιµένω να το πείτε εσείς!

(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν
ζωηρά και παρατεταµένα)

Και περιµένω και τον κ. Αποστολάκη να καλωσορίσει τον «µα-
κεδονικό στρατό» στην Ελλάδα, όταν θα κάνει κοινά γυµνάσια µε
τον ελληνικό Στρατό!

(Οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν έντονα
και παρατεταµένα)

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Αυτά έχετε υπογράψει! Μην εκνευρίζεστε!
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κάντε ησυχία, παρακαλώ.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Αυτά ακριβώς έχετε υπογράψει και αυτά θα ψηφίσετε σή-
µερα.

Τώρα έρχεστε αντιµέτωποι µε τις συνέπειες των δικών σας επι-
λογών. Θα σας καταδιώκουν πολιτικά για πολύ καιρό. Το πρό-
βληµα είναι ότι θα ζηµιώσουν τη χώρα για πολλά χρόνια.

Αλήθεια έκτη: Η Συµφωνία των Πρεσπών, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, δεν έρχεται να λύσει ένα παλιό πρόβληµα, αλλά να
προσθέσει νέα προβλήµατα. Μπορεί, πράγµατι, προσωρινά να
εξυπηρετεί διεθνή συµφέροντα στην περιοχή, όµως οδηγεί την
Ελλάδα σε ένα διαρκές ναρκοπέδιο για το µέλλον.

Πώς θα πιστοποιούνται -επαναλαµβάνω το ερώτηµα, γιατί δεν
έχω πάρει καµµία απάντηση- προϊόντα µε ονοµασία προέλευσης
της βόρειας Ελλάδος, όταν όλα τα γειτονικά προϊόντα θα µπο-
ρούν και επίσηµα να κυκλοφορούν ως «µακεδονικά»;

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Φαντάζοµαι ότι ο χλευασµός σας, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, έχει να

κάνει µε το γεγονός ότι αδιαφορείτε προκλητικά για τις επιχει-
ρήσεις στη βόρειο Ελλάδα! Δεν σας ενδιαφέρουν, όπως δεν σας
ενδιέφερε ποτέ, τελικά, αυτή η υπόθεση!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Εσείς ήσασταν αυτοί που το 2008 λέγατε να δοθεί το όνοµα

«Μακεδονία» σκέτο. Αποδεικνύεται σε κάθε ευκαιρία ότι αδιαφο-
ρείτε, πραγµατικά, για τις εθνικές ευαισθησίες των Ελλήνων. Δεν
σας ενδιαφέρει αυτή η υπόθεση καθόλου.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Τι θα αλλάξει, άραγε, στα βιβλία Ιστορίας και των δύο χωρών,

ώστε να µην υπάρχουν αλυτρωτικές αναφορές; Δεν ήξερα ότι
στα δικά µας βιβλία υπάρχουν αλυτρωτικές αναφορές. Έχω δει,
όµως, αρκετές δηλώσεις του κ. Ζάεφ, ο οποίος έχει από πίσω
του τον χάρτη της «Μεγάλης Μακεδονίας». Άρα µη µας βάζετε
στην ίδια µοίρα, παρακαλώ, Ελλάδα και Σκόπια, στο ζήτηµα αυτό.

Και κάτι τελευταίο, αλλά όχι λιγότερο σηµαντικό: Η Συµφωνία
των Πρεσπών επιτρέπει τυπικά να συσταθούν εδώ πέρα, στην
Ελλάδα, στη βόρειο Ελλάδα, σύλλογοι µακεδονικής γλώσσας,
µακεδονικού πολιτισµού. Και ξέρετε ότι υπάρχουν στη χώρα µας
-δεν σας λέω κάτι το οποίο δεν γνωρίζετε- ορισµένοι που προ-
βάλλουν τη γλώσσα, την οποία οµιλούν, ως απόδειξη εθνότητας,
ότι, δηλαδή -προσέξτε, είναι σηµαντικό το θέµα- µέσα στην Ελ-
λάδα υπάρχουν Μακεδόνες που δεν είναι Έλληνες. Το έχουν πει
ότι θα το κάνουν. Τους παρακολουθούµε

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ: Καταλαβαίνετε τώρα τι λέτε; 
(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ήσυχα! Παρακαλώ!
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Θα ζητήσετε τα ρέστα από µας, επειδή αποκαλύπτουµε
τις συνέπειες της δικής σας πολιτικής; Σας παρακαλώ, κύριοι συ-
νάδελφοι, εσείς τα προκαλείτε αυτά. Γιατί διαµαρτύρεστε;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Εσείς δίνετε τη δυνατότητα να δηµιουργηθεί µειονοτικό πρό-

βληµα στη βόρεια Ελλάδα µε τη συµφωνία την οποία έχετε υπο-
γράψει. Δεν θα ζητήσετε τα ρέστα από τη Νέα Δηµοκρατία,
επειδή αναδεικνύει την πραγµατικότητα, έτσι όπως διαµορφώνε-
ται µετά την υπογραφή της Συµφωνίας των Πρεσπών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο λαός έχει πλήρη επίγνωση τι
σηµαίνουν αυτές οι αλήθειες. Η Συµφωνία των Πρεσπών, τελικά,
προσφέρει τη δυνατότητα στους γείτονες να µονοπωλήσουν µα-
κεδονική εθνότητα, µακεδονική ταυτότητα, µακεδονική γλώσσα.
Εµείς δεν έχουµε αυταπάτες. Το κείµενο αυτό συντάχθηκε και
προωθήθηκε, ώστε στο τέλος να αφορά µόνο κάποιες ταµπέλες
που θα βαφτούν ξανά. Στην πράξη, ακόµη και ο όρος «Βόρεια
Μακεδονία» είναι πολύ πιθανό να παραγνωρίζεται, καθώς η µα-
κεδονική γλώσσα και ταυτότητα θα συµπαρασύρουν τελικά και
το όνοµα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτή δεν είναι µία ισορροπη-
µένη συµφωνία. Είναι µία διευθέτηση και µόνο ο κ. Τσίπρας ξέρει
τι πολιτικά ανταλλάγµατα πήρε για να πει «ναι» εκεί όπου όλοι οι
προηγούµενοι Πρωθυπουργοί είχαν πει «όχι».

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Τις συντάξεις!
(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ήσυχα. Παρακαλώ!
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Θα τα µάθουµε όλα στην πορεία. Όλα θα τα µάθουµε! 
(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ, κάντε ησυχία!
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Δεν άκουσε ο κ. Τσίπρας και δεν ακούσατε και εσείς τις
φωνές των Ελλήνων στα µεγάλα συλλαλητήρια. Αγνοήσατε
ακόµα και τους µισούς ψηφοφόρους του ΣΥΡΙΖΑ του 2015, που
σας λένε ότι είναι απέναντι στη συµφωνία. Και συνεχίζετε, δυ-
στυχώς, να προσβάλετε τον ελληνικό λαό, αποκαλώντας «εθνικι-
στή», «ακροδεξιό» ή -ακόµα χειρότερα!- και «άµυαλο» όποιον δεν
είναι µε το µέρος σας. Διότι αυτό, περίπου, είπε ο κ. Τσίπρας συ-
νοµιλώντας µε Ευρωπαίους ηγέτες, ότι περίπου όσοι είναι απέ-
ναντι στη συµφωνία δεν έχουν το µυαλό να αντιληφθούν το
µεγαλείο του κ. Τσίπρα και το µεγαλείο της σκέψης του. 

Ντροπή σας, κύριε Τσίπρα! Ντροπή σας να προσβάλλετε και
να υποτιµάτε τους Έλληνες πολίτες µε αυτόν τον τρόπο!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και βέβαια, για να το ξεκαθαρίσουµε µία και καλή, είναι πολι-

τική ύβρις να µιλάει ο κ. Τσίπρας στη Νέα Δηµοκρατία για ακρο-
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δεξιά, γιατί είναι αυτός που ύψωσε, µαζί µε την ακροδεξιά, τις
«αγανακτισµένες κρεµάλες» στο Σύνταγµα, είναι αυτός που µαζί
µε την ακροδεξιά έριξε την κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας
το 2014!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

Θα σας πω µετά τι κάναµε εµείς.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ, κάντε ησυχία. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Είναι αυτός που συγκυβέρνησε µε τον εθνικιστικό ακρο-
δεξιό λαϊκισµό που καθρεφτίζεται στο πρόσωπο του κ.
Καµµένου, χωρίς την ανοχή του οποίου η Κυβέρνηση δεν θα είχε
φτάσει ποτέ στις Πρέσπες. Είναι αυτός που µε τις ψήφους της
Χρυσής Αυγής διόρισε µέχρι και τη νοµική του σύµβουλο Πρό-
εδρο ανεξάρτητης αρχής.

Τέσσερα χρόνια τώρα δικάζεται η ακροδεξιά. Ο κ. Τσίπρας θα
έχει φύγει από την εξουσία και η δίκη ακόµα δεν θα έχει τελει-
ώσει! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Ήταν η Νέα Δηµοκρατία, όµως, που οδήγησε τη βία και το

µίσος της Χρυσής Αυγής στο εδώλιο. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

Αυτά, όµως, επιµένετε να τα ξεχνάτε. Δεν σας βολεύουν. 
Ας µην πιάνετε, λοιπόν, τη Νέα Δηµοκρατία στο στόµα σας και

να κάνετε ανιστόρητες αναφορές στην ακροδεξιά και σταµατή-
στε, επιτέλους, να συκοφαντείτε την αυθόρµητη πατριωτική αν-
τίδραση στη Συµφωνία των Πρεσπών.

Αυτό που έχετε αποδείξει, κύριε Τσίπρα, µε τη συµπεριφορά
σας, είναι ένα: Μέγας χορηγός και σταθερός παραστάτης της
ακροδεξιάς στην Ελλάδα είναι ο κ. Τσίπρας µε τη δικιά του πολι-
τική!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε ψέµατα και προπαγάνδα δεν

υπηρετείτε το εθνικό συµφέρον. Παρακολουθήσαµε, µε µεγάλη
επιφύλαξη, την κυβερνητική σκηνοθεσία της επίσκεψης του κ.
Τσίπρα στην Τουρκία. Η Νέα Δηµοκρατία έχει σταθερές θέσεις
απέναντι στην Τουρκία. Θέλει ειρήνη και συνεργασία, µε σεβα-
σµό, όµως, των συνθηκών του Διεθνούς Δικαίου, του εθνικού
συµφέροντος και του ευρωπαϊκού κεκτηµένου. 

Τηρούµε στάση επιφυλακτική, καθώς η εµπειρία της χώρας
στο ζήτηµα της Συµφωνίας των Πρεσπών υπήρξε τραυµατική,
όχι µόνο γιατί έφερε µία εθνική υποχώρηση, αλλά γιατί ενέπλεξε
ένα τόσο σοβαρό ζήτηµα στα δίχτυα της εσωτερικής πολιτικής
αντιπαράθεσης, στα δίκτυα κοµµατικών σκοπιµοτήτων. Τα Εθνικά
Δίκαια δεν µπορούν ποτέ να µπαίνουν στη ζυγαριά πολιτικών αν-
ταλλαγµάτων.

Εµείς ξέρουµε πολύ καλά ότι στο ζήτηµα του βόρειου γείτονά
µας κάναµε το καθήκον µας. Καταγγείλαµε από την πρώτη
στιγµή τη µυστική διπλωµατία του κ. Κοτζιά. Αποκρούσαµε τη
«Μακεδονία του Ίλιντεν». Προειδοποιήσαµε για τους κινδύνους
που προέρχονται από την υποκρισία του κ. Καµµένου. 

Η Νέα Δηµοκρατία χαράσσει την πολιτική της µε αποκλειστικό
γνώµονα το εθνικό συµφέρον. Για αυτό και είµαστε σταθερά
προσανατολισµένοι στον δυτικό κόσµο. Εµείς είµαστε οι θεµα-
τοφύλακες του ευρωπαϊκού προσανατολισµού της πατρίδας
µας. Άλλοι ανακάλυψαν όψιµα το ΝΑΤΟ…

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ, ησυχία!
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Να σας θυµίσω τι λέγατε για το ΝΑΤΟ πριν από κάποια
χρόνια; Ας το αφήσουµε καλύτερα. Τα ξέρετε. Δεν χρειάζεται!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Εµείς δεν χρειάζεται να αποδείξουµε τίποτα και σε κανέναν.

Για αυτό και µιλάµε στους εταίρους µας µε όρους αµοιβαίου σε-
βασµού.

Επί της αρχής -το έχουµε πει πολλές φορές- η Νέα Δηµοκρα-
τία δεν είχε αντίρρηση να µπουν τα Σκόπια στο ΝΑΤΟ. Είχε και
έχει, όµως, αντίρρηση να ενταχθούν στο ΝΑΤΟ, εκχωρώντας µα-
κεδονική ταυτότητα, εθνότητα και γλώσσα. Αυτή είναι η διαφωνία
µας µε σας, κύριε Τσίπρα, και γι’ αυτό καταψηφίζουµε το πρω-
τόκολλο ένταξης.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Αυτά τα εξήγησα και στους συνοµιλητές µας στην Ευρώπη,

χωρίς να διστάσω να διαφωνήσω και κατ’ ιδίαν και δηµόσια µε
ισχυρούς παράγοντες, όπως η Καγκελάριος Μέρκελ. Έχουµε την
αξιοπιστία να µπορούµε να υπερασπιζόµαστε τις θέσεις µας.

Τώρα, όµως, έχουν διαµορφωθεί αρνητικά τετελεσµένα. Η
εθνική προσπάθεια, όµως, συνεχίζεται. Οι δυσµενείς επιπτώσεις
από αυτή τη συµφωνία, θα πρέπει να αµβλύνονται µέτρο µε
µέτρο, µέρα µε τη µέρα. 

Επαναλαµβάνω για άλλη µία φορά, για να απαντήσω και στον
κ. Θεοδωράκη: Δεν απεµπολώ το δικαίωµα του βέτο στην ένταξη
των Σκοπίων στην Ευρωπαϊκή Ένωση.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Τριάντα πέντε κεφάλαια υπάρχουν, τα οποία απαιτούν την έγ-

κρισή µας και στο άνοιγµα και στο κλείσιµο. Αυτά, λοιπόν, δεν
θα ανοίξουν και δεν θα κλείσουν, χωρίς να ικανοποιηθούν οι θέ-
σεις της Ελλάδος και τα εθνικά της συµφέροντα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, πιστοί στη θέση που έχουµε δια-

µορφώσει, καταψηφίζουµε σήµερα το πρωτόκολλο ένταξης,
γιατί επισφραγίζει την εθνική ήττα των Πρεσπών. Την ίδια ώρα
καταγγέλλουµε τον ευτελισµό της πολιτικής ζωής από µία Κυ-
βέρνηση-κουρελού. 

Αντιστεκόµαστε στο εθνικό, θεσµικό, οικονοµικό ναυάγιο που
έχει προκαλέσει ο ΣΥΡΙΖΑ και η διακυβέρνησή του, που, αντί για
τους ΑΝΕΛ, υποστηρίζεται σήµερα από κάποιους περιφερόµε-
νους Βουλευτές µιας χρήσης. Είναι ένα καθεστώς φόβου, ψεύ-
δους, φόρων και εθνικών υποχωρήσεων. Αλλά, ξέρετε, στις
δηµοκρατίες δεν µπορούν να στηθούν καθεστώτα, όπως αυτά τα
καθεστώτα του κ. Μαδούρο, τα οποία επιµένετε να στηρίζετε και
να θαυµάζετε, εσείς του ΣΥΡΙΖΑ…

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
…χωρίς να µας έχετε απαντήσει ποτέ µε ποιον τρόπο εξυπη-

ρετούνται τα εθνικά συµφέροντα από τη στήριξή σας στον κ. Μα-
δούρο και τι είναι αυτό που σας συνδέει τελικά µε αυτή τη χούντα
της Βενεζουέλας.

Και δεν έχετε εσείς, κύριοι της Αριστεράς, τις απαραίτητες δη-
µοκρατικές ευαισθησίες να αντιληφθείτε ότι εδώ έχουµε να κά-
νουµε µε έναν στυγνό δικτάτορα, που έχει οδηγήσει τη χώρα του
στη φτώχεια και την ανέχεια; 

Περιµένω επιτέλους, κύριε Τσίπρα…
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κάντε ησυχία, παρακαλώ.
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουρ-

γός Εξωτερικών): …(δεν ακούστηκε)
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Το «ωχ, Θεέ µου» το οποίο είπατε, είχε αναφορά στις τε-
λευταίες σας επισκέψεις στις εκκλησίες, σε όλα αυτά τα ωραία
σόου τα οποία βλέπουµε; Αναζητείτε και εσείς καµµία επιφοίτηση
από τα θεία; 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Θα µας απαντήσετε κάποια στιγµή και για τον κ. Μαδούρο,

φαντάζοµαι, και γιατί επιµένετε να διαφοροποιείστε από την ευ-
ρωπαϊκή θέση. 

Αλλά, κοιτάξτε, στις δηµοκρατίες δεν στήνονται καθεστώτα,
διότι αυτά τα καθεστώτα τα σαρώνουν οι εκλογές και εκλογές
έρχονται. Θα δώσουν ανάσα στους Έλληνες. Θα φέρουν αλή-
θεια, ενότητα και πρόοδο και θα ανοίξουν έναν άλλον δρόµο για
την πατρίδα µας, µε λιγότερους φόρους, περισσότερες επενδύ-
σεις και δουλειές, ειδικά για τη νέα γενιά, µε ευκαιρίες για όλους
και προστασία για αυτούς που τη χρειάζονται και µε ένα κράτος
στην υπηρεσία του πολίτη και όχι του κόµµατος, µε σεβασµό
στους θεσµούς και στους κανόνες και µε ασφάλεια στην καθη-
µερινότητα.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Τι κάνουµε τώρα; Τι γίνεται

ακριβώς; Με συγχωρείτε. Μην παρεµβαίνετε, σας παρακαλώ.
Δεν αντιδικούµε από κάτω. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-
τίας): Και ναι, κύριε Τσίπρα, και µε µικρότερα πρωτογενή πλεο-
νάσµατα.
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Είδα µε ενδιαφέρον ότι αντιδράσατε αρνητικά σε µια θετική
εξέλιξη για τη χώρα. Ποια είναι αυτή η θετική εξέλιξη; Ότι ένας
σηµαντικός ευρωπαίος ηγέτης, πιθανώς ο επόµενος Πρόεδρος
της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, είπε κάτι το οποίο καταλαβαίνω ότι
σε ένα επίπεδο µπορεί να σας ενόχλησε, ότι ναι, µια σοβαρή και
αξιόπιστη κυβέρνηση µπορεί να διεκδικήσει µικρότερα πλεονά-
σµατα για τη χώρα. Συµφωνείτε µε αυτή την πολιτική, κύριε Τσί-
πρα; Ναι ή όχι; Συµφωνείτε ότι πρέπει να είναι εθνικός στόχος η
µείωση των πλεονασµάτων; Ναι ή όχι; Ή θέλετε να φορτώσετε
στην επόµενη κυβέρνηση υψηλότερα πλεονάσµατα, γιατί νοµί-
ζετε ότι µε αυτόν τον τρόπο θα κάνετε τη ζωή µας πιο δύσκολη; 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Εγώ σας καλώ εδώ και τώρα, πάµε µαζί στην Ευρώπη, πάµε

µαζί στη Γερµανία να διεκδικήσουµε τα µικρότερα πλεονάσµατα,
εκτός αν πράγµατι αυτό το οποίο θέλετε είναι να κάνετε τη ζωή
της επόµενης κυβέρνησης πιο δύσκολη, έχοντας ουσιαστικά
προεξοφλήσει από τώρα το εκλογικό αποτέλεσµα.

Κοιτάξτε, εµείς τη µάχη για τα µικρότερα πλεονάσµατα θα τη
δώσουµε, έχοντας κάτι το οποίο εσείς δεν διαθέτετε: πραγµατική
αξιοπιστία και πραγµατική βούληση να υλοποιήσουµε ουσιαστι-
κές µεταρρυθµίσεις. Γιατί τα υψηλά πλεονάσµατα, τα οποία δυ-
στυχώς δεσµεύουν τη χώρα, είναι το αποτέλεσµα της δικιάς σας
αναξιοπιστίας. Είναι το αποτέλεσµα των πρώτων έξι µηνών του
2015, της πολιτικής του κ. Βαρουφάκη. Είναι τα αποτελέσµατα
του κοµµατικού κράτους, το οποίο εξακολουθεί να διογκώνεται,
των συµβασιούχων, στους οποίους υπόσχεστε µονιµοποιήσεις.
Τα υψηλά πλεονάσµατα είναι το αποτέλεσµα µιας πολιτικής η
οποία επαναφέρει δυστυχώς στον δηµόσιο βίο τα χειρότερα χα-
ρακτηριστικά τα οποία οδήγησαν τη χώρα στη χρεοκοπία.

Εµείς, λοιπόν, κύριε Τσίπρα, θέτουµε τον στόχο της µείωσης
των πρωτογενών πλεονασµάτων µε ευθύτητα και µε ειλικρίνεια.
Σας καλούµε να ακολουθήσετε και εσείς σε αυτή την πορεία. Και
εδώ θα φανεί πραγµατικά ποιος ενδιαφέρεται για το καλό των
Ελλήνων και ποιος ενδιαφέρεται µόνο για το καλό του κόµµατός
του.

Εµείς, λοιπόν, θα µιλήσουµε από τώρα µέχρι τις εκλογές για
τον δικό µας θετικό λόγο, για τις δεσµεύσεις που αναλαµβά-
νουµε, για το πρόγραµµά µας. Δεν βλέπω την κ. Γεννηµατά εδώ,
αλλά, επειδή έχω κουραστεί να ακούω το ΚΙΝΑΛ να λέει ότι δεν
έχουµε πρόγραµµα, δεν έχουµε θέσεις, παρακαλώ, κύριε Λο-
βέρδο, δώστε αυτό το έντυπο, το οποίο περιεκτικά παρουσιάζει
τις θέσεις της Νέας Δηµοκρατίας, στην κ. Γεννηµατά, για να µην

αναµασά συνέχεια τα ίδια, γιατί έχετε µείνει λίγο πίσω.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κυ-
ριάκος Μητσοτάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αυτές, λοιπόν, τις θέσεις µας, οι πολίτες θα τις πληροφορη-
θούν από εµάς -παρά τις προσπάθειες του ΣΥΡΙΖΑ να διαστρε-
βλώσει τις θέσεις µας- και τίποτα, µα τίποτα, δεν θα ανακόψει το
µεγάλο πλειοψηφικό ρεύµα που διαµορφώνεται.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Κύριε Πρόεδρε, γιατί τέτοια ανησυχία σήµερα στην Αίθουσα; 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ε, τι να σας πω; Ο κ. Κο-

τζιάς, µε τον κ. Λοβέρδο και τον κ. Σκανδαλίδη µιλάνε συνεχώς. 
Παρακαλώ πολύ, συγκρατηθείτε, δεν είναι σωστό. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Μπορείτε να δώσετε το έντυπό µας και στον κ. Κοτζιά, αν
θέλει να το διαβάσει και να το µελετήσει και αυτός. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Ξέρουµε ότι θα κάνετε ό,τι µπορείτε για να µείνετε λίγους

µήνες ακόµα στην εξουσία. Θα προσπαθήσετε να µεταθέσετε,
όσο µπορείτε, τις εθνικές εκλογές, ακόµα και να επιχειρήσετε να
φτάσετε στο τέλος της τετραετίας. Δεν µπορείτε, όµως, κύριοι,
να πάτε κόντρα στη δυναµική των πραγµάτων. Στις αυτοδιοικη-
τικές και περιφερειακές εκλογές η Κυβέρνησή σας θα σαρωθεί. 

Και οι ευρωεκλογές, αν δεν γίνουν εθνικές εκλογές τότε, θα
γίνουν δηµοψήφισµα, µε το σύνθηµα που σας φωνάζουν οκτώ
στους δέκα Έλληνες, να αποδεικνύεται και στην πράξη: Φύγετε,
φύγετε, φύγετε. Γιατί η Ελλάδα αξίζει καλύτερα. Μαζί µπορούµε
και µαζί θα πάµε επιτέλους τη χώρα µπροστά. 

(Ζωηρά και παρατεταµένα χειροκροτήµατα από την πτέρυγα
της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, από τον Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Οµάδας των Ανε-
ξαρτήτων Ελλήνων κ. Καµµένο µού εστάλη η παρακάτω
επιστολή:

«Κύριε Πρόεδρε, σας δηλώνω ότι ο Βουλευτής Παπαχριστό-
πουλος Αθανάσιος από σήµερα 8 Φεβρουαρίου 2019 δεν ανήκει
στην Κοινοβουλευτική Οµάδα «ΑΝΕΞΑΡΤΗΤΟΙ ΈΛΛΗΝΕΣ -
Εθνική Πατριωτική Δηµοκρατική Συµµαχία».

(Η προαναφερθείσα επιστολή καταχωρίζεται στα Πρακτικά και
έχει ως εξής:

3812 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Πριν δώσω τον λόγο στον
κύριο Πρωθυπουργό, θα µιλήσει για δύο λεπτά ο Υπουργός
Υγείας για ένα κρίσιµο ζήτηµα.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Δεν επιτρέπεται, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Σας παρακαλώ, κύριε Τρα-

γάκη. Μιλάµε για την υγεία του κόσµου και για τη γρίπη. Δεν είναι
πολιτική αντιπαράθεση. Προς Θεού! Ενηµέρωση ζήτησε και ο κύ-
ριος Πρόεδρος. Είναι πολύ λεπτό το ζήτηµα. 

Κύριε Ξανθέ, έχετε τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Ευχαριστώ πολύ,

κύριε Πρόεδρε. 
Επειδή ξεκίνησε ο κ. Μητσοτάκης στην οµιλία του κάνοντας

µια αναφορά σε ένα επίκαιρο θέµα δηµόσιας υγείας, πολύ ευαί-
σθητο και πολύ σοβαρό, το οποίο απαιτεί υπευθυνότητα, θα
ήθελα να δώσω µια σύντοµη απάντηση. 

Είµαστε σε µια περίοδο που υπάρχει επιδηµική έξαρση της
γρίπης σε όλη την Ευρώπη. Είναι ένα ιδιαίτερα λοιµογόνο στέ-
λεχος το φετινό, µε αποτέλεσµα να υπάρχουν και αρκετοί θάνα-
τοι, κυρίως σε ευάλωτες οµάδες του πληθυσµού που είναι
ανεµβολίαστες. Στη Γαλλία υπάρχουν χίλιοι εκατό νεκροί, κύριε
Μητσοτάκη, για να έχουµε εικόνα, δηλαδή, ότι αυτό δεν είναι ένα
φαινόµενο που µπορεί να γίνεται αντικείµενο πολιτικής αντιπα-
ράθεσης.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Στη χώρα µας έγινε φέτος η καλύτερη δυνατή προετοιµασία

για αυτό το ζήτηµα. Είχαµε τη µεγαλύτερη εµβολιαστική κάλυψη
του πληθυσµού από ποτέ. Έχουν γίνει πάνω από δύο εκατοµµύ-
ρια εµβόλια φέτος για τον ιό της γρίπης, όταν πριν από µερικά
χρόνια ήταν περίπου στο ένα τετρακόσια µε ένα πεντακόσια.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Έχουµε διασφαλίσει αυτή την περίοδο να υπάρχει και επάρ-

κεια εµβολίων και επάρκεια αντιϊκών φαρµάκων. Βεβαίως, από
τα εκατόν εβδοµήντα τρία σοβαρά κρούσµατα γρίπης τα εκατόν
εξήντα πέντε ήδη νοσηλεύονται σε ΜΕΘ. Άρα οι δηµόσιες ΜΕΘ
της χώρας, που έχουν όντως προβλήµατα και δυσκολίες, αντα-
ποκρίνονται και θεραπεύουν αποτελεσµατικά όσους έχουν
ανάγκη. Παρακαλώ, λοιπόν, µεγαλύτερη υπευθυνότητα.

Η επιστηµονική κοινότητα της χώρας χθες έδωσε αναλυτική
συνέντευξη τύπου. Οι λοιµωξιολόγοι, οι επιδηµιολόγοι, η Εθνική
Επιτροπή Εµβολιασµών έχουν δώσει αναλυτικά στοιχεία τα οποία
δεν τεκµηριώνουν αυτό το κλίµα, το οποίο θέλετε να δηµιουργή-
σετε, ανασφάλειας και πανικού στην κοινωνία. Νοµίζω ότι χρει-
άζεται ψυχραιµία, σοβαρότητα από όλους µας και
υπευθυνότητα.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστούµε. Ήταν µια
χρήσιµη παρέµβαση.

Τον λόγο έχει ο Πρωθυπουργός και Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ κ.
Αλέξης Τσίπρας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουρ-

γός Εξωτερικών): Κύριε Μητσοτάκη, µάλλον κάτι δεν πήγε καλά
στην προηγούµενη συνεδρίαση. Είχατε µιλήσει περίπου εξήντα
λεπτά –εγώ εξήντα επτά- για την κύρωση της Συµφωνίας των
Πρεσπών και σήµερα ήρθατε να επαναλάβετε ακριβώς τα ίδια
επιχειρήµατα.

Η επανάληψη είναι µήτηρ µαθήσεως, βεβαίως, αλλά για να
βρεθείτε στην ανάγκη να το κάνετε αυτό, µάλλον κάτι δεν πήγε
καλά στην προηγούµενη συνεδρίαση και κυρίως στον τρόπο που
οι πολίτες προσέλαβαν τα επιχειρήµατά σας, τα οποία τα ακού-
σαµε, τα ξανακούσαµε και τα ξανακούσαµε και σήµερα.

Βεβαίως, κάνατε µια καινοτοµία σήµερα. Ξεκινήσατε την το-
ποθέτησή σας κινδυνολογώντας για άλλη µία φορά, πάνω σε ένα
κρίσιµο κοινωνικό θέµα, που δεν έχει σχέση µε τη συµφωνία, βε-
βαίως, αλλά µε τη δηµόσια υγεία. Είναι µια θανατηφόρος γρίπη
σε όλη την Ευρώπη, όχι µόνον στην Ελλάδα. Όµως, για άλλη µια
φορά, επιχειρήσατε να κινδυνολογήσετε. Νοµίζω ότι σας απάν-
τησε µε την πρέπουσα σοβαρότητα ο Υπουργός Υγείας σε σχέση
µε τον αριθµό των εµβολιασµών που έγιναν φέτος.

Θα ήθελα, όµως, µιας και είπατε και κάτι ακόµα, το οποίο δεν

το σχολίασε ο Υπουργός, ότι δεν υπάρχουν επαρκείς κλίνες στις
µονάδες εντατικής θεραπείας, να ρωτήσω το εξής. Θέλετε να
συγκρίνουµε πόσες ανοικτές µονάδες και πόσες κλίνες βρήκαµε
το 2015 και πόσες υπάρχουν σήµερα; Ήταν τετρακόσιες τριάντα
οκτώ το 2015, όταν αναλάβαµε, και σήµερα λειτουργούν πεντα-
κόσια εξήντα κρεβάτια, χωρίς να υπολογίζουµε τα καρδιοχει-
ρουργικά και βεβαίως τα κρεβάτια στις µονάδες αυξηµένης
φροντίδας.

Ή µήπως θέλετε να θυµηθούµε τι συνέβαινε στη χώρα το 2012
και το 2013, στην πιο κρίσιµη στιγµή της κρίσης, όταν εκατοντά-
δες χιλιάδες, εκατοµµύρια συµπολίτες µας, λόγω αδυναµίας κά-
λυψης των ασφαλιστικών τους υποχρεώσεων, ήταν έξω από το
δηµόσιο σύστηµα υγείας, χωρίς να έχουν ελεύθερη πρόσβαση,
όπως εµείς αποφασίσαµε και υλοποιήσαµε αµέσως µετά, όταν
κυρίως σε συνοικίες, σε ολόκληρες λαϊκές περιοχές µε φτωχά
λαϊκά στρώµατα στην περιοχή της Αττικής υπήρχε ένα έντονο
φαινόµενο που δεν εµβολιάζονταν τα µικρά παιδιά. Αυτή ήταν η
πραγµατικότητα.

Και τότε µας ασκούσατε κριτική επειδή µιλούσαµε για ανθρω-
πιστική κρίση. Γι’ αυτό µιλούσαµε για ανθρωπιστική κρίση και γι’
αυτό τα πρώτα µέτρα που πήραµε ήταν για να αντιµετωπίσουµε
ακριβώς αυτό το πρόβληµα, να αντιµετωπίσουµε αυτούς που
έχουν πιο πολύ ανάγκη, που βρίσκονται στο περιθώριο, που δεν
έχουν την οικονοµική δυνατότητα ακόµα και να πάνε να εµβολιά-
σουν τα παιδιά τους, ασκώντας το αυτονόητο δικαίωµα της προ-
ληπτικής ιατρικής σε µια ευρωπαϊκή χώρα. Αυτή τη χώρα
παραλάβαµε.

Κι εσείς έρχεστε σήµερα και κινδυνολογείτε για άλλη µια
φορά. Σε όλα κινδυνολογείτε, δεν κάνετε τίποτα διαφορετικό.
Δεν υπάρχει θέµα για το οποίο να µην έχετε ακολουθήσει αυτή
την πεπατηµένη της κινδυνολογίας.

Τρία χρόνια τώρα ζητάτε εκλογές, κύριε Μητσοτάκη. Δεν πρω-
τοτυπήσατε, ζητήσατε και σήµερα. Βεβαίως, τώρα δεν φτάνει να
ζητάτε εκλογές στην Ελλάδα, ζητάτε και στη Βενεζουέλα. Εκεί
θα γίνουν πιο γρήγορα µάλλον εκλογές, κύριε Μητσοτάκη. Στην
Ελλάδα οι εκλογές θα γίνουν στο τέλος της τετραετίας, πάρτε
το χαµπάρι.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Μάλλον σήµερα δείξατε ότι αρχίζετε να το κατανοείτε ότι θα

γίνουν στο τέλος της τετραετίας. Και αυτό είναι µια απόδειξη της
επιστροφή στην κανονικότητα, είναι µια απόδειξη της επιµονής
µας στον δρόµο της σταθερότητας, που έχει ανάγκη η οικονοµία
τώρα που βγήκαµε από την κρίση, και είναι και µια απόδειξη πο-
λιτικής συνέπειας.

Βγαίνετε διαρκώς τις τελευταίες ηµέρες, εκτός της σηµερινής
σας οµιλίας -γιατί είχατε κάνει και µια προφητεία, ότι το 2019 θα
γίνουν εκλογές, ναι, θα γίνουν εκλογές- αλλά τις τελευταίες
µέρες λέτε διαρκώς ότι θα γίνουν διπλές εκλογές.

Κύριε Μητσοτάκη, κοιτάξτε, στην κάλπη των ευρωπαϊκών εκλο-
γών θα υποστείτε µια δεινή διάψευση των προσδοκιών σας, διότι
όλος ο ελληνικός λαός θα κατανοήσει ότι αυτό το σχήµα που εί-
χατε στήσει τρία χρόνια τώρα, µε ψευδείς µετρήσεις, που ποτέ
δεν πέσανε µέσα, µε τα µέσα ενηµέρωσης που σας στηρίζουν,
ήταν µια φενάκη, την οποία εσείς στήσατε προκειµένου να δηµι-
ουργήσετε µια ψευδή εικόνα στην ελληνική κοινωνία.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Και την εποµένη των ευρωπαϊκών εκλογών και στον δρόµο προς

τις κάλπες, που θα έρθουν στο τέλος της τετραετίας, µάλλον
εσείς, την ακριβώς επόµενη ηµέρα, θα έχετε το µεγάλο πρόβληµα,
να εξηγήσετε και στον ελληνικό λαό αλλά και στο κόµµα σας γιατί
αυτά τα ποσοστά, γιατί αυτή η αποτυχία, γιατί διαψεύσατε τις υψη-
λές προσδοκίες που είχατε δηµιουργήσει. Έχετε αυτοπαγιδευτεί.
Θα πέσετε µέσα στην παγίδα σας για άλλη µια φορά. 

Εσείς στήνετε τις παγίδες σας µόνοι σας, όπως στήσατε µόνοι
σας και όλες τις παγίδες στις οποίες πέσατε µέσα, όλες:

Το ότι δεν βγήκαµε από τα µνηµόνια εσείς το λέγατε, το δια-
τυµπανίζατε. Το ότι δεν θα τελείωναν οι αξιολογήσεις, εσείς το
λέγατε, το διατυµπανίζατε. Το ότι θα µειωθούν οι συντάξεις,
εσείς το λέγατε, το διατυµπανίζατε. Το ότι η Κυβέρνηση δεν θα
µπορέσει να περάσει τη Συµφωνία των Πρεσπών, εσείς το λέ-
γατε, το διατυµπανίζατε.
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Ξέχασα και το περίφηµο αφήγηµα, το τελευταίο που διαψεύ-
στηκε, και στην προηγούµενη συνεδρίαση εδώ µου το λέγατε,
ότι δεν θα βγει η χώρα στις αγορές, διότι είναι απαγορευτικά τα
επιτόκια. Βγήκε η χώρα στις αγορές ξανά. Τι αφήγηµα πια, κύριε
Μητσοτάκη, θα χρησιµοποιήσετε; Τι αφήγηµα;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Δεν έχετε καταλάβει πια ότι κινδυνεύετε να χαρακτηριστείτε

ως ο πολιτικός Αρχηγός του οποίου όλα τα αφηγήµατα έχουν
διαψευστεί;

Θα ήθελα πράγµατι να σας συγχαρώ για την φοβερή πολιτική
οξυδέρκεια και την πολιτική ενόραση, διότι δεν είναι µόνο αυτές
οι προφητείες που διαψεύστηκαν, την εποµένη της πολιτικής δια-
φωνίας και της ρήξης που είχαµε µε τον µέχρι πρότινος κυβερ-
νητικό εταίρο, τι βγήκατε να πείτε στον ελληνικό λαό; Ότι είναι
σικέ το διαζύγιο, ότι είναι φτιαχτή η διαφωνία, ότι τα έχουνε βρει
και κοροϊδεύουν, ότι είναι στηµένα όλα αυτά. Και βεβαίως το στη-
µένο διαζύγιο, το σικέ διαζύγιο µετά έγινε από εσάς τους ίδιους
εκβιαστικό διαζύγιο.

Δεν καταλαβαίνετε ότι σας παρακολουθεί ο ελληνικός λαός
και σας βλέπει διαρκώς να λέτε ψέµατα και βεβαίως προβλέψεις
οι οποίες διαψεύδονται;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Μας λέτε τώρα ότι η κοινοβουλευτική Πλειοψηφία, η οποία κα-

ταγράφηκε µέσα από τη διαδικασία που προβλέπει ο Κανονισµός
της Βουλής και το Σύνταγµα, η ψήφος εµπιστοσύνης, την οποία
ζήτησα και πήρε η Κυβέρνηση πριν την κρίσιµη ψηφοφορία για
τη Συµφωνία των Πρεσπών, είναι θεσµική αυθαιρεσία.

Εσείς που, παρά το γεγονός ότι διαρκώς παριστάνατε τον κό-
κορα, δεν τολµήσατε να καταθέσετε πρόταση δυσπιστίας για να
δούµε πόσα απίδια πιάνει ο σάκος, τώρα που εµείς είχαµε το
θάρρος και την κοινοβουλευτική αρετή να ζητήσουµε ψήφο εµ-
πιστοσύνης, µιλάτε για θεσµική αυθαιρεσία και για φαινόµενα τα
οποία δεν έχει ξαναζήσει το ελληνικό Κοινοβούλιο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Λυπάµαι, αλλά για άλλη µια φορά σας διαψεύδει η ίδια η πραγ-

µατικότητα.
Και βεβαίως, για να κλείσω αυτόν τον εισαγωγικό κύκλο, φτά-

σατε σήµερα στο σηµείο, έχοντας εδώ έναν καλό σας φίλο απ’
ό,τι φαίνεται, τον κ. Βέµπερ, ο οποίος, εντάξει, µην νοµίζετε ότι
και όλοι στο Ευρωπαϊκό Λαϊκό Κόµµα είναι πανευτυχείς που ο κ.
Βέµπερ είναι υποψήφιος, είναι γνωστός, Βαυαρός, ανήκει στη
δεξιότατη τάση του Ευρωπαϊκού Λαϊκού Κόµµατος και έχω την
αίσθηση...

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Αυτά σας τα λέει η κ. Μέρκελ.
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουρ-

γός Εξωτερικών): Τι είπατε, κυρία Βούλτεψη; Βεβαίως, η κ. Μέρ-
κελ, ναι.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Σας παρακαλώ, κυρία
Βούλτεψη.

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουρ-
γός Εξωτερικών): Θα φτάσουµε τώρα και στην κ. Μέρκελ, µην
ανησυχείτε, θα φτάσουµε και σε αυτήν.

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Σας ενηµερώνει.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Δεν είστε δηµοσιογράφος

εδώ, κύρια Βούλτεψη.
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουρ-

γός Εξωτερικών): Ο κ. Βέµπερ, λοιπόν, ήταν αυτός στον οποίον
είχατε εναποθέσει όλες σας τις ελπίδες, κύριε Μητσοτάκη, πη-
γαίνοντας στη Γερµανία και προσπαθώντας να πείσετε και να
βρείτε κάποιο µέσο επικοινωνίας µε τη γερµανική κυβέρνηση,
ώστε η γερµανική κυβέρνηση να στήσει στα πόδια της την παλι-
καρίσια στάση της απέναντι στην Ελλάδα και να αποτρέψει τον
άθλιο ΣΥΡΙΖΑ και την Κυβέρνησή του και τον άθλιο Πρωθυ-
πουργό από το να κάνει παιχνίδια απέναντι στους ευρωπαϊκούς
θεσµούς µη εφαρµόζοντας την ψηφισµένη περικοπή των συντά-
ξεων. Αυτός ήταν ο κ. Βέµπερ και αυτός ήσασταν εσείς το περα-
σµένο καλοκαίρι.

Και σήµερα, µε τις πλάτες του κ. Βέµπερ, έρχεστε εσείς να
ασκήσετε κριτική σε εµάς. Γιατί; Για τα πρωτογενή πλεονάσµατα.
Ξεχνάτε τι είχατε υπογράψει; Το 4,5% εις το διηνεκές δεν είχατε
υπογράψει, κύριε Μητσοτάκη; Το 3,5% σας πειράζει σήµερα;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Και βεβαίως, κύριε Μητσοτάκη, εγώ εδώ είµαι, οποτεδήποτε

το θελήσετε να αλλάξετε τακτική, διότι µέχρι τώρα η τακτική σας
είναι η υπονόµευση της προσπάθειας της Κυβέρνησης σε κάθε
διαπραγµατευτική προσπάθεια. Αν έχετε αλλάξει άποψη και θέ-
λετε να στηρίξετε τις προσπάθειές µας να πάµε µαζί να διεκδι-
κήσουµε κάτι καλύτερο, εγώ εδώ είµαι, θα σας ακολουθήσω.
Όλα, όµως, τα κάνετε υποκριτικά, κύριε Μητσοτάκη, και ο ελλη-
νικός λαός το παρακολουθεί αυτό.

Και ξέρετε κάτι και εσείς του Κινήµατος Αλλαγής -δεν βλέπω
εδώ την κ. Γεννηµατά, βλέπω, όµως, τους Βουλευτές του Κινή-
µατος Αλλαγής- πραγµατικά δεν καταλαβαίνω σε ποιον χώρο
ανήκετε στο ευρωπαϊκό στερέωµα; Σε ποιον ακριβώς χώρο ανή-
κετε;

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Ακούγοντας τις απόψεις του κ. Μητσοτάκη και τις θέσεις του

κ. Μητσοτάκη καταλαβαίνω ότι υπογράφετε και την τελευταία τε-
λεία όλων όσων λέει. Η κριτική σας, η κριτική που ασκείτε στην
Κυβέρνηση σε όλα τα θέµατα...

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Κοτζιά, κάντε ησυχία

σας παρακαλώ. Θα λέω ονόµατα πλέον. Κύριε Αµυρά, κύριε Γρη-
γοράκο, σας παρακαλώ!

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουρ-
γός Εξωτερικών): Η κριτική που ασκείτε σε όλα τα θέµατα, από
τα θέµατα της οικονοµίας µέχρι τα θέµατα της εξωτερικής πολι-
τικής στην Κυβέρνηση, είναι από την πρώτη λέξη ως την τελευ-
ταία τελεία ταυτόσηµη µε την κριτική του κ. Μητσοτάκη. Δεν
ξέρω αν γι’ αυτό τους δώσατε το πρόγραµµά σας, για να ταυτι-
στούν ακόµα περισσότερο, να το διαβάσουν και να ταυτιστούν
ακόµα περισσότερο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Για κακή σας τύχη, όµως, στην Ευρώπη υπάρχουν σοσιαλι-

στικά κόµµατα που δεν ταυτίζονται µε τις ακραίες θέσεις που
έχει πάρει η Νέα Δηµοκρατία ακόµα και εντός του Ευρωπαϊκού
Λαϊκού Κόµµατος. Και σήµερα ο Ούντο Μπούλµαν, ο επικεφαλής
στο Ευρωκοινοβούλιο των σοσιαλιστών και δηµοκρατών, έκανε
µια δήλωση σχολιάζοντας την τοποθέτηση του κ. Βέµπερ σήµερα
στην Αθήνα ότι χρειάζεται µια νέα κυβέρνηση στην Ελλάδα και
όλα αυτά τα οποία είπε, γιατί είπε κι άλλα.

Ξέρετε τι δήλωσε ο κ. Μπούλµαν; Δήλωσε ότι ο κ. Βέµπερ θα
πρέπει να σταµατήσει να φαντασιώνεται ένα οικονοµικό πραξι-
κόπηµα στην Ελλάδα και σενάρια για την ανατροπή του Έλληνα
Πρωθυπουργού, Αλέξη Τσίπρα, η Κυβέρνηση του οποίου οδή-
γησε την Ελλάδα έξω από την κρίση. Αυτά είπε ο κ. Μπούλµαν.
Δεν τα λέω εγώ, δεν τα λέει ο Μαδούρο και οι ακραίοι Αριστεροί.
Οι σοσιαλιστές τα λένε. Εσείς εδώ στην Ελλάδα ταυτίζεστε µε
την ακραία Δεξιά του κ. Μητσοτάκη.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Σύντοµα, όµως, θα κατανοήσετε ότι αυτή είναι µια αυτοκατα-

στροφική στρατηγική, διότι εµείς δεν θέλουµε να συρρικνωθεί,
όπως µας κατηγορείτε, να λεηλατήσουµε τον χώρο της Κεντρο-
αριστεράς. Εµείς θέλουµε να υπάρχει δυνατός ο χώρος της Κεν-
τροαριστεράς, γιατί ξέρουµε ότι δεν µπορεί να υπάρξει
προοδευτική διακυβέρνηση της Αριστεράς µε το τίποτα. Θέ-
λουµε µια Κεντροαριστερά, αλλά Κεντροαριστερά, όχι Δεξιά. Θέ-
λουµε µια πραγµατική Κεντροαριστερά.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Και αναρωτιόµαστε αν ο στόχος σας για στρατηγική ήττα του

ΣΥΡΙΖΑ, που ταυτόχρονα σηµαίνει στρατηγική νίκη της Νέας Δη-
µοκρατίας, µπορεί να είναι κάτι εξηγήσιµο απέναντι στον κόσµο
της Κεντροαριστεράς και στους ψηφοφόρους σας.

Διότι αν ταυτίζεστε σε όλα µε τον κ. Μητσοτάκη, ο οποίος ο
ίδιος λέει ότι οι επόµενες εκλογές θα έχουν δηµοψηφισµατικό
χαρακτήρα, τότε γιατί κανείς να ψηφίσει εσάς, αν σας πιστεύει
σε αυτά που λέτε, και να µην ψηφίσει τον κ. Μητσοτάκη; Άρα,
λοιπόν, αυτή η στρατηγική σας της στρατηγικής ήττας του ΣΥ-
ΡΙΖΑ θα είναι τελικά η στρατηγική της στρατηγικής ήττας του
δικού σας πολιτικού χώρου. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Έρχοµαι τώρα στα θέµατα της εξωτερικής πολιτικής. Ξέρετε,
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κύριε Μητσοτάκη, υπάρχει ένα πεδίο πολιτικής αντιπαράθεσης
που διαχρονικά σε αυτόν τον τόπο όλες οι πολιτικές δυνάµεις και
ιδίως τα λεγόµενα κόµµατα εξουσίας πορεύτηκαν µε ευθύνη και
σύνεση. Φυσικά και υπάρχουν διαφορές στα θέµατα εξωτερικής
πολιτικής που προκύπτουν από την ιδεολογική και πολιτική ταυ-
τότητα της κάθε παράταξης. Πάντοτε, όµως, υπήρχε ένα όριο.
Εσείς το όριο αυτό το έχετε ξεπεράσει.

Σήµερα σας άκουσα για άλλη µια φορά να λέτε τα ίδια επιχει-
ρήµατα και να µας λέτε για άλλη µια φορά ότι ξεπουλήσαµε
έναντι ανταλλάγµατος πράγµατα τα οποία εσείς διεκδικούσατε
και κρατούσατε µε σθένος όλα τα προηγούµενα χρόνια. Και ποια
είναι αυτά; Η γλώσσα και η εθνότητα. 

Βεβαίως έχουν απαντηθεί, πολύ σύντοµα όµως επιτρέψτε µου
να ξαναπώ -επανάληψη µήτηρ µαθήσεως- και εγώ ορισµένα σύν-
τοµα και επιγραµµατικά επιχειρήµατα. 

Κύριε Μητσοτάκη, µας είπατε ότι αναγνωρίσαµε µακεδονικό
έθνος. Για άλλη µια φορά σας λέω ότι δεν έχετε διαβάσει τη Συµ-
φωνία των Πρεσπών ή κάνετε πως δεν την έχετε διαβάσει, ιδιαί-
τερα το άρθρου 7. 

Και σήµερα κάνατε και ένα βήµα παραπάνω. Προσπαθήσατε
να καλύψετε την άστοχη και ατυχή κατά δήλωση και στελεχών
διεθνολόγων που θα είναι υποψήφιοι µε το κόµµα σας το επό-
µενο διάστηµα- δήλωση του Αντιπροέδρου σας κ. Γεωργιάδη, ο
οποίος είπε ότι ο ίδιος -σήµερα φαντάζοµαι και εσείς τον επικρο-
τείτε, άρα το κόµµα σας- δεν αναγνωρίζει, παρά την κύρωση της
συµφωνίας, τη Βόρεια Μακεδονία. Και προκειµένου αυτό να το
εξηγήσετε, παραφράζοντας κάπως αυτό που είπε ο κ. Γεωργιά-
δης, µας είπατε ότι εσείς δεν θα καλωσορίσετε ποτέ τον Σκο-
πιανό Πρωθυπουργό στην Ελλάδα και µε ρωτήσατε αν εγώ θα
τον αποκαλέσω «Μακεδόνα».

Κύριε Μητσοτάκη, εγώ θα τον αποκαλώ. όπως µου δίνει το δι-
καίωµα η ίδια η συµφωνία και όπως θα τον αποκαλούν και όλοι
οι άλλοι ηγέτες στον κόσµο και θα το δείτε, θα το διαπιστώσετε
από τις επόµενες µέρες που θα τεθεί σε ισχύ η συµφωνία. Θα
τον καλωσορίσω, λοιπόν, ως τον Πρωθυπουργό της Βόρειας Μα-
κεδονίας, ως τον Σλαβοµακεδόνα Πρωθυπουργό, γιατί και αυτό
το δικαίωµα µου δίνει η συµφωνία, ως τον Βόρειο Μακεδόνα
Πρωθυπουργό, γιατί και αυτό το δικαίωµα µου δίνει η συµφωνία,
αλλά εσείς αυτό λέτε δεν θα το κάνετε ποτέ. Θα τον καλωσορί-
ζετε, λέτε, ως Σκοπιανό Πρωθυπουργό.

Και δεν θα το κάνετε, πράγµατι, ποτέ για δύο λόγους. Ο πρώ-
τος είναι γιατί δεν σας αφήνει η εθνικιστική τάση του κόµµατος
σας και ο κ. Γεωργιάδης. Και ο δεύτερος λόγος είναι γιατί, κύριε
Μητσοτάκη, δεν θα γίνετε Πρωθυπουργός για να καλωσορίσετε
τον Πρωθυπουργό της Βόρειας Μακεδονίας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Θα µείνετε στο περιθώριο της ιστορίας µαζί µε αυτούς τους

ακραίους που ασκούν αυτή την ακραία κριτική έναντι των εθνικών
συµφερόντων της πατρίδας µας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Μας είπατε, επίσης, το άλλο αµίµητο σήµερα –και απευθυνθή-

κατε στον Υπουργό Εθνικής Άµυνας- ότι δήθεν θα καλωσορίσει
στο ΝΑΤΟ τον «µακεδονικό στρατό». 

Και πάλι, σκοπίµως, λέτε ανακρίβειες σε αυτήν εδώ την Αί-
θουσα. Διότι πολύ καλά γνωρίζετε ότι η επίσηµη ονοµασία στο
ΝΑΤΟ θα είναι «Στρατός της Βόρειας Μακεδονίας», ένας στρα-
τός που θα πρέπει να είναι φιλικός και σύµµαχος προς την Ελ-
λάδα, ένας στρατός που δεν θα πρέπει να στρέφει τα βέλη του
προς την Ελλάδα, ένας στρατός που δεν θα πρέπει να κοιτάει
και να λοξοκοιτάει σε τρίτες δυνάµεις στην περιοχή, αλλά µαζί
µε τις ελληνικές Ένοπλες Δυνάµεις να αποτελούν, από κοινού,
πυλώνα σταθερότητας και ασφάλειας σε µία ταραγµένη περιοχή
της Βαλκανικής.

Βεβαίως, όλα αυτά, για άλλη µία φορά, τα διανθίσατε µε την
ίδια επιχειρηµατολογία ότι τάχα µου εσείς είχατε τη δυνατότητα
πολλά χρόνια τώρα να φέρετε µία τέτοια συµφωνία, erga omnes
µε συνταγµατική αλλαγή, αλλά δεν το κάνατε, δήθεν, γιατί
υπήρχε το µεγάλο ζήτηµα της εθνότητας και της γλώσσας, µιας
γλώσσας που αναγνωρίστηκε το 1977 µε δικές σας κυβερνήσεις
και βεβαίως το 1994 καταγράφηκε και επισήµως ως ISO και δεν
φέρατε καµµία αντίρρηση και βεβαίως µιας ιθαγένειας και όχι

εθνότητας –γιατί διαρκώς κάνετε εσκεµµένα την ίδια λαθροχει-
ρία-, η οποία υπάρχει στα διαβατήρια των ανθρώπων αυτών που
έρχονται στην Ελλάδα όλα τα προηγούµενα χρόνια, µε δικές σας
κυβερνήσεις. 

Βεβαίως, δεν φροντίσατε εσείς το 2009, όταν έγιναν οι θεω-
ρήσεις στη Συνθήκη Σένγκεν, δεν δεχθήκατε άρση των θεωρή-
σεων στη Σένγκεν µε αναφορά άλλη, παρά µονάχα δεχτήκατε
την αναφορά «Μακεδόνες» σκέτο, όχι τώρα που θα λέµε «πολίτες
της Βόρειας Μακεδονίας».

Το ίδιο, βεβαίως, επιχείρηµα ξανά και ξανά, γι’ αυτό και επικα-
λέστηκα τα Θεία. Είδατε τι µου κάνετε, κύριε Μητσοτάκη; Με
αναγκάζετε να επικαλεστώ κι εγώ τα Θεία. Το ίδιο επιχείρηµα
ξανά και ξανά. Το µόνο που δεν ακούσαµε σήµερα από εσάς
ήταν το ευφυέστατο και πολύ πετυχηµένο επιχείρηµα που µας
αναγνώσατε από τα χαρτιά σας την προηγούµενη φορά για τα
µακεδονικά ροδάκινα. 

Θέλω, λοιπόν, να σας διαβεβαιώσω ότι δεν τα λέµε εµείς. Δια-
βάστε τι δήλωση έκανε τις προηγούµενες µέρες ο Πρόεδρος του
Συνδέσµου Βιοµηχανιών Βορείου Ελλάδας, ο κ. Σαββάκης, ο
οποίος δεν είναι ΣΥΡΙΖΑ ο άνθρωπος, ο οποίος δήλωσε µε σα-
φήνεια ότι είναι κατοχυρωµένα τα µακεδονικά προϊόντα ΠΟΠ της
ελληνικής Μακεδονίας και δεν υπάρχει κανένα τέτοιο ζήτηµα.

Κύριε Μητσοτάκη, µε αναγκάσατε να επαναλάβω πολλά από
τα επιχειρήµατα που ακούστηκαν την προηγούµενη φορά.
Όµως, εγώ θα ήθελα σήµερα να κάνω σε εσάς µία ερώτηση ρη-
τορική. Αν θέλετε απαντάτε τώρα, αν θέλετε κάποια άλλη στιγµή.
Διότι θα θυµάστε σε µία συνεδρίαση, από τις πολλές που έχουµε
κάνει εδώ και συζητήσαµε και τα θέµατα εξωτερικής πολιτικής,
είχα αναφερθεί σε µία άστοχη διατύπωσή σας στο περιοδικό
«POLITICO», την οποία διαψεύσατε. Εγώ κατέθεσα στα Πρακτικά
-µου είπατε ότι λέω ψέµατα, ότι είµαι ψεύτης, δεν είναι η πρώτη
φορά που το λέτε- την ακριβή διατύπωση από το διαδίκτυο του
συγκεκριµένου ιστότοπου, που τουλάχιστον η διατύπωση αυτή
σας έφερε να µιλάτε για αυτονοµιστικές τάσεις στη χώρα µας. 

Όµως, αποδέχτηκα –καλή τη πίστει- τη θέση σας ότι διαστρε-
βλώθηκε η δήλωσή σας και δεν επέµεινα, γιατί εγώ δεν θέλω να
κάνουµε πολιτική αντιπαράθεση επί επικοινωνιακών ευρηµάτων,
αλλά θέλω να κάνω ουσιαστική πολιτική αντιπαράθεση. Αποδέ-
χτηκα τη θέση σας. 

Ωστόσο, µε πολύ µεγάλη έκπληξη διάβασα την περασµένη
Δευτέρα στον εγχώριο Τύπο και µάλιστα ήταν κύριο θέµα στην
εφηµερίδα «ΕΣΤΙΑ» µε την υπογραφή ενός έγκριτου δηµοσιογρά-
φου, ο οποίος συνήθως έχει καλό ρεπορτάζ από τον πολιτικό σας
χώρο, ότι κατά τη συνάντησή σας µε τη Γερµανίδα Καγκελάριο,
κ. Μέρκελ, όταν αυτή επισκέφτηκε την Αθήνα πριν από λίγες
µέρες, της είπατε ότι δεν θα επιτρέψετε η βόρεια Ελλάδα να γίνει
Καταλονία. 

Αλήθεια, αναρωτιέµαι, αν το είπατε αυτό, έχετε καταλάβει τι
ακριβώς είπατε; Παροµοιάσατε στη Γερµανίδα Καγκελάριο το
βόρειο κοµµάτι της ελληνικής επικράτειας, δηλαδή την ελληνική
Μακεδονία, µε µία αυτόνοµη περιφέρεια του ισπανικού κράτους,
το οποίο διαθέτει αυτόνοµο κοινοβούλιο και στο οποίο ένα µε-
γάλο µέρος των κατοίκων αυτοπροσδιορίζονται εθνοτικά διαφο-
ρετικά από τους Ισπανούς και µιλούν διαφορετική γλώσσα και
ιστορικά υπάρχουν στο εσωτερικό της αποσχιστικές τάσεις χρό-
νια τώρα, οι οποίες µάλιστα λόγω του πρόσφατου δηµοψηφίσµα-
τος έχουν ενισχυθεί; Αυτό κάνατε;

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ ησυχία. 
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουρ-

γός Εξωτερικών): Αλήθεια, κατανοείτε, κύριε Μητσοτάκη, πόσο
εθνικά επικίνδυνη είναι αυτή η ανιστόρητη αναλογία που επιχει-
ρήσατε; Νοµίζω ότι σήµερα δεν υπάρχουν υπεκφυγές. Έχετε
δύο επιλογές, καθαρά πράγµατα. Ή θα διαψεύσετε καθαρά και
ξάστερα το πρωτοσέλιδο δηµοσίευµα της «ΕΣΤΙΑΣ», θα διαψεύ-
στε ότι αυτή ήταν δήλωση δική σας προς τη Γερµανίδα Καγκε-
λάριο ή θα πρέπει να απολογηθείτε δηµόσια, πρωτίστως
απέναντι στους βορειοελλαδίτες, …

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
…οι οποίοι ούτε αποσχιστικές τάσεις έχουν ούτε µιλούν άλλη

γλώσσα ούτε έχουν άλλη εθνότητα!
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(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κάντε ησυχία, παρακαλώ. 
Κύριε Γεωργαντά, σας παρακαλώ!
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουρ-

γός Εξωτερικών): Κύριε Μητσοτάκη, θα σας ζητούσα να είστε
λίγο πιο σοβαρός όταν καταπιάνεστε µε εθνικά θέµατα.

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κάντε ησυχία, κύριε Γεωρ-

γαντά. Μη συνεχίζετε, µε αναγκάσατε να αναφέρω το όνοµά σας!
Μας βλέπουν εκατοντάδες χιλιάδες συµπολίτες µας. 

Συνεχίστε, κύριε Πρόεδρε.
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουρ-

γός Εξωτερικών): Θα σας ζητούσα, λοιπόν, να είστε λίγο πιο σο-
βαρός όταν καταπιάνεστε µε κρίσιµα εθνικά θέµατα. 

Δεν είχε ακόµα αναχωρήσει το κρατικό αεροσκάφος από το
αεροδρόµιο της Ελευσίνας στην επίσκεψή µου προς την Άγκυρα,
για τη συνάντησή µου µε τον Τούρκο Πρόεδρο Ερντογάν και
σπεύσατε, πριν καν απογειωθεί το αεροσκάφος, να κάνετε δη-
λώσεις. Σπεύσατε να προκαταλάβετε ότι αυτή η επίσκεψη θα
στεφθεί µε αποτυχία. Πριν καν δείτε τα αποτελέσµατα, τις δηλώ-
σεις, το τι έγινε εκεί, σπεύσατε να το προκαταλάβετε, να βγάλετε
διάγνωση, να µας πείτε ότι δεν ήταν καλά προετοιµασµένο. 

Και βεβαίως, παρά το γεγονός ότι όλη η Ελλάδα είδε µία δια-
φορετική εικόνα από αυτή που είχαµε στην προηγούµενη επί-
σκεψη του Τούρκου Προέδρου εδώ -που άνοιξαν θέµατα, που εν
πάση περιπτώσει απαντήθηκαν όλα και σε σχέση µε τις συνθήκες
και όλα, δεν άνοιξε τίποτα τέτοιο προχθές-, παρά το γεγονός ότι
όλη η Ελλάδα είδε την εικόνα αυτή, παρά το γεγονός ότι όλη η
Ελλάδα την επόµενη µέρα είδε τις ιστορικού συµβολισµού επι-
σκέψεις σε πολύ σηµαντικά µνηµεία του Ελληνισµού, ειδικότερα
δε στη Θεολογική Σχολή της Χάλκης, εσείς επιµένατε στην ίδια
ανάλυση, προπαγάνδα, επιχειρηµατολογία, όπως ακριβώς την
είχατε προκατασκευάσει, πριν καν αναχωρήσει το κρατικό αερο-
σκάφος από το στρατιωτικό αεροδρόµιο της Ελευσίνας.

Βεβαίως, την επόµενη µέρα, επειδή βλέπει και ο ελληνικός
λαός, οι σοβαροί αναλυτές σας, τα σπουδαία στελέχη σας, έµει-
ναν µόνο να σχολιάζουν το χρώµα µιας γάτας που έτυχε να πε-
ράσει από µπροστά µου την ώρα µιας ιδιαίτερου ιστορικού
φορτίου επίσκεψης σε ένα µνηµείο του Ελληνισµού και της παγ-
κόσµιας πολιτιστικής κληρονοµιάς. Σας καταλαβαίνω γι’ αυτό,
ίσως γιατί το χρώµα της γάτας συµπίπτει µε το χρώµα της αντι-
πολιτευτικής σας ρητορικής και της αντιπολιτευτικής σας κριτι-
κής στα εθνικά µας θέµατα όλα αυτά τα χρόνια.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Εγώ, όµως, θα σας πω, κύριε Μητσοτάκη ότι µπορεί να θεω-

ρείτε πως σε αυτά τα θέµατα είναι τζάµπα να λέτε και µια κου-
βέντα παραπάνω και στα εθνικά θέµατα είναι τζάµπα για
αντιπολιτευτικούς λόγους να παίρνετε ακραίες θέσεις, αλλά δεν
είναι έτσι. Κάνετε λάθος.  

Είστε Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. Έχετε ευθύνη
να σέβεστε την ιστορία της παράταξής σας, αλλά και την ιστορία
του τόπου και τους ανθρώπους αυτής της χώρας. Δεν µπορείτε
διαρκώς να ρίχνετε αντιπολιτευτικές ζαριές σε τόσο κρίσιµα
εθνικά θέµατα.

Εσείς, όµως, έχετε επιλέξει να τοποθετείστε για τα εθνικά θέ-
µατα, απ’ ότι φαίνεται, µε βάση αυτό που εσείς αντιλαµβάνεστε
ως κοµµατικό συµφέρον και κυρίως το τελευταίο διάστηµα µε
βάση τις ορέξεις µιας ακραίας πτέρυγας του κόµµατος σας.

Εγώ θα σας το πω για άλλη µία φορά καθαρά. Αυτή η στάση
όχι µόνο είναι µία στάση ανεύθυνη, αλλά είναι και µια στάση
εθνικά επικίνδυνη. Γιατί διαχρονικά υπήρξε επικίνδυνος ο τυχο-
διωκτισµός της ελληνικής ακροδεξιάς και ο τυχοδιωκτισµός της
εθνικιστικής ρητορικής σε όλες τις εκφάνσεις στη χώρα µας,
αναφορικά µε όλα τα κρίσιµα εθνικά µας θέµατα.

Και σε ό,τι αφορά το κρίσιµο θέµα, που διαρκώς θέτετε, για
την επιµονή µας σε δύσκολες στιγµές να έχουµε ανοικτούς δι-
αύλους επικοινωνίας µε την τουρκική ηγεσία και µε τον Πρόεδρο
Ερντογάν, εγώ θα σας πω ότι οι ανοικτοί δίαυλοι είναι ωφέλιµοι
για τη χώρα και είναι ωφέλιµοι για τη χώρα στον βαθµό που
έχουµε αυτοπεποίθηση, που πιστεύουµε ότι τα επιχειρήµατά µας
είναι ισχυρά µε βάση το Διεθνές Δίκαιο και χρειαζόµαστε διαρ-

κώς να τα επαναλαµβάνουµε και να έχουµε ανοικτούς διαύλους
επικοινωνίας σε µια κρίσιµη περίοδο, µε πολλές εντάσεις και ανα-
ταράξεις στην ευρύτερη περιοχή.

Εσείς λέτε το αντίθετο για άλλη µία φορά. Μου είπατε και από
αυτό το Βήµα ότι ήταν αποτυχηµένη αυτή η επίσκεψη. Δεν κατά-
λαβα τι ήταν αυτό που σας πείραξε. Και εν τοιαύτη περιπτώσει,
τι  θέλετε να κάνουµε δηλαδή ως Κυβέρνηση; Να µη µιλάµε µε
κανέναν; Την ίδια ακριβώς στάση δεν την κρατάτε µονάχα σε ό,τι
αφορά τα ελληνοτουρκικά. Την ίδια ακριβώς στάση κρατάτε και
σε όλα τα ζητήµατα της εξωτερικής πολιτικής. 

Προσέξτε, δεν διατυπώνετε θέση. Απλά διαφωνείτε για τα
πάντα. Διαφωνείτε, δηλαδή, µε µία εξωτερική πολιτική ενεργη-
τική και πολυδιάστατη, η οποία αποπνέει αυτοπεποίθηση. Δια-
φωνείτε µε µία εξωτερική πολιτική, η οποία έχει αναγνωριστεί και
από τον ευρωπαϊκό και από τον διεθνή παράγοντα και έχει ανα-
βαθµίσει τον ρόλο της Ελλάδας στο διεθνές πεδίο. 

Δεν µας λέτε, όµως, ποια ακριβώς είναι η θέση σας, η δική σας
θέση. Μας λέτε µόνο: «Μη µιλάτε, µην προχωράτε σε λύση το
µακεδονικό. Αφήστε το όπως ήταν τριάντα χρόνια τώρα! Αφήστε
το», όπως το αφήσατε εσείς. Μας λέτε: «Μην ενθαρρύνετε την
ένταξη της γειτονικής χώρας στην Ευρωπαϊκή Ένωση». Μας
λέτε: «Μην προχωράτε σε συζητήσεις για τη βελτίωση των σχέ-
σεων µε την Αλβανία». Μας λέτε: «Μη συζητάτε µε την Τουρκία».
Ένα απόλυτο «µην», αδράνεια.

Εγώ δύο τινά µπορώ να υποθέσω µε βάση αυτή σας τη στάση
στην εξωτερική πολιτική. Ή δεν κατανοείτε την ανάγκη που
υπάρχει, η Ελλάδα να αναβαθµίσει τον ρόλο της στην ευρύτερη
περιοχή των Βαλκανίων και της Νοτιοανατολικής Μεσογείου -δη-
λαδή είστε εκτός τόπου και χρόνου- ή επιλέγετε αυτοβούλως να
µην έχει η Ελλάδα αυτόνοµη εξωτερική πολιτική και να υπακούει
µονάχα τις βουλές των ισχυρότερων κρατών. Είστε, δηλαδή, επι-
κίνδυνοι.

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ήσυχα παρακαλώ.
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουρ-

γός Εξωτερικών): Βεβαίως, δεν θα σας ρωτήσω τι από τα δύο
ισχύει, γιατί είναι πολύ πιθανό να ισχύει και µία τρίτη εκδοχή, να
ισχύουν δηλαδή και τα δύο ταυτοχρόνως, να είστε και εκτός
τόπου και χρόνου αλλά και επικίνδυνοι ταυτόχρονα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Επιτρέψτε µου, όµως, να αναφερθώ σε δύο ακόµη σηµεία.

Αφορά αυτές τις απειλές, που επαναλάβατε, σε σχέση µε το βέτο
της Ελλάδας για τις ενταξιακές διαπραγµατεύσεις της γείτονος,
της Βόρειας Μακεδονίας, στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Πρώτα απ’ όλα µιλάµε -για να καταλάβει και ο κόσµος που µας
ακούει- για µία διαδικασία η οποία αν ολοκληρωθεί, θα ολοκλη-
ρωθεί όχι αύριο ή µεθαύριο, αλλά έως το 2030. Εποµένως, για
να θρέψετε αυτό το κοινό στο οποίο επιµόνως απευθύνεστε το
τελευταίο διάστηµα -που δεν µπορεί να καταλάβει πώς είναι δυ-
νατόν να είστε τόσο σκληρός µακεδονοµάχος, αφού είναι σαν να
λέτε ότι δεν θα κάνετε τίποτα για να αλλάξετε αυτή τη συµφω-
νία- πουλάτε τζάµπα µαγκιά µε τη δήθεν θαρραλέα και ανυπο-
χώρητη στάση σας. Για κάτι το οποίο θα ολοκληρωθεί το 2030,
µας λέτε ότι εσείς θα κάνετε µία πολύ σπουδαία και ηρωική κί-
νηση, δηλαδή να ασκήσετε βέτο.

Το δεύτερο, το οποίο πρέπει να γνωρίζουµε, είναι ότι αυτό
είναι ένα εργαλείο –που αφορά βεβαίως κάθε χώρα, η οποία είναι
σε ενταξιακή διαδικασία και το έχει κάθε χώρα της Ευρωπαϊκής
Ένωσης- αναφαίρετο. Δεν µας το αφαιρεί κανείς και κυρίως η
Συµφωνία των Πρεσπών. Υπάρχουν πάνω από τριάντα πέντε δια-
φορετικά δικαιώµατα βέτο στο άνοιγµα των κεφαλαίων και στο
κλείσιµο των κεφαλαίων της διαδικασίας αυτής, τα οποία που-
θενά δεν περιορίζονται από τη Συµφωνία των Πρεσπών, αν η Βό-
ρεια Μακεδονία βεβαίως δεν τηρήσει τις υποχρεώσεις της. Είναι
υποχρεώσεις που απορρέουν από αυτή τη συµφωνία αλλά και
από το λεγόµενο ευρωπαϊκό κεκτηµένο.

Το τρίτο και σηµαντικότερο -γιατί αυτά τα δύο που είπα είναι
µάλλον τεχνικά ζητήµατα- είναι το ουσιαστικό. Αλήθεια, πι-
στεύετε ότι η χώρα πρέπει να έχει στόχο να αποτρέψει την ευ-
ρωπαϊκή πορεία της Βόρειας Μακεδονίας και κατ’ επέκταση την
ευρωπαϊκή πορεία των γειτόνων της; Πείτε µου καθαρά. Έχει ή
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δεν έχει συµφέρον η Ελλάδα από την ευρωπαϊκή πορεία όλων
των γειτόνων της και όχι µόνο της Βόρειας Μακεδονίας; 

Έχει µήπως συµφέρον η χώρα από την επιρροή τρίτων δυνά-
µεων στη γειτονιά της, µε άλλες βλέψεις και άλλες επιδιώξεις
στην περιοχή των Βαλκανίων; Ή έχει συµφέρον αυτή η διαδικα-
σία να ολοκληρωθεί το συντοµότερο µε συµµόρφωση και της Βό-
ρειας Μακεδονίας και άλλων γειτόνων µας στο ευρωπαϊκό
κεκτηµένο και στις υποχρεώσεις τους, οι οποίες απορρέουν και
από τη Συµφωνία των Πρεσπών, εν προκειµένω, αλλά συνολικό-
τερα από τους όρους µεταρρυθµίσεων και εκδηµοκρατισµού που
προβλέπει το λεγόµενο κοινωνικό κεκτηµένο; Έχουµε συµφέρον
ή είναι εις βάρος µας; 

Γιατί εάν υποστηρίζετε τα περί βέτο στη διεύρυνση της Ευρω-
παϊκής Ένωσης στα Βαλκάνια, δεν αµφισβητείτε πλέον µία πάγια
ελληνική θέση, έτσι όπως διαµορφώθηκε από τη σύνοδο της
Θεσσαλονίκης, την περιβόητη «ατζέντα της Θεσσαλονίκης» -έτσι
τη συζητάνε όλοι στην Ευρωπαϊκή Ένωση-, αλλά αµφισβητείτε
µία διαχρονική ευρωπαϊκή θέση. 

Τόσο πολύ σας έχει επηρεάσει αυτή η ακραία πτέρυγα του
κόµµατός σας, κύριε Μητσοτάκη; Να αµφισβητείτε θεµελιώδεις
αρχές που µοιράζεται το σύνολο σχεδόν των πολιτικών οικογε-
νειών της Ευρωπαϊκής Ένωσης; Λέω το σύνολο σχεδόν -καλά κα-
ταλάβατε- γιατί βεβαίως υπάρχουν ακροδεξιοί και εθνικιστές που
ενεργούν στην Ευρώπη πολλές φορές και για συµφέροντα τρί-
των, για συµφέροντα άλλων εκτός Ευρώπης, οι οποίοι και θα τρί-
βουν τα χέρια τους, αν µάθουν ότι µοιράζεστε τις ίδιες θέσεις.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θεωρώ ότι αυτή η στάση και
θέση που για πρώτη φορά βλέπουµε από την πλευρά της Αξιω-
µατικής Αντιπολίτευσης, της Νέας Δηµοκρατίας, είναι µία στάση
και θέση η οποία δεν ευνοεί τα συµφέροντα της χώρας. Και θέλω
να το πω ξεκάθαρα. Και θα ήθελα στα ερωτήµατα αυτά κάποια
στιγµή να πάρω απαντήσεις.

Θέλω να κλείσω, όµως, για να µη µακρηγορήσω άλλο, λέγον-
τας για την επιλογή της Βόρειας Μακεδονίας να γίνει µέλος του
ΝΑΤΟ. Γιατί ξεχάσατε ότι αυτό συζητάµε σήµερα. Τα άλλα τα εί-
χαµε συζητήσει στην προηγούµενη διαδικασία. Και δεν µπορέ-
σατε και να µας εξηγήσετε στο βαθµό που κυρώθηκε η συµφωνία
και στο βαθµό που εσείς, όπως λέτε, δεν πρόκειται να επιχειρή-
σετε να την ανατρέψετε -δεν θα το καταφέρετε- αν ποτέ πάρετε
τη διακυβέρνηση της χώρας, για ποιο λόγο αρνείστε την ένταξη
της χώρας αυτής στο ΝΑΤΟ. Δεν δώσατε πειστικές απαντήσεις
σε αυτό. Οι µόνοι οι οποίοι µπορεί να δώσουν πειστικές απαντή-
σεις είναι ενδεχοµένως στο Κοµµουνιστικό Κόµµα. Έχει θέση και
άποψη γι’ αυτό και αφορά το ΝΑΤΟ.

Εγώ, όµως, θέλω να πω ότι αυτή η απόφαση δεν είναι δικιά
µας απόφαση στο τέλος της ηµέρας. Είναι µία απόφαση που
αφορά τον ίδιο τον γειτονικό λαό. Είναι µια επιλογή της Βόρειας
Μακεδονίας. Είναι κυριαρχικό τους δικαίωµα και κυριαρχικό δι-
καίωµα του λαού της και της εκλεγµένης κυβέρνησής τους να
αποφασίσουν να ενταχθούν στο ΝΑΤΟ.

Όπως κυριαρχικό δικαίωµα είναι και οι σχέσεις που ενδεχοµέ-
νως θα αποφασίσουν να έχουν µε όποια άλλη χώρα επιθυµούν,
βεβαίως τηρώντας τις δεσµεύσεις που απορρέουν από το Διε-
θνές Δίκαιο και από την ένταξή τους στους οργανισµούς που θα
επιλέξουν να ενταχθούν.

Κυριαρχικό τους δικαίωµα θα είναι ενδεχοµένως αν επιλέξουν,
και εµείς θα τους προτρέψουµε να επιλέξουν, να έχουν, όπως
εµείς, αν το θελήσουν, µια πολυδιάστατη εξωτερική πολιτική. 

Η σηµερινή, λοιπόν, ψηφοφορία είναι η ψηφοφορία η οποία
κλείνει, κατά την άποψή µου, έναν σηµαντικό κύκλο, τον σηµαν-
τικότερο κύκλο, των υποχρεώσεων που απορρέουν από την ιστο-
ρική Συµφωνία των Πρεσπών και αφορούν την Ελλάδα. 

Από αύριο µε την κύρωση της ένταξης, όπως προβλέπει η ίδια
η συµφωνία, οι υποχρεώσεις ξαναγυρνάνε στους γείτονές µας,
οι οποίοι θα πρέπει να στείλουν επίσηµο αίτηµα σε όλες τις
χώρες του Οργανισµού Ηνωµένων Εθνών, σε όλους τους οργα-
νισµούς, και στις εκατόν σαράντα, περίπου, χώρες οι οποίες την
αναγνωρίζουν έως σήµερα µε τον όρο «Δηµοκρατία της Μακε-
δονίας» σκέτο. 

Θα είδατε όλα τα µεγάλα διεθνή ειδησεογραφικά µέσα πώς
παρουσίαζαν την επικύρωση της συµφωνίας από την Ελληνική

Βουλή. Έλεγαν: «Η “Μακεδονία” αλλάζει όνοµα και γίνεται “Βό-
ρεια Μακεδονία”», αυτό έλεγαν. 

Και µάλιστα τα µέσα ενηµέρωσης που σας υποστηρίζουν δεν
έσπευσαν να επαναλάβουν την ίδια αναµασηµένη τροφή που µας
παρουσιάσατε σήµερα εσείς εδώ, αλλά έσπευσαν να κατηγορή-
σουν τον κ. Ζάεφ, ο οποίος, λέει, δεν εφαρµόζει τη συµφωνία.
Προφανώς και εκεί λαθροχειρία έκαναν, διότι γνωρίζουν ότι υπο-
χρέωση να την εφαρµόσει έχει άµα τη κυρώσει και του πρωτο-
κόλλου ένταξης στο ΝΑΤΟ. 

Αλλά, αναρωτιέµαι, αν το πρόβληµά σας είναι ότι ο Ζάεφ δεν
την εφαρµόζει, τότε µάλλον είναι καλή η συµφωνία και το πρό-
βληµα είναι ότι ο Ζάεφ δεν την εφαρµόζει και δεν είναι κακή η
συµφωνία.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Ο Ζάεφ, λοιπόν, ο Πρωθυπουργός της Βόρειας Μακεδονίας,

από αύριο και η χώρα του και η κυβέρνησή του θα έχει µία δύ-
σκολη δουλειά να κάνει. Θα πρέπει να στείλουν το επίσηµο αί-
τηµα σε όλες τις χώρες του Οργανισµού Ηνωµένων Εθνών,
προκειµένου από εδώ και στο εξής να µην τους αποκαλούν ως
«Μακεδονία», αλλά να τους αποκαλούν ως «Βόρεια Μακεδονία».
Το ίδιο θα πρέπει να πράξουν και οι ίδιοι τόσο στον δηµόσιο λόγο
τους όσο και σε όλες τις ονοµασίες, όλες τις ταµπέλες που έχουν
στα δηµόσια κτήρια και στα δηµόσια έγγραφά τους.

Εγώ θα ήθελα για άλλη µια φορά να καλωσορίσω από αυτό το
Βήµα τη Βόρεια Μακεδονία, µια φιλική προς την Ελλάδα χώρα,
µία χώρα η οποία θα πρέπει να είναι στήριγµα και όχι αντίπαλος
για τις προσπάθειες µας να εγκαθιδρύσουµε την ασφάλεια, τη
σταθερότητα και τη συνεργασία στην ευρύτερη περιοχή.

Και να πω, κατεβαίνοντας από το Βήµα, κύριε Μητσοτάκη, ότι
όλοι θα κριθούµε. Θα µας κρίνει ο ελληνικός λαός. Θα µας κρίνει
και η ιστορία. Εγώ, αισθάνοµαι ότι πράξαµε το πατριωτικό µας
καθήκον απέναντι σε απειλές, απέναντι σε εκβιασµούς. Εγώ πι-
στεύω ότι πράξαµε το σωστό. 

Δεν σας κατηγορώ αν έχετε άλλη άποψη. Σας λέω, όµως, ότι
πολύ σύντοµα και ο ελληνικός λαός θα µας κρίνει και η ιστορία
θα µας κρίνει και κυρίως οι επόµενες γενιές. Εγώ είµαι υπερή-
φανος για τη στάση των Βουλευτών που ψήφισαν την κύρωση
της συµφωνίας και αυτών που σήµερα θα ολοκληρώσουν αυτή
την ιστορική προσπάθεια.

(Όρθιοι οι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ χειροκροτούν ζωηρά και πα-
ρατεταµένα)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί του σχεδίου νόµου
του Υπουργείου Εξωτερικών: «Κύρωση του Πρωτοκόλλου στη
Συνθήκη του Βόρειου Ατλαντικού για την Προσχώρηση της Δη-
µοκρατίας της Βόρειας Μακεδονίας».

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-
τίας): Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο για δύο λεπτά.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ πολύ, δεν
υπάρχει διαδικασία της δευτερολογίας. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-
τίας): Τέτοιο άγχος;

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Προσωπικά θέµατα δεν
ανέκυψαν. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-
τίας): Είναι πολιτικό. Δεν είναι προσωπικό.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Πολιτικά έχουν ανακύψει
και είναι παρόντα. Αν είναι δυνατόν, θα παρακαλούσα να προχω-
ρήσουµε διότι είχαν ειδοποιηθεί και οι Βουλευτές για τις 19.00’
και είναι µετά από δυόµιση ώρες. Δεν έχει προκύψει κάποιο σο-
βαρό προσωπικό ζήτηµα που θα επέβαλε σε κάποιον Αρχηγό να
απαντήσει. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Θα διεξαχθεί ονοµα-
στική ψηφοφορία επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου
του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εξωτερικών: «Κύρωση του
Πρωτοκόλλου στη Συνθήκη του Βορείου Ατλαντικού για την Προ-
σχώρηση της Δηµοκρατίας της Βόρειας Μακεδονίας», σύµφωνα
µε το άρθρο 72 παράγραφος 1 εδάφιο γ’ του Κανονισµού της
Βουλής. 
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Η ονοµαστική ψηφοφορία έχει ζητηθεί από τον Πρόεδρο της
Βουλής κατά τον Κανονισµό. 

Καλούνται επί του καταλόγου οι Βουλευτές κ. Αναστασία
Γκαρά από τον ΣΥΡΙΖΑ και ο κ. Απόστολος Βεσυρόπουλος από
τη Νέα Δηµοκρατία.

Οι αποδεχόµενοι το σχέδιο νόµου λέγουν «ΝΑΙ».
Οι µη αποδεχόµενοι το σχέδιο νόµου λέγουν «ΟΧΙ».
Οι αρνούµενοι ψήφο λέγουν «ΠΑΡΩΝ».
Σας ενηµερώνω ότι έχουν έρθει στο Προεδρείο τηλεοµοιοτυ-

πίες (φαξ) συναδέλφων σύµφωνα µε το άρθρο 70Α του Κανονι-
σµού της Βουλής, µε τις οποίες  γνωστοποιούν την ψήφο τους
επί του σχεδίου νόµου. 

Οι ψήφοι αυτές θα ανακοινωθούν και θα συνυπολογιστούν
στην καταµέτρηση, η οποία θα ακολουθήσει.

Παρακαλώ να αρχίσει η ανάγνωση του καταλόγου
(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)

(ΜΕΤΑ ΚΑΙ ΤΗ ΔΕΥΤΕΡΗ ΑΝΑΓΝΩΣΗ ΤΟΥ ΚΑΤΑΛΟΓΟΥ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Υπάρχει συνάδελ-

φος, ο οποίος δεν άκουσε το όνοµά του; Κανείς.
Οι επιστολές, οι οποίες απεστάλησαν στο Προεδρείο από τους

συναδέλφους σύµφωνα µε το άρθρο 70Α του Κανονισµού της
Βουλής, θα καταχωριστούν στα Πρακτικά.

(Οι προαναφερθείσες επιστολές καταχωρίζονται στα Πρακτικά
και έχουν ως εξής:
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3820 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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3822 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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3824 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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3826 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, θα ήθελα να σας ενηµερώσω ότι οι συνάδελφοι κ.κ.
Γεώργιος Κασαπίδης, Ευάγγελος Βενιζέλος, Ευστάθιος Πανα-
γούλης, Θεόδωρος Παπαθεοδώρου, Παρασκευή (Εύη) Χριστο-
φιλοπούλου δεν θα παρευρεθούν στη σηµερινή ψηφοφορία και
µας γνωρίζουν µε επιστολή τους πως αν ήταν παρόντες θα ψή-

φιζαν «ΟΧΙ». 
Οι επιστολές αυτές, οι οποίες εκφράζουν πρόθεση ψήφου, θα

καταχωριστούν στα Πρακτικά της σηµερινής συνεδρίασης, αλλά
δεν συνυπολογίζονται στην καταµέτρηση των ψήφων.

(Οι προαναφερθείσες επιστολές καταχωρίζονται στα Πρακτικά
και έχουν ως εξής: 
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3828 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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3830 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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3832 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η ψηφοφορία και παρακαλώ
τους κυρίους ψηφολέκτες να προβούν στην καταµέτρηση των
ψήφων και την εξαγωγή του αποτελέσµατος.

(ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
(ΚΑΤΑ ΤΗ ΔΙΑΡΚΕΙΑ Της ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗΣ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, µέχρι να ολοκληρωθεί η καταµέτρηση θα προχωρήσω
σε δύο ανακοινώσεις. 

Πρώτον, ο Βουλευτής κ. Αθανάσιος Παπαχριστόπουλος, µε

επιστολή του προς τον Πρόεδρο της Βουλής, ανακοινώνει τα
εξής: 

«Αξιότιµε κύριε Πρόεδρε της Βουλής, µε την παρούσα επι-
στολή θα ήθελα να σας ενηµερώσω ότι παραιτούµαι από το
αξίωµα του Βουλευτή Β’ Αθηνών. Σας ευχαριστώ θερµά για τη
µέχρι τώρα συνεργασία µας. Με εκτίµηση, Αθανάσιος Παπαχρι-
στόπουλος».

(Η προαναφερθείσα επιστολή καταχωρίζεται στα Πρακτικά και
έχει ως εξής:
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3834 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Επίσης, έχω την τιµή

να ανακοινώσω στο Σώµα ότι η Υπουργός Πολιτισµού και Αθλη-
τισµού, ο Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουργός Οικονο-
µίας και Ανάπτυξης, οι Υπουργοί Εσωτερικών, Δικαιοσύνης,
Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, Οικονοµικών, Διοικη-
τικής Ανασυγκρότησης, ο Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµικών
καθώς και οι Υφυπουργοί Οικονοµίας και Ανάπτυξης και Πολιτι-
σµού και Αθλητισµού κατέθεσαν στις 8-2-2019 σχέδιο νόµου:
«Ίδρυση παιδικού σταθµού στο Υπουργείο Πολιτισµού και Αθλη-
τισµού, ρύθµιση θεµάτων του Ταµείου Αλληλοβοήθειας Υπαλλή-
λων Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού, κατάργηση του
Οργανισµού Ανέγερσης Νέου Μουσείου Ακρόπολης και άλλες
διατάξεις».

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή. 
(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να σας ανακοινώσω το αποτέλεσµα της
διεξαχθείσης ονοµαστικής ψηφοφορίας. 

Ψήφισαν συνολικά 294 Βουλευτές. 
Υπέρ του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εξωτερικών, δηλαδή

«ΝΑΙ», ψήφισαν 153 Βουλευτές. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

Κατά του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εξωτερικών, δηλαδή
«ΟΧΙ», ψήφισαν 140 Βουλευτές.

Ψήφισε «ΠΑΡΩΝ» 1 Βουλευτής, σύµφωνα µε το παρακάτω
πρωτόκολλο ονοµαστικής ψηφοφορίας:
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3836 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΒ’ - 8 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2019 3837



3838 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Εξωτερικών: «Κύρωση του Πρωτοκόλλου
στη Συνθήκη του Βορείου Ατλαντικού για την Προσχώρηση της
Δηµοκρατίας της Βόρειας Μακεδονίας» έγινε δεκτό κατά πλει-
οψηφία, σε µόνη συζήτηση, επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου και έχει ως εξής: 

«Κύρωση του Πρωτοκόλλου στη Συνθήκη του Βορείου Ατ-
λαντικού για την Προσχώρηση της Δηµοκρατίας της Βόρειας
Μακεδονίας

Άρθρο πρώτο

Κυρώνεται και έχει την ισχύ, που ορίζει το άρθρο 28 παρ. 1 του
Συντάγµατος, το «Πρωτόκολλο στη Συνθήκη του Βορείου Ατλαν-
τικού για την Προσχώρηση της Δηµοκρατίας της Βόρειας Μακε-
δονίας», που υπογράφηκε στις Βρυξέλλες στις 6 Φεβρουαρίου
2019, το κείµενο του οποίου σε πρωτότυπο στην αγγλική και γαλ-
λική γλώσσα και σε µετάφραση στην ελληνική έχει ως εξής:
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3840 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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3842 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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3844 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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3846 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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3848 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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3850 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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Άρθρο δεύτερο

Η ισχύς του παρόντος νόµου αρχίζει από τη δηµοσίευσή του
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως και του Πρωτοκόλλου που
κυρώνεται από την πλήρωση των προϋποθέσεων του άρθρου ΙΙ
αυτού.

Αθήνα,.....................................2019

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο
για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως προς την
ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το Σώµα πα-

ρέσχε τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 21.57’ λύεται η συνεδρίαση για την προσεχή
Δευτέρα 11 Φεβρουαρίου 2019 και ώρα 18.00’, µε αντικείµενο
εργασιών του Σώµατος: κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση επι-
καίρων ερωτήσεων. 

3852 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

1.  Ο ΠΡΩΘΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΚΑΙ ΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ

2. ΕΘΝΙΚΗΣ
ΑΜΥΝΑΣ

3. ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ».

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


